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COMISSIÓ DE GOVERN 

Acords 
 
 
 
Acord de la sessió celebrada el dia 24 d’octubre 
de 2008 

 
Únic. Aprovar el Projecte normatiu relatiu a la mo-

dificació del Reglament orgànic municipal en quant a 

la participació remota en cas de permís de materni-
tat/paternitat, i nou sistema d‟elaboració d‟actes, se-
gons el text que consta com a document adjunt; i 
donar-li el tràmit previst a l‟article 111 i següents del 
Reglament orgànic municipal. 
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DISPOSICIONS GENERALS 

Decrets de l'Alcaldia 
 
 
 
 

MODIFICACIONS DE CRÈDIT DINS EL PRESSUPOST GENERAL DE 2008 
(Generació de crèdits per ingressos) 

(Aprovades per decret d'Alcaldia de data 9 de juny de 2008) 
 
 

Expedient núm. 3-43/2008 
 
 

INGRESSOS 

Partida Descripció Alta 

9901-75572 Aportació de la Generalitat de Catalunya referent a l‟atorgament dels 
ajuts que estableix la Llei 2/2004 de 4 de juny de millora dels barris, àrees 
urbanes i viles per a la ciutat de Barcelona. Resolució de 27 de juny de 
2007, barri del Coll (Districte Gràcia), per a les anualitats 2007 i 2008. 

100.000,00 

9901-75572 Aportació de la Generalitat de Catalunya referent a l‟atorgament dels 
ajuts que estableix la Llei 2/2004 de 4 de juny de millora dels barris, àrees 
urbanes i viles per a la ciutat de Barcelona. Resolució de 27 de juny de 
2007, barri del Coll (Districte Gràcia), per a les anualitats 2007 i 2008. 

5.000,00 

9901-75572 Aportació de la Generalitat de Catalunya referent a l‟atorgament dels 
ajuts que estableix la Llei 2/2004 de 4 de juny de millora dels barris, àrees 
urbanes i viles per a la ciutat de Barcelona. Resolució de 27 de juny de 
2007, barri del Coll (Districte Gràcia), per a les anualitats 2007 i 2008. 

662.149,00 

9901-75572 Aportació de la Generalitat de Catalunya referent a l‟atorgament dels 
ajuts que estableix la Llei 2/2004 de 4 de juny de millora dels barris, àrees 
urbanes i viles per a la ciutat de Barcelona. Resolució de 27 de juny de 
2007, barri del Coll (Districte Gràcia), per a les anualitats 2007 i 2008. 

191.072,14 

9901-75572 Aportació de la Generalitat de Catalunya referent a l‟atorgament dels 
ajuts que estableix la Llei 2/2004 de 4 de juny de millora dels barris, àrees 
urbanes i viles per a la ciutat de Barcelona. Resolució de 27 de juny de 
2007, barri del Coll (Districte Gràcia), per a les anualitats 2007 i 2008. 

74.187,00 

  1.032.408,14 

 
 
DESPESES 

Partida Descripció Alta 

9901-74918-43230 Transferència de capital a Bagursa per projectes en el Barri del Coll, en el 
districte de Gràcia. (Llei 2/2004 de 4 de juny de millora dels barris. Reso-
lució 27 de juny de 2007). 

100.000,00 

9901-73902-43240 Transferència de capital a l‟Institut Mpal. De Parcs i Jardins per projectes 
en el Barri del Coll, en el districte de Gràcia. (Llei 2/2004 de 4 de juny de 
millora dels barris. Resolució 27 de juny de 2007). 

5.000,00 

0301-60190-43230 Escales mecàniques Barri del Coll. (Llei 2/2004 de 4 de juny de millora 
dels barris. Resolució 27 de juny de 2007). 

662.149,00 
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0606-60271-43230 Urbanitzacions barri del Coll. Districte de Gràcia. (Llei 2/2004 de 4 de juny 
de millora dels barris. Resolució 27 de juny de 2007). 

191.072,14 

0606-62113-43230 Edificacions barri del Coll. Districte de Gràcia. (Llei 2/2004 de 4 de juny 
de millora dels barris. Resolució 27 de juny de 2007). 

74.187,00 

  1.032.408,14 

 
 
 
 
Expedient núm. 3-44/2008 

 
INGRESSOS 

Partida Descripció Alta 

9901-75572 Aportació de la Generalitat de Catalunya referent a l‟atorgament dels 
ajuts que estableix la Llei 2/2004 de 4 de juny de millora dels barris, àrees 
urbanes i viles per a la ciutat de Barcelona. Resolució de 27 de juny de 
2007, barri de la Bordeta (Districte Sants -Montjuïc), per a les anualitats 
2007 i 2008. 

243.500,00 

9901-75572 Aportació de la Generalitat de Catalunya referent a l‟atorgament dels 
ajuts que estableix la Llei 2/2004 de 4 de juny de millora dels barris, àrees 
urbanes i viles per a la ciutat de Barcelona. Resolució de 27 de juny de 
2007, barri de la Bordeta (Districte Sants -Montjuïc), per a les anualitats 
2007 i 2008. 

617.500,00 

9901-75572 Aportació de la Generalitat de Catalunya referent a l‟atorgament dels 
ajuts que estableix la Llei 2/2004 de 4 de juny de millora dels barris, àrees 
urbanes i viles per a la ciutat de Barcelona. Resolució de 27 de juny de 
2007, barri de la Bordeta (Districte Sants –Montjuïc), per a les anualitats 
2007 i 2008. 

108.419,40 

  969.419,40 

 
 
DESPESES 

Partida Descripció Alta 

9901-74918-43230 Transferència de capital a Bagursa per projectes en el Barri de la Borde-
ta, en el districte de Sants-Montjuïc (Llei 2/2004 de 4 de juny de millora 
dels barris. Resolució 27 de juny de 2007). 

243.500,00 

0603-60286-43230 Urbanitzacions barri de la Bordeta. Districte Sants-Montjuïc (Llei 2/2004 
de 4 de juny de millora dels barris. Resolució 27 de juny de 2007). 

617.500,00 

0603-62253-43230 Edificacions barri de la Bordeta. Districte Sants-Montjuïc (Llei 2/2004 de 4 
de juny de millora dels barris. Resolució 27 de juny de 2007). 

108.419.40 

  969.419,40 
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MODIFICACIONS DE CRÈDIT DINS EL PRESSUPOST GENERAL DE 2008 
(Generació de crèdits per ingressos) 

(Aprovades per decret d'Alcaldia de data 4 d'agost de 2008) 
 
 
Expedient núm. 3-75/2008 
 
INGRESSOS 

Partida Descripció Alta 
0201-45029 Aportació del Departament d‟Acció Social i Ciutadania de la Generalitat 

de Catalunya pels Serveis Socials a Barcelona.  
3.133.625,68 

 
 
DESPESES 

Partida Descripció Alta 

0601-31131-22726 Serveis d‟atenció Social: Serveis d‟ajut domiciliari 147.511,68 

0602-31131-22726 Serveis d‟atenció Social: Serveis d‟ajut domiciliari 575.739,49 

0603-31131-22726 Serveis d‟atenció Social: Serveis d‟ajut domiciliari 286.498,96 

0604-31131-22726 Serveis d‟atenció Social: Serveis d‟ajut domiciliari 128.257,05 

0605-31131-22726 Serveis d‟atenció Social: Serveis d‟ajut domiciliari 119.903,72 

0606-31131-22726 Serveis d‟atenció Social: Serveis d‟ajut domiciliari 406.085,85 

0607-31131-22726 Serveis d‟atenció Social: Serveis d‟ajut domiciliari 435.085,84 

0608-31131-22726 Serveis d‟atenció Social: Serveis d‟ajut domiciliari 253.692,65 

0609-31131-22726 Serveis d‟atenció Social: Serveis d‟ajut domiciliari 287.540,22 

0610-31131-22726 Serveis d‟atenció Social: Serveis d‟ajut domiciliari 492.537,22 

 
 

 
 
 
 
 

  



NÚM. 30 10-XI-2008 GASETA MUNICIPAL DE BARCELONA 2965 

 

 

COMISSIONS DEL CONSELL MUNICIPAL 

 
 

Comissió de Cultura, Educació i Benestar Social 
 
 
 

Acta de la sessió celebrada el dia 16 de setembre 
de 2008 i aprovada el dia 21 d'octubre de 2008 

 
 
A la sala President Lluís Companys de la casa de 

la ciutat, el 16 de setembre de 2008, s'hi reuneix la 
Comissió de Cultura, Educació i Benestar Social, 
sota la presidència de la Ima. Sra. Maite Fandos i 
Payà. Hi assisteixen les Imes. Sres. i els Ims. Srs.: 
Montse Ballarín i Espuña, Carles Martí i Jufresa, 
Gemma Mumbrú i Moliné, Immaculada Moraleda i 
Pérez, Itziar González i Virós, Carmen Andrés i 
Añón, Jaume Ciurana i Llevadot, Gerard Ardanuy i 
Mata, Mercè Homs i Molist, Ángeles Esteller Ruedas, 
Gloria Martín Vivas, Javier Mulleras Vinzia, Elsa 
Blasco i Riera, Xavier Florensa i Cantons, assistits 
pel secretari general de la Corporació, Sr. Jordi Ca-
ses i Pallarès, que certifica. 

També hi són presents els Srs.: Pere Alcober i So-
lanas, Jordi Martí i Grau, delegat de Cultura i Manel 
Blasco i Legaz, gerent del Consorci d‟Educació de 
Barcelona. 

S'obre la sessió a les nou hores i trenta minuts. 
 

 
I) Aprovació de l'acta de la sessió anterior 

S'aprova. 
 

II) Part Informativa 
 
a) Despatx d'ofici 
 
En compliment de l'article 63.1 del Reglament or-

gànic municipal, es comuniquen les resolucions se-
güents: 

 
1. Àrea de Benestar i Cohesió Territorial 

Del gerent municipal, de data 9 de setembre de 
2008, que aprova el plec de clàusules i convoca con-
curs, per adjudicar el contracte del suport a les famí-
lies contra la violència masclista, per als exercicis 
2008-2010, i per un import de 669.186,71 euros. 

 
2. Districte d'Horta-Guinardó 

Del gerent municipal, de data 22 de juliol de 2008, 
que aprova el plec de clàusules, mitjançant procedi-
ment negociat, del contracte d'organització, disseny i 
activitats cavalcada de reis del districte d'Horta-
Guinardó, per als exercicis 2008-2009, i per un im-
port de 27.000,01 euros. 

3. Districte de Nou Barris 
Del gerent municipal, de data 23 de juliol de 2008, 

que aprova el plec de clàusules i convoca concurs, 
per adjudicar el contracte de dinamització esportiva 
dels grups i usuaris dels espais esportius –pistes 
esportives Antoni Gelabert–, per als exercicis 2008-
2009, i per un import de 140.000 euros. 

 
4. Districte de Ciutat Vella 

Del gerent municipal, de data 31 de juliol de 2008, 
que adjudica a l'Associació Esportiva Ciutat Vella de 
Barcelona, la pròrroga del contracte de la gestió de 
les activitats esportives del districte i n'amplia la des-
pesa, per als exercicis 2008-2009, i per un import de 
125.041,10 euros. 

 
b) Mesures de govern 
c) Informes 
 
A la Comissió:  
 
1. Programa Mercè 08. 
El Sr. Martí i Grau presenta l‟informe afirmant que 

s‟ha iniciat un canvi en la forma d‟articular la festa 
major de la ciutat, explica que és la primera edició 
que dirigeix la Sra. Marta Almirall, com a nova direc-
tora de Festes. Considera que la Festa Major juga un 
paper central com a espai de cohesió en la vida cul-
tural i que la Mercè s‟ha anat adaptant als canvis de 
la societat i ha aconseguit ser un referent ineludible 
per a una població molt diversa. Manifesta que hi ha 
tres elements que marquen el canvi d‟etapa: en pri-
mer lloc, major cura en el tractament de l‟espai públic 
que avui té unes connotacions diferents de les que 
tenia en els anys 80, està sobre utilitzat i sovint pro-
voca conflictes nous i, per tant, la festa que bàsica-
ment és espai públic els ha de tractar de manera 
diferent. Cal fixar espais nous i noves centralitats, i 
aquest any s‟ha incorporat a la festa l‟espai de Fabra 
i Coats; té rellevància que el primer que activi aquest 
nou espai cultural de Sant Andreu i de la ciutat sigui 
la festa major; també s‟incorpora a la festa el Castell 
de Montjuïc i el moll de Marina, on se celebrarà el 
800 aniversari de Jaume I. Un segon element és 
l‟esforç en incrementar la qualitat; en la programació 
s‟incorpora un festival d‟arts de carrer amb propostes 
artístiques d‟arreu i de les principals companyies de 
la ciutat, circ al Castell, dansa a Fabra i Coats i grans 
espectacles a tots els escenaris. Torna a recuperar-
se en la present edició la barreja entre els elements 
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que configuren la tradició, amb la creació artística 
que fou un dels trets distintius de les primeres Mer-
cès de l‟etapa democràtica. Seran presents a la Fes-
ta alguns dels espectacles que han marcat els grans 
Festivals europeus d‟arts de carrer d‟aquest darrer 
any. El tercer element que destaca, atès que l‟any 
2008 és l‟any europeu del diàleg intercultural, és que 
la Mercè incorpora amb més força que mai el diàleg 
com un dels seus trets distintius, al costat de la tradi-
ció d‟arrel catalana la Festa ha de ser també una 
mostra de la diversitat. Quito és la ciutat convidada 
perquè la comunitat equatoriana és la més nombro-
sa, però també s‟ha incorporat a la festa el Festival 
Àsia i el cap de setmana del 26, 27 i 28 de setembre 
un epíleg amb la celebració de les tres nits del Ra-
madà organitzat amb col·laboració amb l‟Institut Eu-
ropeu de la Mediterrània. La voluntat és que aques-
tes tradicions siguin per a tots els ciutadans ja que la 
programació de la Mercè no està pensada per a 
col·lectius concrets, sinó per a tothom, la festa és 
especialment participació activa. Considera que amb 
aquests elements s‟actualitza la Festa Major que 
sense deixar d‟estar lligada a la tradició es posa al 
servei de la societat contemporània. Afirma que el 
component de tradició i modernitat que la Mercè 
sempre ha tingut es destaca amb el pregoner i el 
cartellista d‟aquest any, tots dos provinents de tradi-
cions molt barcelonines i que expressen amb molta 
singularitat aquesta ciutat que sempre ha caminat 
amb un peu mirant enrere i un peu mirant endavant. 

El Sr. Ciurana celebra que la Mercè s‟estengui a 
tota la ciutat i que es visqui més intensament arreu 
del seu territori. Està d‟acord amb el canvi de ten-
dència del BAM per tornar als seus orígens, última-
ment la proposta musical tendia a ser més confosa. 
Fa constar que cal posar l‟accent en fugir de la seg-
mentació ètnica de la Festa i evitar que celebracions 
que es fan per a tota la ciutadania només siguin vis-
cudes per algun grup ètnic, demana que l‟Ajuntament 
posi especial accent a convidar tots els ciutadans a 
participar de totes les activitats. Lamenta que es 
continuï amb la participació de l‟aviació militar el dia 
de la Festa del Cel, li sembla que Barcelona hauria 
de fer un pas en aquest sentit, perquè segons quins 
discursos no quadren amb convidar patrulles de 
l‟exèrcit a sobrevolar la ciutat. 

La Sra. Esteller agraeix l‟exposició feta. Està 
d‟acord amb la conjugació de tradició i modernitat i 
amb el replantejament de continguts. Manifesta que 
la Festa de la Mercè té dos elements fonamentals: 
els continguts i l‟escenari on se celebren. Afirma que 
l‟Ajuntament ha de disposar de tots els recursos per-
què la Festa se celebri mantenint l‟equilibri entre 
celebració i convivència, creu que hi haurà punts de 
trobada amb molta afluència de persones i caldrà un 
esforç, especialment pel que fa al transport i a la 
seguretat, per garantir el bon desenvolupament de la 
Festa sense pertorbar àmbits de l‟esfera més privada 
que cal preservar. Li sembla bé la renovació de 
l‟oferta artística, però cal veure com es promou la 
participació i com es reflecteix en els diversos esde-
veniments culturals. Pensa que caldrà veure quina 

és l‟avaluació de les festes i, respecte a la intercultu-
ralitat, creu que cal conjugar els interessos de tothom 
i aconseguir que tots participin sense elements de 
distorsió.  

El Sr. Florensa agraeix l‟informe presentat. Consi-
dera difícil valorar una Festa que encara no s‟ha 
celebrat i afirma que és d‟aquí uns dies quan es po-
drà fer una anàlisi del seu desenvolupament i de la 
qualitat dels espectacles. El seu grup considera posi-
tius alguns dels aspectes que s‟han apuntat, el repte 
de l‟espai públic és important, així com la millora del 
transport per facilitar la mobilitat dels ciutadans; està 
bé estendre la Festa per diferents espais de la ciutat, 
però cal garantir un bon transport públic. Creu impor-
tant que es convidi la cultura de l‟Equador perquè 
serveixi, als nombrosos equatorians que viuen a 
Barcelona, de porta d‟entrada al que és la ciutat i a 
les mostres de cultura popular del país. Fa constar 
que ERC no comparteix la Festa del Cel que incorpo-
ra exhibicions militars i fa anys que ho manifesten, 
però l‟Ajuntament cada any insisteix a convocar-la, 
espera que entre les novetats de l‟any vinent hi hagi 
la de què no se celebri la Festa del Cel.  

El Sr. Martí i Grau afegeix, pel que fa al BAM, del 
que el Sr. Ciurana en destacava positivament els 
canvis, la incorporació a la direcció artística del Sr. 
Albert Juncosa, ara, es vol posar l‟accent en totes les 
propostes que des del punt de vista de la música 
independent avui són més significatives en l‟escenari 
internacional. Celebra que es valori positivament la 
incorporació del diàleg intercultural a la Festa i que 
només hi hagin apreciacions de matís sobre la im-
portància que hi hagi fusió i hibridació. Fa constar 
que no s‟ha volgut incorporar aquestes cultures úni-
cament en el seu vessant més folklòric, sinó que 
s‟inclouen, també, mostres de la seva cultura con-
temporània. Respecte a l‟equilibri entre Festa i con-
vivència, posa de manifest que tots els departaments 
de l‟Ajuntament estan involucrats en la Festa Major 
perquè tot funcioni i està segur que el seu desenvo-
lupament serà una mostra de civisme. Quant a la 
Festa del Cel, posa de manifest que no és només 
una Festa dels avions de l‟exèrcit, hi ha avions de 
tota mena, és l‟activitat que segurament concentra 
més públic en un sol acte i no comparteix la idea que 
una institució democràtica del nostre país no pugui 
participar en un acte ciutadà. Explica que s‟ha pre-
sentat l‟informe i els canvis abans de la celebració de 
la Festa per després poder-ne fer balanç i veure si 
han tingut els resultats esperats. 

Es dóna per tractat. 
 
 
d) Compareixences Govern municipal 
 
A la Comissió:  
2. Que comparegui el responsable del govern mu-

nicipal per donar compte de l'inici del curs escolar i 
de l'estat dels equipaments escolars a la ciutat de 
Barcelona. 

El Sr. Blasco explica que ahir van iniciar el curs 
escolar més de 240.000 alumnes, cosa que repre-
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senta un increment del 3% respecte al curs passat. 
L‟increment se segueix produint en el tram d‟infantil i 
primària, continua havent-hi, per causes demogràfi-
ques, una reducció a l‟ESO i al batxillerat i s‟apunta 
una tendència positiva d‟increment en l‟àmbit de la 
Formació Professional. Fa constar que van obrir més 
de 750 centres entre públics, concertats i privats amb 
l‟excepció de l‟Institut Menéndez Pelayo que iniciarà 
avui les classes. Assenyala com a element rellevant 
que s‟incorporen a la xarxa de centres públics de la 
ciutat sis centres nous, dos de primària i quatre esco-
les bressol. Destaca, també, que ahir es van estrenar 
tres edificis: Pere IV a Sant Martí, Fructuós Gelabert 
a l‟Eixample, Eulalia Bota a Sant Andreu i que el 
proper mes de novembre s‟inaugurarà el de la Llacu-
na a Sant Martí. Assenyala que aquest any, de ma-
nera excepcional, d‟acord amb el Pla presentat en el 
seu dia conjuntament per l‟Ajuntament i la Generali-
tat, s‟han realitzat obres a més de 100 centres esco-
lars amb una inversió que ha superat els 72 milions 
d‟euros i en 77 centres ja s‟han acabat les actuaci-
ons. Fa esment a les actuacions relacionades amb el 
projecte EURA i la seva implantació en escoles mu-
nicipals. Fa constar que altres elements qualitatius 
tenen a veure amb el Pla experimental de llengües 
estrangeres, 27 centres més s‟hi incorporen i ara ja 
en són 47; i, pel que fa a les aules d‟acollida, 
s‟incorporen 20 noves aules i la ciutat en tindrà 202 
en aquest curs. Quant al procés de matriculació, 
explica que s‟ha disminuït un any més el nombre 
d‟assignacions d‟ofici en l‟etapa d‟infantil i primària, 
aquest curs només es van produir 513 assignacions 
d‟ofici el que representa un 4% del total, quan l‟any 
passat se‟n van produir 634, que representaven un 
5%; el nombre d‟alumnes admesos en una de les 
demandes fetes per les famílies a P3 ha arribat al 
96% i entre ells la primera opció ha arribat el 89%. 
Pel que fa a primer d‟ ESO, les assignacions d‟ofici 
han estat 217, el que representa un 4%; han estat 
admesos en un dels centres demandats el 96% i en 
la primera opció un 91%. Manifesta que s‟ha incre-
mentat l‟atenció individualitzada a les famílies a tra-
vés de l‟Oficina d‟escolarització del Consorci d‟Edu-
cació, directament s‟ha atès a més de 12.000 pares i 
mares i a través de la web hi ha hagut prop de 5.000 
consultes. Destaca com s‟ha treballat la matricula 
fora de terminis, es posa molt l‟atenció en el procés 
de preinscripció, però el volum d‟alumnes que es 
matriculen finalitza el procés és important, aquest 
any unes 2.000 famílies. Considera positiu informar 
sobre els espais de nouvinguda i fa constar que a 
Barcelona, a través del Consorci, el model és una 
mica diferent, s‟anomenen aules d‟acollida temporal; 
el darrer trimestre del curs passat es van atendre 50 
nois i noies en tres instituts de la ciutat i està pro-
gramat per a aquest curs un operatiu a cinc instituts 
per poder fer aquesta acollida temporal al llarg del 
darrer trimestre del proper curs. Remarca el bon 
funcionament de les subcomissions de matriculació 
dels districtes, molt valorades per la comunitat edu-
cativa i que van atendre i resoldre un 42% de les 
demandes fetes. 

El Sr. Ardanuy agraeix la compareixença. Pensa 
que no mancarà polèmica el curs que s‟inicia amb la 
Llei d‟educació a les portes del Parlament. Recorda 
que ja hi ha hagut una vaga preventiva i és possible 
que abans del debat parlamentari n‟hi hagi una altra. 
Creu que el curs pot ser complicat des del punt de 
vista polític. Pel que fa a les infraestructures, agraeix 
la informació sobre els centres que estan en cons-
trucció i voldria saber el nombre de places en barra-
cons. Davant d‟un 4% de demanda assignada d‟ofici, 
afirma que cal treballar per gestionar millor. Posa de 
manifest que es comença un curs on les perspecti-
ves i les ràtios de qualitat del sistema no són bones, 
el model d‟inclusió necessitarà molts recursos per 
ser més eficient i és clau lluitar contra el fracàs esco-
lar. Afirma que l‟inici de curs significa un esforç 
d‟inversió econòmica de les famílies, compra de lli-
bres, inici de les despeses d‟ajut de menjador, etc. i 
cal una major implicació de l‟administració, el conse-
ller d‟Educació parlava de què el seu objectiu era la 
gratuïtat dels llibres de text, pensa que aquest també 
hauria de ser un dels compromisos de l‟Ajuntament, 
especialment en una situació de crisi econòmica. Un 
altre assumpte que preocupa CiU és el de la Forma-
ció Professional i l‟abandonament dels estudis en 
aquest àmbit, pensa que falta encara trobar la fórmu-
la per donar més prestigi a aquests estudis. Vol sa-
ber si en aquest inici de curs són punts estratègics 
per a l‟Ajuntament la motivació i la preparació cons-
tant del professorat; entén que en l‟últim informe de 
l‟OCDE a escala de Catalunya el percentatge de 
motivació del professorat era molt baix, el 51% con-
siderava que no estava prou motivat i demana qui-
nes línies es pensen activar. Per últim, voldria saber 
quins objectius bàsics hi ha respecte al projecte Eura 
per al desplegament de les TIC, no només des del 
punt de vista de les infraestructures, sinó també des 
del punt de vista del coneixement i de la utilització 
per part del professorat i de la incorporació en els 
currículums docents. 

La Sra. Esteller agraeix la compareixença. Fa no-
tar que el curs comença amb la polèmica del projecte 
de Llei d‟educació aprovat pel govern i amb què el 
PP discrepa profundament perquè, a més de ser 
intervencionista, no resol els problemes que hi ha a 
Catalunya respecte a la llibertat dels pares per elegir 
centre i no estableix els instruments de qualitat ne-
cessaris. Fa constar que el seu grup, en el tram par-
lamentari, presentarà una llei alternativa. Quant als 
continguts de qualitat de l‟ensenyament, cal veure de 
quina manera a través del Consorci es pot combatre 
el fracàs escolar i garantir la millor educació. Vol 
saber quants alumnes estudien en la primera opció i 
a quants els ha estat rebutjada aquesta primera op-
ció pel que fa a tots els nivells educatius. Vol saber 
quants infants s‟han quedat sense plaça d‟escola 
bressol i quines solucions ha donat l‟Ajuntament. Vol 
saber quants nens i nenes estan estudiant en barra-
cons i també quants ajuts a menjador s‟han concedit 
entre les famílies que els han sol·licitat. Fa constar 
que el PP posa l‟accent en el cost de l‟inici del curs 
escolar, presenten una iniciativa perquè consideren 
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que l‟Ajuntament i la Generalitat han de contribuir a 
què aquest cost sigui menor. 

El Sr. Florensa agraeix la compareixença. No vol 
entrar a debatre la Llei d‟educació, que qualifica de 
positiva, però que està en tràmit parlamentari i, per 
tant, no és definitiva. Destaca la importància del 
Consorci d‟Educació com a eina planificadora i con-
sidera positiu que el govern de Catalunya i el govern 
de la ciutat tinguin un àmbit comú de gestió que 
permeti optimitzar recursos i planificar millor. Pensa 
que la planificació ha estat una de les assignatures 
pendents i en les reformes i construcció de nous 
instituts sovint no s‟han complert els terminis i asse-
nyala els problemes de manteniment i de la qualitat 
de molts dels espais dels centres educatius. Destaca 
la pressió que suporten alguns centres pel que fa al 
nombre d‟alumnes d‟origen immigrant i la necessitat 
de garantir, els propers anys, una planificació que 
faci que tots els centres compleixin les ràtios i que no 
es creïn concentracions en alguns centres públics 
que dificultin el projecte educatiu. Pel que fa a les 
escoles bressol, que és un dels dèficits de la ciutat, 
especialment en alguns districtes com l‟Eixample, 
creu que l‟Ajuntament ha de fer una inversió per la 
creació de places d‟escola bressol pública.  

La Sra. Ballarín explica que ahir va començar el 
curs escolar amb tota normalitat i fa constar que no 
resulta senzill tenir-ho tot a punt per més de 240.000 
alumnes, 500 centres, i 9.000 mestres. Destaca les 
obres de millora realitzades en més de 100 centres, 
l‟entrada en funcionament de 10 centres nous, de 4 
escoles bressol i de 4 edificis d‟ensenyament infantil i 
de primària fins ara ubicats en mòduls prefabricats. 
També s‟han posat en marxa dos nous CEIP, aquests 
sí en mòduls prefabricats. Fa constar que l‟objectiu és 
aconseguir eradicar els mòduls prefabricats –a Barce-
lona només són 4 els centres ubicats en aquests mò-
duls–, situació molt per sota de la mitjana del país. 
Afirma que la qualitat en la construcció afecta la quali-
tat del sistema educatiu i, en aquest sentit, s‟exigeix al 
govern de la Generalitat i s‟està fent també des de 
l‟Ajuntament un gran esforç en infraestructures i equi-
paments com mai abans s‟havia realitzat d‟acord amb 
una planificació conjunta de la comunitat educativa i 
de tots els responsables d‟educació de la ciutat. Hi ha 
un mapa escolar aprovat l‟any 2006 i un acord signat 
entre l‟Ajuntament i el Departament d‟Educació de la 
Generalitat amb una inversió de 411 milions d‟euros 
pel període 2008-2011, dels quals el 60% són apor-
tats per la Generalitat i el 40% per l‟Ajuntament. 
Aquesta quantitat és set vegades superior a la que es 
va invertir en el mandat 1999-2003 i és tres vegades 
més del que es va invertir en el mandat 2003-2007, fa 
constar que l'any 2008, dels 411 milions d‟euros se 
n‟hauran invertit 72. Pel que fa a les escoles bressol 
públiques, reconeix que encara hi ha un dèficit, però 
s‟està treballant per solucionar-lo, en aquest sentit es 
va presentar, el juliol passat, una mesura de govern 
per la que l‟Ajuntament s‟ha compromès durant 
aquest mandat a la construcció de 52 escoles bressol 
noves i a doblar el nombre de places, es treballa per-
què això sigui una realitat l‟any 2011. Pel que fa a la 

possibilitat d‟escollir centre el sistema basat en les 
àrees de proximitat, dins les quals hi ha com a mínim 
tres centres públics i tres concertats, dóna la possibili-
tat d‟escollir, limitada per garantir també la igualtat 
d‟oportunitats. Sap que hi ha casos on la llibertat no 
pot ser absolutament exercida, la família no pot acce-
dir al centre escollit, i aleshores és la mateixa adminis-
tració que atenent les necessitats de la família ofereix 
una plaça d‟ofici. Pensa que és molt significatiu i posi-
tiu –malauradament no té dades d‟altres ciutats–, que 
la xifra d‟assignacions d‟ofici sigui només un 4%; 
l‟evolució en el temps ha comportat que cada vegada 
sigui més baix el percentatge d‟aquestes assignacions 
d‟ofici. Manifesta que el tema de la Llei d‟educació no 
pertoca tractar-lo aquí, pensa que acabarà sent una 
llei per millorar l‟educació del país i és en el tràmit 
parlamentari on s‟hauran d‟acabar debatent aquestes 
qüestions, però és cert que algunes de les preocupa-
cions manifestades pel Sr. Ardanuy ella les compar-
teix, són prioritat el model d‟inclusió, la lluita contra el 
fracàs escolar, la formació professional i la motivació i 
formació del professorat. 

El Sr. Ardanuy qualifica de mèrit alhora que 
d‟obligació haver començat el curs escolar sense 
problemàtiques d‟infraestructures greus. Pensa que 
el mapa escolar i la planificació han de servir per 
planificar el futur però en molts aspectes és planificar 
l‟ahir; quan es parla d‟escoles bressol es diu que es 
doblaran les places públiques i, curiosament, es do-
blaran al final del mandat per cobrir una demanda 
que ja es té avui, les 8.000 famílies que demanen 
plaça. Pel que fa al 4% d‟assignacions d‟ofici consi-
dera greu que 500 famílies no hagin pogut triar la 
seva opció; pel que fa a la Llei d‟educació, el preo-
cupa que abans que la Llei es discuteixi al Parlament 
hi hagi una altra vaga a la ciutat i pensa que el Con-
sorci d‟Educació hauria d‟estar preveient les operati-
ves per si això es produeix. Quant a la formació pro-
fessional, li agradaria que l‟Ajuntament expliqués els 
avenços que es produeixin. 

La Sra. Esteller afirma que la resposta de la Sra. 
Ballarín és contradictòria, per una banda diu que es 
planifica bé, però no ha dit quants nens han quedat 
sense plaça d‟escola bressol, pensa que si la planifi-
cació fos bona s‟hauria previst l‟increment de la de-
manda i s‟hauria donat una solució al marge que 
l‟escola bressol, de titularitat pública o privada, fos 
finançada públicament. Es diu que hi ha possibilitat 
d‟escollir centre, però després s‟afirma que és limita-
da; no creu que per a una família triar entre sis cen-
tres sigui suficient, insisteix que el PP està en contra 
de les àrees de proximitat i pregunta quants nens 
han quedat sense plaça en la primera opció en tots 
els nivells educatius. Quant a la lluita contra el fracàs 
escolar, afirma que hi ha una part de continguts que 
és fonamental i, pel que fa a la formació professional, 
considera un repte la seva qualitat. 

El Sr. Florensa insisteix que la bona planificació és 
un deure de les administracions i el seu grup celebra 
que les obres de reformes dels centres compleixin 
els terminis. Fa constar que per garantir la integració 
dels infants nouvinguts i l‟èxit escolar, cal un reparti-
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ment equitatiu en els centres, ERC ha denunciat 
sovint que hi hagi centres públics que superin els 
percentatges i altres que estiguin per sota de les 
ràtios establertes. És necessari planificar i fer un bon 
repartiment dels alumnes per garantir la integració. 
Fa esment de la gran demanda d‟escoles de música, 
pensa que aquests ensenyaments també són una 
prioritat i cal un esforç per adequar l‟oferta. 

La Sra. Ballarín afirma que la planificació es fa de 
cara al futur, puntualitza que la planificació i el mapa 
escolar a què s‟ha referit són de l‟ensenyament obli-
gatori i no estan referits a l‟escola bressol, servei que 
l‟Ajuntament estableix voluntàriament sense que cap 
llei li obligui. L‟Ajuntament de Barcelona, en virtut de 
la seva autonomia, ha decidit doblar el nombre de 
places d‟escola bressol i aquest és un esforç que cap 
altre Ajuntament ha fet en tan poc temps. Repeteix 
que l‟equip de govern ha decidit destinar els recursos 
públics a fer escoles bressol públiques i no ha con-
certar places, que d‟altra banda no és una solució 
perquè no incrementa el nombre total de places a la 
ciutat. Insisteix en què les assignacions d‟ofici han 
baixat i això és una prova de la millora continuada i 
del bon funcionament de les àrees de proximitat. Fa 
constar que, quan per part de les escoles hi ha ofer-
ta, la família pot triar l‟escola que vulgui, però quan hi 
ha més d‟una família que desitja la mateixa plaça 
l‟administració estableix unes regles, hi ha llibertat 
d‟elecció però quan el bé és escàs cal establir unes 
regles per repartir-lo. Repeteix que les àrees de pro-
ximitat són un bon sistema. Pel que fa a la Llei 
d‟educació, no vol avançar esdeveniments, no sap si 
la vaga s‟acabarà produint però puntualitza que, en 
la vaga del 14 de febrer passat, la participació a Bar-
celona va ser molt més baixa que a la resta de Cata-
lunya, afirma, però, que cal estar atents al que pugui 
passar. Quant a la formació professional, puntualitza 
que la campanya de comunicació endegada per la 
Fundació Barcelona Formació Professional està do-
nant bons fruits, el nombre d‟alumnes matriculats 
aquest curs és superior al nombre de matriculats a 
batxillerat; manifesta que aviat es presentarà el nou 
projecte de la Fundació que té molts més objectius 
que la campanya informativa. Per últim, quant als 
nouvinguts, està totalment d‟acord que cal avançar 
cap a un repartiment més equitatiu, s‟està treballant 
intensament des del Consorci d‟Educació per acon-
seguir un equilibri entre tots els centres de la ciutat; 
aquest és un punt molt important i per això s‟han 
posat en marxa les aules d‟acollida temporal que són 
una experiència innovadora i positiva. Acaba dient 
que es treballa per incrementar el nombre d‟escoles 
bressol i d‟escoles de musica. 

Es dóna per tractada. 
 

III) Propostes a dictaminar 
 
a) Ratificacions 
 
Al Plenari del Consell Municipal:  
3. Ratificar el Decret de l'Alcaldia d'11 de juliol de 

2008 pel qual s'accepta la subvenció per un import 

total de 6.834.600 euros atorgada pel Departament 
d'Educació de la Generalitat de Catalunya a aquest 
Ajuntament, com a corporació titular de les escoles 
d'educació infantil que es detallen a la resolució 
EDU/589/2008, de 20 de febrer, publicada al Diari 
Oficial de la Generalitat, de 4 de març de 2008, des-
tinada a minorar les quotes del servei d'educació de 
les places d'educació preescolar corresponents al 
curs 2007-2008. 

La Sra. Fandos assenyala que en aquest punt es 
ratifica un decret de l‟Alcaldia pel que s‟accepta una 
subvenció de la Generalitat. 

Es dictamina amb el posicionament favorable del 
PSC, ICV-EU i A, CIU i ERC i amb la reserva de vot 
del PP.  

 
b) Propostes d'acord 
 
 

IV) Part decisòria / Executiva 
 
a) Ratificacions 
b) Propostes d'acord 
 

Districte de Sants-Montjuïc 
 
4. Atorgar una subvenció finalista de 220.187 eu-

ros al Secretariat d‟Entitats de Sants-Hostafrancs-La 
Bordeta, amb NIF G58186180, domiciliat al carrer de 
Sants, núm. 79, CP 08114 de Barcelona, adjudicatà-
ria del contracte de gestió de serveis públics, en la 
modalitat de concessió, per a la gestió dels serveis 
esportius del Poliesportiu Municipal de la Bordeta i 
de l‟ampliació de la instal·lació actual, per un període 
de trenta anys, perfeccionat per acord de la Comissió 
de Benestar Social de 14 de febrer de 2006, tot això 
per cobrir el 80% del dèficit d‟explotació 2008 previst 
de l‟Entitat concessionària del Poliesportiu Municipal 
de la Bordeta i que permetran a l‟entitat poder fer 
front als venciments immediats i inajornables i per 
mantenir l‟equilibri econòmic de la concessió d‟acord 
amb el Pla de Viabilitat de la instal·lació 2006-2033 
aportat per l‟Entitat i l‟informe efectuat per Horwath 
Financial Services que figuren a l‟expedient. 

El Sr. Alcober explica que les dificultats per la pos-
ta en marxa de la instal·lació esportiva la Bordeta ha 
provocat, per a l‟any 2008, un dèficit d‟explotació 
previsible i per reduir una part important del dèficit i 
tirar endavant les activitats, es proposa l‟atorgament 
d‟aquesta subvenció. 

La Sra. Fandos recorda que CiU ja es va abstenir 
en l‟atorgament de la primera subvenció per import 
490.000 euros el juliol passat i ara ho tornarà a fer 
perquè entén que l‟entitat s‟ha trobat immersa en una 
situació complicada, no per una mala gestió, sinó per 
haver de començar l‟activitat amb dos anys de retard 
i per haver de fer canvis en la construcció. Afirma 
que el problema va més enllà d‟aquest equipament i 
d‟aquesta entitat, i que no es just per a la resta de 
clubs i empreses que estan gestionant altres equi-
paments, que també poden tenir dificultats. Pensa 
que cal una reflexió que vagi més enllà, no pot ser 
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que les entitats construeixin equipaments i que 
l‟Ajuntament hagi d‟acabar donant subvencions fina-
listes, seria millor que allà on es preveu que la ins-
tal·lació esportiva no serà rendible fos l‟Ajuntament 
qui hi construís.  

El Sr. Mulleras recorda que en l‟adjudicació 
d‟aquesta concessió, a més dels problemes inicials 
d‟inversió, hi va haver la intervenció del Tribunal Su-
perior de Justícia de Catalunya. Avança l‟abstenció 
del seu grup per no carregar les dificultats sobre 
l‟entitat. El PP no està d‟acord com es gestionen els 
equipaments esportius a escala municipal, moltes 
vegades es pot donar competència deslleial amb la 
iniciativa privada. Expressa la seva disconformitat i 
demana que els recursos dels ciutadans s‟assignin 
d‟una manera més eficient en la gestió dels equipa-
ments esportius de la ciutat. Pensa que en alguns 
casos caldria un control major sobre la gestió.  

El Sr. Florensa avança el vot favorable del seu 
grup malgrat que aquest equipament té problemes 
de gestió des de fa temps però entén que aquests no 
són culpa de l‟entitat. 

El Sr. Alcober puntualitza que aquest punt es pre-
senta precisament per no perjudicar l‟entitat i els 
usuaris de la instal·lació, l‟Ajuntament quan hi ha un 
dèficit justificat en l‟explotació actua intentant que 
l‟activitat segueixi amb el mateix gestor. Quant a la 
competència deslleial, afirma que no tenen res a 
veure els serveis que ofereix l‟Ajuntament i els que 
ofereixen els operadors privats amb els quals hi ha 
una relació cordial i de cooperació. Pensa que el 
desenvolupament urbanístic de la zona donarà major 
sortida a l‟explotació de la instal·lació que, per altra 
banda, es magnífica i ben adequada en un espai de 
proximitat per als veïns. 

La Sra. Fandos esmenta que avui s‟avança una 
subvenció en previsió dels dèficits de l‟any 2008 i li 
sorprèn que l‟informe d‟Intervenció digui que cal re-
gularitzar la subvenció que es va atorgar l‟any 2007 
d‟acord amb els resultats econòmics finals presen-
tats per l‟entitat. Pregunta si ja s‟ha regularitzat i, 
respecte al que ara s‟avança, demana, en cas que el 
dèficit real no fos tant com el ara previst, un retrocés 
de la subvenció a l‟Ajuntament. 

El Sr. Mulleras afirma que tenir serveis públics que 
siguin gestionats per empreses privades exigeix por-
tar un control molt rigorós perquè si no es corre el 
risc de dilapidar recursos públics per cobrir la mala 
gestió d‟entitats privades i això és el que no es pot 
fer mai amb els diners dels ciutadans de Barcelona. 
Sap que hi ha llocs a Barcelona on segurament la 
iniciativa privada no hi anirà i l‟Ajuntament ha de 
cobrir aquest servei esportiu als ciutadans, però hi ha 
molts barris de la ciutat en els quals aquests serveis 
estan perfectament coberts per la iniciativa privada 
d‟una forma més eficient i eficaç que la desenvolu-
pada per l‟Ajuntament a través dels seus equipa-
ments. Insisteix que cal evitar la situació de portar 
periòdicament a aquesta Comissió subvencions per 
cobrir dèficits de gestió privada.  

El Sr. Alcober puntualitza que aquestes són ins-
tal·lacions públiques i serveis públics. Fa constar que 

quan hi ha un concurs públic per adjudicar la gestió 
d‟una instal·lació pública el motiu, en molts casos, 
que la iniciativa privada no s‟hi presenti és que molts 
dels serveis que dóna una instal·lació pública no la 
dóna una instal·lació privada, per exemple, la disponi-
bilitat de serveis i programes específics per discapaci-
tat, els horaris, els cursos per a infants, la promoció 
esportiva etc., aquests són els elements que marquen 
la diferència entre servei públic i privat. Manifesta un 
gran respecte pel servei privat, té una magnífica rela-
ció amb les cadenes privades de la ciutat, fa constar 
que la més gran té 80.000 abonats, però els usuaris 
de les instal·lacions públiques municipals són 185.000 
i, per tant, no és cert que l‟oferta privada sigui sufici-
ent. Per acabar, afirma que el control existeix i que les 
variants que es produeixen fan necessària la interven-
ció de l‟Ajuntament, insisteix però que si amb el con-
trol de la gestió que es duu a terme es comprovés que 
aquesta és deficitària o està mal portada podria signi-
ficar la pèrdua de la concessió.  

El Sr. Martí expressa el vot favorable del PSC, la 
Sra. Blasco expressa el vot favorable d‟ICV-EU i A, 
la Sra. Fandos expressa l'abstenció de CIU, el Sr. 
Mulleras expressa l'abstenció del PP i el Sr. Florensa 
expressa el vot favorable d'ERC. S'aprova. 

 
c) Proposicions 
 
 

V) Part d'impuls i control 
 
a) Proposicions / Declaracions de Grup 
 
Del Grup Municipal CIU: 
5. La Comissió de Cultura, Educació i Benestar 

Social acorda instar al govern municipal a: Que l'any 
2009 es commemori el 150 aniversari de la instaura-
ció dels Jocs Florals a Barcelona per tal de donar a 
la literatura -especialment la poesia- i la llengua cata-
lanes una major projecció i promoció. 

El Sr. Ciurana formula la proposta per commemo-
rar l‟any vinent el 150 aniversari dels Jocs Florals de 
Barcelona, instituïts pel Rei Joan I l‟any 1393 i que 
foren reinstaurats el 1859 a iniciativa d‟uns quants 
ciutadans. Demana al govern municipal que aquesta 
sigui una ocasió per promoure la literatura i la poesia 
en llengua catalana i donar-li una major promoció i 
projecció.  

Recorda que fa 150 anys la instauració dels jocs 
florals tenia com a objectiu moure la joventut al con-
reu de la literatura i la llengua catalana, enguany pot 
ser que els reptes siguin diferents, però és una mag-
nifica ocasió per aconseguir que tinguin una major 
projecció i promoció entre els ciutadans i especial-
ment entre aquells que fins ara no han tingut 
l‟oportunitat, l‟ocasió, el temps o la voluntat d‟aprendre 
la llengua i conèixer la literatura catalana. 

La Sra. Esteller avança el suport del seu grup per-
què la tradició literària i el contingut dels Jocs Florals 
són motiu suficient per commemorar l‟aniversari. 

El Sr. Florensa avança el suport del seu grup i re-
corda que ERC, el 20 de novembre de 2007, va pre-
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sentar un prec que literalment deia que l‟Ajuntament 
de Barcelona iniciés la preparació d‟un seguit d‟actes 
i activitats per commemorar l‟any 2009 el 150 aniver-
sari dels Jocs Florals. Entén que els Jocs Florals 
sempre han estat una plataforma de difusió de la 
cultura catalana, sobretot en etapes difícils, i és im-
portant la seva commemoració.  

El Sr. Martí i Grau està d‟acord amb la proposta. 
Explica que s‟ha demanat als mantenidors dels Jocs 
Florals una programació especifica al voltant 
d‟aquesta commemoració. Pensa que cal celebrar no 
només el que va passar fa 150 anys, sinó tot el pro-
cés, els Jocs Florals han tingut una vida molt atzaro-
sa, especialment durant els anys de la dictadura van 
perviure en l‟exili i en indrets molt diversos sempre 
amb la voluntat de difondre la literatura i reforçar la 
llengua en la seva capacitat expressiva i en la seva 
més alta consideració literària que és la paraula poè-
tica. Es vol dissenyar un acte específic de lliurament 
de Jocs Florals que rememori aquests 150 anys i es 
treballa amb l‟Institut d‟Educació perquè els Jocs 
Florals escolars del 2009 difonguin aquest aniversari. 
Creu que una de les contribucions principals de 
l‟Ajuntament ha estat incorporar-los a la setmana de 
la poesia que se celebra el maig de 2009 els Jocs 
Florals hi tindran un paper més destacat fent explíci-
ta aquesta celebració. Per últim, explica que el Mu-
seu d‟Història de la Ciutat dedicarà una exposició a 
aquesta efemèride i la lligarà amb la celebració tam-
bé del 150 aniversari de l‟aprovació del Pla Cerdà.  

El Sr. Ciurana agraeix el suport unànime de tots 
els grups a la iniciativa. Remarca que seria una equi-
vocació commemorar únicament el passat dels Jocs 
Florals, el sentit de la proposta és dotar la llengua i 
literatura catalana d‟avui d‟una major projecció i pro-
moció. Afirma que les cultures minoritàries no poden 
confiar-ho tot a la inèrcia del mercat i cal exigir dels 
poders públics una actitud proactiva.  

El Sr. Martí i Grau puntualitza que les forces politi-
ques que avui estan al govern no fan una lectura 
fossilitzada del passat, es vol que la lectura del pas-
sat expliqui el present i es projecti cap al futur. 

El Sr. Martí expressa el vot favorable del PSC, la 
Sra. Blasco expressa el vot favorable d‟ICV-EU i A, 
el Sr. Ciurana expressa el vot favorable de CIU, la 
Sra. Esteller expressa el vot favorable del PP i el Sr. 
Florensa expressa el vot favorable d'ERC. S'aprova. 

Del Grup Municipal PP: 
6. La Comissió de Cultura, Educació i Benestar 

Social acorda: I. Instar al Govern Municipal a instau-
rar una línia d'ajuts econòmics a les famílies per a la 
despesa de llibres de text a l'inici del curs escolar, 
que cobreixi com a mínim el 40% del seu cost, i que 
estableixi uns llindars de renda que permeti benefici-
ar també a les famílies de rendes mitges. II. En tot 
cas, l'import de les ajudes rebudes per les famílies, 
quan provinguin de diferents administracions, no 
podrà superar el cost global dels llibres de text. 

La Sra. Esteller fa esment de l‟elevat cost que su-
posa per a les famílies l‟inici del curs escolar. Explica 
que estudis fets en diferents escoles determinen que 
el cost mitjà per fill a Catalunya és de 1.068 euros 

dels quals una part correspon a llibres, en l‟etapa 
educació infantil uns 86 euros, a primària 175, a se-
cundària 199 i al batxillerat 260. Creu necessari que 
per part de totes les administracions s‟ajudi les famí-
lies a costejar l‟inici del curs escolar i per aquest 
motiu formula la proposició. Sap que hi ha diferents 
programes de la Generalitat, un de reutilització de 
llibres de text, que està molt per sota de les previsi-
ons inicialment establertes i, d‟altra banda, sap que 
hi ha ajuts directes però només hi tenen accés les 
famílies amb rendes molt baixes i moltes famílies de 
rendes modestes han de fer front a aquestes despe-
ses sense tenir accés a ajuts.  

El Sr. Ardanuy avança el suport del seu grup. Fa 
constar que els fons públics de suport a les famílies 
depenen en una part important del finançament de 
Catalunya, ara, en discussió. Considera important 
aquesta iniciativa perquè intenta ajudar les famílies i 
està d‟acord amb el que el govern tripartit va marcar 
com a objectiu prioritari: la gratuïtat dels llibres de text.  

El Sr. Florensa avança que el seu grup no votarà 
a favor de la mesura, tot i entendre que l‟objectiu 
aspira a què algun dia hi hagi més ajudes o la gratuï-
tat per als llibres de text. Pensa que quan el país 
disposi d‟un bon finançament, cosa que tothom hau-
ria de reclamar, es podrà gaudir de mesures com 
aquesta. Creu que des de l‟Ajuntament es poden 
endegar altres mesures com ara la reutilització de 
llibres, aquesta és una iniciativa posada en marxa 
pel govern de la Generalitat, el 2004, a iniciativa 
d‟ERC, que pot significar un estalvi proper al 70% del 
cost dels llibres i a més crea vincles en els centres 
escolars entre els equips directius i les AMPA, alhora 
que incorpora valors com l‟aprofitament. Sap que 
alguns ajuntaments han pres mesures com la que 
proposa el PP, però creu que poden representar un 
greuge entre les famílies d‟un municipi que gaudei-
xen de la mesura i les d‟altres que no la tenen.  

La Sra. Blasco avança el vot en contra dels seu 
grup. Quant al programa de reutilització de llibres, 
considera que l‟Ajuntament hi pot col·laborar i creu 
que és una experiència interessant. Fa constar que 
caldria tendir a la gratuïtat dels llibres de text, i que 
aquest hauria de ser un compromís de la Generalitat.  

La Sra. Ballarín manifesta el seu rebuig a la pro-
posta perquè dins de l‟acord de govern 2007-2011 
no hi ha el compromís de la gratuïtat del llibres de 
text, aquesta és una competència de la Generalitat. 
Afirma que es treballa conjuntament amb el Depar-
tament d‟Educació per fer realitat l‟acord de govern i 
el Pacte Nacional per l‟Educació que estableix la 
necessitat d‟un procés d‟increment progressiu de 
recursos destinats a ajuts per garantir la igualtat de 
totes les persones en l‟exercici del dret a l‟educació. 
Pensa que el que es proposa marca una línia d‟ajuts 
econòmics pels llibres de text que no es correspon 
amb els objectius que en aquest punt té el govern de 
la Generalitat que també està treballant per fer pos-
sible la igualtat d‟oportunitats, pel que fa als llibres de 
text amb tres línies d‟actuació: ajuts ordinaris per 
adquirir-los a l‟alumnat d‟educació primària i d‟ESO 
que estiguin escolaritzats en centres sostinguts amb 
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fons públics. Explica que l‟Ordre de la Generalitat 
que convoca els ajuts per aquest any adreçats a 
estudiants amb condicions socioeconòmiques desa-
favorides atorga una quantitat individual màxima de 
100 euros, el termini de sol·licituds finalitza el 30 de 
setembre, i la dotació per a aquests ajuts és de 
11.663.000 d‟euros, fa constar que l‟any passat la 
quantia era lleugerament inferior, però només es van 
gastar 7.000.000 d‟euros. Cita a continuació els ajuts 
del programa cooperatiu per al foment de la reutilit-
zació de llibres de text i material curricular adreçat als 
centres, en el curs 2008-2009 se‟n beneficiaran 137 
centres de titularitat pública –més de 30.000 alum-
nes– i 24 centres de titularitat concertada –més de 
10.000 alumnes–, la dotació és de 988.950 euros. Per 
últim, explica per aquells que no hagin pogut accedir a 
cap d‟aquests ajuts, hi ha el programa –material per 
tothom– dotat de 310.000 euros, amb una convocatò-
ria trimestral de sol·licitud d‟ajuts complementaris 
adreçada a centres. Fa constar que el Consorci 
d‟Educació gestiona aquest últim programa i els al-
tres dos són gestionats pels Serveis Territorials.  

La Sra. Esteller pensa que no s‟està fent res, ha 
assenyalat el que pot fer l‟Ajuntament de Barcelona, 
ja sap el que està fent la Generalitat i no sap per què 
la regidora ho explica. Recorda que el Pacte Nacio-
nal per l‟Educació preveia una inversió de 
40.000.0000 d‟euros i s‟estan incomplint les previsi-
ons. Fa constar que l‟Ordre reguladora de la convo-
catòria del curs escolar 2007-2008 preveia 6.000.000 
d‟euros i només se‟n van gastar 4.000.000. Repeteix 
que totes les inversions per aquests programes es-
tan per sota de les previsions inicials i no donen res-
posta als problemes actuals. Insisteix que la Generali-
tat fa poc i els ajuts només arriben a determinades 
famílies de rendes molt baixes. Torna a demanar que, 
davant d‟aquesta situació, l‟Ajuntament actuï; fa cons-
tar que el PP està a favor que s‟assoleixi el màxim de 
finançament per a Catalunya i així ho ha demostrat 
quan ha governat triplicant els recursos de la Genera-
litat des de l‟any 1996 fins al 2004. Pensa que per part 
de l‟Ajuntament s‟ha de reclamar més finançament, 
però també s‟han de gestionar bé els recursos exis-
tents i, en aquest marc, el seu grup creu que 
l‟Ajuntament pot fer molt més per allò que considera 
prioritari, repeteix que el cost que té l‟inici de curs per 
a les famílies es pot reduir amb una aportació muni-
cipal del 40% del cost dels libres de text. 

La Sra. Ballarín no pot consentir que la Sra. Este-
ller digui que l‟Ajuntament no està fent per la igualtat 
d‟oportunitats i per l‟equitat en l‟àmbit educatiu més 
que qualsevol altre Ajuntament. Afirma que l‟edu-
cació és una prioritat que queda palesa en totes les 
mesures posades en funcionament durant aquest 
primer any del mandat municipal, 50.000.000 d‟euros 
en infraestructures, 54.000.000 d‟euros en escoles 
bressol, 4.000.000 d‟euros en ajuts de menjadors a 
més de tota la despesa que tradicionalment l‟Ajun-
tament fa en educació, s‟han anat incrementant les 
aportacions per fer possible la igualtat d‟oportunitats i 
l‟equitat en l‟àmbit educatiu més enllà de les respon-
sabilitats pròpies. Pensa que cal exigir que la Gene-

ralitat tiri endavant el seu projecte, repeteix que hi ha 
tres línies potents d‟ajuts i que des del Departament 
d‟Educació es proposa continuar avançant per difon-
dre millor aquestes iniciatives alhora que es treballa 
amb la industria editorial de material didàctic en el 
concepte de llibre de text imprescindible pels alum-
nes i en els programes de reutilització de llibres als 
que la Generalitat aportarà la pràctica totalitat del 
cost amb un mínim de corresponsabilitat per part de 
les famílies –un percentatge entre el 5 i el 15 del 
cost– en funció de les rendes.  

La Sra. Ballarín expressa el vot contrari del PSC, 
la Sra. Blasco expressa el vot contrari d‟ICV-EU i A, 
el Sr. Ardanuy expressa el vot favorable de CIU, la 
Sra. Esteller expressa el vot favorable del PP i el Sr. 
Florensa expressa el vot contrari d'ERC. Es rebutja. 

Del Grup Municipal ERC: 
7. La Comissió de Cultura, Educació i Benestar 

Social acorda l'adhesió de l'Ajuntament de Barcelona 
a la Xarxa de Ciutats Amigues del Circ. 

El Sr. Florensa formula la proposició. Fa constar 
que el març d‟enguany, la Conselleria de Cultura del 
Govern de Catalunya i l‟Associació de Professionals 
del Circ van presentar el Pla Integral del Circ de Ca-
talunya que té com a objectius bàsics dignificar i 
professionalitzar el sector promovent mesures de 
formació, creació i difusió del circ. Recorda que el 
juliol passat va entrar en funcionament el Centre 
permanent d‟entrenament i assaig i es va crear la 
Xarxa de Ciutats Amigues del Circ, que obliga els 
municipis que s‟hi adhereixen a adquirir diversos 
compromisos com, per exemple, desenvolupar du-
rant un període de quatre anys una programació 
continuada d‟activitats relacionades amb el circ. 

El Sr. Ciurana avança el suport del seu grup.  
La Sra. Esteller avança el suport del seu grup.  
El Sr. Martí i Grau manifesta l‟acord de l‟equip de 

govern i explica que l‟Ajuntament ja compleix sobra-
dament les obligacions que implica l‟adhesió a la 
Xarxa. Recorda que l‟Ajuntament de Barcelona té el 
primer centre de creació de circ, l‟Ateneu Popular de 
Nou Barris i que el segon espai de creació, amb inver-
sió cent per cent municipal, es va inaugurar provisio-
nalment el juliol. Espera que l‟adhesió de l‟Ajuntament 
de Barcelona a la Xarxa ajudi a què la Conselleria 
sigui més decidida en el seu suport al circ. 

El Sr. Florensa no dubta de la feina i de la voluntat 
política de la Conselleria en ajudar tot l‟àmbit del circ 
i agraeix el suport de tots els grups. 

El Sr. Martí expressa el vot favorable del PSC, la 
Sra. Blasco expressa el vot favorable d‟ICV-EU i A, 
el Sr. Ciurana expressa el vot favorable de CIU, la 
Sra. Esteller expressa el vot favorable del PP i el Sr. 
Florensa expressa el vot favorable d'ERC. S'aprova. 

 
b) Proposicions amb contingut de Declaració insti-

tucional 
c) Precs 
 
Del Grup Municipal CIU: 
8. Que en el termini més breu possible es faciliti 

una nova ubicació, aquest cop definitiva, perquè el 
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Club d'Agility Ciutat Comtal disposi d'unes ins-
tal·lacions adequades a la seva activitat en el terme 
municipal de la ciutat de Barcelona. 

La Sra. Fandos formula el prec. Sap que l‟equip 
de govern està parlant amb el Club d‟Agility Ciutat 
Comtal, ubicat des de fa uns anys a l‟Estadi Serra-
hima per trobar solució a la seva reubicació en un 
altre indret, necessària com a conseqüència de la 
celebració, l‟any 2010, dels Campionats Europeus 
d‟Atletisme. Manifesta la seva preocupació per 
l‟endarreriment que està suposant el trasllat del Club. 
Afirma que quan finalment s‟ha aconseguit que 
l‟Estadi Serrahima s‟arregli, cal trobar una nova ubi-
cació per a aquest club que fa una feina important de 
protecció dels animals de companyia i d‟educació 
canina i és l‟únic club de la ciutat que desenvolupa 
aquesta activitat. 

El Sr. Alcober manifesta que la relació entre el 
Club d‟Agility Ciutat Comtal i l‟Institut Barcelona Es-
ports és permanent, recorda que l‟any passat es va 
celebrar el primer trofeu Ciutat de Barcelona d‟Agility 
que qualifica de bona eina d‟educació i civisme. El 
Club sap que quan comencin les obres de l‟Estadi 
Serrahima es traslladarà a un indret que s‟està bus-
cant proper a l‟actual ubicació. S‟està treballant en la 
línia que es demana en el prec i està segur que es 
trobarà una solució. 

La Sra. Fandos pregunta si la nova ubicació serà 
a la muntanya de Montjuïc, sap que des de 
l‟Ajuntament es parla amb el Club, però aquest ha 
demanat al seu grup que s‟agiliti. Posa de manifest 
que a tres mesos de l‟inici de les obres a l‟Estadi, el 
Club encara no té una solució definitiva.  

El Sr. Alcober demana a la regidora que no pateixi 
per aquest assumpte perquè no hi ha motiu, fa més 
de tres mesos que s‟està en contacte amb el Club i 
s‟estan estudiant un parell d‟emplaçaments a l‟entorn 
d‟on són ara. Repeteix que en cap cas quedaran 
desatesos. 

Es dóna per tractat. 
9. Que el govern municipal elabori conjuntament 

amb el Consorci d'Educació de Barcelona un pla 
especial TIC i escola que prioritzi la implantació de 
les Tecnologies de la Informació i la Comunicació 
(TIC) a les escoles de la ciutat de Barcelona d'una 
manera integral: millorant les competències del per-
sonal docent en la utilització de les TIC com a eina 
d'aprenentatge, mitjançant programes intensius de 
formació; incrementant la ràtio d'ordinadors per 
alumne a nivell de la mitjana europea; i acomplint a 
l'inici del curs 2009-2010 els objectius del projecte 
EURA per a tota la ciutat: connexió WiFi, cablejar i 
interconnectar les aules i centres escolars de Barce-
lona. 

El Sr. Ardanuy formula el prec.  
La Sra. Ballarín està d‟acord en què una de les 

prioritats en l‟àmbit educatiu és introduir d‟una mane-
ra normalitzada les TIC, superant la concepció d‟aula 
d‟informàtica on els alumnes van a aprendre informà-
tica i introduint a cada aula l‟ordinador com eina nor-
mal per les classes. Explica que no hi ha aprovat cap 
pla específic, però que s‟estan duent a terme diver-

ses actuacions per la implementació de les TIC als 
centres, es treballa en la millora de les competències 
del professorat en aquesta matèria i en la dotació de 
recursos específics. Explica pel que fa al Projecte 
EURA que a l‟inici d‟aquest curs, 44 centres de titula-
ritat pública estan dotats de la infraestructura tecno-
lògica necessària per fer-hi arribar la banda ampla 
mitjançant una combinació de tecnologia de xarxa 
per cable de fibra òptica i de xarxa sense fils, s‟està 
treballant per la implementació a 14 centres més i 
40 estan en fase d‟intervenció immediata –abans de 
2 mesos. Recorda que abans d‟iniciar-se el projecte 
EURA hi havia 35 centres que ja estaven connectats 
gràcies al projecte REDES i està previst que a finals 
del 2009 el Projecte EURA sigui una realitat implan-
tada a la resta de centres de titularitat pública, a les 
escoles oficials d‟idiomes, a les escoles d‟adults i en 
els diferents serveis educatius. Fa constar que en el 
curs 2006-2007 la ràtio d‟alumnes per ordinador era 
de 6,5 i en el curs 2008-2009 ha baixat al 4,2. Es 
treballa en la millora de competències dels profes-
sors i la demanda d‟aquests per formar-se en el TIC 
ha anat creixent d‟una manera lleugerament superior 
en els dos darrers anys. El curs 2007-2008, 3.755 
professors han accedit a formació presencial, 2.820 
han seguit altres modalitats de formació i 2.766 han 
participat en cursos de formació telemàtica. Afirma 
que durant el 2008, s‟ha donat un impuls significatiu 
al projecte Eura i que el 2009 es presentarà el model 
d‟utilització.  

El Sr. Ardanuy puntualitza que en el prec es de-
manava un Pla que aglutinés aquestes activitats i els 
donés la dimensió d‟eix vertebrador. Repeteix que la 
ràtio d‟alumnes per ordinador no és bona, els núme-
ros canten, cal que els ordinadors s‟incorporin a les 
aules ordinàries i aquest és un dels reptes impor-
tants. Pensa que la incorporació de les tecnologies 
de la informació transversalment a les assignatures 
ordinàries són un punt crític, afirma que les noves 
tecnologies ajuden a què el sistema educatiu millori i 
l‟Ajuntament de Barcelona que ha estat precursor de 
politiques educatives innovadores hauria de conside-
rar bàsic aquest assumpte. 

La Sra. Ballarín puntualitza que el fet de no tenir 
aprovat un pla no vol dir que no estiguin planificades 
les actuacions i que s‟estigui treballant de manera 
intensa en tots els àmbits assenyalats. Està d‟acord 
en què les noves tecnologies són un eix vertebrador 
de tota l‟educació actual i no comparteix l‟opinió que 
els números canten, ha estat molt diplomàtica en la 
seva intervenció i no ha fet menció del punt del qual 
es partia, ni ha mencionat quina era la situació de 
l‟escola pública de Catalunya els anys 2002 i 2003, 
quan altres Comunitats Autònomes tenien un ordina-
dor per cada dos alumnes. En qualsevol cas, l‟im-
portant és el futur i es continuarà treballant en la línia 
exposada. 

La Sra. Fandos, abans de passar al punt següent 
de l‟ordre del dia, com a presidenta de la Comissió, 
vol, un cop més, fer una queixa. Constata que el Sr. 
Alcober s‟ha absentat de la sessió, suposa que per 
fer la presentació del Tour de França, del que demà 
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tothom se n‟assabentarà pels mitjans de comunica-
ció, per respecte a la Comissió que s‟està celebrant, 
creu que el lògic seria que, també, aquí, s‟expliqués 
aquest assumpte. 

Es dóna per tractat. 
Del Grup Municipal PP: 
10. Que l'Institut de Cultura de Barcelona arribi a 

acords amb els grans museus de la resta d'Espanya 
per tal de que algunes de les col·leccions que allà 
s'hi exposen, així com els seus fons de reserva, pu-
guin ser traslladades temporalment a Barcelona per 
tal d'ampliar el nombre d'exposicions per ser visita-
des. 

La Sra. Esteller, abans de formular el prec, mani-
festa estar totalment d‟acord amb el que acaba de dir 
la presidenta de la Comissió.  

Afirma que Barcelona té una oferta museística i 
d‟exposicions diversificada de qualitat i amb capaci-
tat d‟atracció, però creu que cal incrementar-la, sap 
que es fan esforços, que se signen convenis, però 
cal que la ciutat pugui tenir grans exposicions. Fa 
constar que hi ha diversos corrents quant a la circu-
lació de les exposicions, hi ha museus que tenen una 
voluntat més egocèntrica i no volen que les seves 
col·leccions es traslladin, però creu que cal aprofun-
dir en una política diferent i facilitar l‟apropament 
d‟exposicions a altres ciutats. 

El Sr. Martí i Grau pensa que la pregunta respon a 
una mirada sobre la ciutat molt endarrerida, de fa 
més de 20 anys. Explica que la manera com les ciu-
tats normalitzades en termes culturals fan circular les 
obres d‟art, el patrimoni i les col·leccions d‟altres 
ciutats és a través del seu teixit d‟institucions cultu-
rals i dels seus museus que, a partir de les seves 
col·leccions, entren en els circuits d‟intercanvi 
d‟obres d‟art. Posa de manifest que aquest sistema 
fa que Barcelona deixi en préstec obres de Picasso, 
peces d‟art romànic, talles gòtiques, etc. per moltes 
exposicions de caràcter internacional, de la mateixa 
manera que els museus de Barcelona de forma habi-
tual i recurrent demanen peces a diferents museus. 
Recorda que fa vint anys això no passava perquè no 
es tenien les infraestructures preparades amb les 
condicions que els préstecs d‟obres d‟art d‟alt valor 
econòmic requereixen. Ara, la situació està resolta, 
tot i que s‟ha de continuar invertint perquè els mu-
seus tinguin més capacitat d‟estar a escala internaci-
onal, però per millorar cal no tant intentar fer acords 
perquè vinguin col·leccions, sinó consolidar les que 
ja es tenen. Cal aconseguir que el MNAC, el MAC-
BA, el Centre de Cultura Contemporània, el Museu 
Picasso i el Museu d‟Història de la Ciutat, cada ve-
gada tinguin més coproduccions a escala internacio-
nal. Pensa que s‟actua bé, moltes de les produccions 
de la ciutat després circulen pel món. Fa esment a 
l‟actual exposició Duchamp, Man Ray, Picabia que 
no es podria fer si el MNAC no estigués en el circuit i 
no li prestessin obres museus de tot el món; també 
cita l‟exposició Velázquez y Picasso del Museu Pi-
casso en què, per primera vegada, el Museu del 
Prado deixa obres de Velázquez al Museu Picasso; 
explica que l’exposició Ballard al CCCB també té 

peces de tres o quatre centres d„arreu, del món i així 
podria anar enumerant altres exposicions. Li sembla 
que aquesta és la via de treball i no la de demanar, 
com qui no té res per oferir, la cessió de peces que 
museus espanyols tenen en reserva, pensa que si el 
Museu del Prado deixa quadres de Velázquez vol dir 
que s‟actua molt bé. Diu que amb aquesta pregunta 
passa com amb la formulada sobre els musicals 
justament en la temporada que a la ciutat hi ha més 
musicals, convindria que la regidora tingués en 
compte el que passa a Barcelona.  

La Sra. Esteller pensa que la supèrbia del Sr. Mar-
tí i Grau no el deixa veure més enllà, ell creu tenir la 
veritat absoluta de com promoure la cultura. Li de-
mana que no barregi les coses; pel que fa als musi-
cals, quan el PP va formular aquella proposta, fa 
més d‟un any, ella va dir que calia fomentar-los per-
què, aleshores, quan altres ciutats tenien 15 musi-
cals, Barcelona en tenia només 6. Recorda que el 
mateix va passar quan el PP va demanar que se 
celebressin les Nits blanques, l‟equip de govern va 
dir que no i, finalment, s‟han celebrat. Pensa que un 
bon acord és no demanar caritat perquè Catalunya i 
Barcelona tenen riquesa. Sap que les institucions 
culturals fan els seus itineraris a través dels circuits 
que el Sr. Martí i Grau ha assenyalat, però també hi 
ha institucions culturals que promouen convenis i 
acords per facilitar que obres que normalment no es 
mouen puguin circular. Aquest és el motiu del prec, 
ha parlat amb responsables de diferents museus i 
sap que de vegades hi ha certes reticències. Torna a 
demanar que per part de l‟ICUB es promoguin 
acords i s‟intenti enriquir aquestes exposicions.  

El Sr. Martí i Grau diu que avui les coses es fan 
com ha explicat Repeteix que les institucions cultu-
rals de la ciutat, tot i tenir molt camp per córrer en la 
seva projecció internacional i en la seva capacitat 
d‟incorporar-se en els circuits internacionals, estan 
actuant correctament. Des del seu punt de vista, el 
que la regidora demana, i no vol que ho confongui en 
supèrbia, no té sentit. Insisteix en què en les cir-
cumstàncies actuals on els museus de la ciutat estan 
en tots els circuits d‟intercanvi d‟obra d‟art, es poden 
millorar molts assumptes, però no els relatius a peti-
cions formals de l‟Ajuntament als museus perquè 
això ja s‟està fent de manera habitual.  

Es dóna per tractat. 
11. Instar a l'Ajuntament de Barcelona a garantir 

l'ús del català i el castellà en les escoles bressol de 
la ciutat per tal d'assegurar als pares la llibertat d'e-
lecció de la llengua en la que volen iniciar l'educació 
dels seus fills. 

La Sra. Esteller formula el prec motivat per 
l‟aprovació el passat 9 de setembre del decret de la 
Generalitat que estableix que el català sigui la llengua 
vehicular de l‟ensenyament i l‟aprenentatge també a 
les escoles bressol, i que ha de ser l‟ idioma preferent 
per l‟enteniment entre els pares i els professors. El 
seu grup defensa la llibertat dels pares a l‟hora de 
triar l‟idioma i recorda que la Llei de política lingüísti-
ca en el seu article 21 estableix que els nens tenen 
dret a l‟ensenyament en la seva llengua habitual. 
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La Sra. Ballarín pensa que hi ha una lleugera con-
fusió en la formulació del prec, recorda que el primer 
cicle d‟educació infantil, 0 a 3 anys, és una etapa no 
obligatòria, no universal i no és gratuïta i que el se-
gon cicle, 3 a 6 anys, tampoc no és obligatori, al-
menys fins que no s‟aprovi la LEC que pot canviar la 
situació, tot i que, a la pràctica, la majoria de nens i 
nenes entre 3 i 6 anys de la ciutat estan escolarit-
zats. Fa constar que no té coneixement del decret 
que la regidora cita. El que hi ha són unes instrucci-
ons per a l‟organització i el funcionament dels cen-
tres educatius públics d‟educació infantil, entre 3 i 6 
anys i de primària de 6 a 12, on està garantida 
l‟elecció per part de les famílies de la llengua en què 
volen iniciar l‟educació dels seus fills. Es diu que cal 
assegurar que si els pares, mares o tutors d‟aquests 
nens sol·liciten que els seus fills o filles rebin 
l‟educació en llengua castellana siguin escolaritzats 
en aquesta llengua mitjançant l‟atenció i suport mate-
rial individualitzat. Fa constar que en els CEIP muni-
cipals es compleix aquesta normativa. Pel que fa a 
les escoles bressol municipals, no li consta que hi 
hagi cap normativa de la Generalitat i explica que els 
criteris per fer servir la llengua en l‟educació dels 
nens parteixen de dues premisses: d‟una banda, el 
projecte educatiu compartit amb les famílies, que es 
concreta en un conjunt de decisions relatives a 
l‟educació que es vol oferir als infants; i de l‟altra 
banda, són centres on el català és la llengua vehicu-
lar com ho és des de l‟any 1983 a l‟educació en ge-
neral al nostre país, s‟ha demostrat que aquesta és 
una bona garantia per a la cohesió social del país. 
Pel que fa als casos concrets, recorda que la guia 
d‟escoles bressol està editada en català, castellà, 
angles, francès i àrab, es vol donar servei a totes les 
famílies i, per tant, s‟edita en diferents idiomes. Ex-
plica que si en l‟entrevista entre l‟escola i la família hi 
ha una demanda d‟escolarització en castellà s‟intenta 
de bon començament dirigir-se al nen o la nena amb 
aquesta llengua i, pel que fa a la relació amb la famí-
lia, sempre es fa en la llengua que trien, quant a la 
llengua d‟educació, s‟arriba a un acord amb el tutor o 
tutora i la família i es busca una estratègia adequada 
a cada cas. Fa constar que en aquesta etapa, una 
gran part de la relació entre educador-educadora i 
alumne es produeix en un llenguatge afectiu, gestual 
i corporal molt superior a la que es produeix en altres 
etapes educatives. 

La Sra. Esteller fa constar que la voluntat de la 
Generalitat de regular és un excés que pot afectar 
els infants i insisteix que la família ha de tenir el dret 
de poder triar la llengua.  

La Sra. Ballarín fa constar que en el debat de las 
LEC aquest serà un dels assumptes que es consen-
suarà a escala de país i el que es vol és donar el 
millor servei tenint en compte que el català és la 
llengua vehicular 

Es dóna per tractat. 
Del Grup Municipal ERC: 
12. Que es presenti un informe anual sobre l'estat 

d'execució del Projecte Jove. 
El Sr. Florensa formula el prec. Recorda que l‟any 

2006 es va aprovar el Projecte Jove 2006-2010, amb 
deu eixos i més de quatre-centes mesures concretes 
que abracen la totalitat de les diverses àrees munici-
pals i incorpora una sèrie de mecanismes de segui-
ment per a l‟avaluació dels resultats del pla. Un 
d‟aquests mecanismes estableix que, anualment, es 
presentarà un informe d‟evolució del Pla Jove en 
aquesta Comissió o en el Plenari del Consell Munici-
pal. 

La Sra. Blasco explica que el curs passat es van 
centrar les energies en establir les prioritats del Pla 
de mutu acord amb els principals agents de les polí-
tiques de joventut i amb el Consell de la Joventut de 
Barcelona. Recorda que, el maig passat, es va pre-
sentar el Pla d‟equipaments juvenils i el juny prop-
passat, una mesura de govern relativa al servei 
d‟informació i dinamització als instituts. Afirma que el 
balanç a què es refereix el prec es farà el proper 
desembre. 

El Sr. Florensa celebra que es presenti l‟informe i 
insisteix en la importància de poder fer un seguiment 
anual del pla. 

Es dóna per tractat. 
 
d) Preguntes 
 
Del Grup Municipal ERC: 
13. Quines inversions s'han fet al llarg de l'any en 

curs per millorar les instal·lacions esportives esco-
lars? 

El Sr. Florensa formula el prec. 
La Sra. Ballarín respon que s‟han fet diverses ac-

tuacions amb un cost total de 4.150.000 euros als 
CEIP Sant Antoni Maria Claret, Josep Maria de Se-
garra, Ramón Casas, Carles I, Bàrkeno, Pau Vila, 
Mestre Enric Gibert i Camins, Catalònia, Calderon de 
la Barca, Rius i Taulet, Pare Poveda, Collaso i Gil i al 
IES Joan Fuster. S‟ofereix a fer arribar al regidor la 
llista de les actuacions concretes fetes a cada centre. 

La Sra. Fandos demana que es faci arribar la llista 
a tots els grups. 

Es dóna per tractada. 
 
e) Seguiment Proposicions / Declaracions de Grup 
 
 

VI) Mocions 
 
 
No havent-hi altres assumptes per tractar, la Pre-

sidència aixeca la sessió a les dotze hores i vint-i-
cinc minuts. 
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Comissió d’Acció Social i Ciutadania 
 
 
 

Acta de la sessió celebrada el dia 16 de setembre 
de 2008 i aprovada el dia 21 d'octubre de 2008 

 
 
A la sala President Lluís Companys de la casa de 

la ciutat, el 16 de setembre de 2008, s‟hi reuneix la 
Comissió d‟Acció Social i Ciutadania, sota la presi-
dència de l‟Im. Sr. Javier Mulleras Vinzia. Hi assistei-
xen les Imes. Sres. i els Ims. Srs.: Ricard Gomà i 
Carmona, Immaculada Moraleda i Pérez, Sara Jaur-
rieta i Guarner, Guillem Espriu i Avendaño, Carles 
Martí i Jufresa, Gemma Mumbrú i Moliné, Maite Fan-
dos i Payà, Gerard Ardanuy i Mata, Mercè Homs i 
Molist, Gloria Martín Vivas, Ángeles Esteller Ruedas i 
Ester Capella i Farré, assistits per la tècnica 
d‟administració general, Sra. Tecla Fort i Riera, que 
actua per delegació del secretari general de la Cor-
poració. 

També i és present la Sra. Isabel Ribas i Seix, de-
legada de Salut Pública. 

Excusen la seva absència la Ima. Sra. Montserrat 
Ballarín i Espuña i l‟Im. Sr. Joan Puigdollers i Fargas. 

S‟obre la sessió a les dotze hores i trenta minuts. 
 

I) Aprovació de l‟acta de la sessió anterior 
S’aprova. 
 
 

II) Part Informativa 
 
a) Despatx d‟ofici 
 
En compliment de l‟article 63.1 del Reglament or-

gànic municipal, es comuniquen les resolucions se-
güents: 

 
1. Àrea d‟Acció Social i Ciutadania 

Del gerent municipal, de data 25 de juliol de 2008, 
que aprova el plec de clàusules i convoca concurs, 
per adjudicar el contracte de la gestió integral i 
l‟administració del centre de dia Casa Bloc, per als 
exercicis 2009-2010, i per un import de 630.387,84 
euros. 

 
2. Àrea d‟Acció Social i Ciutadania 

Del gerent municipal, de data 25 de juliol de 2008, 
que aprova el plec de clàusules i convoca concurs, 
per adjudicar el contracte del servei de menjador 
social de Navas i de Paral·lel, adreçat a persones 
que es troben en situació d‟extrema pobresa, per als 
exercicis 2009-2010, i per un import de 2.195.072,34 
euros. 

 
3. Àrea d‟Acció Social i Ciutadania 

Del gerent municipal, de data 25 de juliol de 2008, 
que aprova el plec de clàusules i convoca concurs, 
per adjudicar el contracte de la gestió del servei 

d‟acolliment residencial nocturn de primera acollida 
Nou Barris per a persones sense sostre, per als 
exercicis 2009-2010, i per un import d‟1.677.063,66 
euros. 

 
4. Àrea d‟Acció Social i Ciutadania 

Del gerent municipal, de data 25 de juliol de 2008, 
que aprova el plec de clàusules i convoca concurs, 
per adjudicar el contracte de la gestió del servei dels 
habitatges amb serveis per a la gent gran Camí Antic 
de València, per als exercicis 2008-2010, i per un 
import de 421.159,58 euros. 

 
5. Districte de Nou Barris 

Del gerent municipal, de data 23 de juliol de 2008, 
que aprova el plec de clàusules i convoca concurs, 
per adjudicar el contracte d‟intervenció en medi 
obert, en els barris de Torre Baró i Ciutat Meridiana, 
en el marc del projecte de la Llei de barris, per als 
exercicis 2008-2009, i per un import de 179.500 eu-
ros. 

 
b) Mesures de govern 
 
A la Comissió:  
1. Via lliure a l‟accessibilitat. Sensibilització sobre 

l‟ocupació abusiva de la via pública i la millora de 
l‟accessibilitat. 

El Sr. Gomà diu que aquesta és una campanya 
molt concreta, un programa que anomenen "Via lliure 
a l‟accessibilitat". Explica que entre els anys 1996 i 
2006 es va desenvolupar el Programa municipal 
d‟accessibilitat i es va passar de poc més de 300 a 
gairebé 1.300 km d‟accessibilitat bàsica a la ciutat i 
adaptar amb pis baix i rampa les més de 1.000 uni-
tats d‟autobusos de Transports Metropolitans de 
Barcelona. 

Assevera que de llavors ençà s‟ha treballat en el 
que en diuen nous espais d‟accessibilitat a la ciutat  
–àrees de jocs infantils, el servei de suport al bany a 
les platges de la ciutat, la campanya d‟adaptació de 
petit i mitjà comerç, etc.–, de tal manera que també 
els entorns quotidians estiguin adaptats i siguin ac-
cessibles, tant des del punt de vista de superació de 
barreres arquitectòniques com de barreres comuni-
catives. Recorda que en aquesta mateixa Comissió 
ja van presentar, pel mes de maig, un informe sobre 
accessibilitat comunicativa a la ciutat per posar 
l‟accent també en com s‟està treballant l‟accés de les 
persones amb discapacitats sensorials, sobretot en 
l‟oferta cultural de la ciutat i en els serveis i equipa-
ments d‟atenció al públic. 

Més enllà de tot això, explica, els tècnics de l‟Institut 
Municipal de Persones amb Discapacitat, juntament 
amb els districtes, van identificar el problema de 
l‟existència d‟obstacles a la via pública, fonamental-
ment a les voreres, la majoria d‟ells vinculats a l‟ac-
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tivitat comercial i econòmica de la ciutat –terrasses 
de bars, hotels, botigues, alimentació–, en forma de 
plantes, grans testos, faristols de menús, petites 
atraccions infantils, etc.; obstacles que, si bé en la 
majoria dels casos no impedeixen l‟accessibilitat, sí 
que la dificulten, sobretot a dos col·lectius: els usua-
ris de cadires de rodes i, també, aquelles persones 
amb carrets de compra o amb cotxets de nen o nena 
petit, i les persones amb discapacitat visual que se-
gueixen la línia de façana com a referència de mobili-
tat per les voreres de la ciutat. 

Afirma que, identificat aquest problema, s‟ha dis-
senyat un programa d‟actuació amb quatre estratègi-
es fonamentals: la campanya de sensibilització i 
pedagogia en el conjunt de comerços de la ciutat, la 
difusió de bones pràctiques per part també de l‟Àrea 
de Promoció Econòmica, un treball específic d‟in-
formació i assessorament en aquells comerços en 
què s‟hagi de fer un suport específic per tal de solu-
cionar el problema de l‟obstacle a l‟accessibilitat, i, 
també, la vinculació dels serveis d‟inspecció a aquest 
programa. Diu que tenen previst començar el mes 
d‟octubre i fer una campanya molt intensiva entre 
octubre i desembre amb la difusió d‟aproximadament 
35.000 fulletons de sensibilització i pedagogia, a 
partir de la qual es podran establir ja programes de 
treball més focalitzats i intensius. 

Conclou exposant tres idees: sensibilització i pe-
dagogia, possibilitat de substituir els obstacles per 
bones pràctiques i vinculació dels serveis d‟ins-
pecció. En definitiva, resumeix, es tracta de fer un 
pas endavant qualitatiu, i un cop resolts els proble-
mes més estructurals de l‟accessibilitat, anar també 
a operacions més "micro", de vegades molt puntuals 
però, diguem-ne, que acabin de culminar el treball de 
l‟accessibilitat de l‟espai públic a la ciutat. 

La Sra. Homs comenta que s‟afegeixen a qualse-
vol iniciativa, com aquesta mesura de govern, que 
parli del tema d‟accessibilitat i de la seva millora. 
Admet, tanmateix, que criticaran la gestió d‟aquesta 
millora i recull una frase del document que diu que a 
hores d‟ara el 100% de la xarxa de bus està adaptat, 
que vol dir que el bus en si, com a vehicle, està 
adaptat, però no les parades: no serveix de res que 
la flota estigui adaptada si les parades no ho estan. 

Creu que quan un establiment demana una llicèn-
cia perquè per la seva activitat necessita ocupar un 
espai de la via pública, la llicència ja exigeix una 
normativa; per tant, aquesta normativa ja hauria 
d‟establir que l‟espai ocupat sigui accessible per a 
tothom. Pensa que la sensibilització ha de passar, 
per exemple, per augmentar el nombre d‟inspectors 
perquè les terrasses que ja estan situades a la ciutat 
compleixin la normativa. Insisteix que se suma a les 
mesures de millora de la sensibilitat, però també creu 
que aquesta publicitat serveix per justificar alguna 
despesa, algun pressupost, i es fa, un cop més, una 
campanya publicitària, en aquest cas, per fer peda-
gogia d‟una cosa que està en normativa i que 
l‟Ajuntament de Barcelona ha de procurar que 
s‟acompleixi. Tem, donat l‟excés de permissivitat que 
envaeix aquesta ciutat, que es parla de sensibilitza-

ció pedagògica per no fer res, perquè hi ha por de fer 
complir la normativa, malgrat ser-hi. 

Posa un exemple de com les coses no s‟acaben 
de fer bé. Explica que l‟altre dia es va inaugurar a 
Ciutat Vella la plaça Castella, que ha estat més d‟un 
any aixecada… Admet que la plaça en si està molt 
adaptada, però a sota, al subsòl, hi ha un pàrquing: 
amb la millora d‟aquesta plaça es va aprofitar per 
millorar les rampes de sortida i entrada de vehicles i 
vianants. Es pregunta per què no s‟ha aprofitat per 
instal·lar un ascensor, ja que al pàrquing, algú amb 
cadira de rodes o un cotxet, sense anar més enllà, 
no hi té accés. Pensa que Barcelona es vanagloria 
que tot és accessible i que és una ciutat capdavante-
ra a Europa, fins i tot al món, però, alhora, quan 
l‟Ajuntament fa una intervenció, com en aquest cas, 
aprofitant que s‟aixeca el terra, no es fa a més una 
adaptació del pàrquing. Tot i ser una iniciativa priva-
da, creu que l‟Ajuntament hi té alguna cosa a dir. 

La Sra. Martín agraeix la presentació d‟aquesta 
mesura de govern, de la qual es desprèn com a mí-
nim la seva intenció de demostrar que s‟estan fent 
coses a favor de l‟accessibilitat. No entén, però, que 
calgui una mesura de govern a aquestes alçades, i 
que fins ara el govern no s‟hagi adonat de 
l‟incompliment de la normativa que regula l‟ocupació 
de la via pública, que fa quasi deu anys que està 
vigent, per part de determinats establiments. 

Li sembla bé que s‟engegui una campanya de 
sensibilització i actuació sobre l‟ocupació abusiva de 
l‟espai públic i la millora de l‟accessibilitat, però es 
pregunta què s‟ha fet fins ara: el govern ha tingut nou 
anys des de l‟aprovació de la normativa que regula 
aquest sector per fer un seguiment dels suposats 
incompliments dels quals ara en parla i reconduir la 
situació. Té la impressió que aquesta mesura és una 
cortina de fum per ocultar els nombrosos incompli-
ments que ha deixat pendents el Pla d‟accessibilitat 
1996-2006. 

Recorda que aquest tema ja es va abordar en 
aquesta Comissió el passat mes de juny, i que en la 
seva intervenció en aquella comissió, va demanar 
que, atès que el Pla d‟accessibilitat estava exhaurit, 
calia presentar un nou pla d‟accessibilitat per als 
propers anys que inclogui calendari d‟execució i la 
memòria econòmica corresponent. No es tracta, diu, 
de presentar mesures de govern puntuals per justifi-
car que s‟està treballant, sinó d‟avançar de ferm en 
la millora de l‟accessibilitat i la supressió de barreres. 
Entén que no és una qüestió fàcil i reconeix que 
s‟han fet coses al respecte, però cal ser seriosos i 
una mica més rigorosos. 

Afirma que també es va demanar la presentació 
d‟un informe balanç d‟execució del pla anterior i ad-
met que a finals de juliol el Sr. Gomà els hi va fer 
arribar, però el document no recull el balanç esperat. 
Opina que s‟ha de partir d‟un balanç més exhaustiu, 
on figurin tots els àmbits. Destaca, en aquest sentit, 
que via pública és precisament un dels que tenen 
més dades del que s‟ha fet. 

Pel que fa a transports, assenyala que es parla 
dels vehicles de superfície –autobusos, etc.– i també 
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del metro, però no pas –deixant de banda les correc-
cions que s‟han de fer per millorar el tema de 
l‟accessibilitat als vehicles– de les pantalles informa-
tives. Admet que hi ha una fotografia que explicita 
una mica com funcionen, però no és cap balanç de 
les parades que tenen pantalles actualitzades, de les 
que s‟han de fer, quin és el programa, el termini, etc., 
que és el que demanaven. Sap que es vol fer el pla 
de parades dins d‟aquest mandat, però tampoc exis-
teix una relació exhaustiva de quines s‟han fet, quan 
es farà la resta, etc. D‟altra banda, no acaba 
d‟entendre per què, si s‟han de substituir tots els 
semàfors de Barcelona per incorporar-hi el sistema 
LED, d‟estalvi d‟energia, ara que és el moment idoni 
perquè tots els semàfors estiguin adaptats, s‟utilitzin 
o no, i s‟activin amb el comandament a distància, ja 
que no fan soroll, cal esperar a fer-ho en el termini 
del final d‟aquest mandat i el següent. 

Quant els edificis públics, diu que també hi ha al-
guna fotografia d‟administracions, districtes, escoles, 
universitats, etc., però no hi ha una anàlisi o un ba-
lanç de, per exemple, les escoles municipals, públi-
ques, que s‟han de fer, ni quan ni com s‟han de fer. 
Recorda que ja va comentar que hi ha un informe 
dels alumnes d‟Amputats Sant Jordi que demostra 
que només en un barri hi ha setze escoles amb pro-
blemes d‟accessibilitat. Voldria que tot això es deta-
llés rigorosament. 

Amb relació als edificis culturals, museus per 
exemple, en figuren tres, però és que a Barcelona 
n‟hi ha cinquanta, comenta. No sap exactament 
quins són responsabilitat directa municipal, però 
voldria saber si aquesta previsió no consisteix només 
en la supressió de barreres físiques, sinó també co-
municatives. Explica que pel que fa a edificis espor-
tius i parcs infantils accessibles també s‟ha fet quel-
com, i admet que hi ha una previsió, però no té un 
calendari de quan es farà. 

Creu que s‟ha de presentar un nou pla d‟ac-
cessibilitat, amb calendari d‟execució i memòria eco-
nòmica, que permeti conèixer l‟estat de la qüestió a 
totes les àrees i saber on es vol arribar, i així treba-
llar amb uns objectius concrets, i no a cop de mesu-
res com aquesta, que no té massa justificació donat 
que és quelcom que ja hauria d‟estar fet d‟ordinari 
per part de l‟Administració, amb un correcte segui-
ment de l‟aplicació de la normativa i, en tot cas, de 
les mesures de sensibilització oportunes que podien 
haver engegat ja fa temps. 

Adverteix, per acabar, que també caldria revisar 
els elements –parquímetres, senyals viàries, conte-
nidors, etc.– que l‟Ajuntament de Barcelona posa a la 
via pública, ja que a vegades molesten perquè, per 
exemple, el carrer és molt estret. Esmenta que a les 
audiències públiques dels districtes molta gent es 
queixa que no s‟hi deixa passar les cadires, el carro 
de la compra, etc. Prega que es faci un esforç. Acla-
reix que ells no han de posar una data límit, però sí 
volen saber l‟estat de la qüestió. Assevera que si el 
Pla d‟accessibilitat no s‟ha complert, cal acceptar-ho, 
esbrinar què cal fer i posar-hi un termini; pot retardar-
se una mica, sí, però s‟han de complir uns objectius. 

La Sra. Capella manifesta que el seu grup dona 
suport a aquesta mesura de govern presentada avui 
aquí perquè en comparteix els objectius i les estratè-
gies. Quant a l‟estratègia, que s‟explica a l‟informe 
annex, creu que l‟Ajuntament hauria de predicar amb 
l‟exemple i evitar fer invasions abusives de l‟espai 
públic, sigui amb tanques de senyalització, parquí-
metres o punts d‟informació, com el de la plaça Sant 
Miquel, prou criticat al seu moment. Critica, també, la 
durada de la campanya: si realment n‟hi ha prou amb 
un parell de mesos de sensibilització, no cal allargar-
la més temps, tot i que confia que això respon a cri-
teris més tècnics que els hi explicarà el Sr. Gomà. 

Aplaudeix la iniciativa, ja que les campanyes de 
sensibilització sempre són beneficioses. El seu grup, 
afegeix, pensa que és millor endegar accions preven-
tives, sensibilitzadores, que sancionadores. L‟Ajun-
tament, reconeix, sempre pot iniciar expedients san-
cionadors a les persones, entitats, comerços o locals 
que incompleixen la norma, però la prova és que no 
sempre aquestes accions comporten una resposta 
idònia i adequada, i de modificació de l‟actitud. Per 
tant, aplaudeix tot el que siguin mesures preventives, 
de sensibilització, que, a més, sovint impacten molt 
més en la ciutadania que l‟acció concreta sanciona-
dora individual, que efectivament no té aquell plus 
d‟acció educativa, de prevenció o de sensibilització 
per al que realment s‟està perseguint, que és evitar 
que hi hagi un ús abusiu de l‟espai públic i, en aquest 
supòsit concret, que impedeixi que determinades 
persones amb discapacitat no puguin deambular 
lliurement pel mateix. 

El Sr. Gomà agraeix el suport dels grups a aques-
ta mesura, i diu estar d‟acord amb les apreciacions 
de la Sra. Capella atès que és una mesura que vol 
combinar perfectament el que són les estratègies de 
caràcter més preventiu, fins i tot més comunitari, de 
proximitat, de sensibilització, amb la vinculació tam-
bé dels serveis d‟inspecció al que són els objectius 
d‟aquesta campanya. 

Comenta que tant la Sra. Homs com la Sra. Martín 
han fet referència a molts elements d‟accessibilitat que 
no són directament imputables als objectius d‟aquest 
programa, i que el fet que es tiri endavant –recorda 
que és un programa molt concret, molt específic, 
però que creu que té molt sentit des del punt de vista 
de millorar també aquests aspectes més "micro" de 
l‟accessibilitat a les voreres de la ciutat– no exclou 
en cap cas seguir treballant en tots els altres grans 
objectius d‟accessibilitat que van més enllà del Pla 
1996-2006, que, admet, en tenia pocs d‟accessibilitat 
comunicativa. Recorda que la gran prioritat va ser la 
supressió de barreres arquitectòniques, i ara, en 
canvi, en el Programa d‟actuació municipal de 
l‟Institut d‟aquest mandat ho és l‟ac-cessibilitat co-
municativa. 

Explica que temes com ara el Pla de parades, 
l‟adaptació de la xarxa de metro –no només dels 
ascensors, sinó també de la solució de la separació 
entre l‟andana i els vagons– i tota l‟accessibilitat se-
mafòrica són programes que s‟estan tirant endavant, 
que tots ells tenen molta més envergadura i impor-
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tància que el que es presenta avui, però que, en 
definitiva, formen les peces del mosaic d‟aquesta 
nova etapa de treball per l‟accessibilitat de la ciutat. 

La Sra. Martín apunta que malgrat que el Sr. Go-
mà parla dels programes que aprofundeixen en cada 
tema, segueix sense saber el com, l‟on i el quan; pot 
haver-hi un pla d‟accessibilitat o una sèrie de pro-
grames que el componguin, tant se val, però vol sa-
ber quins són els projectes, els objectius, el recorre-
gut, etc. 

La Sra. Capella destaca que, de fet, no afecta úni-
cament un sector, en aquest cas de l‟Ajuntament, 
sinó que s‟implica a l‟Àrea de Promoció Econòmica i 
als propis districtes: per tant, té una acció més trans-
versal i més integradora a través d‟altres punts de 
gestió de l‟Ajuntament. 

El Sr. Gomà aclareix que tant a la Comissió Exe-
cutiva com al Consell Rector de l‟Institut es van pre-
sentant sistemàticament els balanços dels diferents 
programes, i, admetent que tot és millorable, pensa 
que també es poden presentar a aquesta Comissió 
aquests grans programes com a informe o com a 
mesura de govern si s‟obre una línia. Es compromet 
a tenir informada, si bé no tan sistemàticament com 
es fa a l‟Institut Municipal de Persones amb Discapa-
citat, la Comissió. 

Es dóna per tractada. 
 
c) Informes 
d) Compareixences Govern municipal 
 
A la Comissió:  
2. Que comparegui el responsable del govern mu-

nicipal per donar compte de les mesures que està 
preveient el govern municipal per respondre a la 
incidència de la crisi en el creixement de la demanda 
de serveis socials municipals. 

El Sr. Gomà explica que, atès que en els darrers 
mesos el canvi de cicle econòmic està tenint un im-
pacte determinat sobre persones i col·lectius vulne-
rables de la ciutat, cal saber ara quin registre es té 
d‟això des del punt de vista de la demanda de ser-
veis socials i, també, de la capacitat de l‟Ajuntament 
per poder donar resposta a aquesta demanda. 

Recorda que l‟any 2005 l‟Ajuntament de Barcelona 
va aprovar, per unanimitat de tots els grups, el Pla 
municipal per la inclusió social, que es va desenvo-
lupar en el període 2005-2007 en un moment de 
creixement econòmic. Creu que això és important, 
perquè així com probablement a d‟altres ciutats el 
creixement econòmic no va anar acompanyat d‟una 
política potent, integrada, d‟inclusió social, l‟Ajun-
tament de Barcelona, des del 2005, va aprovar 
l‟estratègia, que s‟ha anat enfortint, de posar al ser-
vei de les persones més vulnerables dispositius d‟in-
clusió social a la ciutat. Diu que quan es va aprovar 
el Pla, el 2005, hi havia 61 milions d‟euros vinculats 
als serveis del Pla d‟inclusió, i que ara se superen els 
100 milions d‟euros. En aquests tres anys, assevera, 
s‟han incrementat en 134 els professionals del treball 
social vinculats a aquests nous equipaments i pro-
grames, i s‟han obert 23 nous equipaments d‟atenció 

i promoció social a la ciutat, des de centres d‟atenció 
integral a persones sense sostre fins a casals de 
gent gran, per posar dos exemples molt diferents 
d‟aquests equipaments. Això ha fet, afirma, que al 
llarg del 2007, aproximadament unes 110.000 perso-
nes en risc d‟exclusió, diferents, hagin estat ateses 
en tot aquest ventall de dispositius d‟inclusió de la 
ciutat. Creu que és rellevant que existeixi aquest 
coixí previ de polítiques i de capacitat d‟atenció mu-
nicipal per poder fer front a la incidència del canvi de 
cicle econòmic i de la situació de crisi. 

En segon lloc, assenyala, quan al Plenari de 
l‟Ajuntament es va exposar l‟estratègia de caràcter 
global de l‟Ajuntament en relació amb la situació de 
crisi, ja aleshores es deia que hi havia tres grans 
estratègies: continuar i enfortir les polítiques de di-
namització i diversificació econòmica de la ciutat; tot 
allò que té a veure amb el manteniment de la capaci-
tat inversora de l‟Ajuntament i, per tant, de creació 
d‟equipament i infraestructura a la ciutat; i la cohesió 
i la inclusió social. Per tant, han situat aquest darrer 
punt com un dels elements definitoris del model de 
resposta de l‟Ajuntament de Barcelona a la crisi. 

Destaca que l‟any 2008 el pressupost de l‟Ajun-
tament es va aprovar amb un 23,5% d‟increment de 
despesa d‟acció social, és a dir, que han anat ope-
rant aquests mesos amb un pressupost que ha per-
mès, des del punt de vista del nombre de recursos, 
fer front als diferents increments en la sol·licitud de 
demandes de serveis i d‟ajuts. 

Explica que després de fer un primer balanç dels 
sis o set primers mesos de l‟any, han detectat a la 
ciutat cinc col·lectius vulnerables on s‟ha incrementat 
la demanda i, en conseqüència, també la necessitat 
social: les famílies afectades per l‟encariment dels 
preus de l‟habitatge i la situació de precarietat o 
d‟atur; les persones nouvingudes en procés d‟aco-
llida; la gent gran fràgil, és a dir, persones soles, amb 
pensions baixes i amb suport debilitat; les persones 
especialment vulnerables, persones sense llar o en 
situació d‟infrahabitatge a la ciutat; i la infància en 
risc social, normalment en el marc de famílies deses-
tructurades. 

Això, informa, ha suposat un increment de les de-
mandes i de les atencions dels diferents serveis so-
cials de la ciutat, i posa alguns exemples que li sem-
blen molt il·lustratius d‟aquests col·lectius, en concret 
algunes xifres que avui pot actualitzar, però que ja va 
donar en alguna comissió anterior: entre el gener i 
l‟agost els centres de serveis socials han incrementat 
en un 13,3% l‟atenció de persones i famílies en risc 
d‟exclusió comparat amb el mateix període del 2007; 
el SAIER ha incrementat en un 6% l‟atenció de per-
sones nouvingudes amb diferents elements de fragili-
tat –inserció laboral, necessitat d‟allotjament d‟ur-
gència, cobertura de necessitats bàsiques, alimen-
tació, roba, etc.– en el seu procés d‟acollida; pel que 
fa a les persones grans fràgils, enguany estan do-
nant serveis d‟atenció domiciliària a persones soles, 
amb pocs recursos, amb un increment del 37% en 
relació amb el mateix període de l‟any passat, men-
tre que la teleassistència arriba ja a més de 35.000 
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persones soles; quant als menors en situació de risc 
social, hi ha un increment d‟un 16% en els menors 
atesos pels equipaments d‟infància, també en el 
període gener-agost, passant de 2.146 a 2.565, i 
això s‟ha d‟articular també als nous convenis que 
s‟han signat amb les entitats de lleure educatiu, de 
tal manera que aquests menors puguin incorporar-se 
també a activitats de lleure normalitzades o, per 
exemple, que aquest estiu hagin estat funcionant per 
primera vegada 27 escoles bressol d‟estiu, que han 
cobert per primer cop la franja 0-3 de les famílies 
amb menys recursos pel que fa a les activitats de 
lleure; en relació amb les persones sense llar, desta-
ca que aquest any han entrat o estan ja en ple funci-
onament dos equipaments nous que s‟han afegit a la 
xarxa –un centre de dia de titularitat municipal i un 
nou centre integral de titularitat associativa però con-
certat per l‟Ajuntament. 

Conclou dient que aquestes xifres marquen una 
tendència a un creixement que se situa entre el 5% i 
el 15% en la majoria de serveis, i revelen la capacitat 
de l‟Ajuntament per poder fer front a aquest incre-
ment de la demanda, sobretot a partir de les dues 
grans variables: l‟increment de la despesa social en 
el pressupost del 2008 i tot el coixí de dispositius 
d‟inclusió que s‟han anat endegant a la ciutat des del 
moment de l‟aprovació del Pla municipal d‟inclusió el 
febrer del 2005. 

La Sra. Fandos agraeix al Sr. Gomà la informació 
que ha donat. Explica que quan van sol·licitar aques-
ta compareixença, ho van fer perquè realment els 
preocupen molt els efectes de la crisi des del vessant 
social, perquè de vegades s‟acostuma a entrar inicia-
tives més en l‟àmbit econòmic. De fet, afegeix, pel 
que fa als ajuts a les empreses, als treballadors, al 
comerç, etc., és molt important el que es faci, però 
també creuen que calia parlar-ne en aquesta Comis-
sió, perquè, de fet, un dels efectes finals d‟aquesta 
crisi és aquest increment que sembla que comença a 
donar-se en els propis centres de serveis socials, 
que hi vagin usuaris que no acostumaven a fer-ho. 
Per tant, insisteix, no està parlant d‟aquelles perso-
nes que ja estaven en aquest llindar, que ja eren 
usuàries, sinó de gent que segurament davant 
d‟aquesta crisi es troben en una situació nova que 
els empeny a acudir als centres de serveis socials. 

Recorda que CiU va presentar una proposta, que 
es va aprovar i dur a terme, de redimensionament 
dels centres de serveis socials, però si aleshores 
s‟apuntava que hi podia haver una crisi, s‟ignoraven 
les dimensions que sembla que està assolint. Diu 
que no vol ser pessimista i espera que d‟aquí a un 
any aquesta crisi hagi remès, però amb les dades 
que el Sr. Gomà ha facilitat, sobretot quant a les 
famílies, i també els nouvinguts, ja apunta que va en 
aquesta línia: un 13%-14% més, és molt. 

Creu que la Llei de la dependència està provo-
cant, pel lògic augment d‟usuaris, una gran saturació: 
els números canten i encara estan molt endarrerits 
en la seva aplicació. Admet que els preocupa que 
aquest enorme flux d‟usuaris, tot i que significa que 
molta gent se‟n pot beneficiar, està creant un pro-

blema als centres de serveis socials, i ara, a més, se 
n‟afegeix un de nous usuaris degut a la crisi. 

Constata que s‟ha augmentat el pressupost, sí, 
però també és cert que en part és arran de la Llei de 
la dependència: hi ha d‟altres serveis d‟atenció domi-
ciliària, etc., que no van lligats exclusivament a 
aquests aspectes que s‟estan comentant. Creu que 
cal anar més enllà, atès que les previsions dels ser-
veis socials en una situació de certa bonança han 
quedat curtes i no s‟està tenint en compte el que 
caldria haver previst fa cinc anys: ara s‟hauria d‟estar 
molt més avançat. 

Agraeix les dades facilitades i demana que, de ca-
ra al futur, si es fa algun estudi o previsió del que 
això significarà, els ho faci arribar. Creu que cal pre-
veure que durant un temps –i en això compta amb tot 
el seu suport– els centres de serveis socials incre-
mentin els seus ajuts, atès que hi ha un grup de gent 
que potser no accedeix als serveis socials perquè no 
està en la franja de l‟extrema pobresa, però que en 
una situació de crisi com l‟actual pot tenir necessitat 
de rebre alguna mena d‟ajuts que potser fins ara no 
s‟han donat i que caldria implementar. 

La Sra. Martín diu que centrarà la seva interven-
ció, no en l‟àmbit de la pobresa, sinó en el nou model 
municipal de serveis socials que es va presentar, 
creu recordar, el mes de febrer d‟enguany en la ses-
sió plenària i que anava acompanyat del compromís 
per part de l‟equip de govern de la universalització 
dels serveis socials. Diu que ha passat mig any 
d‟aquesta presentació, i que el seu grup ja va denun-
ciar aleshores el col·lapse dels circuits d‟atenció pri-
mària, que pateixen un dèficit a l‟hora de canalitzar 
l‟accés als diferents serveis d‟aquelles persones que 
els necessiten i demanen. També van denunciar, 
recorda, els greus problemes que pateix la xarxa 
bàsica d‟aquests serveis, com són la sobrecàrrega 
del treball que suporten els professionals o la manca 
d‟unes infraestructures adequades. A aquestes man-
cances, assevera, s‟afegeix ara l‟increment substan-
cial de gent que s‟adreça als serveis socials dema-
nant ajuts com a conseqüència de la crisi econòmica 
actual, empitjorant més aquesta situació. 

Manifesta que s‟està, doncs, davant d‟uns serveis 
socials més insuficients encara. Diu que davant 
d‟aquest escenari, com ja va comentar en la sessió 
plenària, voldrien saber si paral·lelament al desenvo-
lupament d‟aquest nou model de serveis socials –que 
no estarà completat, segons es va informar, fins el 
2015, i mentre es van materialitzant les mesures 
previstes que es van anunciar per avançar cap a 
aquesta universalització de serveis, com poden ser 
l‟increment i la reforma dels centres de serveis soci-
als i l‟increment del nombre de professionals– exis-
teix un calendari d‟actuacions concretes, quant a 
incorporar aquest nou model, fins al final del mandat. 
Pregunta també si el govern té previst endegar algun 
pla de xoc per agilitzar, a banda del que s‟ha dit, les 
prestacions d‟ajudes i, en el seu cas, de quin tipus 
d‟ajudes es tracta. 

La Sra. Capella creu que tot i que s‟ha fet una 
anàlisi encertada de la situació, els números que 
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s‟han facilitat i la percepció que es té des dels ser-
veis socials, ignora si ha calgut prendre alguna me-
sura més enllà de la prevista a través dels plans 
d‟inclusió i la previsió feta per la regidoria que co-
manda el Sr. Gomà. Vol saber si amb aquest incre-
ment de pressupost del 23,5%, que va aprovar 
l‟Ajuntament de Barcelona per l‟Àrea Social, n‟hi 
haurà prou per cobrir aquestes noves necessitats, 
que òbviament representen un augment substancial 
respecte del que s‟havia previst inicialment, i si, a 
més, ja hi ha una previsió del que figurarà en el futur 
pressupost de l‟Ajuntament de Barcelona. Diu que 
ERC va donar suport als pressupostos de l‟Ajun-
tament de Barcelona amb la previsió, la necessitat, 
d‟incrementar substancialment la partida pressupos-
tària referida a infància en risc: calia fer-ho per allò 
d‟evitar situacions d‟exclusió social més enllà de les 
que ja existeixen. Agraeix que els faci arribar per 
escrit les respostes si no les pot facilitar ara. 

El Sr. Martí dóna ple suport a les explicacions del 
Sr. Gomà i ressalta que, efectivament, la crisi s‟ha 
d‟abordar en allò relatiu a les seves causes, fona-
mentades lògicament en qüestions econòmiques o 
financeres, i també en les seves conseqüències, 
perquè resoldre les conseqüències sovint ajuda, 
encara que indirectament, no només a subvenir a les 
necessitats de la població que s‟hi veu afectada, sinó 
a pal·liar el cercle negatiu que genera la crisi. 

Afirma que l‟Ajuntament de Barcelona està treba-
llant en aquestes dues vessants; i, concretament, 
quant a l‟impacte de problemàtiques socials que 
pugui generar la crisi, subratlla que l‟Ajuntament de 
Barcelona complirà els seus compromisos en política 
social i en matèria de desenvolupament d‟equi-
paments els anys 2009-2010, quan s‟acabi aquest 
mandat. Creu que hi ha plena capacitat per fer-ho i 
aquesta serà una de les prioritats: ja ho és i, si cal, 
encara ho serà més. Conclou dient que polítiques 
d‟universalització de serveis, com les beques menja-
dor, la teleassistència, el Porta a Porta i d‟altres, ja 
estan en marxa i es mantindran, així com tot el que 
es comentava ara del pla d‟equipaments vinculats a 
la nova reforma de l‟atenció social bàsica i el nou 
desplegament dels centres de serveis socials refor-
mats: tot té un calendari i els seus pressupostos, i es 
mantindrà com una de les grans prioritats. 

Subratlla el seu absolut compromís que les políti-
ques socials i els equipaments són prioritaris i tenen 
plena garantia de cobertura economicofinancera en 
relació amb el que ja s‟ha promès i amb possibles 
increments vinculats a les seves competències. 

El Sr. Gomà diu que la implantació del model de 
serveis socials bàsics és i serà la columna vertebral 
que els permetrà després poder donar respostes a 
col·lectius més específics, perquè és l‟eix de la uni-
versalització i, per tant, el pilar que haurà de sostenir 
el conjunt de prestacions del servei; estan treballant 
intensament en el desplegament del programa, però, 
insisteix, no és un programa a desplegar en sis me-
sos ni en dos anys, sinó en el mateix període de 
temps que marquen les lleis de la dependència i de 
serveis socials del Parlament de Catalunya: s‟està 

treballant i s‟acompliran els objectius d‟increment de 
centres i de professionals. 

Avança que aquesta tardor començaran a funcio-
nar els tres primers centres d‟acord amb la implanta-
ció de tots els elements possibles del nou model, i 
que a partir del 2009 començaran a funcionar cen-
tres de nova creació, incorporant les característiques 
del nou model, perquè es pugui complir el calendari, 
l‟increment de centres, de professionals i aquests 
gairebé 50 milions d‟euros d‟inversió previstos que 
es destinaran específicament a aquesta qüestió. 

Afegeix que la xarxa de centres de serveis socials 
funcionen com l‟accés al sistema, és a dir, que en la 
majoria de casos no esgoten l‟atenció que es dóna 
als ciutadans, sinó que funcionen com a element de 
derivació cap a un conjunt de recursos de ciutat o 
territorialitzats de caràcter específic. Per tant, diu, 
sovint l‟important és reforçar la capacitat de prestació 
de serveis del conjunt de recursos als quals la gent 
arriba per derivació de l‟atenció bàsica. Per això, 
insisteix, feia referència al SAD o a la teleassistència 
a persones grans, a la mediació intercultural i a 
l‟acollida de gent nouvinguda, al programa "A partir 
del carrer" d‟educadors en medi obert, o, per citar un 
exemple concret, de competència municipal, el tema 
d‟infància.  

En el tema d‟infància, diu, estan acabant de dis-
senyar el programa que permetrà la creació dels 
primers centres oberts de titularitat municipal, que 
seran centres de referència per poder anar ampliant 
la xarxa de centres oberts concertats de la ciutat. 
Afirma que això és essencial en la mesura que els 
nens i nenes atesos als centres oberts en un 50% 
han de ser derivats dels centres de serveis socials 
d‟atenció primària, de la mateixa manera que estan 
culminant, d‟acord amb la Generalitat, el capítol de 
CRAE i el reforçament dels EAIA que figuren al con-
veni marc. 

Menciona el Programa d‟ajuts al lloguer, que és 
competència de la Generalitat però que és molt im-
portant en la mesura que les famílies de rendes més 
baixes i amb un determinat preu del lloguer hi poden 
accedir. Destaca que el 2006 la Generalitat va desti-
nar a la ciutat de Barcelona prop de 6 milions 
d‟euros, que van cobrir 3.000 famílies en ajuts al 
lloguer, mentre que el 2007 van ser 22 milions 
d‟euros, amb 11.000 famílies cobertes. Si bé aquesta 
no és una despesa estrictament municipal, creu que 
la porta d‟entrada són els centres de serveis socials i 
que el sistema d‟assignació és competència d‟Ha-
bitatge de la Generalitat, però com que s‟ha passat 
de 3.000 a 11.000 famílies, aquest també és un dis-
positiu de cobertura de necessitats socials bàsic a la 
ciutat. 

La Sra. Fandos opina que, a més de fer propostes 
positives, cal copsar la realitat, atès que avui encara 
no estan resoltes totes les que s‟haurien d‟haver 
resolt l‟any passat. Li diu al Sr. Gomà que, tot i que la 
seva intervenció ha estat prou correcta, no els enga-
nyi, perquè el desplegament dels serveis socials va 
molt lent, saturat per la Llei de la dependència, per-
què no s‟han fet les previsions, i tem que tampoc 
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s‟estiguin fent les que exigeix la crisi. Creu que és 
diu el mateix de fa un any i, en canvi, la situació ha 
canviat. Vol saber què ha variat i què s‟està preve-
ient, atès que alguns equipaments socials que 
s‟haurien d‟haver construït entre 2005-2007 encara 
no han vist ni una pedra. Insisteix que el Sr. Gomà 
compta amb el suport de CiU si cal afegir nous re-
cursos, nous serveis i noves propostes.  

La Sra. Martín vol saber si s‟ha posat en marxa, 
des de l‟anunci del nou model de serveis socials, el 
pla de xoc que havien demanat, atès que no n‟ha 
rebut cap resposta. 

El Sr. Martí respon que la Sra. Fandos no l‟ha es-
coltat prou bé i l‟acusa de quelcom que ell no ha dit. 
Repeteix que, en relació amb la compareixença que 
havien demanat, hi ha una situació de crisi que pot 
crear ombres de dubte sobre si caldrà retallar el que 
es fa enguany o si, enfront d‟aquest augment de 
demanda, que ja s‟està produint, l‟Ajuntament podrà 
fer-hi front. 

Assenyala que els recursos addicionals que s‟hi 
afegiran no estaven previstos. Insisteix que no reta-
llaran res del previst i recorda que, com que aviat 
s‟inicien les negociacions de pressupostos del 2009 i 
atès que això és una prioritat política, estan dispo-
sats a fer front als possibles increments que es pu-
guin derivar de la crisi i impactar sobre les polítiques 
socials. 

El Sr. Gomà explica que ells no utilitzen el concep-
te i la terminologia de pla de xoc: segurament, si 
l‟any 2005 no haguessin aprovat un pla d‟inclusió, 
avui caldria un pla de xoc. Creu que les línies de 
treball que han engegat en matèria de polítiques 
socials a l‟Ajuntament s‟han de consolidar, reforçar, 
enfortir i adaptar, i precisament això és el que inten-
ten fer de la millor manera possible. Si pla de xoc 
significa actuar immediatament damunt una realitat 
sobre la qual abans no s‟havia intervingut, creu que 
no en cal cap. 

Es dóna per tractada. 
 

III) Propostes a dictaminar 
 
a) Ratificacions 
b) Propostes d‟acord 
 
 

IV) Part decisòria / Executiva 
 
a) Ratificacions 
b) Propostes d‟acord 
 
El Sr. Mulleras proposa tractar de forma conjunta 

els punts 3, 4, 5 i 6 de l‟Ordre del dia.  
3. Modificar el contracte núm. 06000221 per a la 

gestió del servei d‟atenció domiciliària en el marc 
dels serveis socials d‟atenció primària de l‟Ajun-
tament de Barcelona corresponent a la Zona 1 (que 
comprèn els Districtes de Ciutat Vella i Sants-
Montjuïc), per raons d‟interès públic a causa de no-
ves necessitats que consten en l‟informe adjunt, i 
que suposarà un augment de l‟import del contracte 

de 434.010,64 euros amb càrrec al pressupost de 
2008, de conformitat amb el que preveu l‟article 101 
del Text refós de la Llei de contractes de les Admi-
nistracions públiques. Prorrogar l‟esmentat contracte, 
durant un període de quatre mesos des de l‟1 de 
gener de 2009 i per un import de 2.615.143,7 euros 
amb càrrec al pressupost de 2009, de conformitat 
amb el que preveu la clàusula 5 del plec regulador 
d‟aquest contracte. Modificar el contracte per raons 
d‟interès públic a causa de noves necessitats que 
consten en l‟informe adjunt, i que suposarà un aug-
ment de l‟import del contracte de 100.092,56 euros 
amb càrrec al pressupost de 2009, de conformitat 
amb el que preveu l‟article 101 del Text refós de la 
Llei de contractes de les Administracions públiques. 
Autoritzar la despesa de 3.149.246,9 euros que ani-
ran amb càrrec als pressupostos i partides que cons-
ten en quadre adjunt, condicionada a l‟existència de 
crèdit adequat i suficient per a finançar les obligaci-
ons derivades d‟aquest contracte pel que fa a 
l‟exercici de 2009. Disposar l‟esmentada quantitat a 
nom de CTF, Serveis Sociosanitaris, SCCL, amb CIF 
núm. F-08753022, adjudicatària del contracte. Re-
querir l‟adjudicatari per a què en el termini de quinze 
dies naturals des del següent al de la notificació del 
present acord, ingressi a la Caixa de la Corporació la 
quantitat de 125.969,88 euros en concepte de garan-
tia i per a que en el termini de trenta dies naturals 
des del següent al de la notificació del present acord 
es personi a les dependències de la Secretaria Tèc-
nico-jurídica de l‟Àrea d‟Acció Social i Ciutadania (av. 
Diagonal, núm. 233, 6a planta) per a la formalització 
de la pròrroga i de l‟ampliació del contracte, fent-li 
advertiment que de no complir aquests requisits, 
l‟Administració podrà declarar-lo resolt. 

El Sr. Martí expressa el vot favorable del PSC, el 
Sr. Gomà expressa el vot favorable d‟ICV-EU i A, el 
Sr. Ardanuy expressa el vot favorable de CIU, la Sra. 
Martín expressa l‟abstenció del PP i la Sra. Capella 
expressa el vot favorable d‟ERC. S’aprova. 

4. Modificar el contracte núm. 06000224 per a la 
gestió del servei d‟atenció domiciliària en el marc 
dels serveis socials d‟atenció primària de l‟Ajun-
tament de Barcelona corresponent a la Zona 2 (que 
comprèn els Districtes de l‟Eixample, Les Corts i 
Sarrià-Sant Gervasi), per raons d‟interès públic a 
causa de noves necessitats que consten en l‟informe 
adjunt, i que suposarà un augment de l‟import del 
contracte de 823.900,26 euros amb càrrec al pres-
supost de 2008, de conformitat amb el que preveu 
l‟article 101 del Text refós de la Llei de contractes de 
les Administracions públiques. Prorrogar l‟esmentat 
contracte, durant un període de quatre mesos des de 
l‟1 de gener de 2009 i per un import de 2.976.904,79 
euros amb càrrec al pressupost de 2009, de confor-
mitat amb el que preveu la clàusula 5 del plec regu-
lador d‟aquest contracte. Modificar el contracte per 
raons d‟interès públic a causa de noves necessitats 
que consten en l‟informe adjunt, i que suposarà un 
augment de l‟import del contracte de 202.948,84 
euros amb càrrec al pressupost de 2009, de confor-
mitat amb el que preveu l‟article 101 del Text refós 
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de la Llei de contractes de les Administracions públi-
ques. Autoritzar la despesa de 4.003.753,89 euros 
que aniran amb càrrec als pressupostos i partides 
que consten en quadre adjunt, condicionada a 
l‟existència de crèdit adequat i suficient per a finan-
çar les obligacions derivades d‟aquest contracte pel 
que fa a l‟exercici de 2009. Disposar dita quantitat a 
nom de Servisar Servicios Sociales, SL, amb CIF 
núm. B-48758890, adjudicatària del contracte. Re-
querir l‟adjudicatari per a què en el termini de quinze 
dies naturals des del següent al de la notificació del 
present acord, ingressi a la Caixa de la Corporació la 
quantitat de 160.150,16 euros en concepte de garan-
tia i per a que en el termini de trenta dies naturals 
des del següent al de la notificació del present acord 
es personi a les dependències de la Secretaria Tec-
nicojurídica de l‟Àrea d‟Acció Social i Ciutadania (av. 
Diagonal, núm. 233, 6a planta) per a la formalització 
de la pròrroga i de l‟ampliació del contracte, fent-li 
advertiment que de no complir aquests requisits, 
l‟Administració podrà declarar-lo resolt. 

El Sr. Martí expressa el vot favorable del PSC, el 
Sr. Gomà expressa el vot favorable d‟ICV-EU i A, el 
Sr. Ardanuy expressa el vot favorable de CIU, la Sra. 
Martín expressa l‟abstenció del PP i la Sra. Capella 
expressa el vot favorable d‟ERC. S’aprova. 

5. Modificar el contracte núm. 06000227 per a la 
gestió del servei d‟atenció domiciliària en el marc 
dels serveis socials d‟atenció primària de l‟Ajun-
tament de Barcelona corresponent a la Zona 3 (que 
comprèn els Districtes de Gràcia, Horta-Guinardó i 
Nou Barris), per raons d‟interès públic a causa de 
noves necessitats que consten en l‟informe adjunt, i 
que suposarà un augment de l‟import del contracte 
d‟1.095.637,34 euros amb càrrec al pressupost de 
2008, de conformitat amb el que preveu l‟article 101 
del Text refós de la Llei de contractes de les Admi-
nistracions públiques. Prorrogar l‟esmentat contracte, 
durant un període de quatre mesos des de l‟1 de 
gener de 2009 i per un import de 3.420.928,72 euros 
amb càrrec al pressupost de 2009, de conformitat 
amb el que preveu la clàusula 5 del plec regulador 
d‟aquest contracte. Modificar el contracte per raons 
d‟interès públic a causa de noves necessitats que 
consten en l‟informe adjunt, i que suposarà un aug-
ment de l‟import del contracte de 229.711,92 euros 
amb càrrec al pressupost de 2009, de conformitat 
amb el que preveu l‟article 101 del Text refós de la 
Llei de contractes de les Administracions públiques. 
Autoritzar la despesa de 4.746.277,98 euros, que 
aniran amb càrrec als pressupostos i partides que 
consten en quadre adjunt, condicionada a l‟exis-
tència de crèdit adequat i suficient per a finançar les 
obligacions derivades d‟aquest contracte pel que fa a 
l‟exercici de 2009. Disposar de l‟esmentada quantitat 
a nom de Eulen, Servicios Sociosanitarios, SA, amb 
CIF núm. A-79022299, adjudicatària del contracte. 
Requerir l‟adjudicatari per a què en el termini de 
quinze dies naturals des del següent al de la notifica-
ció del present acord, ingressi a la Caixa de la Cor-
poració la quantitat de 189.851,12 euros en concepte 
de garantia i per a què en el termini de trenta dies 

naturals des del següent al de la notificació del pre-
sent acord es personi a les dependències de la Se-
cretaria Tècnico-jurídica de l‟Àrea d‟Acció Social i 
Ciutadania (av. Diagonal, núm. 233, 6a planta) per a 
la formalització de la pròrroga i de l‟ampliació del 
contracte, fent-li advertiment que, de no complir 
aquests requisits, l‟Administració podrà declarar-lo 
resolt. 

El Sr. Martí expressa el vot favorable del PSC, el 
Sr. Gomà expressa el vot favorable d‟ICV-EU i A, el 
Sr. Ardanuy expressa el vot favorable de CIU, la Sra. 
Martín expressa l‟abstenció del PP i la Sra. Capella 
expressa el vot favorable d‟ERC. S’aprova. 

6. Modificar el contracte núm. 06000230 per a la 
gestió del servei d‟atenció domiciliària en el marc 
dels serveis socials d‟atenció primària de l‟Ajun-
tament de Barcelona corresponent a la Zona 4 (que 
comprèn els Districte de Sant Andreu i Sant Martí) 
per raons d‟interès públic a causa de noves necessi-
tats que consten en l‟informe adjunt, i que suposarà 
un augment de l‟import del contracte de 780.077,44 
euros amb càrrec al pressupost de 2008, de confor-
mitat amb el que preveu l‟article 101 del Text refós 
de la Llei de contractes de les Administracions públi-
ques. Prorrogar l‟esmentat contracte, durant un perí-
ode de quatre mesos des de l‟1 de gener de 2009 i 
per un import de 2.505.696,43 euros amb càrrec al 
pressupost de 2009, de conformitat amb el que pre-
veu la clàusula 5 del plec regulador d‟aquest contrac-
te. Modificar el contracte per raons d‟interès públic a 
causa de noves necessitats que consten en l‟informe 
adjunt, i que suposarà un augment de l‟import del 
contracte de 174.170,35 euros amb càrrec al pres-
supost de 2009, de conformitat amb el que preveu 
l‟article 101 del Text refós de la Llei de contractes de 
les Administracions públiques. Autoritzar la despesa 
de 3.459.944,22 euros que aniran amb càrrec als 
pressupostos i partides que consten en quadre ad-
junt, condicionada a l‟existència de crèdit adequat i 
suficient per a finançar les obligacions derivades 
d‟aquest contracte pel que fa a l‟exercici de 2009. 
Disposar l‟esmentada quantitat a nom de la UTE Sar 
Domus, SL-Sar Residencial i Assistencial Catalunya, 
SA, amb CIF núm. G-64198096, adjudicatària del 
contracte. Requerir l‟adjudicatari per a què en el ter-
mini de quinze dies naturals des del següent al de la 
notificació del present acord, ingressi a la Caixa de la 
Corporació la quantitat de 138.397,77 euros en con-
cepte de garantia i per a què en el termini de trenta 
dies naturals des del següent al de la notificació del 
present acord es personi a les dependències de la 
Secretaria Tècnico-jurídica de l‟Àrea d‟Acció Social i 
Ciutadania (av. Diagonal, núm. 233, 6a planta) per a 
la formalització de la pròrroga i de l‟ampliació del 
contracte, fent-li advertiment que, de no complir 
aquests requisits, l‟Administració podrà declarar-lo 
resolt. 

El Sr. Gomà diu que es tracta, d‟una banda, d‟una 
ampliació de l‟actual contracte d‟atenció domiciliària 
per al període setembre-desembre 2008, que perme-
ti, sobretot, possibilitar l‟assignació de serveis a les 
llars derivats dels programes individuals d‟atenció 
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per aplicació de la Llei de la dependència. Recorda 
que en el primer semestre de l‟any hi ha hagut un 
37% d‟increment de llars en atenció domiciliària: per 
poder fer front a aquest increment en aquests últims 
mesos cal aquesta ampliació. 

I, d‟altra banda, afirma, és una pròrroga tècnica 
entre el gener i l‟abril del 2009, que ja incorpora tam-
bé tots els elements d‟ampliació de contracte, que 
els permetrà endegar l‟1 de gener de 2009 el nou 
plec del nou model de l‟atenció domiciliària, que 
l‟octubre duran a aprovació d‟aquesta Comissió. Diu 
que amb les quantitats de les quatre zones de la 
ciutat, quelcom més de 3 milions d‟euros d‟ampliació, 
i uns 12 milions d‟euros d‟ampliació i pròrroga fa un 
total d‟uns 15 milions d‟euros. 

El Sr. Ardanuy manifesta que votaran a favor dels 
tres punts, tot i que el seu sí és un sí amb un punt de 
crítica constructiva. Creu que primer cal que aquest 
ajut domiciliari arribi al 100% de la gent que té ne-
cessitats en temes de dependència a la nostra ciutat, 
que ningú no quedi fora d‟aquesta cobertura, i, se-
gon, garantir que els serveis d‟aquestes empreses, 
les contractacions dels professionals que duen a 
terme aquests serveis, siguin escrupolosament ajus-
tats a llei i que, a més, hi hagi un servei de control de 
la qualitat del servei que permeti als usuaris transme-
tre les seves queixes amb eficàcia, de manera que el 
sistema es retroalimenti d‟aquesta informació, per-
què aquestes pròrrogues s‟ajustin a aquests paràme-
tres també de qualitat del servei. 

La Sra. Martín diu que s‟abstindrà perquè no com-
parteix dos aspectes de com l‟equip de govern tracta 
aquests temes. En primer lloc, no comparteix el re-
curs a la pròrroga sistemàtica dels contractes. Pensa 
que caldria redactar un nou plec de clàusules que 
reculli concretament l‟impacte de l‟aplicació tant de la 
Llei de la dependència com de la Llei de serveis so-
cials en el Servei d‟Atenció Domiciliària. En segon 
lloc, entén que aquesta ampliació significarà la pos-
sibilitat d‟incrementar el nombre de persones ateses 
–i això és positiu–; ara bé, no pot compartir tampoc 
les ràtios que s‟empren per fixar l‟abast de l‟atenció 
domiciliària, que dóna com a resultat, tot i tenint en 
compte les seves coordenades, una mitjana d‟hores 
d‟atenció mínima. Creu que la mitjana que l‟equip de 
govern utilitza de 23 hores/mes equival a tres quarts 
d‟hora aproximadament d‟atenció. Sap que es con-
templen altres aspectes, però això, afirma, és massa 
"mínim". 

Diu que considerant que la major part de l‟atenció 
domiciliària es destina a persones del grau tercer, 
que segons la Llei de la dependència fixa una aten-
ció de 80 hores/mes, i del grau segon, que fixa una 
mitjana de 47,5 hores/mes, aquests càlculs es que-
den absolutament curts: amb les xifres que l‟equip de 
govern aporta no li surten els números. 

És un pas endavant, admet, però tan tímid que 
esdevé del tot insuficient i queda molt lluny de 
l‟objectiu d‟universalitzar el servei d‟atenció domicilià-
ria que preveu la Llei. 

La Sra. Capella diu que el Grup Municipal d‟ERC 
votarà favorablement, tot i que demanaria més previ-

sió, perquè realment la Llei de la dependència i la 
Llei de serveis socials han operat una transformació 
substancial: el que abans era una possibilitat ara és 
un dret, però perquè aquest sigui efectiu cal ser pre-
visors i evitar que cada dos per tres s‟hagin de fer 
ampliacions. 

El Sr. Gomà agraeix el suport dels grups de CiU i 
d‟ERC. Diu que ha emprat la paraula tècnica perquè 
és estrictament així, ja que des del moment que 
s‟aprovi el nou plec –espera que amb el suport de 
tots els grups el mes d‟octubre– fins al moment que 
les noves empreses o entitats adjudicatàries del ser-
vei puguin començar a prestar el servei ha de passar 
un mínim de sis mesos. Per tant, conclou, és una 
pròrroga que fa possible la continuïtat del servei. 

Explica que el 2008 s‟ha passat d‟un pressupost 
de 16 milions –el del 2007– d‟atenció domiciliària, a 
un pressupost inicial de 25 i s‟acabarà amb 28, és a 
dir, un 77% d‟increment de la cobertura; que quan es 
debati el nou model i el nou plec es veurà també com 
s‟ha dimensionat el nombre de persones que cada 
any entraran al sistema com a conseqüència de 
l‟aplicació de la Llei de la dependència, i la quantifi-
cació d‟això en pressupost, que serà molt elevat, 
atès que s‟està parlant de serveis que ja no estaran 
finançats exclusivament ni majoritària per l‟Ajun-
tament, sinó que serà l‟aportació que vingui de la 
Generalitat i de l‟Estat via Generalitat. 

El Sr. Martí expressa el vot favorable del PSC, el 
Sr. Gomà expressa el vot favorable d‟ICV-EU i A, el 
Sr. Ardanuy expressa el vot favorable de CIU, la Sra. 
Martín expressa l‟abstenció del PP i la Sra. Capella 
expressa el vot favorable d‟ERC. S’aprova. 

 
c) Proposicions 
 
 

V) Part d‟impuls i control 
 
a) Proposicions / Declaracions de Grup 
 
Del Grup Municipal CIU: 
7. La Comissió d‟Acció Social i Ciutadania mani-

festa que és un deure de les administracions públi-
ques combatre la pobresa, i acorda instar al govern 
municipal a: Impulsar un pacte social de lluita contra 
la pobresa fent un acord-consens entre tots els grups 
polítics de l‟Ajuntament, i implicant també a totes les 
administracions, institucions i entitats referents del 
país perquè aquesta lluita esdevingui un eix absolu-
tament prioritari d‟actuació. 

La Sra. Fandos veu en aquesta proposició/de-
claració de grup la voluntat d‟arribar a un acord unà-
nime pel que fa a la pobresa. Diu que Barcelona té 
un Pla d‟inclusió al qual el seu grup hi va donar su-
port i al qual creu que s‟està fent una bona feina, 
igual que hi ha l‟Acord ciutadà per una Barcelona 
inclusiva que ha integrat, a més, moltíssimes entitats 
i institucions de la ciutat, però també és cert que la 
pobresa continua augmentant a la ciutat, per molts 
motius. Creu que més enllà de dir que s‟han de po-
sar més recursos –que també–, el que cal és assolir 
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el pacte social entre tots els grups polítics i implicar-
hi també les altres administracions públiques –Ge-
neralitat, consells comarcals, diputacions, etc. Creu 
que des de Barcelona s‟hauria de donar un primer 
impuls, que s‟hauria d‟estendre a tot Catalunya, im-
plicant-hi també les entitats, que permetés assolir el 
compromís general d‟incloure a l‟agenda política el 
tema de la pobresa com a tema prioritari, no només 
per tractar-ne quan algú presenta un estudi. 

Assenyala que no és la seva intenció criticar el 
que es fa des de l‟Ajuntament, sinó conscienciar 
tothom –començant pel seu propi grup– que aquest 
és un tema prioritari que ha de formar part de les 
primeres voluntats de qualsevol polític. 

La Sra. Martín diu que comparteix el contingut 
d‟aquesta proposta i li donarà suport. 

La Sra. Capella manifesta que des d‟ERC donaran 
suport a la proposta, però li agradaria que aquesta 
també recollís el reconeixement previ de la feina que 
ja s‟ha fet des de l‟Ajuntament de Barcelona, no no-
més dels diferents grups municipals que conforma-
ven els governs, sinó també des de la pròpia oposi-
ció en aquells moments al consistori. 

Creu que no és un fet puntual, sinó que de la po-
bresa se‟n parla tot sovint en aquest Ajuntament. Si 
més no, afegeix, per part de determinats grups 
s‟intenta tenir en consideració aquesta part de la 
població que no està en igualtat de condicions a 
l‟hora d‟accedir absolutament a tot. Pensa que cal-
dria concretar en què ha de consistir aquest pacte 
social perquè no acabi sent una declaració 
d‟intencions, com sovint succeeix en aquests casos. 

El Sr. Gomà dona suport a la proposta sobre la 
base d‟un redactat de caràcter transaccional acordat 
amb la Sra. Fandos. 

La Sra. Fandos llegeix el text transaccional: "Conti-
nuar i enfortir les polítiques de lluita contra la pobresa 
impulsant un pacte social que compti amb el consens 
dels grups polítics de l‟Ajuntament i la implicació tant 
de la resta d‟administracions com de les entitats soci-
als en tant que eix prioritari d‟actuació política." 

El Sr. Gomà agraeix a la Sra. Fandos la voluntat 
de poder acordar aquest text, que li sembla molt 
raonable i que, en definitiva, expressa també el que 
ha dit abans i que ara es pot focalitzar més vers 
aquesta part de la població en situació de pobresa 
relativa. Opina que el conjunt de polítiques s‟ha de 
reajustar i d‟enfortir. Diu que la pobresa és la dimen-
sió econòmica de l‟exclusió social, són aquelles per-
sones amb uns ingressos que, des d‟un punt de vista 
relatiu, estan per sota d‟un llindar que sol ser el 50% 
de la mitjana de la renda de l‟espai de referència, en 
aquest cas, la ciutat de Barcelona. 

En comenta quatre aspectes. El primer té a veure 
amb la diagnosi de la realitat: la Sra. Fandos feia 
referència a l‟estudi que l‟altre dia va presentar 
l‟Institut d‟Infància i Món Urbà, institut consorciat 
entre l‟Ajuntament i la Diputació de Barcelona, i pre-
sidit pel mateix Ajuntament, i que feia una primera 
diagnosi sobre factors d‟exclusió social en el conjunt 
de l‟Estat territorialitzat per comunitats autònomes; 
aquest estudi no permet el detall a escala local de la 

ciutat de Barcelona. Per això, diu, han encarregat a 
l‟Institut d‟Estudis Regionals i Metropolitans una di-
agnosi molt més concreta, amb dades de la ciutat de 
Barcelona, que lògicament s‟hauran de posar de 
referència en el context metropolità, nacional, estatal, 
etc. Per tant, afirma, hi ha tota la voluntat de disposar 
dels elements de coneixement de la realitat de diag-
nosi per poder dissenyar les polítiques adequades. 

En segon lloc, diu, al Programa d‟actuació munici-
pal de l‟Ajuntament s‟explicita el compromís de 
l‟Ajuntament de dissenyar i aprovar en aquest man-
dat un pla d‟acció contra la pobresa: ja estan fets els 
programes d‟atenció a persones sense sostre, d‟ac-
ció comunitària, d‟infància, de famílies, de gent gran, 
i quedaria el del col·lectiu de gent en situació de vul-
nerabilitat econòmica. Per tant, assevera, aquest 
compromís es tirarà endavant i s‟està ja dissenyant 
del Programa d‟acció contra la pobresa, en una fase 
encara molt tècnica, en col·laboració amb la Funda-
ció Bofill, amb tota la voluntat que en el marc de la 
seva elaboració hi hagi transparència i participació 
del conjunt de forces polítiques de l‟Ajuntament, de 
tal manera que, com diu la proposició i com va pas-
sar ja amb el Pla d‟inclusió, l‟aprovació es pugui fer 
per acord del conjunt de forces polítiques i, evident-
ment també, amb les entitats que estan a l‟Acord 
ciutadà per una Barcelona inclusiva. 

A més, perquè aquest pla d‟acció contra la pobre-
sa tingui sentit, explica, ha d‟aportar elements quali-
tativament nous en relació amb el que ja són les 
línies d‟actuació engegades per l‟Ajuntament, i cita 
tres aspectes sobre els quals estan treballant molt 
intensament en aquest procés d‟elaboració. 

En primer lloc, aclareix, té a veure amb el conjunt 
de prestacions i ajuts de caràcter econòmic per a 
aquestes persones en situació de pobresa relativa. 
Abans, recorda, s‟ha referit al Programa d‟ajuts al llo-
guer de la Generalitat, un bon exemple perquè és un 
programa molt important des del punt de vista de co-
brir una necessitat bàsica que és competència del 
Govern de la Generalitat i que, per tant, requereix 
també la participació d‟aquest grau de govern a la 
ciutat de Barcelona. Però, afegeix, també és cert que, 
des dels serveis socials i tots els districtes de la ciutat, 
existeixen ajuts econòmics de serveis socials vinculats 
a l‟habitatge, a l‟educació, a la cobertura de necessi-
tats bàsiques, a l‟alimentació, etc. Per tant, afirma, 
aquí caldrà fer una nova conceptualització de tot això. 

En segon lloc, atès que determinats sectors que 
treballaven en situació d‟eventualitat i de precarietat 
estan avui en plena crisi econòmica, en situació 
d‟atur, destaca que cal endegar mecanismes molt 
personalitzats que garanteixin itineraris formatius i 
d‟inclusió laboral d‟aquelles persones que tenen difi-
cultats molt estructurals per inserir-se en el mercat 
laboral. Això s‟haurà de fer, manifesta, des de l‟Ajun-
tament –Barcelona Activa, Acció Social–, però també 
d‟acord amb la nova Direcció General d‟Igualtat 
d‟Oportunitats del Departament de Treball de la Ge-
neralitat. 

I en tercer lloc, en matèria d‟habitatge, assenyala, 
el nou Pla d‟habitatge de l‟Ajuntament incorpora ele-
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ments de caràcter social que s‟estan elaborant con-
juntament entre Acció Social i Habitatge: incrementar 
els habitatges d‟inclusió, noves tipologies d‟habitatge 
dotacional que facin referència a famílies en risc 
d‟exclusió més enllà de la gent jove i la gent gran, 
habitatges d‟urgència, etc.; és a dir, vinculant les 
polítiques d‟habitatge a les polítiques de lluita contra 
l‟exclusió social. 

Finalment, conclou, aquell conjunt de polítiques 
que ja estan en marxa, però que caldrà enfortir, i tots 
aquells elements que tenen a veure amb pactes so-
cials. En qualsevol cas, diu, caldrà trobar els formats 
que permetin debatre amb les 400 entitats que estan 
a l‟Acord ciutadà per una Barcelona inclusiva, espe-
cialment amb aquelles que pertanyen a les sis xar-
xes d‟actuació que formen part de l‟acord i amb les 
quals hi figuren les grans institucions de referència a 
la ciutat: Cáritas, Creu Roja, les entitats que treballen 
amb persones sense sostre, les que donen suport a 
famílies que cuiden a afectats per malalties neurode-
generatives, la Federació de Centres Oberts, etc. 

La Sra. Fandos agraeix el suport de tots els grups 
en l‟aprovació d‟aquesta proposició i afegeix que cal 
revisar les prestacions i els ajuts que s‟estan donant, 
sobretot en casos de pobresa relativa, perquè creu 
que s‟estan donant ajuts d‟una manera que sovint no 
és prou raonable: per exemple, tot i que no són com-
petència municipal, les mateixes taules de les pensi-
ons no contributives, tal com avui s‟estan donant, 
estan provocant que persones que cobren molt poc 
no puguin cobrar una pensió no contributiva, mentre 
que si viuen amb un familiar (pare o fill) que cobra 
més, poden cobrar-la, i, en canvi, si viuen soles o 
només amb el marit però no amb el pare o amb el fill, 
no poden cobrar-la. És a dir, resumeix, enguany els 
ajuts planificats provoquen que gent que no està en 
el llindar de pobresa-pobresa no pot accedir als re-
cursos. Creu que en aquest pla d‟acció de pobresa 
caldria revisar no només el que és pròpiament muni-
cipal, sinó també el que afecta altres administracions 
i que potser s‟haurà d‟anar canviant a través de lleis 
o d‟altres accions, però que segurament això perme-
tria tenir una visió molt més àmplia dels ajuts que 
s‟han de donar. 

El Sr. Martí expressa el vot favorable del PSC, el 
Sr. Gomà expressa el vot favorable d‟ICV-EU i A, la 
Sra. Fandos expressa el vot favorable de CIU, la Sra. 
Martín expressa el vot favorable del PP i la Sra. Ca-
pella expressa el vot favorable d‟ERC. S’aprova amb 
el redactat següent: 

La Comissió d‟Acció Social i Ciutadania manifesta 
que és un deure de les administracions públiques 
combatre la pobresa, i acorda instar al govern muni-
cipal a: continuar i enfortir les polítiques de lluita con-
tra la pobresa, impulsant un pacte social que compti 
amb el consens dels grups polítics de l‟Ajuntament i 
la implicació tant de la resta d‟Administracions com 
de les entitats socials, en tant que eix prioritari 
d‟actuació política. 

Del Grup Municipal PP: 
8. S‟iniciï un programa pilot per desenvolupar un 

programa terapèutic de treball amb animals i nens 

amb discapacitats, en el marc dels equipaments 
municipals adients com el parc zoològic, l‟escola 
d‟hípica de La Foixarda o la gossera municipal i es 
presenti en aquesta Comissió una proposta d‟ac-
tuació en aquest sentit. 

La Sra. Martín diu que els darrers anys ha crescut, 
degut als seus bons resultats, l‟interès per les teràpi-
es amb animals per a persones amb problemes de 
discapacitat cognitiva o física. Els programes tera-
pèutics amb animals, explica, està demostrat que 
generen una sèrie de beneficis importants, sobretot 
en nens i nenes que pateixen, per exemple, síndro-
me de Down, autisme, paràlisi cerebral, etc., i que no 
sols els aporta a les persones malaltes o discapaci-
tades, sinó també a les seves famílies i al personal 
mèdic de les institucions que les atenen. Afegeix que 
els beneficis d‟aquesta teràpia i educació assistida 
amb animals estan molt documentats i avalats inter-
nacionalment; entre d‟altres, el reforçament de la 
musculatura, l‟augment del nivell d‟atenció, la millora 
del llenguatge, de la motricitat i del pensament con-
ceptual, la millora de la interacció social, la reducció 
de l‟ansietat, etc. 

Afirma que l‟ús d‟animals com a teràpia, en particu-
lar dofins, cavalls i gossos, és quelcom relativament 
nou a Espanya, però no als Estats Units, França o 
Alemanya. De fet, a l‟Estat espanyol ja existeixen 
programes i experiències, explica que a Tenerife 
s‟imparteixen programes reglats de delfinoteràpia; 
existeix un conveni entre la institució Aqualand Costa 
Adeje i l‟associació de pares de nens afectats amb 
alguna mena de discapacitat, i es va establir un co-
mitè tècnic per elaborar els objectius, les normes i 
els protocols d‟actuació per a cada suport. D‟altra 
banda, assevera, els efectes positius dels cavalls en 
la rehabilitació física i el desenvolupament psicoafec-
tiu són molt amplis: a Lleó hi ha des de l‟any 2003 un 
centre hípic adaptat on han tractat ja a 800 persones 
amb discapacitat, i apliquen la teràpia sota la super-
visió d‟equips multidisciplinaris –psicòlegs, fisiotera-
peutes, principalment. Diu que també se sap dels 
efectes positius dels animals de companyia –gossos, 
gats, etc.– i de granja. Perquè opina que Barcelona 
no es pot quedar enrere en aquest tema, el seu grup 
ha presentat aquesta proposta. 

La Sra. Homs diu que li sobta que això no es faci 
des de l‟Ajuntament de Barcelona, perquè creu que 
no cal anar més enllà del Consell Comarcal. Recorda 
que hi ha un projecte amb la gossera de Badalona i 
un al Penedès, amb una hípica. Diu que donen su-
port a la iniciativa, tot i que li sorprèn que proposici-
ons d‟aquesta mena s‟hagin de presentar a aquestes 
alçades, perquè vol dir que l‟Ajuntament no acaba de 
trobar-ne el sentit. 

La Sra. Capella diu que el seu grup hi donarà su-
port atès que els beneficis i el rendiment que se‟n 
treu és realment sorprenent, i al·ludeix a l‟existència 
del conveni entre la Diputació de Barcelona i el Con-
sell Comarcal, aprovat en junta d‟octubre del 2007, 
per a la gestió d‟un projecte de voluntariat per a la 
cura i teràpia de persones amb trastorn mental greu 
mitjançant animals domèstics. Creu que aquest pre-
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cedent ja és un primer pas, però que si ha de ser 
feixuc per a l‟Ajuntament n‟hi ha prou amb iniciar 
convenis amb el Consell Comarcal o amb la Diputa-
ció de Barcelona. 

El Sr. Gomà agraeix també el suport a la proposi-
ció, i admet que, tot i que a Barcelona s‟estan tirant 
endavant experiències d‟aquesta mena a través 
d‟entitats amb acord amb l‟Institut Municipal de Per-
sones amb Discapacitat –Esclat, l‟Escola d‟Educació 
Especial Folch i Camarasa, ASPACE– cal fer un pas 
més. Afegeix que estan estudiant l‟homologació de 
les activitats formatives del zoo amb el programa de 
monitors de suport a nens amb discapacitat per a les 
activitats d‟estiu que té l‟Institut Municipal de Perso-
nes amb Discapacitat. Conclou dient que es tracta 
d‟analitzar les experiències que s‟estan fent amb 
entitats, de veure com això es pot incorporar a equi-
paments municipals –sobretot al zoo–, i així poder 
endegar una primera experiència probablement de 
cara a l‟estiu del 2009. 

El Sr. Martí expressa el vot favorable del PSC, el 
Sr. Gomà expressa el vot favorable d‟ICV-EU i A, la 
Sra. Homs expressa el vot favorable de CIU, la Sra. 
Martín expressa el vot favorable del PP i la Sra. Ca-
pella expressa el vot favorable d‟ERC. S’aprova. 

 
b) Proposicions amb contingut de Declaració insti-

tucional 
c) Precs 
 
Del Grup Municipal PP: 
9. I. S‟elabori un paquet de mesures urgents per a 

fer front a l‟augment de persones que es poden tro-
bar en situacions de risc social a conseqüència d‟un 
empitjorament de la situació econòmica. II. S‟in-
crementin els recursos destinats a les entitats socials 
de la ciutat que es dediquen a l‟atenció de persones 
en situació de pobresa i exclusió social, per tal de 
que puguin fer front a l‟augment de persones que 
se‟ls adrecen per demanar ajuda i no es trobin en 
una situació límit. 

La Sra. Martín diu que de vegades les situacions 
ens desborden, i això és el que està passant en 
aquests moments amb la pobresa. Creu que la cau-
sa d‟aquesta situació està força clara i localitzada: a 
l‟increment de persones pobres a la nostra ciutat s‟hi 
afegeix ara la crisi econòmica. Recorda que el seu 
grup, alarmat pels informes i estadístiques que els 
arribaven a les mans i que alertaven de l‟increment 
de persones que s‟adreçaven als serveis socials i a 
les entitats socials sense ànim de lucre en demanda 
d‟ajut a la seva situació crítica, va presentar abans 
de l‟estiu una iniciativa sobre el Pla d‟inclusió 2005-
2010, i també posava de manifest els problemes que 
tenien aquestes entitats socials per donar suport a 
totes aquestes persones. En concret, afirma, Cáritas 
denunciava que l‟any 2007 s‟havia incrementat 
l‟atenció de persones amb problemes, i el sobrees-
forç que havien de realitzar per atendre‟ls, en un 
29%; i la situació s‟ha agreujat aquest any, ja que 
només en els primers sis mesos la demanda d‟ajuda 
ha augmentat un 20%, el que significa que a aquest 

ritme l‟any acabarà amb un increment d‟entre el 35% 
i el 40%; –situació molt difícil que posa a aquestes 
entitats contra les cordes. Ha posat l‟exemple de 
Cáritas, però, diu, és una situació generalitzada que 
afecta moltes altres entitats. Assenyala que tots 
aquests arguments figuren al recent informe presen-
tat per l‟Obra Social de la Caixa de Catalunya que 
destaca que la gent gran i els menors de 16 anys, 
així com els immigrants, són els col·lectius més vul-
nerables a l‟exclusió, i aporta dades molt preocu-
pants. És per aquest motiu, diu, que el seu grup pre-
senta aquest prec. 

El Sr. Gomà creu que bona part del prec està atès 
amb el vot favorable i per unanimitat que abans s‟ha 
debatut en relació amb la necessitat d‟enfortir les 
polítiques d‟acció contra la pobresa i d‟aprovar un 
programa específic. Per tant, reafirma el compromís 
de l‟Ajuntament amb tot un conjunt de polítiques que 
pretenen sobretot que la pobresa no esdevingui ex-
clusió i donar suport a aquells col·lectius en situació 
de pobresa. 

Afirma que els factors generadors de pobresa van 
molt més enllà de l‟esfera local i de les competències 
municipals i, fins i tot, autonòmiques. Explica que la 
fixació de la quantia d‟una pensió no contributiva és 
una competència estatal, i admet que, tot i que 
aquestes han augmentat molt en els darrers quatre o 
cinc anys, encara estan per sota del llindar de pobre-
sa relativa. Per tant, afegeix, en primer lloc, des del 
punt de vista de les competències municipals, cal un 
conjunt de dispositius que impedeixi que les perso-
nes en situació de pobresa estiguin en risc d‟exclusió 
social, tant pel que fa a serveis, recursos, equipa-
ments, etc., i en segon lloc, reforçar les polítiques.  

I, en tercer lloc, diu, pel que fa al pacte social i la 
relació amb les entitats, sempre han dit que a Barce-
lona no volen un model en el qual es desplaci 
l‟atenció de les persones més vulnerables a les enti-
tats, però tampoc un model en el qual l‟Ajuntament 
giri l‟esquena a aquestes entitats: volen un model 
d‟acord, de pacte, de consens, i això no és cap nove-
tat, s‟està fent amb l‟Acord ciutadà per una Barcelo-
na inclusiva. Recorda que en l‟últim Plenari es va 
poder debatre també el marc estratègic de l‟acord i 
que actualment hi ha cinc xarxes –i aquesta mateixa 
setmana presentarà la sisena– d‟entitats de famílies 
cuidadores de persones amb malalties cròniques. 

Destaca que un mecanisme fonamental són els 
convenis amb les grans entitats de referència. Cári-
tas, comenta, està fent un excel·lent treball d‟atenció 
social a la ciutat de Barcelona, però convé saber 
també que l‟Ajuntament i Cáritas tenen una llarguís-
sima tradició d‟acord i de conveni. Recorda que els 
dos grans convenis –per sobre del mig milió d‟euros 
anuals– signats per l‟Ajuntament en matèria d‟acció 
social a la ciutat han estat amb Creu Roja i Cáritas. I 
vol que aquest grau de suport i reconeixement a 
l‟activitat d‟aquestes entitats per part de l‟Ajuntament 
segueixi sent una part integrant de la política 
d‟atenció social a la ciutat. 

La Sra. Martín reconeix que fa uns anys les pensi-
ons no contributives estaven molt baixes i que s‟han 
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anat incrementant any rere any, però també és cert 
que la pensió de viduïtat, que abasta un col·lectiu de 
dones pobres i soles, es va incrementar entre un 
15% i un 20% els darrers anys, entre el 2000 i el 
2003, i s‟ha aturat. Li pregunta al Sr. Gomà si sap 
que existeix un desajust històric que no s‟equilibra 
amb un increment d‟aquest 20% o 23%, que és del 
tot insuficient. Té la impressió que l‟equip de govern 
no vol reconèixer la realitat social i valorar-la amb 
rigor, atès que si ho fes s‟adonaria de la necessitat 
de canviar les prioritats en els seus pressupostos 
generals i anuals assignant a les despeses socials 
aquella part que necessiten de debò, fins i tot per 
davant d‟altres partides. Perquè, insisteix, les neces-
sitats bàsiques de les persones són el primer com-
promís, i per la via que l‟equip de govern ha escollit 
sempre es va per darrere de les necessitats reals.  

Exposa que les entitats que treballen amb perso-
nes pobres i en risc d‟exclusió social es queixen que 
de les administracions sols reben una subvenció del 
20%, i elles han d‟aportar al voltant del 80% del total 
de les seves despeses a través de recursos propis i 
donacions, i també que des de l‟Ajuntament es valo-
ra molt de paraula la feina feta i s‟arriba a acords, 
però a l‟hora de traduir-ho en fets regateja constant-
ment.  

Comenta que també han de fer un sobreesforç per 
atendre persones amb problemes mentals, perquè 
part d‟aquesta pobresa la conforma gent exclosa 
socialment perquè té problemes afegits, fet que fa 
que sovint aquelles persones, tret d‟una primera 
atenció d‟urgència, siguin retornades un altre cop als 
serveis socials; un problema greu, perquè no hi ha 
places suficients d‟equipaments per atendre-les en el 
circuit dels serveis socials.  

Atès que aquestes entitats socials enguany estan 
suportant un excés de càrrega, pregunta si d‟aquest 
23% d‟increment en rebran quelcom. Pregunta si per 
ajuda-les s‟ha valorat la possibilitat que les subven-
cions que reben no siguin anuals sinó plurianuals, i 
així poder dur la seva tasca sense haver d‟ar-
rossegar la incògnita any rere any. Recorda la ne-
cessitat d‟arribar a un pacte social, d‟acord amb el 
contingut de la proposta presentada per CiU i a la 
qual el seu grup ha donat suport. 

El Sr. Gomà diu que els recursos no són il·limitats 
i pregunta si hi ha hagut cap altra administració o 
entitat que hagi incrementat la despesa social en el 
conjunt del seu pressupost extraordinari en els últims 
anys amb la intensitat que ho ha fet l‟Ajuntament. 
Respon que no. 

Explica que no es poden conveniar tots els recur-
sos necessaris amb cadascuna de les entitats: des 
de l‟any 2005, moment de l‟aprovació del Pla 
d‟inclusió, s‟han incrementat en 80 els convenis, que 
no subvencions, el que implica acords sobre els ob-
jectius, seguiment i avaluació de resultats. En xifres, 
diu, s‟ha passat de prop d‟un milió a dos milions i mig 
d‟euros de suport a les entitats en aquests convenis, 
i aquesta mateixa setmana, amb Amics de la Gent 
Gran –una entitat de referència en l‟atenció a perso-
nes grans amb pocs recursos– s‟ha arribat a un 

acord de conveni plurianual d‟aquí al 2011 que do-
blarà els recursos per donar suport a les seves activi-
tats a la ciutat. 

Es dóna per tractat. 
 
d) Preguntes 
 
Del Grup Municipal CIU: 
10. Quantes persones amb dependència de segon 

grau han sol·licitat acollir-se a les prestacions que 
preveu la Llei de la dependència? Quantes resoluci-
ons de reconeixement de segon grau s‟han fet? 
Quants PIAs es troben finalitzats i quantes persones 
amb dependència de segon grau estan cobrant 
aquestes prestacions? 

El Sr. Mulleras proposa tractar conjuntament els 
punts 10 i 12 de l‟ordre del dia. La Sra. Fandos i la 
Sra. Esteller hi estan d‟acord. 

La Sra. Fandos vol saber quantes persones de 
segon grau han sol·licitat acollir-se a les prestacions 
que diu la Llei de la dependència –potser caldria 
començar a anomenar-la "de l‟autonomia personal", 
com demana el sector–, quantes resolucions de re-
coneixement de segon grau ja s‟han fet, quants PIA 
s‟han finalitzat i quantes persones amb dependència 
de segon grau estan ja cobrant aquestes prestaci-
ons. Creu recordar que en el primer informe que va 
presentar el Sr. Gomà es deia que a Barcelona hi 
havia un possible univers d‟unes 15.500 persones, 
les que tenien possibilitat d‟acollir-se, de segon grau; 
d‟aquestes, que era la primera previsió, pregunta 
quantes en són avui. 

La Sra. Esteller pensa que és bo aprofundir en 
quina és la resposta de Catalunya a les persones 
amb dependència. Comenta que el Sr. Gomà els va 
passar un informe el mes de març i un altre el mes 
de juny respecte al que era l‟evolució i l‟estimació 
que es tenia de la població dependent i, després, 
l‟increment de les sol·licituds que s‟han rebut per fer 
els diferents graus de valoració. En total, afirma, 
19.573 sol·licituds acceptades, sense conèixer les 
últimes dades, i després les valoracions dels graus I, 
II i III. Assenyala que del Grau III hi ha 10.183, i a 
continuació es veu quina ha estat l‟evolució de les 
llistes d‟espera, que pel que fa al Grau III és de 
6.328, i que de les 8.000 persones dependents a la 
llista d‟espera –amb data del mes de març– per rebre 
prestacions de Grau III només n‟havien rebut la pres-
tació 450. Diu que a l‟informe del mes de juny es fa 
una valoració, però no consta quantes d‟aquestes 
persones han començat a rebre la prestació: de les 
10.183 persones en llista d‟espera per rebre presta-
ció, 9.633 estan en llista d‟espera per ser valorades o 
perquè ja se‟ls ha fet el PIA i, en canvi, encara no se 
sap si han percebut la prestació; d‟aquestes, n‟hi ha 
3.855. 

El Sr. Gomà diu que intentarà ser molt precís amb 
les dades de què disposa enguany, algunes més 
actualitzades –les derivades directament de l‟activitat 
municipal– i d‟altres –les del Govern de la Generali-
tat– que potser no ho estan tant. Recorda que van 
fer el primer informe trimestral a finals de març i el 
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segon, a finals de juny, i ara, a finals de setembre, es 
comprometen a presentar el tercer informe trimestral 
amb tot el ventall de dades el més actualitzades pos-
sible. 

En aquests moments, diu, a Barcelona hi ha unes 
19.500 sol·licituds registrades, entre Serveis Socials, 
Consorci i Serveis Territorials de la Generalitat, de 
les quals unes 13.229 valorades, és a dir, un 68% de 
les sol·licituds. Explica que ara es pot fer la distinció 
Grau II/Grau III, perquè en el moment de la sol·licitud 
encara no s‟ha fet la valoració i, en conseqüència, 
l‟assignació de grau: hi ha un 78% de Grau III, un 
15% de Grau II –per tant, serien 2.050, atenent la 
pregunta concreta que feia la Sra. Fandos–, un 5% 
de Grau I – és a dir, 762 que, en funció del calendari 
de desplegament de la Llei, encara no tenen dret a 
rebre la prestació, però que ja estan valorades, per-
què la valoració com a tal no té calendari– i un 2% 
–234– de sol·licituds registrades que han rebut una 
valoració de no dependència. 

Enguany, afirma, hi ha gairebé 6.100 programes 
individuals d‟actuació finalitzats i, segons les últimes 
dades disponibles del Departament, 3.004 persones 
amb PIA finalitzat rebent prestació a la ciutat de Bar-
celona –és a dir, prop d‟un 50% de persones– i, per 
tant, 3.094 persones que haurien de començar a 
rebre-la en els propers mesos, atès que la Generali-
tat va fent les prestacions d‟acord als PIA que arriben 
de Barcelona i de qualsevol altra ciutat del país men-
sualment el dia 15. 

La Sra. Fandos pregunta si els PIA són tots de 
tercer grau o si n‟hi ha cap iniciat de segon grau. 

El Sr. Gomà respon que dins d‟aquests 6.100 hi 
hauria un petit percentatge de PIA de segon grau –no 
té ara la xifra exacta–, però la immensa majoria són 
de tercer grau, com les prestacions; així que el De-
partament actualitzi les dades podran fer la distinció 
de segon grau en les prestacions. 

La Sra. Esteller assenyala que tot i que el Sr. Go-
mà ha dit que 3.004 persones estan rebent prestaci-
ons, això no suposa el 50%, perquè només es tenen 
en consideració les del PIA; cal afegir-hi les 6.083 
persones que han estat valorades però a les que 
encara no se‟ls ha fet cap PIA. 

Assevera que, malgrat no ser solament una com-
petència municipal, l‟equip de govern té força feina a 
fer, sobretot pel que fa a l‟elaboració dels PIA, i de-
mana que amb la Generalitat i amb l‟Estat–perquè 
aquí també hi ha un problema de finançament subs-
tancial del que és el grau de dependència– també 
s‟agilitzin al màxim els tràmits, ja que moltes 
d‟aquestes persones han demanat préstecs per pa-
gar residències, esperant rebre les prestacions un 
cop reconeguts els graus, i veuen que la família ha 
de fer front a unes despeses i encara no tenen in-
gressos. Reclama màxima celeritat i que l‟informe del 
mes de setembre incorpori la gent que ja està perce-
bent prestacions i també les persones valorades, 
perquè hi tenen dret. 

El Sr. Gomà admet que hi ha aquests dos salts, el 
68% de valorats sobre registrats i el 50% de presta-
cions sobre PIA finalitzats, però la Llei marca uns 

terminis: algú que té reconegut el grau no té dret a 
cobrar la prestació immediatament, sinó que poden 
passar tres mesos. Això, insisteix, és important per-
què l‟Ajuntament ha incrementat molt la capacitat 
d‟elaboració de PIA; enguany es fan uns 1.000 PIA al 
mes –segurament a l‟estiu una mica menys. Creu 
que aquest és l‟element que explica perquè el nivell 
de prestació sobre PIA està en el 50%, perquè hi ha 
nombrosos PIA molt recents. Confia que al llarg de la 
tardor aquestes dues xifres vagin encaixant i es pu-
gui acabar a final d‟any amb un nivell de prestació 
sobre PIA molt elevat. 

Es dóna per tractada. 
Del Grup Municipal CiU 
11. Quines són les causes de l‟existència de pu-

ces a un equipament de persones sense sostre al 
barri de la Zona Franca, fet que va obligar al seu 
desallotjament per motius de salut pública? 

La Sra. Homs vol saber com està aquesta qüestió. 
El Sr. Gomà diu que el problema està solucionat. 

Explica que la primera setmana de setembre es van 
identificar puces en un mòdul exterior de l‟equipa-
ment, que és on hi ha el rober, en una zona de ma-
tolls molt propera que s‟havia estat netejant a l‟estiu, 
i immediatament va aplicar-se el protocol. Aleshores, 
argumenta, l‟Agència de Salut Pública va fer el trac-
tament de desinsectació en 24 hores; la gent va sor-
tir de l‟equipament, passant una nit fora –a l‟Estadi 
Olímpic de Montjuïc, a la zona propera als vestidors i 
a les dutxes de l‟Estadi Olímpic–, en unes condicions 
de qualitat i de dignitat molt elevades, i l‟endemà ja 
va poder tornar a l‟equipament. Com que aquell és 
un centre integral i té també activitats de dia, resu-
meix, el menjador social del dia en què es va aplicar 
el tractament es va derivar als diferents menjadors 
socials de la ciutat, l‟endemà al matí es va ventilar 
l‟equipament, el menjar es va fer fora, i a la tarda la 
gent va tornar a entrar-hi. 

Es dóna per tractada. 
Del Grup Municipal PP: 
12. Quantes persones hi ha actualment a la ciutat 

de Barcelona rebent les ajudes o prestacions per 
dependència? Quantes persones hi ha actualment a 
la ciutat de Barcelona en llista d‟espera per rebre les 
ajudes o prestacions per dependència, que ja han 
estat valorades o que tenen el Pla Individual 
d‟Atenció elaborat? 

Es dóna per tractada. 
Del Grup Municipal ERC: 
13. Quin és el capteniment del govern municipal 

en relació als assentaments il·legals de persones 
d‟ètnia gitana a diferents solars del districte de Sant 
Martí, i especialment en relació a l‟escolarització i 
atenció als menors? 

La Sra. Capella aclareix que la pregunta no pretén 
estigmatitzar el col·lectiu d‟ètnia gitana, sinó que 
s‟interessa per la situació dels menors, amb inde-
pendència de la seva situació legal. 

Recorda que diverses associacions de veïns del 
Poblenou i organitzacions no governamentals van 
demanar formalment a l‟Ajuntament la creació d‟un 
campament permanent gitano, i l‟Ajuntament s‟hi va 
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oposar perquè seria legitimar una forma de vida que, 
d‟alguna manera, no és reconeguda. Comenta que, 
aleshores, es va fer un programa de reinserció social 
i laboral, que està en marxa des del 2006, del qual 
voldria saber quins han estat els resultats, atès que 
en l‟últim resultat, que creu que es va publicar divuit 
mesos després d‟haver-se iniciat el programa, no-
més s‟hi havien acollit tres famílies. Creu que aquest 
és un tema que també hauria d‟estar inclòs dins el 
Programa municipal de persones sense sostre, i per 
tant, li agradaria saber quines actuacions concretes 
està duent a terme enguany l‟Ajuntament de Barce-
lona. 

El Sr. Gomà admet que des de l‟any 2006 funcio-
na a Barcelona un programa d‟atenció integral als 
assentaments de persones itinerants a la ciutat –n‟hi 
ha que són d‟ètnia gitana, n‟hi ha que no–, i reconeix 
que l‟Ajuntament de Barcelona ha optat per entendre 
que aquesta és una problemàtica de caràcter social i 
que, per tant, es tracta de posar els mecanismes 
perquè aquestes persones puguin normalitzar un 
estil de vida que ha de deixar de ser itinerant en la 
mesura que els problemes de caràcter social són 
fonamentals en aquest col·lectiu. 

Explica que aquest programa es va fer, durant el 
2006 i el 2007, en conveni amb la Direcció General 
d‟Acció Comunitària de la Generalitat, però que en el 
2008 ja el gestiona l‟Ajuntament, tot i que finançat 
també en bona part pel Govern de la Generalitat, i 
consisteix en què un conjunt de professionals fan, en 
relació amb el col·lectiu itinerant, de serveis socials 
d‟atenció primària. Diu que fins l‟any 2005 aquestes 
persones eren ateses als centres dels serveis socials 
i ara és un programa específic en el que, per enten-
dre‟ns, hi ha un equip bàsic d‟atenció social primària, 
és a dir, un equip interdisciplinari, que d‟alguna ma-
nera està fent el que un equip primari de serveis 
socials fa amb la població normalitzada del territori. 

A hores d‟ara, assenyala, 78 famílies (307 perso-
nes) estan acollides al programa, i s‟està treballant 
en cinc àmbits: l‟educatiu, el residencial, el d‟ajuts 
econòmics, el de salut i el laboral. Les famílies, in-
forma, s‟incorporen en els diferents àmbits del pro-
grama segons una certa geometria variable, és a dir, 
hi ha àmbits en què estan incorporades totes les 
famílies i altres en què hi ha famílies que encara no 
ho estan. Es tracta d‟un programa, afegeix, que re-
quereix temps, on els resultats finals, segurament, es 
podran veure després de quatre o cinc anys si final-
ment en tots aquests àmbits s‟ha pogut aconseguir la 
normalització d‟aquestes famílies des del punt de 
vista dels modes de vida. 

En l‟àmbit educatiu, afirma, en el curs 2007-2008 
s‟han escolaritzat per primer cop nens i nenes de 
zero a tres anys a les escoles bressol públiques de 
Sant Martí provinents de les poblacions itinerants; 
una altra cosa és que s‟estigui treballant des del punt 
de vista de l‟absentisme. Pel que fa a l‟àmbit resi-
dencial, diu que del conjunt d‟habitatges d‟inclusió 
que hi ha a la ciutat, cinc estan vinculats a les ne-
cessitats del programa, i, per tant, hi ha cinc unitats 
familiars incorporades al Programa d‟habitatges d‟in-

clusió. Quant als ajuts econòmics, informa, entre 40 i 
45 famílies estan rebent rendes mínimes d‟inserció i 
ajuts econòmics puntuals pel que fa a alimentació i 
ajuts a l‟escolarització –material escolar, menjador, 
etc. En l‟àmbit de la salut, diu, els equips de salut 
comunitària del Districte de Sant Martí han organitzat 
unes jornades de salut vinculades al programa de 
població itinerant en el qual, d‟aquí, hi han participat 
–fonamentalment les dones– vuit unitats familiars: és 
un programa amb una incidència potser més petita 
que els altres. Finalitza dient que en l‟àmbit laboral 
s‟han derivat 35 persones a Barcelona Activa a tra-
vés del Programa d‟inserció laboral que Acció Social 
té conveniat amb Barcelona Activa. 

En el conjunt d‟àmbits, conclou, hi participen unes 
78 famílies, i caldrà esperar a tenir dades de dos o 
tres anys més per veure finalment quin és l‟impacte 
del programa. Diu que l‟equip de govern el valora 
positivament, i creu que s‟ha de seguir, d‟acord amb 
el Govern de la Generalitat, mantenint aquest tipus 
de programa específic. 

La Sra. Capella agraeix la resposta del Sr. Gomà, 
tot i que és molt global, atès que ella es referia al 
Districte de San Martí, perquè és on el problema es 
produeix d‟una forma més clara. Dedueix de les se-
ves respostes que el més puntual o innovador que 
s‟ha fet des del 2006, a part de la incorporació de 
més famílies en aquest programa, és l‟escolarització 
per primer cop de nens de zero a tres anys. 

El Sr. Gomà destaca també la vinculació de cinc 
habitatges d‟inclusió en el programa. Admet que, a 
diferència de l‟escola bressol, on l‟objectiu és l‟es-
colarització, l‟habitatge d‟inclusió és un habitatge 
pont, i, per tant, l‟objectiu és que aquestes famílies 
puguin sortir dels habitatges d‟inclusió i accedir a un 
habitatge públic de lloguer normalitzat a la ciutat; és 
a dir, encara queda quelcom per fer. També pensa 
que és molt important que 35 persones avui estiguin 
seguint un itinerari personalitzat d‟inserció amb Bar-
celona Activa. Reconeix que cal veure com acabarà 
això, i si finalment hi ha contracte i capacitat de man-
tenir-lo, però, en tot cas, creu que són dades espe-
rançadores a l‟hora de validar el model d‟intervenció 
en aquest col·lectiu. 

Es dóna per tractada. 
 
e) Seguiment Proposicions / Declaracions de Grup 
 
Del Grup Municipal ERC: 
14. Que s‟informi de l‟estat d‟execució de la pro-

posició aprovada a la Comissió d‟Acció Social i Ciu-
tadania en data 10 juliol de 2007 amb el següent 
contingut: "Crear l‟Oficina de protecció dels animals". 

La Sra. Capella planteja la necessitat de saber, ar-
ribant a finals del 2008, quin és l‟estat i el resultat 
actual d‟aquesta proposició, tot entenent que va ser 
aprovada per tots els grups municipals i que, per 
tant, té una certa entitat com a tal. Però, afegeix, no 
només per això, sinó perquè a més hi ha una partida 
als pressupostos de l‟Ajuntament de Barcelona que 
va ser inclosa també a proposició d‟ERC en aquest 
sentit –una dotació econòmica concreta per a ende-
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gar l‟oficina– i, a més, perquè també es va tornar a 
plantejar, creu recordar, l‟abril del 2008, per CiU. 
Recorda que aleshores ERC es va abstenir perquè ja 
hi havia una proposició aprovada de creació de la 
Comissió i, a més, hi havia ja una dotació econòmica 
determinada i determinable als pressupostos per tal 
de crear aquesta oficina. 

El Sr. Gomà diu que aquesta competència ja ha 
estat formalment traslladada de la Comissió d‟Acció 
Social i Ciutadania a la Comissió de Medi Ambient i 
Sostenibilitat, i que, per tant, ara la gestió concreta 
d‟això s‟està fent des de Medi Ambient i, en conse-
qüència, els futurs debats s‟han de situar en aquella 
Comissió. Puntualitza, però, que el mes de juny ja es 
va incorporar la persona responsable de l‟OPAB 
(l‟oficina de protecció dels animals de Barcelona) i 
que està previst que el desembre del 2008 aquesta 
oficina entri en funcionament amb tots els seus re-
cursos infraestructurals, equip de professionals i 
materials; afegeix que s‟emplaçarà al carrer Tarra-
gona, a la seu de l‟Institut Municipal de Parcs i Jar-
dins –tal com estava previst al projecte de l‟oficina–, 
de tal manera que permeti centralitzar i coordinar 
totes les actuacions relacionades amb la gestió dels 

animals, millorar la gestió de totes les competències 
municipals en matèria d‟animals i també les vincula-
des a defensar el benestar dels animals i apropar 
l‟atenció al ciutadà. 

La Sra. Capella destaca que en relació amb el de-
bat que s‟hagi de produir respecte de la ubicació de 
l‟oficina de protecció dels animals, tot el que afecti 
l‟execució i el desenvolupament propi de les seves 
funcions sí que s‟haurà de debatre en el si de la co-
missió de la qual penja políticament o del responsa-
ble polític que dirigirà o que estarà darrere de 
l‟oficina, però recorda que el control i seguiment 
d‟una proposició s‟ha de fer en el si de la pròpia co-
missió on fou aprovada, perquè és qui realment és 
competent per donar resposta d‟allò que ha estat 
aprovat. 

Es dóna per tractada. 
 
 

VI) Mocions 
 
No havent-hi altres assumptes per tractar, la Pre-

sidència aixeca la sessió a les catorze hores i cin-
quanta minuts. 

 
 

 
 
 
 
 
 
 

Comissió de Promoció Econòmica, Ocupació i Coneixement 
 
 
 

Acta de la sessió celebrada el dia 16 de setembre 
de 2008 i aprovada el dia 21 d'octubre de 2008 

 
 
A la sala President Lluís Companys de la casa de 

la ciutat, el dia 16 de setembre de 2008, s‟hi reuneix 
la Comissió de Promoció Econòmica, Ocupació i 
Coneixement, sota la presidència de l‟Im. Sr. Jordi 
Portabella i Calvete. Hi assisteixen les Imes. Sres. i 
els Ims. Srs.: Gemma Mumbrú i Moliné, Jordi W. 
Carnes i Ayats, Carmen Andrés i Añón, Montse Sán-
chez i Yuste, Itziar González i Virós, Montserrat Ba-
llarín i Espuña, Maite Fandos i Payà, Sònia Reca-
sens i Alsina, Francina Vila i Valls, Emma Balseiro i 
Carreiras, Javier Mulleras i Vinzia, Imma Mayol i 
Beltran, assistits pel secretari general de la Corpora-
ció, Sr. Jordi Cases i Pallarès, que certifica. 

També hi són presents els Srs.: Ricard Frigola i 
Pérez, gerent de Promoció Econòmica, Albert Gon-
zález i Orduna, director de Serveis de Comerç i Con-
sum, i Josep Oriol i Carreras, director general de 
l‟Autoritat Portuària de Barcelona. 

Excusen la seva absència l‟Im. Sr. Gerard Arda-
nuy i Mata i la Ima. Sra. Ángeles Esteller i Ruedas. 

S‟obre la sessió a les setze hores i trenta-cinc mi-
nuts. 

 
I) Aprovació de l'acta de la sessió anterior 

S'aprova. 
 
 

II) Part Informativa 
 
a) Despatx d'ofici 
b) Mesures de govern 
c) Informes 
 
A la Comissió:  
1. Port de Barcelona. 
El Sr. Oriol agraeix a la Comissió que hagi convi-

dat el port de Barcelona i a ell personalment a fer 
aquesta exposició. Explica que serà una exposició 
sintètica que ha dividit en cinc parts: la dimensió 
actual del port de Barcelona; l‟aposta de futur; les 
accions que es duen a terme amb vista a aquesta 
aposta de futur, principalment des del punt de vista 
de les infraestructures, l‟ampliació del port i l‟am-
pliació de la zona d‟activitats logístiques (ZAL); les 
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necessitats: els accessos i les connexions intermo-
dals, i, finalment, l‟estratègia del port, definida com a 
"port en xarxa". 

Comença oferint les dades actuals del port. Diu 
que el primer semestre d‟aquest any, en comparació 
amb el primer semestre de l‟any 2007, ha estat posi-
tiu, ja que s‟ha arribat a un increment total de tones 
del 6,9%, una dada semblant a la de l‟any anterior 
respecte al 2006, en un moment en què no hi havia 
crisi. Especifica que el total de 31 milions de tones 
inclou el mig milió de tones d‟aigua que van arribar a 
Barcelona per mar, cosa que significa que l‟in-
crement real de mercaderia és una mica inferior a 
aquest 6,9%. 

Informa que l‟increment també és positiu quant a 
manipulació de contenidors, que es mesura en TEU, 
que és la unitat de mesura dels contenidors de 20 
peus. Afirma que en el primer semestre del 2008 
se‟n van moure un 4,5 més que en el primer semes-
tre del 2007. Aclareix que els contenidors poden ser 
de diversos tipus, i que si es parla exclusivament de 
contenidors plens i d‟importació i d‟exportació, que 
són els que reflecteixen el comerç internacional, el 
creixement se situa al voltant de l‟1%. Diu que, si 
s‟aprofundeix encara més en les dades, s‟observa que 
la importació baixa aproximadament un 4% i, en can-
vi, l‟exportació puja al voltant d‟un 5%, cosa que posa 
de manifest els esforços de la indústria per exportar 
més en un moment en què el consum experimenta un 
cert descens. Afegeix que això té més mèrit si es té en 
compte que actualment l‟equivalència entre el dòlar i 
l‟euro no afavoreix l‟exportació.  

Quant a les dades sobre creueristes, informa que 
s‟ha produït un creixement del 18,5% respecte a 
l‟any anterior i que s‟ha passat d‟aproximadament un 
50% de tràfic d‟embarcament i desembarcament de 
creueristes a més d‟un 60%. Explica que això signifi-
ca que més del 60% dels creueristes comencen i/o 
acaben el seu creuer a Barcelona, cosa que és im-
portant per a la ciutat, ja que hi ha estudis que de-
mostren que els creueristes es queden una mitjana 
de dos dies a la ciutat.  

Des del punt de vista de la prognosi, manifesta 
que es preveu tancar l‟any amb un total d‟uns 53 
milions de tones, xifra que representa un creixement 
d‟entre un 5% i un 6% superior a l‟any passat, i uns 
2,7 milions de TEU, tenint en compte que l‟any pas-
sat se‟n van fer 2,6. Posa l‟exemple de Gas Natural, i 
comenta que s‟està obligant el seu distribuïdor logís-
tic, Enagás, a tenir més reserves estratègiques i que 
hi ha un increment important en aquest sentit. 

Quant a passatgers, destaca que es fa un esforç 
molt important per tal de tenir una oferta cada cop 
més gran i de millor qualitat, sobretot en l‟àmbit de 
les línies regulars. Explica que, per exemple, tot just 
fa quinze dies es va posar en marxa un nou ferri que 
uneix Barcelona amb Civitavecchia amb capacitat 
per a 2.000 passatgers. Afirma que la previsió de 
tancament per a aquest any es pot situar entorn dels 
3,3 milions de passatgers, dels quals 1,3 milions 
podrien ser de línia regular i uns 2 milions de creue-
ristes.  

Pel que fa a la prognosi respecte als creueristes, 
diu que el 2009 es presenta molt bé i que els arma-
dors no han canviat la seva actitud envers Barcelona 
o el Mediterrani. Explica que, de fet, en alguns casos 
ha calgut demanar canvis en els dies d‟escala per-
què no cabien totes les embarcacions en el port, que 
té capacitat per a fins a deu creuers simultanis. Mani-
festa que, per tant, el tràfic de creuers continua sent 
una de les línies d‟activitat més importants del port 
de Barcelona, malgrat que per a l‟Autoritat Portuària 
no sigui un gran negoci, ja que representa unes 
grans inversions i despeses, sobretot en matèria de 
seguretat. Conclou que es tracta d‟un tràfic que res 
fa témer que pugui patir grans davallades en el futur, 
sinó al contrari. Afirma que l‟any 2009 l‟increment 
podria ser, no d‟entorn del 18% com ara, però sí 
potser d‟entre un 7% i un 10%. 

Manifesta que aquestes dades donen una idea de 
les previsions de tràfic en els propers cinc anys. 
Afirma que es tracta d‟un tràfic sostingut que pot 
continuar creixent en total de tones al voltant d‟un 
5% o un 7% anual acumulatiu, i que en l‟àmbit dels 
contenidors podria créixer de manera important a 
partir de l‟any 2010, amb increments d‟entorn d‟un 
10%, amb la posada en marxa de la nova terminal de 
contenidors. 

Quant a les xifres de l‟Autoritat Portuària, l‟ens pú-
blic que gestiona tot l‟àmbit portuari, informa que 
aquest any s‟espera facturar una mica més de 172 
milions d‟euros, dels quals es preveu guanyar al 
voltant d‟uns 65 milions, amb un flux de caixa d‟entre 
90 i 95 milions d‟euros i unes inversions d‟entorn dels 
230 milions d‟euros. Observa que és fàcil adonar-se 
que no n‟hi ha prou amb el flux de caixa generat per 
fer aquestes inversions, que explica que són possi-
bles gràcies a l‟endeutament i a l‟obtenció al seu 
moment de 277 milions de fons de cohesió de la 
Unió Europea, que van ajudar a fer tot el pla 
d‟ampliació.  

A continuació parla de l‟aposta de futur del port de 
Barcelona. Manifesta que, des del punt de vista de la 
càrrega, els tràfics que més els interessen són els de 
contenidors i vehicles, atès que l‟automoció és un 
sector molt important a Catalunya i creuen que tenen 
l‟obligació de donar-hi suport, i que els contenidors 
donen suport a tota la indústria manufacturera i són 
el tipus de tràfic que té més valor afegit.  

Explica que si bé el comerç més destacat durant 
gairebé tota la segona meitat del s. XX era el transat-
làntic, ara el més important és el transpacífic, que 
uneix Àsia amb la costa oest dels Estats Units, atès 
que les fàbriques del món s‟han traslladat al conti-
nent asiàtic. Diu que el segon tràfic en ordre 
d‟importància és el que es dóna entre Àsia i Europa, 
que en aquests moments passa pel canal de Suez i, 
per tant, pel Mediterrani. Indica que cal saber aprofi-
tar aquesta oportunitat i fer disminuir el desequilibri 
que hi ha actualment entre el nord i el sud d‟Europa, 
ja que del total de mercaderies que viatgen entre 
Àsia i Europa, el 75% es mouen pels ports del nord 
d‟Europa i només el 25% ho fan pels ports del sud 
del continent.  
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Conclou que l‟ambició del port de Barcelona és 
ser la principal porta del sud d‟Europa. Diu que per 
aconseguir-ho és imprescindible ser un centre de 
conservació i distribució de càrregues, i que per a 
això cal, d‟una banda, ampliar el port per tenir lloc 
d‟atracada per als vaixells cada cop més grans que 
es fan actualment i, de l‟altra, tenir unes bones con-
nexions viàries i ferroviàries per ampliar la zona 
d‟influència. Afirma que aquestes dues condicions 
són necessàries però no suficients, perquè, a més 
d‟això, cal oferir serveis eficients, de qualitat i amb 
una bona productivitat.  

Quant a les accions que es duen a terme actual-
ment, explica que s‟està ampliant el port amb tota 
una sèrie d‟actuacions previstes en el Pla director, 
aprovat el 1997 i que finalitza el 2011, que represen-
ten una inversió d‟uns 3.000 milions d‟euros. Asse-
nyala que l‟actuació més important és la construcció 
dels dos dics de recer, que són el primer requisit per 
tenir un port més gran. Explica que, un cop construïts 
aquests dics, es faran uns molls a dins de la superfície 
de l‟aigua arrecerada creada amb aquests dics. Infor-
ma que la prolongació del dic de l‟est i la construcció 
del dic sud representen 7 quilòmetres de dic que su-
posen una inversió de 600 milions d‟euros. Indica que 
el dic sud es va acabar el mes passat i que la cons-
trucció del dic de l‟est finalitza el mes vinent. Assenya-
la que la part que es veu del dic té 11 metres d‟alçada 
i 3 o 4 metres de suport de l‟escullera, però que a sota 
hi ha 18 metres de pedra amb una amplada de 200 
metres. Explica que aquesta gran amplada es deu en 
bona part a les característiques del terreny, que és 
deltaic, i que durant molts anys es va fer una gran 
labor subterrània per tal de substituir la terra, els fangs 
i les arenes que hi havia per terra bona i sobretot per 
pedra bona, la major part de la qual es va portar en 
gavarres des del port de Vallcarca, on van haver de 
fer unes instal·lacions noves.  

Assenyala que amb aquesta ampliació es multipli-
carà per 2,3 la superfície del port, que passarà de 
500 a més de 1.200 hectàrees. Aclareix que, tot i 
això, es continuarà sent un port de dimensions mitja-
nes. Compara aquesta superfície amb la de ports 
com Marsella, amb més de 4.000 hectàrees; Rotter-
dam, amb 30.000 hectàrees, i Anvers, amb 25.000 
hectàrees. Informa que la superfície de la línia de 
moll, en lloc de multiplicar-se per 2,3, ho fa per 1,5, 
amb la qual cosa guanya un 50% més d‟espai. Expli-
ca que actualment el tràfic de contenidors demana 
més superfície i menys longitud d‟atracada, ja que 
els vaixells descarreguen i carreguen amb molta 
rapidesa i, per tant, estan molt poc temps al port; en 
canvi, es necessita una superfície adossada que 
pugui ser capaç d‟emmagatzemar els contenidors 
durant un cert temps.  

A continuació parla de la nova terminal del Moll 
Prat, la concessió de la qual es va atorgar al Grup 
Hutchison fa un any i mig, i que és la que va patir l‟1 
de gener de 2007 una gran avaria, que va represen-
tar l‟ensorrament d‟una tercera part del moll. Diu que 
ja fa uns mesos que l‟avaria està absolutament con-
trolada i les obres de rehabilitació del moll avancen 

tal com s‟havia previst. Informa que de les 100 hectà-
rees del moll, se n‟entregaran unes 30 a principis de 
l‟any vinent, unes altres 30 a finals d‟any i la resta el 
2010; per tant, podrà estar completament en marxa 
l‟any 2011. Explica que les seves principals caracte-
rístiques són que tindrà capacitat per moure 3 mili-
ons de contenidors, una superfície de 100 hectàrees 
i una línia de moll de 1.500 metres amb un calat de 
16,5 metres. Informa que la inversió privada que farà 
en els primers anys el concessionari, una empresa 
amb un capital social de 50 milions i un període de 
concessió de 30 anys, és de 600 milions d‟euros.  

Pel que fa a la ZAL, dividida en dues parts, diu 
que la ZAL Barcelona, amb 68 hectàrees, ja fa uns 
quatre o cinc anys que està totalment comercialitza-
da, i que la ZAL Prat, amb 140 hectàrees i en el ter-
me municipal del Prat, està actualment comercialit-
zada en un 52%. Informa que la ZAL representa 
250.000 m² de magatzems i 45.000 m² d‟oficines, 
més 50 empreses instal·lades en aquest àmbit i 
4.000 llocs de treball. Indica que hi treballen bàsica-
ment operadors logístics, transitaris, algun fabricant i 
també distribuïdors mundials i que, per tant, no es 
tracta de cap experiment local, sinó que té un caràc-
ter absolutament internacional.  

Quant al Pla director, manifesta que preveu una 
llargada de 12 quilòmetres entre els dos extrems del 
port i una capacitat per a l‟any 2012 de 85 milions de 
tones i 5 milions de contenidors. Afegeix que després 
de la finalització de les obres es podria arribar a 130 
milions de tones i 10 milions de contenidors, que és 
el nombre de contenidors que avui mouen ports com 
els de Rotterdam i Hamburg. D‟altra banda, les xifres 
s‟allunyen bastant de les de ports com el de Xangai o 
el de Singapur, que mouen 25 i 27 milions de conte-
nidors, respectivament. 

En relació amb les infraestructures portuàries rea-
litzades entre els anys 1999 i 2011 a la part d‟am-
pliació del port, afirma que representen, amb preus 
de l‟any 2003, 1.800 milions d‟euros. Explica que el 
70% d‟aquests diners provenen de finançament pú-
blic, que inclou els fons de cohesió i els recursos 
propis de l‟Autoritat Portuària, i el 30% de finança-
ment privat.  

A continuació parla dels accessos i les connexions 
intermodals. Manifesta que els accessos al port pa-
teixen un alt grau de congestió i que l‟Autoritat Por-
tuària de Barcelona ja fa molts anys que demana al 
Ministeri de Foment la necessitat d‟incrementar la 
capacitat de l‟eix del Llobregat. Diu que actualment 
es considera la part que va des de Castellbisbal fins 
al nus de Cornellà, amb la previsió d‟un carril VAO i 
la possibilitat de crear uns carrils exclusius per a 
camions amb mercaderies. Destaca sobretot el pro-
jecte d‟enllaç entre el nus de Cornellà i el port amb 
un nou vial de dos carrils per banda d‟accés exclusiu 
al port per a mercaderies, que permetria desconges-
tionar la ronda Litoral. Explica que el Ministeri de 
Foment ja ha encarregat aquest projecte, però que 
tenint en compte que encara s‟ha de redactar i tots 
els processos posteriors de licitació, contractació i 
realització de les obres, no creuen que pugui estar 
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enllestit abans de l‟any 2013, amb la qual cosa es 
trobaran que tindran el port ampliat i uns accessos 
molt deficients.  

Explica que el projecte del viari també inclou 
l‟accés ferroviari, amb un ample de via internacional i 
ibèric. Informa que el tram de Can Tunis a Castell-
bisbal ja està fet i que falta el tram entre Can Tunis i 
el port, que és molt complex perquè l‟autovia i el tren 
hi han d‟anar superposats a causa de l‟estretor de la 
part compresa entre el riu i les instal·lacions de Mer-
cabarna. Afegeix que aquest és el motiu pel qual els 
diuen que calen dos anys per fer-lo, tot i que creuen 
que es podria construir en molt menys temps.  

Manifesta que l‟objectiu a què aspiren en relació 
amb la futura distribució modal dels contenidors és 
que hi hagi un 23% de transbordaments; un 15% per 
canonada; 39% per carretera i un 23% per ferrocarril. 
Diu que, a aquest efecte, estan dissenyant i avan-
çant dues noves estacions de recepció i d‟expedició 
de trens a l‟antiga llera del riu que puguin tenir la 
capacitat de moure 180 trens al dia, que representa-
rien uns 30 milions de tones l‟any i permetrien treure 
de la carretera uns 20.000 viatges de camions diaris. 

Explica que, més enllà de l‟àmbit del port i els vol-
tants, l‟Autoritat Portuària de Barcelona defensa des 
de fa molts anys que hi hagi un corredor mediterrani 
de mercaderies des d‟Algesires fins a Metz o més 
amunt, motiu pel qual pertanyen a un lobby anome-
nat Ferrmed. Assenyala que el que defensen, amb la 
mirada posada cap al nord, és que en una primera 
instància es pugui fer servir la línia d‟alta velocitat 
també per a mercaderies i, de manera paral·lela, 
treballar per tenir una línia de trens exclusiva per a 
mercaderies. Aclareix que quan el tren d‟alta veloci-
tat funcioni i hi hagi serveis regionals ja no caldrà la 
doble via, atès que hi haurà prou capacitat per desti-
nar una de les vies a les mercaderies. 

A continuació parla de l‟estratègia del "port en xar-
xa", un concepte que diu que significa fonamental-
ment acostar-se als clients. Explica que, en lloc 
d‟esperar que vinguin els contenidors, cal anar-los a 
buscar i que una de les maneres de fer-ho és creant 
aquesta xarxa de terminals marítimes interiors, que 
són trossos de port dins del territori. Informa que ja 
tenen instal·lacions a Saragossa, Madrid i Tolosa, 
que tot just acaben de signar una iniciativa semblant 
a Perpinyà i que tenen intenció de fer el mateix a Lió, 
que té un port summament important i es troba a la 
mateixa distància de Barcelona que Madrid.  

Assenyala que, més enllà de l‟àmbit continental, 
es té un acord amb TangerMed, una nova instal·lació 
portuària que s‟està fent a Tànger en la qual el go-
vern marroquí està invertint una gran quantitat de 
diners. Manifesta que es va creure oportú signar 
aquest acord per tal de garantir una sèrie de fluxos i 
desenvolupar alguns aspectes comuns perquè les 
empreses catalanes que s‟han instal·lat al Marroc 
tinguin una bona manera de connectar-se amb la 
resta del món a través de Barcelona. 

Indica que pel que fa a l‟àmbit proper (Catalunya, 
corredor de l‟Ebre i sud de França), l‟ambició del port 
de Barcelona és crear un consorci de plataformes 

logístiques. Afirma que estan convençuts que Cata-
lunya pot tenir una de les indústries logístiques més 
importants del futur. Opina que la indústria logística 
és la principal vacuna contra la globalització industri-
al i, en aquest sentit, és imprescindible crear una 
xarxa de plataformes logístiques amb les quals es 
puguin encaminar les diferents cadenes logístiques 
internacionals vinculades als ports de Barcelona i 
Tarragona. Informa que actualment mantenen con-
verses amb la Generalitat, el Port de Tarragona i 
empreses privades per desenvolupar aquesta xarxa 
de plataformes logístiques en l‟àmbit català, el corre-
dor de l‟Ebre i, com a màxim, el sud de França.  

Finalment, presenta les conclusions i s‟ofereix per 
resoldre qualsevol dubte. Afirma que el port té una 
gran importància i un creixement sostingut en els 
darrers anys. Assenyala que, malgrat la crisi actual, 
continua sent una aposta segura i que el fet de po-
tenciar el port contribueix a blindar la ciutat i el país 
contra crisis futures. Assegura que el port de Barce-
lona vol tenir un rol actiu en la dinamització del co-
merç internacional, i manifesta que s‟està desenvo-
lupant logísticament no només al seu àmbit, sinó al 
seu entorn i al seu hinterland ampliat, que inclou des 
de Lisboa fins a París o fins i tot fins a Frankfurt.  

La Sra. Vila afirma que no hi ha dubte que el port 
és una infraestructura summament important per al 
desenvolupament i creixement econòmic de Barce-
lona i del país, com també ho es l‟aeroport. Manifes-
ta que el Grup Municipal de CIU entén que no es pot 
treballar a curt termini i que s‟ha de definir exacta-
ment quin model de port es vol d‟aquí a trenta anys, 
per tal d‟evitar que es saturi per la demanda o 
l‟activitat futures. Demana, en aquest sentit, que el 
Govern Municipal tingui un paper actiu en tot el pro-
cés de creixement i enfortiment del port, i més tenint 
en compte, segons els comentaris del mateix Sr. 
Oriol, que determinades administracions no faciliten 
que aquest creixement es pugui dur a terme amb la 
rapidesa que seria desitjable. 

Afirma que el Grup Municipal de CIU sempre ha 
apostat per aquesta infraestructura i ha defensat un 
model de gestió basat en criteris empresarials en el 
marc d‟un interès públic, i un model català descentra-
litzat i molt competitiu. Posa com a exemple 
d‟aquesta implicació del seu Grup la proposta que 
van presentar fa temps de crear una comissió espe-
cial de desenvolupament d‟infraestructures a l‟Ajun-
tament de Barcelona. Explica que van detectar que 
la ciutat tenia una sèrie de necessitats i que calia fer 
un seguit de demandes en previsió de com serien les 
infraestructures de la Barcelona del futur. Indica que 
la creació d‟aquesta comissió especial va ser apro-
vada per unanimitat i que s‟ha elaborat un full de ruta 
amb uns acords entre els quals hi ha moltes iniciati-
ves de CIU. Diu que les seves iniciatives en relació 
amb el port fan referència al lideratge del Govern 
Municipal en temes tan cabdals com les connexions 
ferroviàries i de carretera, el rereport i el port sec.  

Per acabar, pregunta al Sr. Oriol per què hi ha un 
descens dels ingressos i la rendibilitat entre els anys 
2004 i 2008. 
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La Sra. Balseiro, després d‟agrair la presència del 
representant de Ports de l‟Estat, del port de Barcelo-
na, comença afirmant que, en una situació de crisi 
econòmica com la que es viu en aquests moments, 
apostar pel port de Barcelona ja no és només una 
opció, sinó que és fins i tot una obligació i així ho 
exigeix el teixit empresarial de Barcelona, de Catalu-
nya i de la resta d‟Espanya. 

Agraeix les dades que s‟han presentat, però mani-
festa que ha trobat a faltar unes dades més concre-
tes respecte a tots els mercats que en aquests mo-
ments passen pel port de Barcelona. Explica que ho 
diu en al·lusió al tràfic de creuers, sobre el qual el Sr. 
Oriol ha comentat que si es perseguissin uns rendi-
ments econòmics possiblement el port de Barcelona 
no prioritzaria el sector de creuers. Diu que cal no 
oblidar que el port de Barcelona pertany a Ports de 
l‟Estat i que, per tant, el seu deure com a Administra-
ció pública és buscar el benefici social. Afirma que, 
en aquest sentit, no hi ha cap mena de dubte que 
l‟arribada de creuers a Barcelona representa un im-
portant benefici econòmic i social per a la ciutat. 

Diu que, en canvi, observant la resta de clients 
que té el port de Barcelona, han trobat dades que no 
són tan optimistes com les relatives als creuers. Fa 
referència a les dades comparatives sobre tràfic que 
s‟han esmentat, segons les quals s‟havia produït un 
increment del 6,9%, incloent-hi els vaixells de submi-
nistrament d‟aigua. Explica que ha anat a l‟Institut 
d‟Estadístiques de l‟Ajuntament de Barcelona i ha 
trobat que, si bé és cert que les dades entre el gener 
i el març del 2008 reflecteixen un cert increment 
mensual en comparació amb els mesos de l‟any 
2007, a partir del mes d‟abril no deixen de baixar, i si 
es comparen les dades del mes de juliol s‟observa 
que mentre que el 2007 van arribar al port 1.410 
vaixells, l‟any 2008 van fer-ho 1.282. Manifesta que 
aquestes dades palesen la situació de crisi econòmi-
ca, tot i que les dades globals semblaven apuntar el 
contrari. Diu que, en qualsevol cas, li hauria agradat 
que s‟haguessin ofert dades més àmplies sobre 
l‟evolució del port de Barcelona. 

Afirma que comparteix que el sector que més inte-
ressa a tots plegats, precisament per la seva reper-
cussió econòmica, és el de contenidors de mercade-
ries. Posa el port de València com a exemple que cal 
tenir en compte, ja que segons les dades del 27 
d‟agost d‟aquest any liderava el ritme de creixement 
dels contenidors de mercaderies a tot Espanya amb 
una taxa del 14,55%, enfront de la taxa del 4,4% del 
port de Barcelona, i a més enregistrava 18,5 tones 
de mercaderia, mentre que Barcelona en tenia 13,1. 
Manifesta que és obvi que l‟esforç inversor i la gestió 
del port de València han contribuït a aquest progrés, 
que l‟ha portat, no només a apropar-se a la ciutat de 
Barcelona, sinó fins i tot a superar-la en aquest sec-
tor. Recorda, d‟altra banda, que el port de València 
va anunciar el 2007 que triplicaria el tràfic de cre-
uers. Conclou que, per tant, tot i que s‟ha de tenir en 
compte el mercat internacional, cal no oblidar els 
ports més propers, no només per recuperar posicio-
naments que s‟han perdut, sinó també per consolidar 

el lideratge que es té en altres sectors com el de 
creuers.  

Agraeix al Sr. Oriol que els hagi recordat l‟impuls 
que es va donar a Ports de l‟Estat, i en concret al 
port de Barcelona, amb el Pla director aprovat l‟any 
1997, on es marcaven objectius per recuperar tots 
els anys perduts en els governs anteriors.  

Demana saber, de cara als reptes de futur i de se-
guir avançant en la captació de nous mercats de la 
Mediterrània, si les dades que s‟indicaven eren en 
termes de quota de mercat, quines són les dades 
que s‟estudien actualment i els objectius de partici-
pació en el mercat, per conèixer en quina situació es 
troben els ports competidors. 

Assenyala que fa uns anys el port de Barcelona 
potser es va relaxar per la manca de compromís 
d‟altres governs, però diu que ara que les tres admi-
nistracions són del mateix color polític ha d‟haver-hi 
l‟exigència de ser més ambiciosos. Afirma que, en 
aquest sentit, són fonamentals, no només les inver-
sions en el mateix port, sinó les interconnexions amb 
el conjunt de Catalunya i d‟Espanya per no córrer el 
risc que la xarxa ferroviària que apunta cap a França 
procedent d‟Algesires passi de llarg del port de Bar-
celona. 

El Sr. Portabella manifesta que l‟informe presenta 
una sèrie d‟indicadors que fan pensar amb optimisme 
en el futur, tot i que plantegen un seguit de dubtes i de 
decisions que s‟han de prendre a curt termini.  

En relació amb el comentari sobre la poca rendibi-
litat dels creuers, pregunta si s‟ha fet un càlcul de la 
rendibilitat que es pot obtenir per cada metre quadrat 
de moll i quina és la productivitat del metre quadrat 
d‟un moll que es dedica a contenidors en comparació 
amb un de creueristes. 

També pregunta, en el context de l‟especialització 
del port de Barcelona en la logística i els productes 
d‟un cert valor afegit, quina és la competència relati-
va que pot representar el nou port de Tànger, tenint 
en compte que els seus costos de recursos humans 
són una sisena part dels del port de Barcelona.  

Demana conèixer les previsions que es fan sobre 
la capacitat del canal de Suez, atès el creixement del 
tràfic entre Europa i l‟Extrem Orient. Pregunta a partir 
de quin punt es podria col·lapsar i s‟hauria d‟afrontar 
una ampliació superior als 18-20 metres de més que 
s‟han previst.  

Respecte a l‟aposta del futur del port de Barcelona 
com a porta sud d‟Europa, diu que una de les pre-
guntes que ell volia formular en aquesta comissió –la 
del punt 11 de l‟ordre del dia- i que subsumeix en 
aquest informe és com es defineixen les taxes dintre 
del port de Barcelona, entenent que el grau d‟au-
tonomia en aquesta matèria és més aviat baix, i com 
afecta la competitivitat el fet de no poder definir una 
política comercial a partir de les pròpies taxes.  

D‟altra banda, respecte al desenvolupament de 
l‟eix ferroviari, recorda que en la darrera sessió 
d‟aquesta Comissió es va aprovar l‟adhesió a l‟as-
sociació Ferrmed arran d‟una proposta del Grup Mu-
nicipal d‟ERC, cosa que demostra la importància que 
tant el seu Grup com el conjunt de formacions políti-
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ques amb representació a l‟Ajuntament donen a les 
infraestructures ferroviàries. Diu al Sr. Oriol que se-
gons les seves previsions, que al seu parer són una 
mica optimistes, es veu que es produirà un decalatge 
temporal entre les infraestructures ferroviàries i les 
necessitats que sorgiran per la mateixa ampliació del 
port, cosa que pot arribar a generar uns grans pro-
blemes de trànsit. Demana, per tant, que els comenti 
quins plans hi ha respecte a això i quant temps creu 
que pot durar aquest desajust temporal. En relació 
amb aquest mateix tema, afirma que les empreses 
són força reticents a transportar les seves mercade-
ries en tren i pregunta on és el coll d‟ampolla i què es 
fa per facilitar que les empreses es decideixin a con-
tractar trens per al transport de mercaderies. 

Conclou donant les gràcies al Sr. Oriol per les se-
ves explicacions. 

La Sra. Mayol felicita el Sr. Oriol per la seva inter-
venció. Explica que té el privilegi d‟estar des de fa 
cinc anys al Consell d‟Administració del port de Bar-
celona i que no és fàcil sintetitzar tots els projectes 
que mes rere mes es van desgranant del projecte de 
fons que hi ha del port. Opina que el paper d‟aquesta 
infraestructura és clau i que els objectius de futur que 
té plantejats són apostes d‟una gran volada. 

El Sr. Carnes agraeix l‟informe del Sr. Oriol. 
El Sr. Oriol agraeix les intervencions, ja que diu 

que als gestors portuaris també els convé copsar 
l‟opinió dels regidors de la ciutat i conèixer les seves 
inquietuds. A continuació passa a respondre totes les 
preguntes que se li han formulat.  

Respecte al descens dels beneficis d‟aquest any, 
explica que es deu a la posada en marxa dels dos 
dics de recer. Diu que mentre estaven en obra no 
amortitzaven, però que a partir del moment que els 
han donat d‟alta han començat a amortitzar i, per 
tant, han fet baixar els beneficis. Quant a la petita 
davallada del flux de caixa, afirma que no respon a 
les amortitzacions, sinó als interessos financers. 
Explica que, com que estan més endeutats, els inte-
ressos han pujat, tot i tenir una bona combinació 
d‟interès variable i interès fix.  

Pel que fa a les estadístiques que ha llegit la por-
taveu del Grup Municipal del PP, diu que no estan 
actualitzades i que les que ells maneguen són molt 
diferents i estan disponibles al seu web. D‟altra ban-
da, manifesta que el port de València no és l‟únic 
competidor del port de Barcelona, i que ho és en 
contenidors, però no ho és en absolut en creuers, 
ara per ara. Afirma que mentre que Barcelona mou 
uns 2 milions de creueristes, València en deu moure 
uns 100.000, la qual cosa tampoc no es pot subesti-
mar, sobretot amb vista a la connexió futura amb 
Madrid a través de l‟AVE. Indica que el veritable 
competidor en creuers és Civitavecchia, el port de 
Roma, que és el setè o vuitè més important en 
aquest sector, mentre que Barcelona ocupa un cin-
què lloc. Diu que aquest port té un aeroport amb 
millors connexions intercontinentals que el de Barce-
lona i, a més a més, té una ubicació cèntrica al Medi-
terrani que li permet fer bucles a l‟oest i a l‟est. Afir-
ma que, per contra, té l‟inconvenient que es troba a 

seixanta quilòmetres de Roma, a diferència del port 
de Barcelona, un dels pocs del món on el creuerista 
pot baixar del vaixell i començar a passejar per la 
ciutat. Assenyala que per a cada tipus de tràfic hi ha 
un tipus de competidor diferent; posa l‟exemple del 
port de Tarragona com a competidor en cotxes i en 
productes siderúrgics. 

Manifesta que el port de València és un competi-
dor important i que això es deu, entre altres coses, a 
la gran ampliació que va dur a terme durant els anys 
noranta i a l‟existència d‟una autovia lliure de peat-
ges a 300 quilòmetres de Madrid. Diu que Madrid ha 
crescut moltíssim i que València ha sabut aprofitar-
ho molt bé. Reconeix que el port de València mou 
més contenidors, amb 3 milions de contenidors l‟any 
passat enfront dels 2,6 del port de Barcelona, però 
que en qüestió d‟ingressos les diferències són abis-
mals. Afirma que el port de Barcelona és clarament 
el primer port d‟Espanya, amb una facturació el 2008 
d‟uns 170 milions d‟euros; el segon és València, amb 
una facturació d‟entre 100 i 110 milions d‟euros; el 
tercer, Algesires, amb uns 90 milions d‟euros de 
facturació; i el quart Bilbao, amb entre 70 i 75 milions 
d‟euros de facturació. Explica que les diferències 
entre la facturació d‟uns i d‟altres és directament 
proporcional al tipus de mercaderia, ja que com més 
valor afegit té la mercaderia, més elevades són les 
taxes que es cobren. Manifesta que, per tant, això 
vol dir que les mercaderies que es mouen al port de 
Barcelona tenen un valor afegit més alt que les que 
es mouen al port de València.  

Destaca que Marsella és un port que reuneix totes 
les condicions per ser el principal port de la Mediter-
rània, des d‟una gran superfície fins a una ubicació 
cèntrica i al costat del Roine, que és un riu navega-
ble. Diu que l‟únic desavantatge que té és la gran 
quantitat de problemes laborals i socials que s‟hi 
donen. Explica que el president Sarkozy ha iniciat 
una reforma portuària d‟un abast important i que, si 
se‟n surt, a mitjà termini Marsella podria convertir-se 
en un veritable competidor. Matisa que, tot i això, no 
té la concentració d‟aeroport, port, ciutat i indústria 
de què disposa Barcelona. 

Pel que fa al comentari que ha fet abans respecte 
a la poca rendibilitat dels creuers, afirma que aquest 
any el port de Barcelona ingressarà entre 8 i 10 mili-
ons d‟euros pel tràfic de creuers i creueristes, xifra 
que representa el 6% del total de 170 milions de 
facturació, mentre que els ingressos provinents dels 
vaixells de contenidors suposen entre un 30% i un 
40% del total de la facturació. D‟altra banda, admet 
que el moll adossat del World Trade Center és un 
lloc idoni per fer terminals de creuers, perquè queda 
aïllat i això és molt important des del punt de vista de 
la seguretat. Assenyala que ha parlat només dels 
ingressos de l‟Autoritat Portuària, però que si parlés 
dels ingressos de la companyia de creuers del port 
de Barcelona, dels consignataris, dels operadors 
turístics, de la restauració i dels hotels és evident 
que és un tràfic que convé.  

Quant al port de Tànger, afirma que pot ser com-
petència en l‟àmbit del transbordament, tot i que ara 
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per ara les navilieres prefereixen accedir a una com-
binació de transbordament i contenidors d‟importació 
i exportació. Afegeix que si això canviés, podria con-
vertir-se en un competidor. 

Quant al canal de Suez, diu que ara per ara, amb 
els 18-20 metres d‟ampliació previstos, no és limita-
dor. Indica que la primera limitació seria l‟estret de 
Malacca, entre Malàisia i Indonèsia, i no el canal. 
D‟altra banda, explica que s‟ha fet una ampliació 
important al canal de Panamà que en principi no 
afectaria el port de Barcelona, sinó més aviat el tràfic 
entre les dues costes dels Estats Units, i que podria 
haver-hi un cert risc en la famosa ruta àrtica si pro-
gressés el canvi climàtic i durant molts mesos de 
l‟any l‟Àrtic fos navegable. Diu que ho estan estudi-
ant, tot i que opina que és un risc poc probable.  

Respecte a les taxes, informa que les fixa el legis-
lador en el Congrés de Diputats a proposta de Ports 
de l‟Estat i són les mateixes per a tots els ports, tret 
les que afecten l‟ocupació del territori, que són les 
mateixes quant a percentatge però no en valor del 
sòl. Explica que el port de Barcelona té l‟inconvenient 
que la seva referència és el valor del sòl de Barcelo-
na, cosa que el fa tenir el sòl més car d‟Espanya i no 
el permet ser competitiu en aquest camp.  

En relació amb el tema del decalatge entre les 
connexions i l‟ampliació del port, afirma que es pot 
arribar a superar si no va més enllà de l‟any 2013, 
tenint a més en compte que durant un temps hi hau-
rà un procés de migració d‟una terminal a la nova 
ubicació, però que si es demora més, es podria arri-
bar al col·lapse. 

Pel que fa al tema de la contractació del tren per 
al transport de mercaderies, diu que hi ha una abso-
luta manca de confiança per part d‟importadors i 
exportadors respecte del servei que dóna el tren en 
general. Explica que, per aquest motiu, s‟estan plan-
tejant ser operadors ferroviaris juntament amb 
d‟altres que ja ho són, cosa que significa comprar 
trens sencers i garantir freqüències directament amb 
les destinacions que els interessin, com ja fan amb 
Madrid. Informa que tenen previst fer el mateix amb 
Lió i que segurament el primer trimestre de l‟any 
vinent ja podran oferir tres trens setmanals de con-
nexió amb aquesta ciutat i entre finals de l‟any vinent 
i principis del 2010 tenir-ne un de diari o sis de set-
manals.  

Es dóna per tractat. 
 
d) Compareixences Govern municipal 
 
A la Comissió:  
2. Que comparegui el responsable del govern mu-

nicipal per tal que informi a aquesta Comissió de les 
mesures que s'estan duent i es duran a terme per 
pal·liar els efectes negatius de la crisi econòmica en 
el teixit comercial de la ciutat. 

El Sr. Portabella manifesta que primer hi haurà 
una exposició per part dels responsables del Govern 
d‟aquesta àrea i posteriorment un debat. D‟altra ban-
da, opina que atès que hi ha quatre punts de l‟ordre 
del dia relacionats amb aquest tema (els números 3, 

4, 6 i 10), el millor serà aprofitar les intervencions 
dels Grups per subsumir aquests punts dintre 
d‟aquest debat i fer després la votació directa de les 
Proposicions/Declaracions de Grup. 

Davant les objeccions al sistema proposat, el Sr. 
Portabella diu que ell ja ha subsumit la pregunta 11 
en el punt anterior i que amb aquest sistema guanya-
ran temps, ja que van una mica endarrerits. Afegeix 
que la proposta de compareixença és prou oberta 
per poder tractar tot això i que, a més, s‟han sol·licitat 
alguns canvis d‟ordre dels punts.  

La Sra. Balseiro hi està d‟acord. 
La Sra. Fandos explica que hi ha comissions, com 

ara la que ella presideix al matí, en les quals els in-
formes no poden excedir els 20 minuts, mentre que 
aquí han estat quasi dues hores amb un informe. Diu 
que accepta la proposta del Sr. Portabella, tot i que 
la Proposició/Declaració de Grup del seu Grup no 
tracti de la crisi econòmica, i demana que es gestio-
nin els temps d‟una manera diferent amb vista a pro-
peres sessions. 

El Sr. Portabella accepta incorporar aquest límit 
de 20 minuts de temps per als ponents i que això 
també hauria de comportar limitacions a les interven-
cions dels Grups, que proposa que tinguin un temps 
màxim de 5 minuts. Demana si s‟aproven per unani-
mitat aquestes limitacions de temps.  

Després de parlar-ho amb el secretari, informa 
que s‟estableix aquesta orientació.  

La Sra. Fandos diu que no hi està d‟acord. 
La Sra. Recasens expressa també el seu desa-

cord, ja que creu que això s‟ha de pactar a la Junta 
de Portaveus perquè es faci a tot arreu.  

La Sra. Fandos opina que haurien d‟adoptar la 
idea que tots estan d‟acord a limitar els debats en 
general, però diu que no és partidària de fixar una 
limitació concreta perquè això podria crear prece-
dents de cara a les altres comissions. 

El Sr. Portabella manifesta que tant els precs com 
les preguntes tenen una limitació de dos minuts i mig 
de pregunta i de resposta, que per tant sumen els 
cinc minuts que ell proposava.  

La Sra. Fandos replica que, per exemple, en els 
informes que es fan en el Ple els temps estan pau-
tats d‟una altra manera, amb 8 i 4 minuts, i no 20 i 5 
minuts, que al seu parer és una ràtio desproporcio-
nada. Diu que, en tot cas, creu que ara no és el mo-
ment de fer un debat sobre els temps i reitera que 
haurien d‟adoptar com a consens que s‟han de limi-
tar aquests tipus de debats i les intervencions de la 
resta de l‟ordre del dia. 

El Sr. Portabella accepta acordar només el límit de 
20 minuts per a les presentacions d‟informes i la 
voluntat dels Grups d‟escurçar els temps d‟inter-
venció. A continuació, dóna pas a les intervencions 
de la compareixença.  

El Sr. Carnes manifesta que el Govern Municipal 
entén que la política de suport als comerciants ha de 
passar per diferents campanyes de promoció i de 
dinamització del conjunt de la ciutat i especialment 
de les zones que es poden veure afectades per al-
guna intervenció de caràcter públic. Assenyala que el 
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que no fan ni creuen que s‟hagi de fer és fer inter-
vencions de compensació de determinats territoris. 
Explica que això obriria un debat molt complex i que 
entrar en aquest terreny representa un recorregut 
molt complicat en les hisendes públiques i en les 
hisendes fins i tot dels mateixos operadors públics. 
Conclou que, per tant, el seu Grup i el Govern Muni-
cipal són contraris a intervenir en dimensions eco-
nòmiques amb subvencions d‟aquest tipus, perquè 
aquest debat té uns efectes col·laterals que els sem-
bla que no es correspon amb les situacions que es 
plantegen. 

El Sr. Frigola anuncia que farà un plantejament de 
les mesures generals que s‟estan adoptant per refor-
çar i donar suport al sector comercial i que el Sr. 
González entrarà en qüestions més específiques.  

Explica que les mesures concretes que es posen 
en marxa s‟afegeixen a una sèrie de línies de treball 
de caràcter més estructural amb el sector comercial. 
Diu que aquestes mesures estructurals que ja es 
treballen són, entre d‟altres, el suport a les polítiques 
de formació dels eixos comercials, els gremis i el 
sector comercial en general; la incorporació de noves 
tècniques, tecnologies i activitats que permetin aug-
mentar la productivitat del sector; la dinamització i el 
suport al concepte de l‟activitat comercial des d‟un 
punt de vista social, és a dir, augmentant l‟auto-
estima dels treballadors; la formació a l‟empresa per 
millorar la qualitat.  

Assenyala que les mesures més concretes que 
s‟han activat des de fa uns mesos, coincidint amb el 
Pla d‟actuació municipal, són: impulsar les actuaci-
ons de suport a les associacions de comerciants 
bàsicament per fomentar les actuacions de caràcter 
promocional amb l‟objectiu de facilitar la captació de 
clients; treballar per millorar l‟enllumenat nadalenc en 
la campanya de Nadal d‟aquest any; fer campanyes 
de promoció específiques per gremis i per territoris, 
sempre d‟acord amb els objectius que cada un dels 
eixos comercials planteja; reforçar i continuar la polí-
tica de renovació dels mercats, tant des del punt de 
vista d‟obra nova com des del punt de vista d‟obres 
de millora continuada de les instal·lacions; incentivar 
la participació dels mercats municipals en les políti-
ques de comunicació i promoció que abans s‟han 
esmentat; i, en general, fer polítiques de coordinació 
amb totes les entitats que donen suport al comerç, 
com la Cambra de Comerç, els gremis, les patronals 
o la Fundació Barcelona Comerç, de manera que les 
actuacions de promoció i de suport siguin conjuntes, 
estiguin concentrades i vagin en la mateixa direcció. 

Assenyala que hi ha una altra línia de treball que 
fa referència al control de qualitat i les inspeccions, 
en la qual es recullen també les peticions del sector 
comercial. Afirma que s‟ha augmentat el reforçament 
de la Guàrdia Urbana respecte al control de la venda 
ambulant i la venda il·legal en el que es porta d‟any, 
amb gairebé un total de 15.000 actuacions, que re-
presenten un increment del 3% i que impliquen des 
de comisos fins a la pressió sobre les activitats de 
venda il·legal que poden perjudicar l‟activitat comer-
cial instal·lada a la ciutat.  

El Sr. González comença aclarint que els comer-
ciants no volen sentir parlar de crisi, sinó d‟una con-
juntura econòmica especial que comporta certs pro-
blemes per al seu desenvolupament econòmic, per 
tal de no desmotivar els consumidors. Explica que 
els comerciants no han oblidat les crisis del 1984 i 
del 1994, que van tenir conseqüències diferents. Diu 
que en aquells moments el comerç era una sortida a 
la crisi, ja que per als treballadors que perdien el seu 
lloc de treball el comerç es convertia en una opció 
d‟autoocupació, cosa que va fer incrementar l‟oferta 
comercial d‟una manera considerable i va provocar el 
tancament posterior de molts dels establiments que 
havien obert. 

Afirma que avui la situació és diferent i el sector 
n‟és plenament conscient. Explica que el comerç 
intenta afrontar la situació com una crisi de creixe-
ment de la qual sortiran més enfortits. Diu que la 
manera de fer-ho és creure en el futur del comerç de 
la ciutat i, per tant, invertir en accions promocionals. 
Indica que aquest any els eixos comercials de Barce-
lona i les associacions de comerciants dels diferents 
entorns i carrers comercials de la ciutat invertiran 
més diners que mai en campanyes promocionals 
d‟aquí a final d‟any i en projectes amb vista al 2009. 
Explica que també és l‟any en què l‟Ajuntament do-
narà més suport al comerç, de manera directa i indi-
recta, a través d‟aportacions pròpies per als seus 
projectes promocionals d‟aquí a finals d‟any i a prin-
cipis de l‟any vinent i de l‟obtenció d‟inversions 
d‟altres sectors empresarials.  

Explica que en tot això s‟està treballant conjunta-
ment amb les diferents associacions de comerciants 
(Fundació Barcelona Comerç, Consell de Gremis, 
PIMEC, ANGED, CEDAC), i a més amb el mandat 
exprés del Consell Ciutat i Comerç de preparar un 
pla d‟actuació per afrontar la situació. Diu que el mes 
d‟octubre s‟aprovaran les línies de treball que ha 
esmentat el gerent.  

Reitera que sobretot el que vol transmetre és que 
el sector no vol parlar de crisi en un sentit catastrofis-
ta, sinó de crisi de creixement i de posar els mitjans 
per afrontar-la amb la màxima seguretat per tal de 
sortir-ne més enfortit. Afegeix que el sector els de-
mana que siguin realistes, però que transmetin un 
missatge positiu i d‟esperança amb vista al 2009. 

La Sra. Fandos anuncia que ajuntarà les dues in-
tervencions del seu Grup, les corresponents als 
punts 2 i 3 de l‟ordre del dia. 

Explica que el seu Grup va sol·licitar aquesta 
compareixença perquè creia que era important pren-
dre noves mesures de suport al comerç, a part de les 
que ja fa cada any l‟Ajuntament, que són moltes de 
les que han explicat els Srs. Frigola i González. Ma-
nifesta que està d‟acord amb el Sr. González que el 
comerç no vol sentir parlar de crisi, atès que com 
més se‟n parla, més es reforça, però diu que tampoc 
no es pot negar la realitat. Afirma que per al seu 
Grup el tema del comerç és bàsic perquè, a part de 
generar el 20% del PIB de la ciutat, vertebrar barris i 
districtes o crear centralitats, contribueix a donar 
seguretat i riquesa. 
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Explica que la conjuntura econòmica actual 
s‟afegeix al neguit per la futura entrada en vigor de la 
Directiva de serveis i l‟aplicació de la Llei 
d‟arrendaments urbans (LAU), per la qual cosa de-
manen quines mesures preveu l‟Ajuntament per do-
nar suport al món del comerç.  

Diu que algunes de les mesures que s‟han esmen-
tat, des de l‟enllumenat de Nadal fins a les polítiques 
de formació específiques, han sorgit d‟iniciatives del 
seu Grup i que, per tant, tenen tot el seu suport. 
Afirma que, no obstant això, esperaven que avui 
se‟ls haguessin presentat altres accions, com ara un 
pla de xoc per afrontar aquesta nova situació. Expli-
ca que ahir el president del seu Grup, Xavier Trias, 
va oferir un pacte per lluitar contra la crisi, que incloïa 
27 mesures, algunes d‟elles adreçades al comerç, 
com ara ajuts per dinamitzar el comerç, ajuts a co-
merciants afectats per obres, mesures de fiscalitat, 
l‟elaboració d‟un mapa de professions i ajuts per a la 
creació de nous llocs de treball. 

Quant a la Proposició/Declaració de Grup sobre 
les obres que afecten el comerç, manifesta que és 
un tema que ve de lluny i que no sorgeix a partir de 
la crisi, encara que reconeix que quan hi ha una situ-
ació com l‟actual l‟impacte d‟aquestes obres és enca-
ra més gran. Explica que el seu Grup ja fa molt de 
temps que demana que l‟Ajuntament faci un pla en 
relació amb les obres d‟infraestructures al carrer de 
llarga durada que afecten les vendes del comerç. Diu 
que, de fet, l‟IAE preveu la reducció de la quota quan 
les obres afecten un comerç durant més d‟un nombre 
determinat de mesos, cosa que suposa un reconei-
xement del problema. Assenyala que avui aquesta 
mesura només beneficia les empreses que facturen 
més d‟un milió d‟euros i demana que s‟ajudi a tots els 
comerços. 

Explica que presenten una iniciativa bastant genè-
rica, que no fa esment de subvencions concretes, 
perquè creuen que cal anar molt més enllà de les 
ajudes econòmiques amb accions d‟informació i as-
sessorament als comerciants i plans de mobilitat 
alternatius, que és el que demanen els mateixos 
comerciants. Indica que el principal objectiu de la 
proposició és que es reconegui que hi ha un proble-
ma quan les obres afecten el comerç i que a partir 
d‟aquí s‟estudiïn accions per ajudar els comerciants. 
Manifesta que, atesa la conjuntura especial actual, la 
voluntat del seu Grup és intentar que tots els Grups 
arribin a un acord per ajudar el comerç.  

Afirma que accepten la contraproposta que els ha 
fet el Govern Municipal perquè reconeix el problema 
i, a més, inclou tots els districtes de la ciutat. Llegeix 
la proposició transaccional: "Atesa l‟afectació de les 
obres d‟infraestructures que afecten el comerç de la 
ciutat, la Comissió acorda: instar l‟aplicació d‟actua-
cions de suport als comerciants afectats per les 
obres d‟infraestructures amb l‟objectiu d‟ajudar-los a 
superar les dificultats generades per les esmentades 
obres."  

La Sra. Balseiro lamenta les explicacions que 
s‟han donat respecte a les actuacions que està adop-
tant el Govern Municipal per fer front a la situació 

econòmica que afecta el conjunt de la ciutat i tot 
Espanya. Diu que s‟han esmentat mesures que el 
seu Grup pensava que eren un compromís i un deu-
re del Govern Municipal i no quelcom d‟extraordinari 
que s‟hagués de donar en situacions de crisi, com 
ara el suport al teixit comercial.  

Afirma que les dades no avalen les actuacions que 
fa en aquests moments l‟Ajuntament de Barcelona. Fa 
referència al nombre d‟activitats econòmiques i co-
mercials que s‟han tancat en els últims mesos i a 
l‟augment de la taxa d‟atur, com també al fet que dues 
de cada tres empreses que tanquen a Catalunya es 
troben a Barcelona i que la ciutat absorbeix el 40% 
dels concursos de creditors del conjunt d‟Espanya. 

Demana que es concretin més quines són les ac-
tuacions que en aquests moments es donen de ma-
nera extraordinària a favor del teixit comercial de la 
ciutat. Diu que espera que no li contestin que aques-
tes actuacions són el reforçament del control de la 
qualitat i les inspeccions que es fan per vetllar pel 
compliment de les ordenances municipals, ja que és 
un requeriment de les activitats econòmiques de la 
ciutat des de fa anys.  

Pregunta en què consistirà exactament la millora 
de l‟enllumenat de Nadal. Explica que en els darrers 
anys els comerciants s‟han queixat reiteradament de 
la reducció de l‟enllumenat de Nadal i que més aviat 
sembla que ara es vulgui rectificar aquest error més 
que no pas reconduir una situació de crisi.  

Atès que en les compareixences s‟ha parlat del 
que demanen els comerciants, manifesta que el seu 
Grup també parla amb el sector i que una de les 
seves principals demandes és que el Govern Munici-
pal no els posi tants entrebancs burocràtics i fiscals. 
Afirma que sovint no es demana que hi hagi ajuts 
econòmics, sinó que es deixi de gravar i estrènyer 
l‟activitat comercial de la ciutat.  

Parla de la subvenció que una conselleria del Go-
vern de la Generalitat ha donat a l‟empresa distribuï-
dora Caprabo-Eroski per tal de promoure els produc-
tes catalans, una pràctica que ha estat denunciada 
per la Confederació de Gremis de Catalunya. Afirma 
que això perjudicarà el teixit de comerços que es 
dediquen a l‟alimentació i, per tant, pregunta si 
l‟Ajuntament de Barcelona ha reclamat alguna expli-
cació al Govern de la Generalitat per tal de garantir 
la igualtat d‟oportunitats en l‟activitat comercial.  

Explica que el seu Grup ha presentat un prec per 
tal que es detalli el nombre d‟activitats econòmiques i 
professionals que s‟han posat en marxa durant 
aquest any a la ciutat de Barcelona, que espera que 
sigui contestat en la propera intervenció. Manifesta 
que creuen que són dades que no han de conèixer 
pels mitjans de comunicació o el web de l‟Institut 
Municipal d‟Estadística, sinó que val la pena tenir-ne 
una informació directa. 

Pel que fa a la Proposició/Declaració de Grup que 
ha presentat el seu Grup, manifesta que es refereix 
fonamentalment als efectes negatius que s‟acos-
tumen a generar en l‟activitat econòmica i comercial 
com a conseqüència de les obres que es realitzen a 
la via pública. Diu que per al seu Grup no es tracta 
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d‟establir una sèrie de compensacions en una situa-
ció de crisi, sinó de recuperar un dret adquirit per 
part de totes les activitats econòmiques de la ciutat 
que s‟ha perdut en els darrers anys. Afirma que ac-
tualment només gaudeixen d‟aquesta compensació 
econòmica aquelles activitats econòmiques que fac-
turen més d‟un milió d‟euros i que estan subjectes a 
l‟Impost d‟Activitats Econòmiques, cosa que al seu 
parer representa un greuge comparatiu per a les 
activitats professionals i, sobretot, per a les activitats 
econòmiques i comercials que no arriben a aquesta 
facturació. 

Assenyala que es tracta d‟una antiga reivindicació 
del teixit econòmic de la ciutat i que, atès que és un 
dret que s‟ha perdut en els últims anys, val la pena 
que s‟abordi d‟una manera global per tal de consoli-
dar la reinstauració de les pautes que cal seguir en 
cas d‟afectació per obres públiques. Explica que és 
per això que insten el Govern Municipal a elaborar i 
posar en marxa un protocol d‟actuació per tal de 
neutralitzar els possibles efectes negatius de les 
obres a la via pública sobre l‟activitat econòmica i 
comercial, amb la col·laboració dels gremis de Bar-
celona i altres agents socials implicats, tot conside-
rant accions prèvies i durant el seu decurs, fórmules 
de compensació per possibles pèrdues patrimonials i 
econòmiques i la promoció de la zona per a la seva 
recuperació comercial, entre d‟altres.  

Manifesta que, atesa la intensificació de la crisi 
econòmica, val la pena que tots es posin d‟acord en 
aquest tema, en el qual també s‟ha de comptar amb 
la col·laboració del teixit econòmic de la ciutat i, so-
bretot, amb els gremis. Afegeix que també volen 
plantejar una antiga reivindicació dels gremis, que és 
configurar-se com una entitat col·laboradora amb 
l‟Ajuntament de Barcelona per tal de participar de 
manera activa en el suport a totes les activitats eco-
nòmiques i comercials.  

El Sr. Portabella manifesta que el seu Grup pensa 
que no tots els comerços pateixen de la mateixa 
manera la disminució de la capacitat adquisitiva que 
tenen les famílies, ja que depèn del tipus de producte 
que venguin. Afirma que creuen que es fa difícil po-
der prendre unes mesures de caràcter general quan 
el factor que determina que hi hagi una disminució 
de les vendes és la reducció del poder adquisitiu de 
les famílies. Opina que, en canvi, les institucions, i 
especialment la municipal, poden fer alguna cosa 
respecte de la imatge global dels comerços i afavorir-
ne l‟atractivitat a través de mesures sostingudes en 
el temps, que és el que tradicionalment ha fet 
l‟Ajuntament de Barcelona. 

Diu que, per tant, el seu Grup aprova que s‟afronti 
la sortida de la crisi a partir de polítiques de formació, 
de dinamització de l‟autoestima i de suport a la pro-
moció, o de mesures puntuals com la millora de 
l‟enllumenat durant el Nadal d‟aquest any o d‟obres 
que ja estaven previstes per millorar els eixos co-
mercials i els mercats, atès que tenen la voluntat de 
mantenir aquest esforç sostingut en el temps per tal 
que es vagi produint una modernització i un incre-
ment de l‟atractivitat del comerç.  

Manifesta que el seu Grup creu que hi ha poques 
coses concretes i concises que puguin ser prou efec-
tives per tenir una repercussió positiva durant el pe-
ríode de crisi, tot i que potser es podrien accelerar 
algunes actuacions urbanístiques per embellir l‟en-
torn dels eixos comercials, i més en un moment en 
què hi ha poc treball per a les constructores.  

Anuncia que a continuació expressarà la posició 
del seu Grup sobre les dues Proposicions/Decla-
racions de Grup i sobre la seva pròpia pregunta. 

Explica que la pregunta que han formulat es refe-
reix a les actuacions que el Govern Municipal preveu 
dur a terme envers els comerços per tal de minimit-
zar les afectacions que generen les obres del túnel 
del tren d‟alta velocitat. Explica que, després de la 
modificació de l‟IAE, les ordenances fiscals permeten 
donar una bonificació als locals afectats per obres a 
la via pública que pot arribar a ser del 40% quan se 
superen els tres mesos de durada. Afirma que el seu 
Grup no és partidari de tenir una repercussió de ca-
ràcter econòmic davant d‟unes obres perquè es pot 
generar una situació difícil que després sigui equita-
tiva davant d‟altres actuacions. Manifesta que, per 
tant, creuen que el que cal fer és extremar la sensibi-
litat envers aquells comerços que, no només estan 
afectats durant un període de temps determinat, sinó 
que també pateixen la pèrdua de poder adquisitiu de 
les famílies i la incertesa de la durada de les obres. 
Afirma que el Govern Municipal ha d‟intervenir en 
aquests casos i ha de buscar la manera, d‟acord 
amb els comerciants, que els afectats sentin que 
reben el suport de l‟Administració. Afegeix que, atès 
que les competències municipals en comerç són 
relatives, una altra manera d‟actuar és parlar amb la 
Generalitat i amb les institucions que tenen les com-
petències de comerç per tal d‟unir esforços i donar 
resposta a situacions com les que es poden estar 
produint en aquests moments a la zona d‟intervenció 
del tren d‟alta velocitat a la Sagrera. Conclou que el 
seu Grup pensa que, atès que no hi ha una cobertu-
ra legal dintre les ordenances fiscals per disminuir el 
pagament de la pressió fiscal en els comerços de 
Barcelona, la proposició del Grup Municipal del PP 
és encertada des del punt de vista filosòfic però no 
pel que fa a la tangibilitat, per la qual cosa hi votaran 
en contra. 

Pel que fa a la proposició del Grup Municipal de 
CIU, expressa el vot favorable del seu Grup perquè 
no se centra en un aspecte concret, sinó que plante-
ja un marc d‟actuacions més genèriques que podrien 
consistir en propostes que fessin els mateixos co-
merciants. Opina que serien partidaris que hi hagués 
un augment pressupostari per enfortir les campanyes 
de promoció, per fer polítiques sostingudes en el 
temps de formació, cosa que significaria incrementar 
una part del pressupost de Barcelona Activa, o per 
accelerar algunes de les obres que estan previstes al 
voltant dels mercats o els eixos comercials. Manifes-
ta que probablement la millor solució és la feina sos-
tinguda que incrementa la seva intensitat en perío-
des de crisi i en períodes de dificultat de poder 
adquisitiu de les famílies.  
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Conclou que donen per formulada la seva pregun-
ta, voten a favor de la Proposició/Declaració de Grup 
del Grup Municipal de CIU i voten en contra de la 
iniciativa del Grup Municipal del PP, tot i que creuen 
que mereix una reflexió el fet que les ordenances 
fiscals només prevegin la possibilitat de fer bonifica-
cions als que en principi tenen més capacitat per 
resistir una crisi, que són aquells que facturen més 
d‟un milió d‟euros.  

La Sra. Mayol manifesta que el seu Grup se sent 
corresponsable de la política en matèria de comerç 
que fa l‟Ajuntament de Barcelona des de fa molts 
anys, que resumeix amb dues idees que li semblen 
clau: l‟aposta pel comerç de proximitat, no només pel 
seu nivell econòmic sinó també com a element de 
vertebració del teixit humà i tot el que d‟aquí se‟n 
deriva; i el fet que totes les actuacions es fan comp-
tant amb el món del comerç. Diu que aquestes dues 
polítiques preparen precisament per als moments de 
crisi. Manifesta el seu convenciment que, a banda 
del que deia el Sr. Portabella que hi ha un tipus de 
comerç que se‟n surt millor que un altre per la matei-
xa tipologia del comerç que representa, també és 
cert que aquell comerç que ha tingut la capacitat 
d‟adequar-se, modernitzar-se i fer xarxa amb els 
altres entorns resisteix millor.  

Manifesta que a partir de la premissa que les polí-
tiques han de ser de llarg abast i de la convicció que 
l‟Ajuntament té pocs instruments fiscals per donar 
suport als comerços o a les empreses a través de 
bonificacions, l‟Ajuntament té més aviat la possibilitat 
de fer polítiques actives, com les que ha fet en els 
darrers temps. Afirma que l‟Ajuntament té molt poca 
capacitat de jugar amb els seus ingressos fiscals i, 
en canvi, la disminució d‟aquests ingressos crea 
molts problemes a l‟hora de fer una política integral 
de suport als comerços i empreses.  

Conclou que per tot això donaran suport a la inici-
ativa que s‟ha acordat transaccionalment amb el 
Grup Municipal de CIU i votaran en contra de la del 
Grup Municipal del PP. Diu que ha de marxar i no 
podrà estar en la votació de la Proposició/Declaració 
de Grup que presenta el Grup Municipal d‟ERC so-
bre la potenciació de l‟arrelament dels centres de 
decisió empresarials a la ciutat, però demana que 
consti en acta el total suport del seu Grup a la pro-
posta.  

El Sr. Frigola dóna resposta a algunes de les 
qüestions que s‟han plantejat. Informa que s‟ha cons-
tituït una comissió en el si del Consell Ciutat i Co-
merç per treballar la distinció de les mesures de 
promoció fiscal i les qüestions relatives a l‟aplicació 
de la Directiva de serveis i la LAU. 

Manifesta que cal diferenciar molt bé les accions 
de suport estructural de caràcter permanent pel que 
fa a formació i promoció d‟ocupació, que continuen i 
que es reforcen, i les accions de promoció i dinamit-
zació ad hoc que es plantegin com a més conveni-
ents segons la realitat de cada moment i cada cas.  

D‟altra banda, afirma que es fa un acompanya-
ment constant respecte als temes de tràmits i llicèn-
cies que afecten els serveis municipals i informa que 

s‟està estudiant la petició de la Confederació de 
Gremis de ser entitat col·laboradora, sorgida arran 
de les noves regulacions de la Directiva de serveis. 

Pel que fa a la possibilitat d‟aprofitar obres i acce-
lerar-les, manifesta que això ja es fa en la mesura 
que es pot en relació amb els mercats i els seus 
entorns, i que, en tot cas, consideraran la possible 
acceleració de les actuacions d‟inversió dels plans 
de millora a zones i eixos comercials que es fan en 
l‟àmbit dels districtes. 

El Sr. González lamenta no haver-se explicat prou 
bé o no haver donat totes les dades sobre les actua-
cions. Diu que quan ha parlat de l‟enllumenat de 
Nadal, no es referia a un increment, sinó a un suport 
econòmic als comerciants, que és el que reclama-
ven. 

D‟altra banda, diu que els temes de la LAU i la Di-
rectiva europea s‟estan treballant dins del Consell 
Ciutat i Comerç de manera conjunta amb les associ-
acions de comerciants. Explica que mentre que la 
LAU no afectarà el comerç fins al 2014, les modifica-
cions que s‟han de fer a l‟ordenament jurídic munici-
pal arran de la Directiva europea han d‟estar aprova-
des abans del 28 de desembre de 2009. Manifesta 
que s‟està treballant per enllestir aquesta transposi-
ció de la directiva a fi que el Plenari de l‟Ajuntament 
pugui aprovar-la el mes de juny o el mes de setem-
bre com a molt tard. 

Conclou dient que l‟Ajuntament intenta donar su-
port als comerciants en la mesura de les seves pos-
sibilitats, ja que no tenen capacitat per fer coses com 
incrementar els salaris dels treballadors o actuar 
sobre la inflació. Diu que en situacions com la que es 
viu ara les polítiques municipals han de consistir a 
incrementar el suport al teixit comercial, que es con-
cretarà en el proper Consell Ciutat i Comerç, on el 
sector aprovarà tot el paquet d‟actuacions destinades 
a ajudar els comerciants per afrontar l‟actual conjun-
tura econòmica.  

El Sr. Carnes contesta el prec del Grup Municipal 
del PP. Anuncia que moltes de les dades que donarà 
són les mateixes que va oferir el mes de juliol, per-
què encara no s‟ha incorporat el tercer trimestre de 
l‟any a l‟estadística pública.  

Informa que, segons les dades del segon trimestre 
del 2008, la cotització a la Seguretat Social ha patit 
un lleuger descens, de l‟1,15%, i el nombre d‟afiliats 
al règim d‟autònoms ha experimentat un petit incre-
ment, del 0,3%. Pel que fa referència a les dades 
d‟atur per sexes, l‟atur masculí és d‟un 7,4%, mentre 
que el femení se situa al voltant del 6,5%. Per edats, 
l‟atur juvenil registra un increment de quatre punts 
percentuals i és el sector que es veu més afectat per 
l‟actual conjuntura econòmica. Explica que en el tram 
de 25 a 54 anys l‟atur es manté pràcticament estable 
i, en canvi, el de majors de 54 anys es redueix en 0,7 
punts. Explica que aquesta informació no està des-
glossada per districtes.  

Pel que fa referència al nombre de persones regis-
trades com a aturats a l‟Oficina de Treball de la Ge-
neralitat, diu que a finals d‟agost n‟hi havia 64.368, 
xifra que representa un increment del 18,5% respec-
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te a l‟any passat. Destaca que la ciutat de Barcelona 
registra uns percentatges d‟increment de l‟atur inferi-
ors als d‟altres territoris propers, però reconeix que el 
fet que uns altres estiguin més malament no vol dir 
que la situació pròpia sigui bona. 

En relació amb les dades de l‟economia catalana, 
informa que les dades comparatives dels segons 
trimestres dels anys 2007 i 2008 mostren un 1,5% de 
creixement econòmic i que l‟IPC se situa en aquest 
moment en un 4,9%, enfront del 2,4% del període 
anterior. Afirma que el mes d‟agost hi ha hagut un 
retrocés de l‟IPC a causa de la baixada del preu de 
la benzina, però afirma que cal ser prudents respecte 
a aquesta dada en previsió de possibles augments 
dels preus energètics, que són els que distorsionen 
més la configuració final dels preus.  

Conclou que les dades que s‟han demanat no han 
variat substancialment respecte al mes de juliol.  

El Sr. Portabella demana als Grups que es mani-
festin sobre les Proposicions/Declaracions de Grup.  

La Sra. Fandos diu que voten a favor de la Propo-
sició/Declaració de Grup del Grup Municipal del PP, 
tot i que ells han preferit fer la seva iniciativa d‟una 
altra manera perquè poguessin estar-hi d‟acord més 
Grups.  

Aprofita per dir al Sr. Carnes que, des que presi-
deix el Consell Comerç i Ciutat, els Grups de 
l‟oposició no hi han estat mai convocats. Explica que 
quan aquest òrgan era presidit pel Sr. Portabella, 
almenys eren convocats als plenaris, dels quals for-
men part. Afegeix que és l‟únic consell de participa-
ció de la ciutat al qual no s‟ha convocat els Grups de 
l‟oposició durant aquest mandat. Així mateix, aprofita 
per dir que als altres consells també formen part de 
la comissió permanent.  

La Sra. Balseiro expressa el vot favorable del seu 
Grup per a totes les iniciatives presentades. Afirma 
que, al marge de les posicions que s‟han manifestat, 
sent que la seva Proposició/Declaració de Grup ha 
obtingut el suport moral de la majoria, tot i que no 
s‟aprovi, probablement per interessos partidistes que 
obliguen a fixar determinades postures. Espera que 
la iniciativa sigui aprovada sense complexos si en un 
futur la presenta un altre partit. 

Aclareix que en la proposició que avui han presen-
tat no han parlat de bonificacions, tot i que en siguin 
partidaris. Diu que en aquest cas concret el que de-
manaven era que el Govern Municipal parlés direc-
tament amb els gremis i altres entitats per tal de 
definir entre tots plegats els mecanismes de com-
pensació per a possibles pèrdues patrimonials i eco-
nòmiques.  

Respecte al prec del punt 6 de l‟ordre del dia, de-
mana que se‟ls facilitin les últimes dades sobre el 
nombre d‟activitats econòmiques i professionals que 
s‟han posat en marxa i que s‟han extingit.  

El Sr. Carnes contesta que els ha facilitat totes les 
dades de les quals disposa en aquest moment i diu 
que pot complementar-les en la resposta a la pre-
gunta del Grup Municipal de CIU sobre indicadors.  

La Sra. Fandos demana si els poden donar aques-
tes dades per escrit.  

La Sra. Balseiro demana que se‟n faci una còpia a 
tots els Grups Municipals. 

El Sr. Carnes assenteix. 
Es dóna per tractada. 
 

III) Propostes a dictaminar 
 
a) Ratificacions 
b) Propostes d'acord 
 

IV) Part decisòria / Executiva 
 
a) Ratificacions 
b) Propostes d'acord 
c) Proposicions 
 
 

V) Part d'impuls i control 
 
a) Proposicions / Declaracions de Grup 
 
Del Grup Municipal CIU: 
3. La Comissió de Promoció Econòmica, Ocupació 

i Coneixement acorda: Instar a l'aplicació d'actuaci-
ons de suport als comerciants afectats per les obres 
del TGV als districtes de Sant Andreu i Sant Martí, 
amb l'objectiu d'ajudar-los a superar les dificultats 
generades per les esmentades obres. 

El Sr. Carnes expressa el vot favorable del PSC, 
la Sra. Mayol expressa el vot favorable d‟ICV-EU i A, 
la Sra. Fandos expressa el vot favorable de CIU, la 
Sra. Balseiro expressa el vot favorable del PP i el Sr. 
Portabella expressa el vot favorable d'ERC. S'aprova 
amb el redactat següent: 

La Comissió de Promoció Econòmica, Ocupació i 
Coneixement acorda: Instar a l'aplicació d'actuacions 
de suport als comerciants afectats per les obres d'in-
fraestructures, amb l'objectiu d'ajudar-los a superar 
les dificultats generades per les esmentades obres. 

Del Grup Municipal PP: 
4. La Comissió de Promoció Econòmica, Ocupació 

i Coneixement acorda: Instar al govern municipal a 
elaborar i posar en marxa un protocol d'actuació per 
neutralitzar els possibles efectes negatius a l'activitat 
econòmica i comercials de les obres a la via pública, 
amb la col·laboració dels gremis de Barcelona i altres 
agents socials implicats, tot contemplant accions 
prèvies i durant el seu decurs, així com, fórmules de 
compensació per possibles pèrdues patrimonials i/o 
econòmiques, promoció de la zona per la seva recu-
peració comercials, etc. 

El Sr. Carnes expressa el vot contrari del PSC, la 
Sra. Mayol expressa el vot contrari d‟ICV-EU i A, la 
Sra. Fandos expressa el vot favorable de CIU, la Sra. 
Balseiro expressa el vot favorable del PP i el Sr. 
Portabella expressa el vot contrari d'ERC. Es rebutja. 

Del Grup Municipal ERC: 
5. La Comissió de Promoció Econòmica, Ocupació 

i Coneixement acorda, en el marc de les polítiques 
de suport a les empreses de la ciutat, el reforç de les 
actuacions adreçades a la captació i retenció dels 
centres de decisió empresarials a la ciutat. 
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El Sr. Portabella manifesta que aquesta iniciativa 
mostra la preocupació per afinar tots els mecanismes 
de què disposa una ciutat, i si cal crear-ne de nous, 
per a la captació i la retenció dels centres de decisió 
empresarials a la ciutat.  

Explica que, en el marc del procés de globalitza-
ció, la lluita entre les ciutats per aconseguir aquests 
centres de decisió és cada cop més refinada i hi 
intervenen més factors. Destaca el fet que diversos 
estudis demostren que durant els darrers anys els 
centres de decisió van fugint progressivament de 
Barcelona cap a Madrid, dins de l‟Estat. Afegeix que, 
en l‟àmbit internacional, també s‟observa un cert 
moviment i diversificació dels centres de decisió.  

Opina que aquest procés està relacionat amb 
l‟activitat econòmica, però també amb la captació i el 
manteniment del talent dins de la ciutat. Diu que si 
els estudiants que fan doctorats i postdoctorats mar-
xen de Barcelona un cop acabats els estudis, es 
produeix una pèrdua de talent i de capacitat econò-
mica. Explica que darrerament li ha cridat l‟atenció 
que el mes de març el BBVA deixés un centre de 
decisió a Barcelona de 850 treballadors, que realit-
zaven operacions de valor afegit de facturatge, per 
anar-se‟n a Màlaga. Afirma que creu que val la pena 
seguir aquests moviments de prop i anticipar-s‟hi, 
treballant conjuntament amb la Delegació del Govern 
de la Generalitat a Madrid o en l‟àmbit de la Unió 
Europea. Opina que és imprescindible que hi hagi un 
treball constant i sostingut en el temps per tal que 
aquests centres de decisió empresarials es quedin a 
Barcelona.  

El Sr. Carnes expressa el vot favorable del PSC, 
la Sra. Recasens expressa el vot favorable de CIU, 
la Sra. Balseiro expressa el vot favorable del PP i el 
Sr. Portabella expressa el vot favorable d'ERC. S'a-
prova. 

 
b) Proposicions amb contingut de Declaració insti-

tucional 
c) Precs 
 
Del Grup Municipal PP: 
6. Que se'ns detalli el nombre d'activitats econò-

miques i professionals que s'han posat en marxa 
durant aquest any a la ciutat de Barcelona, especifi-
cat per districtes, indicant el nombre de llocs de tre-
ball que ofereixen, el nombre de les activitats eco-
nòmiques extingides, i els seus llocs de treball i 
l'evolució de la taxa d'atur a Barcelona durant el ma-
teix període per segments de població especificat per 
edat, sexe i nivell de formació. 

Es dóna per tractat en el punt 2. 
7. Que se'ns detalli el nombre d'oficines i locals 

comercials que actualment existeixen a la ciutat de 
Barcelona, especificat per districtes, indicant quins 
d'aquests estan actualment ocupats, com ha evolu-
cionat la seva ocupació durant l'últim any i la variació 
prevista en el mercat d'oficines pels propers 10 anys. 

La Sra. Balseiro formula el prec. 
El Sr. Carnes anuncia que les dades que oferirà 

es basen en la informació que faciliten diferents ope-

radors privats a partir de les anàlisis que tenen sobre 
la disponibilitat de sòl.  

Manifesta que, segons les dades facilitades per la 
consultora Aguirre Newman, el parc d‟oficines de 
Barcelona a finals de 2007 era de 5 milions de me-
tres quadrats, amb un grau de desocupació del 
5,8%. Afegeix que, d‟acord amb les dades de les 
diferents consultores, hi ha una certa estabilitat en 
aquest sector i que entre els anys 2008 i 2009 el 
parc d‟oficines es podria incrementar en 880.000 m².  

D‟altra banda, informa que les dades sobre locals 
comercials de què disposen indiquen que hi ha 
35.000 establiments de comerç minorista, 10.000 de 
comerç majorista i 12.000 de restauració.  

La Sra. Balseiro demana que se li lliuri la resposta 
per escrit. 

Es dóna per tractat. 
 
 
d) Preguntes 
 
Del Grup Municipal CIU: 
8. Com valora el Govern municipal la Passarel·la 

080 Barcelona Fashion, quin ha estat el pressupost 
de la passarel·la detallant les aportacions públiques 
de les diferents administracions, explicitant l'aporta-
ció de l'Ajuntament de Barcelona, i quina ha estat la 
repercussió a la premsa nacional, estatal i internaci-
onal? 

La Sra. Fandos formula la pregunta. 
El Sr. Carnes manifesta que, tal com ja es va dir 

en la darrera comissió del mes de juliol, en aquest 
moment s‟està treballant conjuntament amb la Con-
selleria i el sector en el projecte de la marca Barce-
lona Fashion Place, que ja ha estat registrada en 
l‟àmbit mercantil. Explica que la proposta 080 sorgeix 
de la Conselleria d‟Innovació, Universitats i Empresa 
i que, segons les dades de la Secretaria de Comerç i 
Turisme, disposa d‟un pressupost d‟1 milió i mig 
d‟euros. Indica que l‟aportació de l‟Ajuntament de 
Barcelona és de 200.000 euros, en el marc d‟acord i 
relació que es va establir al seu moment amb la 
Conselleria de Comerç i Turisme.  

Pel que fa a la repercussió d‟aquesta passarel·la, 
opina que ha millorat respecte a altres edicions, ja 
que s‟ha invertit la tendència mediàtica negativa, 
però admet que encara queda molta feina a fer per 
aconseguir que s‟emmarqui com una activitat més 
dins de l‟estratègia de promoció de Barcelona. Tam-
bé reconeix que, per diferents motius, s‟ha perdut un 
temps preciós que han aprofitat altres operadors i 
altres ciutats, però creu que s‟està en el camí de 
recuperar el mínim consens social perquè els opera-
dors tornin a confiar en aquest espai.  

La Sra. Fandos explica que han buscat la reper-
cussió que ha tingut aquest esdeveniment a la prem-
sa i que globalment ha estat molt baixa. Assenyala 
que en l‟àmbit internacional només ha sortit a un diari 
del Canadà i un altre de Pequín. Espera que amb 
Barcelona Fashion Place tinguin més èxit i agraeix al 
Sr. Carnes que hagi facilitat les dades del pressupost 
i que hagi estat sincer amb la seva valoració. 
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El Sr. Carnes fa referència al model de finança-
ment de la Cibeles Madrid Fashion Week, que diu 
que està a les antípodes del que es té a Barcelona, 
ja que IFEMA regala tot l‟espai. Diu a la Sra. Fandos 
que comparteix que encara queda molt camí per fer i 
destaca que no es tracta només d‟un esforç de 
l‟Ajuntament de Barcelona, sinó també de la Genera-
litat. Afirma que el més important és que el sector 
pugui veure que les propostes tornen a ser creïbles i 
puguin tornar a sentir-s‟hi còmodes.  

Es dóna per tractada. 
9. Quina és la situació de la ciutat de Barcelona 

pel que respecta a l'evolució dels indicadors socio-
econòmics de referència (atur, llocs de treball, PIB, 
IPC, construcció d'habitatges, matriculació de vehi-
cles, pernoctacions hoteleres...). 

La Sra. Recasnes formula la pregunta. 
El Sr. Carnes afirma que repetirà algunes dades 

que ja ha facilitat en resposta al punt 6 de l‟ordre del 
dia. Informa que a finals d‟agost a la ciutat de Barce-
lona hi havia 64.368 persones registrades com a 
aturats a l‟Oficina de Treball de la Generalitat, xifra 
que representa unes 10.000 persones més en com-
paració amb el mateix període de l‟any passat i, per 
tant, un increment del 18,5%. Afirma que l‟increment 
interanual de l‟atur registrat a la ciutat ha estat 
menys acusat que el que s‟ha produït a la província 
(24,5%), a Catalunya (27,9%) i a Espanya (24,7%).  

Informa que el nombre d‟afiliats al Règim General 
d‟Autònoms de la Seguretat Social és d‟1.072.777, 
que són 12.359 menys respecte del mateix trimestre 
de 2007, la qual cosa representa un descens intera-
nual de l‟1,5%.  

Afirma que no hi ha estimacions sobre l‟evolució 
del PIB de la ciutat per al 2008, ja que els indicadors 
que facilita el Departament d‟Economia de la Gene-
ralitat no ho desenvolupen, però informa que l‟in-
crement interanual del PIB del conjunt del país està 
establert en un 1,5% entre el segon trimestre de 
2007 i el 2008.  

Pel que fa a l‟IPC a la província de Barcelona, diu 
que és del 4,9%, enfront del 2,4% del mateix període 
de l‟any passat. Afegeix que el mes d‟agost hi ha 
hagut un retrocés a causa de la baixada del preu de 
la benzina.  

Sobre la construcció d‟habitatges, informa que en 
el primer semestre de 2008 s‟han iniciat 1.583 habi-
tatges, cosa que representa una reducció del 38,9% 
respecte al període anterior, però que també expres-
sa que es continuen desenvolupant iniciatives en el 
conjunt de la ciutat. Pel que fa referència a la provín-
cia, la construcció d‟habitatges és un 8,5% superior a 
la del primer semestre de 2007.  

Quant a la matriculació de vehicles, afirma que la 
dada per a tota la província de Barcelona és de 
91.919 vehicles, xifra que representa un descens del 
18,4% respecte al període anterior, mentre que al 
conjunt de Catalunya aquest percentatge és del 
25%.  

Pel que fa a les pernoctacions hoteleres, informa 
que el 31 de juliol el grau d‟ocupació hotelera era 
d‟un 77,8%, un nivell semblant al de l‟any 2006, que 

era d‟un 77,7%. Diu que si es compara aquesta dada 
amb la de l‟any 2007, que va ser el més excepcional 
de la història en aquest aspecte, és dos punts per-
centuals inferior. 

La Sra. Recasens demana que els facin arribar les 
dades per escrit. 

El Sr. Carnes ho accepta. 
Es dóna per tractada. 
Del Grup Municipal ERC: 
10. Quines actuacions preveu dur a terme el go-

vern municipal envers els comerços per tal de mini-
mitzar les afectacions que generin les obres del túnel 
del TGV al seu pas per Barcelona? 

Es dóna per tractada en el punt 2. 
11. Quin és el procés que se segueix per a deter-

minar les taxes portuàries del Port de Barcelona, tan 
a nivell d'intervenció d'administracions com en la 
fixació del seu valor econòmic? 

Es dóna per tractada en el punt 1. 
 
e) Seguiment Proposicions / Declaracions de Grup 
 
Del Grup Municipal CIU: 
12. Atès que el dia 20 de maig de 2008 es va ce-

lebrar una sessió de la Comissió de Promoció Eco-
nòmica, Ocupació i Coneixement on es va aprovar 
una proposició declaració presentada pel Grup Muni-
cipal de Convergència i Unió. Es requereix al govern 
municipal que informi sobre les gestions realitzades i 
l'estat d'execució de la proposició següent: "Instar 
l'elaboració d'unes mesures per part del Govern mu-
nicipal per fer front al moment de desacceleració 
econòmica, així com l'adopció de mesures adients a 
prendre a mig i llarg termini per la ciutat de Barcelo-
na". 

La Sra. Recasens demana en quin estat es troba 
aquesta Proposició/Declaració de Grup aprovada per 
tots els Grups municipals per fer front al moment de 
desacceleració econòmica.  

El Sr. Carnes opina que s‟han desenvolupat tot un 
seguit de mesures relacionades amb aquesta propo-
sició en els darrers Plens i manifesta que bona part 
d‟elles es van presentar en l‟informe que es va fer el 
mes de juliol.  

Explica que en l‟àmbit de la promoció econòmica 
internacional s‟han desenvolupat totes les línies de 
coordinació amb Cambra de Comerç i Fira, atès que 
molts dels operadors ja tenen espais propis de pro-
moció internacional, per optimitzar els diferents es-
forços que s‟estan fent. 

D‟altra banda, afirma que també s‟està consolidant 
la imatge internacional de Barcelona. Recorda el 
desenvolupament de ponts tecnològics, com el que 
es va fer el juliol a Sud-àfrica o el que es farà prope-
rament a Xangai, on a més s‟aprofitarà per iniciar el 
desplegament de la proposta de Consolats del Mar. 

En l‟àmbit de concentrar inversió i empreses es-
trangeres, afirma que Barcelona concentra el 90% de 
les empreses de capital estranger presents a Catalu-
nya.  

Pel que fa a les rutes aèries internacionals, asse-
nyala que s‟està treballant conjuntament amb la 
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Cambra de Comerç i la Generalitat de Catalunya per 
prioritzar quin hauria de ser el paper de l‟aeroport de 
Barcelona a partir de l‟obertura de la nova terminal 
l‟any vinent.  

Quant a l‟atracció de noves activitats i projectes, 
diu que l‟estratègia perquè Barcelona pugui ser la 
seu de la plataforma de la Mediterrània està molt 
definida i s‟hi esmercen molts esforços. D‟altra ban-
da, assenyala que en l‟àmbit de les fires es treballa 
per fer realitat el projecte del Hit 2009 i que en matè-
ria de congressos les coses estan perfectament en-
carrilades.  

Pel que fa a "Barcelona, recerca i innovació", diu 
que ja van escoltar els comentaris que va fer la Sra. 
Montserrat Vendrell com a responsable de Biocat i fa 
referència a la presència de Barcelona i la constitució 
de la marca Barcelona BIO a partir de l‟experiència 
de San Diego.  

En relació amb el tema de les empreses, afirma 
que ja es va presentar un projecte al Plenari i, per 
tant, no entrarà en detalls. Afirma que també ja han 
parlat del que fa referència a la creació d‟empreses.  

Quant a la competitivitat de persones i a l‟ocu-
pació de qualitat, recorda que es va presentar el 
Pacte per a l‟ocupació de qualitat. Informa que, a 
més, atesa la situació actual i l‟informe que va pre-
sentar fa pocs dies el president del Govern espanyol 
respecte a un nou pla d‟ocupació, s‟està treballant 
amb la Conselleria de Treball per veure quines acci-
ons es poden desenvolupar en el marc d‟aquest pac-
te.  

Pel que fa als clústers i la retenció d‟empreses, 
afirma que s‟està treballant amb el Patronat Català 

Pro Europa per reforçar els clústers, no només a 
Catalunya, sinó també en l‟àmbit europeu.  

La Sra. Recasens diu al Sr. Carnes que el Govern 
confon els informes que presenten en els plenaris 
amb l‟adopció de mesures concretes. D‟altra banda, 
li pregunta pel tema de la campanya de promoció 
que AENA havia de posar en marxa per restablir la 
imatge de l‟aeroport de Barcelona.  

Finalment, manifesta que tot el que ha explicat és 
un resum del que fa la Regidoria de Promoció Eco-
nòmica normalment, mentre que el que es va apro-
var era una llista de mesures per fer front a la desac-
celeració econòmica a mitjà i llarg termini. Diu que 
els han presentat un total de 27 mesures concretes i 
que no han tingut la voluntat de sotmetre-les a debat. 

El Sr. Carnes es remet a l‟informe que van fer el 
mes de juliol, en el qual es presentaven propostes i 
accions concretes i quantificades pressupostària-
ment.  

En relació amb la campanya d‟AENA, informa que 
Turisme de Barcelona treballa actualment amb AE-
NA en la manera de millorar la imatge de Barcelona i 
la seva infraestructura aeroportuària en l‟àmbit inter-
nacional. 

Es dóna per tractada. 
 
 
VI) Mocions 
 
 
No havent-hi altres assumptes per tractar, la Pre-

sidència aixeca la sessió a les vint hores i cinc mi-
nuts.
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Comissió de Presidència, Territori i Funció Pública 
 
 
 

Acta de la sessió celebrada el dia 17 de setembre 
de 2008 i aprovada el dia 22 d'octubre de 2008 

 
 
A la sala President Lluís Companys de la casa de 

la ciutat, el 17 de setembre de 2008, s'hi reuneix la 
Comissió de Presidència, Territori i Funció Pública, 
sota la presidència de l‟Im. Sr. Antoni Vives i Tomàs. 
Hi assisteixen les Imes. Sres. i els Ims. Srs.: Carles 
Martí i Jufresa, Ramon García-Bragado i Acín, Jordi 
W. Carnes i Ayats, Itziar González i Virós, Guillem 
Espriu i Avendaño, Joaquim Forn i Chiariello, Sònia 
Recasens i Alsina, Jaume Ciurana i Llevadot, Ánge-
les Esteller Ruedas, Javier Mulleras Vinzia, Emma 
Balseiro i Carreiras, Ricard Gomà i Carmona i Ester 
Capella i Farré, assistits pel secretari general de la 
Corporació, Sr. Jordi Cases i Pallarès, que certifica. 

També hi són presents els Srs.: Ignasi Cardelús i 
Fontdevila, delegat de Presidència i Relacions Insti-
tucionals; Andreu Puig i Sabanes, gerent municipal; 
Eduard Vicente i Gómez; Gerent de Serveis Gene-
rals i Coordinació Territorial; i Carles Arias i Casal, 
gerent de Recursos Humans i Organització. 

Excusa la seva absència la Ima. Sra. Assumpta 
Escarp i Gibert. 

S'obre la sessió a les nou hores i quaranta minuts. 
I) Aprovació de l'acta de la sessió anterior 

S'aprova amb l‟observació de la Sra. Esteller res-
pecte a la sintetització excessiva de la seva interven-
ció en el prec presentat pel seu grup i s‟ofereix a fer-
la arribar per escrit. 

 
 

II) Part Informativa 
 
a) Despatx d'ofici 
 
En compliment de l'article 63.1 del Reglament or-

gànic municipal, es comuniquen les resolucions se-
güents: 

 
1. Districte de Sant Martí 

Del gerent municipal, de data 1 de setembre de 
2008, que aprova el plec de clàusules i convoca con-
curs, per adjudicar el contracte de l'ampliació i millo-
ra de les instal·lacions semafòriques al districte de 
Sant Martí, per als exercicis 2008-2009, i per un im-
port de 246.067,84 euros. 

 
2. Sector de Serveis Generals 

Del gerent municipal, de data 14 de juliol de 2008, 
que adjudica a la societat Electro Acustica Condal, 
SA el contracte per al lloguer, instal·lació i reparació 
d'equips de so àudio en actes ciutadans, per als 
exercicis 2008-2010, i per un import de 627.302,48 
euros. 

 

3. Districte de Sant Martí 
Del gerent municipal, de data 22 de juliol de 2008, 

que adjudica a la societat SGS Tecnos, SA el con-
tracte de coordinació de seguretat i salut, en fase 
d'execució, de l'obra del projecte de reforma de la 
plaça Puigcerdà, per als exercicis 2008-2009, i per 
un import de 6.496 euros. 

 
4. Districte de Sant Martí 

Del gerent municipal, de data 22 de juliol de 2008, 
que adjudica a la societat SGS Tecnos, SA el con-
tracte de coordinació de seguretat i salut, en fase 
d'execució, de les obres del local de gent gran i per a 
estudis de TV Clot, al carrer Concili de Trento, 15-35, 
per als exercicis 2008-2009, i per un import de 
17.952 euros. 

 
5. Districte de Sant Martí 

Del gerent municipal, de data 1 de setembre de 
2008, que adjudica a la senyora Maria Bernardez 
Vázquez el contracte de l'arrendament del local situ-
at al carrer Maresme, 244, per als exercicis 2008-
2011, i per un import de 29.000 euros. 

 
6. Sector de Serveis Generals 

Del gerent municipal, de data 3 de juliol de 2008, 
que autoritza i concerta amb la societat Matella, SA 
la despesa pel lloguer d'un local al carrer Pare Ma-
nyanet, 37-39, per a la ubicació de tallers municipals, 
per als exercicis 2008-2011, i per un import de 
435.000 euros. 

 
7. Sector de Serveis Generals 

Del gerent municipal, de data 14 de juliol de 2008, 
que autoritza el lloguer de les plantes, 10, 11 i 12 de 
l'edifici Interface al c/ Tànger, 98-108, per a la Direc-
ció de Patrimoni, per a l'exercici 2008-2011, i per un 
import de 2.070.126,72 euros. 

 
8. Sector de Serveis Generals 

Del gerent municipal, de data 27 de juny de 2008, 
que modifica l'apartat de requisits addicionals de les 
bases del concurs de responsable del Servei d'aten-
ció telefònica, adscrit al Departament de Serveis 
d'Atenció al Ciutadà. 

 
9. Sector de Serveis Generals 

Del gerent municipal, de data 27 de juny de 2008, 
que aprova les bases i convoca concurs per a la 
provisió d'un lloc de treball de responsable adminis-
tratiu de centre cívic. 

 
10. Sector de Serveis Generals 

Del gerent municipal, de data 27 de juny de 2008, 
que aprova les bases i convoca concurs per a la pro-
visió d'un lloc de treball de director/a de centre cívic. 
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11. Sector de Serveis Generals 
Del gerent municipal, de data 27 de juny de 2008, 

que aprova les bases i convoca concurs per a la pro-
visió d'un lloc de treball d'informador/a-tramitador/a. 

 
12. Sector de Serveis Generals 

Del gerent municipal, de data 27 de juny de 2008, 
que aprova les bases i convoca concurs per a la 
provisió d'un lloc de treball de tècnic/a de Promoció 
de Relacions Econòmiques Internacionals. 

 
13. Sector de Serveis Generals 

Del gerent municipal, de data 3 de juliol de 2008, 
que aprova les bases i convoca concurs per a la 
provisió d'un lloc de treball d'assessor tècnic. 

 
14. Sector de Serveis Generals 

Del gerent municipal, de data 3 de juliol de 2008, 
que aprova les bases i convoca concurs per a la 
provisió d'un lloc de treball de director/a de centre de 
Serveis Socials. 

 
15. Sector de Serveis Generals 

Del gerent municipal, de data 3 de juliol de 2008, 
que aprova les bases i convoca concurs per a la 
provisió de 30 places de tècnic superior en Dret. 

 
16. Sector de Serveis Generals 

Del gerent municipal, de data 3 de juliol de 2008, 
que aprova les bases i convoca concurs per a la 
provisió de 24 places de gestor d'Administració ge-
neral, mitjançant concurs oposició en torn lliure. 

 
17. Sector de Serveis Generals 

Del gerent municipal, de data 3 de juliol de 2008, 
que aprova les bases i convoca concurs per a la 
provisió de 9 places de tècnic superior en Gestió, 
mitjançant concurs oposició en torn lliure. 

 
18. Sector de Serveis Generals 

Del gerent municipal, de data 3 de juliol de 2008, 
que aprova les bases i convoca concurs per a la 
provisió de 79 places de subaltern/a d'Administració 
general. 

 
19. Sector de Serveis Generals 

Del gerent municipal, de data 3 de juliol de 2008, 
que aprova les bases i convoca concurs per a la 
provisió de 10 places de tècnic superior en Gestió, 
mitjançant concurs oposició torn de promoció interna. 

 
20. Sector de Serveis Generals 

Del gerent municipal, de data 3 de juliol de 2008, 
que aprova les bases i convoca concurs per a la 
provisió de 40 places de gestor d'Administració ge-
neral, mitjançant concurs oposició torn de promoció 
interna. 

 
21. Sector de Serveis Generals 

Del gerent municipal, de data 14 de juliol de 2008, 
que aprova les bases i convoca concurs per a la 

provisió d'un lloc de treball de director/a de centre de 
Serveis Socials. 

 
22. Sector de Serveis Generals 

Del gerent municipal, de data 14 de juliol de 2008, 
que aprova les bases i convoca concurs per a la 
provisió d'un lloc de treball d'Administració econòmi-
ca (contractació). 

 
23. Sector de Serveis Generals 

Del gerent municipal, de data 14 de juliol de 2008, 
que aprova les bases i convoca concurs per a la 
provisió d'un lloc de treball de suport a la gestió. 

 
24. Sector de Serveis Generals 

Del gerent municipal, de data 14 de juliol de 2008, 
que aprova les bases i convoca concurs per a la 
provisió d'un lloc de treball de responsable tècnic de 
Manteniment. 

 
25. Sector de Serveis Generals 

Del gerent municipal, de data 14 de juliol de 2008, 
que aprova les bases i convoca concurs per a la 
provisió d'un lloc de treball de director/a de centre de 
Serveis Socials. 

 
26. Sector de Serveis Generals 

Del gerent municipal, de data 14 de juliol de 2008, 
que aprova les bases i convoca concurs per a la 
provisió d'un lloc de treball de tècnic/a de gestió de 
Serveis Personals. 

 
27. Sector de Serveis Generals 

Del gerent municipal, de data 28 de juliol de 2008, 
que aprova les bases i convoca concurs per a la 
provisió de dos llocs de treball de responsable admi-
nistratiu de centre cívic. 

 
28. Sector de Serveis Generals 

Del gerent municipal, de data 28 de juliol de 2008, 
que aprova les bases i convoca concurs per a la 
provisió d'un lloc de treball de responsable de pro-
moció. 

 
29. Sector de Serveis Generals 

Del gerent municipal, de data 2 de setembre de 
2008, que aprova les bases i convoca concurs per a 
la provisió d'un lloc de treball de responsable de 
producció web. 

 
30. Sector de Serveis Generals 

Del gerent municipal, de data 2 de setembre de 
2008, que aprova les bases i convoca concurs per a 
la provisió de dos llocs de treball d'informador/a-
tramitador/a d'OAC. 

 
31. Sector de Serveis Generals 

Del gerent municipal, de data 2 de setembre de 
2008, que aprova les bases i convoca concurs per a 
la provisió d'un lloc de treball de responsable de 
comunicació i qualitat dels serveis de districte. 
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32. Sector de Serveis Generals 
De l'alcalde, de data 25 de juliol de 2008, que no-

mena el senyor Robert Castro Alvarez funcionari 
eventual per ocupar el lloc de treball d'assessor tèc-
nic de la Regidoria de Mobilitat. 

 
33. Sector de Serveis Generals 

De l'alcalde, de data 25 de juliol de 2008, que no-
mena la senyora Mònica Martorell Murtra funcionària 
eventual per ocupar el lloc de treball de cap del pro-
jecte de gestió de la marca Barcelona, adscrita a la 
Direcció de Comunicació Corporativa i Qualitat. 

 
34. Sector de Serveis Generals 

De l'alcalde, de data 1 d'agost de 2008, que no-
mena la senyora Lourdes Monterde Pérez funcionà-
ria eventual per ocupar el lloc de treball de secretària 
B de Direcció al Grup municipal de Convergència i 
Unió. 

 
35. Sector de Serveis Generals 

De l'alcalde, de data 1 d'agost de 2008, que no-
mena el senyor Alexandre Miquel Homet funcionari 
eventual per ocupar el lloc de treball d'assessor tèc-
nic del Grup municipal d'Esquerra Republicana de 
Catalunya. 

 
36. Sector de Serveis Generals 

De l'alcalde, de data 1 d'agost de 2008, que no-
mena el senyor Senen Cañizares Martín funcionari 
eventual per ocupar el lloc de treball d'assessor tèc-
nic del Grup municipal del Partit Popular. 

 
37. Sector de Serveis Generals 

Del gerent de Recursos Humans i Organització, 
de data 3 de juliol de 2008, que nomena la senyora 
Maria Luisa Clua Gaya per ocupar el lloc de treball 
de directora de centre de Serveis Socials. 

 
38. Sector de Serveis Generals 

Del gerent de Recursos Humans i Organització, 
de data 8 de juliol de 2008, que nomena la senyora 
Matilde Albarracín Soto per ocupar el lloc de treball 
de secretària tècnica de Prevenció. 

 
39. Sector de Serveis Generals 

Del gerent de Recursos Humans i Organització, 
de data 14 de juliol de 2008, que nomena el senyor 
Francisco Xavier Paradelo Rodríguez per ocupar el 
lloc de treball de gestió econòmica-pressupostària. 

 
40. Sector de Serveis Generals 

Del gerent de Recursos Humans i Organització, 
de data 22 de juliol de 2008, que nomena el senyor 
Salvador Crespo Lozano per ocupar el lloc de treball 
de cap de projectes de serveis tècnics de districte. 

 
41. Sector de Serveis Generals 

Del gerent de Recursos Humans i Organització, 
de data 22 de juliol de 2008, que nomena la senyora 
Elisenda Ortega Robert per ocupar el lloc de treball 
de tècnic de gestió de Serveis Personals. 

42. Sector de Serveis Generals 
Del gerent de Recursos Humans i Organització, 

de data 22 de juliol de 2008, que nomena la senyora 
Joana Bonaterra Roura per ocupar el lloc de treball 
de tècnica de gestió de Serveis Personals. 

 
43. Sector de Serveis Generals 

Del gerent de Recursos Humans i Organització, 
de data 24 de juliol de 2008, que nomena la senyora 
Eulàlia Sanmartí Sánchez per ocupar el lloc de tre-
ball de staff d'Imatge i Comunicació. 

 
44. Sector de Serveis Generals 

Del gerent de Recursos Humans i Organització, 
de data 28 de juliol de 2008, que nomena el senyor 
Benjamín Montserrat Satorre per ocupar el lloc de 
treball de responsable de procediments de qualitat i 
formació del Departament de Qualitat de la Direcció 
d'Atenció al Ciutadà. 

 
45. Sector de Serveis Generals 

Del gerent de Recursos Humans i Organització, 
de data 14 d'agost de 2008, que nomena la senyora 
Roser March Plana per ocupar el lloc de treball de 
responsable del Servei d'Atenció Telefònica. 

 
46. Sector de Serveis Generals 

Del gerent de Recursos Humans i Organització, de 
data 22 de juliol de 2008, que declara desert el concurs 
1188/07 convocat per cobrir un lloc de treball de res-
ponsable tècnic/a de manteniment (Via Pública). 

 
47. Sector de Serveis Generals 

De l'alcalde, de data 10 de juliol de 2008, que no-
mena funcionaris de carrera en la categoria d'Agents 
de la guàrdia urbana de Barcelona, amb efectes del 
23 de juny de 2008. 

 
48. Sector de Serveis Generals 

De l'alcalde, de data 17 de juliol de 2008, que no-
mena funcionaris de carrera en la categoria d'Inten-
dents majors de la guàrdia urbana de Barcelona, 
amb efectes 19 de març de 2008. 

 
49. Sector de Serveis Generals 

De l'alcalde, de data 17 de juliol de 2008, que no-
mena funcionaris de carrera en la categoria de Ser-
gents del Servei de Prevenció, Extinció d'Incendis i 
Salvament, amb efectes de 26 de juny de 2008. 

 
50. Sector de Serveis Generals 

De l'alcalde, de data 18 de juliol de 2008, que no-
mena funcionaris de carrera en la categoria de Capo-
rals del Servei de Prevenció, Extinció d'Incendis i 
Salvament, amb efectes d'1 de juny de 2008. 

 
51. Sector de Serveis Generals 

De l'alcalde, de data 1 d'agost de 2008, que no-
mena la senyora Denise González Martínez funcio-
nària de carrera amb la categoria de mestra per ha-
ver superat el concurs oposició lliure, i adscriure-la a 
l'Institut Municipal d'Educació. 



NÚM. 30 10-XI-2008 GASETA MUNICIPAL DE BARCELONA 3009 

 

 

Acords de la Comissió de Govern de 10 de setembre 
de 2008: 

 
52. Autoritzar a la Sra. María Aguilera Reche (mat. 

25057) la compatibilitat sol·licitada entre la seva acti-
vitat municipal com a funcionària interina amb la 
categoria professional d‟auxiliar d'Administració Ge-
neral, amb destinació al Centre de Serveis Socials 
Zona Sud del Districte de Nou Barris, on desenvolu-
pa el lloc de treball de recepcionista, i la segona acti-
vitat privada com a recepcionista en un hostal (Abra-
xas empresarial, SL), en tant que aquesta activitat 
secundària no figura compresa en les causes 
d‟incompatibilitat previstes pels articles 11 i 12 de la 
Llei 53/1984, de 26 de desembre, d‟incompatibilitats 
del personal al servei de les Administracions públi-
ques, de la Llei 21/1987, de 26 de novembre, sobre 
incompatibilitats del personal al servei de l‟Admi-
nistració de la Generalitat, i els articles 329 i 330 del 
Reglament del personal al servei de les Entitats lo-
cals aprovat pel Decret 214/1990, de 30 de juliol i no 
resulta afectat l‟interès públic. La seva dedicació 
professional privada no podrà superar la meitat de la 
jornada laboral setmanal vigent a l‟Administració 
Pública i en horari no coincident amb el municipal. La 
present autorització està condicionada a l‟estricte 
compliment dels deures públics i restarà sense efec-
te en els supòsits següents: si l‟activitat privada im-
pedís o menyscabés l‟estricte compliment dels deu-
res o en comprometés la seva imparcialitat o in-
dependència; si l‟activitat privada tingués alguna 
relació amb els assumptes que la persona conegui 
per raó del càrrec; si la dedicació horària de l‟activitat 
privada coincidís amb la jornada laboral; per canvi de 
lloc de treball municipal; per variació de les seves 
circumstàncies; o per raons sobrevingudes d‟interès 
públic. Donar-ne compte a la Comissió de Presidèn-
cia, Territori i Funció Pública. 

53. Autoritzar al Sr. Víctor Aran Argilés (mat. 
10839) la compatibilitat sol·licitada entre la seva acti-
vitat municipal com a funcionari de carrera amb la 
categoria professional de tècnic superior d'Arquitec-
tura i Enginyeria (enginyer), amb destinació a la de-
pendència Programa de Manteniment de la Direcció 
de Serveis de Gestió de Recursos de la Gerència de 
Medi Ambient, on desenvolupa el lloc de treball de 
Cap del Programa, i l‟exercici de la professió d'engi-
nyer industrial per compte propi, excloent del seu 
exercici qualsevol manifestació del mateix en el ter-
me municipal de Barcelona, per tal d'evitar possibles 
coincidències entre l'activitat pública i la privada, 
garantint d'aquesta manera l'objectivitat, la imparcia-
litat i la independència que ha de presidir la seva 
actuació com a funcionari i per salvaguardar l'interès 
públic que podria sortir perjudicat en cas de produir-
se aquella coincidència; la seva dedicació professio-
nal privada no podrà superar la meitat de la jornada 
laboral setmanal vigent a l‟Administració Pública i en 
horari no coincident amb el municipal, tot de confor-
mitat amb allò que disposen els articles 11 i 12 de la 
Llei 53/1984 de 26 de desembre d‟incompatibilitats 
del personal de les Administracions públiques, la Llei 

21/1987, de 26 de novembre d‟incompatibilitats del 
personal al servei de l'Administració de la Generali-
tat, i d'acord amb el que disposa el Reglament del 
personal al servei de les Entitats locals aprovat pel 
Decret 214/1990 de juliol en els seus articles 329 i 
330. La present autorització està condicionada a 
l‟estricte compliment dels deures públics i restarà 
sense efecte en els supòsits següents: si l‟activitat 
privada impedís o menyscabés l‟estricte compliment 
dels deures o en comprometés la seva imparcialitat o 
independència; si l‟activitat privada tingués alguna 
relació amb els assumptes que la persona conegui 
per raó del càrrec; si la dedicació horària de l‟activitat 
privada coincidís amb la jornada laboral; per canvi de 
lloc de treball municipal; per variació de les seves 
circumstàncies; o per raons sobrevingudes d‟interès 
públic. Donar-ne compte a la Comissió de Presidèn-
cia, Territori i Funció Pública. 

54. Autoritzar a la Sra. Leonor Baeza Pastor (mat. 
25356) la compatibilitat sol·licitada entre la seva acti-
vitat municipal com a funcionària de carrera amb la 
categoria professional de tècnica superior de Dret, 
amb destinació a la Direcció de l'Àrea de Contenciós 
de la Gerència de Serveis Generals i Coordinació 
Territorial, on desenvolupa el lloc de treball de lletra-
da dels Serveis Jurídics, i l‟exercici de la professió 
d‟advocada per compte propi, si bé no podrà osten-
tar, per sí mateix o mitjançant substitut, la represen-
tació i defensa d'interessos contraris als de la Corpo-
ració Municipal ni tampoc podrà assessorar, informar 
o desenvolupar les activitats pròpies de la professió 
en aquells assumptes o procediments en els que 
l'Ajuntament o els seus Organismes hi tinguin rela-
ció, d'acord amb allò que preveu l‟article 11 i 12 de la 
Llei 53/1984 de 26 de desembre d‟incompatibilitats 
del personal de les Administracions públiques, la Llei 
21/1987, de 26 de novembre, d'incompatibilitats del 
personal al servei de l'Administració de la Generali-
tat, l‟article 329 i concordants (especialment l‟article 
330.h) del Reglament del personal al servei de les 
Entitats locals aprovat pel Decret 214/1990 de 30 de 
juliol, i finalment, l‟article 11.4 del Reial decret 
598/1985 de 30 d‟abril. La seva dedicació professio-
nal privada no podrà superar la meitat de la jornada 
laboral setmanal vigent a l‟Administració Pública i en 
horari no coincident amb el municipal. La present 
autorització està condicionada a l‟estricte compliment 
dels deures públics i restarà sense efecte en els 
supòsits següents: si l‟activitat privada impedís o 
menyscabés l‟estricte compliment dels deures o en 
comprometés la seva imparcialitat o independència; 
si l‟activitat privada tingués alguna relació amb els 
assumptes que la persona conegui per raó del càr-
rec; si la dedicació horària de l‟activitat privada coin-
cidís amb la jornada laboral; per canvi de lloc de 
treball municipal; per variació de les seves circums-
tàncies; o per raons sobrevingudes d‟interès públic. 
Donar-ne compte a la Comissió de Presidència, Ter-
ritori i Funció Pública. 

55. Autoritzar a la Sra. Lidia Casas García (mat. 
25014) la compatibilitat sol·licitada entre la seva acti-
vitat municipal com a funcionària de carrera amb la 
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categoria professional de tècnica mitjana d'Arquitec-
tura i Enginyeria, amb destinació al Departament de 
Llicències i Inspecció del Districte de Nou Barris, on 
desenvolupa el lloc de treball de tècnica de Llicènci-
es i Inspecció, i l‟exercici de la professió d‟enginyera 
per compte propi, excloent del seu exercici qualsevol 
manifestació del mateix en el terme municipal de 
Barcelona, per tal d'evitar possibles coincidències 
entre l'activitat pública i la privada, garantint d'aques-
ta manera l'objectivitat, la imparcialitat i la indepen-
dència que ha de presidir la seva actuació com a 
funcionari i per salvaguardar l'interès públic que po-
dria sortir perjudicat en cas de produir-se aquella 
coincidència; la seva dedicació professional privada 
no podrà superar la meitat de la jornada laboral set-
manal vigent a l‟Administració Pública i en horari no 
coincident amb el municipal, tot de conformitat amb 
allò que disposen els articles 11 i 12 de la Llei 
53/1984 de 26 de desembre d‟incompatibilitats del 
personal de les Administracions públiques, la Llei 
21/1987, de 26 de novembre d‟incompatibilitats del 
personal al servei de l'Administració de la Generali-
tat, i d'acord amb el que disposa el Reglament del 
personal al servei de les Entitats locals aprovat pel 
Decret 214/1990 de juliol en els seus articles 329 i 
330. La present autorització està condicionada a 
l‟estricte compliment dels deures públics i restarà 
sense efecte en els supòsits següents: si l‟activitat 
privada impedís o menyscabés l‟estricte compliment 
dels deures o en comprometés la seva imparcialitat o 
independència; si l‟activitat privada tingués alguna 
relació amb els assumptes que la persona conegui 
per raó del càrrec; si la dedicació horària de l‟activitat 
privada coincidís amb la jornada laboral; per canvi de 
lloc de treball municipal; per variació de les seves 
circumstàncies; o per raons sobrevingudes d‟interès 
públic. Donar-ne compte a la Comissió de Presidèn-
cia, Territori i Funció Pública. 

56. Autoritzar al Sr. Bernardo Monclús Jurado 
(mat. 13207) la compatibilitat sol·licitada entre la 
seva activitat municipal com a funcionari de carrera 
amb la categoria professional de tècnic superior 
d'Arquitectura i Enginyeria (enginyer), amb destina-
ció a la dependència Departament de Projectes d'O-
bres de la Direcció de Serveis d'Inversions i Espai 
Vial de la Gerència de Medi Ambient, on desenvolu-
pa el lloc de treball de cap del Departament, i 
l‟exercici professional d'enginyer industrial per comp-
te propi, excloent del seu exercici qualsevol manifes-
tació del mateix en el terme municipal de Barcelona, 
per tal d'evitar possibles coincidències entre l'activitat 
pública i la privada, garantint d'aquesta manera l'ob-
jectivitat, la imparcialitat i la independència que ha de 
presidir la seva actuació com a funcionari i per sal-
vaguardar l'interès públic que podria sortir perjudicat 
en cas de produir-se aquella coincidència; la seva 
dedicació professional privada no podrà superar la 
meitat de la jornada laboral setmanal vigent a 
l‟Administració Pública i en horari no coincident amb 
el municipal, tot de conformitat amb allò que dispo-
sen els articles 11 i 12 de la Llei 53/1984 de 26 de 
desembre d‟incompatibilitats del personal de les Ad-

ministracions públiques, la Llei 21/1987, de 26 de 
novembre d‟incompatibilitats del personal al servei 
de l'Administració de la Generalitat, i d'acord amb el 
que disposa el Reglament del personal al servei de 
les Entitats locals aprovat pel Decret 214/1990 de 
juliol en els seus articles 329 i 330. La present auto-
rització està condicionada a l‟estricte compliment 
dels deures públics i restarà sense efecte en els 
supòsits següents: si l‟activitat privada impedís o 
menyscabés l‟estricte compliment dels deures o en 
comprometés la seva imparcialitat o independència; 
si l‟activitat privada tingués alguna relació amb els 
assumptes que la persona conegui per raó del càr-
rec; si la dedicació horària de l‟activitat privada coin-
cidís amb la jornada laboral; per canvi de lloc de 
treball municipal; per variació de les seves circums-
tàncies; o per raons sobrevingudes d‟interès públic. 
Donar-ne compte a la Comissió de Presidència, Ter-
ritori i Funció Pública. 

57. Autoritzar al Sr. Braulio Rabaneda Giménez 
(mat. 26823) la compatibilitat sol·licitada entre la 
seva activitat municipal com a funcionari interí amb la 
categoria professional de tècnic superior de Dret, 
amb destinació al Departament de Llicències i Ins-
pecció del Districte de l‟Eixample, on desenvolupa un 
lloc base de la seva categoria, i l‟exercici de la pro-
fessió advocat per compte propi si bé no podrà os-
tentar, per sí mateix o mitjançant substitut, la repre-
sentació i defensa d'interessos contraris als de la 
Corporació Municipal ni tampoc podrà assessorar, 
informar o desenvolupar les activitats pròpies de la 
professió en aquells assumptes o procediments en 
els que l'Ajuntament o els seus Organismes hi tin-
guin relació, d'acord amb allò que preveu l‟article 11 i 
12 de la Llei 53/1984 de 26 de desembre d‟in-
compatibilitats del personal de les Administracions 
públiques, la Llei 21/1987, de 26 de novembre, d'in-
compatibilitats del personal al servei de l'Administra-
ció de la Generalitat, l‟article 329 i concordants (es-
pecialment l‟article 330.h) del Reglament del personal 
al servei de les Entitats locals aprovat pel Decret 
214/1990 de 30 de juliol, i finalment, l‟article 11.4 del 
Reial decret 598/1985 de 30 d‟abril. La seva dedica-
ció professional privada no podrà superar la meitat 
de la jornada laboral setmanal vigent a l‟Admi-
nistració Pública i en horari no coincident amb el 
municipal. La present autorització està condicionada 
a l‟estricte compliment dels deures públics i restarà 
sense efecte en els supòsits següents: si l‟activitat 
privada impedís o menyscabés l‟estricte compliment 
dels deures o en comprometés la seva imparcialitat o 
independència; si l‟activitat privada tingués alguna 
relació amb els assumptes que la persona conegui 
per raó del càrrec; si la dedicació horària de l‟activitat 
privada coincidís amb la jornada laboral; per canvi de 
lloc de treball municipal; per variació de les seves 
circumstàncies; o per raons sobrevingudes d‟interès 
públic. Donar-ne compte a la Comissió de Presidèn-
cia, Territori i Funció Pública. 

58. Autoritzar al Sr. Carles Romero Rodríguez 
(mat. 26185) la compatibilitat sol·licitada entre la 
seva activitat municipal com a funcionari interí amb la 
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categoria professional de tècnic superior d'Arquitec-
tura i Enginyeria (enginyer), amb destinació en el 
Grup de Treball de Planificació i Estudis de Mobilitat 
de la Gerència de Prevenció, Seguretat i Mobilitat, on 
desenvolupa un lloc base de la seva categoria, i 
l‟exercici de la professió d‟enginyer de camins per 
compte propi, excloent del seu exercici qualsevol 
manifestació del mateix en el terme municipal de 
Barcelona, per tal d'evitar possibles coincidències 
entre l'activitat pública i la privada, garantint d'aques-
ta manera l'objectivitat, la imparcialitat i la indepen-
dència que ha de presidir la seva actuació com a 
funcionari i per salvaguardar l'interès públic que po-
dria sortir perjudicat en cas de produir-se aquella 
coincidència; la seva dedicació professional privada 
no podrà superar la meitat de la jornada laboral set-
manal vigent a l‟Administració Pública i en horari no 
coincident amb el municipal, tot de conformitat amb 
allò que disposen els articles 11 i 12 de la Llei 
53/1984 de 26 de desembre d‟incompatibilitats del 
personal de les Administracions públiques, la Llei 
21/1987, de 26 de novembre d‟Incompatibilitats del 
personal al servei de l'Administració de la Generali-
tat, i d'acord amb el que disposa el Reglament del 
personal al servei de les Entitats locals aprovat pel 
Decret 214/1990 de juliol en els seus articles 329 i 
330. La present autorització està condicionada a 
l‟estricte compliment dels deures públics i restarà 
sense efecte en els supòsits següents: si l‟activitat 
privada impedís o menyscabés l‟estricte compliment 
dels deures o en comprometés la seva imparcialitat o 
independència; si l‟activitat privada tingués alguna 
relació amb els assumptes que la persona conegui 
per raó del càrrec; si la dedicació horària de l‟activitat 
privada coincidís amb la jornada laboral; per canvi de 
lloc de treball municipal; per variació de les seves 
circumstàncies; o per raons sobrevingudes d‟interès 
públic. Donar-ne compte a la Comissió de Presidèn-
cia, Territori i Funció Pública. 

59. Autoritzar al Sr. Carlos Ángel Salanova Pardi-
na (mat. 22979) la compatibilitat sol·licitada entre la 
seva activitat municipal com a funcionari de carrera 
amb la categoria professional de tècnic superior en 
Economia, amb destinació al Departament de Recer-
ca i Coneixement de la Gerència d‟Acció Social i 
Ciutadania, on desenvolupa el lloc de treball de cap 
del Departament, i l‟activitat pública com a professor 
universitari associat a temps parcial de la Universitat 
de Barcelona, per al curs acadèmic 2008-2009 des 
del 15 de setembre de 2007 fins al 14 de setembre 
de 2008 i pròrrogues que es puguin produir en 
aquest contracte de treball, d‟acord amb allò que 
preveu l‟article 3 i següents de la Llei 53/1984, de 26 
de desembre, d‟incompatibilitats del personal de les 
Administracions públiques, article 4 de la Llei 
21/1987, de 26 de novembre, d‟incompatibilitats del 
personal al servei de l‟Administració de la Generalitat 
i l‟article 324 i següents del Reglament del personal 
al servei de les Entitats locals aprovat pel Decret 
214/1990, de 30 de juliol, amb les limitacions previs-
tes als articles 7 i 16. 4 de la Llei 53/1984, 5 i 6 de la 
mateixa Llei 21/1987 i els articles concordants del 

Decret 214/1990. La seva dedicació a la docència 
universitària serà a temps parcial i amb horari no 
coincident amb el municipal. La present autorització 
està condicionada a l‟estricte compliment dels deures 
públics i restarà sense efecte en els supòsits se-
güents: si l‟activitat secundària impedís o menysca-
bés l‟estricte compliment dels deures o en compro-
metés la seva imparcialitat o independència; si 
l‟activitat secundària tingués alguna relació amb els 
assumptes que es coneguessin per raó del càrrec; 
per finalització del contracte de treball o les pròrro-
gues pactades amb la Universitat; si la dedicació 
horària de l‟activitat secundària coincidís amb la jor-
nada laboral; per canvi de lloc de treball municipal; 
per variació de les seves circumstàncies; o per raons 
sobrevingudes d‟interès públic. Donar-ne compte a la 
Comissió de Presidència, Territori i Funció Pública. 

60. Autoritzar la compatibilitat sol·licitada per la 
Sra. Carolina Sánchez Iruela (mat. 26782) entre la 
seva activitat municipal com a funcionària interina 
amb la categoria professional de tècnica mitjana de 
Ciències Socials, amb destinació a la Direcció del 
Programa d'Immigració de la Gerència d'Educació, 
Cultura i Benestar, on desenvolupa el lloc de treball 
d‟assistent social Programa d'Immigració, i la segona 
activitat privada com a treballadora social a la resi-
dència geriàtrica Geriátrico Alai, SL, en tant que 
aquesta activitat secundària no figura compresa en 
les causes d‟incompatibilitat previstes pels articles 11 
i 12 de la Llei 53/1984, de 26 de desembre, d‟in-
compatibilitats del personal al servei de les Adminis-
tracions públiques, de la Llei 21/1987, de 26 de no-
vembre, sobre incompatibilitats del personal al servei 
de l‟Administració de la Generalitat, i els articles 329 i 
330 del Reglament del personal al servei de les Enti-
tats locals aprovat pel Decret 214/1990, de 30 de 
juliol i no resulta afectat l‟interès públic. La seva de-
dicació professional privada no podrà superar la mei-
tat de la jornada laboral setmanal vigent a l‟Ad-
ministració Pública i en horari no coincident amb el 
municipal. La present autorització està condicionada 
a l‟estricte compliment dels deures públics i restarà 
sense efecte en els supòsits següents: si l‟activitat 
privada impedís o menyscabés l‟estricte compliment 
dels deures o en comprometés la seva imparcialitat o 
independència; si l‟activitat privada tingués alguna 
relació amb els assumptes que la persona conegui 
per raó del càrrec; si la dedicació horària de l‟activitat 
privada coincidís amb la jornada laboral; per canvi de 
lloc de treball municipal; per variació de les seves 
circumstàncies; o per raons sobrevingudes d‟interès 
públic. Donar-ne compte a la Comissió de Presidèn-
cia, Territori i Funció Pública. 

61. Autoritzar a la Sra. Rosa M. Sánchez Sánchez 
(mat. 25037) la compatibilitat sol·licitada entre la 
seva activitat municipal com a funcionària de carrera 
amb la categoria professional de tècnica superior de 
Dret, amb destinació a la Direcció de l'Àrea de Con-
tenciós de la Gerència de Serveis Generals i Coordi-
nació Territorial, on desenvolupa el lloc de treball de 
lletrada dels Serveis Jurídics, i l‟exercici de la profes-
sió d'advocada per compte propi, si bé no podrà 
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ostentar, per sí mateix o mitjançant substitut, la re-
presentació i defensa d'interessos contraris als de la 
Corporació Municipal ni tampoc podrà assessorar, 
informar o desenvolupar les activitats pròpies de la 
professió en aquells assumptes o procediments en 
els que l'Ajuntament o els seus Organismes hi tin-
guin relació, d'acord amb allò que preveu l‟article 11 i 
12 de la Llei 53/1984 de 26 de desembre d‟incom-
patibilitats del personal de les Administracions públi-
ques, la Llei 21/1987, de 26 de novembre, d'incom-
patibilitats del personal al servei de l'Administració de 
la Generalitat, l‟article 329 i concordants (especial-
ment l‟article 330.h) del Reglament del personal al 
servei de les Entitats locals aprovat pel Decret 
214/1990 de 30 de juliol, i finalment, l‟article 11.4 del 
Reial decret 598/1985 de 30 d‟abril. La seva dedica-
ció professional privada no podrà superar la meitat 
de la jornada laboral setmanal vigent a l‟Admi-
nistració Pública i en horari no coincident amb el 
municipal. La present autorització està condicionada 
a l‟estricte compliment dels deures públics i restarà 
sense efecte en els supòsits següents: si l‟activitat 
privada impedís o menyscabés l‟estricte compliment 
dels deures o en comprometés la seva imparcialitat o 
independència; si l‟activitat privada tingués alguna 
relació amb els assumptes que la persona conegui 
per raó del càrrec; si la dedicació horària de l‟activitat 
privada coincidís amb la jornada laboral; per canvi de 
lloc de treball municipal; per variació de les seves 
circumstàncies; o per raons sobrevingudes d‟interès 
públic. Donar-ne compte a la Comissió de Presidèn-
cia, Territori i Funció Pública. 

62. Autoritzar a la Sra. Anna Subirana Pascual 
(mat. 50936) la compatibilitat sol·licitada entre la 
seva activitat municipal com a funcionària interina 
amb la categoria professional de auxiliar d'Adminis-
tració General, amb destinació a la Direcció de Ser-
veis de Mobilitat de la Gerència de Prevenció, Segu-
retat i Mobilitat, on desenvolupa un lloc base de la 
seva categoria, i la segona activitat privada per 
compte d'altri: secretària i ajudant de producció de la 
Trobada Internacional de Claqué, en tant que aques-
ta activitat secundària no figura compresa en les 
causes d‟incompatibilitat previstes pels articles 11 i 
12 de la Llei 53/1984, de 26 de desembre, d‟in-
compatibilitats del personal al servei de les Adminis-
tracions públiques, de la Llei 21/1987, de 26 de no-
vembre, sobre incompatibilitats del personal al servei 
de l‟Administració de la Generalitat, i els articles 329 i 
330 del Reglament del personal al servei de les Enti-
tats locals aprovat pel Decret 214/1990, de 30 de 
juliol i no resulta afectat l‟interès públic. La seva de-
dicació professional privada no podrà superar la mei-
tat de la jornada laboral setmanal vigent a l‟Ad-
ministració Pública i en horari no coincident amb el 
municipal. La present autorització està condicionada 
a l‟estricte compliment dels deures públics i restarà 
sense efecte en els supòsits següents: si l‟activitat 
privada impedís o menyscabés l‟estricte compliment 
dels deures o en comprometés la seva imparcialitat o 
independència; si l‟activitat privada tingués alguna 
relació amb els assumptes que la persona conegui 

per raó del càrrec; si la dedicació horària de l‟activitat 
privada coincidís amb la jornada laboral; per canvi de 
lloc de treball municipal; per variació de les seves 
circumstàncies; o per raons sobrevingudes d‟interès 
públic. Donar-ne compte a la Comissió de Presidèn-
cia, Territori i Funció Pública. 

63. Autoritzar a la Sra. Rosinda Zapatero Cerrillo 
(mat. 81366) la compatibilitat sol·licitada entre la 
seva activitat municipal com a contractada laboral 
amb la categoria professional de subalterna d'Admi-
nistració General, amb destinació al Centre de Ser-
veis Socials Les Corts Zona Est del Districte de Les 
Corts, on desenvolupa un lloc base de la seva cate-
goria, i la segona activitat privada com a dependenta 
a l'empresa La Sipera con Fe, SL en tant que aques-
ta activitat secundària no figura compresa en les 
causes d‟incompatibilitat previstes pels articles 11 i 
12 de la Llei 53/1984, de 26 de desembre, d‟in-
compatibilitats del personal al servei de les Adminis-
tracions públiques, de la Llei 21/1987, de 26 de no-
vembre, sobre incompatibilitats del personal al servei 
de l‟Administració de la Generalitat, i els articles 329 i 
330 del Reglament del personal al servei de les Enti-
tats locals aprovat pel Decret 214/1990, de 30 de 
juliol i no resulta afectat l‟interès públic. La seva de-
dicació professional privada no podrà superar la mei-
tat de la jornada laboral setmanal vigent a l‟Admi-
nistració Pública i en horari no coincident amb el 
municipal. La present autorització està condicionada 
a l‟estricte compliment dels deures públics i restarà 
sense efecte en els supòsits següents: si l‟activitat 
privada impedís o menyscabés l‟estricte compliment 
dels deures o en comprometés la seva imparcialitat o 
independència; si l‟activitat privada tingués alguna 
relació amb els assumptes que la persona conegui 
per raó del càrrec; si la dedicació horària de l‟activitat 
privada coincidís amb la jornada laboral; per canvi de 
lloc de treball municipal; per variació de les seves 
circumstàncies; o per raons sobrevingudes d‟interès 
públic. Donar-ne compte a la Comissió de Presidèn-
cia, Territori i Funció Pública. 

La Sra. Balseiro pregunta en què consisteix el 
contracte al que fa referència el punt 1 i si s‟em-
marca dins de l‟adjudicació feta pel conjunt de les 
instal·lacions semafòriques de la ciutat. 

El Sr. Martí es compromet a contestar-li per escrit, 
per no tenir en aquest moment la informació. 

 
b) Mesures de govern 
c) Informes 
d) Compareixences Govern municipal 
 
 

III) Propostes a dictaminar 
 
a) Ratificacions 
b) Propostes d'acord 
 
 

IV) Part decisòria / Executiva 
 
a) Ratificacions 
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b) Propostes d'acord 
 
1. Autoritzar la despesa del contracte número 

08002441 que té per objecte la neteja i recollida 
selectiva als edificis i locals municipals adscrits a les 
gerències i els districtes de: Serveis Generals i Co-
ordinació Territorial; Educació, Cultura i Benestar; 
Recursos Humans i Organització; Acció Social i Ciu-
tadania; Medi Ambient; Prevenció, Seguretat i Mobili-
tat (Guàrdia Urbana); Prevenció, Seguretat i Mobilitat 
(SEIS); Urbanisme i Infraestructures; Districte de 
Ciutat Vella; Districte de l‟Eixample; Districte de 
Sants-Montjuïc; Districte de Les Corts; Districte de 
Sarrià-Sant Gervasi; Districte de Gràcia; Districte 
d‟Horta-Guinardó; Districte de Nou Barris; Districte 
de Sant Andreu i Districte de Sant Martí; per un im-
port de 22.241.246,83 euros, l'impost del valor afegit 
inclòs, amb càrrec als pressupostos i partides indica-
des en aquest mateix document i d‟acord amb la 
següent distribució: Lot 1: 1.559.234,88 euros; Lot 2: 
1.983.684,61 euros; Lot 3: 387.174,76 euros; Lot 4: 
321.516,28 euros; Lot 5: 1.498.841,84 euros; Lot 6: 
1.154.622,28 euros; Lot 7: 378.160,92 euros; Lot 8: 
1.834.449,59 euros; Lot 9: 1.771.751,22 euros; Lot 
10: 1.824.511,11 euros; Lot 11: 706.219,61 euros; 
Lot 12: 626.591,89 euros; Lot 13: 1.231.807,03 eu-
ros; Lot 14: 1.543.118,95 euros; Lot 15: 558.643,66 
euros; Lot 16: 587.397,64 euros; Lot 17: 480.976,51 
euros; Lot 18: 934.109,60 euros; Lot 19: 952.719,67 
euros; Lot 20 1.905.714,79 euros. Aprovar el plec de 
clàusules administratives particulars i el plec de clàu-
sules tècniques que regulen la seva execució. Con-
vocar el procediment obert per procedir a l‟adju-
dicació del present contracte. 

El Sr. Vicente informa que fa dos dies va presen-
tar aquesta contracta als grups de l‟oposició i explica 
que hi ha un increment de l‟actual partida de 9,5 
milions aproximadament a 10,8, que es deu a 
l‟increment mitjà de l‟inventari, a l‟IPC i a petits ajus-
tos de les borses d‟hores de neteja extraordinària i 
dels recursos humans de la mateixa contracta; que 
tindrà una durada de 2 anys prorrogables amb 2 
més, amb inici l‟1 de març del 2009; que s‟han incor-
porat clàusules socials i mediambientals, així com la 
petició de formació i d‟educació mediambiental dels 
operaris per millorar el seu treball; i que abasta als 5 
sectors i els 10 districtes. 

La Sra. Balseiro diu que troben a faltar més criteris 
d‟adjudicació que valorin aspectes socials i mediam-
bientals; i que es continua donant massa importància 
als aspectes econòmics. Agraeix la incorporació de 
l‟aportació de la portaveu del PP respecte al procés 
de formació dels operaris encara que creu que tam-
bé és necessari incorporar el sistema de recollida 
selectiva en el si de les instal·lacions municipals. 
Quant als aspectes socials, afirma que s‟ha de donar 
més pes a les empreses que es comprometin a con-
tractar persones amb discapacitat o amb risc 
d‟exclusió social o d‟altres segments socials que 
pateixen els augments de l‟índex d‟atur. Encara que 
el seu grup valora positivament la resta de la con-
tracta, expressa la seva abstenció en espera de la 

incorporació de les seves peticions en la contracta 
definitiva. 

El Sr. García-Bragado expressa el vot favorable 
del PSC, el Sr. Gomà expressa el vot favorable 
d‟ICV-EU i A, el Sr. Forn expressa el vot favorable de 
CIU, la Sra. Balseiro expressa l'abstenció del PP i la 
Sra. Capella expressa el vot favorable d'ERC. S'a-
prova. 

 
c) Proposicions 
 
 

V) Part d'impuls i control 
 
a) Proposicions / Declaracions de Grup 
 
Del Grup Municipal CIU: 
2. La Comissió de Presidència, Territori i Funció 

Pública acorda instar al govern municipal a: Fixar 
una posició consensuada de les forces polítiques de 
l'Ajuntament de Barcelona per satisfer la necessitat 
d'un nou sistema de finançament més just per a la 
ciutat de Barcelona, basat en la cessió dels percen-
tatges corresponents d'impostos estatals (IRPF, IVA i 
impostos especials). 

La Sra. Recasens comenta que la proposició que 
presenten no és un tema nou, que ja ha estat llarga-
ment debatut, en aquesta comissió i en el Plenari. 
Que sobre el finançament se n‟ha sentit a parlar molt 
els darrers dies tant a àmbit de país, com de ciutat. 
Diu que és evident que els Ajuntaments unànime-
ment han fet palès que necessiten una reforma del 
seu finançament que els permeti tirar endavant les 
competències que tenen assignades. Remarca que 
el cas de Barcelona és diferent, que té un finança-
ment específic reconegut a la Carta Municipal, però 
que tot hi està reconegut per llei, no està reconegut 
en els pressupostos municipals de l‟Ajuntament de 
Barcelona, així com tampoc en els de l‟exercici 2009. 
Recorda que aquest tema ja es va tractar en ocasi-
ons anteriors, com en el Consell Plenari del maig 
passat on, solemnement, es va fixar una posició però 
que encara no ha anat endavant; i, d‟aquí, la seva 
petició, que llegeix, i que espera sigui aprovada per 
unanimitat per poder consensuar una posició unitària 
per negociar un finançament més just per la capital 
de Catalunya. 

El Sr. Mulleras recorda que fa dos anys que Bar-
celona es va dotar d‟una Carta Municipal, però no es 
va dotar amb un sistema de finançament adequat per 
la seva capitalitat, cosa que ja va advertir el seu grup 
en el seu moment. Per aquest motiu manifesta 
l‟acord del seu grup amb aquesta proposició/de-
claració de grup, encara que sigui tard. Comenta que 
el seu grup no ha vist voluntat política de desenvolu-
par la Carta, sobretot en el tema del finançament; 
que el Partit Popular creu que el finançament es pot 
enfocar des de dues vessants, una l‟aprovada en el 
seu moment que és la d‟esperar el nou estatut, un 
nou finançament autonòmic i un de local i després 
buscar un règim específic de capitalitat per a Barce-
lona; i la segona, la que defensa el seu grup, més 
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directa, que és la bilateralitat en la negociació entre 
l‟Ajuntament de Barcelona i l‟Estat, ja que tant eco-
nòmicament com políticament Barcelona necessita 
que es reconegui el seu estatus de gran capital a 
Espanya, i per poder oferir millor serveis als ciuta-
dans de Barcelona. Fa palès que l‟Ajuntament va 
quantificar les despeses de capitalitat en més de 
cent milions d‟euros anuals, que són despeses que 
haurien de sufragar Estat i Generalitat però que a dia 
d‟avui encara no se sap res. 

La Sra. Capella confirma que ja hi ha un posicio-
nament dels grups municipals entorn al finançament 
de Barcelona i que el finançament de la ciutat és un 
afer cabdal que no es pot retardar més en el temps 
però el seu grup no troba ni el sentit ni l‟oportunitat 
per tornar a insistir-hi, tenint en compte que el siste-
ma de finançament per a Barcelona ja existeix i no-
més manca el seu desplegament. Recorda que quan 
ERC va donar suport als pressupostos municipals ho 
va fer amb la finalitat que es pactés i que els dife-
rents grups, a través dels seus grups parlamentaris, 
discuteixin a Madrid el sistema de finançament de 
Barcelona i que en el PAM la introducció que ha fet 
ERC ha estat en aquest sentit. Manifesta que el seu 
grup no votarà a favor perquè, encara que compar-
teixen la filosofia de la petició aquesta és reiterativa, 
ja hi ha un posicionament dels diferents grups muni-
cipals, i el que s‟ha de fer és treballar perquè sigui 
factible i no tornar a fer un pronunciament que ja 
existeix. 

El Sr. Carnes diu que no s‟ha d‟oblidar que la ne-
gociació de la Carta Municipal en l‟aspecte financer 
no té l‟articulació jurídica que té l‟Estatut, i retreu al 
PP que vulgui exercir la bilateralitat només quan els 
interessa. A CiU, li informa que la participació dels 
ingressos de les comunitats autònomes és un aspec-
te que s‟està desenvolupant a partir dels convenis 
que sectorialment s‟estan realitzant i que, en tot cas, 
la discussió estaria en si les dotacions pressupostà-
ries són les que voldria o no per a l‟Ajuntament, diu 
que el govern en voldria més però que, en tot cas, 
s‟han començat a implementar i, per tant, afirma que 
la Carta Municipal sí que està servint i sí que s‟està 
implementant. Quant al tema de la capitalitat, informa 
que s‟han començat a dotar pressupostàriament 
alguns conceptes. Explica que en aquests moments 
s‟està en un procés de doble negociació, una del 
finançament de les comunitats autònomes i una altra 
amb l‟Estat i que en aquest moment està oberta, en 
el conjunt de l‟Estat espanyol, una nova llei de les 
hisendes locals, que haurà de preveure els règims 
especials com el de la ciutat de Barcelona. 

La Sra. Recasens aclareix al Sr. Carnes que la 
proposició que presenten pretén consensuar posici-
ons i treballar conjuntament, perquè, diu, és evident 
que el govern no se‟n surt amb el tema del finança-
ment. Que tots els ajuntaments i les comunitats au-
tònomes s‟estan movent, però que l‟alcalde de Bar-
celona només diu que “Barcelona pot esperar” i 
recorda que la ciutat de Barcelona té reconegut un 
finançament local des de fa temps, però que el go-
vern municipal l‟intenta diluir constantment. Diu que 

no entén la incoherència del discurs que acaba de 
fer ERC perquè en la proposició que va presentar 
CiU en el Consell Plenari del maig passat la posició 
del Sr. Portabella va ser diferent. Pregunta quan es 
pensa desplegar i concretar aquest finançament 
reconegut en la Carta Municipal. Afirma que amb 
aquest vot negatiu, el govern torna a vulnerar un 
acord de Plenari, del mes de maig, on solemnement 
es comprometien a convocar una cimera de grups 
municipals, que no ha estat encara convocada, igual 
com passa amb el compromís de convocar una co-
missió municipal de seguiment i una comissió de 
col·laboració interadministrativa; afirma que vulnerant 
aquests acords s‟està vulnerant la qualitat democrà-
tica d‟aquest Ajuntament. Comenta que li sap greu 
que es negui aquest consens per a la ciutat de Bar-
celona; demana al govern que es posi a treballar; i 
aclareix que el que s‟intentava amb aquesta proposi-
ció era tirar endavant el tema amb un lideratge i una 
posició conjunta des de Barcelona per anar tots junts 
a Madrid a negociar. 

El Sr. Mulleras aclareix que la Carta Municipal no 
parla de finançament, sinó que fa referència a la llei 
d‟Hisendes locals i altres lleis que s‟han de desenvo-
lupar, i que quan el PP va recolzar la carta municipal 
ja va posar de manifest el problema de finançament 
que tenia aquesta carta, i remarca que la carta no 
soluciona el tema de finançament perquè en aquell 
moment el govern no va voler; que les actes demos-
tren que el seu grup sempre ha estat coherent des 
que es va aprovar aquesta carta, i que sempre ha 
reclamat un millor finançament des de l‟Estat i la 
Generalitat; que són els grups del govern qui han fet 
servir un doble llenguatge segons ha estat el color 
polític de les administracions implicades. Diu que 
aquesta proposició demana un consens dels cinc 
grups municipals per millorar el finançament i els 
recursos de la ciutat i en definitiva millorar els serveis 
al ciutadans. Es reafirma en el sentit positiu del seu 
posicionament davant aquesta proposició. Demana 
que es millori el finançament i que es posin en pràc-
tica les proposicions aprovades en el Plenari de la 
ciutat. 

La Sra. Capella contesta a la Sra. Recasens que 
el seu posicionament no és incoherent, ni oportunis-
ta, que és responsable. Li recorda que aquesta pro-
posició ja va ser aprovada per unanimitat en un ple-
nari de l‟Ajuntament i que, per tant, el consens que 
demanen ja existeix. Seguidament, llegeix els punts 
del PAM que fan referència al finançament. Diu que 
el que s‟ha de demanar és un seguiment de les pro-
posicions aprovades, que s‟ha de reclamar una reu-
nió amb l‟alcalde per treballar, i que els grups es 
posin d‟acord amb els criteris, però no presentar 
proposicions reiterant el que ja està aprovat en altres 
comissions i en un Plenari, ni insistir en demanar un 
consens quan la prèvia ja existeix. 

El Sr. Carnes reitera que el desenvolupament de 
la Carta Municipal ja s‟està fent, i que l‟únic element 
pendent és la participació en els impostos provinents 
de les activitats arran de l‟IVA i que per això no cal 
consens, sinó que dependrà del desenvolupament 
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que tingui la nova llei d‟hisendes locals, que contem-
pli els règims especials de Madrid i Barcelona, que 
per tant no es pot desenvolupar fins que no hi hagi el 
marc legal corresponent, i que, a banda que ara el 
missatge de CiU se centri en la paraula manca de 
lideratge, el govern continuarà treballant. 

El Sr. Carnes expressa el vot contrari del PSC, el 
Sr. Gomà expressa el vot contrari d‟ICV-EU i A, la 
Sra. Recasens expressa el vot favorable de CIU, el 
Sr. Mulleras expressa el vot favorable del PP i la Sra. 
Capella expressa el vot contrari d'ERC. Es rebutja. 

Del Grup Municipal PP: 
3. La Comissió de Presidència, Territori i Funció 

Pública acorda: Instar al Govern Municipal que ga-
ranteixi que onegin les banderes oficials al llarg de 
tot l'any, en les dependències municipals en compli-
ment de la Llei 38/81, de 28 d'octubre. 

La Sra. Esteller llegeix la proposició, que recorda 
ja han presentat altres vegades, i que el que pretén 
és el compliment de la llei per part del govern, per-
què sense complexos i amb tota normalitat onegin 
totes les banderes oficials en totes les dependències 
municipals al llarg de tot l‟any. Per això, demanen el 
compliment d‟aquest principi de legalitat a l‟Ajun-
tament de Barcelona. 

El Sr. Cardelús contesta a la Sra. Esteller que 
l‟Ajuntament de Barcelona compleix la Llei, i que les 
tres banderes oficials estan posades a l‟edifici de 
l‟Ajuntament. 

La Sra. Esteller comenta que el Sr. Cardelús limita 
l‟Ajuntament de Barcelona només a l‟edifici de la 
plaça Sant Jaume quan té moltes més dependències 
i que l‟obligació del govern és que estiguin en totes, 
perquè, any rere any, en les festes assenyalades de 
Catalunya i Barcelona, existeix la polèmica de les 
banderes i diu que s‟ha de defugir-ne aplicant la 
normativa amb tota normalitat. Per tant, el seu grup 
torna a demanar que s‟apliqui la llei i les banderes 
oficials estiguin en totes les dependències, en totes 
les seus de districte. 

El Sr. Cardelús remarca que la llei no especifica 
que les banderes oficials hagin d‟onejar en totes les 
dependències municipals i diu que la Sra. Esteller fa 
una interpretació de la llei que va més enllà. 

El Sr. Martí expressa el vot contrari del PSC, el Sr. 
Gomà expressa el vot contrari d‟ICV-EU i A, el Sr. 
Ciurana expressa el vot contrari de CIU, la Sra. Este-
ller expressa el vot favorable del PP i la Sra. Capella 
expressa el vot contrari d'ERC. Es rebutja. 

Del Grup Municipal ERC: 
4. La Comissió de Presidència, Territori i Funció 

Pública acorda que, dins els futurs usos del Castell 
de Montjuïc com espai cívic, quedi garantida la pre-
sència i continuïtat dels usos actuals de tir amb arc i 
de l'escola d'escalada. 

La Sra. Capella comenta que en el Castell de 
Montjuïc, en tant que espai natural privilegiat de la 
muntanya, s‟han consolidat determinades pràctiques 
esportives en el recinte militar com el tir amb arc o 
l‟escalada. Explica que com s‟ha recuperat la possi-
bilitat de decidir quins han de ser els usos del Cas-
tell, com a espai municipal i per a la ciutadania, i que 

donat que les properes setmanes es coneixeran les 
conclusions del procés participatiu que conclourà en 
el pla d‟usos de Montjuïc, per això presenten aquesta 
proposició que llegeix, demanant el suport de tots els 
grups municipals. 

El Sr. Forn expressa el suport del seu grup en 
quant al tir amb arc, amb el matís pel que fa l‟activitat 
de l‟escalada, en la que s‟ha de prioritzar el mante-
niment del patrimoni, i, per tant, en cas d‟incom-
patibilitat no s‟hauria de realitzar aquesta activitat. 

La Sra. Esteller diu que el seu grup creu que no és 
el moment de plantejar en aquesta comissió els usos 
del castell, atès que ja s‟està treballant en quins po-
den ser els seus possibles usos i quin ha de ser el 
model; afegeix que ha de ser en el seu conjunt que 
s‟han de valorar els possibles usos i no de forma 
fraccionada, manifesta que no tenen cap inconveni-
ent en la continuïtat d‟aquestes activitats, i diu que el 
seu grup, pels motius exposats, en principi s‟abs-
tindria. 

El Sr. Cardelús manifesta que el govern està to-
talment a favor de què també formin part del castell 
activitats esportives. Explica que ara l‟ús del Castell 
serà més intens i que s‟han de fer compatibles totes 
les activitats, i que la nova direcció del Castell ja fa 
setmanes que treballa amb els col·lectius per trobar 
els espais més adequats i maximitzar la seva utilitza-
ció. 

La Sra. Capella agraeix el suport rebut i lamenta 
l‟abstenció del PP perquè explica que no es tracta de 
la introducció d‟un nou ús en el entorn del Castell, 
sinó que la motivació de la proposició és evitar que 
els qui han utilitzat el fossat, l‟han preservat, l‟han 
conservat i li han donat vitalitat durant tots aquests 
anys no en quedin exclosos per la realització d‟altres 
activitats, sense cap intenció de fraccionar el que 
han de ser els usos de la muntanya de Montjuïc. 

La Sra. Esteller, perquè no hi hagi una mala inter-
pretació de la seva abstenció, vota a favor aquesta 
proposició encara que continua creient que aquest 
no és el sistema per establir els usos del Castell de 
Montjuïc. 

El Sr. Martí expressa el vot favorable del PSC, el 
Sr. Gomà expressa el vot favorable d‟ICV-EU i A, el 
Sr. Forn expressa el vot favorable de CIU, la Sra. 
Esteller expressa el vot favorable del PP i la Sra. 
Capella expressa el vot favorable d'ERC. S'aprova. 

 
b) Proposicions amb contingut de Declaració insti-

tucional 
c) Precs 
 
Del Grup Municipal PP: 
5. Instar al Govern Municipal a: Incorporar pro-

gressivament el domini ".bcn" a les seves eines in-
formàtiques, pàgina web, adreces de correu electrò-
nic i blogs de l'Ajuntament de Barcelona, les seves 
empreses i organismes autònoms, posant així de 
relleu la centralitat i personalitat pròpia de la nostra 
ciutat com a capital de Catalunya. 

La Sra. Esteller llegeix el prec i recorda que el seu 
grup ja ho va plantejar a l‟any 2004, quan es van 
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debatre els diferents dominis, però li agradaria que 
Barcelona tingués el seu propi domini; reconeix la 
complexitat del tema i demana conèixer les gestions 
realitzades al respecte i la tasca realitzada per 
l‟empresa CORE al respecte. 

El Sr. García-Bragado confirma que encara no es 
té el domini i, per tant, encara no el poden implantar. 
Informa que Barcelona està preparant la seva candi-
datura per tenir el seu domini, fent lobby junt amb 
d‟altres ciutats importants, i confia que s‟aconseguirà 
en futures reunions de l‟ICAM; que en el moment que 
s‟obtingui hi haurà un pla de desplegament que no 
exclourà cap altre, sinó que complementarà els 
“.cat”, “.net”, “.org” i “.es” i que a través d‟aquesta 
comissió es comentarà i contrastarà amb detall. 

La Sra. Esteller agraeix la resposta i comenta que 
aquest domini podria utilitzar-se per difondre la força 
de Barcelona en el conjunt internacional i creu que 
és bo anar ja plantejant les alternatives a aquest pla 
per anar potenciant el domini Barcelona. 

Es dóna per tractat. 
Del Grup Municipal ERC: 
6. Que la llengua catalana també sigui considera-

da una prioritat en els plans de formació anuals de 
l'Ajuntament de Barcelona i que l'assistència als cur-
sos gaudeixi dels mateixos avantatges que la resta 
d'accions formatives que programa el departament 
de Recursos Humans. 

La Sra. Capella llegeix el prec i diu que si 
s‟analitza el Pla de Formació per al 2008 no hi apa-
reix com a prioritat el català, i és per aquest motiu 
que fan el prec, perquè els funcionaris de la casa 
tinguin idoneïtat amb el català i es puguin anar reci-
clant per atendre amb totes les condicions als ciuta-
dans i ciutadanes que s‟adrecen a l‟Ajuntament de 
Barcelona. 

El Sr. García-Bragado informa que el programa de 
llengües del Pla de Formació del 2008 ofereix la 
formació en català en dues línies; primera, els cursos 
gratuïts i amb preferència en la matriculació de les 
convocatòries obertes que organitza periòdicament 
el Consorci per a la Normalització Lingüística per a 
l‟obtenció dels títols oficials; segona, els cursos es-
pecífics per al lloc de treball que els últims anys s‟ha 
encarregat al Consorci de Promoció de la Normalit-
zació Lingüística a través del Centre de normalització 
lingüística, i que en data 16 d‟abril del 2007 es va 
signar el conveni de col·laboració amb aquest objec-
tiu. Explica que cada any, a través del diagnòstic de 
necessitats formatives es detecten les mancances 
específiques dels professionals en llengua catalana i 
es tradueixen en la implantació, al llarg de l‟any, de 
les accions formatives; que en aquest moment la 
Gerència de Recursos Humans està preparant el Pla 
de formació 2009-2011, amb què es vol donar un 
impuls al programa de llengües i a la formació en 
català com a prioritaris i, amb independència, s‟estan 
estudiant en quins casos, a més de ser un requisit 
pot ser un mèrit per determinats llocs de treball. 

La Sra. Capella diu que ja coneixien els avantat-
ges explicats sobre formació, però el que reclamen 
amb el prec és que el català sigui prioritari en els 

plans de formació i que gaudeixi dels mateixos avan-
tatges laborals que la resta de cursos, perquè això 
redunda en benefici dels ciutadans i ciutadanes de 
Barcelona. 

El Sr. Arias informa que estan en els treballs pre-
liminars d‟elaboració del Pla de formació 2009-2011, 
que es vol situar el programa de llengües com una 
prioritat, que aquest procés és molt participatiu per 
tota l‟organització, identificant les necessitats forma-
tives, i que també s‟acaba de validar amb els agents 
socials. 

Es dóna per tractat. 
 
 
d) Preguntes 
 
Del Grup Municipal CIU: 
7. Quin ha estat el procés de resposta a les 

al·legacions ciutadanes del PAM i dels PAD's 2008-
2011? En quines dates s'han realitzat aquestes? 

El Sr. Forn llegeix la pregunta i recorda que han 
estat unes cent mil aportacions, i vint-i-set mil les 
persones i entitats que hi van participar i demana 
conèixer com ha anat el procés de resposta a la ciu-
tadania, com s‟ha fet, en quins terminis i com ha 
funcionat. 

El Sr. Martí informa que la fase de retorn s‟ha rea-
litzat de forma especialment acurada i personalitza-
da, recorda el calendari del procés participatiu del 
PAM, i concreta que hi van haver 28.503 participants 
amb 85.777 aportacions, de les quals 11.497 van ser 
de la modalitat presencial, organitzades pels distric-
tes, i, per tant, contestades in situ. Explica que totes 
van ser valorades, des del punt de vista tècnic i polí-
tic, per tots els departaments municipals, transfor-
mant el document base del PAM al text que el go-
vern de l‟Ajuntament de Barcelona va aprovar a 
principis del 2008; que posteriorment es va donar 
una resposta per escrit a cadascun dels participants, 
procés lent perquè en la immensa majoria dels casos 
les demandes eren múltiples i s‟ha respost en un sol 
escrit per persona, excepte qui ha participat en el 
PAM i en el PAD, que han rebut dues respostes per 
separat, que per això s‟inicia la tramitació de les res-
postes el mes de juny; que s‟han enviat 7.672 res-
postes per correu electrònic, 10.348 per correu pos-
tal, amb una mitjana de 4 fulls per resposta, i que 
només les persones que van donar les seves dades 
errònies i les aportacions anònimes no han pogut ser 
contestades; que a les grans entitats se‟ls ha fet un 
tractament encara més individualitzat, amb reunions 
presencials amb càrrecs polítics per donar una res-
posta personalitzada a uns dossiers amb unes 400 
aportacions. Afirma que s‟ha fet un treball personalit-
zat, segmentat en funció de la interlocució habitual i 
de l‟àmbit, que a finalitzat a finals del mes de juliol; 
que a dia d‟avui només s‟han rebut 24 queixes con-
forme a què la resposta no era el que esperaven. Diu 
que la valoració de les aportacions s‟ha fet a dife-
rents nivells: el primer, les acceptades i incorporades 
al document; el segon, les assimilades, perquè es-
sencialment ja hi eren; afegeix que amb un 8,8% no 
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s‟hi estava d‟acord i així s‟ha comunicat, un 1,1% no 
eren viables i un 6,3% eren comentaris i no aportaci-
ons. Que s‟ha respost de si l‟aportació ha estat assi-
milada o acceptada, on, en quina pàgina, perquè, si 
no era viable perquè, i si no era assumible perquè. 
Felicita l‟equip de persones que hi ha treballat, sota 
la direcció del Sr. Nicolau, el Sr. Preminger, i el Sr. 
Bares, de la Direcció de Participació, perquè el pro-
ducte final ha estat plenament satisfactori en termes 
de participació. 

El Sr. Forn agraeix l‟explicació, demana tenir 
aquest informe, i pregunta el tant per cent de les 
al·legacions acceptades i les assimilades. 

El Sr. Martí respon que són 42,5% i 41,2% respec-
tivament. 

Es dóna per tractada. 
8. Com valora el govern municipal la inactivitat del 

govern espanyol alhora de presentar la modificació 
de la Llei orgànica del poder judicial que havia de fer 
possible la justícia de proximitat contemplada en la 
Carta Municipal de Barcelona? 

El Sr. Ciurana explica que dos anys després de 
l‟aprovació definitiva de la Carta Municipal, dels seus 
tres eixos principals, les competències, el finança-
ment i la justícia de proximitat, només s‟ha avançat 
en el de les competències que feia referència a la 
creació dels consorcis amb el govern de Catalunya, i 
que fan la pregunta perquè volen saber quina valora-
ció fa el govern municipal d‟aquesta inactivitat. 

El Sr. Martí confirma que la justícia de proximitat 
és un dels temes troncals de la Carta Municipal, que 
té a veure amb l‟essència de com veu el govern el 
funcionament d‟aquesta ciutat, i de com pensa que 
es poden millorar els serveis i les demandes dels 
barcelonins; però que el seu desenvolupament no és 
unilateral, sinó que intervenen les administracions 
que regulen l‟administració de justícia que són per 
llei el govern de l‟Estat, per gestió la Generalitat de 
Catalunya i el propi Poder Judicial. Explica que, per 
tant, és un objectiu complex, que l‟Ajuntament de 
Barcelona troba el recolzament de persones a títol 
individual, fins i tot d‟alguns responsables, però no 
ha trobat el suport institucional i amb dificultats 
enormes en el si del Poder Judicial, que durant dos 
anys ha estat bloquejat per debatre qualsevol qüestió 
que no fos el dia a dia. Per acabar diu que es tracta 
d‟una prioritat de l‟Ajuntament de Barcelona i del 
model de ciutat del govern, que el camí serà llarg i 
gens fàcil però que sembla que la situació del Poder 
Judicial s‟ha desbloquejat i que es continuaran les 
negociacions amb els nous responsables, amb dife-
rents estratègies i forces renovades.  

El Sr. Ciurana diu que ha trobat la resposta del Sr. 
Martí resignada; que no ha vist a l‟alcalde parlant 
amb el Sr. Zapatero, ni amb el Sr. Bermejo, ni amb la 
Ministra d‟Administracions Públiques per demanar 
que entri, tal i com era el compromís, la justícia de 
proximitat en la Llei Orgànica del Poder Judicial al 
Congrés de Diputats. Afirma que hi ha una manca de 
lideratge; pregunta que s‟ha fet de la Comissió mixta 
paritària creada entre el departament de justícia i 
l‟Ajuntament de Barcelona per preparar-la, afirma 

que no s‟ha fet res i llegeix la frase “si ningú no fa res 
l‟Ajuntament no es quedarà quiet com un estaquirot”, 
que diu va dir l‟alcalde el 21 d‟abril del 2007 a l‟hora 
de presentar el programa de justícia a les eleccions; 
pregunta on són els instructors de districte que 
l‟alcalde va dir que crearia per avançar el camí. As-
senyala que sí que depèn del govern municipal tenir 
la capacitat de posar la qüestió de justícia de proxi-
mitat sobre la taula d‟aquells que tenen capacitat per 
decidir sobre aquesta qüestió, i que si no ho fa, quí 
ho farà. Manifesta que el seu grup és molt crític per 
la seva inactivitat al respecte, tant amb el govern 
espanyol, que ni contempla ni pretén contemplar la 
justícia de proximitat, com amb el Consell General 
Poder Judicial i, naturalment, amb l‟Ajuntament de 
Barcelona que no ha estat capaç de complir un com-
promís de la Carta Municipal. Demana que el govern 
sigui conscient de la importància d‟aquest tema. 

El Sr. Martí recorda que les bases per negociar la 
justícia de proximitat són de l‟any 2006, quan 
s‟aprovà el tram estatal de la carta; que des del 2006 
hi ha la circumstància explicada en la seva interven-
ció anterior; i que per a CiU tots els temes han 
d‟estar sobre la taula perquè, en realitat, no té cap 
estratègia clara i només intenta desgastar. Diu que hi 
ha temes que s‟han de portar amb discreció i que 
s‟han de treballar fins que realment es poden expli-
car perquè sinó sempre hi ha algú que té interès a 
boicotejar-lo. Es reafirma en la estratègia del govern; 
explica que hi ha temes que demanen uns processos 
de maduració i no perquè es diguin en veu alta es 
resolen més o menys; i quant a l‟Instructor municipal, 
que depèn de l‟Ajuntament, explica que és un proce-
diment que pretén ser complementari a la Justícia de 
proximitat, que està en el PAM i que es posarà en 
marxa durant aquest mandat. 

Es dóna per tractada. 
Del Grup Municipal PP: 
9. Quines actuacions té previst prendre el Govern 

de la ciutat de Barcelona davant la col·locació de la 
senyera estelada al balcó del Districte de Gràcia el 
passat 10 de setembre i quines actuacions prendrà 
aquest Govern per tal d'evitar que es tornin a produir 
aquests fets? 

La Sra. Esteller explica que en la Diada es va po-
sar la bandera estel·lada al Districte de Gràcia, ban-
dera que recorda no és oficial i que, per tant, hi va 
haver un incompliment legal per part d‟alguns mem-
bres d‟aquest consistori i per aquest motiu demana 
saber quines actuacions té previst prendre el Govern 
de la ciutat de Barcelona per tal d'evitar que es tornin 
a produir aquests fets. 

El Sr. Martí informa que el govern va actuar opor-
tunament retirant la bandera, i afegeix que si tornés a 
passar tornarà a fer el mateix esperant que, en 
aquest cas el PP faci actuï diferent. Demana no fer 
més guerra de banderes; que s‟atengui a la llei i a la 
normalitat; i que davant de situacions extraordinàries 
es procedeixi amb la màxima normalitat sense ins-
trumentalitzar-les per buscar redits polítics. 

La Sra. Esteller diu que el Sr. Martí aplica l‟atac 
com a millor defensa, que no dóna explicacions ni 
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assumeix la seva responsabilitat per uns acords 
il·legals presos en el Consell de Districte, i que car-
rega en els altres aquesta responsabilitat. Afirma i 
reitera que l‟actuació del PP va ser impecable; que 
quan se‟ls va convocar van assistir a la reunió prèvia 
per dir que, en base al principi de legalitat, no es 
podia celebrar una junta de portaveus per prendre un 
acord que no era de la seva competència, i esmenta 
l‟art. 22 de les Normes reguladores de funcionament 
dels districtes. Diu que el govern hauria d‟haver ac-
tuat prèviament, impedint la seva celebració i que la 
secretària del districte hauria d‟haver informat 
d‟aquesta incompetència. Assenyala, que la normati-
va que regula els acords il·legals i els que no 
s‟ajusten a l‟ordenament jurídic, preveu que se‟n pot 
suspendre la seva execució o bé l‟alcalde els pot 
revocar; i retreu al govern que en comptes d‟evitar 
l‟adopció de l‟acord, s‟adoptés l‟acord amb el seu vot 
favorable, tal i com reflecteix l‟acta, quan era un 
acord il·legal, i recorda que un cop celebrada la junta 
de portaveus es va col·locar al balcó del districte la 
bandera independentista, quan no es podia col·locar. 
Diu que el govern hauria d‟haver evitat la col·locació 
de la bandera independentista, però que no ho va fer 
perquè ha perdut la seva autoritat, quan membres 
propis del consell municipal del districte incompleixen 
la llei. Pregunta què pensa fer el govern per tenir 
autoritat, per fer complir la llei, i que no tornin a suc-
ceir aquests fets en el futur. 

El Sr. Martí recorda que el president del Districte 
de Gràcia, en virtut de les seves responsabilitats i les 
seves capacitats, va convocar una Junta de Porta-
veus. Explica que el govern va manifestar al presi-
dent, abans i durant la reunió, que creia que estava 
equivocat; que el govern, després de la reunió, va 
recórrer aquest acte. Recorda que el govern va estar 
allà discutint i dient que no, cosa que no va fer el PP 
perquè va marxar de la reunió. Diu que el govern va 
demanar un informe a Secretaria General qui va 
ratificar la seva posició, expressant que aquell acord 
no era vàlid perquè no s‟havia pres de la manera 
legalment establerta i, per tant, el govern no va donar 
compliment a aquest acord i no va procedir a posar-
la. Explica que tres regidors d‟aquest Ajuntament, 
dos d‟ERC i una de CiU, van agafar una bandera i la 

van posar al balcó; que, tot seguit, el govern, en 
compliment dels seus deures, va retirar-la, i creu que 
no era necessari fer venir la Guàrdia Urbana per 
increpar aquests tres regidors, encara que sembla 
que al PP sí li interessa un enfrontament, primer 
perquè va marxar de la Junta de Portaveus sense 
donar el seu posicionament i, segon, perquè ha re-
clamat tocar aquest tema posant-lo en dos punts de 
l‟ordre del dia d‟avui. Afirma que el govern intenta no 
contradir el necessari funcionament dels òrgans i 
l‟estabilitat municipal, i que parteix del principi de 
prudència. 

La Sra. Esteller diu que el Sr. Martí acaba de fer 
palesa la seva impotència de no poder exercir la 
seva autoritat i de ser respectat pels membres muni-
cipals; que el govern, per la seva ambigüitat, està 
caient en la dinàmica d‟anar permetent qüestions 
que infringeixen la llei i que, per tant ningú els fa cas. 
Demana que el govern ho arregli, que el PP ha pre-
sentat aquests punts de l‟ordre del dia no per fer 
guerra de banderes sinó perquè es compleixi la lega-
litat, i pregunta què pensa fer el govern perquè això 
no torni a passar. 

El Sr. Martí recorda a la Sra. Esteller, parlant de 
donar la cara i fer-se respectar, que el PP va marxar 
de la reunió i no va donar la cara, i que és a posterio-
ri que fa preguntes per quedar bé. Deixa palès que el 
govern va afrontar aquesta situació des del principi 
amb tranquil·litat, coherència i perseverància per no 
portar-la justament on hagués volgut el PP. 

 
Es dóna per tractada. 
 
e) Seguiment Proposicions / Declaracions de Grup 
f) Seguiment i control mitjans de comunicació 
 
f.1) Precs 
f.2) Preguntes 
 
 
VI) Mocions 
 
No havent-hi altres assumptes per tractar, la Pre-

sidència aixeca la sessió a les onze hores i quinze 
minuts. 
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Comissió de Sostenibilitat, Serveis Urbans i Medi Ambient 
 
 
 

Acta de la sessió celebrada el dia 17 de setembre 
de 2008 i aprovada el dia 24 d'octubre de 2008 

 
 
A la sala President Lluís Companys de la casa de 

la ciutat, el 17 de setembre de 2008, s‟hi reuneix la 
Comissió de Sostenibilitat, Serveis Urbans i Medi 
Ambient, sota la presidència de la Ima. Sra. Imma 
Mayol i Beltran. Hi assisteixen les Imes. Sres. i els 
Ims. Srs.: Xavier Florensa i Cantons, Francesc Nar-
váez i Pazos, Carmen Andrés i Añón, Guillem Espriu 
i Avendaño, Jaume Ciurana i Llevadot, Raimond 
Blasi i Navarro, Mercè Homs i Molist, Emma Balseiro 
i Carreiras, assistits pel secretari general de la Cor-
poració, Sr. Jordi Cases i Pallarès, que certifica. 

També hi són presents els Srs.: Jordi Campillo i 
Gámez, gerent de Medi Ambient, Ignasi Cardelús i 
Fontdevila, delegat de Presidència i Relacions Insti-
tucionals. 

Excusen la seva absència les Imes Sres. i els Ims. 
Srs.: Ramon García-Bragado i Acín, Montse Sán-
chez i Yuste, Sara Jaurrieta i Guarner, Joan Puigdo-
llers i Fargas, Alberto Villagrasa i Gil, Jordi Cornet i 
Serra. 

S‟obre la sessió a les divuit hores i cinc minuts. 
 

I) Aprovació de les actes de les sessions de 16 de 
juliol i 9 de setembre de 2008. 

S'aproven. 
 

II) Part Informativa 
 
a) Despatx d'ofici 
 
En compliment de l'article 63.1 del Reglament or-

gànic municipal, es comuniquen les resolucions se-
güents: 

 
1. Àrea de Medi Ambient 

Del gerent municipal, de data 23 de juliol de 2008, 
que aprova el plec de clàusules i convoca concurs, 
per adjudicar el contracte de treballs de direcció d'o-
bra i assistència tècnica als contractes de manteni-
ment de paviments zones est i oest, per als exercicis 
2008-2010, i per un import de 550.000 euros. 

 
2. Àrea de Medi Ambient 

Del gerent municipal, de data 31 de juliol de 2008, 
que aprova el plec de clàusules i convoca concurs, 
per adjudicar el contracte per a l'extensió de la xarxa 
de RPRSU del carrer Taulat i ramals associats, per 
als exercicis 2008-2009, i per un import de 908.950 
euros. 

 
3. Àrea de Medi Ambient 

Del gerent municipal, de data 31 de juliol de 2008, 
que aprova el plec de clàusules i convoca concurs, 

per adjudicar el contracte per al subministrament a la 
muntanya de Montjuïc amb aigua regenerada de la 
depuradora del Prat, per als exercicis 2008-2009, i 
per un import d'1.506.149,42 euros. 

 
4. Àrea de Medi Ambient 

Del gerent municipal, de data 31 de juliol de 2008, 
que aprova el plec de clàusules i convoca concurs, 
per adjudicar el contracte per al col·lector del passeig 
Circumval·lació i obres associades, per als exercicis 
2008-2009, i per un import d'1.094.200 euros. 

 
5. Àrea de Medi Ambient 

Del gerent municipal, de data 31 de juliol de 2008, 
que aprova el plec de clàusules i convoca concurs, 
per adjudicar el contracte per al col·lector del carrer 
Fulton-Riera d'Horta i obres associades, per als exer-
cicis 2008-2009, i per un import d'1.094.200 euros. 

 
6. Àrea de Medi Ambient 

Del gerent municipal, de data 31 de juliol de 2008, 
que aprova el plec de clàusules i convoca concurs, 
per adjudicar el contracte per a la construcció de cinc 
punts verds de barri, per als exercicis 2008-2009, i 
per un import d'1.119.200 euros. 

 
7. Àrea de Medi Ambient 

Del gerent municipal, de data 31 de juliol de 2008, 
que aprova el plec de clàusules i convoca concurs, 
per adjudicar el contracte per al desdoblament de la 
central de RPRSU de la Vila Olímpica, per als exer-
cicis 2008-2009, i per un import d'1.794.842,84 eu-
ros. 

 
8. Àrea de Medi Ambient 

Del gerent municipal, de data 31 de juliol de 2008, 
que aprova el plec de clàusules i convoca concurs, 
per adjudicar el contracte per a la consolidació de 
connexions a la xarxa general de RPRSU, per als 
exercicis 2008-2009, i per un import d'1.992,056,43 
euros. 

 
9. Àrea de Medi Ambient 

Del gerent municipal, de data 31 de juliol de 2008, 
que aprova el plec de clàusules i convoca concurs, per 
adjudicar el contracte per a la xarxa local dels districtes 
de Ciutat Vella, Eixample i Sants, per als exercicis 
2008-2009, i per un import de 3.159.424,53 euros. 

 
10. Àrea de Medi Ambient 

Del gerent municipal, de data 1 de setembre de 
2008, que aprova el plec de clàusules i convoca con-
curs, per adjudicar el projecte operació 5 dels 
col·lectors i sistemes reguladors, projecte 5 de la 
millora del sifó del Salt del Moltó i obres associades, 
per als exercicis 2008-2009, i per un import 
d'1.019.337,34 euros. 
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11. Àrea de Medi Ambient 
Del gerent municipal, de data 1 de setembre de 

2008, que aprova el plec de clàusules i convoca con-
curs, per adjudicar el contracte del projecte operació 
4 xarxa local clavegueram de Barcelona, projecte 2 
xarxa local dels districtes de les Corts i de Sarrià-
Sant Gervasi, per als exercicis 2008-2009, i per un 
import de 3.523.947,82 euros. 

 
12. Àrea de Medi Ambient 

Del gerent municipal, de data 1 de setembre de 
2008, que aprova el plec de clàusules i convoca con-
curs, per adjudicar el contracte de les obres de millo-
ra de la senyalització horitzontal dels districtes de les 
Corts, de Sarrià-Sant Gervasi d'Horta-Guinardó, de 
Nou Barris de Sant Andreu i de Sant Martí, per als 
exercicis 2008-2009, i per un import de 582.456,18 
euros. 

 
13. Àrea de Medi Ambient 

Del gerent municipal, de data 1 de setembre de 
2008, que aprova el plec de clàusules i convoca con-
curs, per adjudicar el contracte de les obres de millo-
ra de la senyalització vertical dels districtes de Sants-
Montjuïc, de Sarrià-Sant Gervasi, de Gràcia i de Sant 
Martí, per als exercicis 2008-2009, i per un import de 
341.405,82 euros. 

 
14. Districte de Sant Andreu 

Del gerent municipal, de data 23 de juliol de 2008, 
que aprova el plec de clàusules i convoca concurs, 
per adjudicar el contracte del Pla de millora integral 
de l'espai públic al districte de Sant Andreu, per als 
exercicis 2008-2011, i per un import de 2.260.000 
euros. 

 
15. Àrea de Medi Ambient 

Del gerent municipal, de data 23 de juliol de 2008, 
que adjudica a la societat Coynsa Dos Mil, SL el con-
tracte de millora de la xarxa de drenatge als entorns 
dels carrers Andrade i Agricultura, fase 2, col·lector 
del carrer Cantàbria i obres associades, per als exer-
cicis 2008-2009, i per un import d'1.849.655 euros. 

 
16. Àrea de Medi Ambient 

Del gerent municipal, de data 23 de juliol de 2008, 
que adjudica a la societat SGS Tecnos, SA el con-
tracte d'execució de les funcions de coordinació de 
seguretat i salut en fase d'execució de les obres 
finançades per fons de cohesió, per als exercicis 
2008-2010, i per un import de 170.932,96 euros. 

 
17. Àrea de Medi Ambient 

Del gerent municipal, de data 23 de juliol de 2008, 
que adjudica a la societat API Movilidad, SA el con-
tracte de servei de distribució i retirada de tanques en 
actes públics a la ciutat de Barcelona, per als exercicis 
2008-2010, i per un import d'1.070.000 euros. 

 
18. Àrea de Medi Ambient 

Del gerent municipal, de data 1 de setembre de 
2008, que adjudica a la societat Payma Cotas, SA el 

contracte de la direcció integrada de les obres del 
Pla de millora integral de l'espai públic, per als exer-
cicis 2008-2011, i per un import de 2.618.250 euros. 

 
19. Àrea de Medi Ambient 

Del gerent municipal, de data 1 de setembre de 
2008, que aprova el plec de clàusules i convoca con-
curs, per adjudicar el contracte del projecte operació 
4 xarxa local clavegueram de Barcelona, projecte 3 
xarxa local dels districtes de Gràcia i d'Horta-
Guinardó, per als exercicis 2008-2009, i per un im-
port de 3.402.446,20 euros. 

 
20. Àrea de Medi Ambient 

Del gerent municipal, de data 1 de setembre de 
2008, que adjudica a la societat FCC, Fomento 
Construcciones y Contratas, SA el contracte de les 
obres per a l'estalvi d'aigua a deu fonts ornamentals 
de Barcelona, actuació 1, districtes de Ciutat Vella, 
de l'Eixample, de Sants-Montjuïc, de les Corts, de 
Sarrià-Sant Gervasi, de Gràcia, d'Horta-Guinardó i 
de Sant Martí, per als exercicis 2008-2009, i per un 
import d'1.950.975,41 euros. 

 
21. Àrea de Medi Ambient 

Del gerent municipal, de data 1 de setembre de 
2008, que adjudica a la societat FCC Fomento Cons-
trucciones y Contratas, SA, el contracte de les obres 
per a l'estalvi d'aigua a nou fonts ornamentals de 
Barcelona, actuació 2, districtes de Ciutat Vella, de 
l'Eixample, de Sants-Montjuïc, de les Corts, de Grà-
cia, d'Horta-Guinardó i de Sant Martí, per als exerci-
cis 2008-2009, i per un import d'1.793.557,81 euros. 

 
22. Àrea de Medi Ambient 

Del gerent municipal, de data 1 de setembre de 
2008, que adjudica a la societat UTE Searsa-Acsa 
fonts ornamentals, el contracte de les obres per a 
l'estalvi d'aigua a onze fonts ornamentals de Barce-
lona, actuació 3, districtes de Ciutat Vella, de Sants-
Montjuïc, de les Corts, de Gràcia, d'Horta-Guinardó, 
de Nou Barris i de Sant Martí, per als exercicis 2008-
2009, i per un import de 2.233.475,60 euros. 

 
23. Àrea de Medi Ambient 

Del gerent municipal, de data 1 de setembre de 
2008, que adjudica a la societat Comsa Medio Am-
biente, S.L. el contracte de les obres per a l'estalvi 
d'aigua a onze fonts ornamentals de Barcelona, ac-
tuació 4, districtes de Ciutat Vella, de Sants-Montjuïc, 
de les Corts, de Nou Barris, i de Sant Martí, per als 
exercicis 2008-2009, i per un import d'1.995.486,56 
euros. 

 
Acord de la Comissió de Govern de 10 de setembre 
de 2008: 

 
24. Aprovar el text articulat i els sis annexos del 

Contracte-programa a subscriure entre l'Ajuntament 
de Barcelona, i l'empresa mixta Clavegueram de 
Barcelona, SA (CLABSA), reguladora dels compro-
misos entre ambdues entitats, pel període 2008-
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2009, per un import total de 9.534.000 euros, dels 
quals 4.767.000 euros corresponen a l'any 2008; i 
4.767.000 euros a l'any 2009, relatius al desenvolu-
pament del clavegueram a la ciutat de Barcelona i 
derivat de la concessió atorgada a CLABSA, per 
acord del Consell Plenari de l'Ajuntament de Barce-
lona, de 3 de març de 1992; i delegar en la Ima. Sra. 
Imma Mayol i Beltran, tinenta d'alcalde de Medi Am-
bient, l'aprovació dels expedients de modificació o 
ampliació del Contracte-programa, si fos necessari, i 
sempre que no superin, amb aquest, les quanties i 
termini fixats a l'article 16.f) de la Carta Municipal de 
Barcelona i la representació de la corporació perquè 
pugui subscriure l'esmentat Contracte-programa. 

La Sra. Mayol ofereix als membres la possibilitat 
de facilitar-los els expedients que creguin conveni-
ents, un cop llegida la relació dels mateixos. 

El Sr. Ciurana demana que el despatx d‟ofici 
s‟imprimeixi a doble cara per tal d‟aprofitar millor els 
fulls. 

La Sra. Mayol explica que en aquesta sessió no 
es presenta cap mesura de govern ni cap informe 
atès que el seu contingut, que versaria sobre temes 
de contaminació acústica, està essent tractant fora 
de la comissió, tot recordant que, abans d‟ahir, es 
van reunir tots els Grups per tractar aquest tema de 
forma conjunta. 

 
b) Mesures de govern 
c) Informes 
d) Compareixences Govern municipal 
 
A la Comissió:  
1. Sol·licita la presència del responsable polític 

encarregat de l'Organització del IV Congrés Mundial 
de la Natura, amb la finalitat que informi sobre la 
celebració del seu quart certamen i que tindrà lloc els 
propers dies 5 al 14 d'octubre a Barcelona i de la 
repercussió que l'esmentat Congrés tindrà per a la 
ciutat. 

La Sra. Mayol manifesta que l‟Ajuntament de Bar-
celona no organitza el Congrés de la UICN i que ella 
mateixa és la persona encarregada de fer-ne el se-
guiment. Per fer l‟explicació sol·licita la col·laboració 
de la Sra. Núria Costa, directora de Serveis d‟Edu-
cació Ambiental, perquè, si s‟escau, l‟ajudi a concre-
tar algun element. 

Tot seguit, demana que es reparteixi als membres 
una còpia de l‟acta del Consell Municipal de Medi 
Ambient i Sostenibilitat on consta la compareixença 
de la Sra. Puri Canals, presidenta de DEPANA, on 
va explicar, detalladament, el congrés de la UICN i, 
per tant, els membres podran ampliar la informació. 
Considera que la Sra. Canals és la persona més idò-
nia per fer l‟explicació sobre aquest tema, atès que és 
la vicepresidenta de la UICN i lidera l‟organització 
d‟aquest projecte. En aquest punt, comunica que, ja fa 
un temps, la Sra. Canals ha dimitit com a organitzado-
ra del congrés perquè opta per la presidència de la 
UICN i, per això, li desitja molta sort.  

A continuació, explica que el congrés l‟organitza la 
UICN, la Organització Mundial per a la Natura, amb 

la col·laboració de Barcelona, que n‟és la ciutat amfi-
triona. Diu que la UICN és la xarxa per a la conser-
vació de la natura més important del món i que acull 
membres de més de 140 països; més de 83 estats; 
125 agències governamentals; i més de 900 ONG. 
Considera que és una organització una mica estra-
nya a escala mundial, atès que agrupa organitzaci-
ons governamentals, temps que en forma part la 
Generalitat de Catalunya, i ONG. Seguidament, co-
menta que hi ha 10.000 científics vinculats a aquesta 
organització i que té 42 oficines arreu del món i, so-
bretot, destaca que té el reconeixement oficial de 
Nacions Unides. 

Quant al congrés que es farà a Barcelona, explica 
que és l‟esdeveniment col·lectiu més important rela-
tiu a la conservació que es fa en el món i que el pa-
trocinen el govern d‟Espanya i el de la Generalitat de 
Catalunya, mentre que l‟Ajuntament de Barcelona i la 
Diputació de Barcelona hi fan una aportació impor-
tant. Diu que tindrà lloc en el Centre de Convencions 
Internacional de Barcelona i que el seu objectiu és 
millorar la forma de gestió del medi ambient natural 
per al desenvolupament humà, social i econòmic. En 
concret, precisa que el congrés es desenvoluparà 
entorn de tres grans temes: 1. Un nou clima pel can-
vi; 2. Ecosistemes sans, gent sana; i 3. Preservar la 
diversitat de la vida. A més, explica que durant els 
primers dies el congrés estarà obert a tothom i, des-
prés, tindrà lloc l‟assemblea dels membres de UICN 
on es faran debats i s‟adoptaran resolucions. Es 
preveu una assistència d‟aproximadament 8.000 
persones, on hi haurà un alt nivell de representació 
política, funcionaris de més de 150 països, represen-
tants d‟ONG, funcionaris de Nacions Unides, cientí-
fics, empresaris, líders socials i ciutadania interessa-
da. Manifesta que el congrés elaborarà un llegat, 
anomenat “El llegat de Barcelona”, amb propostes 
per a un món més sostenible; s‟acordarà el programa 
de treball de la UICN per als propers 4 anys; i 
s‟elegirà el seu president o presidenta, càrrec al qual 
es presenta la Sra. Canals. 

Tot seguit, informa que s‟ha signat un memoràn-
dum d‟acord entre el Ministeri de Medi Ambient, el 
Departament de Medi Ambient i Habitatge de la Ge-
neralitat de Catalunya i la UICN; un conveni de 
col·laboració entre la Diputació de Barcelona i la 
UICN; i un altre conveni de col·laboració entre 
l‟Ajuntament de Barcelona i la UICN. 

Respecte a les aportacions econòmiques, indica 
que la del Ministeri de Medi Ambient és de 3,5 mili-
ons d‟euros; la de la Generalitat de Catalunya és de 
2,5 milions d‟euros; la de la Diputació de Barcelona 
és de 500.000 euros; i la de l‟Ajuntament de Barce-
lona és d‟1 milió d‟euros, que es divideix en dues 
partides: 750.000 euros en concepte d‟aportació 
econòmica no finalista i 250.000 euros, en concepte 
de lloguer del centre de convencions.  

Quant al paper que hi juga Barcelona, explica que 
la ciutat és el marc on es desenvoluparan les activi-
tats del congrés; que estarà present en el pavelló 
català, juntament amb les altres institucions i, per 
tant, s‟explicitaran les característiques de Barcelona i 
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la seva aportació. A més, explica que durant la cele-
bració del congrés es produiran altres esdeveni-
ments que estan relacionats amb el tema. En con-
cret, indica que es farà una conferència sobre el pic 
del petroli organitzada per AEREN ASPO, així com 
una trobada d‟EcoUnion. També, diu que es lliurarà 
el premi Ramon Margalef d‟Ecologia per part del 
president de la Generalitat de Catalunya, i que es 
farà la convocatòria “Sailing to Barcelona”, una con-
gregació de vaixells oceanogràfics al Port Vell, que 
es complementarà amb una carpa, tot precisant que 
aquesta activitat de divulgació de la protecció de la 
biodiversitat ha estat informada a totes les escoles. A 
més, informa que es farà un festival Imax de la natu-
ra on es presentaran cinc pel·lícules diferents sobre 
la conservació de la natura en sessions obertes du-
rant les tardes i específiques per a escolars durant 
els matins. A part de tot això, explica que també es 
faran activitats de promoció de la ciutat i de difusió 
del congrés amb banderoles perquè la ciutadania se 
n‟assabenti.  

Per últim, manifesta que, com a ciutat, es faran di-
ferents intervencions en el congrés, on hi haurà vo-
luntariat que participarà en les tasques de suport, i 
que l‟Ajuntament de Barcelona ha convidat a partici-
par tots els membres del Consell Municipal de Medi 
Ambient i Sostenibilitat que hi vulguin participar, així 
com els signants de l‟Agenda 21. 

Finalment, recomana als membres la lectura de 
l‟acta que se‟ls ha repartit on consta la intervenció de 
la Sra. Puri Canals sobre aquest tema. 

La Sra. Balseiro agraeix l‟explicació de la Sra. 
Mayol, però hagués preferit que haguessin compare-
gut persones més directament involucrades en 
aquest tema. 

La Sra. Mayol manifesta que, des d‟un principi, 
ella va ser la primera interessada perquè fos així, 
però se la va informar que l‟acord de la Junta de 
Portaveus no contempla la possibilitat de sol·licitar la 
compareixença de persones alienes a l‟Ajuntament, 
sinó només de responsables polítics o tècnics de 
l‟Ajuntament. 

La Sra. Balseiro considera que l‟acord de la Junta 
de Portaveus no posa cap impediment a l‟hora de 
definir expressament les persones que compareguin 
i, en aquest sentit, diu que les voluntats polítiques es 
demostren amb fets i no només amb paraules. Agra-
eix la mostra de bona voluntat de la presidenta però 
espera que, de cara al futur, entre tots plegats es 
pugui avançar per tal de permetre la compareixença 
de persones que puguin informar més obertament 
dels temes. En concret, manifesta que en la Comis-
sió de Promoció Econòmica, Ocupació i Coneixe-
ment molt sovint intervenen persones que no són 
tècnics de l‟Ajuntament de Barcelona, com en la 
sessió d‟ahir, on hi havia un representant de 
l‟Autoritat del Port de Barcelona. No obstant, agraeix 
l‟acta que se‟ls ha lliurat per escrit, tot indicant que 
haurà d‟esperar a llegir-la per tenir més informació 
sobre el congrés que, si bé tindrà lloc d‟aquí menys 
de dues setmanes, fins ara no se n‟havia informat en 
aquesta comissió. 

Per altra banda, sense saber si aquesta informa-
ció consta en la documentació lliurada, pregunta si 
s‟ha valorat la repercussió del congrés en favor de la 
sensibilització i conscienciació del conjunt de la ciu-
tadania de Barcelona. També, demana saber el de-
tall de les aportacions de l‟Ajuntament de Barcelona 
al congrés, així com el seguiment que en poden fer 
els mitjans de comunicacions a escala internacional i 
nacional, atès que es tracta d‟un tema bàsic per a la 
ciutadania en general i paga la pena que Barcelona 
també sigui coneguda per la seva sensibilitat al res-
pecte. 

El Sr. Ciurana expressa el suport absolut del seu 
Grup a la organització del congrés. Considera que, si 
bé 7,5 milions d‟euros provinents de recursos públics 
és una quantitat important, la causa a la que es des-
tinen s‟ho val. També, manifesta el suport del seu 
Grup a les organitzacions més directament implica-
des amb l‟esdeveniment i desitja molta sort a la Sra. 
Puri Canals, expresidenta de DEPANA, que va ser 
medalla d‟honor de la ciutat en l‟any 2007, en la seva 
possible elecció com a presidenta de la UICN. 

El Sr. Florensa agraeix la informació facilitada, 
que el seu Grup ja coneixia, atès que també es va 
lliurar en el Consell Municipal de Medi Ambient i Sos-
tenibilitat. Felicita el fet que aquest congrés d‟abast 
mundial hagi escollit Barcelona com a lloc on cele-
brar-se, tot considerant que és un reconeixement a 
les moltes entitats que, fa anys, estan treballant en 
l‟àmbit ambiental i del medi ambient. 

Per últim, creu que serà molt interessant assistir-hi 
per tal de poder treure idees per a projectes que 
després es puguin aplicar en les polítiques de la 
ciutat. 

El Sr. Narváez celebra el fet que aquest congrés 
es faci a Barcelona, tot considerant que és un esde-
veniment molt important per a la ciutat. 

La Sra. Mayol manifesta que, en relació al contin-
gut, el congrés serà una bona oportunitat per difon-
dre les polítiques sobre biodiversitat de la ciutat amb 
un alt nivell mediàtic, tot considerant que la ciutat 
farà una bona acollida del congrés i se‟n podrà bene-
ficiar.  

Quant a les qüestions formals, expressa que cal 
distingir entre els informes, on poden intervenir per-
sones externes a l‟Ajuntament, i les compareixences, 
on això no és possible. Destaca que ella era molt 
partidària de que pogués comparèixer la Sra. Puri 
Canals, atès que per al govern no és cap problema, 
sinó al contrari. I, en canvi, es va acollir al reglament 
que no ho té previst. A més, si es té en compte el 
text de la sol·licitud de compareixença, que estableix: 
“Sol·licitar la presència del responsable polític encar-
regat de l‟Organització del IV Congrés Mundial de la 
Natura (...)”, precisa que de responsable polític en-
carregat de l‟organització no n‟hi ha cap i que, en 
qualsevol cas, el responsable polític encarregat del 
seguiment per part de l‟Ajuntament és ella mateixa i 
no la Sra. Puri Canals. 

La Sra. Balseiro manifesta que quan el seu Grup 
sol·licita informació no significa que una part se‟ls 
hagi de facilitar verbalment i l‟altra per escrit pel fet 
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que no estigui present la persona responsable 
d‟informar. Si bé agraeix la documentació que els ha 
estat lliurada, lamenta haver d‟esperar a llegir-la per 
estar informada. 

La Sra. Mayol conclou dient que, tenint en compte 
que hi ha membres del Grup Municipal del PP en el 
Consell Municipal de Medi Ambient i Sostenibilitat, el 
dia 18 de desembre de 2007 podien haver assistit a 
la sessió i escoltar, en directe, la intervenció de la 
Sra. Puri Canals. 

Es dóna per tractada. 
 
 

III) Propostes a dictaminar 
 
a) Ratificacions 
b) Propostes d'acord 
 
 

IV) Part decisòria / Executiva 
 
a) Ratificacions 
b) Propostes d'acord 
c) Proposicions 
 
 

V) Part d'impuls i control 
 
a) Proposicions / Declaracions de Grup 
 
Del Grup Municipal CIU: 
2. Demanar al govern municipal que estudiï les 

condicions recomanables per fer una coberta vegetal 
als edificis municipals, per tal de millorar-ne les con-
dicions bioclimàtiques i contribuir a la lluita contra el 
canvi climàtic. 

El Sr. Blasi llegeix el text d‟aquesta Proposi-
ció/Declaració de Grup tot dient que la seva finalitat 
és aprofitar les propietats ecològiques per tal de faci-
litar la introducció de vegetació a les parts superiors 
dels edificis, en aquest cas, municipals que així ho 
permetin i, a la vegada, servir d‟exemple perquè 
altres edificis de la ciutat ho puguin contemplar. Ex-
plica que la vegetació, a més de millorar la qualitat 
de l‟aire, amorteix el soroll, és un bon absorbent na-
tural de CO2, i possibilita el retorn de la vida animal a 
la ciutat. També, diu que és un bon absorbent 
d‟aigua perquè aprofita un 70% de l‟aigua de pluja 
per al seu manteniment i, a la vegada, redueix 
l‟aportació al clavegueram, de manera que pot evitar 
que se saturi. Igualment, comenta que és un sistema 
eficient d‟estalvi energètic, tot recordant que hi ha 
estudis que estableixen que, a l‟estiu, pot suposar un 
estalvi del 25% dels aires condicionats i, a l‟hivern, 
un estalvi del 50% de pèrdues de calor. Per tot això 
exposat, conclou dient que és una bona solució i 
demana que la vegetació sigui l‟autòctona de la ciu-
tat, és a dir, la vegetació mediterrània. 

Per acabar, recorda que aquesta és una tradició ja 
assumida en altres cultures i que, des dels anys 80, 
s‟ha anat recuperant en diferents ciutats del món.  

La Sra. Balseiro expressa el vot favorable del seu 
Grup a aquesta iniciativa. 

El Sr. Florensa manifesta el vot favorable del seu 
Grup a aquesta Proposició/Declaració de Grup en la 
mesura que el que es planteja és elaborar un estudi 
sobre aquesta possibilitat. En aquest sentit, si bé no 
té cap inconvenient en què s‟estudiï si en un edifici 
concret es pot aplicar una coberta d‟aquest tipus, 
creu que aquest no és un model pel que calgui apos-
tar. Considera que les cobertes de tots els edificis 
han de servir per generar energia i aprofitar les ai-
gües pluvials, de manera que s‟hi han de col·locar 
plaques fotovoltaiques i dipòsits pluvials, com així ho 
va sol·licitar el seu Grup en una iniciativa presentada 
fa uns mesos.  

El Sr. Narváez expressa el vot favorable del seu 
Grup a aquesta iniciativa tot celebrant que el Grup 
Municipal de CIU faci una proposta en un sentit molt 
similar al que estableix el Programa d‟Actuació Muni-
cipal de l‟Ajuntament de Barcelona. A tal efecte, com 
que el seu Grup n‟és l‟impulsor, manifesta que el 
sentit del seu vot no pot ser un altre que el positiu. 
En aquest punt, recorda que no és un tema de què 
se‟n parli ara, sinó que en l‟anterior mandat, en edifi-
cis del 22@ ja es van posar cobertes vegetals amb la 
mateixa finalitat, tot coincidint amb el Sr. Blasi que en 
alguns casos serà factible i en d‟altres no.  

La Sra. Mayol manifesta el suport del seu Grup a 
aquesta proposta, tot compartint els arguments es-
grimits respecte a les bondats d‟aquest tipus de co-
berta, i considera que mereix la pena que l‟estudi 
prevegi en quines condicions es pot fer, com es pot 
fer, en quina tipologia és més convenient la ins-
tal·lació fotovoltaica, si són compatibles i a quin ni-
vell, etc., atès que, al final, aquestes experiències a 
escala municipal tenen molt de valor i poden conver-
tir-se en un criteri més generalitzat que pot donar lloc 
a una normativa sobre el tema. 

Per acabar, reitera el sentit favorable del seu vot 
tenint en compte que aquesta iniciativa és coherent 
amb la proposta 2.1.1 del Programa d‟Actuació Mu-
nicipal, dins la línia 2.1 –Verd i biodiversitat-, que és 
impulsar les cobertes verdes en edificis públics.  

El Sr. Blasi agraeix els posicionaments dels Grups 
i manifesta que en la versió del Programa d‟Actuació 
Municipal que es va facilitar al seu Grup no hi figura 
aquesta proposta. Al respecte, diu que en la pàgina 
71, apartat 2.1.1., s‟estableix com a objectiu 1: “In-
crementar i millorar la qualitat dels espais verds”.  

Per acabar, conclou que es tracta d‟una qüestió 
exemplificadora que no és necessàriament incompa-
tible amb l‟ús que actualment s„està donant a algu-
nes cobertes i, per tant, no es tracta de preferir un 
cobriment vegetal en lloc de produir energia fotovol-
taica. 

La Sra. Mayol li assegura que aquesta proposta 
és una línia prevista en el Programa d‟Actuació Mu-
nicipal de l‟Ajuntament de Barcelona. 

El Sr. Narváez expressa el vot favorable del PSC, 
la Sra. Mayol expressa el vot favorable d‟ICV-EU i A, 
el Sr. Blasi expressa el vot favorable de CIU, la Sra. 
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Balseiro expressa el vot favorable del PP i el Sr. 
Florensa expressa el vot favorable d'ERC. S'aprova. 

Del Grup Municipal PP: 
3. La Comissió de Sostenibilitat, Serveis Urbans i 

Medi Ambient acorda: Instar a l'alcalde de Barcelona 
i al Govern Municipal a: a) Prohibir la tala d'arbres a 
tota la ciutat de Barcelona excepte en aquells casos 
que sigui estrictament necessari per la salubritat 
pública. b) En cas de tractar-se d'actuacions impres-
cindibles i/o necessàries, traslladar els arbres per tal 
de garantir el seu posterior transplantament. c) Re-
posar l'arbrat extret una vegada finalitzin les actuaci-
ons que van obligar al seu trasllat. 

La Sra. Balseiro manifesta que l‟objectiu d‟aquesta 
Proposició/Declaració de Grup és eliminar, com a 
pràctica, la tala d‟arbres a la ciutat de Barcelona i 
limitar el seu trasllat en casos d‟actuacions impres-
cindibles i necessàries per a la ciutat sempre que, en 
qualsevol cas, es garanteixi el seu posterior trasplan-
tament. 

La Sra. Mayol demana poder intervenir abans dels 
diferents Grups Municipals perquè vol sol·licitar a la 
Sra. Balseiro que retiri aquesta iniciativa. Considera 
que no s‟han mesurat les conseqüències d‟aquesta 
proposta, atès que demanar que una ciutat com Bar-
celona no pugui talar o trasplantar cap arbre excepte 
per raons sanitàries, significa no poder fer les obres 
de la plaça Lesseps, de la Gran Via, de la plaça de 
les Glòries, o qualsevol reforma d‟un carrer per am-
pliar la vorera, etc. Per tant, aprovar aquesta iniciati-
va significaria que la ciutat no es pot renovar i, si bé 
té moltes coses que estan bé, n‟hi ha moltes d‟altres 
que s‟han de millorar. No obstant això, com aquest 
és un tema important, explica que els articles 235, 
236 i 248 de la Ordenança de Medi Ambient Urbà 
estableixen la necessitat que qualsevol actuació que 
afecti a l‟arbrat o a les zones verdes de la ciutat 
compti amb un informe de Parcs i Jardins, atès que 
són els experts en la matèria, els quals també han de 
validar les propostes de replantació per compensar 
la pèrdua d‟arbres que les obres a realitzar puguin 
produir. A tall d‟exemple, indica que l‟obra de la Gran 
Via, celebrada per totes les forces polítiques, va sig-
nificar la pèrdua d‟uns 500 arbres i la replantació de 
2.300; que el parc del centre de Poblenou va supo-
sar la pèrdua de 25 arbres i la plantació de 980 de 
nous; i que les palmeres de la plaça Lesseps es van 
trasplantar al Fòrum. En aquest sentit, manifesta 
que, sempre que es pot, s‟intenta el trasplantament 
de tots aquells arbres que s‟hagin de retirar per mo-
tius d‟obres, previ pas pel viver municipal.  

A continuació, diu que, actualment, hi ha un total 
de 1.248 arbres distribuïts en set vivers d‟esta-
cionament, dels quals 794 estan llestos per a ser 
replantats en els parcs i jardins de la ciutat i els res-
tants 404 estan en fase de recuperació, atès que el 
seu trasplantament no és automàtic. En aquest punt, 
indica que, recentment, en la urbanització del Pou de 
la Figuera s‟hi ha plantat 15 arbres provinents de 
vivers d‟estacionament i 8 tipuanes provinents de la 
plaça Castella, atès que no sempre els arbres es 
poden replantar al mateix llocs d‟on s‟han extret. 

Per acabar, assegura que aquest procés es fa 
amb molta cura i torna a proposar a la Sra. Balseiro 
que, almenys, retiri el punt primer de la seva iniciati-
va, atès que considera que ni ella ni cap responsable 
polític de cap ciutat li podrien votar a favor. Respecte 
als altres punts, manifesta que podria votar-los a 
favor perquè ja s‟estan complint tot i que, en el ter-
cer, demanaria que s‟expliciti que no sempre l‟arbrat 
extret d‟un lloc es pot tornar a reposar en el mateix. 

La Sra. Balseiro manifesta que el seu Grup man-
tindrà aquesta Proposició/Declaració de Grup. 

El Sr. Ciurana considera que aquesta iniciativa és 
excessiva tot i ser ell un gran defensor dels arbres. 
Comparteix part dels raonaments teòrics de la Sra. 
Mayol encara que, quan es posen a la pràctica, hi ha 
més marge a l‟hora de valorar què és imprescindible 
i que no ho és, tot referint-se a la muntanya russa del 
Tibidabo, la qual el seu Grup no considera impres-
cindible per a la ciutat.  

En relació al redactat de la Proposició/Declaració 
de Grup, pregunta si es referix només als espais 
públics o si també hi estan inclosos els privats. A 
més, com ha apuntat la Sra. Mayol, considera que 
l‟aprovació d‟aquesta iniciativa significaria que el 
tramvia no podria passar per la Diagonal, ni es po-
drien fer les tasques de neteja del bosc a Collserola 
per prevenir els incendis, entre d‟altres. En aquest 
sentit, manifesta que la literalitat d‟aquesta iniciativa 
comportaria que, si s‟aprovés, automàticament s‟in-
compliria.  

Per últim, tenint en compte que es manté aquesta 
Proposició/Declaració de Grup, manifesta que per les 
seves característiques el seu Grup no hi pot votar a 
favor, però, com que sí comparteix el noble objectiu 
que la mateixa persegueix, expressa l‟abstenció del 
seu Grup. 

El Sr. Florensa manifesta el vot contrari del seu 
Grup a aquesta iniciativa atès que, si bé comprèn la 
seva intencionalitat, aprovar-la amb la seva literalitat 
complicaria el dia a dia del desenvolupament de la 
ciutat i s‟acabaria incomplint. Considera que s‟ha de 
distingir entre una mesura d‟aquest tipus d‟altres 
fenòmens que es produeixin a la ciutat respecte els 
quals hi ha discrepància entre els Grups Municipals 
de l‟oposició i el govern municipal, com és el cas de 
la muntanya russa, on tots els Grups de l‟oposició 
consideren que la tala d‟arbres és injustificada i ne-
gativa. A més, creu que aquesta iniciativa ha de con-
templar tots els escenaris, atès que no concreta si 
només fa referència als espais públics o també als 
privats. 

El Sr. Narváez expressa el vot contrari del seu 
Grup a aquesta Proposició/Declaració de Grup tot 
considerant que, si bé pot perseguir una bona inten-
ció, quan s‟ha escrit no s‟ha tingut en compte la re-
percussió de la seva literalitat. Precisa que la seva 
aprovació significaria una paralització automàtica de 
la immensa majoria dels projectes de la ciutat, la 
qual no es podria renovar, ni es podrien ampliar vo-
reres de carrers molt estretes. Per això, creu que la 
repercussió que té aquest escrit no es correspon 
amb la intencionalitat del Grup del Partit Popular 
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però, en no voler modificar-la, no pot emetre un posi-
cionament diferent a l‟expressat. 

La Sra. Balseiro recalca que totes les iniciatives 
que presenta el Grup Municipal del Partit Popular 
sempre tenen bones intencions i sempre es fan pen-
sant amb els interessos de la ciutadania. 

Li sorprenen certes afirmacions que s‟han fet per-
què considera que aquesta Proposició/Declaració de 
Grup és perfectament coherent amb el que estableix 
l‟Ordenança. En l‟apartat a), malgrat que hi hagi al-
gunes paraules massa taxatives, considera que el 
seu objectiu és prou clar: limitar la tala d‟arbres a 
aquells casos on hi hagi un impacte negatiu per a la 
salubritat pública, atès que no és la primera vegada 
que el seu Grup ha presentat algun cas sobre aquest 
tema, com el d‟aquelles tipuanes que estaven inva-
dint –literalment- un edifici o un passatge de l‟Eixam-
ple.  

Quant als apartats b) i c) de la iniciativa, creu que 
no són incompatibles amb la necessitat, defensada 
per tothom, de què hi hagi un manteniment urbà 
adequat a les exigències ciutadanes, sense perjudici 
de què es facin obres i s‟avanci en la modernització 
de la ciutat. Per tant, considera que això no és inco-
herent amb una política a favor del desenvolupament 
d‟una ciutat com Barcelona. En aquest sentit, li sem-
blen demagògiques les paraules de la Sra. Mayol i 
d‟algun altre representant, tenint en compte que és 
una persona que es defineix com a ecosocialista. 

A continuació, manifesta que el contingut de la ini-
ciativa li semblava clar i, en qualsevol cas, hagués 
preferit que els membres que han manifestat tenir 
interrogants sobre el mateix s‟haguessin adreçat al 
seu Grup per tal d‟haver pogut arribat a un punt 
d‟acord. Diu que eliminar el primer apartat i mantenir 
els altres dos suposa extreure allò que pel seu Grup 
és prou important i, al respecte, proposa estendre el 
redactat del primer apartat i substituir-hi la paraula 
“prohibir” per una altra. En aquest punt, considera 
que el més important és donar tranquil·litat als veïns i 
veïnes que, en aquests moments, o bé envien cartes 
al director o fan una denúncia perquè veuen que els 
serveis municipals de l‟Ajuntament de Barcelona 
talen directament els arbres sense haver-los infor-
mat. Si bé tothom vol obres per millorar la ciutat, 
essent-ne els ciutadans els primers interessats, indi-
ca que aquests també són els primers que tenen la 
sensació que l‟Ajuntament de Barcelona tala indis-
criminadament els arbres. Per aquests motius, mani-
festa que l‟aprovació d‟aquesta iniciativa hagués 
estat una manera de demostrar quina és la postura 
de l‟Ajuntament de Barcelona al respecte i d‟avançar 
en el manteniment d‟arbres en condicions. Precisa 
que no demana que els arbres siguin reposats en el 
mateix indret d‟on s‟han extret, tot recordant que el 
seu Grup es el que ha portat iniciatives perquè es 
cobreixin els escocells en els diferents arbres de la 
ciutat.  

Per acabar, proposa als membres la possibilitat de 
substituir alguna de les paraules de la iniciativa però 
manifesta que, en cap cas, eliminarà algun dels seus 
apartats, atès que es tracta d‟una demanda reiterada 

per donar garanties i per ampliar el verd urbà de la 
ciutat. 

 
La Sra. Mayol, sense voler entrar a debatre sobre 

qüestions ideològiques, manifesta que el redactat 
d‟aquesta iniciativa és incorrecte tot i tenir una bona 
intenció.  

Tot seguit, es dirigeix a la Sra. Balseiro per dir-li 
que en la seva intervenció ha explicat precisament el 
contrari del que planteja el text de la Proposi-
ció/Declaració de Grup: quan ha dit que s‟ha de talar 
un arbre que molesta en un pati de veïns, que hi 
podria estar d‟acord, no es tracta d‟un problema de 
salubritat pública, sinó de molèsties als veïns. Per 
tant, aquesta actuació no es podria dur a terme per-
què l‟apartat primer de la iniciativa ho impediria. 
També, indica quan un arbre s‟ha de talar perquè 
està malalt tampoc és un problema de salubritat pú-
blica.  

A continuació, si bé no comparteix la consideració de 
que l‟Ajuntament tala els arbres sense informar als 
veïns, manifesta que si en la proposta presentada 
s‟hagués demanat donar més informació del per què es 
talen els arbres, potser s‟haguessin posat d‟acord per-
què, tot i que es dóna informació, es podria millorar. 

Finalment, conclou que tots aquests casos comen-
tats no fan referència a què no es pugui talar un ar-
bre a la ciutat si no és per raons de salubritat pública 
i, per tant, s‟han de distingir.  

Per acabar, si bé està segura que estan més 
d‟acord del que sembla amb la intencionalitat de la 
iniciativa, manifesta que el seu redactat impedeix 
votar-hi a favor atès que, com ha comentat el Sr. 
Ciurana, si s‟aprovés s‟incompliria demà mateix. 

El Sr. Narváez expressa el vot contrari del PSC, la 
Sra. Mayol expressa el vot contrari d‟ICV-EU i A, el 
Sr. Ciurana expressa l'abstenció de CIU, la Sra. Bal-
seiro expressa el vot favorable del PP i el Sr. Floren-
sa expressa el vot contrari d'ERC. Es rebutja. 

Del Grup Municipal ERC: 
4. La Comissió de Sostenibilitat, Serveis Urbans i 

Medi Ambient constata la necessitat de revisió de 
l'actual Pla Director del Parc Zoològic de Barcelona i 
acorda endegar els treballs per la seva actualització. 

La Sra. Balseiro s‟absenta de la sessió. 
El Sr. Florensa presenta aquesta iniciativa atès 

que, els últims mesos, el projecte del zoo de Barce-
lona ha viscut un període d‟indefinició a conseqüèn-
cia del canvi de responsables del zoo i de la seva 
direcció política des de l‟Ajuntament. Recorda que, 
fins fa poc, el zoo s‟havia recolzat en un projecte 
amb tres vessants: l‟educativa, la d‟investigació i la 
de protecció dels animals amb perill d‟extinció, i con-
sidera que amb alguns dels canvis produïts en la 
direcció del zoo el vessant d‟investigació ha quedat 
delimitat. També, manifesta que la indefinició en què 
es troba aquest equipament s‟ha traslladat en els 
seus espais, tot donant-se la imatge que els espais 
del zoo del parc de la Ciutadella es van reduint, i pel 
fel fet que s‟han cedit animals a zoos d‟altres ciutats 
de l‟Estat i de l‟estranger sense rebre‟n altres perquè, 
segons sembla, el zoo no compleix els requisits que 
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els acords internacionals estableixen pel que fa als 
espais. Explica que aquesta situació també ha gene-
rat inseguretat a la plantilla de treballadors i treballa-
dores del zoo, atès que no saben si l la disminució 
de la superfície del zoo al parc de la ciutadella signi-
ficarà una disminució del nombre de personal que 
desenvolupa la tasca de cuidadors i cuidadores. Per 
tant, expressa la preocupació del seu Grup davant 
aquesta indefinició del projecte del zoo que s‟ha anat 
veient al llarg d‟aquests últims mesos, quan fins ara 
havia tingut un projecte molt definit i, per això, creu 
important que es revisi el Pla Director i s‟obri un pro-
cés per definir el projecte del zoo. 

El Sr. Ciurana expressa el vot favorable del seu 
Grup a aquesta iniciativa, atès que coincideix amb la 
seva necessitat i amb bona part de la intervenció del 
Sr. Florensa. Manifesta que, sovint, els plans direc-
tors van estrictament vinculats a la persona que els 
lidera i a una determinada conjuntura política i social 
de manera que, tenint en compte que les condicions 
han canviat, es fa necessària i urgent la revisió del 
Pla Director del Zoològic de Barcelona. 

El Sr. Cardelús coincideix amb la necessitat de fer 
una revisió amb profunditat del que ha de ser el zoo 
del futur, no sabent exactament quina haurà de ser la 
denominació del nou pla, el qual inclourà subplans. 
Manifesta que, en aquests moments, està prevista la 
construcció d‟un zoo marí, que formarà part del zoo 
de Barcelona, una transformació important en el zoo 
de la Ciutadella, així com una necessitat de trans-
formació del Museu de Zoologia. A més, tenint en 
compte els canvis experimentats en la sensibilitat de 
la ciutadania, i les aportacions que s‟obtinguin del 
congrés sobre zoos que se celebrarà a Barcelona, 
considera que s‟està en una nova direcció que pot 
concretar-se en un pla director com el proposat. No 
obstant això, precisa que, en aquests moments, ja 
s‟hi està treballant i s‟estan tenint converses amb 
persones rellevants del món de la zoologia, les pro-
postes i continguts de les quals són molt interessants 
i, per tant, creu que és molt adient i oportú fer un pla 
que defineixi tots els conceptes que s‟han explicat. 

El Sr. Narváez expressa el vot favorable del seu 
Grup. 

La Sra. Mayol expressa el vot favorable del seu 
Grup. 

El Sr. Florensa agraeix els posicionaments dels 
Grups Municipals i la presència del Sr. Cardelús, a 
qui li pregunta en quin estat es troben els treballs 
iniciats que ha comentat, si ja tenen un document al 
respecte, i quin és el calendari de desenvolupament 
del procés. 

El Sr. Cardelús no pot concretar un calendari ex-
acte de definició dels treballs perquè hi han d‟in-
tervenir moltes persones, però manifesta que han 
començat a treballar amb profunditat en el subpla de 
recerca atès que, com ha comentat el Sr. Florensa, 
és molt important. Explica que s‟han consultat perso-
nes del sector perquè no només es tingui en compte 
la recerca que es realitza dins del mateix zoo, sinó 
també la derivada de les xarxes mundials on el zoo 
hi intervé. Considera que el zoo pot millorar molt en 

termes de recerca, atès que té una gran capacitat i 
uns grans professionals. A tal efecte, diu que si bé 
s‟acabarà fent un pla director general, ara s‟està fent 
sectorialment i, tot i no poder dir una data concreta, 
manifesta que el subpla de recerca és el primer que 
es presentarà. 

La Sra. Balseiro s‟incorpora a la sessió i expressa 
el vot favorable del seu Grup a aquesta iniciativa.  

Tot seguit, pregunta per què quan el seu Grup ha 
presentat una iniciativa sobre el Parc Zoològic de 
Barcelona en aquesta comissió se‟ls ha contestat 
que no era competència seva, sinó de la Comissió 
de Presidència, Territori i Funció Pública. Al respec-
te, demana saber si, novament, hi ha hagut un canvi 
d‟opinió per part del govern municipal, i si depèn del 
Grup Municipal que la planteja. O, simplement, si 
durant aquest any s‟ha creat una nova àrea que hagi 
assumit la responsabilitat del Parc Zoològic. 

La Sra. Mayol demana disculpes a la Sra. Balseiro 
perquè té raó. Explica que, arran d‟una iniciativa 
sobre el zoo presentada pel Grup Municipal del Partit 
Popular en aquesta comissió, va plantejar la conve-
niència de què aquest tema es tractés en la Comis-
sió de Presidència, Territori i Funció Pública, atès 
que d‟ella en depèn BSM, SA, l‟empresa municipal 
que gestiona el zoo. Després però de converses amb 
el president de la Comissió de Presidència, Territori i 
Funció Pública, i atenent també les consideracions 
que va fer el Sr. Florensa quan se li va exposar 
aquest plantejament, es va considerar que s‟havia de 
diferenciar entre el contingut de gestió, més econò-
mic del zoo i, per tant, més d‟empresa BSM, SA, el 
qual es debatria a la Comissió de Presidència, Terri-
tori i Funció Pública, i el contingut de les polítiques 
del zoo, que es debatria en aquesta comissió en 
presència del responsable polític del zoo, el Sr. Car-
delús. Lamenta no haver fet aquesta explicació 
abans de tractar aquest punt de l‟ordre del dia i diu a 
la Sra. Balseiro que si vol tornar a debatre el contin-
gut de les polítiques del zoo es farà en aquesta co-
missió i si, en canvi, vol debatre el seu model de 
gestió econòmica, es farà a la de Presidència, Terri-
tori i Funció Pública. 

La Sra. Balseiro agraeix l‟aclariment tot desitjant 
que no es facin interpretacions dels continguts de les 
iniciatives que es presentin per a determinar, segons 
convingui, la comissió a la que s‟han de debatre. 

La Sra. Mayol li demana confiança, atès que sem-
pre procura ser equànim. 

El Sr. Narváez expressa el vot favorable del PSC, 
la Sra. Mayol expressa el vot favorable d‟ICV-EU i A, 
el Sr. Ciurana expressa el vot favorable de CIU, la 
Sra. Balseiro expressa el vot favorable del PP i el Sr. 
Florensa expressa el vot favorable d'ERC. S'aprova. 

 
b) Proposicions amb contingut de Declaració insti-

tucional 
c) Precs 
 
Del Grup Municipal PP: 
5. Instar al Govern Municipal a sol·licitar al Govern 

de la Generalitat i altres administracions competents, 
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sempre i quan estigui garantit el subministrament 
d'aigua pels propers mesos, la desactivació de l'estat 
d'excepcionalitat 1 que preveia el Decret de sequera 
108/2008 a la ciutat de Barcelona per tal de restablir 
la normalitat en tots els serveis i instal·lacions muni-
cipals que com les fonts i altres espais, requereixen 
del recurs hidràulic per la seva posada en funciona-
ment. 

La Sra. Balseiro presenta aquest prec, atès que la 
situació d‟excepcionalitat 1 que preveia el Decret de 
Sequera continua activada en les comarques de 
l‟Àrea Metropolitana, i atès que les pluges dels dar-
rers mesos han fet que la normalitat tornés a moltes 
de les conques catalanes, especialment les comar-
ques que s‟abasteixen del sistema Ter-Llobregat. 
Recorda que en l‟anterior sessió d‟aquesta comissió 
es va aprovar una iniciativa que plantejava instar a la 
Generalitat de Catalunya que exonerés al municipi 
de Barcelona de seguir complint l‟esmentat Decret. 
Seguidament, llegeix el prec i, considerant que 
l‟alcalde de Barcelona s‟ha manifestat en el mateix 
sentit en un mitjà de comunicació, pregunta si ha de 
donar per acceptat, o no, aquest prec. 

La Sra. Mayol manifesta que són coses diferents i 
amb una dimensió diferent. Precisa que fa uns dies 
el Sr. Hereu i ella mateixa van demanar a la Genera-
litat de Catalunya que autoritzés l‟Ajuntament de 
Barcelona a omplir les fonts amb aigua potable, se-
guint la lògica del debat que es va tenir el mes de 
juliol amb el Sr. Puigdollers i donat que, si bé havien 
millorat molt els nivells dels embassaments estàvem 
en situació d‟excepcionalitat 1, que ens prohibia om-
plir les fonts amb aigua potable. Explica que el De-
partament de Medi Ambient va demanar autorització 
al Govern de la Generalitat, el qual l‟ha concedida i, 
per això, avui l‟ACA ha fet públic que ens autoritzen 
a emplenar 53 fonts amb aigua potable. Quant a les 
50 fonts restants, seguint la línia acordada en la ses-
sió anterior d‟aquesta comissió, indica que s‟em-
plenaran amb aigua freàtica. En aquest punt, propo-
sa al Sr. Florensa tractar la pregunta del punt 10 de 
l‟ordre del dia, presentada pel Grup Municipal d‟Es-
querra Republicana de Catalunya, atès que versa 
sobre aquest mateix tema. 

El Sr. Florensa hi està d‟acord, i pregunta quantes 
fonts queden a la ciutat sense el sistema de recircu-
lació d‟aigua. 

La Sra. Mayol explica que a Barcelona hi ha un to-
tal de 286 fonts ornamentals de les quals 72 no són 
recirculades i, per tant, 214 sí en són. D‟entre les no 
recirculades en funcionament n‟hi ha 2 que estan 
funcionant amb aigua freàtica i, de recirculades en 
funcionament, n‟hi ha 87 que no s‟han arribat a bui-
dar durant el període de sequera però s‟han anat 
reomplint amb aigua freàtica; algunes d‟elles s‟han 
omplert arran de l‟acord adoptat en aquesta comissió 
en la sessió de juliol. Per tant, tenint en compte les 
87 fonts que estan en funcionament, més les 103 
que ara s‟hi posaran arran de l‟autorització de l‟ACA i 
del que farà l‟Ajuntament amb aigua freàtica, destaca 
que només quedaran 22 fonts sense funcionament. 
Precisa que aquestes són espais grans que estan 

ubicats en parcs i omplir-les amb aigua freàtica seria 
molt costós. Al respecte, disposa d‟un llistat de totes 
les fonts que no tenen recirculació i proposa al Sr. 
Florensa donar-li per escrit. A més, complementa 
aquesta informació tot dient que, en aquest mandat, 
es farà un gran esforç inversor, d‟aproximadament 9 
milions d‟euros, per posar en recirculació moltes 
fonts que no en tenen, tot assenyalant els expedients 
del despatx d‟ofici que tenen per objecte aquesta 
contractació. En concret, manifesta que es faran 
obres en 41 fonts per fer-hi el procés de recirculació 
a través de quatre paquets de 10, 9, 11 i 11 fonts, 
per un total d‟uns 100 milions d‟euros, que s‟exe-
cutaran durant els anys 2008 i 2009, i 11 més durant 
els anys 2010-2011, les quals encara no estan adju-
dicades. Per tant, ressalta que durant aquest mandat 
es posaran 52 fonts amb recirculació. 

Pel que fa a la desactivació de l‟excepcionalitat 1, 
es dirigeix a la Sra. Balseiro per dir-li que l‟Ajun-
tament de Barcelona no pot fer aquesta petició a la 
Generalitat de Catalunya, atès que no està vinculada 
a la ciutat de Barcelona, sinó a la conca Ter-
Llobregat. Explica que la Generalitat de Catalunya 
actua amb precaució perquè es preveu una tardor 
seca i, com que l‟inconvenient més important derivat 
de l‟excepcionalitat 1 és el de les fonts –que ja s‟ha 
demanat-, perquè l‟altre és continuar fent educació i 
que només ens autoritzen a regar 450 metres cúbics 
d‟aigua per hectàrea més, la qual cosa es pot fer 
cobrint les necessitats del nostre verd, es considera 
que la decisió de la Generalitat és raonable, tenint en 
compte que no es pot demanar la desactivació de 
l‟estat d‟excepcionalitat 1 només per a la ciutat de 
Barcelona, sinó que hauria de ser per a tota la conca 
Ter-Llobregat. 

La Sra. Balseiro demana que se li faciliti per escrit 
una relació de les 22 fonts pendents d‟entrar en fun-
cionament i el cost que tindria, individualment, la 
seva posada en marxa. Recorda que es tracta d‟una 
reivindicació que, els últims mesos, ha expressat la 
ciutadania de Barcelona, i especialment dels sectors 
econòmics i socials que tenen una relació molt direc-
ta amb el turisme de la ciutat i amb la potencialitat de 
la imatge de Barcelona. 

Per acabar, agraeix la informació i espera que li 
sigui lliurada la resta per tenir-la completada. 

La Sra. Mayol manifesta que el govern municipal és 
molt sensible als interessos d‟aquests sectors econò-
mics i del turisme però, al mateix temps, també els 
importa el gaudi de les fonts per part de la ciutadania. 

Es dóna per tractat. 
6. Instar al Govern Municipal a presentar un infor-

me sobre les actuacions de neteja i reg dutes a ter-
me als carrers de Barcelona durant el període de 
vigència del Dispositiu Municipal per a l'Estiu 2008 i 
dels objectius assolits. 

La Sra. Balseiro llegeix el prec. 
La Sra. Mayol explica que l‟increment dels serveis 

a la temporada d‟estiu, que va des del maig al 30 de 
setembre, ha estat d‟un 12% en relació a la resta de 
l‟any. Diu que es van minimitzar, al màxim possible, 
els efectes de la sequera en els serveis municipals, 
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amb especial incidència a la neteja de la via pública 
per mantenir les freqüències de bombeig establertes. 
A més, es van incorporar 7 bombejadores noves 
que, degut a les seves dimensions reduïdes, van 
permetre millorar el baldeig augmentant la pressió i, 
per tant, disminuint el consum d‟aigua, i arribar a 
racons que abans no es podia. També, manifesta 
que la sortida de l‟estat d‟emergència va permetre 
incrementar el baldeig a Ciutat Vella des de mitjans 
juliol, podent utilitzar una mica d‟aigua de xarxa. Així, 
es van poder fer diàriament els punts més emblemà-
tics del districte i, en dies alterns, la resta. 

Per una banda, indica que Sant Martí, Ciutat Vella 
i la part central de l‟Eixample, donat el paper que 
tenen a l‟estiu, han tingut especial incidència en els 
serveis. També, hi ha hagut un increment dels ser-
veis en les zones més concorregudes com el Barri 
Gòtic, els eixos comercials dels districtes, els vol-
tants del Parc Güell, la Sagrada Família, la font mà-
gica de Montjuïc i la zona de platges. Per altra ban-
da, explica que Nou Barris, Horta Guinardó i Sant 
Andreu han disposat d‟uns serveis en equip de repàs 
de les places que disposen de jocs infantils, i també, 
es va augmentar el servei de neteja en els parcs i 
zones verdes de la ciutat que incrementen el seu ús 
amb l‟arribada del bon temps: Ciutadella, Can Dragó, 
Joan Miró, parc del Front del Litoral.  

Tot seguit, indica que es va incrementar el buidatge 
de papereres en les zones centrals de la ciutat i de les 
platges, i es van instal·lar, des de la plaça del Mar fins 
la plaça del Llevant, més buidatge i més serveis. En 
concret, també es van incrementar els recursos en els 
operatius de Sant Joan, de les festes majors de Grà-
cia, i de la diada de l‟Onze de Setembre.  

Per acabar, expressa la valoració satisfactòria de 
les actuacions dutes a termes perquè s‟han aconse-
guit els objectius proposats i han permès continuar la 
tendència, ja millorada, del Pla de xoc de l‟any 2005. 
Finalment, proposa a la Sra. Balseiro donar-li per 
escrit aquesta informació perquè és molt detallada. 

La Sra. Balseiro li ho agrairà i demana que s‟hi de-
tallin les actuacions pel que fa al nombre setmanal o 
diari i, especialment, el seu increment en els parcs i 
jardins o àrees verdes de la ciutat pel que fa al reg, 
tant en volum com en horaris, i els sistemes utilitzats. 

La Sra. Mayol respon afirmativament tot ressaltant 
que el reg va ser molt important perquè, abans 
d‟entrar en l‟estat d‟excepcionalitat 2, només es re-
gava l‟arbrat en creixement i els jardins històrics, de 
manera que la majoria del verd de la ciutat no es 
regava, però va resistir molt bé perquè va ploure un 
cop per setmana. Manifesta que aquesta situació va 
canviar quan es va entrar en l‟estat d‟excepcionalitat 
1, el qual va permetre regar tres cops per setmana el 
verd de la ciutat. 

Es dóna per tractat. 
 
d) Preguntes 
 
Del Grup Municipal CIU: 
7. Atès l'existència del Celler de Can Calopa de 

Dalt, equipament públic municipal destinat a l'elabo-

ració de vi amb denominació d'origen de Barcelona: 
Quin tractament es fa a les aigües residuals resul-
tants del procés d'elaboració del vi? 

El Sr. Ciurana manifesta que, arran del període 
d‟informació pública en el que es va exposar la cons-
trucció d‟un espai per a residència a Can Calopa de 
Dalt, durant el qual el seu Grup va presentar unes 
al·legacions respecte a la necessitat de soterrar les 
línies elèctriques i altres sobre l‟aiguamoll que s‟hi 
pensava fer des del punt de vista de la depuració 
d‟algun tipus d‟aigua, van deduir que, fins ara, el 
procés d‟elaboració del vi de Can Calopa de Dalt no 
comptava amb els mecanismes de depuració perti-
nents. A tal efecte, formula la pregunta. 

La Sra. Mayol llegeix la resposta facilitada pel ge-
rent del Parc de Collserola i no té cap inconvenient 
en passar-li per escrit, atès que té un component 
bastant tècnic. A tal efecte, explica que l‟any 2003 es 
van realitzar les obres d‟instal·lació del celler de Can 
Calopa de Dalt que incloïen el projecte d‟ins-
tal·lacions d‟electricitat, d‟aigua i de clavegueram. El 
projecte de clavegueram consistia en un dipòsit se-
dimentador i digestor format per un cilindre estanc 
amb dos compartiments. És un sistema anaerobi 
amb absència d‟oxigen i amb despreniment de ga-
sos. El sistema instal·lat és un decantador digestor 
de la marca Remosa que es basa en la retenció de 
residus sòlids suspesos amb l‟aigua residual evacu-
ada. Una vegada aquests sòlids s‟han dipositat al 
fons del recipient són descompostos i eliminats per 
colònies de bacteris anaerobis donant com a resultat 
la generació de llots de baixa composició residual. 
Quan aquests llots arriben a un volum màxim prefixat 
d‟acumulació són buidats per ser eliminats en una 
instal·lació homologada”. 

El Sr. Ciurana agrairà que se li faciliti la resposta 
per escrit. 

Es dóna per tractada. 
8. Quines accions està realitzant el govern muni-

cipal per tal de definir la ubicació del nou Centre 
d'Acollida d'Animals de Companyia. 

El Sr. Ciurana formula aquesta pregunta tot desit-
jant que la resposta de la Sra. Mayol aporti alguna 
informació suplementària a la que tenen actualment, 
atès que es va fer públic que abans de l‟agost es 
comunicaria o es decidiria quina és la ubicació del 
nou Centre d‟Acollida d‟Animals de Companyia. Com 
que estem al mes de setembre i encara no s‟ha co-
municat, pregunta en quin procés s‟està, quines ac-
cions s‟estan fent i si hi ha una solució a curt termini. 

La Sra. Mayol afirma que hi ha una solució a curt 
termini, però recorda que ella es va comprometre a 
què durant el mes de juliol es prendria la decisió de 
si era possible, o no, fer el Centre d‟Acollida d‟Ani-
mals de Companyia a Santa Perpètua de Mogoda. 
Diu que aquest va ser l‟acord a què van arribar ella i 
l‟alcalde de Santa Perpètua i afirma que s‟ha com-
plert, tot dient que no és possible fer-ho a allà perquè 
les condicions que demana l‟Ajuntament de Santa 
Perpètua no són assumibles per l‟Ajuntament de 
Barcelona. Al mateix temps, manifesta que també 
s‟havia compromès a fer tot el possible per trobar 
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una ubicació en el terme municipal de Barcelona i, 
en aquests moments, s‟hi està treballant. Precisa 
que, conjuntament amb Urbanisme, s‟intenten identi-
ficar parcel·les susceptibles de permetre aquesta 
ubicació, la qual cosa té una enorme complexitat, 
sobretot tenint en compte el nou enfocament que se 
li vol donar, que és compartit per tots els membres, 
el qual és ben diferent de l‟actual des d‟un punt de 
vista d‟espai físic. Indica que no es necessita molt 
d‟espai d‟edificació, on s‟hi ubicarà l‟espai de gestió i 
el veterinari; cal un espai d‟esbarjo i d‟estada dels 
animals, en substitució –aquest últim- de les actuals 
gàbies. Precisa que dels emplaçaments que s‟estan 
estudiant es valoren cinc aspectes: 1. Les dimensi-
ons; 2. La correcta distribució dels diferents espais; 
3. L‟impacte ambiental de l‟equipament; 4. La com-
patibilitat amb altres construccions i usos existents; i 
5. L‟accessibilitat.  

Per acabar, es compromet a mantenir, en breu, un 
diàleg amb tots els Grups per presentar-los la pro-
posta i, al mateix temps, facilitar la informació als 
veïns de l‟entorn de l‟equipament i als mitjans de 
comunicació, per tal de no crear confusions sobre un 
tema tan delicat com aquest.  

Finalment, expressa la seva intenció de gestionar 
molt bé aquest procés per tal que l‟equipament no 
sigui rebutjat. 

El Sr. Ciurana manifesta que les confusions solen 
provenir de fugues d‟informació per part de qui la té i, 
en aquest sentit, aconsella a la Sra. Mayol posar el 
focus de prevenció en el si del govern municipal. 

Tot seguit, li demana si pot concretar més les di-
mensions del nou equipament, atès que és important 
pel model d‟instal·lació que s‟està fent, així com el 
termini per saber la proposta. 

La Sra. Mayol contesta que, en relació a la mida 
de l‟equipament, s‟està parlant d‟aproximadament 
una hectàrea i mitja. I, quant al temps, manifesta que 
hi ha la voluntat de fer el diàleg amb els Grups muni-
cipals de l‟oposició, amb els veïns de l‟entorn i amb 
els mitjans de comunicació, el proper mes. 

Es dóna per tractada. 
Del Grup Municipal ERC: 
9. Quina valoració fa el govern municipal en rela-

ció al descens del nombre d'adopcions d'animals de 
companyia? 

El Sr. Florensa formula la pregunta. 
La Sra. Mayol manifesta que és conscient que la 

seva resposta a una pregunta presentada pel Grup 
Municipal d‟Esquerra Republicana de Catalunya en 
una sessió anterior va poder induir a error perquè les 
dades d‟aleshores, que es referien a l‟any 2007, evi-
denciaven un cert descens. No obstant, la compara-
tiva entre els mesos de gener i agost de l‟any 2007 i 
de l‟any 2008 denota que hi ha hagut un lleuger 
augment de les adopcions de gossos, a diferència de 
les de gats. Diu que si bé últimament entra, més o 
menys, la mateixa quantitat d‟animals que fa un 
temps, ara hi ha una diferència substantiva, que és 
l‟increment del nombre de rescats, atès que hi ha un 
major increment dels animals que porten xip. Així, 
molts animals que abans es consideraven abando-

nats ara es poden tornar als seus amos. Al mateix 
temps, explica que des de l‟aprovació de la norma hi 
va haver un increment de les adopcions atès que, 
abans, en el nostre entorn no hi havia equipaments 
de característiques similars i, per tant, el “mercat” era 
més gran que l‟actual, atès que ara hi ha ajunta-
ments del voltant que han incrementat les adopcions. 
No obstant, indica que hi ha un percentatge 
d‟animals difícilment adoptables, atès que hi ha una 
tendència a adoptar animals joves. Per tots aquests 
motius, afirma que no hi ha tantes adopcions com les 
que hi havia fa un temps però destaca l‟augment 
significatiu dels rescats. Quant a les xifres concretes, 
i en base a la comparativa del període 1 de gener a 
31 d‟agost, comunica que hi va haver 539 adopcions 
de gossos en l‟any 2007 i 581 en l‟any 2008; i res-
pecte als gats, manifesta que hi ha hagut una lleuge-
ra disminució atès que, en l‟any 2007 hi va haver 189 
adopcions mentre que, ara en el 2008, n‟hi ha hagut 
174.  

Per acabar, considera que el fet de poder disposar 
d‟un nou centre podrà permetre estudiar si es pot fer 
una política per afavorir l‟adopció dels animals amb 
més dificultats per a ser adoptats. 

El Sr. Florensa expressa que el motiu pel qual el 
seu Grup ha presentat aquesta pregunta, no només 
és per les dades que ja coneixien, sinó també pels 
comentaris que els va fer arribar l‟Associació d‟Amics 
i Voluntaris del Centre. Precisa que aquests feien 
referència, no només a les problemàtiques de les 
instal·lacions actuals, de les quals ja se n‟ha parlat 
en el punt anterior, sinó també als canvis produïts en 
l‟organització des del mes de març de l‟any 2007. 
Manifesta que es va crear un registre de voluntaris 
que ha comportat una major restricció dels mateixos 
al centre, els quals habitualment hi anaven per pas-
sejar els gossos i, atès que moltes vegades els aca-
baven adoptant, ha suposat una disminució d‟adop-
cions de gossos. A més, posa de manifest el fet que 
l‟esmentada entitat es va posar en contacte amb la 
presidenta de l‟Agència de Salut Pública i amb 
l‟alcalde però no han rebut cap resposta. 

Per últim, en relació a les campanyes d‟adopcions 
d‟animals, considera que en els últims anys s‟ha 
disminuït la seva intensitat i, per tant, creu que 
l‟Ajuntament de Barcelona ha d‟impulsar polítiques 
de comunicació en el sentit d‟expressar la necessitat 
d‟adoptar gossos i gats abandonats. 

La Sra. Mayol manifesta que l‟objectiu del regla-
ment va ser posar ordre i, en qualsevol cas, 
s‟informarà si ha repercutit, o no, en el nombre de 
voluntaris, tot considerant que no té relació amb el 
nombre d‟adopcions. 

Tot seguit, explica que va rebre la convocatòria de 
l‟Associació d‟Amics i Voluntaris del Centre per as-
sistir a la manifestació prevista per d‟aquí uns dies 
pel tema del Centre d‟Acollida d‟Animals de Compa-
nyia, i diu que s‟hi adreçarà per explicar-los el que 
avui ha comentat sobre la nova ubicació del centre i, 
al mateix temps, per donar-los respostes a les seves 
preocupacions manifestades a l‟alcalde i a la presi-
denta de l‟Agència de Salut Pública.  
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Per últim, quant a les campanyes, recorda que va 
anunciar que en faria una sobre l‟adopció dels ani-
mals a finals d‟aquest any, després de la realitzada 
sobre la tinença responsable i la neteja, amb 
l‟objectiu de continuar afinant, al màxim, la capacitat 
d‟influència. 

Es dóna per tractada. 
10. Quantes i quines són les fonts ornamentals de 

la ciutat de Barcelona que no disposen de cicle tan-
cat de l'aigua? 

Es dóna per tractada en el punt 5. 
 
e) Seguiment Proposicions / Declaracions de Grup 
 
Del Grup Municipal CIU: 
11. Es requereix al govern municipal que informi 

sobre les gestions realitzades i l'estat d'execució de 
la proposició següent: "Demanar a l'alcalde i al Go-
vern Municipal que s'apliquin les següents mesures: 
a) Pel que fa a la neteja viària: utilització preferent 
d'aigua freàtica i neteja amb aigua a pressió d'a-
quells llocs de la ciutat que no disposin de xarxa 
d'aigua freàtica. b) Pel que fa als espais verds: utilit-
zació preferent d'aigua freàtica/regenerada, i reg 
gota a gota amb aigües d'origen no freàtic amb aigua 
de xarxa d'aigües potables i aplicació de polítiques 
de nova implantació de vegetals que estiguin adap-
tats a règims de poca despesa amb aigua de reg. c) 
Pel que fa a les fonts: funcionament normalitzat de 
les fonts públiques per beure i posar en funciona-
ment amb aigua freàtica algunes de les fonts orna-
mentals amb sistema de recirculació, sempre i quan 
el pressupost municipal així ho permeti. d) Pel que fa 
a les piscines: funcionament normalitzat de les pisci-
nes." (Aprovada a la Comissió de Sostenibilitat, Ser-
veis Urbans i Medi Ambient, en sessió de data 16 de 
juliol de 2008). 

El Sr. Ciurana demana saber quin és l‟estat de 
compliment dels quatre punts d‟aquesta Proposi-
ció/Declaració de Grup aprovada en la sessió de 16 
de juliol de 2008. 

La Sra. Mayol manifesta que s‟ha donat compli-
ment a allò acordat.  

Quant a l‟estat de neteja, indica que s‟ha utilitzat el 
100% d‟ aigua freàtica durant l‟estat d‟excepcionalitat 
2 i, amb l‟entrada en vigor de l‟estat d‟excepcionalitat 
1, s‟ha augmentat lleugerament l‟aigua de boca en 
aquells casos que ha explicat en el punt 6, relatius al 
reforçament de l‟estiu, de manera que, durant aquest 
període, s‟ha utilitzat un 90% d‟aigua freàtica.  

Pel que fa als espais verds, explica que s‟ha utilit-
zat preferentment aigua freàtica i que només s‟han 
regat 450 metres cúbics d‟aigua per hectàrea més, 
atès que era el permès. Seguidament, manifesta que 
s‟està implantant la vegetació mediterrània en les 
cobertes municipals, com s‟ha vingut fent fa uns 
anys, la qual cosa ha permès estalviar molta aigua. 

En relació a la política del reg gota a gota, informa 
que s‟està aplicant a totes les rehabilitacions inte-
grals que es fan, tot i quedar molt per fer al respecte.  

Per últim, manifesta que les fonts públiques s‟han 
normalitzat totalment, i també les piscines durant 
l‟estiu. 

El Sr. Ciurana demana que aquesta resposta se li 
faciliti per escrit. 

 
Es dóna per tractada. 
 
VI) Mocions 
 
 
No havent-hi altres assumptes per tractar, la Pre-

sidència aixeca la sessió a les dinou hores i quaranta 
minuts.

 
 

 
 
 
 
 
 
 

Comissió de Seguretat i Mobilitat 
 
 
 

Acta de la sessió celebrada el dia 18 de setembre 
de 2008 i aprovada el dia 23 d'octubre de 2008 

 
 
A la sala President Lluís Companys de la casa de 

la ciutat, el 18 de setembre de 2008, s'hi reuneix la 
Comissió de Seguretat i Mobilitat, sota la presidència 
de la Ima. Sra. Emma Balseiro Carreiras. Hi assistei-
xen les Imes. Sres. i els Ims. Srs.: Assumpta Escarp i 
Gibert, Francesc Narváez i Pazos, Montserrat Sán-
chez i Yuste, Sara Jaurrieta i Guarner, Immaculada 

Moraleda i Pérez, Guillem Espriu i Avendaño, Rai-
mond Blasi i Navarro, Joaquim Forn i Chiariello, 
Eduard Freixedes i Plans, Francina Vila i Valls, Al-
berto Villagrasa Gil, Gloria Martín Vivas, Joaquim 
Mestre i Garrido i Ricard Martínez i Monteagudo, 
assistits pel tècnic lletrat Alfonso Lozano Anaya, que 
certifica. 

S'obre la sessió a les nou hores i trenta minuts 
 

I) Aprovació de l'acta de la sessió anterior 
S'aprova. 
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II) Part Informativa 
 
a) Despatx d'ofici 
 
En compliment de l'article 63.1 del Reglament or-

gànic municipal, es comuniquen les resolucions se-
güents: 

 
1. Àrea de Prevenció, Seguretat i Mobilitat 

Del gerent municipal, de data 1 de setembre de 
2008, que aprova el plec de clàusules i convoca con-
curs, per adjudicar el contracte de calçat específic 
per a la guàrdia urbana de Barcelona, per als exerci-
cis 2008-2009, i per un import de 163.501,50 euros. 

 
2. Àrea de Prevenció, Seguretat i Mobilitat 

Del gerent municipal, de data 1 de setembre de 
2008, que aprova el plec de clàusules i convoca con-
curs, per adjudicar el contracte per a l'adquisició, 
instal·lació i posada en marxa d'un sistema de detec-
ció automàtica d'incidents al tram de ronda litoral, 
comprès entre el passeig de la Zona Franca i la pla-
ça Voluntaris, per als exercicis 2008-2009, i per un 
import de 740.222,49 euros. 

 
3. Àrea de Prevenció, Seguretat i Mobilitat 

Del gerent municipal, de data 1 de setembre de 
2008, que aprova el plec de clàusules i convoca con-
curs, per adjudicar el contracte per als treballs de 
manteniment, reparació, modificació i reubicació dels 
equips cinemòmetres-radars situats a diferents punts 
de la ciutat de Barcelona, per als exercicis 2008-
2010, i per un import de 393.112,20 euros. 

 
4. Àrea de Prevenció, Seguretat i Mobilitat 

Del gerent municipal, de data 23 de juliol de 2008, 
que adjudica a la societat Exser Outsourcing, SL el 
contracte de tasques relacionades en el plec que 
s'han de dur a terme al magatzem central del Servei 
de Prevenció, Extinció d'Incendis i Salvament i els 
serveis mecànics de la Unitat muntada de la guàrdia 
urbana de Barcelona, per als exercicis 2008-2009, i 
per un import de 93.600 euros. 

 
5. Àrea de Prevenció, Seguretat i Mobilitat 

Del gerent municipal, de data 1 de setembre de 
2008, que adjudica a la societat Caixarenting, SA el 
contracte de subministrament, mitjançant arrenda-
ment amb opció de compra, de dues furgonetes 
d'accidents per al servei d'atestats de la guàrdia ur-
bana, per als exercicis 2008-2011, i per un import de 
104.932,08 euros. 

 
 
b) Mesures de govern 
c) Informes 
 
A la Comissió:  
1. Balanç preliminar de l'Operació Estiu. Presenta-

ció de l'Operació Tardor. 
La presidenta de la Comissió avança que l'informe 

es debatrà juntament amb el punt següent de l'ordre 

del dia, que és una sol·licitud de compareixença pre-
sentada pel grup municipal de CiU. 

La Sra. Escarp recorda que el maig passat van 
presentar al Plenari del Consell Municipal el disposi-
tiu de l'Operació Estiu, un conjunt de mesures de 
caràcter transversal per garantir el bon funcionament 
de l'espai públic durant aquest període. Precisa que 
han qualificat com a preliminar l'informe atès que 
l'Operació Estiu s'acaba després de la Mercè, el 30 
de setembre, tot i que han preferit presentar-lo ara 
per no dilatar el debat i fer-lo coincidir amb l'inici de 
l'Operació Tardor. 

Tot seguit, i abans d'entrar pròpiament en el con-
tingut de l'informe, vol puntualitzar que l'activitat mu-
nicipal sobre l'espai públic és continuada, així com 
també ho és l'aplicació de tots els instruments que 
permeten dur-la a terme, i el fet que existeixin opera-
cions concretes en algunes èpoques respon a la 
voluntat de posar èmfasi en determinats aspectes. 

Indica que l'Operació Estiu té algunes particulari-
tats com ara la disminució del trànsit de vehicles per 
al ciutat durant el període estival i, d'altra banda, 
també hi ha més sortides nocturnes, cosa que impli-
ca establir més controls de seguretat vial. En aquest 
sentit, informa que s'han fet entorn dels dinou mil 
controls d'alcoholèmia, entre els quals 1.700 han 
estat positius i destaca que decreix la taxa de posi-
tius que, juntament amb la reducció de la velocitat, 
provoca una disminució de l'accidentalitat. Igualment, 
aquesta disminució de circulació de vehicles fa que 
l'estiu sigui una bona època per a les obres que te-
nen un impacte important sobre la mobilitat com ara 
infraestructures del transport públic i d'accessibilitat, i 
enguany se n'han dut a terme 32, de les qual ja n'ha 
finalitzat el 85% segons la previsió, i entre les quals 
destaca d'intercanviador de la Diagonal; també s'han 
realitzat 37.700 metres quadrats de paviment sono-
reductor. 

A banda d'aquestes particularitats que ha esmen-
tat, la principal característica de l'estiu és l'ús intensiu 
de l'espai públic, que obliga que els dispositius gene-
rals hagin d'estar més presents en les platges i aten-
dre punts concrets on hi ha gran afluència de gent 
com la rambla del Raval o el Parc Güell. Així doncs, 
el primer que es fa és reforçar les activitats preventi-
ves, bàsicament el patrullatge de proximitat i les ins-
peccions, que han estat 2.573 en locals de concur-
rència pública, de manera que el nombre d'efectius 
de la guàrdia urbana s'ha incrementat del 2%. Des-
taca, però, la disminució del nombre de trucades al 
092, de gairebé un 10% respecte a l'any anterior, 
cosa que és un bon indicador de l'estat de la ciutat. 

Concreta que la presència preventiva de la guàr-
dia urbana a les platges s'ha dividit en sis subzones 
o mòduls de les quals dues al districte de Ciutat Vella 
i quatre a Sant Martí. Als agents presents als mòduls 
s'hi sumen els de patrullatge de les unitats territorials 
en horari de dia i de nit i un reforç específic de la 
unitat muntada a la zona del passeig Marítim. A totes 
aquestes tasques preventives cal afegir-hi el efectius 
de l'Operació Diana que té com a objectiu els desa-
llotjaments, de nit i de dia, i les operacions preventi-
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ves per evitar el mal ús de l'espai públic. Juntament 
amb això, cal destacar la feina conjunta que es fa en 
aquest àmbit amb els serveis socials i els equips de 
neteja a fi de detectar i oferir alternatives a persones 
sense sostre que han significat un total de 8.556 
ofertes d'acolliment. 

Una de les tasques que s'ha volgut prioritzar, en 
base a un acord amb la Junta Local de Seguretat i 
tractada en el Consell de Seguretat Urbana, ha estat 
la lluita contra els furts, per a la qual cosa la Mesa de 
Coordinació Operativa va acordar establir un disposi-
tiu conjunt amb la guàrdia urbana i els mossos d'es-
quadra contra els delictes i faltes de furt en diversos 
punts de la ciutat, especialment en aquells on hi ha 
major concentració de persones. Durant aquests 
mesos d'estiu s'han produït 1.096 detencions, 692 
per furt i 404 per faltes. 

Es vol referir, també, en l'àmbit de Ciutat Vella i a 
la zona de platges de Sant Martí, al servei de gestió 
de conflictes a l'espai públic que ateny els serveis 
socials i que ha actuat en nou espais dels districtes. 

Vol posar en relleu la feina feta quant a la preven-
ció a l'espai públic de la venda ambulant, sobretot la 
d'aliments i begudes; de la realització de necessitats 
fisiològiques; i un treball específic en referència al 
consum de begudes alcohòliques i consum i tinença 
de drogues; i acampar-hi i dormir-hi. Igualment, tam-
bé s'ha incidit en la prestació de serveis no autorit-
zats o en aquelles conductes que pertorben la convi-
vència com ara impedir els descans dels veïns. 
Precisa, quant al desallotjament de platges, que en-
guany s'ha fet servir un sistema de doble reg que ha 
facilitat alhora la seva neteja.  

Pel que fa als decomissos de llaunes, tot i que la 
xifra d'enguany arriba a les 50.894 llaunes, entenen 
que és més efectiu, i en aquesta línia es treballa, 
localitzar els magatzems. 

Un altre apartat principal d'aquesta Operació Estiu 
és la neteja, que durant l'estiu s'ha incrementat un 
12% respecte a la resta de l'any, i que el dispositiu de 
les platges ha comptat amb 11 vehicles i 55 operaris; i 
remarca que aquest any s'ha invertit la procedència 
de la recollida, atès que s'han recollit més deixalles a 
la sorra que a les papereres, i afegeix que actualment 
s'està treballant en la neteja dels fons marins. També 
s'ha incrementat el manteniment de papereres i cla-
vegueram i elements com ara els punts de llum, dut-
xes o megafonia. Destaca també que durant les fetes 
majors de Gràcia i de Sants s'han organitzat disposi-
tius especials que han comportat l'increment del per-
sonal de neteja i de la dotació de vehicles.  

La tasca de bombers i dels serveis de protecció civil 
també mereix esment, sobretot per la importància 
cabdal que té en el control d'aforaments i els meca-
nismes de prevenció per evitar qualsevol risc en els 
actes que es duen a terme en festes com ara la Mer-
cè, i que durant l'estiu tenen la missió d'evitar incendis 
forestals i, sobretot, establir mecanismes de prevenció 
en situacions de calor o d'alerta meteorològica. 

Durant l'Operació Estiu també s'han reforçat les 
principals línies d'autobús amb destinació a les plat-
ges. 

Seguidament, insereix breument algunes dades 
sobre l'Operació Tardor, l'objectiu de la qual és man-
tenir la fluïdesa i la normalitat del trànsit, reforçar la 
seguretat viària i l'oferta de transport públic; igual-
ment també es presta atenció especial a les zones 
pròximes als centres escolars. 

El Sr. Forn observa que aquest informe va molt lli-
gat amb el motiu de la compareixença que ha dema-
nat el seu grup i, per tant, agraeix que es pugui afegir 
al debat. Concreta que volen saber què ha succeït 
aquest estiu a la ciutat, i de quina manera s'han apli-
cat les ordenances, especialment l'Ordenança per 
fomentar i garantir la convivència ciutadana, atès que 
és un dels mecanismes de control i de sanció que té 
l'Ajuntament per assolir els objectius de l'operació 
estiu. Entenen que ara, transcorreguts tres anys de 
l'entrada en vigor d'aquesta ordenança, és el moment 
idoni per valorar-la i analitzar si s'aplica correctament.  

Fent una valoració de l'informe, opina que els re-
sultats són insuficients; que dels cinc objectius que 
es plantejaven en l'Operació Estiu: garantir la convi-
vència, la mobilitat de les persones, la seguretat 
viària i la fluïdesa del trànsit, reduir la contaminació 
acústica i mantenir els nivells de qualitat de l'espai 
públic, ha funcionat prou bé l'aspecte de la seguretat 
i la fluïdesa del trànsit que, altrament, amb el decre-
ment que es produeix en el període estival ja hi ha 
molta feina feta, i afegeix que, de la lectura de l'in-
forme, no és possible saber si s'han acomplert la 
resta d'objectius ja que es limiten a donar un seguit 
de dades sense fer-ne cap valoració qualitativa sobre 
les dades numèriques ni de l'efectivitat de les mesu-
res aplicades; en aquest sentit posa l'exemple de la 
venda de llaunes de cervesa –que aquest estiu ha 
afegit la venda de droga– que perdura malgrat el 
nombre de material comissat, que genera un seguit 
de les queixes per part dels empresaris d'oci nocturn 
que asseguren que, amb aquesta venda il·legal, 
perden sis cents mil euros a l'any.  

Un altre aspecte preocupant és la venda ambulant 
i, en aquest sentit, recorda que fa uns mesos aquest 
Ajuntament va signar un conveni amb l'Autoritat 
Portuària per controlar la zona del Port Olímpic i 
altres zones portuàries sense que s'hagi pogut apre-
ciar cap millora substancial. Remarca la despropor-
ció del nombre d'actuacions contra la venda ambu-
lant –aproximadament cinc mil– i les que es fan 
contra els compradors –només han estat 23– i que 
estan regulades també en l'Ordenança. 

Pregunta, quant a les actuacions per controlar les 
necessitats fisiològiques a la via pública, quin signifi-
cat i quina repercussió tenen les denúncies, i remar-
ca que enguany han disminuït un 53% respecte a 
l'any 2007, i no perquè els incívics s'hagin conscien-
ciat tal i com es pot comprovar passant per carrers 
molt cèntrics i concorreguts. 

Destaca la manca de reacció per part de l'adminis-
tració en els nombrosos casos d'ús impropi dels es-
pais públics, que ha que ha arribat a provocar en 
ocasions la resposta, gens desitjable, de formació de 
patrulles per part dels veïns afectats que, sortosa-
ment, s'ha aconseguit aturar. 
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Tot seguit, demana que li aclareixin algunes dades 
referents als furts, atès que les dades que consten a 
l'informe i les dels mossos d'esquadra referents al 
mateix període de l'any passat són ben diferents, i 
se'n treu la conclusió que enguany s'haurien fet més 
de dues mil actuacions de menys. Segons les dades 
de l'informe s'ha practicat una mitjana de 17,4 deten-
cions diàries durant el juliol i de 19 durant l'agost, 
que fluctuen molt segons el districte amb una gran 
incidència a Ciutat Vella, Sants-Montjuïc i l'Eixample. 
Vistes les dades, sembla evident que el model no 
acaba de funcionar atès que les parts de la ciutat on 
el percentatge de furts és més discret queden desa-
teses pel fet que es concentren els efectius en les 
zones esmentades. 

Remarca que en l'informe no consten les dades 
del nombre de denúncies efectuades pels ciutadans i 
a quines tipologies obeeixen, i aquesta és una infor-
mació essencial per poder comparar si n'ha augmen-
tat o disminuït el nombre respecte a altres anys. 

Requereix, per acabar de completar aquest docu-
ment, explicacions sobre la manera com s'han distri-
buït en els territoris, unitats i torns els 1.099 agents 
de la guàrdia urbana que han treballat els dies fei-
ners, i els 813 que han fet els torns festius que, d'al-
tra banda, disminueixen de 290, quan la realitat és 
que hi ha més incidències que els dies feiners. 

Considerant els tres anys de funcionament de l'or-
denança de civisme, es constata que encara hi ha 
dèficits molt importants pel que fa al compliment de 
les normes bàsiques de convivència, essencialment 
perquè durant molts anys aquesta administració no 
ha donat respostes contundents ni ha acarat com 
calia el fenomen de l'incivisme. Opina que hi ha en-
cara molt camí per fer en aquest camp i, per avan-
çar, cal donar unes informacions clares i transpa-
rents, sense ocultació de dades, i valora que la 
gestió municipal durant aquest mesos d'estiu no és 
la desitjable. 

El Sr. Villagrasa inicia la seva intervenció referint-se 
a l'Operació Tardor, de la qual remarca que és plena 
d'obvietats com ara l'obligatorietat d'obeir el llum ver-
mell dels semàfors o no circular amb excés de veloci-
tat, per posar només dos exemples, que, d'altra ban-
da, han de regir durant tot l'any. Igualment, remarca la 
incongruència que suposa avançar que s'introduiran 
canvis per millorar l'eficiència de xarxa d'autobús amb 
l'ampliació dels recorreguts d'algunes línies, mentre 
que l'alcalde ha fet declaracions en el sentit que es 
reduiran un seguit de línies que han perdut passat-
gers. Pel que fa la qualitat del servei de transport pú-
blic, observa que cal millorar molt la velocitat comerci-
al, el preu, i la seguretat dins els vehicles. 

En referència a l'Operació Estiu, considera que les 
dades s'han de valorar molt per sobre perquè es 
tracta d'un balanç preliminar, i els emplaça a què, en 
el moment en què disposin de les dades definitives, 
els les facin arribar a fi de poder comparar-les amb 
les de l'any anterior. 

Considera que el govern municipal no sap com re-
soldre els problemes greus de pacificació i de convi-
vència a la via pública, tal i com es demostra estiu 

rere estiu en què determinades activitats i actituds, 
en comptes de disminuir, augmenten. Venda i con-
sum de droga al carrer, venda ambulant de llaunes i 
consum d'alcohol a l'espai públic, botellón, sorolls... 
són fenòmens que no saben com combatre; no saben 
com conciliar el descans nocturn amb l'oci. Certament, 
en aquest balanç preliminar es pot observar un repunt 
del 2% en el nombre d'efectius de la guàrdia urbana 
respecte al 2007, i no disposa de cap dada referent 
als efectius dels mossos d'esquadra; i entén que és 
evident que calen més reforços per a què la gent 
comprengui que no pot actuar amb impunitat total a 
l'espai públic. 

Opina que el fracàs en l'aplicació de l'ordenança 
no és perquè la norma no sigui bona, que podria ser 
millor i, sobretot, haver-se negociat en alguns aspec-
tes, però sí que té un problema de nombre d'efectius 
i de mitjans materials per poder-la executar i evitar 
que es produeixin, per exemple, repunts de prostitu-
ció a les rambles o a la ronda Sant Antoni, o la venda 
de droga a la vista de tothom en moltes zones de 
Ciutat Vella. Concretament, a tota la zona de les 
rambles, la inseguretat en les hores nocturnes reque-
reix un pla d'actuació immediata que permeti als 
ciutadans recuperar aquesta zona, i entén que tot 
això demostra que calen més efectius de la guàrdia 
urbana. 

Quant a les platges, remarca que estan molt més 
brutes que fa un any perquè, com consta a l'informe, 
es recullen molts més residus de la sorra que de les 
papereres; s'hi reitera el problema dels grups d'indi-
gents que hi pernocten, sobretot a la platja de la 
Barceloneta, fet que provoca alteracions en la convi-
vència i problemes d'inseguretat amb els veïns, que 
demanen solucions policials i socials. Addueix, per 
tant, que l'actuació municipal ha de ser ferma si es 
vol acabar amb situacions que es repeteixen cada 
temporada. Recorda que, des la legislatura passada, 
el seu grup ha insistit a demanar la instal·lació d'una 
oficina de denúncies a la Barceloneta; aquest any 
mateix han tornat a proposar en el plenari de Ciutat 
Vella la sol·licitud a la Conselleria d'Interior d'ubicar-
hi una oficina de denúncies, demanda que no ha 
prosperat, i entén que, ara, una vegada vist el balanç 
d'enguany, s'ho repensaran. 

Es mostra sorprès per l'espai escàs que es dedica 
en l'informe les festes de Gràcia i de Sants, on el que 
es denomina festa tradicional ha funcionat prou bé 
gràcies als veïns, sinó que es refereix a les festes 
alternatives, de les autoritzades i les que no però que 
s'han permès sense cap trava i que han provocat 
destorbs molt greus al veïnat. Entén que en aquests 
casos hauria calgut alguna mostra d'autoritat ferma 
que sembla que tinguin por d'exercir a fi que permeti 
oci i descans en pau i convivència. 

Tot seguit, el Sr. Martínez fa una breu descripció 
al·legòrica de com veu l'actuació municipal i els pa-
pers diversos dels grups de l'oposició enfront de les 
actuacions que calen per acarar el tema que avui es 
tracta. D'una banda, es presenta una ciutat caòtica 
on res funciona i, d'altra banda, la visió d'una ciutat 
idíl·lica i tolerant. Entén que Barcelona no és cap 
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d'aquests models, sinó el compendi d'una ciutat 
cosmopolita, gran, amb molts problemes afegits per 
la seva mateixa idiosincràsia i derivats de la pràctica 
social que li dóna la ciutadania, i de la bona o mala 
gestió del govern municipal.  

Entén que els paràmetres Operació Estiu i una 
Operació Tardor són obvis, i es pregunta on està la 
novetat en aquesta mena d'operacions que gairebé 
totes les ciutats mitjanes tenen; i no acaba de veure 
en aquests documents quins elements són els que 
han de caracteritzar aquestes operacions, a banda 
de totes les recomanacions quotidianes que hi apa-
reixen com ara el compliment de normatives. Al seu 
parer, hi ha una mena de negació de l'evidència i de 
voler donar la sensació que la ciutat funciona bé i 
que els fenòmens que descriuen són inherents a les 
grans ciutats. En aquest sentit, recorda que el seu 
Grup va presentar una proposta, no fa massa, refe-
rent als obstacles a la via pública, cada vegada més 
freqüents, i el govern els va respondre que aquests 
obstacles estaven regulats i que es controlaven; i 
quina no va ser la seva sorpresa en tenir notícia, ahir 
mateix, que el govern municipal ha presentat un pla 
de xoc per actuar contra els obstacles a la via públi-
ca; fet que el porta a pensar que es fan actuacions a 
batzegades i quan les situacions ja arriben a ser 
insostenibles. 

Addueix que una ciutat no pot funcionar d'aquesta 
manera; cal un model de gestió que cobreixi, òbvia-
ment, la quotidianitat, però també l'excepcionalitat. I 
entén que les explicacions i els informes com 
aquests que avui presenten han d'anar dirigits als 
elements que aporten novetats per acarar els pro-
blemes. 

El Sr. Mestre avança que el seu Grup considera, 
del balanç de l'Operació Estiu i de l'Operació Tardor, 
que els objectius fixats s'aconsegueixen, i vol aprofi-
tar l'ocasió per felicitar la ciutadania per la seva acti-
tud majoritàriament cívica tal i com es desprèn de les 
dades que avui es presenten, i entre les quals vol 
destacar la disminució de trucades rebudes al 092, la 
reducció notable de l'accidentalitat els mesos d'estiu, 
la disminució del nombre de denúncies de contami-
nació acústica, o el fet que el 85% de les obres pro-
gramades hagin finalitzat en el termini previst. 

En referència a l'afirmació del Sr. Forn que aques-
tes dades no tenen valor per insuficients, es pregun-
ta quina mena d'indicador pretén per valorar l'efecti-
vitat de les actuacions. 

Quant a l'Operació Tardor, se centra en l'aspecte 
de l'obligat compliment de l'Ordenança de civisme –
que recorda que el seu Grup no va votar perquè no 
compartia part del seu articulat–, i creu que el govern 
municipal procura fermament el seu compliment. 
Tanmateix, el seu grup opina que hi ha diverses ma-
neres de fer-la complir, maneres que tenen molt a 
veure amb la visió de com ha de ser la convivència a 
la ciutat i com s'ha d'exercir l'autoritat. Consideren 
que un bon govern és aquell que té una determinació 
i uns objectius per a la ciutat que vol, i que acompa-
nya dels instruments legals indicats per aconseguir-
ho. Manifesta que la voluntat del govern municipal és 

la cohesió social, convivència en l'espai públic des 
de la diversitat, que es garanteixi la seguretat i que 
tot plegat s'aconsegueix amb diàleg social i voluntat 
d'acord. Feta aquesta argumentació, i en referència 
a les intervencions dels Srs. Forn i Villagrasa, obser-
va que sembla que estiguin més interessats a erosi-
onar el govern municipal que no pas contribuir a 
millorar dèficits i conflictes que existeixen a la nostra 
ciutat però també en totes les ciutats del món per la 
seva mateixa condició d'espais urbans. Tampoc no 
existeixen solucions màgiques per resoldre qüestions 
com el botellón o la prostitució al carrer, per posar 
dos exemples només, i pregunta al Sr. Villagrasa si 
sap d'alguna ciutat gran espanyola que no tingui 
aquests fenòmens. Igualment, en el seu discurs bar-
regen i vinculen els diversos fenòmens que mereixen 
tractaments i actuacions diferents, tot i que transver-
sals i coordinades. 

Troba a faltar en aquestes intervencions un ferm 
rebuig a les patrulles ciutadanes que han pretès sor-
gir en determinats indrets, sobretot quan són grans 
defensors de l'autoritat pública i de l'ordre públic, i 
haurien de saber que aquesta és competència exclu-
siva dels governs. 

La Sra. Escarp considera que la presentació d'a-
quest tipus d'informes a manera de balanç del han 
estat les operacions i un avanç de les futures és una 
bona manera de fer. Addueix que sempre és positiu 
recordar quines actuacions concretes s'han dut o es 
duran a terme properament i també ho és anomenar-
les d'alguna manera, com és el cas de les operaci-
ons estiu i tardor. Observa que no han pretès donar 
una imatge triomfalista, ni tampoc derrotista en 
aquesta presentació, sinó que han agafat dades 
objectives, però remarca que és essencial dotar-se 
d'uns indicadors clars que permetin una anàlisi de la 
realitat. En aquesta línia, Barcelona ha estat pionera 
en establir els debats sobre el civisme i la convivèn-
cia, i posteriorment moltes altres ciutats s'hi han su-
mat, i la primera que va posar en marxa l'ordenança 
del civisme i de la convivència, copiada per molts 
altres ajuntaments a fi d'abordar un seguit de fenò-
mens que es donen en totes les grans ciutats. 

Remarca que el debat sobre la convivència va 
desembocar en l'ordenança, un instrument que, tots 
plegats, van qualificar de nou i atrevit en el vessant 
jurídic, tot i que com ja s'ha dit avui, no és l'únic ins-
trument, però sí que permet donar garantia jurídica 
als cossos de seguretat per abordar els nous fenò-
mens que apareixien a l'espai públic i, sobretot, per-
met una tasca transversal amb operacions conjuntes 
amb altres cossos, però també amb tots els serveis 
que pot oferir l'Ajuntament com els serveis d'acollida 
per a persones sense sostre, el servei de gestió de 
conflictes o el pla d'abordatge del treball sexual. 

Recorda, quant als efectius, que s'està complint 
l'acord que es va assolir en el plenari de manera que 
el juny es van incorporar els membres acabats de 
llicenciar, i s'han matriculat de nou 225 persones, de 
manera que s'incorporaran al serveis del juny del 
2009, i s'han continuat les negociacions amb el De-
partament d'Interior a fi que destini un determinat 
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nombre d'efectius a Barcelona. Igualment, es conclou-
rà la construcció de les casernes endegades, s'ins-
tal·larà una oficina de denúncies provisional a Sants i 
també es dedicaran esforços a la Barceloneta. 

Vol incidir específicament en l'aspecte de les dro-
gues, que també aborda el Pla de drogues de Barce-
lona, i destaca que apareixen noves formes de dro-
gaaddicció; s'ha tirat endavant el programa d'atenció 
a menors; i s'actua en operacions conjuntes a través 
de la Llei de seguretat ciutadana i l'actuació adminis-
trativa. Precisa que l'ordenança de convivència no 
recull l'aspecte de tinença i consum de drogues, sinó 
que ho recull l'ordenança d'usos de l'espai públic. 

A les dades que ha requerit el Sr. Forn sobre el 
nombre denúncies rebudes pel 092 i la seva distribu-
ció territorial, precisa que actualment no disposa de 
dades, però que tan bon punt les tingui les li farà 
arribar. Aclareix, respecte als furts, que les detenci-
ons les han dut a terme els equips especials de 
mossos d'esquadra i la guàrdia urbana creats espe-
cíficament en operacions mixtes o per separat, que 
compta amb agents de paisà, actua en zones deter-
minades, i en aquesta ocasió les dades de què dis-
posa fan referència a les detencions per furt durant 
tot l'any i que són 1.854. 

El Sr. Forn referma les seves apreciacions sobre 
la manca d'indicadors clars i insisteix que es fa difícil 
avaluar si s'han assolit els objectius marcats. Pun-
tualitza que es remet a informacions aparegudes als 
mitjans de comunicació perquè reflecteixen la realitat 
de la ciutat i, en moltes ocasions, es basen en infor-
mació que els proporciona el mateix Ajuntament. 

Al Sr. Mestre, que defensa que els problemes 
s'han d'acarar aplicant polítiques transversals, li re-
clama que complexin en el cas dels àmbits socials 
en què tenen competència. I, en general, opina que 
afronten les situacions comparant-les amb les pitjors 
possibles que puguin succeir en altres ciutats, de 
manera que mai no quedin massa malament. 

Pel que fa la demanda de rebuig de les patrulles 
ciutadanes, indica que ja ho han fet, i abans que el 
mateix Ajuntament, tal i com han expressat als mit-
jans de comunicació, tot i que entén que la gent s'or-
ganitza d'aquesta manera empesa per l'abandona-
ment de les administracions, i que si fessin el que els 
pertoca ni es plantejarien aquesta possibilitat. 

El Sr. Villagrasa insisteix que la Sra. Escarp, com 
a regidora de Seguretat, ha de disposar de dades 
concretes sobre els efectius de mossos que reforcen 
el sistema policial a la ciutat durant l'estiu, i li sorprèn 
que no les hagi donat.  

Manifesta que s'ha referit a les zones més concor-
regudes de la ciutat com Sants, Gràcia o Ciutat Vella 
perquè són les que esmercen més efectius i esforços 
durant l'Operació Estiu ja que la resta de la ciutat 
pateix un descens notable de l'activitat. 

Remarca que, de propostes, n'han fet moltes, al-
gunes consensuades amb el govern municipal com 
la de la incorporació de mil agents de la guàrdia ur-
bana en un període de cinc anys. 

Quant a les patrulles veïnals, insisteix que ningú 
no les aconsella, però, igual que el Sr. Forn, entén 

que els veïns arriben a aquesta situació per deses-
peració i desemparament de les administracions; i, 
en aquest sentit, el seu grup exigeix any rere any 
mesures policials i socials, i també cada any com-
proven que les situacions no milloren sinó que, con-
tràriament, s'agreugen, i es reafirma en l'opinió, que 
ja van expressar en l'aprovació de l'ordenança de 
civisme i convivència, que manquen els mitjans hu-
mans i materials essencials per aplicar-la. 

Conclou la seva intervenció agraint a la Sr. Escarp 
la presentació de l'informe i li demana que els faci 
arribar els resultats finals, i que aquests serveixin per 
reforçar l'Operació Estiu de l'any vinent. 

El Sr. Martínez observa que no entén la transcen-
dència que s'atorga a la presentació d'aquests infor-
mes perquè no considera que tinguin el rang que se'ls 
atribueix, i és evident que la ciutat ha d'establir opera-
tius especials per molts motius. Li sorprèn que, atesa 
la situació de la ciutat, no s'hagin endegat actuacions 
noves, no per a noves situacions, sinó per tractar vells 
problemes que no hi ha manera de resoldre. 

El Sr. Mestre interpreta, de la intervenció del Sr. 
Martínez, que el seu grup se situa en un terreny 
equidistant del govern i de l'oposició, i crítica amb 
tothom.  

Al seu torn, replica al Sr. Forn, que considera que 
hi ha un problema en l'àmbit de les competències 
socials d'aquest ajuntament, que una de les partides 
que ha crescut més en cada pressupost municipal és 
la dedicada a l'atenció a les persones sense sostre. 

En relació a les intervencions sobre les patrulles 
ciutadanes, entén que sí que es condemnen, tot i 
que hi veuen justificació per motius de desempara-
ment. Rebat taxativament aquest argument perquè 
cap territori està abandonat i desprotegit per part de 
l'administració, i entén que és molt poc responsable 
llançar acusacions d'aquesta mena que sembren 
ombres de dubte entre la població, a banda que fal-
ten absolutament a la veritat. 

Igualment, i respecte a la situació dels carrers de 
la ciutat que ha descrit el Sr. Villagrasa amb venda 
de drogues, sorolls, o altres activitats que contrave-
nen l'ordenança, admet que certament es produei-
xen, però com ja s'ha dit no és problema únicament 
de Barcelona, i les solucions que han buscat algunes 
ciutats de reservar espais ciutadans per exemple per 
a la pràctica del botellón, aquest Ajuntament les re-
butja absolutament. De la mateixa manera que con-
sidera que el llistat de solucions que aporten als pro-
blemes només s'aguanten en la teoria però són 
inaplicables a la realitat. 

Lamenta, per tant, que una part de les intervenci-
ons que avui s'han fet no hagin estat de control de 
l'acció de govern, que és la tasca de l'oposició, sinó 
d'erosió del govern municipal sense més, dibuixant 
una ciutat desgovernada, perillosa i on la ciutadania 
se sent absolutament desprotegida. 

La Sra. Escarp vol puntualitzar que no disposa 
d'algunes dades, com ja ha dit, i que es compromet a 
donar-les tan bon punt les tingui.  

Pel que fa a la valoració de l'informe que aquí s'ha 
fet, remarca que, si alguna cosa queda clara, és que 
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no hi ha pretensió d'amagar els problemes; de la 
mateixa manera que saben que no existeixen grans 
solucions, sinó que les vies de resolució són comple-
xes i transversals. Es pot treballar amb els mitjans 
que els proporciona l'ordenança i la capacitat de la 
seva aplicació administrativa i la col·laboració dels 
cossos policials pel que fa a la seguretat, però cal 
alguna modificació legislativa i la possibilitat de tirar 
endavant alternatives judicials. Addueix, doncs, que 
és important compartir la informació, però també 
perquè cal la feina conjunta i el consens. 

Quant a les patrulles veïnals, entén que hi ha mol-
tes maneres de rebutjar-les, però és essencial fer-ho 
amb contundència. En aquesta línia, recorda que 
aprovar l'ordenança també s'aprovava dotar-la amb 
els mitjans humans i materials per aplicar-la, i així 
s'han aprovat les mil noves places a la guàrdia urba-
na, les hores d'intervenció en els serveis de gestió 
de conflictes, la creació del servei d'integració de les 
persones sense sostre, la policia de proximitat o la 
dotació tecnològica amb la implantació de les PDA. 

Es dóna per tractat. 
 
d) Compareixences Govern municipal 
 
A la Comissió:  
2. Que comparegui el responsable del govern mu-

nicipal per tal que informi a aquesta Comissió dels 
reiterats incompliments durant aquest estiu de l'Or-
denança de Mesures per fomentar i garantir la convi-
vència ciutadana a l'espai públic de Barcelona. 

Es dóna per tractada. 
 

III) Propostes a dictaminar 
 
a) Ratificacions 
 
Al Plenari del Consell Municipal:  
3. Ratificar el Decret d'Alcaldia d'1 d'agost de 2008 

que atorga la Medalla d'Honor al Mèrit als membres 
de la Guàrdia Urbana que figuren en les relacions 
adjuntes; per raó de la seva antiguitat ininterrompuda 
(35 anys en la categoria d'argent o 25 anys en la 
categoria de bronze) en la prestació de serveis sen-
se cap nota desfavorable en els seus expedients 
personals: produint la categoria d'argent els beneficis 
que s'estableixen a l'apartat 1 de l'article 5è del Re-
glament d'Honors i Recompenses dels membres de 
la Guàrdia Urbana i Bombers. 

La Sra. Escarp precisa que aquest acord es refe-
reix a les medalles que s'atorguen anualment d'acord 
amb el reglament d'Honors i Recompenses als 
membres de Guàrdia Urbana i Bombers, bàsicament 
en reconeixement d'antiguetat, als 25 i als 35 anys. 

Es dictamina amb el posicionament favorable de 
tots els Grups.  

 
b) Propostes d'acord 
 

IV) Part decisòria / Executiva 
 
a) Ratificacions 

b) Propostes d'acord 
c) Proposicions 
 

V) Part d'impuls i control 
 
a) Proposicions / Declaracions de Grup 
 
Del Grup Municipal CIU: 
4. La Comissió de Seguretat i Mobilitat insta al go-

vern municipal a que prengui totes les mesures ne-
cessàries per tal que, en el termini de dos mesos, el 
Bicing funcioni els 24 hores del dia i es pugui donar 
compliment al plec de clàusules del concurs original. 

El Sr. Freixedes presenta la proposició arran de 
l'increment important en el nombre d'usuaris i d'esta-
cions des de la posada en marxa del servei Bicing, 
tanmateix, amb un dèficit inicial d'horaris, inexplica-
ble, altrament, atès que en el plec de clàusules cons-
tava que havia de ser un servei de vint-i-quatre ho-
res. 

El seu Grup entén, per tant, que cal corregir 
aquesta mancança, com més aviat millor, tot i que 
remarca que podrien ser flexibles quant al termini de 
dos mesos que expressen en la proposta, però no en 
l'aconsecució de l'horari que consta en el plec de 
clàusules que ha esmentat. Consideren que aquesta 
ampliació del horari va a favor dels usuaris i de la 
mobilitat sostenible a la ciutat. 

El Sr. Villagrasa avança el vot favorable del seu 
Grup i recorda que també han presentat en aquesta 
comissió iniciatives amb el mateix contingut. 

El Sr. Martínez també emet un vot favorable amb 
el benentès que tampoc no són inflexibles amb el 
termini de dos mesos. No obstant, és més partidari 
que se solucioni abans el sistema d'enllumenat a les 
bicicletes, atès que el 75% dels vehicles presenta 
problemes en aquest sentit. 

El Sr. Mestre avança el vot contrari del seu Grup 
perquè consideren prioritària la consolidació plena 
del servei més que no pas establir terminis per als 
projectes d'expansió. 

El Sr. Narváez també fa avinent el desacord del 
seu grup, entre altres coses perquè la lògica general 
del transport públic és una altra, i el servei Bicing no 
pot ser una excepció atès que requereix unes hores 
d'aturada per al manteniment com tots els altres 
mitjans de transport públics. De tota manera coinci-
deix amb l'apreciació del Sr. Martínez que hi ha al-
tres prioritats abans. 

El Sr. Freixedes agraeix, d'entrada, el suport dels 
dos grups de l'oposició a la proposició. Tot seguit, 
replica al Sr. Narváez que, si per causes tècniques el 
servei no pot funcionar les vint-i-quatre hores, per 
quin motiu en el plec de clàusules elaborat per BSM 
diu que el sistema funcionarà ininterrompudament; i 
entén que es tracta si més no d'un problema d'im-
provisació. Tampoc no comprèn com l'adjudicatari, 
Clear Channel, diu que no hi ha cap problema per-
què funcioni vint-i-quatre hores. 

Remarca que els arguments en contra de l'horari 
que proposen com ara l'ajustament d'horaris amb el 
del metro, no els sembla gens convincent i, amb el 
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mateix argument, també es podria ajustar al del ser-
vei d'autobusos nocturns. Igualment, entén que no 
és comparable el manteniment que requereix el Bi-
cing amb el del metro. Contràriament, consideren 
que el servei de bicing nocturn podria solucionar 
molta de la mobilitat que es veu afectada per la re-
ducció d'oferta de transport durant la nit.  

Per acabar, demana que, aquesta vegada sí, es 
faci cas d'allò que s'aprova a les comissions i reitera 
la seva predisposició a la flexibilitat quant al compli-
ment del termini de dos mesos. 

El Sr. Martínez remarca que el Sr. Narvaéz a 
al·legat raons de manteniment de la qualitat del ser-
vei per impedir el seu funcionament les vint-i-quatre 
hores, i observa que la qualitat actual del servei no 
és la que fóra de desitjar. Entén que amb l'aprovació 
d'aquesta proposició l'equip de govern té la respon-
sabilitat de dur a terme aquest mandat i, al seu torn, 
presentar alguna proposta en aquesta línia.  

El Sr. Narváez reitera els arguments que ha ex-
pressat en la seva intervenció anterior, especialment 
quant a l'equiparació d'horaris amb el servei nocturn 
d'autobús, que ni té els mateixos horaris, nombre de 
línies, ni la mateixa freqüència que el servei diürn, i 
entén clarament que no proposen aquesta sistemàti-
ca que suposaria, per exemple, que de cada quinze 
estacions del Bicing en funcioni una. 

Conclou, per tant, que la prioritat actual del servei 
no és funcionar les vint-i-quatre hores, sinó d'altres 
que ell mateix va fer públiques el darrer juliol i en les 
quals estan treballant. 

El Sr. Narváez expressa el vot contrari del PSC, el 
Sr. Mestre expressa el vot contrari d‟ICV-EU i A, el 
Sr. Freixedes expressa el vot favorable de CIU, el Sr. 
Villagrasa expressa el vot favorable del PP i el Sr. 
Martínez expressa el vot favorable d'ERC. S'aprova. 

Del Grup Municipal PP: 
5. La Comissió de Seguretat i Mobilitat acorda: 

Exigir al Govern municipal el màxim de rigor i eficà-
cia en l'aplicació de les lleis i les ordenances munici-
pals i rebutjar la seva passivitat i permissivitat davant 
els infractors (incívics, okupes, grups alternatius ...) 

El Sr. Villagrasa presenta la proposició que pro-
mou el seu Grup i que es refereix a la impunitat amb 
què actuen diferents grups de persones a la ciutat, 
entre els quals destaca els grups alternatius que fan 
festes il·legals. En d'altres, gosaria dir que, fins i tot, 
s'hi fa apologia del terrorisme, i posa com a exemple 
l'exhibició de fotografies dels membres d'un escamot 
d'ETA. No entén com es poden permetre festes com 
les del Torrent de l'Olla, o la de la carretera de Sants 
durant les festes d'ambdós districtes, que no dispo-
saven de cap mena de permís; igualment, les raves 
del districte 22@ que fa mesos que es fan. Els re-
corda que l'Ajuntament ha estat condemnat per tole-
rar festes il·legals a Gràcia, i entén que tot plegat 
respon a una permissivitat mal entesa com a mal 
menor, i reitera que les lleis i les ordenances són 
d'obligat compliment per a tothom. 

El Sr. Forn recolza la proposició i reitera, en la ma-
teixa línia d'altres intervencions que ha fet avui, la 

necessitat d'exigir el compliment de les ordenances i 
de les lleis. 

El Sr. Martínez observa que el Grup Popular insis-
teix a barrejar termes i conceptes com ara grup alter-
natiu amb incívic i, precisament per això, el seu grup 
no dóna suport a la proposició. 

El Sr. Mestre també avança el vot contrari a la 
proposició i es remet als arguments que ha expres-
sat anteriorment en el debat. Observa al Sr. Villagra-
sa que, certament, les lleis s'han de complir, però 
també entenen que cal actuar amb prudència i pro-
porcionalitat, ja que moltes de les proposicions del 
Grup Popular pretenen arreglar un problema creant-
ne deu. 

El Sr. Espriu, regidor del districte de Gràcia, ate-
ses les al·lusions concretes a les festes de Gràcia, 
diu que la festa organitzada al carrer de Siracusa per 
la Coordinadora Popular de Festes –que fa divuit 
anys que obté permisos– s'ha fet dins dels horaris 
permesos i ha complert totes normes. D'aquesta 
manera vol deixar molt clara la diferència entre 
aquesta festa i la de Torrent de l'Olla, on han estat 
presents col·lectius que han aparegut amb voluntat 
de confrontació. 

Conclou amb la reflexió que no s'han de confondre 
les instàncies judicials superiors amb el poder i la 
responsabilitat de les regidories, que posen tota la 
voluntat per posar ordre en l'espai ciutadà.  

La Sra. Escarp expressa el vot contrari del seu 
Grup a la proposició, i reitera l'apreciació del Sr. Mar-
tínez sobre l'habilitat del Sr. Villagrasa de posar con-
ceptes contraposats en el mateix sac.  

El Sr. Villagrasa rebat l'ús discrecional de termes 
com proporcionalitat i prudència i pregunta si s'apli-
quen també als veïns que pateixen les festes 
il·legals. Insisteix que les lleis i les normes són per a 
tothom i que el govern municipal s'equivoca en per-
metre determinades actituds, que van cada cop a 
més, i no ser més ferms amb segons quins 
col·lectius; i remarca que aquesta demanda no la fa 
només un grup de l'oposició, sinó que hi ha sentèn-
cies judicials que l'avalen. 

Per acabar, demana amb rotunditat que no es 
permetin les festes i activitats sense permís i que 
actuïn amb més fermesa. 

La Sra. Escarp, seguint amb el fil de la intervenció 
del Sr. Espriu, reitera que hi ha festes, anomenades 
alternatives, que tenen permís i hi ha qui, acabades 
dels festes permeses, decideix continuar-la pel seu 
compte, hi és en aquests casos en què s'intervé amb 
les forces de seguretat. I, concretament el cas de 
Sants, reconeix que, en una situació com la que ha 
descrit, és intolerable que, a més, es talli la carretera 
de Sants; però tampoc no és encertat que s'hi inter-
vingui amb forces de l'ordre quan hi havia molta gent 
al lloc, criatures fins i tot, que no hi tenien res a veu-
re, i és aquí on entren la prudència i la proporcionali-
tat de les actuacions. 

La Sra. Escarp expressa el vot contrari del PSC, el 
Sr. Mestre expressa el vot contrari d‟ICV-EU i A, el 
Sr. Forn expressa el vot favorable de CIU, el Sr. Vi-
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llagrasa expressa el vot favorable del PP i el Sr. Mar-
tínez expressa el vot contrari d'ERC. Es rebutja. 

Del Grup Municipal ERC: 
6. La Comissió de Seguretat i Mobilitat acorda 

sol·licitar a l'ATM que, en el marc de la revisió anual 
dels preus dels títols de transport, i en relació a la 
targeta rosa, s'estableixi com a criteri de determina-
ció del preu dels títols que s'hi vinculen el fet que 
l'increment de les pensions no suposi una pèrdua de 
poder adquisitiu pels pensionistes a l'hora d'accedir-
hi. 

El Sr. Martínez informa que en aquesta proposició 
s'ha produït un canvi de redactat que s'ajusta més 
tècnicament al contingut, que es refereix a la tarifació 
social del títol de transport T-4, en què els barems 
per establir el percentatge estiguin d'acord amb l'in-
crement de les pensions. 

El Sr. Freixedes avança que el seu Grup dóna su-
port a la proposició amb el benentès que amb el nou 
redactat queda molt clar l'àmbit a què es refereix. 

El Sr. MestreS manifesta que comparteixen els 
objectius del text, molt més entenedor amb el nou 
redactat. 

La Sr. Escarp també expressa el vot favorable del 
grup Socialista i entén que és important fer, més 
endavant, un debat sobre la tarifació social. 

La Sra. Escarp expressa el vot favorable del PSC, 
el Sr. Mestre expressa el vot favorable d‟ICV-EU i A, 
el Sr. Freixedes expressa el vot favorable de CIU, el 
Sr. Villagrasa expressa el vot favorable del PP i el Sr. 
Martínez expressa el vot favorable d'ERC. S'aprova 
amb el redactat següent: 

La Comissió de Seguretat i Mobilitat acorda 
sol·licitar a l'EMT que, en el marc de la revisió anual 
dels preus dels títols de transport, i en relació a la 
fixació del preu de la targeta T4 (tarifació social), es 
tingui en compte el percentatge d'increment de les 
pensions, de cara a preservar el poder adquisitiu 
dels pensionistes que l'adquireixin. 

 
b) Proposicions amb contingut de Declaració insti-

tucional 
c) Precs 
d) Preguntes 
 
Del Grup Municipal CIU: 
7. Quin és el nombre de denúncies interposades 

als ciclistes de la ciutat per l'incompliment de l'Orde-
nança de circulació de persones i vehicles? 

El Sr. Freixedes presenta la pregunta. 
El Sr. Narváez informa que, des del 28 d'agost de 

2007 fins al 14 de setembre d'enguany, el nombre de 
denúncies interposades als ciclistes ha estat de 
2.546. 

El Sr. Freixedes agraeix la concisió de la resposta, 
i valora la xifra com a realment baixa per al període 
d'un any. Entén, atès que aquest ajuntament funcio-
na a batzegades, que la major concentració de de-
núncies corresponen a una primera campanya de 
xoc en posar en marxa l'ordenança, ara fa un any, i 
consideren que, d'aquest rigor inicial, s'ha passat a 
una absoluta deixadesa de l'activitat sancionadora 

envers les conductes incíviques. Remarca que, actu-
alment, la bicicleta significa per a molts sectors de la 
ciutat un problema més que una solució, bàsicament 
per les actituds incíviques de molts usuaris. Observa 
que, amb l'ordenança a la mà, no seria possible cir-
cular pel centre de la ciutat a les hores de més aflu-
ència, com ara pel Portal de l'Àngel al migdia, i això 
passa cada dia, fins i tot hi passen els tours amb 
bicicleta organitzats per a turistes, sense que se'ls 
imposi cap sanció tot i que s'infringeix l'ordenança en 
tots els aspectes. Això, per no dir res dels ciclistes 
que circulen contra direcció, per damunt de les vore-
res on no està permès amb total impunitat. Així 
doncs, desglossant la xifra que ha donat el Sr. Nar-
váez, surt una mitjana diària de sis sancions i mitja, 
motiu pel qual els emplaça a fer complir l'ordenança 
perquè és evident que hi ha una clara laxitud per part 
de l'ajuntament. 

El Sr. Narváez considera que la visió de la bicicle-
ta i l'argumentació del Sr. Freixedes s'emmarca en 
un model conservador, i sembla que només els inte-
ressa el vessant negatiu, sense entrar a valorar cap 
dels seus aspectes positius com ara la gran quantitat 
d'usuaris de bicicleta que tenen un comportament del 
tot adequat. Remarca que continuaran treballant amb 
la mateixa política de la bicicleta i perquè aquells que 
no s'ajusten als requeriments de l'ordenança ho fa-
cin, a través de la guàrdia urbana i ampliant nota-
blement les infraestructures per a la bicicleta. 

Es dóna per tractada. 
8. Quin són els canvis enunciats pel quart tinent 

d'alcalde Ramon García-Bragado en el model de 
mobilitat de la ciutat que permeten ara unir el tramvia 
per la Diagonal? 

Abans d'iniciar el tractament d'aquesta pregunta 
presentada pel grup de CiU, el Sr. Villagrasa sol·licita 
a la presidència de poder tractar conjuntament la 
presentada pel seu grup i que figura amb el número 
10 de l'ordre del dia. 

Tot seguit el Sr. Freixedes formula la pregunta i es 
remet a les declaracions recents de l'alcalde sobre la 
unió de les dues línies de tramvia a la Diagonal, i que 
és una vella reivindicació de molts sectors ciutadans. 
Els sorprèn, però, el canvi de criteri de l'equip de 
govern, especialment del grup socialista, i encara 
més les explicacions a posteriori del Sr. García Bra-
gado en el sentit que aquest canvi respon a un canvi 
en el model de mobilitat de la ciutat. Així doncs, vol-
drien saber quins estudis han realitzat per sustentar 
aquesta decisió. 

El Sr. Villagrasa pregunta, al seu torn, quins estu-
dis específics hi ha d'afectació viària de la zona du-
rant el període d'obres. Recorda que el seu grup 
havia proposat fer una unió soterrada de les línies o 
que es busquessin altres alternatives en carrers de 
l'Eixample.  

Lamenta que la proposta de participació i diàleg 
dels grups pel que fa a aquest projecte es quedi 
només en paraules, atès que ja han aparegut plànols 
del projecte en mitjans de comunicació sense que el 
seu grup n'hagi tingut notícia, i li sorprèn que fins i tot 
es parli d'un pressupost. 
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Sol·licita, doncs, els estudis de mobilitat que s'han 
fet, les afectacions a veïns i comerciants de la zona, i 
que s'expliqui el canvi d'opinió del Sr. Hereu en pas-
sar de regidor de Mobilitat i Seguretat a alcalde pel 
que fa a aquest projecte. 

El Sr. Narváez precisa, com a resposta a la pre-
gunta presentada pel grup de CiU, que el Sr. García 
Bragado es remet a la política de mobilitat sostenible 
de la ciutat: ampliació de l'Àrea verda, millora del 
servei Bicing, ampliació del transport públic, infraes-
tructura de carril bici, pla d'aparcaments, reducció 
sistemàtica de l'amplada de les calçades, i polítiques 
de zona 30. 

Quant a la pregunta presentada pel grup Popular 
pel que fa als estudis previs que atenyen a l'enllaç 
del tramvia de la Diagonal. Remarca, d'entrada, que 
l'alcalde no va oferir només que el tramvia creués la 
Diagonal, sinó que va proposar a la ciutat estudiar un 
nou projecte per a la Diagonal, inclòs en el qual hi 
havia el tramvia. Així doncs, les afectacions d'un 
projecte que encara s'ha d'executar es tindran en el 
moment en què se sàpiga quin és el projecte que 
tirarà endavant. Pel que fa a l'existència d'un pressu-
post que ha esmentat el Sr. Villagrasa, indica que 
són dades aproximades elaborades per l'empresa 
gestora del tramvia, que ho ha calculat en un tram 
recte amb vies de tramvia en ambdós sentits, para-
des i les unitats corresponents, i precisa que no vol 
dir que, aquest, sigui el pressupost del projecte glo-
bal de la Diagonal. 

El Sr. Freixedes diu que la resposta del Sr. Narvá-
ez confirma el que ja temien: que, en el fons, la unió 
de les dues xarxes de tramvia per la Diagonal respon 
a la improvisació, no hi ha cap estudi al darrere que 
fonamenti el canvi d'actitud a què s'ha referit abans. 
Demana, doncs, que de la mateixa manera que han 
improvisat el canvi d'actitud respecte a la connexió 
de xarxes, no improvisin a l'hora de fer el projecte 
tècnic de la connexió. Afegeix que el seu grup consi-
dera que la connexió a través de la Diagonal és una 
bona opció, tot i que els preocupa que, segons com 
es concebin i com es facin les obres, es creïn verita-
bles problemes a la resta de la ciutat. 

El Sr. Villagrasa coincideix amb el Sr. Freixedes 
en què hi ha hagut improvisació, que l'anunci ha 
estat un cop d'efecte de l'alcalde en veure com des-
cendia el baròmetre municipal, altrament no s'expli-
quen canvis d'opinió radicals, tenint en compte, a 
més, l'existència d'informes tècnics del Sector de 
Mobilitat que veien inviable la connexió per la super-
fície, encara més en una via com la Diagonal que 
travessa tota la ciutat, i si es pretén fer aquesta obra 
és bàsic un estudi de viabilitat ben fet. 

El Sr. Narváez entén que l'anunci de l'alcalde és 
molt intel·ligent perquè expressa la seva voluntat 
d'oferir a la ciutat una participació en el plantejament 
del projecte de la Diagonal, i no es tracta només del 
tramvia. És a dir, el que és important és el projecte 
global. I, pel que fa a les afectacions que hauran de 
patir els comerços i els veïns, no se'n pot dir res atès 
que encara no hi cap projecte en ferm. 

Es dóna per tractada. 

Del Grup Municipal PP: 
9. Quins canvis i actuacions s'han realitzat per part 

del Govern municipal per evitar la venda ambulant de 
llaunes i drogues i l'ocupació de l'espai públic en les 
zones més cèntriques de la ciutat i a barris com el de 
la Barceloneta, així com a les zones turístiques i 
d'oci? 

El Sr. Villagrasa precisa que la pregunta es refe-
reix essencialment a la presència als carrers de la 
ciutat durant aquest estiu de persones que es dedi-
quen a la venda ambulant de llaunes i drogues. 

La Sra. Escarp expressa que no té intenció de re-
produir el debat que ja s'ha fet anteriorment sobre 
aquest assumpte. Precisa només que amb l'anàlisi 
de la realitat cal revisar quins aspectes cal millorar o 
en quins cal incidir més. 

El Sr. Villagrasa sol·licita que s'esmercin reforços 
per abordar aquest problema i que, en la mesura que 
sigui possible, informi de com es desenvolupen les 
actuacions respecte a aquestes activitats. 

Es dóna per tractada. 
10. Quins estudis de mobilitat, d'afectació viària, 

d'afectació als comerços dels voltants durant el perí-
ode d'obres i econòmics han estat considerats abans 
de defensar l'opció d'enllaç dels tramvies per la Dia-
gonal? 

Es dóna per tractada. 
Del Grup Municipal ERC: 
11. Quines són les previsions del govern municipal 

en relació a les afectacions de trànsit, que generaran 
les obres del túnel del TGV, al seu pas pel centre de 
Barcelona, i quin és el calendari de les mateixes? 

El Sr. Martínez presenta la pregunta. 
El Sr. Narváez respon que les afectacions més 

importants de les obres del TGV són, i continuaran 
sent, al carrer Mallorca amb Navas de Tolosa; es 
tracta d'una afectació d'11 mesos, amb l'alternativa 
per al trànsit d'anar pel carrer Múrcia. Al centre de la 
ciutat es produiran afectacions temporals en els xam-
frans on es faran les sortides d'emergència però 
mantenint la capacitat viària de les cruïlles, i tindran 
una durada aproximada de quatre mesos cadascuna, 
i està previst que no es construeixin més de dues 
boques a la vegada. Al tram del carrer Mallorca que 
toca a Sagrada Família s'han de fer unes tasques de 
reforç que implicaran l'ocupació d'un carril de circula-
ció, i una part de la vorera del costat muntanya, amb 
una afectació d'unes quantes setmanes encara per 
concretar. Les afectacions del trànsit al carrer Ma-
llorca duraran fins a l'acabament de les obres del 
TGV, tot i que tindran fases molt diferents. 

Es dóna per tractada. 
12. Quin és el grau d'aplicació, amb detall del 

nombre d'intervencions, de les previsions de l'orde-
nança de civisme en relació als trilers de les Ram-
bles? 

La Sra. Escarp respon a la pregunta formulada pel 
Sr. Martínez que hi ha tres actuacions bàsiques amb 
els trilers; respecte a les mesures administratives 
s'han fet, de gener a agost, 3.200 intervencions, 
bàsicament sancions econòmiques, decomís d'estris 
i de diners. Quant a les actuacions penals, s'han fet 
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1.646 actuacions. Igualment, s'ha treballat amb l'As-
sociació d'Amics de la Rambla per intentar dissuadir 
els usuaris d'aquest joc, i es va fer una sessió espe-
cífica a la Junta de Seguretat a fi d'introduir alguna 
modificació legislativa que permetés més contundèn-
cia.  

Es dóna per tractada. 
 
e) Seguiment Proposicions / Declaracions de Grup 
 
Del Grup Municipal CIU: 
13. Quines accions ha fet el govern municipal per 

donar compliment a la proposició aprovada per la 
Comissió de Seguretat i Mobilitat en sessió de 21 de 
febrer de 2008 que indica: "La Comissió de Segure-
tat i Mobilitat manifesta la voluntat de donar suport a 
la demanda de veïns i comerciants de facilitar la 
mobilitat i connectivitat a la zona i per això es dema-
na tornar a restituir el gir a l'esquerra en sentit mar 
del Passeig de la Zona Franca". 

El Sr. Freixedes manifesta que aquesta qüestió 
respon a la voluntat de saber què ha fet aquest go-
vern per complir una proposició aprovada en aquesta 

comissió i que instava el govern al restabliment del 
gir a l'esquerra, en sentit mar, al passeig de la Zona 
Franca. 

El Sr. Narváez respon que, entre altres coses, han 
fet tres reunions tècniques amb els veïns i els co-
merciants de la zona, en una de les quals es va pre-
sentar l'estudi d'accidentalitat anterior a la mesura de 
prohibir el gir a l'esquerra, on es veu clarament que 
des del moment en què es va prohibir aquest gir ha 
disminuït l'índex d'accidentalitat més del 50% i, per 
tant, es va demostrar que la mesura va ser efectiva. 
Subratlla, també, que es van atendre les argumenta-
cions dels veïns i comerciants, de manera que actu-
alment amb l'ajuntament, el districte es treballa en la 
millora de tot l'entorn. 

Es dóna per tractada. 
 

VI) Mocions 
 
 
No havent-hi altres assumptes per tractar, la Pre-

sidència aixeca la sessió a les dotze hores i vint-i-
cinc minuts. 

 
 

 
 
 
 
 
 

Comissió d'Hisenda i Pressupostos 
 
 
 

Acta de la sessió celebrada el dia 18 de setembre 
de 2008 i aprovada el dia 23 d'octubre de 2008 

 
 
A la sala President Lluís Companys de la casa de 

la ciutat, el 18 de setembre de 2008, s'hi reuneix la 
Comissió d‟Hisenda i Pressupostos, sota la presi-
dència de l‟Im. Sr. Jordi W. Carnes i Ayats. Hi assis-
teixen les Imes. Sres. i els Ims. Srs.: Emma Balseiro 
i Carreiras, Carmen Andrés i Añón, Montse Ballarín i 
Espuña, Antoni Vives i Tomàs, Sònia Recasens i 
Alsina, Eduard Freixedes i Plans, Francina Vila i 
Valls, Javier Mulleras Vinzia, Joaquim Mestre i Garri-
do, Xavier Florensa i Cantons, assistits pel secretari 
general de la Corporació, Sr. Jordi Cases i Pallarès, 
que certifica. 

També hi són presents l‟Im. Sr. Ramon Garcia-
Bragado i Acín, i els Srs.: Andreu Puig i Sabanés, 
gerent municipal, Eduard Vicente i Gómez, gerent de 
serveis generals i coordinació territorial, Josep Maria 
Rius i Medina, director de Patrimoni, i Antonio Muñoz 
i Juncosa, interventor general. 

Excusen la seva absència les Imes. Sres i els Ims. 
Srs.: Gemma Mumbrú i Moliné, Sara Jaurrieta i 
Guarner , Francesc Narváez i Pazos i Jordi Cornet i 
Serra. 

S'obre la sessió a les 12.30 h 
 

 
I) Aprovació de l'acta de la sessió anterior 

S'aprova. 
 

 
II) Part Informativa 

 
a) Despatx d'ofici 
 
En compliment de l'article 63.1 del Reglament or-

gànic municipal, es comuniquen les resolucions se-
güents: 

 
1. Sector de Serveis Generals 

Del tercer tinent d'alcalde, de data 8 de juliol de 
2008, que aprova modificacions de crèdit del Pres-
supost 2008 (Generació de crèdits per ingressos), 
per un import de 19.990 euros. 

 
2. Sector de Serveis Generals 

Del tercer tinent d'alcalde, de data 4 d'agost de 
2008, que aprova modificacions de crèdit del Pres-
supost 2008 (Generació de crèdits per ingressos), 
per un import de 3.133.625,68 euros. 
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3. Sector de Serveis Generals 
Del tercer tinent d'alcalde, de data 17 de juny de 

2008, que dóna compte d'un crèdit a curt termini amb 
el Banco Popular, en data 10 de juny de 2008, i fins 
a un límit de 20.000.000 euros. 

 
4. Sector de Serveis Generals 

Del president de la Comissió d'Hisenda i Pressu-
postos, de data 15 de juliol de 2008, que dóna comp-
te de la permuta financera realitzada amb Banesto, 
sobre el préstec de 60.101.210,44 euros. 

 
5. Sector de Serveis Generals 

Del president de la Comissió d'Hisenda i Pressu-
postos, de data 16 de juliol de 2008, que dóna comp-
te de la permuta financera realitzada amb HSBC 
Bank, sobre el préstec "Schuldschein" de 80.000.000 
euros. 

 
El Sr. Vives i el Sr. Mulleras sol·liciten informació 

sobre els punts 2, 3, 4 i 5. 
 
b) Mesures de govern 
c) Informes 
d) Compareixences Govern municipal 
 
A la Comissió:  
1. Que comparegui el responsable del govern mu-

nicipal, que és el responsable superior de l'execució i 
supervisió del pressupost i la inversió del grup empre-
sarial municipal, per tal que informi sobre quina línia 
estratègica pensa adoptar l'Ajuntament per fer front a 
l'actual situació de crisi econòmica que està afectant 
les finances municipals i expliqui el grau d'afectació 
que tindrà en els pressupostos municipals. 

El Sr. Carnes opina que tots els elements que s'ex-
pressaven el mes de juliol per conèixer quin era 
l‟estat d'execució del pressupost de l‟Ajuntament el 
2008 encara són vàlids i que el grau de previsió a 
l‟hora de formular els comptes per al 2008 va ser bo. 
Puntualitza que malgrat les situacions econòmiques 
de crisi que es viuen actualment, el grau d'execució 
del pressupost, tant per la part d'ingressos com per 
la part de despeses, se situa dins dels marges que 
es van establir i es van aprovar. Dóna la paraula al 
gerent municipal. 

El Sr. Puig recorda que els criteris que l‟Ajun-
tament fa servir per efectuar el pressupost estan 
basats en principis de responsabilitat comptable, i 
sobretot conservadors, tant amb el tema d‟ingressos 
com amb les despeses. En aquest sentit, assenyala 
que en els últims anys s‟ha complert sistemàtica-
ment, amb escreix, els pressupostos que estaven 
aprovats.  

Quant a l‟any 2008, explica que els criteris em-
prats han estat els mateixos, de manera que la situa-
ció econòmica i la situació d‟ingressos no afecta 
l‟Ajuntament. La previsió és complir exactament el 
pressupost d‟ingressos elaborat, el pressupost de 
despeses calculades per a l‟exercici, i complir com-
pletament les obligacions i les previsions del pressu-
post 2008.  

Quant a la recaptació i liquidació, indica que s‟ha 
recaptat sobre el pressupost d‟ingressos un total del 
52,6%, un percentatge en la línia de l'any passat, 
perquè durant el mateix període aquest percentatge 
registrava un 54,5%. Assegura que la majoria de 
xifres se situen en nivells molt alts de recaptació i 
segons el pressupostat. Posa l‟exemple dels graus 
d‟execució de la cessió de l'IRPF, que registren un 
64% d'execució, un 13% més respecte de l'any pas-
sat en el mateix període. Quant a l'IBI, el grau 
d‟execució és del 62%, és a dir al voltant d‟un 4% 
més que l‟any passat en el mateix període. Totes les 
dades que aporta corresponen al tancament de juliol, 
perquè encara no disposa de les dades del tanca-
ment de l‟agost. Especifica que les recaptacions que 
estan sent lleugerament més baixes, però que són 
compensades per altres recaptacions d'altres impos-
tos que són més altes, són les relacionades amb el 
món de la construcció. La recaptació de l'impost de 
les plusvàlues, l'ICIO i llicències urbanístiques és 
menor respecte de l'any passat amb un valor de 17 o 
18 milions d'euros menys d‟ingressos que l'any pas-
sat.  

En la seva opinió, amb el tema de les despeses, 
es compliran els pressupostos. La liquidació corres-
ponent es farà a final d'any i no tenen cap desviació 
prevista en aquests moments.  

El Sr. Vives agraeix la presència del gerent a la 
Comissió d‟Hisenda i Pressupostos i la informació. 
Això no obstant, sol·licita explícitament, tal com recull 
el text de l'ordre del dia, que el gerent municipal in-
formi, literalment, sobre les línies estratègiques que 
l‟Ajuntament adoptarà per fer front a l‟actual situació 
de crisi econòmica. Considerant que el mateix gerent 
protagonitza algun pla de rellançament estratègic de 
l‟Ajuntament, el seu interès se centra a conèixer les 
línies de rellançament estratègic per al 2009, com 
afecten la conjuntura socioeconòmica de la ciutat i el 
país i en què consisteix el “Pla Primavera”, en el ben 
entès que comissions com la de Presidència hauran 
de tenir un cert protagonisme a l'hora de discutir 
sobre aquest pla. 

El Sr. Mulleras també agraeix la presència del ge-
rent i les explicacions. Introdueix el tema de la crisi 
al·ludint als pronòstics dels analistes, que en preve-
uen un empitjorament de cares al 2009. Puntualitza 
que les dades aportades pel gerent fan referència a 
aquest primer semestre, durant el qual la crisi no era 
tan punyent i pensa que aquesta crisi es farà notar 
en les dades corresponents al segon semestre. Con-
sidera que el fet que el comportament dels ingressos 
ara per ara s‟assembli al de l'any passat es justifica 
per la raó que la situació de crisi no s‟havia manifes-
tat plenament en la primera meitat d‟any. 

Demana que es concretin els percentatges dels 
ingressos de plusvàlues i d‟ICIO que han que han 
baixat i vol saber quins ingressos compensen aques-
tes pèrdues.  

Pel fet que aquesta crisi es comenci a posar de 
manifest a finals del primer semestre, aconsella que 
l'Ajuntament, igual que faria una empresa, revisi el 
seu pressupost tenint en compte les noves variables 
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macroeconòmiques, les noves variables de consum i 
les noves variables del comportament econòmic dels 
ciutadans de Barcelona i de l'Ajuntament de Barce-
lona. No entén perquè no s‟ha fet aquesta revisió en 
els pressupostos de l'Ajuntament d‟enguany amb un 
atur del 15% i una inflació interanual del 4,9%, que 
possiblement se situï més enllà de 5% en acabar 
l‟exercici.  

Per tancar, li agradaria conèixer les mesures del 
pla de rellançament estratègic per al 2009 a fi de 
poder analitzar-les, però insisteix en la necessitat de 
dur a terme un pla realista de revisió del pressupost 
dins del 2008, perquè la crisi ja afecta els ciutadans 
de Barcelona el 2008, i no poden esperar-se fins al 
2009.  

El Sr. Florensa agraeix la compareixença del ge-
rent i tota la informació oferta. També demana que 
es doni a conèixer l‟abast d‟aquest projecte estratè-
gic de l‟Ajuntament –en aquesta comissió o en algu-
na altra– i poder conèixer-ne els detalls o de quina 
manera afectarà el funcionament futur d'aquesta 
institució.  

En segon lloc, considera que el context de crisi 
que ens ha tocat viure requereix adaptar les políti-
ques municipals i, per tant, oferir respostes que aju-
din els ciutadans. Avança que en els següents punts 
d‟aquesta comissió es parlarà d‟ordenances fiscals i 
de pressupostos, per la qual cosa hi haurà 
l‟oportunitat de discutir tots els aspectes que fan 
referència a aquest àmbit. 

Quant als indicadors aportats pel gerent que po-
drien anar a la baixa, reclama una previsió a la baixa 
d'alguns impostos, com poden ser l‟ICIO i les plusvà-
lues, perquè tot sembla indicar que poden tenir un 
decreixement més gran del pronosticat. Pensa que 
l'obligació de l'Ajuntament, sobretot en l'àmbit de les 
empreses municipals, és garantir uns ingressos per 
tal d‟assegurar unes inversions a la ciutat. En resum, 
conclou que si no es garanteixen aquests ingressos, 
difícilment després es podran reclamar o es podrà 
actuar políticament a l‟hora d‟obrir línies o d'obrir 
ajuts a les famílies i als ciutadans per fer front a la 
crisi. 

El Sr. Puig creu que l‟Ajuntament de Barcelona té 
una estructura d‟ingressos molt sòlida i molt ben 
estructurada. Explica que és una estructura d‟in-
gressos basada en gran part en transferències de 
l‟Estat, és a dir amb baixa pressió fiscal, perquè bona 
part del pressupost està finançat, no amb impostos 
directes municipals, sinó amb transferències d‟altres 
administracions, amb una trajectòria bastant estable. 
I que la resta, té una composició basada en l'IBI, que 
és un impost sobre el valor del patrimoni i que, per 
tant, és poc susceptible a fluctuacions financeres a 
efectes de crisis. Puntualitza que tot i ser és un im-
post important, no és el 40%. Indica que en els pres-
supostos 2007, pesen un 17% els ingressos que es 
preveuen de l'IBI en el pressupost 2008, amb la qual 
cosa és una situació d‟ingressos bastant estable i 
bastant poc exposada a fluctuacions financeres; 
afecten les transferències de l‟Estat –quan l'Estat 
recapta menys– però tenen un efecte no immediat en 

el mateix any, sinó que això acostumen a tenir un 
efecte al cap de dos anys, o l'any següent, bàsica-
ment per l'efecte de liquidació.  

Continua dient que el 2008 no s‟espera una dava-
llada durant la segona meitat de l'any sobre els in-
gressos municipals, perquè s‟estan liquidant i recap-
tant molts ingressos i altres coses que eren del 2007 
i algunes del 2006. On es notarà, serà principalment 
en els temes relacionats amb la construcció i l‟ur-
banisme: l‟ICIO i l‟impost de plusvàlues. Recorda que 
ha comentat aquesta baixada, però que alhora ha 
esmentat la política conservadora de projecció i 
l‟existència d‟altres ingressos que s‟han materialitzat 
i que compensaran.  

Malgrat tot, assenyala alguns impostos que podri-
en caure en la segona meitat de l‟any, per exemple, 
la cessió de l'IRPF o la cessió de l'IVA, que poden 
tenir una certa fluctuació, però que tenen un pes 
petit. Detalla que la cessió de l'IRPF pesa el 2,17% 
sobre tots els ingressos municipals al pressupost, i la 
cessió de l'IVA un 19%.  

Respecte el pressupost del 2009, admet que 
s‟haurà d‟observar la conjuntura econòmica actual, les 
transferències rebudes de les altres administracions, 
la seva composició i els seus ingressos, etcètera. 
Exposa que en el proper debat dels pressupostos, i en 
els pressupostos que estan treballant, reflectiran tot 
això d'una manera clara, tant a la part d'ingressos, 
com a la part de despeses. Pensa que aquest debat ja 
es tindrà quan es parli del pressupost, i confirma 
l‟existència d‟una sèrie de línies estratègiques fixades 
en el Pla Financer de l‟Ajuntament de 2008 a 2011 
que compliran i sobre les quals estan treballant. Lle-
geix textualment tres línies estratègiques o paràme-
tres sobre els quals s‟està construint el pressupost del 
2009: "No pujar la pressió fiscal", el compromís de les 
ordenances fiscals que s‟han de presentar propera-
ment respectaran aquesta filosofia i el Govern Munici-
pal també es compromet a no augmentar la pressió 
fiscal durant el mandat i els pressupostos de l'any 
vinent; "Mantenir un nivell d'estalvi brut sobre dels 
ingressos corrents per sobre del 20%". Opinen que 
això és un tret característic bàsic de l'Ajuntament de 
Barcelona: aquest estalvi brut del 20% permet finan-
çar inversions sense haver de recórrer a deutes o a 
caure en dèficit. Subratlla que som una de les po-
ques administracions locals –fins i tot públiques a 
l'Estat espanyol– amb aquests nivells d'estalvi, i per 
últim "Estabilitzar el nivell d'endeutament de l‟Admi-
nistració pública", és a dir, vetllar perquè el nivell 
d‟endeutament no augmenti i consolidar-lo, si bé ha 
comentat a més que s‟ha estat reduint any rere any 
durant molt de temps i que considera que té un nivell 
baix, adequat, comparat amb molts altres ajunta-
ments de la dimensió de Barcelona..  

Finalment, fent referència al programa de renova-
ció estratègica de l‟Ajuntament, avança que és un pla 
que estan desenvolupant, que financerament creuen 
que a curt termini no tindrà impacte i que pot ser molt 
beneficiós per a sinergies a llarg termini. El defineix 
com un projecte de remodelació administrativa que 
s‟estudia ara i sobre el qual estan treballant.  
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El Sr. Vives demana més de concreció. Reflexiona 
que les compareixences en aquestes comissions són 
per anar una mica al moll de l‟os i que, per això, es 
convida als responsables municipals. Fent al·lusió a 
l‟explicació del Sr. Puig sobre la tranquil·litat que 
genera l'estructura consolidada d'ingressos de l'Ajun-
tament, assegura no saber quina és aquesta estruc-
tura consolidada, quan és públic i notori que no hi ha 
una estructura absolutament consolidada donades 
dues situacions: una situació d‟incertesa econòmica 
que provoca que una part molt substancial d‟aquests 
ingressos estiguin subjectes a una situació complexa 
en el món exterior; i, en segon lloc, una situació tam-
bé molt complicada des del punt de vista financer en 
relació amb l‟Estat. En definitiva, resumeix que 
aquesta estructura consolidada d'ingressos és una 
estructura que trontolla en aquests moments i insis-
teix a saber com aquest panorama afecta les línies 
estratègiques marcades. Com que el funcionament ja 
és conegut en certa mesura per tots, el Sr. Vives 
demana conèixer concretament quin enfocament 
estratègic s‟ha pensat donar a la situació de proble-
mes que s‟albiren els any 2009 i 2010 pel cap baix. 

El Sr. Mulleras reclama que no s‟hagin contestat 
les preguntes que havia plantejat prèviament al ge-
rent i les hi torna a formular. Recorda que la dismi-
nució de la recaptació dels impostos de plusvàlues i 
de l‟ICIO s‟ha expressat en xifres nominals absolu-
tes, sense esmentar els percentatges de baixada, i 
repeteix que voldria saber quins són aquests percen-
tatges. A més, li interessa conèixer quins ingressos 
compensen aquestes baixades de recaptació.  

Respecte al pla de rellançament estratègic, asse-
nyala que cal precisament un pla a curt termini, i no 
un pla a llarg termini, perquè ara es necessita un pla 
de xoc. Argumenta que l‟esforç fiscal dels barcelo-
nins creix cada vegada, perquè cada vegada han de 
pagar més impostos. Reconeix que els tipus imposi-
tius pugen un 3%, però també que els sous i els in-
gressos dels barcelonins normalment no s‟apugen en 
aquest percentatge, i menys ara.  

Quant a l'IBI aclareix que en la seva intervenció 
assenyalava que aquest impost representa gairebé 
el 50%, dels ingressos tributaris locals, és a dir, gai-
rebé la meitat. Però també indica que el 48% d'in-
gressos restants provenen de l'IRPF i l'IVA, d'impos-
tos especials, que provenen de les rendes de les 
famílies i del consum. En conseqüència, depenen de 
l'activitat econòmica. Continua dient que en una èpo-
ca de crisi tota l'activitat econòmica baixa, perquè 
malauradament queda a l'atur molta gent, el poder 
adquisitiu baixa i els preus amb la inflació pugen –so-
bretot els preus de l‟alimentació diària. Per tant, no li 
sembla cert que només els ingressos vinculats a la 
construcció es ressentin de la crisi; creu que són els 
ingressos vinculats a l‟activitat econòmica de Barce-
lona, és a dir, gairebé el 70% dels ingressos totals de 
l'Ajuntament. En resum, qualifica la situació de deli-
cada, perquè, al final d‟aquest any i l‟any vinent, prop 
del 70% dels ingressos de l‟Ajuntament són sensi-
bles a la situació econòmica actual i hi podria haver 
rebaixes que signifiquessin una rebaixa dels recur-

sos i les possibilitats de donar serveis als barcelo-
nins, que d‟altra banda seran cada vegada més 
grans.  

Li sembla que aquesta situació que el Govern mu-
nicipal qualifica de bona podria perillar ràpidament a 
causa de l‟evolució econòmica. Des de l‟oposició, 
demana estar alertes i una actuació immediata: un 
pla de xoc actual i un canvi. El Grup del PP no vol 
línies continuïstes, perquè la situació no és la matei-
xa que als anys 2007 o 2008, i això exigeix una ac-
tuació diferent. Igual que les empreses s'adapten 
immediatament al mercat, el Sr. Mulleras pensa que 
l‟Administració pública també ha d'actuar d'immediat 
a la realitat econòmica que pateixen els barcelonins 
dia a dia.  

Finalment, es refereix al finançament. Exposa que 
en l'estructura de finançament d'ingressos de l'Ajun-
tament, pràcticament un 50% dels ingressos recau 
directament sobre els barcelonins a través d'impos-
tos, taxes, preus públics... Al voltant d‟un 40% prové 
dels impostos cedits i les transferències de l‟Estat i la 
Generalitat, i un 10% residual depèn dels ingressos 
patrimonials.  

Comenta que, en la mesura que sapiguem aug-
mentar aquells impostos i aquelles transaccions pro-
cedents de l‟Estat i la Generalitat, els barcelonins 
pagaran menys impostos i suportaran menys esforç 
fiscal, i demana un increment dels percentatges 
d'IVA per reinvertir-lo a la mateixa ciutat i millorar el 
finançament del consistori municipal i, en general, el 
finançament de tots els ajuntaments. 

El Sr. Carnes, abans de passar la paraula al ge-
rent, fa dues precisions tècniques. La primera fa 
referència a la demanda d'informació sobre el Pla 
Primavera, perquè entén que en la formulació de la 
pregunta no estava explícita. En tot cas, entén que 
pot ser motiu del debat i de la compareixença, però 
també que el gerent no hagi dut tota la documentació 
corresponent, perquè en el redactat no s'hi referia 
directament. Això no obstant, afegeix que òbviament 
es pot explicar i segur que en el seu moment el regi-
dor responsable, el Sr. Ramon García-Bragado, i el 
gerent ho podran fer a les comissions corresponents.  

Pel que fa a una part del debat que els ocupa, re-
corda que s‟està a un mes vista de l‟inici del tràmit 
del pressupost de 2009 i que la compareixença actu-
al havia d‟explicar com era l‟execució del pressupost 
de 2008. Demana al senyor gerent que si té alguna 
dada més la completi, però creu que caldria posar 
punt final a aquestes reflexions. 

El Sr. Vives es mostra d‟acord amb la puntualitza-
ció del Sr. Carnes sobre el Pla Primavera, però rebat 
que amb la seva petició demanava més concreció en 
tot allò que afecta les actuacions estratègiques de la 
nova situació actual.  

El Sr. Puig dóna les dades sol·licitades pel repre-
sentant del Grup del PP. Informa de les partides amb 
una baixada més significativa i que relaciona amb la 
crisi del sector immobiliari que, l‟impost de plusvàlu-
es, a 31 de juliol de 2007, havia recaptat 69.072.000, 
i que aquest import l‟any 2008 és de 62.524.000 
euros; que de l‟impost sobre construccions, ins-
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tal·lacions i obres, el juliol de 2007, s‟havia recaptat 
31.376.000 euros i que el 2008, 25.048.000 euros; i 
sobre llicències urbanístiques, que el juliol de 2007 
sumaven 8.867.000 euros, i que el 2008 sumen 
8.108.000 euros.  

Pel que fa a les partides que s‟apugen, anomena 
l'IBI, amb 238.940.000 euros recaptats l‟any 2007 i 
249.127 euros el 2008, és a dir un 4% superior, la 
cessió de l‟IRPF, que enregistra un increment del 
13,6%, s‟havien liquidat 28.807.000 euros i actual-
ment aquesta liquidació és de 32.714.000 euros, o 
altres impostos, com ara la cessió de l‟IVA, que ha 
augmentat de 16.013.000 euros l‟any 2007 a 
18.606.000 l'any 2008.  

A continuació, esmenta les taxes municipals lliga-
des sobretot a l‟activitat, moltes de les quals continu-
en amb una taxa positiva d'activitat, i posa l‟exemple 
de cementiris, amb una recaptació de 5.873.000 
euros l‟any 2007 i 6.171.000 euros l‟any 2008) o els 
guals, que enregistren un 5% de creixement –de 
15.739.000 s‟ha passat a 16.458.000 euros. Per 
acabar, assenyala una partida important com és el 
fons complementari de finançament, per a la qual 
l'Estat havia liquidat 461.932.000 euros i que aquest 
any suma 554.647.000 euros. Especifica que això no 
significa que el que portem liquidat ara sigui com 
liquidarem a final d‟any, perquè la liquidació durant 
l'any no té res a veure amb la clausura final, però sí 
que en destaca la bona tendència fins a la data, i 
estima que es mantingui el pressupost de 2008.  

Es dóna per tractada. 
 
 

III) Propostes a dictaminar 
 
 
a) Ratificacions 
b) Propostes d'acord 
 
2. Autoritzar el Patronat Municipal de l'Habitatge a 

concertar préstecs hipotecaris per un import màxim 
global de 14.200.000 euros, destinats a finançar les 
obres d'un total de 153 habitatges de dues promoci-
ons, en les condicions que s'adjunten a l'annex. 

Es dictamina amb el posicionament favorable del 
PSC, ICV-EU i A i ERC i amb la reserva de vot de 
CIU i PP.  

3. Aprovar, per part de l'Ajuntament de Barcelona 
com a ens consorciat, l'acord adoptat pel Consell 
General del Consorci El Far, Centre dels Treballs del 
Mar, en sessió de 14 de novembre de 2007, pel qual 
es va acordar la modificació dels seus Estatuts se-
gons consta a l'expedient administratiu annex. 

El Sr. Vives demana un aclariment per saber qui-
nes implicacions de caire pressupostari té l‟augment 
de representació de l‟Ajuntament en el Consell del 
Consorci. 

El Sr. Carnes respon que el fet de passar de tres a 
quatre representants pot implicar que aquest Con-
sorci pugui passar, en un futur, a ser un ens que 
estaria a efectes de consolidació pressupostària sota 
la tutela de l‟Ajuntament de Barcelona. 

Es dictamina amb el posicionament favorable del 
PSC, ICV-EU i A i ERC i amb la reserva de vot de 
CIU i PP.  

4. Aprovar la incorporació de l'Ajuntament de Bar-
celona com a Patró a la Fundació Privada i2CAT, 
Internet i Innovació Digital a Catalunya. Ratificar els 
Estatuts de l'esmentada Fundació. Facultar l‟alcalde 
de Barcelona per nomenar els representants de 
l‟Ajuntament de Barcelona a la Fundació. 

El Sr. Mulleras demana que s‟esclareixi el signifi-
cat d‟aquest punt. 

El Sr. García-Bragado explica que significa la in-
corporació a una iniciativa que impulsa el projecte 
Internet2. Hi ha la tesi instal·lada en el món científic, 
en el sentit d'impulsar una segona generació en ma-
tèria d'Internet, pràcticament amb una capacitat sen-
se limitacions, que donaria lloc a una sèrie d‟apli-
cacions i de relacions entre empreses i persones. 
Exposa que pràcticament l‟any 1998 es va firmar el 
Consorci on estava Localret, la UPC –que patroneja 
aquesta qüestió–, la mateixa Generalitat, i que en 
aquests moments es planteja la integració de 
l‟Ajuntament. Comenta que la principal aportació de 
l‟Ajuntament en aquest Consorci serà la xarxa de 
fibra corporativa que té i que posa a disposició del 
projecte, gràcies al seu caràcter precompetitiu. És a 
dir, una xarxa pràcticament experimental de tecnolo-
gia vinculada a les telecomunicacions.  

Es dictamina amb el posicionament favorable del 
PSC, ICV-EU i A, CIU i ERC i amb la reserva de vot 
del PP.  

5. Aprovar la incorporació de l'Ajuntament de Bar-
celona com a Patró a la Fundació Barcelona Media 
Universitat Pompeu Fabra. Ratificar els Estatuts de 
l'esmentada Fundació. Facultar l‟alcalde de Barcelo-
na per nomenar els representats de l‟Ajuntament de 
Barcelona a la Fundació. 

El Sr. Vives en vol conèixer la implicació econòmi-
ca que representa.  

El Sr. García-Bragado pensa que no comporta 
una aportació econòmica, però ho concretarà imme-
diatament, perquè ho preguntarà. En aquest cas, 
creu que era una demanda que tenia la Pompeu, 
sobretot des del seu trasllat definitiu a Ca l‟Aranyó. 

El Sr. Carnes aclareix que ni en l‟expedient ni en 
el diàleg que s‟ha establert amb la Pompeu Fabra hi 
ha cap vinculació pressupostària al darrere de la 
proposta. 

El Sr. García-Bragado afegeix que properament, 
juntament amb la Fundació Barcelona Media, porta-
ran un gran projecte de representació tridimensional 
de la ciutat de Barcelona, que és el punt fort de la 
gent de la Fundació Barcelona Media. 

Es dictamina amb el posicionament favorable del 
PSC, ICV-EU i A, CIU i ERC i amb la reserva de vot 
del PP.  

6. Desestimar, en els termes que resulten de 
l‟informe de la Direcció de Patrimoni, les al·legacions 
formulades pel Grup Municipal del Partit Popular de 
Catalunya, en el tràmit d'informació pública de 
l‟expedient relatiu a la constitució d‟un dret real de 
superfície a favor del Consorci Casa de les Llengües 
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de les finques situades dins l‟àmbit de l‟antic complex 
industrial de Can Ricart; i PROCEDIR a la constitució 
del dret de superfície en els termes i condicions que 
resulten de l‟acord d‟aquest Plenari de 30 de maig de 
2008. 

El Sr. Mulleras ratifica que lògicament el seu Grup 
és contrari a desestimar les seves pròpies al·lega-
cions. I comenta que més enllà de les consideracions 
tècniques –que puntualitza que en són moltes–, con-
tinuen creient que 15.700.000 euros són una aporta-
ció excessiva per a aquest projecte i que entenen 
que s'hauria de donar pas a equipaments de barri a 
la ubicació on hi va la Casa.  

El Sr. Florensa expressa el vot favorable a 
l‟equipament. Li sembla que la problemàtica que el 
PP té amb aquest tema no és pas tècnica sinó de 
concepte.  

Es dictamina amb el posicionament favorable del 
PSC, ICV-EU i A, CIU i ERC i amb el posicionament 
contrari del PP.  

7. Constituir un dret real de superfície a favor de la 
Generalitat de Catalunya respecte de la finca muni-
cipal situada al passeig Marítim núm. 5-7, grafiada 
en el plànol annex, per un termini de cinquanta anys i 
amb caràcter gratuït, per a la construcció i gestió del 
CEIP Mediterrània; desafectar la finca del domini 
públic i adscriure-la al Patrimoni Municipal d‟Ur-
banisme (Patrimoni Municipal del Sòl i Habitatge); 
sotmetre l'expedient a informació pública durant un 
termini de trenta dies i, si no s'hi formulen reclamaci-
ons o al·legacions, tenir per aprovat definitivament el 
present acord; formalitzar el dret de superfície d'a-
cord amb les condicions del document annex, que 
s'aprova; inscriure'l en el Registre de la Propietat; i 
facultar l'Alcaldia per a la realització de totes les ac-
tuacions encaminades a concretar, clarificar i execu-
tar el present acord. 

La Sra. Recasens pensa que cal fer alguns acla-
riments, perquè es tracta d‟un punt important. Ex-
pressa el posicionament favorable del Grup de CIU a 
la construcció de CEIP. Però hi afegeix alhora unes 
consideracions. Comenta que es farà el nou CEIP 
Mediterrània, que estava afectat per aluminosi i que 
va requerir el mes de juliol de 2007 un aparatós tras-
llat dels escolars a uns barracons en una altra esco-
la. Quan es va produir el desallotjament, l'Ajuntament 
ja sabia des de feia set mesos que aquesta escola 
estava afectada per aluminosi. El seu Grup va pre-
guntar aleshores el motiu del problema i quines eren 
les previsions, si es preveia construir un altre CEIP o 
no. Constata el menyspreu cap a l'oposició perquè 
aquesta pregunta encara no ha estat resposta des-
prés d‟un any i dos mesos. I en segon lloc, pregunta 
per què s‟ha produït aquest retard a l‟hora de cedir el 
solar per construir el nou CEIP. 

El Sr. Mulleras es manifesta a favor de la cons-
trucció d‟aquest nou equipament. Tanmateix, el seu 
Grup voldria analitzar més a fons aquest assumpte i 
expressa una reserva de vot. 

La Sra. Ballarín respon al tema del desallotjament 
i reallotjament dels escolars en aules prefabricades. 
Explica que dins de les auditories normals de control 

que es fan en els centres escolars s‟hi va detectar un 
problema i s‟hi va posar solució. Recorda la pregunta 
formulada sobre si la previsió era rehabilitar o fer un 
centre nou i recorda perfectament que va contestar 
que s‟estaven sospesant les dues possibilitats, però 
que en opinió de la regidora era necessari construir 
un centre nou, per la qual cosa se sent orgullosa que 
finalment s'estigui fent. Comenta que es podia haver 
optat per l'altra proposta, però que per qüestions de 
seguretat sempre és millor renovar, que és la solució 
adoptada.  

En resum, assenyala que sí que s‟havia respost 
que es treballaria en una línia determinada, i que si 
això no està reflectit en l‟acta, ho sent, però que 
aquestes van ser textualment les paraules. 

La Sra. Recasens aclareix que les preguntes for-
mulades van ser dues diferents: la primera, el mes 
de juliol, referent a les previsions del nou CEIP i la 
segona, el mes de setembre, que és la referida per la 
Sr. Ballarín i que demanava la inversió feta per l'A-
juntament a fi de mantenir aquest CEIP. Insisteix que 
la pregunta del 27 de juliol de 2007 sobre les previsi-
ons d'aquest CEIP no ha obtingut resposta. 

També diu que, amb aquesta resposta ha tingut la 
sensació de desídia, en el sentit que s‟ha deixat en 
mans de la Generalitat o una altra institució la decisió 
sense haver vetllat per aquesta situació i critica que 
durant un any s‟hagi deixat que aquesta situació 
anés caient pel seu propi pes. Li sembla que el Go-
vern ha fallat en dos moments: a l‟hora d‟informar els 
pares del que succeïa i per no haver vetllat sufici-
entment perquè el trasllat d‟aquesta escola fos ràpid. 
El fet que ara es parli de construir ara el nou CEIP 
implica que en tenen per anys i creu que els nens i 
les nenes d'aquest racó de Ciutat Vella no es merei-
xen el tracte que estan rebent. 

La Sra. Ballarín manifesta el seu disgust per 
l‟acusació de desídia quan li sembla que s‟ha fet tota 
la cessió, la petita modificació lligada al pla urbanístic 
i que la informació tramesa, tant les famílies com els 
veïns, va ser exhaustiva des del primer moment. 
Comenta que quan va manifestar el seu desig de fer 
una escola nova, posteriorment en el Consorci d'E-
ducació va estar treballant la idea i lluitant perquè 
esdevingués una realitat, les bases de la qual s‟estan 
posant avui. També afirma que, depenent del tipus 
de construcció, els centres no triguen anys a cons-
truir-se i recorre a la inauguració de centres que 
s‟han fet en nou mesos.  

Es dictamina amb el posicionament favorable del 
PSC, ICV-EU i A, CIU i ERC i amb la reserva de vot 
del PP.  

8. Constituir un dret real de superfície a favor de la 
Generalitat de Catalunya respecte de la finca muni-
cipal situada al carrer d‟Anna Piferrer núm. 20x-26x, 
grafiada en el plànol annex, per un termini de setan-
ta-cinc anys i amb caràcter gratuït, per a la construc-
ció i gestió de l‟IES Vallcarca; desafectar la finca del 
domini públic i adscriure-la al Patrimoni Municipal 
d‟Urbanisme (Patrimoni Municipal del Sòl i Habitat-
ge); sotmetre l'expedient a informació pública durant 
un termini de trenta dies i, si no s'hi formulen recla-
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macions o al·legacions, tenir per aprovat definitiva-
ment el present acord; formalitzar el dret de superfí-
cie d'acord amb les condicions del document annex, 
que s'aprova; inscriure'l en el Registre de la Propie-
tat; i facultar l'Alcaldia per a la realització de totes les 
actuacions encaminades a concretar, clarificar i exe-
cutar el present acord 

Es dictamina amb el posicionament favorable del 
PSC, ICV-EU i A, CIU i ERC i amb la reserva de vot 
del PP.  

9. Constituir un dret real de superfície a favor de la 
Generalitat de Catalunya respecte de la finca muni-
cipal situada a la Rambla del Poblenou, núm. 128-
130, grafiada en el plànol annex, per un termini de 
cinquanta anys i amb caràcter gratuït, per a la cons-
trucció i gestió del CEIP i altres usos de Sant Martí; 
adscriure la finca al Patrimoni Municipal d‟Urbanisme 
(Patrimoni Municipal del Sòl i Habitatge); sotmetre 
l'expedient a informació pública durant un termini de 
trenta dies i, si no s'hi formulen reclamacions o 
al·legacions, tenir per aprovat definitivament el pre-
sent acord; formalitzar el dret de superfície d'acord 
amb les condicions del document annex, que s'apro-
va; inscriure'l en el Registre de la Propietat; i facultar 
l'Alcaldia per a la realització de totes les actuacions 
encaminades a concretar, clarificar i executar el pre-
sent acord. 

El Sr. Freixedes fa una reserva de vot d‟aquest 
expedient fins que obtingui una resposta a la seva 
pregunta. Diu que aquest expedient és fruit d‟una 
improvisació en la planificació del mapa escolar de la 
ciutat, d‟un CEIP que en el seu dia es planifica a la 
Vila Olímpica, amb un emplaçament al carrer Llull, i 
que després es canvia de lloc, a petició d‟una de-
manda d‟un grup de pares, justificada, segons el seu 
parer, perquè no poden escolaritzar els seus fills en 
condicions i reclamen un canviï l'emplaçament del 
centre, però que perjudica alhora una part dels pares 
que s‟havien matriculat en un col·legi que tenia una 
adreça concreta. Per acabar, pregunta concretament 
com estan les negociacions amb aquest segon grup 
de pares. 

El Sr. Mulleras defineix la situació com un proble-
ma molt importat per a la zona de Sant Martí. Dema-
na explicacions sobre els criteris reals i tangibles 
pels quals es va decidir beneficiar un grup de veïns i 
perjudicar un grup de pares d'un altre lloc.  

El Sr. Florensa expressa el vot a favor del seu 
Grup, però alhora se suma a les demandes d‟in-
formació sobre les raons que han motivat aquest 
canvi. Opina que la creació d'un nou centre escolar 
és positiva, però que en aquest cas també ha anat 
en detriment precisament d'un altre centre. A més, 
se suma a la incertesa de saber si aquest centre 
obrirà finalment en aquest curs o no. Voldria conèixer 
més a fons la situació d'aquest centre.  

La Sra. Ballarín recorda que es debat sobre un 
mapa escolar que és el resultat d‟un treball de con-
sens entre el Consell Escolar Municipal, l'Administra-
ció de la Generalitat i l'Administració de l'Ajuntament, 
i on tots els grups polítics també hi tenen representa-
ció. Amb aquest incís, pretén aclarir que el mapa 

escolar que fixava inicialment el centre no era un 
caprici de l‟Administració, sinó el fruit d‟un treball 
conjunt.  

A continuació, exposa quina és la situació. Diu que 
quan les famílies van optar per aquest centre, d‟acord 
amb el sistema d‟àrees de proximitat establert i el 
model d'escola de proximitat, exclusivament cinc 
famílies van decidir demanar plaça a l‟escola –d‟una 
oferta inicial de 50 places. Paral·lelament, comenta 
que a la rambla del Poblenou s‟hi va produir una 
acumulació; afegeix que Sant Martí i el Poblenou és 
un dels districtes en plena ebullició on hi ha molta 
gent jove i on la demanda és molt forta. Per tant, els 
va semblar més necessari construir el centre allà, 
amb la sort que hi havia un solar disponible, el solar 
que se cedeix actualment, inicialment previst per a 
un centre de barri i un aparcament. Després d‟es-
tablir un diàleg amb l‟associació de veïns implicada a 
la zona, aclareix que aquesta associació de veïns va 
veure amb bons ulls que aquest equipament inicial 
s'enriquís amb la construcció del CEIP que, d‟altra 
banda, amb les xifres a la mà, era necessari perquè 
la demanda que hi havia en aquella zona era molt 
elevada.  

Rebutja que es qualifiqui el canvi d‟improvisació, 
perquè es tractava d‟un errada del mapa escolar, 
comesa per tots junts i aprovada pel Consorci 
d‟Educació, per la qual cosa l‟únic que s‟ha fet és 
rectificar aquesta errada de previsió. 

Pel que fa a les famílies que inicialment havien fet 
la preinscripció a la ubicació inicial del centre i que 
tenen una expectativa de continuïtat de l‟escola en 
aquell centre, respon que els han rebut reiterada-
ment per mirar de trobar solucions i que aquestes 
solucions encara no estan tancades, però que garan-
tiran que es puguin quedar a la zona propera. 

El Sr. Freixedes pensa que el mapa escolar no és 
una cosa improvisada, perquè és fruit del consens i 
del treball rigorós de molta gent i que allò que la Sra. 
Ballarín cataloga de "correcció", no és altra cosa que 
una improvisació sobre la marxa. Al·ludeix a la refe-
rència feta sobre la conversa amb l'associació de 
veïns afectada i especifica que n'hi ha dues més que 
estan igual d'afectades a les quals no s‟ha comentat 
res, com són l‟associació de veïns de la Vila Olímpi-
ca i l'associació de veïns del Poblenou.  

Quant al dèficit d‟oferta escolar al Poblenou cen-
tral, puntualitza que hi ha dèficit d'oferta escolar 
tenint en compte que hi ha un altre col·legi a la zona 
–el Virrei Amat–, on els pares no volen matricular els 
seus fills. Posa en dubte la pretesa defensa de l'en-
senyament públic, quan el mateix Govern està po-
sant pals a les rodes a alguns centres a tirar enda-
vant. Explica que durant molts anys el Poblenou 
central ha estat oferint places de CEIP que han anat 
suplint el dèficit crònic present a la Vila Olímpica, i 
que aquest cas concret és fotocòpia del que ha pas-
sat aquests darrers anys, any rere any, en aquesta 
zona de la ciutat.  

Exposa que el seu Grup defensava en el seu mo-
ment el dret de les famílies del Poblenou a escollir 
una educació de qualitat per als seus fills, perquè 
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entenien que no estava garantida, i que la prova és 
aquest canvi d‟escoles sobre la marxa. Van demanar 
en el Ple del Districte de Sant Martí que aquest dret 
fos garantit també per als pares del Poblenou, i alho-
ra que la gent pogués tenir una certa seguretat jurí-
dica. Li sembla molt greu que es canviï sobre la mar-
xa un llibre oficial a partir del qual la gent pren una 
decisió, que és una de les decisions més importants 
que pren una família: triar el centre on educaran els 
seus fills.  

Per acabar, demana garanties perquè els nens 
perjudicats tinguin assegurada la seva escolarització 
en el barri. I que el compromís amb els pares es 
concreti aquell mateix dia en el Ple.  

El Sr. Mulleras manifesta la seva sorpresa per la 
resposta de la regidora, quan afirma que el mapa 
escolar s‟ha fet malament, una eina on han invertit 
tants esforços les administracions i la gent que hi ha 
treballat.  

Incideix que la decisió del canvi ha estat una im-
provisació. Per tant, demana que s'actuï d'una altra 
manera, perquè això no torni a passar, perquè con-
sidera que és un error d‟actuació molt greu de l'Ajun-
tament, ja que la decisió de triar escola és molt im-
portant per a les famílies i que s‟hauria d‟haver 
actuat d‟una altra manera. Com que el Grup del PP 
no té decidit el seu posicionament de vot, es reserva 
el vot.  

El Sr. Florensa cita les paraules de la Sra. Ballarín 
quan afirmava que "el mapa escolar no és un caprici 
de l'Administració", i afegeix que evidentment planifi-
car ha de servir perquè la oferta formativa que es 
publica tingui una certa credibilitat, per la qual cosa 
no pot ser que es s‟hi facin canvis. A més, explica 
que aquest no ha estat l'únic canvi introduït a vega-
des en el mapa escolar.  

En conseqüència, li estranya que no es planifiqui 
adequadament i que calgui fer canvis d‟última hora a 
barris o districtes com Sant Martí, que registren un 
augment demogràfic de parelles joves que hi van a 
viure i on és previsible l‟existència de determinades 
demandes en diferents punts del districte.  

Per acabar, creu que l‟Ajuntament perd la credibili-
tat com a institució si una família no es pot matricular 
amb la tranquil·litat que serà així allò que està fent i 
que l‟Ajuntament li ha dit. I demana finalment que se 
solucioni la situació actual amb les famílies afectades 
i que casos com aquest no es repeteixin. 

La Sra. Ballarín admet que no els agrada el que 
ha succeït. Creu que ja n‟ha explicat les raons i les 
garanties que tenen pensat donar perquè les famílies 
afectades continuïn a la zona. També explica que 
tenen temps per decidir, perquè de moment els mò-
duls estan situats en el lloc on hi havia la ubicació 
inicial. D‟altra banda, coincideix que la planificació és 
un exercici seriós, però rebat que hi ha modificacions 
demogràfiques i que el mateix mapa escolar preveu 
possibilitats perquè es vagi actualitzant i adaptant a 
la realitat social. Es refereix a l‟existència de les co-
missions d'escolarització, en les quals participa tota 
la comunitat educativa (on hi són els sindicats i gent 
que no és pròpiament el Consorci d‟Educació ni 

l‟Administració en sentit estricte), que fan un segui-
ment detallat del procés de preinscripció i matrícula i 
formulen recomanacions. Explica que justament 
quan van veure els resultats de la preinscripció, les 
sol·licituds presentades, van demanar el canvi d'ubi-
cació i la necessitat d‟un centre a la zona del Poble-
nou, que és justament on s‟ha posat.  

Per últim, tot i considerar que no és el lloc apropiat 
per mantenir aquesta discussió, perquè s‟ha iniciat 
una discussió d‟escolarització a partir d'un dret real 
de superfície, confessa que lamenta profundament el 
to del Sr. Freixedes. Comparteix que exigeixi garan-
ties d'escolarització per a aquestes famílies i creu 
que ell, com a membre de l‟Ajuntament, regidor i 
adscrit a la zona, té tot el dret de defensar-los, però 
també opina que no s‟hauria de sumar als arguments 
demagògics que han fet servir una part dels veïns, 
quan asseguren que la construcció d‟aquest centre al 
Poblenou està perjudicant un altre centre: el Virrei 
Amat. No consent que s‟afirmi que s‟estan posant 
"pals a les rodes" al procés de recuperació d'aquest 
centre per dues raons. En primer lloc, perquè entre el 
centre nou i el centre de Virrei Amat hi ha la Meridia-
na, que marca una frontera. I en segon lloc, perquè 
Ajuntament ha fet actuacions de recuperació del 
CEIP Virrei Amat, com per exemple, posar-hi una 
escola bressol per atraure els nens des dels 4 me-
sos, ja que diu que la demanda s‟ha de generar a 
partir del P3. Qualifica aquesta actuació con una de 
les més simbòliques, però assenyala que també s‟ha 
treballat amb el centre per aconseguir que el seu 
projecte educatiu sigui conegut i que la qualitat que 
hi ha dins d'aquest centre sigui prou atractiva perquè 
la gent el sol·liciti. Per acabar, puntualitza que no 
poden forçar les famílies a escollir un centre. 
L‟Ajuntament garanteix unes places a escoles públi-
ques i concertades, però no pot obligar ningú a anar 
a aquestes places.  

Es dictamina amb el posicionament favorable del 
PSC, ICV-EU i A i ERC i amb la reserva de vot de 
CIU i PP.  

10. Aprovar provisionalment la modificació per a 
l'exercici de 2009 i successius de les Ordenances 
fiscals següents: Ordenança fiscal general; núm. 1.1. 
Impost sobre béns immobles; núm. 1.2. Impost sobre 
vehicles de tracció mecànica; núm. 1.3. Impost sobre 
l'increment del valor de terrenys de naturalesa urba-
na; núm. 1.4. Impost sobre activitats econòmiques; 
núm. 2.1. Impost sobre construccions, instal·lacions i 
obres; núm. 3.1. Taxes per serveis generals; núm. 
3.2. Taxes per serveis de prevenció, extinció d'in-
cendis i salvament; núm. 3.3. Taxes per serveis ur-
banístics; núm. 3.4. Taxa per l'homologació d'empre-
ses del sector privat per a la gestió de residus 
municipals a Barcelona i altres serveis mediambien-
tals; núm. 3.5. Taxa de clavegueram; núm. 3.6. Ta-
xes de mercats; núm. 3.7. Taxes pels serveis de 
registre, prevenció i intervenció sanitària urgent rela-
tius a espais públics i animals de companyia; núm. 
3.8. Taxes per prestacions de la Guàrdia Urbana i 
circulacions especials; núm. 3.9. Taxes per serveis 
de cementiris i cremació; núm. 3.10. Taxes per la 
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utilització privativa del domini públic municipal i la 
prestació d'altres serveis; núm. 3.11. Taxa per la 
utilització privativa o l‟aprofitament especial del do-
mini públic municipal, a favor d‟empreses explotado-
res de serveis de subministraments d‟interès general; 
núm. 3.12. Taxa per l‟estacionament regulat de vehi-
cles a la via pública; núm. 3.13. Taxes per serveis 
culturals; núm. 3.14. Taxa per serveis especials d'en-
llumenat públic; núm. 3.15. Taxa per la utilització 
privada del funcionament de les fonts ornamentals; 
núm. 3.16. Taxa per la utilització privativa o 
l‟aprofitament especial del domini públic municipal, a 
favor d‟empreses explotadores de serveis de telefo-
nia mòbil; núm. 4. Contribucions especials; Categori-
es fiscals de les vies públiques de la Ciutat; sotmetre 
les esmentades Ordenances a informació pública per 
un termini de trenta dies hàbils. 

El Sr. Carnes introdueix un breu apunt de quatre 
eixos que marcaran aquest document abans de do-
nar la paraula a la Sra. Ballarín. Explica que Barce-
lona, tal com s‟havia apreciat en la compareixença 
prèvia del gerent, no augmenta la pressió fiscal, que 
es mantenen sense variació els tipus impositius i que 
les taxes creixeran per sota de l‟IPC previst. Això no 
obstant, confirma que l‟IPC, tot i els canvis energè-
tics que indiquen una tendència a la reducció, està 
en uns nivells alts (al 4,9) i que esperen que baixi en 
els propers mesos. Quant a la previsió global, es-
menta que s‟està a l'entorn dels 885,1 milions, és a 
dir, un 2,1% d'increment respecte les previsions de 
l'any passat. Per tant, explica que estan fent un 
exercici de realisme i que aquest és un exemple 
concret de política fiscal i financera rigorosa i de la 
gestió eficaç i eficient dels recursos. Manifesta que la 
millor manera d‟expressar-ho és preveure quins són 
els ingressos i saber quins són els recorreguts que 
alguns d‟ells poden tenir (increments o baixes), i que 
no es poden ignorar les realitats, perquè això els 
faria incórrer en situacions de complicació pel que fa 
a la gestió pressupostària. Per això, avança que 
mantenen la política de beneficiar determinats 
col·lectius i que hi ha alguna novetat en temes de 
mercats.  

Considera que en moments de dificultats, el millor 
missatge que es pot transmetre és el d‟estabilitat, 
sense increments de la pressió fiscal. I li sembla que 
tots valoraran, i la població valorarà, que no hi hagi 
grans novetats –més enllà de les millores que la 
regidora explicarà en detall. 

La Sra. Ballarín s‟afegeix a la intervenció del Sr. 
Carnes i puntualitza que els temps de turbulències 
no són bons per a les mudances, considerant que les 
turbulències no són només la crisi econòmica, sinó 
també les possibles modificacions en el àmbit de la 
llei d'hisendes locals, que avui dia els aconsella ser 
prudents i continuïstes a l'hora d'elaborar les orde-
nances fiscals per al 2009.  

Destaca que en la sessió presentarà les ordenan-
ces, i no el pressupost, perquè la valoració de la 
política que es durà a terme l‟any següent es podrà 
fer correctament quan tinguin les limitacions de des-
peses i les previsions totals d‟ingressos, cosa que 

succeirà en el moment que es presenti el pressupost. 
Per tant, presenta la previsió d'ingressos propis que 
obtindrà l‟Ajuntament de Barcelona durant el 2009 a 
partir d'uns principis generals que els permetran 
obtenir els recursos necessaris per desenvolupar el 
Pla d‟Actuació Municipal. Parla de continuar desen-
volupant el Pla d‟Actuació Municipal, per tant, les 
previsions que tenen d'inversions i de serveis pú-
blics, però també de continuar donant compliment a 
la part d'hisenda que es recull dins del Pla d‟Actuació 
Municipal, que assenyala que no hi haurà un incre-
ment de la pressió fiscal. La notícia és que les orde-
nances no augmenten la pressió fiscal, que es man-
tenen invariables els tipus impositius i les diferents 
taxes augmenten un 3% per sota del que són les 
previsions d‟increment de l'IPC. En conclusió, indica 
que es continuarà amb la tendència que iniciada el 
1995 de descens de la pressió fiscal.  

Quant a les xifres, comença pels ingressos tributa-
ris. Diu que el conjunt d'ingressos previstos per a 
l‟any 2009 és de 885,1 milions d‟euros (és a dir, un 
creixement del 2,1%). D'aquesta manera, donen 
garantia al compromís de no augmentar la pressió 
fiscal. Igualment, explica com es distribueix aquesta 
quantia: pel que fa als impostos, assegura que no es 
modifica cap tipus impositiu respecte el 2008. Els 
ingressos que donaran els impostos augmenten un 
1,8% i, dins d'aquest context, hi ha impostos que 
continuen creixent i hi ha impostos que, seguint la 
tendència apuntada pel gerent, tindran una recapta-
ció menor segons les previsions. Creixen l‟IBI (7%), 
l‟IAE (3%) i l‟impost de vehicles (1,7%), que repre-
senten el 82,7% de la totalitat dels ingressos per 
impostos, i per contra hi ha una previsió de disminu-
ció en la recaptació de plusvàlues i de l‟impost de 
construccions.  

Pel que fa a l‟impost sobre béns immobles, indica 
que es manté el tipus general del 0,75%. Anirà 
acompanyat d‟uns topalls, d‟uns màxims d‟increment, 
entre el 4 i el 6% en el cas del tipus residencial. Com 
a conseqüència de l‟aplicació d‟aquests límits mà-
xims, comenta que es redueix el tipus impositiu i que 
el tipus nominal del 0,75 s‟abaixa a un 0,69. Observa 
també que, per primera vegada, es fixen tipus en els 
béns immobles de característiques especials, que 
són el port i una regasificadora, que és una categoria 
que hi ha a la legislació local i que es va aprovar en 
el reglament de valoració.  

Referint-se a les taxes, com s‟havia enunciat, 
l‟increment general de les taxes per prestació de 
serveis és del 3%, una xifra inferior a la taxa 
d‟inflació anual i a totes les previsions futures. No es 
creen noves taxes, se n‟eliminen algunes d‟acord 
amb un procés de racionalització. I indica que els 
ingressos previstos per concepte de taxes augmen-
ten 4,6 milions d'euros i sumen en total 156 milions. 
Preveuen que les llicències urbanístiques poden tenir 
una baixada aquest any i durant l'any 2009. També 
baixen els de parquímetre i grua i mercats ..  

A continuació, assenyala algunes de les bonifica-
cions dels beneficis fiscals incloses enguany a les 
Ordenances, però recorda que els beneficis fiscals 
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simplement estan al servei de polítiques més gene-
rals que s'assumeixen a través de tot el que és la 
política de despesa, i també les subvencions. Per 
tant, només parla d'unes petites pinzellades que la 
llei permet que els municipis estableixin via bonifica-
ció en els impostos. Pel que fa a les mesures en 
benefici de les famílies, la modificació més important 
que comenta d‟aquest any és l‟increment del 3,5% 
en la bonificació per l‟IBI, que passa de ser de 85 a 
88 euros, i a 108 euros quan hi ha alguna persona 
amb discapacitat a la família. Una bonificació que 
recorda que s‟aplica d‟ofici, i que també s‟ha fet ex-
tensiva via subvenció a les famílies nombroses que 
tenen el pis en lloguer i a les famílies monoparentals. 
Diu que l‟efecte dels topalls que s‟apliquen sobre les 
residències, que és on viuen les famílies, és una 
bonificació a totes les famílies. Per a les persones 
amb discapacitat, destaca aquesta bonificació de 
108 euros a l'IBI, quan una família nombrosa com-
pleix els requisits de la discapacitat, a més de tot un 
plegat de bonificacions lligades a la millora de l'efici-
ència i la modernització de l‟Administració.  

En aquestes Ordenances que presenta s‟han re-
duït les tarifes d‟algunes taxes de serveis generals 
quan es presten per via telemàtica: els comunicats 
de d‟accidents de trànsit, les còpies d‟autoritzacions 
d‟informes tècnics... És a dir, hi ha la taxa lligada al 
servei normal presencial i una segona taxa, molt més 
reduïda, per quan el servei es presta per via telemà-
tica. També s'han suprimit les taxes de serveis d'in-
formació de base quan es fa servir el suport digital 
via Geoserveis.  

Dins d‟una línia de racionalització, millora i adap-
tació de les Ordenances a la llei, en destaca la su-
pressió de la taxa de la grua en aquells casos en què 
el conductor apareix abans que la grua hagi iniciat la 
marxa amb el vehicle enganxat, i també en uns altres 
casos de caire més tècnic. En destaca una bonifica-
ció important referent a la utilització de l‟àrea verda. 
Fins ara, quan un no resident aparcava a l‟àrea ver-
da i havia superat el límit horari, podia pagar una 
petita quantitat i evitava ser denunciat. Aquesta pos-
sibilitat s‟ha estès als residents.  

En l‟àmbit de la promoció econòmica, en l'àmbit 
dels mercats municipals, per tal d‟incentivar el rejo-
veniment dels operadors, es redueix un 50% el cost 
dels canvis de titularitat intervius a favor d'aquelles 
persones de menys de 45 anys.  

En l‟àmbit de salut pública, es crea una taxa de 
serveis de registre i prevenció sanitària pel servei 
d‟intervenció sanitària urgent a animals de compa-
nyia recollits a la via pública a càrrec del seu propie-
tari. La intervenció sanitària que en ocasions cal fer 
sobre els animals de companyia, en lloc de ser fi-
nançat amb les despeses generals, es fa recaure 
lògicament sobre el propietari de l'animal.  

Pel fa a les mesures de promoció cultural, destaca 
l‟establiment de descomptes de fins al 50% per a les 
entrades en les hores de menor afluència a fi de 
potenciar l'accés als museus.  

Per acabar, esmenta una altra mesura relacionada 
amb l‟àrea verda d'aparcament per a residents a la 

Barceloneta. S‟hi estableix com a mesura pilot que 
els residents d‟aquest barri paguin anualment la taxa 
corresponent a l‟aparcament. 

El Sr. Vives coincideix que no és el moment de 
debatre els pressupostos generals, malgrat opinar 
que hagués estat bo haver tingut l‟oportunitat de fer 
una anàlisi general de la situació actual, perquè li 
sembla difícil fer un debat només sobre les ordenan-
ces fiscals sense tenir en compte l'escenari global i 
com afecta l'evolució d'aquests ingressos a la possi-
ble projecció pressupostària que cal fer.  

Dit això, constata que vol deixar clares unes qües-
tions. En primer lloc, el seu Grup pensa que l'evolu-
ció d‟aquestes Ordenances fiscals exigeix un replan-
tejament general. Segons explica, si s‟analitza el 
plantejament de les ordenances d'ençà l'any 2003, al 
marge de grans modificacions com va ser la supres-
sió del IAE, s‟observa que s'han mogut molt poc, és 
a dir, que es creu que aquestes ordenances fiscals 
no han de ser afectades per la conjuntura. Discrepa 
d'aquest punt de vista, sobretot considerant la situa-
ció actual, perquè opina que unes ordenances que 
afecten bàsicament els ciutadans i les ciutadanes de 
Barcelona haurien de tenir en compte com la vida 
quotidiana d‟aquesta gent es veu afectada per allò 
que fiscalment es decideix sobre ells, també des del 
punt de vista de la seva capacitat adquisitiva.  

El segon punt al qual fa referència és constatar 
que les modificacions introduïdes a les ordenances, 
en el ben entès que en el marc general es podria dir 
que han fet un copy-paste de l‟any anterior, són de 
caire tècnic/lògic (com ara suprimir el cobrament de 
la grua quan apareix l'usuari o les modificacions re-
lacionades amb l'àrea verda). Amb tot, argumenta 
que no hi ha cap senyal que indiqui que es té en 
compte la situació del món exterior, com si es priorit-
zés el sanejament dels comptes de l'Ajuntament, uns 
comptes que si realment estan tan sanejats, haurien 
de permetre un marge de maniobra. Per això, avan-
ça que algunes propostes que el seu Grup farà en 
endavant aniran dirigides a tenir una afectació positi-
va sobre la vida quotidiana dels barcelonins i les 
barcelonines, sense afectar la imatge global de sane-
jament. 

D‟altra banda, afirma que cap dels grans impostos 
té una evolució positiva en aquests moments. Expli-
ca que si s‟analitza l'evolució de les liquidacions dels 
grans impostos, llevat del IBI, que té una vida pròpia 
per les condicions de regularització del cadastre, la 
resta –IAE, impost sobre vehicles, plusvàlues– té 
una evolució de liquidacions negativa. I conclou que 
aquest fet en el futur causarà l'afectació sobre altres 
aspectes, relacionats amb les taxes, que no tenen 
aquesta evolució en alguns casos, i que s‟hauran 
d‟analitzar en profunditat.  

En definitiva, anuncia que no donaran suport a l'a-
provació inicial d'aquestes Ordenances fiscals, en el 
ben entès que creuen que en els pròxims dies és 
possible intercanviar punts de vista que els poden fer 
confluir en alguns àmbits que haurien de tenir a veu-
re amb un replantejament general de com el Consis-
tori enfoca la construcció d'un escenari possible de 
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futur en els anys vinents, ateses les condicions ex-
ternes que incideixen en la vida quotidiana dels bar-
celonins i les barcelonines. Opina que l'Ajuntament 
ha de fer possible que aquesta afectació sigui tan 
limitada com sigui possible de suportar com a institu-
ció pública.  

El Sr. Mulleras inicia la seva intervenció amb l'a-
dagi de Sant Ignasi que el Grup del PP preconitza: 
Labor omnia vincit, el treball ho venç tot. Però alhora 
admet que cal adaptar-se a la modernitat, perquè si 
les empreses, les administracions, les persones o les 
organitzacions no s'adapten als nous temps, moren. 
En aquest cas, acusa l‟Ajuntament de no haver-se 
adaptat a les noves circumstàncies dels barcelonins 
que pateixen una greu crisi econòmica a les seves 
butxaques. Recorda l‟al·lusió feta a unes previsions 
del PAM, i afirma que aquestes previsions macroe-
conòmiques del PAM estan totalment desajustades i 
que no tenen en compte la crisi actual.  

Li sembla que amb aquestes Ordenances fiscals 
Barcelona consolida la seva posició com una de les 
ciutats més cares d‟Espanya, consolida uns tributs i 
unes ordenances regressives per als ciutadans de 
Barcelona i, per tant, unes ordenances injustes que 
empitjoren la crisi en els pitjors moments per a les 
butxaques dels barcelonins. 

Abans de continuar amb la seva intervenció, fa un 
incís per reclamar la demora en la recepció de la 
informació de les Ordenances fiscals, lliurada el di-
marts al migdia. També expressa no haver entès la 
roda de premsa de l‟equip de govern amb la premsa 
el mateix dimarts pel tal d‟explicar les ordenances, i 
en la qual s‟havia donat una sèrie d'informacions 
preses sobre una previsió d'ingressos a la qual el 
Grup del PP tampoc no havia tingut accés a través 
del Grup Municipal. N‟han tingut coneixement a tra-
vés de premsa. Per això, sol·licita, per a properes 
vegades, que es vigilin aquests canals de comunica-
ció perquè creu que s‟ha de respectar l'oposició i 
respectar la informació que es dóna per poder valo-
rar aquestes ordenances des de l'oposició. Malgrat 
anar justos de temps, comenta que han treballat per 
poder preparar una anàlisi d‟aquestes ordenances.  

Entenen que l‟Ajuntament viu d'esquenes a la rea-
litat, perquè presenta unes ordenances pràcticament 
calcades als anys anteriors, amb els petits incre-
ments anuals. Opina que unes ordenances fiscals 
s'han adaptar a les circumstàncies econòmiques, 
perquè el poder adquisitiu dels barcelonins, la situa-
ció econòmica dels veïns i els comerciants de Barce-
lona, no és la mateixa ara que fa dos o tres anys. I 
entén també que si els poders públics demanen que 
es congelin els salaris, ajustar-se el cinturó i austeri-
tat, el mateix poder públic s‟ha d‟aplicar la norma, 
perquè l‟austeritat que es demana als ciutadans 
també s'ha d'aplicar a la corporació pública. Qualifica 
la situació actual com d‟estancament amb inflació, 
una de les pitjors situacions que hi pot haver en una 
societat.  

Pel que fa a l‟increment de les taxes per sota de 
l‟IPC, denuncia que s‟està dient una veritat a mitges, 
perquè molts impostos ja registren el màxim permès 

per la llei. Diu que Barcelona és la ciutat més cara 
d‟Espanya, perquè molts impostos estan al màxim 
permès per la llei. Com els anys anteriors, manifesta 
que es consolida aquesta situació de Barcelona com 
a ciutat cara, per viure i per treballar, amb unes or-
denances fiscals continuistes, que donen la mateixa 
resposta a situacions diferents. Denuncia també que 
no totes les taxes pujaran el 3%, com s‟ha informat. I 
posa l‟exemple de les taxes de prevenció sanitària 
relatives a espais públics i a animals de companyia 
que s‟apugen un 33% o les taxes de mercat, les de 
la classe AA, que augmenten un 35%. Conclou que 
els ciutadans hauran de seguir suportant una càrrega 
impositiva molt elevada. Es refereix a la recaptació 
per impostos i taxes de la ciutat de Barcelona de 
l‟any anterior que havia pujat un 6%, el que significa 
que cada barceloní va passar a pagar de 588 euros 
a 623 euros pel fet de viure a Barcelona. Comenta 
que l'impost de vehicles, l'impost de plusvàlues i 
l'IAE no s‟han incrementat perquè estan al màxim i hi 
ha un impediment legal. Així mateix, que l'impost de 
construccions, instal·lacions i obres (ICIO) durant els 
darrers anys també ha augmentat del 2,75 al 3,25. I 
que l'impost sobre béns immobles ha tingut incre-
ments exagerats en la seva recaptació dels darrers 
anys, assolint un 9% el 2007 i amb previsions que 
augmenti en 29 milions d‟euros el 2008. Arriba a la 
conclusió que tot això fa que l‟esforç fiscal sigui cada 
vegada més gran.  

Defineix els impostos de regressius, perquè els 
barcelonins amb rendes més baixes suporten més 
càrrega fiscal en termes relatius. Posa l‟exemple de 
les bonificacions per obres de llarga durada per als 
veïns i els comerciants i cita l‟article setè de les or-
denances fiscals referent a l'IAE on es disposa que: 
"els titulars dels locals on exerceixin activitats eco-
nòmiques que tributin per quota municipal que resul-
tin afectats per obres a la via pública de durada su-
perior a tres mesos tenen unes reduccions del 20%, 
del 30% fins al 40%". Aclareix que les bonificacions 
per obres de llarga durada s‟atorguen als afectats 
per l‟IAE, que són només aquells que facturen més 
d'un milió d'euros l‟any, amb la qual cosa es nega als 
petits comerciants i als veïns l‟ajut ofert als grans 
productors de més d'un milió d'euros de facturació 
anual.  

El Grup del PP també considera injust i regressiu 
l‟impost de l'IBI, perquè afecta de la mateixa manera 
una persona gran amb poc poder adquisitiu, que una 
persona més jove amb un gran poder adquisitiu. 
Pensa que s‟ha de dotar les ordenances fiscals de 
bonificacions o de subvencions que descarreguin 
aquestes persones de baix poder adquisitiu, de clas-
ses mitjanes i baixes, de rendes mitjanes i baixes, 
d'aquestes càrregues que suporta l'IBI.  

Comenta les novetats. En concret, troba insultant 
l‟increment de tres euros en la bonificació de l‟IBI de 
les famílies nombroses i monoparentals. Proposa 
que s‟incrementi una bonificació amb un percentatge 
alt de la seva quota sencera. També el fa riure la 
retirada de la taxa de la grua quan no consuma el 
servei, ja que és de lògica que no es pagui la grua. 
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Igualment de lògica, li sembla el tema dels parquíme-
tres, que un resident tingui dret a pagar perquè li 
treguin la multa si un resident ja gaudia d‟aquest 
avantatge, i el sobta que això s'estigui fent malament 
des de fa tant de temps. El mateix opina dels mu-
seus, i quant al tema del pagament anual de l'àrea 
verda, considera que és una bona notícia i espera 
que s‟ampliï a altres districtes.  

Manifesta que les taxes i els seus impostos són 
únicament eines de recaptació de l'Ajuntament de 
Barcelona, amb despeses posteriors molt discutibles, 
com són les partides de publicitat i altres partides. 
Il·lustra aquest afany de recaptació amb les xifres 
d‟ingressos previstes per al 2008 de la taxa de la 
grua (22 milions d'euros) o l‟àrea verda ( 35 milions 
d‟euros, amb uns beneficis de 13 milions d'euros, un 
4% més que l‟any anterior).  

Li sembla insultant o no ètic que les empreses de 
serveis funeraris acumulin en quatre anys beneficis 
nets de 60 milions d‟euros. Han comprovat que mol-
tes vegades les empreses privades donen un servei 
molt més barat que les empreses municipals funerà-
ries. 

En el tema de l‟adopció d‟animals de companyia, 
on es preveu cobrar 60 euros el 2009 per a aquest 
concepte, pregunta als assistents si han visitat mai la 
gossera municipal i si han vist les condicions en què 
viuen els gossos i animals que hi ha. Opina que 
s'haurien de posar en pràctica mecanismes per aju-
dar que els veïns de Barcelona poguessin adoptar 
animals, per exemple de la gossera, sense la neces-
sitat de pagar aquest impost, precisament per fomen-
tar-ho i evitar situacions lamentables i miserables, 
com les que pateixen els gossos a la gossera muni-
cipal.  

Quant a les entrades al museu, que s‟ha previst 
abaratir en períodes de baixa afluència, considera 
que haurien de ser més barates sempre, sobretot al 
màxim per als menors de 18 anys i per a aquelles 
persones majors de 65 anys.  

En resum i per acabar, el Grup del PP considera 
que s‟han d‟abaixar els impostos i les taxes. Creu 
sobretot que s'ha de tenir un tractament molt especí-
fic per a les famílies nombroses i monoparentals, 
però en general per a les famílies, i també que s'han 
de buscar bonificacions excepcionals per a aquells 
veïns i comerciants que estan patint situacions pun-
tuals però de llarga durada en el temps, com són les 
obres de la via pública. Anuncia que des del Grup del 
PP es presentaran al·legacions i s‟esforçaran per 
donar una alternativa a aquestes ordenances fiscals, 
que creuen que no són les adequades per a aquest 
Ajuntament i en temps de crisi. 

El Sr. Florensa considera difícil parlar d'ordenan-
ces fiscals quan encara no s‟ha començat a parlar 
del pressupost, que és el que ajuda globalment a 
tenir una visió general de les finances municipals. En 
tot cas, indica que el seu Grup vol fer unes puntualit-
zacions referents a aquestes ordenances, en un any 
que és complicat a causa del període de crisi eco-
nòmica i que requerirà també d‟un esforç col·lectiu 
de l'Ajuntament per facilitar la vida als ciutadans i les 

ciutadanes i oferir aquelles facilitats que ajudin a 
superar –o, si més no, a passar millor– la crisi eco-
nòmica, sobretot en aquelles capes de la societat 
barcelonina més desafavorides.  

Es refereix a una proposta concreta del Grup Mu-
nicipal d‟ERC en què demanava que la pressió fiscal 
municipal estigués per sota de la previsió de l‟IPC, i 
molt especialment en aquells impostos directes com 
eren l'IBI, l'impost de vehicles de tracció mecànica i 
l'IAE. Reflexiona que les ordenances fiscals han 
tingut una línia més continuista, basades també en 
una tendència econòmica estable i més bona que 
l‟actual, i on les tipologies impositives en molts casos 
s'havien mantingut en uns índexs molt alts dins del 
que permet la llei. Creuen que ara toca adaptar-se 
més i reduir alguns d'aquests índexs per ajudar tam-
bé les famílies tenint en compte aquesta conjuntura 
econòmica. Proposen que es redueixi els tipus impo-
sitius que s'apliquen en els casos en què la base 
imposable, o les quotes, vinguin fixades per l'Estat, i 
tinguin un creixement superior a la previsió d'IPC per 
a l'any 2009.  

Alhora, pensen que al llarg d‟aquest any cal estar 
atents al desenvolupament de les transferències que 
vénen de fora de l'Estat, així com les que provenen 
del Govern espanyol, o de l'àmbit financer de l'àrea 
municipal. Creuen que són dos elements sobre els 
quals l'Ajuntament ha de fer un seguiment especial. 
També volen destacar alguns aspectes, com els 
descomptes en taxes sempre que s'utilitzi l'adminis-
tració electrònica, que poden ser una bona eina per 
promoure l'ús de les noves tecnologies entre la ciu-
tadania; les mesures comentades pel que fa a l'apar-
cament quan se supera l'accés del límit temporal per 
als residents com per als no residents, i la prova que 
es farà en el barri de la Barceloneta, que opinen que 
és lògica i que pot funcionar bé, tot i que segurament 
l'ideal seria una periodicitat trimestral. En tot cas, 
proposen que s‟estengui a la tota la ciutat. Finalment, 
creuen que és positiu que hagin canviat el seu posi-
cionament i que s‟aposti per aquesta via en la mesu-
ra que afecta el cobrament de la grua municipal quan 
el propietari del vehicle retira el vehicle abans que 
aquest sigui retirat per la grua, perquè abans es deia 
que el cobrament estava plenament justificat perquè 
es cobria el cost total del servei de la grua. 

Finalment, com que la proposta d‟ordenances fis-
cals presentada durant la sessió de manera inicial 
recull la proposta plantejada pel Grup d‟ERC, que 
feia referència a aquesta voluntat que la pressió fis-
cal estigués per sota l'IPC, el Sr. Florensa expressa 
el seu suport i el vot favorable. Això no obstant, deixa 
clar que en el procés de debat que hi haurà fins al 
novembre, la voluntat del Grup d‟ERC és estudiar en 
detall totes aquelles taxes, preus públics, etcètera, 
per plantejar amb mecanismes (subvencions i 
d‟altres) per tal que les ordenances fiscals s‟adeqüin 
al context econòmic i a la situació econòmica actual.  

El Sr. MestreS també manifesta el vot favorable 
del seu Grup a aquesta aprovació provisional. Coin-
cideix i comparteix les intervencions que han acom-
panyat la presentació de les ordenances, tant per 
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part del tinent d'alcalde com de la regidora d‟Hi-
senda. 

Vol destacar quatre equacions rellevants. La pri-
mera és manifestar que el seu Grup comparteix la 
voluntat i la decisió que les ordenances donin estabi-
litat i continuïtat a la política fiscal de l'Ajuntament de 
Barcelona. Fent al·lusió a la intervenció del Sr. Vives 
quan argumentava que el Govern té un desconeixe-
ment del món exterior, no en comparteix l‟opinió. Diu 
que potser en fan lectures diferents, o previsions 
futuribles diferents, però opina que no es fan des del 
desconeixement, i que li sembla que aquesta volun-
tat d‟estabilitat i de continuïtat, en el cas de les orde-
nances fiscals, és una virtut i un encert, i sobretot 
una prova de fortalesa financera de l‟Ajuntament. 

Considera que aquestes noves ordenances són 
una doble garantia: són una garantia de cara a la 
previsió i el manteniment dels ingressos municipals 
–coneixent l‟estat de recaptació registrat el mes de 
juliol i l‟afectació que té sobre aquests ingressos la 
situació de crisi econòmica–, però són també una 
garantia per als ciutadans i les ciutadanes de Barce-
lona, perquè asseguren que l‟Ajuntament no els do-
narà sorpreses com passa amb altres ajuntaments. 
En la seva opinió, davant dels ciutadans i les ciuta-
danes, l‟Ajuntament de Barcelona apareix com una 
administració previsible en la seva política fiscal.  

Un segon aspecte al qual fa al·lusió és la pressió 
fiscal. Al Grup ICV-EU els sembla especialment im-
portant en l'actual context econòmic i considera alta-
ment positiu mantenir els tipus impositius com fins 
ara i que les taxes augmentin per sota de l'IPC pre-
vist.  

El tercer aspecte que valoren molt positivament és 
la continuïtat de les bonificacions de caire social que 
s‟apliquen d‟ofici, per a famílies nombroses, monopa-
rentals o persones amb discapacitat.  

El quart aspecte més general que vol subratllar és 
que les ordenances fiscals s'emmarquen en unes 
polítiques de govern amb unes prioritats clares en 
qualsevol situació –també en l‟actual situació de crisi 
i la dels propers mesos a la ciutat de Barcelona. Les 
recorda: el manteniment d'uns serveis municipals de 
qualitat, amb l'impuls de polítiques actives; el mante-
niment d'una important capacitat inversora per part 
de l‟Ajuntament en obra pública i infraestructures, i 
que una gran part d'aquesta inversió es faci a partir 
de l'estalvi per continuar sent una institució pública 
solvent, amb un nivell d‟endeutament baix, i molt 
controlat.  

Per tot això, considera que és imprescindible man-
tenir el nivell d'ingressos propis que s‟han mantingut 
fins ara i que les ordenances garanteixen. Per tant, 
pensa que la previsió d'increment d'un 2,1% l'any 
2009 és un encert, necessari i factible.  

Finalment, respon a la crítica del Sr. Mulleras en 
relació amb la roda de premsa celebrada per presen-
tar les ordenances fiscals. Aclareix que les ordenan-
ces fiscals no cauen del cel, sinó que vénen d‟una 
Comissió de Govern que les ha vist, les ha acordat, 
que les porta a aquesta comissió i que les portarà al 
debat i, en última instància, a l'aprovació en el plena-

ri. En definitiva, lògicament, dins de les coses que ha 
de fer un Govern –qualsevol govern, de qualsevol 
color, puntualitza– és precisament donar a conèixer 
les ordenances i que l'opinió pública les conegui. 
Considera que la pretensió del Sr. Mulleras de poder 
intervenir, conèixer, opinar o decidir sobre les rodes 
de premsa del Govern és equivalent a la pretensió 
del Govern de conèixer, opinar, incidir sobre les ro-
des de premsa celebrades pel Grup del PP. A més, 
incideix en el fet que la tramitació d‟aquestes orde-
nances serà relativament llarga i que tots els grups 
podran expressar clarament la seva opinió, totes 
seran recollides i cadascú farà el seu paper.  

La Sra. Ballarín agraeix el suport dels Grups ICV-
EU i ERC a aquestes ordenances. Reprenent les 
paraules del representant d‟ICV, creu que permetran 
continuar amb les inversions i amb els serveis que hi 
havia previstos i que aquesta és la notícia important 
per als ciutadans de Barcelona.  

Entrant en les qüestions més tècniques, dóna les 
gràcies tant als membres del Govern com de 
l‟oposició per lloar les millores tècniques. Pensa que 
s‟ha travessat un procés d‟estabilitat, de continuïtat i 
de depuració continua de les ordenances per fer-les 
tècnicament millor i el més justes possibles. En 
aquest sentit, explica que compten també amb el 
suport del Consell Tributari, que els ajuda any rere 
any perquè aquestes ordenances siguin tècnicament 
millors i pensa que és bo que es puguin anar esta-
blint millores.  

Manifesta que no entrarà en debats més generals, 
perquè ja tindran temps de reiterar-los, però vol fer 
alguna consideració a cadascun dels grups.  

Quant al plantejament del Grup de CIU que no tot 
és sanejament de comptes, i la millora de la vida dels 
ciutadans, expressa que efectivament, en aquests 
moments simplement s‟estan plantejant uns ingres-
sos que formen una part concreta de tota la conjun-
tura de la hisenda i que, per tant, això s‟ha de valorar 
a l'hora de fer tots els pressupostos, que és la part 
global.  

Pel que fa a la expressió usada pel Sr. Mulleras 
"adaptar-se o morir", respon que ells són continuistes 
i ho poden ser. Confessa que li fa una mica de por 
pensar que si haguéssim fet cas any rere any de les 
rebaixes sol·licitades, segurament ara no gaudirien 
de la relativa tranquil·litat per encarar el futur i pre-
sentar aquestes ordenances. Està convençuda que 
la continuïtat és un missatge que molts voldrien po-
der donar en moltes altres grans ciutats.  

Referint-se al tema d‟afectacions per obres, es-
menta que es debatrà en una proposició declaració 
de Grup que han presentat, però és que és de sentit 
comú, perquè si no es paga l‟IAE, no el poden bonifi-
car.  

En el tema de les taxes de mercat, explica que no 
hi ha un increment a la pràctica, sinó una reconversió 
de tipologies, de parades. De fet, indica que l'únic 
net que hi ha de tot el resultat de moviments a les 
taxes de mercat és una bonificació del 50% en les 
transmissions intervius quan es produeixen a favor 
d'un paradista de menys de 45 anys. Accepta que hi 
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ha una classificació de tipus de parades, però que la 
pràctica aquest increment no es produeix. S‟in-
crementa d'una banda perquè s'ha suprimit una altra 
taxa.  

Parlant de l‟increment dels tres euros de la bonifi-
cació a l‟IBI de famílies nombroses qualificat pel 
Grup del PP de misèria, opina que incrementen una 
quantia de bonificació, una quantia que és molt supe-
rior al que pugen la immensa majoria de les taxes.  

Pel que fa als gossos, explica que aquesta taxa té 
a veure amb operacions que es fan als gossos i no 
amb l'adopció, que d‟altra banda va ser bonificada de 
manera significativa a les ordenances fiscals de fa 
tres anys, justament en el sentit que s‟apuntava d'a-
favorir l'adopció de gossos per part de la ciutadania.  

Per acabar, es dirigeix al Grup d‟ERC i afirma que 
sí que comparteixen que l‟increment de les taxes i de 
la recaptació sigui per sota de l‟IPC. Evidentment, 
opina que tots hauran d‟estar amatents als possibles 
canvis, que es produeixen molt ràpidament, i que en 
aquest sentit el missatge és de continuïtat i d‟es-
tabilitat.  

El Sr. Vives comenta que el valor d‟incrementar 
per sota de l‟IPC en les circumstàncies actuals que-
da molt limitat. Diu que segurament tenia valor en els 
anys en què l'IPC estava molt sota control. Però que 
ara això és un valor molt relatiu. En segon lloc, acla-
reix que mai no li havia passat pel cap que el Govern 
Municipal desconegués la realitat. Sí que opina que 
les interpretacions que fan de la realitat són diferents 
i que, per tant, les solucions que molts dels presents 
aplicarien a problemes que es produeixen, també 
serien diverses. És en aquest sentit que reitera que, 
malgrat el vot en contra de l‟aprovació inicial 
d‟aquestes ordenances, en el marc del debat pres-
supostari, segurament hi haurà elements que poden 
fer que algunes solucions aportades pel seu Grup 
puguin ser útils per al conjunt de la ciutat, i fins i tot 
es puguin tenir en compte a l'hora de tancar el con-
junt del pressupost.  

El Sr. Mulleras manifesta que no vol entrar en po-
lèmiques, sinó mirar cap al futur, i comenta que l‟únic 
que demana el seu Grup és transparència en la 
informació, de manera que si es dóna una informa-
ció als mitjans de comunicació, els grups de l'oposi-
ció –que també tenen la seva importància dins del 
consistori– també en disposin. Afegeix que normal-
ment sempre s'intentava proporcionar de seguida les 
ordenances fiscals als grups de l‟oposició però que 
enguany, segurament per un error, el Grup del PP no 
va tenir les ordenances fiscals fins dimarts al migdia. 
Sense ànims de buscar polèmica, simplement per 
posar-ho sobre la taula amb l‟objectiu que això s'ar-
regli de cara endavant, fa aquest comentari perquè li 
agradaria comptar amb la màxima informació possi-
ble en els propers debats d‟ordenances i pressupos-
tos, per poder fer un debat el més acurat possible.  

Des del punt de vista del Grup del PP, el Govern 
governa d'esquenes a la realitat. No dubta que co-
negui la realitat –puntualitza que seria molt greu que 
uns governants no coneguessin la realitat– però, si la 
situació econòmica dels barcelonins és diferent, pen-

sa que s'haurien d'adaptar aquestes ordenances 
fiscals a la conjuntura econòmica. És del parer que 
l'administració pública ha d‟arribar allà on no arriba 
l'administració privada i ajudar els ciutadans, els 
barcelonins i els comerciants perquè aquesta crisi no 
tingui els efectes tan nocius que pot tenir durant 
aquests mesos i anys. Repeteix que això no es fa 
continuant i consolidant impostos que tenia Barcelo-
na al màxim com l‟impost de vehicles, de plusvàlues 
o l‟IAE, perquè l‟únic que s‟aconsegueix així és que 
Barcelona es consolidi com una de les ciutats més 
cares d‟Espanya, una de les ciutats amb més inflació 
d'Espanya. I aquest fet genera un problema en molts 
aspectes de l'activitat econòmica, no només en el 
poder adquisitiu dels ciutadans, també de cara al 
turisme, al comerç, a les vendes, etcètera. Considera 
que aquesta és la base que s'ha de canviar per po-
der reactivar la ciutat econòmicament. Especifica que 
la seva valoració és política i que dóna per suposat 
que l'Ajuntament té els mitjans adequats perquè 
tècnicament aquestes ordenances siguin correctes. 
Respon que si durant aquests anys s‟hagués fet cas 
a les propostes de rebaixes d'impostos i bonificaci-
ons formulades pel Grup del PP, segurament l'eco-
nomia de Barcelona i de Catalunya aniria molt millor, 
s‟hauria reactivat millor i que això està demostrat. 
Exposa que ens els últims anys a Barcelona i Cata-
lunya hi ha hagut una fugida fiscal cap a altres llocs 
on els impostos que depenen del nivell autonòmic i 
del nivell local són molt baixos o que s‟han eradicat. 
Recorda que el mateix conseller d‟economia, el Sr. 
Castells, ha reconegut públicament la fugida fiscal 
d‟empreses i de ciutadans que ara paguen els seus 
impostos a altres ciutats d'altres comunitats autòno-
mes i defensa que si s‟haguessin baixat els impostos 
per reactivar l'economia, s‟haurien atret més inversi-
ons i Barcelona i de Catalunya tindrien una posició 
econòmicament molt millor i amb molt més auge que 
l‟actual.  

Argumenta que no pot ser normal que un ciutadà 
de Barcelona, que rep un impost de successions, 
tributi tres cops per una herència: impost de succes-
sions, plusvàlua i patrimoni. I que la triple tributació 
no és adequada per un lloc que es vol reactivar eco-
nòmicament i on es vol atreure empreses i ciutadans. 

Reprenent el tema de les bonificacions per a famí-
lies nombroses. Amb tot el respecte, considera un 
insult polític que s‟afirmi que una pujada de 3 euros 
beneficia les famílies nombroses i monoparentals i 
que es posi com una gran fita d‟aquesta reforma de 
les ordenances fiscals. Opina que s‟ha d‟ajudar molt 
més les famílies nombroses, les famílies monoparen-
tals i, en general, totes les famílies de Barcelona, 
perquè no és només un tema social, també és eco-
nòmic: les famílies suposen el 35% del PIB del país i 
si les famílies fallen, fallarà el consum i l'economia. 

Per tancar, reitera el vot contrari a aquestes orde-
nances fiscals. D‟altra banda, anuncia que presenta-
rà una alternativa d‟ordenances fiscals i al·legacions, 
i que espera que el Govern estigui obert a aquestes 
al·legacions que el seu Grup presentarà en el perío-
de legalment establert.  
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El Sr. Florensa respon a una afirmació feta segons 
la qual la pressió fiscal per sota de la previsió de 
creixement de l‟IPC no és una mesura útil. El seu 
Grup creu que sí que ho és i que precisament la 
tendència en els últims anys de no fer això ha dut a 
moltes famílies a perdre poder adquisitiu. Entenen 
que mantenir aquesta pressió fiscal ajuda les famíli-
es a no perdre poder adquisitiu i que, en aquests 
moments de crisi, segurament és el més favorable. 
Conclou que més endavant caldrà estudiar impost 
per impost, taxa per taxa, per veure de quina manera 
es poden adequar o adaptar perquè no siguin tan 
feixucs per als ciutadans. 

El Sr. Mestre admet que en polítiques fiscals el 
Grup del PP i els grups del Govern tenen visions 
molt diferents, i reconeix que és cert que en les polí-
tiques fiscals s‟ha d'atendre la realitat econòmica de 
cada moment, la realitat dels ciutadans i les ciutada-
nes, les rendes, etcètera. Però subratlla que un 
objectiu fonamental de les polítiques fiscals és fer 
possible el desenvolupament de polítiques públi-
ques i vol saber com el Sr. Mulleras resol que l'A-
juntament de Barcelona pugui desenvolupar les 
mateixes polítiques públiques, amb l‟increment del 
pressupost de despeses, que suposa que preveu, 
amb un decreixement continuat dels ingressos per 
tributació. Diu que el dia que el Grup del PP aconse-
gueixi demostrar-li que 2 sumat a -2 dóna positiu, els 
farà cas, però que, de moment, quan sumes negatiu i 
positiu en la mateixa quantitat el resultat acostuma a 
ser 0.  

En segon lloc, referint-se a l‟aportació del Sr. Mu-
lleras quan deia "si vostès haguessin fet tot el que 
nosaltres els hem dit", creu que si haguessin seguit 
els seus consells, segurament no s‟hauria desenvo-
lupat el mateix nivell de polítiques públiques que 
desenvolupa l'Ajuntament de Barcelona i que els 
nivells d‟endeutament s‟assemblarien als de l‟Ajun-
tament de València o el de Madrid, que multipliquen 
l‟endeutament de l‟Ajuntament de Barcelona. Pensa 
que els discursos han de contrastar amb les reali-
tats, i que hi ha moltes realitats que quan es con-
trasten demostren qui ha gestionat bé les seves 
hisendes.  

El Sr. Carnes creu que s‟ha d'acotar el debat de 
les ordenances fiscals al recorregut i als marcs legals 
que dóna l'actual règim de la hisenda local. Comenta 
que aquest 40% de l‟estructura pressupostària de 
l‟Ajuntament que s‟està discutint té moltes rigideses, 
és a dir que la llei de les hisendes locals no és un 
instrument molt flexible, per la qual cosa té moltes 
limitacions i objectivament es poden fer poques co-
ses pels recorreguts que es tenen.  

A continuació introdueix al debat un altre element, 
que és el poc grau d‟autonomia que l'Administració 
local té sobre la seva pròpia hisenda. Comenta que 
en reiterades ocasions s‟ha plantejat la necessitat 
que la hisenda local pugui disposar de més instru-
ments, a la Carta Municipal s'ha esmentat, s'esmen-
ta, i diu que posteriorment hi haurà debats sobre 
aquest tema. Però objectivament, explica que el re-
corregut que li dóna és molt petit. Opina que algú pot 

tenir la temptació d‟abaixar impostos en aquests 
contextos, però comparteix que quan es planteja 
això, que li pot sonar bé a algú, a continuació s‟ha de 
veure quins són els costos que té per a l'estructura 
global.  

Explica que hi ha molts ajuntaments que l'única 
reivindicació que estan plantejant és que no se‟ls 
apliqui la llei d'estabilitat pressupostària, i això és un 
mal signe per al conjunt de l‟operador públic i privat. 
No discreparà, però li sembla que és un mal argu-
ment plantejar com a única batalla aquest tema. Rei-
tera que si no es va per aquí, els recorreguts en 
l'àmbit local són molt limitats. També diu que això no 
vol dir que no es puguin discutir, i agraeix la reflexió 
que introdueix el portaveu de CIU en aquest sentit. 
Diu que és veritat, però que no ens hem d‟enganyar 
en el que és estrictament autonomia local i en el 
marc que ens dóna la hisenda local. Una altra cosa 
és l‟àmbit autonòmic, l‟altra cosa és l‟àmbit estatal i, 
per tant, afortunadament, hi ha representants de tots 
els presents en els àmbits parlamentaris adequats 
per poder distribuir els corresponents coeficients que 
poguessin introduir. Però també adverteix que cal 
anar amb compte amb la introducció de coeficients, 
perquè segons la seva experiència, i aquesta és la 
seva queixa, quan a vegades s‟introdueixen ele-
ments correctors de coeficients reductors, acaben 
repercutint en la hisenda local, i no és compensada. I 
posa l‟exemple d‟atribucions d‟alguna bonificació 
respecte l‟IRPF, que queden molt bé, però on mai es 
compensa les respectives administracions que tam-
bé tenen afectació, sigui autonòmica o local. Ho diu 
perquè en aquest moment a l'Estat espanyol hi ha 
una estructura fiscal que té un punt de perill, un és el 
que legisla, bàsicament, i hi ha dues altres adminis-
tracions que són les prestadores de serveis –bé sigui 
l'autonòmica, bé sigui la local– i com que no tenen, ni 
està en aquest moment en l'àmbit legal previst que 
tinguin elles mateixes la seva pròpia capacitat de 
recaptació, n‟acaben patint els efectes. 

En resum, es manifesta disposat a parlar i discutir 
tot allò que signifiquin millores, però per fer reducci-
ons o bonificacions, que són fàcils de dir i agraden 
molt especialment en moments de dificultat, creu –i 
ho diu amb prudència– que s‟han d‟estudiar les afec-
tacions posteriors sobre els ingressos.  

Tal com havia apuntat la regidora Sra. Ballarín, 
observa que l‟instrument fiscal legal té un petit recor-
regut, i que hi ha altres polítiques socials que s‟han 
esmentat que no van per la via estrictament fiscal, i 
que també són un suport social. Fent referència als 
plantejaments del Sr. Vives, està d‟acord que més 
endavant es debatrà els pressupost i que alguns dels 
elements que potser queden fiscalment poc recollits, 
podran tenir complements o traduccions en altres 
línies de suport social.  

Es dictamina amb el posicionament favorable del 
PSC, ICV-EU i A i ERC i amb el posicionament con-
trari de CIU i PP.  

11. Restar assabentat de la Memòria del Consell 
Tributari corresponent a l'exercici de l'any 2007. 

Tots resten assabentats. 



NÚM. 30 10-XI-2008 GASETA MUNICIPAL DE BARCELONA 3055 

 

 

IV) Part decisòria / Executiva 
 
a) Ratificacions 
b) Propostes d'acord 
 
12. Aprovar inicialment la modificació parcial de 

l'expedient 3-40/2008 per un import d'1.300.000 eu-
ros, referència 08090190, crèdit extraordinari que va 
ser aprovat definitivament el 27 de juny de 2008 pel 
Consell Plenari, d‟acord amb el document annex; i 
considerar-lo com a definitivament aprovat en cas de 
no presentar-s‟hi reclamacions en contra en el termi-
ni d‟exposició pública de quinze dies. 

El Sr. Carnes recorda que això inicialment s‟havia 
plantejat per al Sector d‟Educació, Cultura i Benestar 
i que consistia a comprar un edifici al carrer Rivade-
neira. Vist el procés del mercat, comenta que ha 
semblat més oportú al Sector en lloc d‟anar a una 
compra, tenint en compte els preus, decidir-se per 
lloguer al Passeig de Sant Joan i concentrar en 
aquell indret les vuit oficines que té a hores d‟ara. 
Per les característiques de la seva tramitació, perquè 
un és un lloguer i un altre és la adequació de l'espai, 
s‟ha de modificar la partida. Té un desglossament de 
700.000 euros, que serà el lloguer en un període de 
12 anys repercutit mensualment i 600.000 destinats 
a mobiliari i equipament informàtic.  

El Sr. Carnes expressa el vot favorable del PSC, 
el Sr. Mestre expressa el vot favorable d‟ICV-EU i A, 
el Sr. Vives expressa l'abstenció de CIU, el Sr. Mulle-
ras expressa l'abstenció del PP i el Sr. Florensa ex-
pressa el vot favorable d'ERC. S'aprova. 

13. Aprovar inicialment el plec de clàusules regu-
ladores de la concessió de l'ús privatiu de domini 
públic municipal que afecta una part del subsòl de la 
finca de propietat municipal destinada a parc i jardí 
urbà (clau 6b) on s‟ubica la plaça de Dolors Piera, 
grafiada en el plànol annex, per a la construcció, 
gestió i explotació d'un aparcament soterrani de ve-
hicles que formarà una unitat física i constructiva 
amb l'aparcament soterrani de vehicles de l'edifici 
d‟habitatges de protecció oficial situat al carrer San-
cho de Ávila, núm. 136-144 que promou el Patronat 
Municipal de l‟Habitatge; sotmetre’l a informació pú-
blica durant el termini de trenta dies i, si no s‟hi for-
mulen reclamacions o al·legacions; tenir per elevat 
automàticament aquest acord d‟aprovació inicial a 
definitiva; adjudicar la concessió directament al Pa-
tronat Municipal de l‟Habitatge; i formalitzar el con-
tracte corresponent. 

El Sr. Mulleras vol saber quina empresa farà 
l‟aparcament i quantes places per a conductors amb 
discapacitat s‟han previst.  

El Sr. Carnes respon que es preveuen places per a 
51 cotxes i 3 motocicletes. No disposa de la xifra de 
places per a vehicles de persones amb discapacitat. 

El Sr. Mulleras sol·licita aquesta informació a fi de 
posicionar-se i insisteix a saber quina empresa se 
n‟encarregarà. 

El Sr. Carnes contesta que ara per ara és un pro-
cés que no està definit, i per tant no se sap quin és 
l‟operador que finalment farà aquesta obra. 

El Sr. Carnes expressa el vot favorable del PSC, 
el Sr. Mestre expressa el vot favorable d‟ICV-EU i A, 
el Sr. Vives expressa el vot favorable de CIU, el Sr. 
Mulleras expressa l'abstenció del PP i el Sr. Florensa 
expressa el vot favorable d'ERC. S'aprova. 

 
c) Proposicions 
 
 

V) Part d'impuls i control 
 
a) Proposicions / Declaracions de Grup 
 
Del Grup Municipal CIU: 
14. La Comissió d'Hisenda i Pressupostos acorda: 

Instar la creació d'una partida pressupostària per tal 
de ser destinada a subvencionar els empresaris i 
autònoms que creïn llocs de treball a la ciutat de 
Barcelona. 

El Sr. Vives puntualitza que és una proposició que 
vol fer palesa la voluntat del consistori d‟incentivar 
l‟activitat econòmica a la ciutat. En moments en què 
la crisi afecta sectors molt importants des del punt de 
vista del pes en el PIB de Barcelona, s‟ha de procu-
rar que aquelles persones que tiben de l‟economia 
tinguin la sensació que les institucions són al darrere. 
També s‟ha de procurar que les persones que pati-
ran la crisi, vegin com se‟ls facilita el moviment horit-
zontal cap a altres sectors que els poden acollir. Per 
tant, creuen que com a missatge per un costat i com 
a mesura pràctica per un altre, és imprescindible 
establir mesures actives que fomentin la mobilitat 
laboral. En aquest sentit, els sembla interessant dis-
posar aquesta partida per subvencionar empresaris i 
autònoms que creïn llocs de treball a Barcelona.  

El Sr. Mulleras qualifica la mesura de bona, preci-
sament en els temps actuals, per facilitar o premiar 
d‟alguna manera aquests empresaris i autònoms que 
creïn llocs de treball. S‟hi manifesta a favor. 

El Sr. Florensa manifesta el vot contrari del seu 
Grup. Comparteixen l'objectiu, però entenen que això 
és feina de Barcelona Activa, que ja té línies especí-
fiques en aquest sentit. Si cal un reforç, no hi tindrien 
cap problema, però si ja hi ha àmbits que hi treba-
llen, pensa que no té sentit crear altres partides al 
marge. 

El Sr. Mestre també vota en contra de la proposi-
ció. El seu Grup creu que quan es va explicar la me-
sura de govern al Plenari del Consell Municipal el 
passat 18 de juliol, es van comentar bastament les 
polítiques de l‟Ajuntament de Barcelona en relació 
amb la situació de crisi. A part de les polítiques prò-
pies actives que pot desenvolupar l'Ajuntament de 
Barcelona, opina que en el cas concret que es pro-
posa, hi ha competències d'altres administracions, 
competències molt més importants, dotades de més 
instruments i de més recursos que no pas els que té 
l'Ajuntament de Barcelona; en aquest terreny, diu 
que la funció de l‟Ajuntament és exigir que aquestes 
altres administracions, precisament, garanteixin els 
objectius que persegueix la proposició i que ells 
comparteixen. 
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El Sr. Carnes també rebutja la proposta de CIU. 
Diu que tots comparteixen la necessitat de generar 
elements d'estímul a l'activitat econòmica, especi-
alment per als col·lectius, o bé que poden estar 
desafavorits o per a aquells que són precisament 
els elements d'activitat econòmica. Però l'Ajuntament 
disposa d‟un instrument d'acompanyament en aques-
tes polítiques de foment de l'emprenedoria, que és 
Barcelona Activa. D‟altra banda, explica que s‟ha 
d‟aconseguir que cada administració faci el que li 
correspon i no desviar els recursos –minsos o no 
minsos– que pugui tenir cada administració en allò 
que no li és tan escaient. En aquest cas, li sembla 
que el Govern de la Generalitat de Catalunya i 
l‟Administració de l‟Estat disposen d‟instruments molt 
més potents per dur-ho a terme. Per acabar, diu que 
tot això no significa que a través de Barcelona Activa 
no es reforcin tots els elements d‟acompanyament 
d'aquests sectors, que són bàsics per al teixit pro-
ductiu de la ciutat. 

El Sr. Vives constata que els punts de vista sobre 
quin és el rol de l'Ajuntament en una problemàtica 
tan important són diferents. Creu que la funció de 
Barcelona Activa té un valor molt relatiu des del punt 
de vista d'aquesta incentivació. Per aquest motiu, el 
seu Grup és partidari d‟elaborar mesures actives des 
de la porta gran i no desistirà de presentar aquesta 
moció una altra vegada. 

El Sr. Carnes expressa el vot contrari del PSC, el 
Sr. Mestre expressa el vot contrari d‟ICV-EU i A, el 
Sr. Vives expressa el vot favorable de CIU, el Sr. 
Mulleras expressa el vot favorable del PP i el Sr. 
Florensa expressa el vot contrari d'ERC. Es rebutja. 

Del Grup Municipal PP: 
15. La Comissió d'Hisenda i Pressupostos insta al 

Govern municipal a: Establir un Pla de Compensaci-
ons Fiscals i Econòmiques a favor dels veïns i els 
comerciants afectats per les obres a Barcelona de 
durada superior a sis mesos (AVE, línies de metro, 
intercanviador i tramvia de la Diagonal). Aquest Pla 
ha d'incloure una subvenció pel valor d'impostos, 
taxes i preus públics municipals (com a mínim, l'IBI, 
l'IAE, la llicència d'activitat, la taxa de gual i el preu 
públic del servei de recollida comercial), i una com-
pensació econòmica degut a les dificultats per realit-
zar la seva activitat i accés al seu aparcament. 

El Sr. Mulleras aclareix que aquesta proposta pre-
tén que, en una època en què s‟esperen moltes 
obres públiques d'infraestructures a Barcelona, que 
són obres que sovint tanquen l'accés als comerciants 
a les seves activitats econòmiques o l'accés als veïns 
als seus habitatges, es faci un pla per compensar 
fiscalment i econòmicament aquests veïns i aquests 
comerciants. El seu Grup pensa que l‟Ajuntament de 
Barcelona té una obligació, que és prestar un servei a 
la via pública, als ciutadans, que paguen uns impostos 
o unes taxes, i que ha d‟oferir una compensació quan 
durant una llarga temporada de temps aquests serveis 
no s‟ofereixen i se‟ls provoca un greuge comparatiu 
envers altres veïns o comerciants.  

Explica que hi ha petits comerços –molts d‟ells a 
l‟Eixample–, que han hagut de tancar, perquè el tan-

cament dels seus carrers impedia l'accés dels ciuta-
dans a les seves botigues. Les obres moltes vega-
des es perllonguen durant mesos. Comenta també 
que s‟ha rebutjat una esmena de transacció per po-
der aprovar la proposta, que deia "instar el Govern 
Municipal a establir, d'acord amb els procediments 
legalment establerts, un Pla de Compensacions 
Econòmiques per als comerciants situats a les zones 
afectades per obres de llarga durada, com poden ser 
les corresponents a l'intercanviador de Diagonal o 
les de l'AVE, sense perjudici de poder-ho ampliar a 
veïns i comerciants d‟altres àrees de la ciutat també 
afectades per obres de llarga durada". Reivindica 
que s‟hagi rebutjat la seva proposta quan una altra, 
que és una còpia literal d'una proposta d'acord vota-
da al districte de l'Eixample fa quatre mesos, va ser 
aprovada per els grups d‟ERC, ICV i el PSC el dia 4 
de juny en plenari de districte. Això li demostra on 
estan els interessos polítics i on estan els interessos 
per als ciutadans. 

La Sra. Recasens justifica que abans s‟hagi ex-
clamat perquè el Grup de CIU havia plantejat, en 
diverses ocasions, escenaris diversos d‟aquesta pos-
sibilitat, de compensar econòmicament els comerços 
afectats i via fiscalment els comerços afectats. I per 
un moment, per la manera com es llegia la transac-
ció, s‟havia pensat que era un proposta acceptada 
per part del Govern i se n'estava alegrant. Expressa 
el seu suport, perquè ha estat una proposta que el 
seu Grup ha formulat. Confirma que han aconseguit 
l‟aprovació d‟una proposta encaminada a ajudar els 
comerciants afectats per obres, referents a uns plans 
que contemplessin mecanismes i protocols d‟infor-
mació de les obres, plans de mobilitat i d‟acces-
sibilitat alternatius mentre duren les obres, servei 
d‟assessorament als comerciants i mesures de com-
pensació de les pèrdues econòmiques i eines de 
dinamització i promoció comercials. I igualment con-
fien que aquests plans aprovats tinguin efectes que 
al final puguin ajudar els comerciants. Vota a favor 
de la proposta del Grup PP. 

El Sr. Florensa expressa el vot en contra. És del 
parer que quan hi ha obres de gran envergadura a la 
ciutat i tenen una prolongació en el temps evident-
ment hi ha d'haver mecanismes d'ajut i de suport als 
comerciants, que són els principals perjudicats. I de 
fet, comenta que en el casos en què hi ha hagut 
obres d'aquest tipus, aquests ajuts s‟han donat. I 
també han estat possibles a través de l'IAE, que ja 
preveu situacions com aquestes. D‟altra banda, li 
sembla que no es poden aprovar coses generalistes 
que obren la porta a una mena de barra lliure davant 
de qualsevol obra o canvi que es produeixi a la ciu-
tat. S‟ha d'adequar una mica sobre quines mesures 
es realitzen i en quins casos i tipologia d'obres es 
fan.  

A banda, el seu Grup entén que es barregen te-
mes com l‟IBI que no hi tenen res a veure. Diu que 
una cosa són els comerciants propietaris d‟un co-
merç que es pot veure afectat, i l‟altra és l‟IBI, que és 
un impost que es paga en concepte de propietat d‟un 
immoble. No entén quina relació tenen les obres en 
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un carrer amb l'impost de l'IBI. Tot i que pensa que la 
intencionalitat del Grup del PP és bona i la pot com-
partir, creu que plantegen proposicions d'una manera 
generalista i poc rigorosa, que provoca el desacord i 
el vot desfavorable.  

El Sr. Mestre es refereix a les paraules de la Sra. 
Recasens, que recordava les diferents propostes 
similars a la presentada en aquesta sessió. Argu-
menta que la presentada en aquesta ocasió és una 
nova versió i no serà la darrera, per la qual cosa se 
seguirà discutint durant els propers mesos. Comenta 
que el Sr. Florensa ja ha donat arguments més que 
sobrats que expliquen el vot contrari del seu Grup i 
que per evitar allargar encara més aquesta comissió, 
s'estalvia de donar-los. 

El Sr. Carnes respon fent referència a les paraules 
de la Sra. Recasens quan esmentava donar suport a 
diferents col·lectius afectats per intervencions –siguin 
públiques i/o privades– quan registrin pèrdues, i pre-
gunta: si hi ha guanys s‟hauran de fer increments de 
pressió fiscal? Explica que s‟usen els instruments 
que es tenen –i per això van donar suport en el re-
dactat que finalment va articular en la transacció 
entre el Govern i CIU el dimarts anterior a la Comis-
sió de Promoció Econòmica– i es dona suport a totes 
aquelles zones que especialment es poden veure 
afectades, però també saben perfectament –com ha 
demostrat la història ─ que a mig termini hi ha en 
canvi una reactivació econòmica. Per tant, sí a cam-
panyes de promoció, o campanyes d‟informació i que 
la gent sàpiga els efectes de mobilitat, però no con-
sidera positiu entrar en un procés que acabaria difi-
cultant la realització de moltes de les inversions pú-
bliques necessàries a la ciutat i que generaria encara 
més conflictivitat. 

El Sr. Mulleras agraeix el suport de CIU i lamenta 
que la resta de grups no es sumin a la proposta. 
Comenta al president que ells no parlen de contribu-
cions especials, sinó de casos com les obres de 
l'AVE, o dels afectats quan posen un pou d'extracció 
al costat d‟un quiosc i tallen l‟accés al quiosc o el cas 
clar de l‟intercanviador de Diagonal, la zona entre el 
Passeig de Gràcia i el carrer Balmes. Per tant, arriba 
a la conclusió que es refereixen a conceptes dife-
rents. El seu Grup creu que si l'Administració fa una 
obra pública que perjudica durant un llarg temps un 
comerciant o un veí, i el perjudica clarament, i això 
es pot demostrar, s‟han d‟oferir compensacions. 
L‟altra cosa és estudiar com s‟han d‟articular aques-
tes compensacions, mitjançant instruments fiscals o 
econòmics, que són els que corresponen a aquesta 
Comissió.  

Finalment, entén el posicionament del Govern i 
que no vulguin parlar de rebaixar taxes o impostos 
fiscalment parlant, o de compensar econòmicament 
aquests veïns o aquests comerciants. Però rebat que 
el Grup del PP sí que en vol parlar i en continuarà 
parlant, perquè la seva voluntat és ajudar i reactivar 
aquell comerç de proximitat i el petit comerç. 

La Sra. Recasens fa dues reflexions breus. En 
primer lloc, confirma l‟evidència que les obres a la via 
pública tenen una conseqüència directa sobre la 

caiguda de vendes dels comerços afectats, i comen-
ta que quan existia l‟IAE tothom es beneficiava de 
bonificacions en funció dels mesos que durava l‟obra 
a la via pública. Però també afegeix que finalment 
afavoria més a les grans superfícies comercials que 
no pas al petit botiguer que estava a la mateixa via. 
La segona qüestió a la qual fa referència és la man-
ca de mecanismes per dur-ho a terme. Recorda que 
s‟ha d‟instar les altres administracions a establir me-
canismes de compensacions econòmiques i que 
aquesta Comissió tampoc no ho ha volgut anar per 
aquest camí. Tot això els fa sospitar una manca de 
una voluntat política de no compensar econòmica-
ment els comerços afectats. 

El Sr. Carnes intervé perquè està convençut que 
aquest debat s‟allargarà bastants mesos. Primera-
ment, sobre la situació de l‟IAE, demana mirar al 
responsable de la dificultat que té la hisenda local 
per tenir i desenvolupar la seva autonomia. En segon 
lloc, entrant en el tema d‟operadors, pregunta si n‟és 
un o en són dos. Perquè s‟ha esmentat una empre-
sa, però suposa que ha de servir el mateix criteri per 
a una empresa pública que per a una empresa pri-
vada que opera sobre un territori. En el cas d'una 
empresa privada, pregunta com es repercuteixen les 
possibles compensacions. Davant d'aquesta interes-
sant reflexió feta que assegura que hi ha voluntat 
política, diu que s‟ha de pensar que més enllà de la 
voluntat política s‟ha de saber com s‟implementa i 
com es desenvolupa. I incideix que si s‟entra per 
aquesta línia no té tan clar que els operadors privats 
estiguin tan susceptibles de compensar, perquè si ho 
han de compensar ho acabaran repercutint sobre el 
conjunt del mateix territori o sobre el conjunt de la 
societat.  

Com a conclusió, demana prudència en les refle-
xions que s‟estan obrint. Admet que hi ha hagut unes 
molèsties en un determinat carrer, però demana 
també que s‟admeti que les obres fetes permetran 
perfectament incrementar i millorar l'accés de molta 
més gent –en aquell cas concret als discapacitats– 
que no podia anar en transport públic i ara hi podrà 
anar. No entra en si s‟han de fer compensacions o 
no, sinó que tenen un cost econòmic i una repercus-
sió econòmica, i que aquestes obres s‟han de mirar 
sempre amb seqüència lineal. Si es fa l'escandall 
simplement en un any, evidentment sortirà negatiu, 
però si es projecta en un espai de 9 o 10 anys la 
fotografia és una mica més precisa. I té la convicció 
que a les persones que aquestes obres han provocat 
unes dificultats durant un cert temps, fruit de preci-
sament d‟aquesta intervenció, veuran millorat i in-
crementat per tant els seus negocis. 

El Sr. Carnes expressa el vot contrari del PSC, el 
Sr. Mestre expressa el vot contrari d‟ICV-EU i A, la 
Sra. Recasens expressa el vot favorable de CIU, el 
Sr. Mulleras expressa el vot favorable del PP i el Sr. 
Florensa expressa el vot contrari d'ERC. Es rebutja. 

 
b) Proposicions amb contingut de Declaració insti-

tucional 
c) Precs 
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d) Preguntes 
 
Del Grup Municipal CIU: 
16. Quin és a data d'avui l'estat de liquidació del 

pressupost d'ingressos de l'Ajuntament de Barcelona 
pel que respecta a cadascun dels impostos, per la 
cessió d'impostos (IRPF, IVA i indirectes), per taxes, 
i per la transferència de l'Estat, i quina és la desvia-
ció de cadascun dels conceptes esmentats respecte 
l'estat d'execució del pressupost en aquestes dates 
de l'any passat? 

El Sr. Vives llegeix la pregunta. 
El Sr. Carnes confirma que és la mateixa informa-

ció llegida i dóna les següents dades, que són en 
comparativa respecte el 31 de juliol de 2007: cessió 
de l‟IRPF, liquidació a 31 de juliol de 2008 de 
32.714.000, un 13,6% més respecte l‟any passat. 
L‟IBI registra 249.127.000 euros, és a dir un incre-
ment del 4,3%. L‟impost de vehicles de tracció me-
cànica són 74.080.000, és un -0,5%; la plusvàlua 
62.524.000, -9,5%; l‟IAE són 10.020.000, un incre-
ment del 24,2%; el total dels impostos directes és en 
aquest moment d'un increment del 2,2%.  

Pel que fa als impostos indirectes: cessió de l'IVA 
amb 18.606.000, un increment del 16,2%; cessions 
d'impostos especials, 4.846.000, -1,6%; l‟ICIO, 
25.098.000 amb -20%. Total d‟impostos indirectes en 
un -7,2%.  

Quant a les taxes i els preus públics, drets liqui-
dats 183.833.000 i -4%.  

Pel que fa a transferències corrents de l'Estat, 
555.988.000 increment del 20,2%.  

Explica que no té la comparativa respecte l‟in-
crement, només els drets liquidats, s‟ofereix a fer-ho 
respecte el grau d'execució, que és el matís que 
s‟introduïa respecte la pregunta formulada per CIU. 
Quant a grua i parany hi ha 12.068.000 euros i un 
grau d'execució del 55%; parquímetres, 21.644.000 i 
un grau d‟execució del 61%; cementiris 6.176.000, 
amb un 61%; clavegueram 9.148.000, 1,55%; mer-
cats 3.635.000, un 51%; gual un 16.458.000, un 
105%; i contribucions especials 6.554.000, un 109%; 
finalment, infraccions d'ordenances 69.273.000, cor-
responent a un 106%.  

Preguntat si falta cap altra dada. 
Es compromet a facilitar la columna del pressu-

post de 2008, del que estava inicialment pressupos-
tat, amb el que hem liquidat. Torna a repetir: cessió 
de l'IRPF, pressupostat en 51 milions i liquidats 
32.714.000; l'IBI pressupostat 401 milions i liquidats 
249.127.000 –obviant l‟arrodoniment–; impostos de 
vehicles, pressupostats 69 milions i liquidats 74; 
l‟increment del valor de terrenys en 994.104.000 i 
liquidats 62; activitats empresarials pressupostat en 
87.100.000 i liquidat 6.215.000, una petita desviació 
que assenyala que es provoca a finals de l‟any, igual 
que les activitats empresarials quotes nacionals i pro-
vincials que estaven pressupostades en 7.500.000 
euros i de les quals s‟han liquidat 3.805.000.  

La Sra. Recasens demana la suma de l'IAE. 

El Sr. Carnes informa que d‟activitats empresarials 
és 87.100 i estan liquidats 6.215. I les activitats em-
presarials són 7.500 i estan liquidades 3.805.  

La cessió de l'IVA, 28.000.000 i està liquidat 
18.606.000. I cessions d'impostos especials 9.500.000, 
i estan liquidats 4.846.000. Construccions, instal·la-
cions i obres 39.000.000 i estan liquidats 25.000.000. 
Grua i parany 21 milions i està liquidat 12. Parquíme-
tres 35 i està liquidat 21. Llicències urbanístiques 14 i 
està liquidat 8. Cementiris 10 i està liquidat 6. Clave-
gueram 16 i està liquidat 9. Mercats 7 i està liquidat 3. 
Guals 15 i està liquidat 16. Contribucions especials 5 i 
està liquidat 6. Infraccions i ordenances 65 i està liqui-
dat 69 mil,puntualitza, aquí s‟entén, Fons complemen-
tari de finançament 886 i està liquidat 554. 

Li sembla que amb això també respon la pregunta 
19 que formulava el Grup del PP. 

Es dóna per tractada. 
17. Quina és la previsió de major endeutament i/o 

increment de la pressió fiscal que pensa adoptar 
l'Ajuntament de Barcelona en els pressupostos del 
2009 atès l'actual escenari de disminució d'ingressos 
i de major demanda de necessitats de molts ciuta-
dans de Barcelona? 

La Sra. Recasens llegeix la pregunta. 
El Sr. Carnes explica que durant la sessió s‟ha vist 

una part de la resposta a la pregunta, que és a la 
part que fa referència al tema de les ordenances 
fiscals. Comenta que l‟altra altra part de la pregunta 
s‟haurà de produir en el debat de formulació dels 
comptes el mes següent. Comenta que hi ha un ele-
ment encara que formalment no es coneix, que és 
quina és la configuració final que fa el Pressupost 
General de l'Estat, i el Pressupost de la Generalitat, 
que han de ser presentats a finals d'aquest mes. Per 
tant, confirma que no es disposa encara d‟alguns 
petits elements. Però en tot cas, sí que s‟ofereix a 
donar la part d'ordenances fiscals.  

La Sra. Recasens entén que seria d‟una greu ir-
responsabilitat que a hores d'ara el Sr. Carnes, regi-
dor responsable dels temes d'hisenda i màxim res-
ponsable de les finances de l‟Ajuntament no sabés 
quina és la previsió d'endeutament o la previsió de 
tancament dels comptes.  

Sospita que preveu fer un endeutament, una co-
sa que no entraran a valorar, i que no s'atreveix a 
especificar-ho. Tampoc entendria que el Sr. Car-
nes hagi ja pogut portar les ordenances fiscals 
sense preveure com lligar i tancar l'altra pota dels 
ingressos.  

I també consideraria una greu irresponsabilitat que 
el Sr. Carnes a hores d‟ara no estigués amb conver-
ses amb l'Estat i amb la Generalitat per saber com 
pensen tancar els pressupostos de l‟Estat i els pres-
supostos de la Generalitat.  

En resum, les dues coses li semblen greus i de-
mana més transparència i explicacions sobre per on 
pensen produir l'increment d'endeutament el 2009. 

El Sr. Carnes respon que procura ser sempre una 
mica prudent, i li repeteix que esperi els moments 
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procedimentals correctes. I que aquest moment pro-
cedimental és el mes que ve, sense prejudicis del 
que pugui passar.  

Es dóna per tractada. 
Del Grup Municipal PP: 
18. Quines mesures vol prendre el Govern muni-

cipal de l'Ajuntament de Barcelona davant l'anunci de 
la rebaixa de la partida dels Pressupostos Generals 
de l'Estat 2009 destinada als ajuntaments? 

El Sr. Mulleras llegeix la pregunta. 
El Sr. Carnes demana paciència i repeteix que el 

debat serà el mes vinent i torna a dir formalment que 
l'Estat no ha formulat les seves comptes públiques, i 
que ho farà a finals d'aquests mes. Ha d'entrar en 
tràmit parlamentari a les Corts Generals i en funció 
de quines siguin les xifres en el tràmit del pressupost 
de l'Ajuntament es tindrà aquesta discussió pertinent. 

El Sr. Mulleras contesta que suposa que l‟Ajun-
tament està fent gestions per tal que Barcelona no 
surti perjudicada en aquesta rebaixa que diu el Sr. 
Solbes que hi haurà en els Pressupostos Generals 
de l'Estat 2009 cap als municipis. Espera que aques-
tes notícies que arribaran des dels membres del 
Govern d'Espanya no facin que Barcelona minvi els 
seus ingressos, perquè aproximadament un 50% 
dels ingressos totals de l'Ajuntament de Barcelona 
són d‟ingressos propis, però un 40% provenen de la 
cessió de l'IRPF, que prové de la cessió de tributs de 
l'Estat, de l'IVA, etcètera. Pensa que per millorar el 
finançament han de tenir el màxim consens possible, 
que en el finançament de Barcelona han de tenir el 
màxim consens possible. Que s‟ha de lluitar per po-
der incrementar aquests percentatges de participació 
en els impostos i perquè Barcelona no surti perjudi-
cada d‟aquest repartiment de tributs que es fa des de 
l‟Estat.  

El Sr. Carnes respon que aquest Govern presenta 
les coses on toca i les explica en els espais i llocs 
procedimentals. Demana que s‟estiguin de prejutjar. 
Quan hi hagi el debat de pressupostos explicaran el 
conjunt de la fotografia global. Insisteix que en la 
sessió mantinguda s‟ha explicat un element impor-
tant, com són les ordenances fiscals, amb un ele-
ment que afecta directament al ciutadà que és la 
pressió fiscal per sota de la desgraciada previsió de 
l‟increment de l‟IPC. I subratlla que aquest ha de ser 
l'element de treball. 

La Sra. Recasens considera que el Sr. Carnes ha 
de contestar la pregunta que es formula, indepen-
dentment de la conjuntura i del moment en què s'es-
tigui. La pregunta és sobre el volum d'endeutament i 
no entén que no vulgui respondre. 

El Sr. Carnes confirma que la resposta ja l‟ha do-
nada.  

Es dóna per tractada. 
19. Quins han estat els drets liquidats, a 31 d'a-

gost de 2008, comparat amb el del mateix període de 
l'any passat i amb el pressupost d'aquest any dels 
ingressos corrents (classificació econòmica) de l'A-
juntament de Barcelona detallats per a cadascun 
dels seus conceptes?: cessió IRPF, IBI, impost sobre 
vehicles de tracció mecànica (IVTM), plusvàlua 

(IVTNU), IAE, IAE (quotes nacional i provincial), ces-
sió IVA, cessió impostos especials, impost sobre 
construccions, instal·lacions i obres (ICIO), grua, 
zona àrea, llicències urbanístiques, cementiris, cla-
vegueram, mercats, guals, contribucions especials, 
multes per incivisme i resta de multes, fons comple-
mentari de finançament (PIE), transferències de la 
Generalitat i altres Administracions, vendes de béns i 
serveis, ingressos patrimonials, i resta d'ingressos. 

Es dóna per tractada. 
Del Grup Municipal ERC: 
20. Quin és l'estat d'execució de les partides amb 

codi funcional 32390, 31250 i 31280? 
El Sr. Florensa manifesta que si reben la resposta 

per escrit ja estaran satisfets.  
El Sr. Carnes remet a les xifres perquè entén que 

hi ha un mecanisme i tots els grups reben el mateix 
tractament. Informa que a 31 de juliol del funcional 
32.390, en aquest moment estan obligats 1.300.000, 
per tant és el 43% d‟aquest funcional; del funcional 
31.250, està obligat 0,013, per tant estaria obligat un 
20%; del funcional 31.280 s‟han obligat 2 milions i, 
per tant, és el 46%. 

Es dóna per tractada. 
21. En quin estat es troben les gestions i la partida 

pressupostària prevista per la compra al ministeri de 
Defensa del solar del carrer Juan de Sada / Roger? 

El Sr. Florensa llegeix la pregunta. 
El Sr. Carnes recorda el debat que va passar per 

aquesta comissió. Informa que l'Ajuntament de Bar-
celona ja ha comprat aquesta finca a la Gerència 
d‟Infraestructures i Equipaments del Ministeri de 
Defensa. La compra es va formalitzar el 28 de maig 
de 2008, mitjançant escriptura pública de compra-
venda, atorgat davant del notari de Barcelona Mario 
Romero Garcia, i amb el número 1462 del seu proto-
col. El preu de compra ha estat de 6.288.278,54 
euros. Per tant, és una repercussió de 1.422 euros 
per m². Que és un solar que està construït i que s‟ha 
d'enderrocar. 

Es dóna per tractada. 
 
e) Seguiment Proposicions / Declaracions de Grup 
 
Del Grup Municipal CIU: 
22. Es requereix al govern municipal que informi 

sobre les gestions realitzades i l'estat d'execució de 
la proposició següent: Instar al govern municipal a 
iniciar de forma immediata les converses i negociaci-
ons pertinents amb el Banc d'Espanya i el Ministeri 
d'Economia i Hisenda per tal que –després de facili-
tar a aquesta institució un espai adient per continuar 
realitzant la seva activitat– sigui cedit a la ciutat l'edi-
fici que actualment ocupa el Banc d'Espanya a la 
plaça de Catalunya, per tal de destinar-lo als usos 
culturals, cívics, econòmics o socials que es deter-
minin. 

La Sra. Vila llegeix la proposició. 
El Sr. Carnes explica que l‟Ajuntament ha esta-

blert diferents reunions amb el Ministeri d‟Economia i 
Hisenda per plantejar quina és la posició que té el 
Ministeri d‟Economia i el Banc d'Espanya respecte 
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d‟aquest edifici. El Ministeri d'Economia i Hisenda i el 
Banc d‟Espanya han expressat que entenen que en 
aquest moment de situació global el Banc d'Espanya 
no vulgui marxar de la Pl. Catalunya. Entendrien que 
és un signe negatiu per a la posició financera de 
Catalunya i entenen que el Banc d'Espanya vulgui 
continuar en aquell indret, perquè els sembla que 
seria un mal signe que el Banc d'Espanya deixés 
d'estar en aquesta posició central de la ciutat. 

La Sra. Vila comenta que en el seu moment van 
presentar una proposta que creien que era important 
per a la ciutat. Entenen que la Pl. Catalunya, perquè 
Barcelona és internacional i ha esdevingut un destí 
turístic important, ha esdevingut un lloc de molt de 
pas, tant dels barcelonins com també dels turistes 
que ens venen a visitar la ciutat. Per tant, entenien 
que un edifici tan important i tan gran i en tan bona 
situació, que estigués tan desaprofitat per part del 
Banc d'Espanya, no tenia cap sentit que l'ocupés i 
per això demanaven fer-hi un equipament que bene-
ficiés la ciutat. L‟enfocament era promocionar la cul-
tura catalana, però estaven disposats a escoltar quin 
ús posterior consideraven més oportú.  

La reflexió que n‟extreu, després d‟haver obtingut 
un acord majoritari d‟aquesta Comissió, per part de 
totes les forces polítiques, pel fet que no s‟hagi 
aconseguit cap resultat parlant amb el Ministeri, 
d‟una banda és potser una manca de lideratge per 
part del Govern Municipal i de l‟altra que es tractaria 
d‟una tema que possiblement hauria de liderar el 
mateix alcalde. Demana les cartes que han enviat als 
ministeris i veure com s‟han produït aquestes reuni-

ons, o quins ordres del dia hi havia, o com s‟han 
estat portant aquestes negociacions. 

El Sr. Carnes respon a la Sra. Vila assegurant que 
li pot explicar quins dies s‟han celebrat les reunions 
oficials, però en cap moment pot donar detalls de les 
converses o el to.  

D‟altra banda, vol deixar clares dues coses. Refe-
rint-se al grau de converses mantingudes, respon 
que n‟han tingut de diferents, amb el Ministeri d'Eco-
nomia en tenen i en tindran per aquest tema i uns 
altres. El plantejament a considerar políticament és 
el fet que el Banc d'Espanya pogués marxar d'aquell 
lloc, que és una consideració no menor. Una altra 
cosa és si tot l'edifici ha de continuar sent destinat a 
Banc d‟Espanya, aquesta és una altra consideració. 
Però no sembla no menor la voluntat política que 
expressa el propi Banc d'Espanya amb un missatge 
de compromís respecte la ciutat de Barcelona.  

La Sra. Vila demana torn de rèplica. Vol saber 
quantes reunions han mantingut i demana les cartes 
que sol·liciten aquestes reunions. 

El Sr. Carnes denega la sol·licitud de les cartes i 
respon que es va facilitar, perquè això és públic, 
l‟acord que s‟ha pres amb el Ministeri. 

Es dóna per tractada. 
 
 

VI) Mocions 
 
 
No havent-hi altres assumptes per tractar, la Pre-

sidència aixeca la sessió a les setze hores. 
 
 

 
 
 
 
 
 
 

Comissió d’Urbanisme, Infraestructures i Habitatge 
 
 
 

Acta de la sessió celebrada el dia 18 de setembre 
de 2008 i aprovada el dia 23 d'octubre de 2008 

 
 
A la sala President Lluís Companys de la casa de 

la ciutat, el 18 de setembre de 2008, s‟hi reuneix la 
Comissió d‟Urbanisme, Infraestructures i Habitatge, 
sota la presidència de l‟Im. Sr. Ramon García-
Bragado i Acín. Hi assisteixen les Imes. Sres. i els 
Ims. Srs.: Raimond Blasi i Navarro, Montse Sánchez 
i Yuste, Eduard Freixedes i Plans, Antoni Vives i 
Tomàs, Joan Puigdollers i Fargas, Javier Mulleras 
Vinzia, Alberto Villagrasa Gil, Elsa Blasco i Riera, i 
Ricard Martínez i Monteagudo, assistits pel secretari 
general de la Corporació, Sr. Jordi Cases i Pallarès, 
que certifica. 

També hi són presents els Srs.: Antoni Sorolla i 
Edo, delegat d‟Habitatge; Ramon Massaguer i Me-
léndez, gerent d‟Urbanisme i Infraestructures; Ricard 
Fayos i Molet, director tècnic d‟Urbanisme i Infraes-
tructures. 

Excusen la seva absència les Imes. Sres. i els 
Ims. Srs.: Itziar González i Virós, Imma Moraleda i 
Pérez, Assumpta Escarp i Gibert, Francesc Narváez i 
Pazos, Sr. Jordi Cornet i Serra. 

 
S‟obre la sessió a les 16.37 h. 
 
 
 

I) Aprovació de l‟acta de la sessió anterior 
S’aprova. 
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II) Part Informativa 
 
 
a) Despatx d‟ofici 
 
En compliment de l‟article 63.1 del Reglament or-

gànic municipal, es comuniquen les resolucions se-
güents: 

 
1. Àrea d‟Habitatge, Urbanisme i Règim Interior 

Del gerent municipal, de data 2 de juliol de 2008, 
que aprova el plec de clàusules, mitjançant procedi-
ment negociat, del contracte de coordinació de segu-
retat i salut en fase d‟execució d‟obres de les con-
tractes de manteniment del Reial Monestir de Santa 
Maria de Pedralbes i la del Parc Güell, per als exer-
cicis 2008-2011, i per un import de 23.897 euros. 

 
2. Àrea d‟Habitatge, Urbanisme i Règim Interior 

Del gerent municipal, de data 2 juliol de 2008, que 
aprova el plec de clàusules, mitjançant procediment 
negociat, del contracte de la coordinació de segure-
tat i salut en fase d‟execució d‟obres de la contracta 
de reparació i conservació dels edificis i instal·lacions 
artístics, per als exercicis 2008-2011, i per un import 
de 29.611 euros. 

 
3. Àrea d‟Habitatge, Urbanisme i Règim Interior 

Del gerent municipal, de data 3 de juliol de 2008, 
que aprova el plec de clàusules, mitjançant procedi-
ment negociat, del contracte de la coordinació de 
seguretat i salut en fase d‟execució d‟obres de la 
contracta de reparació i conservació dels monuments 
de la ciutat, per als exercicis 2008-2011, i per un 
import de 29.668 euros. 

 
4. Àrea d‟Habitatge, Urbanisme i Règim Interior 

Del gerent municipal, de data 3 de juliol de 2008, 
que aprova el plec de clàusules, mitjançant procedi-
ment negociat, del contracte de la coordinació de 
seguretat i salut en fase d‟execució d‟obres de la 
contracta de reparació i conservació dels elements 
ornamentals de la ciutat, per als exercicis 2008-2011, 
i per un import de 20.800 euros. 

 
5. Àrea d‟Habitatge, Urbanisme i Règim Interior 

Del gerent municipal, de data 1 de setembre de 
2008, que aprova el plec de clàusules, mitjançant 
procediment negociat, per adjudicar el contracte de 
projecte bàsic i executiu, estudi de seguretat, salut i 
direcció d‟obres d‟arquitecte del centre de creació 
artística Hangar al recinte de Can Ricart, per als 
exercicis 2008-2009, i per un import de 32.322,55 
euros. 

 
6. Districte de les Corts 

Del gerent municipal, de data 16 de juliol de 2008, 
que aprova el plec de clàusules i convoca concurs, 
per adjudicar el contracte d‟obres d‟arranjament del 
carrer Evarist Arnús, entre els carrers Vallespir i Gui-
tard, per als exercicis 2008-2009, i per un import de 
299.238,41 euros. 

7. Districte de les Corts 
Del gerent municipal, de data 16 de juliol de 2008, 

que aprova el plec de clàusules i convoca concurs, 
per adjudicar el contracte d‟obres d‟arranjament del 
carrer Novell, entre els carrers Vallespir i Guitard, per 
als exercicis 2008-2009, i per un import de 
297.201,01 euros. 

 
8. Districte de les Corts 

Del gerent municipal, de data 16 de juliol de 2008, 
que aprova el plec de clàusules i convoca concurs, 
per adjudicar les obres d‟arranjament del carrer Doc-
tor Salvador Cardenal, entre l‟avinguda Joan XXIII i 
el carrer Sabino de Arana, per als exercicis 2008-
2009, i per un import de 620.543,10 euros. 

 
9. Districte de les Corts 

Del gerent municipal, de data 16 de juliol de 2008, 
que aprova el plec de clàusules i convoca concurs, 
per adjudicar el contracte d‟obres d‟arranjament del 
carrer Emèrita Augusta, entre l‟avinguda de Madrid i 
el carrer Felipe de Paz, per als exercicis 2008-2009, i 
per un import de 418.680,69 euros. 

 
10. Districte de les Corts 

Del gerent municipal, de data 16 de juliol de 2008, 
que aprova el plec de clàusules i convoca concurs, 
per adjudicar el contracte d‟obres d‟arranjament del 
carrer Comte de Güell, entre l‟avinguda Madrid i la 
travessera de les Corts, per als exercicis 2008-2009, 
i per un import de 519.803,85 euros. 

 
11. Districte de les Corts 

Del gerent municipal, de data 2 de setembre de 
2008, que aprova el plec de clàusules i convoca con-
curs, per adjudicar el contracte de les obres 
d‟arranjament del carrer Jordi Girona, entre els car-
rers Gran Capità i Tinent Coronel Valenzuela, per als 
exercicis 2008-2009, i per un import d‟1.838.023,25 
euros. 

 
12. Districte de les Corts 

Del gerent municipal, de data 2 de setembre de 
2008, que aprova el plec de clàusules i convoca con-
curs, per adjudicar les obres d‟arranjament del carrer 
Taquígraf Garriga, entre l‟avinguda de Sarrià i la 
plaça de Can Rosés, per als exercicis 2008-2009, i 
per un import d‟1.063.852,29 euros. 

 
13. Districte de Sarrià-Sant Gervasi 

Del gerent municipal, de data 18 d‟agost de 2008, 
que aprova el plec de clàusules i convoca concurs, 
per adjudicar el contracte de les obres de remodela-
ció del carrer Plató, entre els carrers Muntaner i Marc 
Aureli, per als exercicis 2008-2009, i per un import de 
462.867,40 euros. 

 
14. Districte de Gràcia 

Del gerent municipal, de data 1 de setembre de 
2008, que aprova el plec de clàusules, mitjançant 
procediment negociat, per adjudicar el contracte de 
les obres de millora i ampliació del mobiliari urbà 
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amb la instal·lació a diferents barris del districte de 
Gràcia, per als exercicis 2008-2009, i per un import 
de 189.731,13 euros. 

 
15. Districte de Gràcia 

Del gerent municipal, de data 1 de setembre de 
2008, que aprova el plec de clàusules i convoca con-
curs, per adjudicar el contracte de les obres de cons-
trucció de la biblioteca de Penitents al districte de 
Gràcia, per als exercicis 2008-2010, i per un import 
de 3.837.850,60 euros. 

 
16. Districte d‟Horta-Guinardó 

Del gerent municipal, de data 28 de juliol de 2008, 
que aprova el plec de clàusules i convoca concurs 
per adjudicar el contracte d‟urbanització del nou Parc 
de la Unitat i accessos de l‟esmentat Parc, per als 
exercicis 2008-2010, i per un import d‟1.534.434,73 
euros. 

 
17. Districte de Sant Andreu 

Del gerent municipal, de data 22 de juliol de 2008, 
que aprova el plec de clàusules i convoca concurs, 
per adjudicar el contracte de reurbanització del carrer 
Biscaia, entre el carrer Olesa i Sant Antoni Maria 
Claret, per als exercicis 2008-2009, i per un import 
d‟1.313.347,77 euros. 

 
18. Districte de Sant Andreu 

Del gerent municipal, de data 22 de juliol de 2008, 
que aprova el plec de clàusules i convoca concurs, 
per adjudicar el contracte d‟urbanització del carrer 
Garcilaso, entre el carrer Olesa i el passeig de Mara-
gall, per als exercicis 2008-2009, i per un import de 
2.199.940,66 euros. 

 
19. Districte de Sant Andreu 

Del gerent municipal, de data 22 de juliol de 2008, 
que aprova el plec de clàusules i convoca concurs, 
per adjudicar el contracte de reurbanització i enjardi-
nament de l‟interior d‟illa dels carrers Vèlia-Riera 
d‟Horta-Pardo i Ignasi de Ros, per als exercicis 2008-
2009, i per un import de 649.329,26 euros. 

 
20. Districte de Sant Andreu 

Del gerent municipal, de data 23 de juliol de 2008, 
que aprova el plec de clàusules i convoca concurs, 
per adjudicar el contracte d‟urbanització del carrer 
Monlau, entre els carrers Martí Molins i Garcilaso, 
per als exercicis 2008-2009, i per un import de 
362.816,69 euros. 

 
21. Districte de Sant Andreu 

Del gerent municipal, de data 23 de juliol de 2008, 
que aprova el plec de clàusules i convoca concurs, 
per adjudicar el contracte d‟urbanització del carrer 
Mossèn Juliana, entre els carrers Martí Molins i Gar-
cilaso, per als exercicis 2008-2009, i per un import de 
280.013,97 euros. 

22. Districte de Sant Andreu 
Del gerent municipal, de data 23 de juliol de 2008, 

que aprova el plec de clàusules i convoca concurs, 
per adjudicar el contracte d‟urbanització del carrer 
Barri Vermell, entre els carrers Sant Adrià i Cres-
ques, per als exercicis 2008-2009, i per un import de 
534.652,11 euros. 

 
23. Districte de Sant Andreu 

Del gerent municipal, de data 23 de juliol de 2008, 
que aprova el Prec de clàusules i convoca concurs, 
per adjudicar el contracte d‟urbanització del carrer 
Neopàtria, tram comprès entre el carrer Montsec i la 
rambla de Fabra i Puig, per als exercicis 2008-2009, i 
per un import de 700.969,08 euros. 

 
24. Districte de Sant Andreu 

Del gerent municipal, de data 23 de juliol de 2008, 
que aprova el plec de clàusules i convoca concurs, 
per adjudicar el contracte d‟urbanització del carrer 
Llenguadoc, per als exercicis 2008-2009, i per un 
import de 956.429,54 euros. 

 
25. Districte de Sant Martí 

Del gerent municipal, de data 1 de setembre de 
2008, que aprova el plec de clàusules, mitjançant 
procediment negociat, per adjudicar el contracte de 
les obres de remodelació de voreres i carrers Verne-
da, entre els carrers Bilbao i Sant Joan de Malta, car-
rer Llacuna, 172, carrer Santander, 6 i carrer Rogent, 
entre els carrers Degà Bahí i Mallorca, per als exerci-
cis 2008-2009, i per un import de 205.036,98 euros. 

 
26. Àrea d‟Habitatge, Urbanisme i Règim Interior 

Del gerent municipal, de data 23 de juliol de 2008, 
que adjudica a la societat F. Closa Alegret, SA el 
contracte d‟obres del projecte de rehabilitació integral 
del cos de l‟arxiu i la torre de sant Rafael del mones-
tir de Pedralbes, per als exercicis 2008-2009, i per un 
import de 391.748,82 euros. 

 
27. Districte de Sarrià-Sant Gervasi 

Del gerent municipal, de data 11 de juliol de 2008, 
que adjudica a la societat Construcciones y Servicios 
Faus, SA el contracte de les obres de remodelació 
del carrer Oliana, per als exercicis 2008-2009, i per 
un import de 312.372,50 euros. 

 
28. Districte de Sarrià-Sant Gervasi 

Del gerent municipal, de data 1 de setembre de 
2008, que adjudica a la societat SGS Tecnos, SA el 
contracte de les obres de remodelació dels carrers 
Oliana, Plató i Ciureny, i el tancament del solar casal 
Rectoret, per als exercicis 2008-2009, i per un import 
de 8.294 euros. 

 
29. (3512) Districte de Sant Andreu 
Del gerent municipal, de data 11 de juliol de 2008, 

que adjudica a la societat FCC Construcción, SA el 
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contracte de les escales mecàniques al carrer Al-
massora entre Foradada i Finestrelles i al carrer Vi-
nyallarga entre MD. Lorda i l‟encreuament Turó Trini-
tat i Foradada, així com la reurbanització del tram del 
carrer Vinyallarga entre Turó Trinitat i MD. Lorda, per 
als exercicis 2008-2009, i per un import 
d‟1.079.737,39 euros. 

 
30. Districte de Sant Andreu 

Del gerent municipal, de data 11 de juliol de 2008, 
que adjudica a la societat Constructora Hispánica, 
SA, el contracte de la reordenació del carrer Joan 
Torras i la plaça Miquel Casablancas, per als exerci-
cis 2008-2009, i per un import de 427.137,26 euros. 

 
Acords de la Comissió de Govern de 10 de setembre 
de 2008: 

 
31. Aprovar la revisió de preus del Projecte 

d‟urbanització del carrer Gelida, al districte de Sant 
Martí, amb un pressupost per a coneixement de 
l‟Administració de 208.562,03 euros, amb el 16% 
d‟Impost del valor afegit inclòs, d‟acord amb els mo-
tius exposats en l‟informe de la Direcció de Projectes 
d‟Obres d‟Urbanització i Edificació de Bagur, SA de 
22 de juliol de 2008, el qual consta a l‟expedient i es 
dóna per reproduït; notificar-ho als interessats i do-
nar-ne compte a la Comissió d‟Urbanisme, Infraes-
tructures i Habitatge. 

32. 1r) Aprovar definitivament la substitució de la 
modalitat de gestió del Pla de millora urbana de 
l‟illa delimitada pels carrers d‟Almogàvers, de Pam-
plona, de Pallars i de Zamora –Districte d‟Activitats 
22@Barcelona– prevista actualment pel sistema de 
reparcel·lació en la modalitat de cooperació i substi-
tuir-lo pel sistema de reparcel·lació en la modalitat de 
compensació, d‟acord amb el precepte 129.1 del 
Decret 305/2006, de 18 de juliol, pel qual s‟aprova el 
Reglament de la Llei d‟urbanisme. 2n) Aprovar defini-
tivament els estatuts i bases de la Junta de Compen-
sació de l‟illa delimitada pels carrers d‟Almogàvers, 
de Pamplona, de Pallars i de Zamora –Districte 
d‟Activitats 22@Barcelona– formulat pels propietaris 
que representen més del 80% de la superfície total 
de l‟àmbit. 3r) sotmetre els acords al tràmit d‟in-
formació publica durant el termini d‟un mes per a que 
els interessats puguin formular les al·legacions que 
considerin oportunes. 4t) Publicar aquests acords en 
el Butlletí Oficial de la Província i en un dels diaris de 
més circulació de la província i notificar-lo individu-
alment als interessats. 5è) Donar-ne compte a la 
Comissó d‟Urbanisme, Infraestructures i Habitatge. 

33. Aprovar definitivament, a l‟empara de l‟article 
168.2 del Decret 305/2006, de 18 de juliol, pel qual 
s‟aprova el Reglament de la Llei d‟urbanisme, 
l‟Operació jurídica complementària del Projecte de 
reparcel·lació de la unitat d‟actuació núm. 10 del Pla 
especial de reforma interior Diagonal-Poblenou, amb 
les modificacions introduïdes d‟acord amb les deter-
minacions contingudes en el conveni d‟execució de 
sentència de 8 de maig de 2008 subscrit entre el Sr. 
Joan Sitges Ribera i la Sra.Josefa Rocaspana Cases 

i el Sr. Ricardo Fernández Ontiveros en nom i repre-
sentació de l‟entitat mercantil Promocions Habitat, 
SA, i posterior escriptura de dació en pagament de 
deute autoritzada en 8 de maig de 2008 davant el 
Notari de l‟Il·lustre Col·legi Notarial de Catalunya, el 
Sr. José Mallol Tova, amb núm. 1469 del seu proto-
col; publicar aquest acord al Butlletí Oficial de la Pro-
víncia i en un diari dels de més circulació de la pro-
víncia i notificar-lo individualment a cadascun dels 
interessats en l‟expedient; donar-ne compte a la Co-
missió d‟Urbanisme, Infraestructures i Habitatge. 

34. Aprovar, a l‟empara de l‟article 87.6 del Decret 
legislatiu 1/2005, de 26 de juliol, pel qual s‟aprova el 
Text refós de la Llei d‟urbanisme, el Projecte segre-
gat d‟urbanització de l‟interior d‟illa englobat entre els 
carrers Palamós, Tamariu, Aiguablava i els blocs 
d‟edificis B i C, al barri de Trinitat Nova, Fase 2, pro-
mogut per Bagursa, amb un pressupost per a conei-
xement de l‟Administració de 678.493,07 euros, el 
16% de l‟impost del valor afegit inclòs; publicar 
aquest acord en el Butlletí Oficial de la Província i el 
Diari Oficial de la Generalitat de Catalunya i a la Ga-
seta Municipal i donar-ne compte a la Comissió 
d‟Urbanisme, Infraestructures i Habitatge. 

35. 1r) Resoldre l‟al·legació formulada per part de 
la societat Suministros GEY, en virtut de l‟acord 
adoptat el 4 de juny de 2008, i estimar parcialment 
les al·legacions formulades per part de Servidoras de 
Jesús del Cottolengo del Padre Alegre de Barcelona 
i per part de l‟Orden Hospitalaria de San Juan de 
Dios contra l‟acord d‟aprovació inicial del Projecte de 
reparcel·lació del subsector 10 del Pla de millora 
urbana per a la reforma interior del sector Llull-
Pujades Ponent, d‟acord amb l‟informe de tractament 
de les al·legacions que figura en l‟expedient i es dó-
na per reproduït. 2n) Aprovar definitivament el Pro-
jecte de reparcel·lació del subsector 10 del Pla de 
millora urbana per a la reforma interior del Sector 
Llull-Pujades Ponent, per a la modificació del Pla 
General Metropolità per a la renovació de les àrees 
industrials del Poblenou –Districte d‟activitats 22@. 
3r) Publicar aquest acord en el Butlletí Oficial de la 
Província i en un dels diaris de més circulació de la 
província i notificar-lo individualment als interessats. 
4t) Sol·licitar al Sr. Registrador de la Propietat la 
inscripció del Projecte de reparcel·lació del subsector 
10 del Pla de millora urbana per a la reforma interior 
del Sector Llull-Pujades Ponent, per a la modificació 
del Pla General Metropolità per a la renovació de les 
àrees industrials del Poblenou Districte d‟activitats 
22@. 5è) Donar-ne compte a la Comissió correspo-
nent. 

36. (06GU49) 1r) Desestimar el recurs de reposi-
ció interposat pel Sr. Alex Subirachs Amigó, actuant 
en nom i representació de les Sres. Concepción, 
Montserrat, Núria i Rosa Maria Fresneda Calvo, i de 
la Sra. Carmen Roso Gerotina, contra l‟acord 
d‟aprovació definitiva del Projecte de reparcel·lació, 
en la modalitat de cooperació, del polígon d‟actuació 
urbanística del Pla especial d‟ordenació del sector 
comprès entre la carretera de Collblanc, l‟avinguda 
de Xile i el camí de Torre Melina, en l‟àmbit del sec-
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tor 1, pels motius que figuren en l‟informe de la Di-
recció de Serveis de Gestió Urbanística de 3 de se-
tembre de 2008, que consta a l‟expedient, en els 
mateixos propis termes que es donen per reproduïts. 
2n) Notificar-ho individualment a tots els propietaris i 
altres interessats afectats. 3r) Donar-ne compte a la 
Comissió d‟Urbanisme, Infraestructures i Habitatge. 

37. 1r) Aprovar definitivament el Projecte de re-
parcel·lació, en la modalitat de compensació bàsica, 
de la unitat d‟actuació núm. 4 de la modificació del 
Pla General Metropolità per a la reordenació de les 
afeccions viàries al barri d‟Hostafrancs. 2n) Determi-
nar, de conformitat amb l‟article 153 del Decret 
305/2006, de 18 de juliol, pel qual s‟aprova el Re-
glament de la Llei d‟urbanisme, que la fermesa en via 
administrativa de l‟acord d‟aprovació definitiva del 
Projecte de reparcel·lació, produirà essencialment 
els efectes econòmics i jurídics continguts a l‟article 
121 del Text refós de la Llei d‟urbanisme, i per tant, 
entre altres, l‟extinció dels drets i càrregues que es 
relacionen en document annex 1 per ésser incompa-
tibles amb el planejament així com, de conformitat 
amb l‟article 128.6 del Reglament de la Llei 
d‟urbanisme, el reconeixement del dret a reallotja-
ment a favor dels arrendataris d‟habitatge que ho 
han sol·licitat expressament en el tràmit d‟audiència 
derivat de l‟aprovació inicial del projecte i que han 
acreditat els requisits legals establerts, així com a 
favor de la propietària-ocupant d‟un dels habitatges 
afectats. 3r) Publicar aquest acord en el Butlletí Ofi-
cial de la Província i en un diari dels de més circula-
ció de la província; i notificar-lo individualment a tots 
els propietaris i altres interessats afectats. 4t) Supe-
ditar, de conformitat amb l‟article 125 del Reglament 
de la Llei d‟urbanisme, l‟executivitat d‟aquest acord 
d‟aprovació definitiva del Projecte de reparcel·lació i, 
en conseqüència, la seva publicació i notificació per-
sonal als interessats, a l‟aprovació definitiva del Pro-
jecte d‟urbanització. 5è) Condicionar l‟atorgament de 
llicències d‟obres en les finques resultants del Pro-
jecte de reparcel·lació que s‟aprova definitivament, a 
què s‟hagi formalitzat l‟acord entre l‟Administració 
actuant i la Junta de Compensació sobre la manera 
de compensar l‟Administració actuant pels habitatges 
de protecció facilitats fora de l‟àmbit d‟actuació, per a 
possibilitar el reallotjament dels afectats. 6è) Donar-
ne compte a la Comissió d‟Urbanisme, Infraestructu-
res i Habitatge. 

38. 1r) Aprovar definitivament el Projecte de re-
parcel·lació en la modalitat de compensació bàsica, 
del Polígon d‟actuació urbanística del Pla de millora 
urbana d‟ordenació de volums de la finca del carrer 
de Biscaia, entre l‟avinguda de la Meridiana i els 
carrers de Palència i de Bofarull, formulat per la Jun-
ta de Compensació constituïda a l‟efecte. 2n) Deter-
minar, de conformitat amb l‟article 153 del Decret 
305/2006, de 18 de juliol, pel qual s‟aprova el Re-
glament de la Llei d‟urbanisme, que la fermesa en via 
administrativa de l‟acord d‟aprovació definitiva del 
Projecte de reparcel·lació, produirà essencialment 
els efectes econòmics i jurídics continguts a l‟article 
121 del Text refós de la Llei d‟urbanisme. 3r) Publicar 

aquest acord en el Butlletí Oficial de la Província i en 
un diari dels de més circulació de la província; i noti-
ficar-lo individualment a tots els propietaris i altres 
interessats afectats. 4t) Supeditar, de conformitat 
amb l‟article 125 del Reglament de la Llei d‟urba-
nisme, l‟executivitat d‟aquest acord d‟aprovació defi-
nitiva del Projecte de reparcel·lació, i en conseqüèn-
cia la seva publicació i notificació personal als 
interessats, a l‟aprovació definitiva del Projecte d‟ur-
banització. 5è) Donar-ne compte a la Comissió 
d‟Urbanisme, Infraestructures i Habitatge. 

39. 1r) Aprovar definitivament, de conformitat amb 
l‟article 113.2 del Text refós de la Llei d‟urbanisme 
(Decret legislatiu 1/2005, de 26 de juliol), els Projec-
tes d‟estatuts i de bases d‟actuació per a la constitu-
ció de la Junta de Compensació del Polígon d‟ac-
tuació urbanística del subàmbit A – sector Rec Comtal, 
de la modificació del Pla especial de reforma interior 
del Sector Oriental del Centre Històric de Barcelona 
en la unitat d‟actuació núm. 2 i del Pla especial de 
millora urbana Duran i Bas. 2n) Requerir, de confor-
mitat amb l‟article 190.1 del Reglament de la Llei 
d‟urbanisme (Decret 305/2006, de 18 de juliol), els 
propietaris afectats que no hagin sol·licitat la seva 
incorporació a la Junta, perquè la sol·licitin, si ho 
volen fer, en el termini de quinze dies des de la noti-
ficació d‟aquest acord, amb l‟advertiment que si no 
s‟hi incorporen, de conformitat amb la base 13a), la 
Junta de Compensació podrà sol·licitar l‟expropiació 
de llurs finques. 3r) Publicar aquest acord en el But-
lletí Oficial de la Província, amb inserció dels Projec-
tes d‟Estatuts i de Bases d‟actuació aprovats definiti-
vament, i en un diari dels de més circulació de la 
província, i notificar-lo individualment a les persones 
propietàries. 4t) Requerir els interessats perquè, 
transcorregut el termini referit en el punt 2n, constitu-
eixin la Junta de Compensació mitjançant escriptura 
pública, on consti allò que disposa l‟article 190.3 del 
Reglament de la Llei d‟urbanisme. 5è) Donar-ne 
compte a la Comissió d‟Urbanisme, Infraestructures i 
Habitatge. 

40. 1r) Resoldre les al·legacions presentades du-
rant el termini d‟informació pública i audiència del 
Projecte d‟Estatuts i Bases d‟actuació de la Junta de 
Compensació del Sector La Clota-Reordenació, en el 
sentit que justificadament i motivadament consta en 
l‟informe emès per la Direcció de Serveis de Gestió 
Urbanística de 31 de juliol de 2008 obrant a l‟ex-
pedient. 2n) Aprovar definitivament, de conformitat 
amb l‟article 113.2 del Decret legislatiu 1/2005, de 26 
de juliol, pel qual s‟aprova el Text refós de la Llei 
d‟urbanisme, el Text refós del Projecte d‟Estatuts i de 
Bases d‟actuació per a la constitució de la Junta de 
Compensació del sector La Clota-Reordenació deli-
mitat per la Modificació del Pla General Metropolità a 
l‟àmbit de la Vall d‟Hebron i la vessant immediata del 
Parc de Collserola. 3r) Requerir, de conformitat amb 
l‟article 190.1 del Decret 305/2006, de 18 de juliol, 
pel qual s‟aprova el Reglament de la Llei d‟urba-
nisme els propietaris afectats que no hagin sol·licitat 
la seva incorporació a la Junta, perquè la sol·licitin, si 
ho volen fer, en el termini de quinze dies des de la 
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notificació d‟aquest acord mitjançant escrit adreçat a 
l‟Ajuntament de Barcelona o per qualsevol altre medi 
fefaent tal i com estableix l‟article 10 dels Estatuts, 
sens perjudici que l‟adhesió pugui produir-se després 
de l‟aprovació de la constitució de la Junta segons 
l‟article 10.2 dels Estatuts. 4t) Publicar aquest acord 
en el Butlletí Oficial de la Província, amb inserció 
dels Projectes d‟Estatuts i de Bases d‟actuació apro-
vats definitivament, i en un diari dels de més circula-
ció de la província, i notificar-lo individualment a les 
persones propietàries. 5è) Requerir els interessats 
perquè en els termes i de conformitat amb allò que 
disposa l‟article 190.3 del Reglament de la Llei 
d‟urbanisme constitueixin la Junta de Compensació 
mitjançant escriptura pública. 6è) Donar-ne compte a 
la Comissió d‟Urbanisme, Infraestructures i Habitat-
ge. 

41. Aprovar definitivament el Projecte d‟urbanit-
zació del carrer Biscaia, entre l‟avinguda Meridiana i 
carrer Palència, per import de 1.034.642,09 euros, el 
16% de l‟impost del valor afegit inclòs, formulat per la 
Junta de Compensació del Pla de Millora Urbana 
(PMU) del carrer Biscaia, entre avinguda Meridiana i 
els carrers de Palència i Bofarull, de conformitat amb 
l‟informe emès per la Direcció d‟Urbanisme el 3 de 
setembre de 2008, que consta a l‟expedient i a efec-
tes de motivació s‟incorpora a aquest acord; publicar 
aquest acord en el Butlletí Oficial de la Província i en 
un diari dels de més circulació de Catalunya; notifi-
car-lo als interessats en aquest procediment; i donar-
ne compte a la Comissió d‟Urbanisme, Infraestructu-
res i Habitatge. 

El Sr. Puigdollers demana l‟accés als punts 13, 26, 
27 i 28 del despatx d‟ofici. 

 
b) Mesures de govern 
c) Informes 
d) Compareixences Govern municipal 
 
A la Comissió:  
1. Que comparegui el responsable del govern mu-

nicipal per tal que informi a aquesta Comissió del 
contingut del Projecte executiu del TGV a la ciutat de 
Barcelona. 

El Sr. García-Bragado demana al Sr. Puigdollers 
si pot concretar la informació que el seu grup vol 
conèixer.  

El Sr. Puigdollers recorda que el seu grup ja va 
demanar en la Comissió d‟Urbanisme, Infraestructu-
res i Habitatge i en el Plenari celebrats el mes d‟abril 
que volia tenir accés al projecte executiu de la cons-
trucció de l‟AVE en el tram comprès entre l‟estació 
de Sants i la futura estació de la Sagrera, i que se‟ls 
va contestar que no podien disposar d‟aquesta do-
cumentació. Diu que aleshores van sol·licitar un in-
forme del secretari de l‟Ajuntament de Barcelona, 
segons el qual els regidors de l‟Ajuntament de Barce-
lona han de poder accedir al Projecte executiu del 
TGV, encara que sigui un document que no hagi 
entrat pel registre de l‟Ajuntament. 

Manifesta que l‟interès del seu grup a conèixer 
aquest projecte executiu es deu a la mateixa trans-

cendència de l‟obra, a la polèmica que l‟envolta i al 
fet que s‟hagi acabat adjudicant el projecte per un 
import un 30% inferior al que s‟havia previst: 180 
milions d‟euros enfront dels 210 milions d‟euros inici-
alment establerts. Lamenta que ja hagin passat cinc 
mesos des que el seu grup va plantejar aquesta de-
manda i que l‟obra ja hagi començat sense que els 
regidors del seu grup hagin pogut tenir accés a 
aquest document. Indica que no es tracta d‟un tema 
legal, sinó de transparència i de facilitació d‟infor-
mació als regidors de l‟Ajuntament de Barcelona. 

El Sr. García-Bragado respon que és un tema que 
ja es va resoldre en aquell moment quan es va 
al·legar que el projecte executiu no és un document 
públic legalment, atès que la Llei del sector ferroviari 
preveu que els projectes de construcció no s‟ex-
posen al públic ni formen part de la part informativa i 
participativa de la tramitació dels projectes, sinó que 
són documents estrictament tècnics. Manifesta que, 
a partir d‟aquesta consideració, està disposat a in-
formar-los sobre els últims esdeveniments en relació 
amb aquest tema. Explica que finalment aquest pro-
jecte ha estat considerat en el contenciós de la Sa-
grada Família, per la qual cosa en aquests moments 
hi ha una institució que disposa del projecte pel fet 
d‟haver-lo demanat a través dels tribunals. Diu que, 
per tant, sotmetran a la consideració de l‟Adif la pos-
sibilitat de lliurar-lo d‟una manera més àmplia.  

Explica que el Sr. Puigdollers va demanar les ac-
tes de les reunions del Consorci Alta Velocitat Barce-
lona i de l‟empresa “Barcelona Sagrera Alta Veloci-
tat,SA” que van tenir lloc el mes de juliol i que avui 
els les lliurarà. Diu que el Consorci d‟Alta Velocitat 
preveu mecanismes de participació per part de 
l‟Ajuntament i que està disposat a reunir-se amb els 
grups municipals per tal d‟estudiar la manera de fer 
un seguiment adequat de l‟execució de l‟obra en 
aquesta Comissió, més enllà del document del pro-
jecte executiu, que serveix exclusivament per execu-
tar les obres.  

Acaba manifestant que si el motiu pel qual s‟ha 
demanat la seva compareixença és reclamar el lliu-
rament del projecte, l‟únic que pot dir és que aquesta 
petició ja ha estat substanciada en un sentit negatiu. 

El Sr. Puigdollers llegeix l‟últim paràgraf de 
l‟informe que va elaborar el secretari de l‟Ajuntament 
de Barcelona: "Més enllà de l‟observança de la regu-
lació continguda a l‟article 12 del ROM, en aplicació 
del criteri jurisprudencial de màxima extensió del dret 
a la informació i partint de la ubicació del projecte en 
el Consorci Alta Velocitat Barcelona, correspon al 
govern municipal realitzar les actuacions necessàries 
per tal que si fos procedent el grup municipal 
sol·licitant pugui accedir-hi en la forma i lloc que re-
sulti més adequat a l‟efecte." 

Manifesta que fa vint-i-un anys que és regidor a 
l‟Ajuntament de Barcelona i que fins avui sempre ha 
pogut accedir a qualsevol documentació de qualse-
vol administració pública que afecti la ciutat. Pregun-
ta si hi ha res de secret en el projecte. 

El Sr. García-Bragado contesta que no hi ha abso-
lutament res a amagar i que, tal com diu l‟informe del 
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secretari i com ell acaba de dir, s‟intentaran buscar 
les fórmules més adequades per satisfer la demanda 
plantejada. 

El Sr. Puigdollers assenyala que és curiós que els 
regidors no hagin pogut accedir a aquest document 
abans del començament de les obres. 

Es dóna per tractada. 
 

III) Propostes a dictaminar 
 
a) Ratificacions 
 
Al Plenari del Consell Municipal: 
2. Ratificar el decret d‟Alcaldia, de 28 de juliol de 

2008, que concedeix al Secretariat d‟Entitats de 
Sants, Hostafrancs i la Bordeta una bonificació del 
65% sobre la quota de l‟impost de construccions, 
instal·lacions i obres, generada per la concessió de 
la llicència d‟obres majors en data 3 de maig de 
2004, per a la construcció del Poliesportiu Municipal 
La Bordeta, atès que reuneix les condicions establer-
tes en l‟article 7è de l‟Ordenança Fiscal 2.1. de l‟any 
2004, i procedeix, en conseqüència, declarar-la 
d‟especial interès i utilitat municipal, atès que: el 
Secretariat d‟Entitats de Sants, Hostafrancs i la Bor-
deta és una entitat sense ànim de lucre, segons 
consta al seu escrit de 21 d‟abril de 2008, i les obres 
són objecte de concessió administrativa per part de 
la Comissió de Benestar Social en sessió del 5 de 
febrer de 2002, i a més les obres s‟han efectuat en 
una finca qualificada de sistema d‟equipaments 
comunitaris i dotacions de nova creació de caràcter 
metropolità, clau 7b, i reporten beneficis objectius a 
la Ciutat en tractar-se d‟un equipament esportiu, per 
la qual cosa s‟hauria d‟aplicar un percentatge de 
bonificació del 65%. 

3. Ratificar el decret de l‟Alcaldia, de 15 de setem-
bre de 2008, que concedeix a Afirma Grupo Inmobili-
ario, SA (que va absorbir al titular de la llicència, 
Landscape Inversions, SL mitjançant escriptura auto-
ritzada el 14 de març de 2008), una bonificació del 
95% sobre la quota de l‟impost de construccions, 
instal·lacions i obres, quantitat liquidada el 7 de fe-
brer de 2005 mitjançant autoliquidació núm. de rebut 
LV-2005-3-02-00160753, de la llicència d‟obres ma-
jors per a la construcció d‟un edifici destinat a ofici-
nes i a equipament públic a l‟avinguda de Rio de 
Janeiro, núm. 56-66, donat que aquesta reuneix les 
condicions establertes en l‟article 7è de l‟Ordenança 
Fiscal 2.1. de l‟any 2005, i procedeix, en conseqüèn-
cia, a declarar-la d‟especial interès i utilitat municipal, 
atès que: en data 16 de maig de 2001 la Comissió de 
Govern de l‟Ajuntament de Barcelona va adjudicar a 
Landscape Inversions, SL el contracte de compra-
venda de la parcel·la destinada a la construcció 
d‟oficines i d‟un equipament públic a l‟avinguda de 
Rio de Janeiro, i, a més les obres s‟han efectuat en 
una finca qualificada com Centre Direccional, clau 
11, a l‟emplaçament de referència. 

El Sr. García-Bragado explica que aquests dos 
punts de l‟ordre del dia consisteixen en ratificacions 
de decrets de l‟Alcaldia pels quals es concedeixen 

bonificacions a diferents entitats: una bonificació del 
65% al Secretariat d‟entitats de Sants, Hostafrancs i 
la Bordeta per la construcció d‟un poliesportiu muni-
cipal, i una bonificació del 95% a Afirma Grupo In-
mobiliario per la construcció d‟un edifici destinat a 
oficines i equipament públic a l‟avinguda Rio de Ja-
neiro núm. 66. 

El Sr. Puigdollers manifesta que el seu grup infor-
ma favorablement el primer punt i que demana uns 
aclariments respecte al segon punt. Assenyala que 
en el mateix informe de l‟Ajuntament que hi ha a 
l‟expedient es diu que les excepcions a l‟impost de 
construccions només es poden donar en cas que el 
solar on es construeixi sigui qualificat d‟equipament, 
el projecte sigui d‟iniciativa pública i el titular sigui 
una entitat sense ànim de lucre. Diu que en aquest 
cas no es compleix cap d‟aquestes tres condicions i 
demana per quin motiu s‟atorga aquesta bonificació.  

El Sr. Massaguer contesta que faran una comple-
mentació de l‟expedient per aclarir-ho. Explica que 
es tracta d‟una llicència que té una part de construc-
ció privada, la qual no té cap bonificació, i una altra 
d‟equipament, qualificat com a centre direccional de 
clau 11 i cedit per aquesta empresa privada arran de 
l‟execució de planejament. Assenyala que la bonifi-
cació es destina als 3.500 m, i correspon al 95% de 
la quota, de la part de llicència referida a la construc-
ció de l‟equipament. 

El Sr. García-Bragado aclareix que quan es va au-
toritzar la llicència es va preveure la cessió d‟un 
equipament municipal dintre de l‟edifici. Explica que 
aquest espai municipal esdevé de titularitat municipal 
i que en la descripció registral se separen les dues 
finques. 

El Sr. Puigdollers manifesta que el seu grup farà 
reserva de vot fins que puguin examinar l‟expedient 
complet. 

El punt 2 es dictamina amb el posicionament favo-
rable de tots els Grups.  

El punt 3 es dictamina amb el posicionament favo-
rable del PSC, ICV-EU i A i ERC i amb la reserva de 
vot de CIU i PP.  

 
b) Propostes d‟acord 
 

Districte de Sants-Montjuïc 
 
4. Aprovar definitivament, de conformitat amb 

l‟article 68 de la Carta Municipal de Barcelona, la 
modificació del Pla especial urbanístic d‟ordenació 
del subsòl de la plaça de Margarida Xirgu, d‟iniciativa 
municipal (Barcelona de Serveis Municipals, SA). 

El Sr. Massaguer explica que entre el tràmit 
d‟aprovació inicial i el tràmit d‟aprovació definitiva 
d‟aquest expedient s‟han elaborat especialment els 
aspectes relacionats amb la ubicació de les rampes, 
així com la millora dels accessos i de les zones imme-
diates de l‟Escola Bressol Forestier. Afirma que la 
proposta que avui se sotmet a aprovació recull una 
sèrie de millores del projecte d‟urbanització de super-
fície: la reconversió del carrer dels Segons Jocs del 
Mediterrani, la unificació dels jardins Fabià Puigserver 
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amb el carrer Maria Montessori fent un únic espai 
enjardinat, i l‟ampliació de la calçada del carrer Lleida.  

El Sr. Freixedes expressa la reserva de vot del 
seu grup a l‟espera de conèixer el projecte 
d‟urbanització. Demana que, tenint en compte que el 
projecte d‟urbanització no el votaran, en l‟aprovació 
d‟aquesta proposta quedi clar què es pensa fer exac-
tament respecte a la resta de la plaça. Afirma que hi 
ha dues possibles opcions: la de suprimir el vial que 
hi ha davant de l‟escola bressol i fer més gran la 
placeta, tot mantenint la circulació al carrer Lleida, i 
la de suprimir la circulació al carrer Lleida i ampliar 
encara més la circulació que passa per davant de 
l‟escola bressol. Manifesta que el seu grup votaria a 
favor de la primera opció, però que està totalment en 
contra de la segona. 

El Sr. Villagrasa demana que es retiri aquest punt 
de l‟ordre del dia, ja que actualment es treballa sobre 
el Pla d‟usos de la muntanya de Montjuïc i es va 
acordar no aprovar més projectes que afectessin la 
muntanya per circumstàncies com el trànsit.  

Afirma que el govern municipal no només vol con-
vertir en zona de vianants l‟entrada de l‟escola bres-
sol, sinó que també vol fer-ho a la confluència del 
carrer Lleida amb el passeig de Santa Madrona. 
Opina que no són dos projectes separats, encara 
que es presentin com a tals.  

Manifesta que el seu grup prefereix esperar a co-
nèixer millor com es defineix tot el conjunt de la zo-
na, tant pels motius esmentats com pel fet que no 
estan gaire d‟acord amb el plantejament que es fa de 
l‟entrada a l‟aparcament a Margarida Xirgu. Conclou 
que en cas que no es retiri la proposta tal com de-
manen, faran una reserva de vot.  

El Sr. Martínez explica que la proposta del seu 
grup, després d‟haver estudiat les diferents possibili-
tats d‟emplaçament de les rampes de l‟aparcament, 
és prendre als actuals jardins Fabià Puigserver el 
tram necessari perquè es mantingui l‟actual amplada 
del carrer Lleida en sentit viari; convertir en zona de 
prioritat invertida el carrer dels Segons Jocs del Me-
diterrani; i unificar la plaça de Fabià Puigserver amb 
la plaça de Forestier, seguint el rasant del passeig de 
Santa Madrona i el mateix rasant del carrer Lleida, 
de manera que es guanyi espai públic, malgrat que 
s‟hagi pres un tros a la mateixa plaça perquè el car-
rer Lleida tingui la mateixa amplada actual.  

Manifesta que el seu grup entén que aquest pro-
jecte no hipoteca possibles decisions futures en rela-
ció amb el Pla director de Montjuïc, atès que no mo-
difica l‟actual secció del carrer Lleida ni tampoc la 
secció del carrer de Santa Madrona. Afegeix que, a 
part del fet que l‟aparcament és necessari, un altre 
aspecte positiu del projecte és que com més obra 
pública es faci a la ciutat de Barcelona, millor 
s‟afrontarà la crisi de manera global. 

El Sr. García-Bragado aclareix que el que ha ex-
pressat el Sr. Martínez coincideix amb la posició del 
Sector d‟Urbanisme i dóna resposta als dubtes que 
expressava el Sr. Freixedes. 

El Sr. Massaguer confirma que la solució que 
s‟adopta coincideix amb la primera opció de què 

parlava el Sr. Freixedes: ampliar la calçada del carrer 
Lleida, i per tant mantenir-hi els dos carrils, per per-
metre l‟existència de les rampes d‟accés de l‟apar-
cament, i, d‟altra banda, unificar els jardins Fabià 
Puigserver amb el carrer Maria Montessori fent un 
únic espai enjardinat. 

El Sr. García-Bragado afegeix, en al·lusió a la de-
manda del Sr. Freixedes, que hi ha temps suficient 
per redactar els criteris d‟urbanització del conjunt 
abans que comencin les obres, que es podrien portar 
com a informe a la Comissió d‟Urbanisme, Infraes-
tructures i Habitatge. 

El Sr. Freixedes afirma que el que el seu grup 
demana és que s‟incorpori algun tipus d‟escrit a 
l‟expedient en què quedi constància de les intencions 
que es tenen a l‟hora de votar en el Ple. 

El Sr. Massaguer proposa incorporar en la memò-
ria del Pla un apartat específic sobre els criteris bà-
sics del projecte d‟urbanització de superfície.  

El Sr. García-Bragado afegeix que podrien tenir-lo 
enllestit per al dia del Ple i que el portarien el projec-
te, com a informe, a aquesta comissió perquè es 
veiés el resultat d‟aquesta iniciativa.  

Es dictamina amb el posicionament favorable del 
PSC, ICV-EU i A i ERC i amb la reserva de vot de 
CIU i PP.  

 
Districte de Sarrià-Sant Gervasi 

 
5. Aprovar definitivament, de conformitat amb 

l‟article 68 de la Carta Municipal de Barcelona, el Pla 
especial integral d‟ordenació volumètrica de la par-
cel·la de Ca N‟Albaga, ubicada en els carrers del 
Turó, núm. 5-7, i de les Casetes, núm. 2-4, promogut 
per la Sra. Núria Sargas Juncosa i pel Sr. Fidel Saval 
Bierge. 

El Sr. Massaguer explica que l‟objecte d‟aquesta 
proposta és la restauració i la millora de les condici-
ons actuals de l‟edifici existent, catalogat amb nivell 
C, tenint en compte que l‟edificabilitat que li atorga el 
Pla general metropolità permet la construcció d‟una 
nova edificació definint els paràmetres més adients 
d‟acord amb l‟entorn. Manifesta que és una concre-
ció de l‟ordenació volumètrica, atesa l‟orografia com-
plexa de la parcel·la. 

Informa que en el tràmit entre l‟aprovació inicial i la 
definitiva no hi ha hagut al·legacions. 

El Sr. Puigdollers expressa la reserva de vot del 
seu grup perquè a l‟expedient hi ha un informe desfa-
vorable de l‟oficina del Catàleg de Patrimoni Històric i 
Artístic de l‟Ajuntament de Barcelona amb data del 23 
de març de 2007. Explica que hi ha un informe poste-
rior d‟aquesta mateixa oficina que modifica la seva 
posició anterior, però que fa referència a un informe 
annex que no consta a l‟expedient. Diu que si abans 
del Plenari se‟ls fa arribar aquesta documentació 
complementària votaran a favor de la proposta.  

Es dictamina amb el posicionament favorable del 
PSC, ICV-EU i A i ERC i amb la reserva de vot de 
CIU i PP.  

6. Aprovar definitivament, de conformitat amb 
l‟article 68 de la Carta Municipal de Barcelona, el Pla 
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especial urbanístic d‟ordenació del subsòl de la finca 
de la Via Augusta, núm. 282-284, promogut per MG 
Grup Inmobiliario. 

El Sr. Massaguer manifesta que l‟objecte d‟aques-
ta proposta és l‟establiment de les condicions de 
subsòl per possibilitar la construcció de dos soterra-
nis d‟aparcament. Recorda que aquest planejament 
ja es va aprovar en el Plenari i que el perfil regulador 
vigent preveu una única planta soterrània, i explica 
que la promoció i l‟adequació definitiva del projecte 
dels habitatges que es faran en aquesta parcel·la 
exigeix la construcció de més places d‟aparcament.  

Informa que en el termini d‟exposició de l‟ex-
pedient no hi ha hagut al·legacions. 

Es dictamina amb el posicionament favorable del 
PSC, ICV-EU i A, CIU i ERC i amb la reserva de vot 
del PP.  

 
Districte de Gràcia 

 
7. Aprovar provisionalment, de conformitat amb 

els articles 11.1.j i 66.3 de la Carta Municipal de Bar-
celona, la Modificació del Pla General Metropolità 
d‟àmbit discontinu per a la redefinició de les alineaci-
ons del carrer de Ca l‟Alegre, i la creació d‟un equi-
pament a l‟avinguda de Vallcarca i d‟una zona verda 
en el front del carrer d‟Esteve Terrades, d‟iniciativa 
municipal, amb les modificacions a què fa referència 
l‟informe de la Direcció de Serveis de Planejament, 
que consta a l‟expedient, i a efectes de motivació, 
s‟incorpora a aquest acord; i trametre l‟expedient a la 
Subcomissió d‟Urbanisme del municipi de Barcelona 
per a la seva aprovació definitiva. 

El Sr. Massaguer explica que l‟objecte d‟aquesta 
proposta, referida a la zona del voltant del perímetre 
del Parc Sanitari Pere Virgili, és la reordenació de 
l‟afectació viària per eixamplament de 8 a 20 m del 
carrer de Ca l‟Alegre, un dels accessos al parc sani-
tari; la regularització de l‟alineació de la ronda de 
Dalt entre Ca l‟Alegre i Anna Piferrer; la rectificació 
d‟un error de transcripció del sector de catalogació 
de la finca de Ca l‟Alegre 9-11; la modificació de les 
qualificacions de sistemes d‟àmbit discontinu per tal 
de permetre la construcció de l‟equipament docent al 
costat de la caserna de la Guàrdia Urbana; i la con-
creció dels paràmetres edificatoris d‟aquest nou 
equipament i la definició del seu ús com a equipa-
ment docent. 

Informa que no hi ha hagut al·legacions entre el 
tràmit d‟aprovació inicial i el d‟aprovació provisional. 

El Sr. Martínez destaca la millora que representa 
per al barri la construcció del futur Institut Bosch i 
Gimpera, que completa una bona peça d‟equipa-
ments. 

Es dictamina amb el posicionament favorable de 
tots els Grups.  

 
Districte de Sant Andreu 

 
8. Aprovar provisionalment, de conformitat amb 

els articles 11.1.j i 66.3 de la Carta Municipal de Bar-
celona, la Modificació del Pla General Metropolità a 

l‟àmbit dels terrenys situats a l‟antiga fàbrica de Fa-
bra i Coats i la plaça de Can Fabra, d‟iniciativa muni-
cipal, amb les modificacions a què fa referència 
l‟informe de la Direcció de Serveis de Planejament, 
que consta a l‟expedient i, a efectes de motivació, 
s‟incorpora a aquest acord; resoldre les al·legacions 
presentades en el tràmit d‟informació pública de 
l‟aprovació inicial, de conformitat amb l‟informe de 
l‟esmentada Direcció, de valoració de les al·lega-
cions; informes, tots dos, que consten a l‟expedient i, 
a efectes de motivació, s‟incorporen a aquest acord; 
trametre l‟expedient a la Subcomissió d‟Urbanisme 
del municipi de Barcelona per a la seva aprovació 
definitiva. 

El Sr. Massaguer explica que aquesta modificació 
té l‟objectiu de transformar definitivament els sòls de 
l‟antic recinte industrial de la fàbrica Fabra i Coats 
per tal de destinar-los a usos públics i d‟interès soci-
al, així com per preservar-ne les edificacions exis-
tents i millorar la xarxa d‟espais públics del barri de 
Sant Andreu. Indica que aquesta proposta culmina 
tot el procés de participació per a la definició final 
dels usos del recinte de Fabra i Coats, adquirit per 
l‟Ajuntament de Barcelona. Destaca la preservació 
d‟edificis i la compensació aritmètica de les qualifica-
cions de zones verdes amb la finca del davant, que 
és l‟àmbit de l‟equipament de Can Fabra. Diu que 
aquesta permuta de qualificacions permet mantenir 
els estàndards i ubicar un nou equipament docent a 
l‟àmbit del recinte de Fabra i Coats. 

Informa que les al·legacions presentades per 
Convergència i Unió i el Partit Popular bàsicament 
assenyalen la inconveniència que un equipament 
docent ocupi una part d‟aquest espai públic. Manifes-
ta que s‟aclareix l‟al·legació des del punt de vista que 
el Consorci d‟Educació de Barcelona troba idònia 
aquesta ubicació. 

El Sr. Freixedes precisa que la seva al·legació es 
refereix al fet que la ubicació de l‟equipament docent 
podria impedir la visualització de l‟entramat de car-
rers de la Fabra i Coats. 

El Sr. Villagrasa assenyala que en les seves 
al·legacions proposaven una localització alternativa 
per al CEIP, així com la ubicació d‟un CAP. 

El Sr. Martínez manifesta que el seu grup conside-
ra que la ubicació de l‟escola és molt encertada i 
que, un cop més, els sembla interessant la disponibi-
litat d‟un nou solar per construir una escola pública. 

La Sra. Blasco explica que el seu grup no dubta 
de la idoneïtat de l‟emplaçament, tot i que creu que 
en el Pla de millora urbana posterior es pot buscar la 
solució més adequada per garantir la visualització de 
l‟entramat de carrers. 

Es dictamina amb el posicionament favorable del 
PSC, ICV-EU i A i ERC i amb la reserva de vot de 
CIU i PP.  

 
Districte de Sant Martí 

 
9. Aprovar definitivament, de conformitat amb 

l‟article 68 de la Carta Municipal de Barcelona, el Pla 
de millora urbana de les parcel·les dels carrers del 
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Perú i de Bolívia amb front al carrer de Selva de Mar 
–Districte d‟activitats 22@bcn–, promogut per Accio-
na Inmobiliaria, SLU, amb les modificacions a què fa 
referència l‟informe de la societat municipal 22@bcn, 
SA; resoldre les al·legacions presentades en el tràmit 
d‟informació pública de l‟aprovació inicial, de confor-
mitat amb l‟esmentat informe, que conté, també, la 
valoració de les al·legacions presentades; informe 
que consta a l‟expedient i, a efectes de motivació, 
s‟incorpora a aquest acord; requerir el promotor per 
tal que, en el termini màxim de tres mesos, a comp-
tar des del dia següent a la notificació del present 
acord, constitueixi la garantia, per un import de 
31.411 euros, corresponent al 12% del valor de les 
obres d‟urbanització inherents al Pla, als efectes 
establerts a l‟article 101.3 del Text refós de la Llei 
d‟urbanisme, aprovat per Decret legislatiu 1/2005, de 
26 de juliol, i com a requisit previ a la publicació de 
l‟anunci d‟aquest acord; i publicar el present acord i 
la normativa del Pla al Butlletí Oficial de la Província 
de Barcelona als efectes de la seva executivitat, un 
cop s‟hagi acreditat el compliment del requeriment 
indicat. 

El Sr. Massaguer explica que aquest Pla de millo-
ra té com a objecte la transformació de les parcel·les 
dels carrers Perú i Bolívia amb front al carrer Selva 
de Mar mitjançant la delimitació dels sòls privats i de 
cessió, destriant les qualificacions i els usos, la con-
creció de les edificabilitats i l‟establiment de la confi-
guració volumètrica de l‟edificació, així com de les 
directrius per a la disposició de les seves infraestruc-
tures. Manifesta que la proposta d‟ordenació que fa 
aquest planejament incorpora un sostre total de 
36.890,04 m, 27.052,70 dels quals es destinen a 
activitats, 6.148,34 a activitats 22@ i 3.689 a habi-
tatge de titularitat municipal.  

Informa que hi ha hagut una al·legació del Partit 
Popular en el sentit d‟estudiar la possibilitat de reduir 
l‟alçada de l‟edifici projectat, de planta baixa més 
tretze, i concretar el nombre d‟habitatges i de places 
d‟aparcament previstes en tot l‟àmbit del Pla. Comu-
nica que s‟ha efectuat un aclariment en aquest sentit. 
Afegeix que el Pla postula la ubicació de l‟edifici en 
qüestió a la cantonada dels carrers Bolívia i Selva de 
Mar, i preveu també una connexió amb un cinturó 
verd que aniria transversalment del carrer Perú al 
carrer Bolívia. 

El Sr. Martínez manifesta que el seu grup votarà 
en contra de la proposta perquè no acaba d‟estar 
d‟acord amb la concreció de l‟edificabilitat, creu que 
l‟alçada de l‟edifici resultant és excessiva per 
l‟amplada del carrer, i troba desordenada la ubicació 
dels diversos equipaments. Assenyala que tots 
aquests motius tenen relació amb la seva petició 
d‟actualització dels criteris dels projectes urbanístics 
del 22@. 

Es dictamina amb el posicionament favorable del 
PSC, ICV-EU i A i CIU, amb la reserva de vot del PP 
i amb el posicionament contrari d‟ERC.  
IV) Part decisòria / Executiva 

 
a) Ratificacions 

b) Propostes d‟acord 
 

Districte de Ciutat Vella 
 
10. Concedir a la Delegación del Gobierno en Ca-

taluña una bonificació del 70% sobre la quota de 
l‟Impost de construccions, instal·lacions i obres, ge-
nerada per la concessió, el 10 de gener de 2008, de 
la llicència d‟obres majors per la rehabilitació, refor-
ma i consolidació estructural de l‟edifici de la Delega-
ción del Gobierno en Cataluña, a l‟avinguda Marquès 
de l‟Argentera, núm. 2, donat que reuneix les condi-
cions establertes en l‟article 7è de l‟Ordenança Fiscal 
2.1. de l‟any 2008, i procedeix, en conseqüència, de-
clarar-la d‟especial interès i utilitat municipal, atès 
que el titular de la llicència és una entitat de caràcter 
públic, les obres s‟han efectuat en terrenys qualifi-
cats d‟equipaments comunitaris actuals (clau 7a) i 
acompleixen una indiscutible funció d‟interès social 
com és la realitzada per un equipament tècnico-
administratiu i de seguretat (article 212 de les NN 
UU); i donar trasllat a l‟Institut Municipal d‟Hisenda 
als efectes pertinents. 

11. Concedir al Centre de Cultura Contemporània 
Barcelona una bonificació del 70% sobre la quota de 
l‟Impost de construccions, instal·lacions i obres, ge-
nerada per la concessió, el 22 de febrer de 2008, de 
la llicència d‟obres majors per a l‟adequació de 
l‟edifici i sala del Teatre de la Caritat, al carrer Val-
donzella, núm. 21, donat que reuneix les condicions 
establertes en l‟article 7è de l‟Ordenança fiscal 2.1. 
de l‟any 2008, i procedeix, en conseqüència, decla-
rar-la d‟especial interès i utilitat municipal, atès que el 
titular de la llicència és una entitat de caràcter públic, 
les obres s‟han efectuat en terrenys qualificats 
d‟equipaments comunitaris actuals (clau 7a) i acom-
pleixen una indiscutible funció d‟interès social, com 
és la realitzada per un equipament cultural i religiós 
(article 212 de les NN UU); i donar trasllat a l‟Institut 
Municipal d‟Hisenda als efectes pertinents. 

 
Districte de Sants-Montjuïc 

 
12. Concedir a Proviure CZF, SL una bonificació 

del 90% sobre la quota de l‟Impost de construccions, 
instal·lacions i obres, generada per la concessió de 
la llicència d‟obres, el 27 de novembre de 2007, per 
les obres de construcció d‟un edifici d‟habitatges per 
a joves al carrer Encuny, núm. 7, donat que reuneix 
les condicions establertes en l‟article 7è de l‟Or-
denança fiscal 2.1. de l‟any 2007, i procedeix en 
conseqüència, declarar-la d‟especial interès i utilitat 
municipal atès que el 2 d‟octubre de 2006 es va 
aprovar definitivament la modificació del Pla General 
Metropolità per a la incorporació al sistema d‟ha-
bitatges dotacionals dels sòls situats entre altres al 
carrer Encuny, núm. 7. Finalment, es va aprovar el 
28 de setembre de 2007 el PMU per l‟ordenació de la 
dotació d‟habitatges per a joves, al carrer Encuny, 
núm. 7. Les obres s‟han efectuat en una finca qualifi-
cada com sistema d‟habitatges dotacionals públics, 
clau HD/7-j, i acompleixen una indiscutible funció 
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d‟interès social, com és la realitzada per uns edificis 
destinats a joves; i donar trasllat a l‟Institut Municipal 
d‟Hisenda als efectes pertinents. 

13. Concedir a FIRA 2000, SA, societat mercantil 
de capital públic, titular de la llicència, una bonificació 
del setanta per cent (70%), sobre la quota de 
l‟Impost de construccions, instal·lacions i obres, ge-
nerada per la concessió de la llicència el 14 d‟abril de 
2008, per a la instal·lació d‟una planta fotovoltaica 
d‟1,40 mw a la coberta dels pavellons 4, 6 i 8 de la 
Fira de Barcelona al carrer Foc, núm. 1-15, atès que 
reuneix les condicions establertes en l‟article 7è de 
l‟Ordenança fiscal 2.1 de l‟any 2008, i, en conse-
qüència, procedeix declarar-la d‟especial interès i 
utilitat municipal, atès que l‟activitat es durà a terme 
en una parcel·la qualificada d‟equipament (clau 7a i 
6b), essent un dels equipaments contemplats en 
l‟article 212 de les Normes urbanístiques del Pla 
General Metropolità, reporta beneficis objectius a la 
ciutat i acompleix una indiscutible funció social com a 
equipament comunitari i dotació a nivell metropolità, i 
donar trasllat a l‟ Institut Municipal d‟Hisenda als 
efectes pertinents. 

 
Districte de les Corts 

 
14. Concedir a Regesa una bonificació del 70% 

sobre la quota de l‟Impost de construccions, ins-
tal·lacions i obres, generada per la concessió de la 
llicència d‟obres, el 6 de març de 2008, per a la cons-
trucció d‟un edifici per destinar-lo a centre sanitari al 
carrer Equador, núm. 74, donat que reuneix les con-
dicions establertes en l‟article 7è de l‟Ordenança 
fiscal 2.1. de l‟any 2008, i procedeix, en conseqüèn-
cia, declarar-la d‟especial interès i utilitat municipal 
atès que el 19 de juliol de 2004 i 13 de juliol de 2005, 
l‟Ajuntament de Barcelona i la Generalitat de Catalu-
nya van signar convenis de col·laboració per la millo-
ra de la qualitat de la xarxa sanitària de Barcelona i 
en matèria d‟equipaments de serveis socials, entre 
altres, a l‟emplaçament de referència. Les obres 
s‟han efectuat en una finca qualificada d‟equipa-
ments comunitaris i dotacions de nova creació, clau 
7b, reporta beneficis objectius a la ciutat per ser un 
dels equipaments contemplats en l‟article 212 de les 
Normes urbanístiques del Pla General Metropolità 
com a equipament sanitari-assistencial; i donar tras-
llat a l‟Institut Municipal d‟Hisenda als efectes perti-
nents. 

15. Acordar la declaració d‟especial interès i utilitat 
municipal de les obres consistents en restauració de 
façanes, actuacions sobre façanes. mitgeres, patis o 
terrenys pertanyents a edificis catalogats, conjunts o 
entorns protegits. Instal·lació de bastides o altres 
medis auxiliars sense ocupació de la calçada. Actua-
cions, neteja o arranjament sobre jardí o solar que no 
incloguin desaparició temporal o definitiva de l‟arbrat, 
a la finca situada a l‟avinguda Diagonal, núm. 684 i 
de conformitat amb l‟Ordenança fiscal núm. 2.1 de 
l‟any 2007, concedir a la Universitat de Barcelona la 
bonificació del 70% de la quota de l‟ICIO en tant que 
el titular de la llicència és una entitat de caràcter 

públic i la construcció es realitza en terrenys qualifi-
cats d‟equipaments; i aplicant aquesta bonificació del 
70% sobre la quota de l‟impost que és de 5.768,25 
euros resulta una bonificació de 4.037,78 euros, i per 
tant, una quantitat a pagar de 1.730, 47 euros; donar 
trasllat a l‟Institut Municipal d‟Hisenda als efectes 
pertinents. 

 
Districte de Sarrià-Sant Gervasi 

 
16. Concedir a la Institució Planas, SA, una bonifi-

cació del 35% sobre la quota de l‟Impost de cons-
truccions, instal·lacions i obres, generada per la con-
cessió el 10 de juliol de 2008 en virtut de resolució 
del quart tinent d‟alcalde, a la Institució Planas, SA 
llicència d‟obres majors per la construcció d‟una edi-
ficació sotarasant desenvolupada en quatre plantes 
soterrani a la Clínica Planas, al carrer Pere II de 
Montcada, núm. 16, donat que aquesta reuneix les 
condicions establertes en l‟article 7è de l‟Ordenança 
Fiscal 2.1. de l‟any 2008, i procedeix, en conseqüèn-
cia, declarar-la d‟especial interès i utilitat municipal, 
atès que el titular de la llicència és una entitat de 
caràcter privat, les obres s‟han efectuat en terrenys 
qualificats d‟equipaments comunitaris i dotacions 
actuals, clau 7a i acompleixen una indiscutible funció 
d‟interès social, com és la realitzada per un equipa-
ment sanitàrio-assistèncial (article 212 de les NN 
UU); i donar trasllat a l‟Institut Municipal d‟Hisenda 
als efectes pertinents. 

 
Districte de Sant Martí 

 
17. Concedir a la Universitat Pompeu Fabra la bo-

nificació del setanta per cent (70%) sobre la quota de 
l‟Impost de construccions, instal·lacions i obres gene-
rada per la concessió de la llicència, el 14 d‟abril de 
2008, per a la instal·lació de centre docent, aules de 
seminari, oficines, aparcament i laboratori informàtic, 
al carrer Tànger, núm. 122-140, tota vegada que 
reuneix les condicions establertes en l‟article 7è de 
l‟Ordenança fiscal 2.1 de l‟any 2008, i procedeix, en 
conseqüència, declarar-la d‟especial interès i utilitat 
municipal, atès que el titular de la llicència és una 
entitat pública, la instal·lació de l‟activitat es realitza 
en terrenys qualificats d‟equipaments (clau 7a i 6b) i 
acompleix una indiscutible funció social com és la 
realitzada per un equipament docent; i donar trasllat 
a l‟Institut Municipal d‟Hisenda als efectes pertinents. 

18. Concedir a la Universitat Pompeu Fabra una 
bonificació del 70% sobre la quota de l‟Impost de 
construccions, instal·lacions i obres, generada per la 
concessió, el 29 de maig de 2008, de la llicència 
d‟obres majors per la construcció d‟un edifici per al 
centre de recerca de la Universitat, al carrer Tànger, 
núm. 122, donat que reuneix les condicions establer-
tes en l‟article 7è de l‟Ordenança fiscal 2.1. de l‟any 
2008 i procedeix, en conseqüència, declarar-la d‟es-
pecial interès i utilitat municipal, atès que el titular de 
la llicència és una entitat de caràcter públic, les obres 
s‟han efectuat en terrenys qualificats d‟equipaments 
clau 7@ i acompleixen una indiscutible funció 
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d‟interès social, com és la realitzada per un equipa-
ment docent (article 212 de les NN UU); i donar tras-
llat a l‟Institut Municipal d‟Hisenda als efectes perti-
nents. 

El Sr. García-Bragado explica que tots aquests 
punts de l‟ordre del dia tracten de les bonificacions 
de l‟impost de construccions, instal·lacions i obres a 
diferents entitats en aplicació de l‟Ordenança fiscal.  

El Sr. García-Bragado expressa el vot favorable 
del PSC, la Sra. Blasco expressa el vot favorable 
d‟ICV-EU i A, el Sr. Puigdollers expressa el vot favo-
rable de CIU, el Sr. Villagrasa expressa el vot favo-
rable del PP i el Sr. Martínez expressa el vot favora-
ble d‟ERC. S’aprova. 

19. Aprovar inicialment, de conformitat amb l‟ar-
ticle 66.3 de la Carta Municipal de Barcelona, la mo-
dificació del Pla General Metropolità al sector de 
Prim, d‟iniciativa municipal; i exposar-la al públic pel 
termini d‟un mes. 

El Sr. Massaguer explica que l‟objecte d‟aquesta 
proposta és l‟establiment dels paràmetres urbanístics 
per desenvolupar l‟àmbit del sector de Prim. Recorda 
que aquest sector és un dels inclosos en l‟àmbit dels 
planejaments de la modificació de Pla general de tot 
l‟entorn de Sant Andreu-Sagrera. Manifesta que es 
tracta de la transformació urbanística d‟un àmbit amb 
una activitat industrial de caràcter obsolet per una 
nova zona residencial.  

Assenyala que la proposta inclou la futura actua-
ció de cobertura de vies de Sant Andreu-Sagrera, 
molt propera a l‟actuació edificatòria a sobre de la 
mateixa estació, contigua al futur desenvolupament 
de la Verneda industrial i molt pròxima també a tota 
l‟actuació del triangle ferroviari i al nucli antic del 
Districte de Sant Andreu. Conclou que, per tant, co-
breix un espai que complementa l‟acció urbanística 
municipal de transformació de tota aquesta zona. 

Informa que la proposta d‟ordenació afecta un 
àmbit de 11.880 m de sòl al carrer Santander i un 
àmbit de 24.935 m de sòl de Canyelles. Destaca que 
es fa una transferència de sostre municipal de Ca-
nyelles, del Districte de Nou Barris, a Sant Martí. 

Manifesta que la proposta incorpora, entre altres 
paràmetres, vials de 60 m d‟amplada als carrers 
Santander i Prim i a la mateixa rambla Prim. Diu que 
en aquests vials s‟ubica l‟ordenació edificatòria, tant 
la que fa front amb la cobertura de vies com la que fa 
front amb els carrers Santander i Cantàbria. 

Assenyala que la modificació també preveu un 
equilibri de les zones verdes que es realitzen al ma-
teix subàmbit del sector de Prim, de manera que es 
complementen i es compleixen les previsions de la 
modificació de Pla general i la normativa urbanística. 
Diu que es preveuen zones verdes de 57.000 m, 
amb un sostre total de 294.000 m que correspon 
bàsicament a l‟actuació de transformació residencial, 
i que s‟inclou la ubicació d‟unes parcel·les de textura 
i superfície suficients per acollir els futurs equipa-
ments del districte i de ciutat que s‟implementaran en 
el futur programa d‟equipaments del Districte. Espe-
cifica que dels 294.000 m de sostre, 264.000 m esta-
rien destinats a sostre d‟habitatge, amb un total 

aproximat d‟uns 3.300 habitatges, dels quals 1.820 
serien en règim lliure, 744 en règim protegit concertat 
i 774 en règim protegit en règim general, i que la 
resta es destinaria a sostre comercial terciari. 

Informa que s‟ha endegat un procés de participa-
ció, que continuarà durant els tràmits posteriors. 

El Sr. Freixedes manifesta que, tot i que el seu 
grup està d‟acord que aquest projecte afecta una 
zona de la ciutat que necessita una intervenció ur-
gent, optarà per l‟abstenció perquè considera que hi 
ha mancances greus: d‟una banda, el 45% d‟ha-
bitatge públic previst és insuficient tenint en compte 
els 33.000 m

2
 de sostre que hi aporta l‟Ajuntament, i, 

de l‟altra, la composició morfològica proposada és 
poc vertebradora. Afirma que, tot i tractar-se d‟un 
punt de confluència de grans avingudes, la zona 
també hauria de ser un lloc de trobada de persones, 
cosa que dificulta el sistema de blocs aïllats en zo-
nes verdes. Diu que si el carrer Santander no es 
formula d‟una manera diferent, és molt possible que 
acabi sent una barrera entre barris i no pas un lloc de 
trobada entre les persones que viuen a la zona de 
Cantàbria i les que aniran a viure darrere dels blocs 
d‟equipaments que s‟instal·laran en aquest carrer. 
Conclou que, amb les mateixes zones verdes i amb 
els mateixos metres de sostre, es pot configurar un 
barri més compacte on la gent es relacioni. Acaba 
dient que faran al·legacions pel que fa a les dues 
mancances assenyalades. 

El Sr. Villagrasa expressa l‟abstenció del seu grup. 
Destaca la importància d‟un bon procés participatiu 
amb els veïns i les entitats afectades de la zona i 
manifesta que l‟habitatge de protecció ha de ser com 
a mínim del 50%. Assenyala també que cal fer un pla 
d‟equipaments i un pla de mobilitat que estigui 
d‟acord amb les necessitats de la zona i aprofitar la 
proximitat de l‟estació de Sagrera, a fi de crear un 
barri viu i dinàmic amb comerç, punts de trobada i 
equipaments.  

El Sr. Martínez manifesta que aquest projecte 
forma part d‟una gran àrea de la ciutat que està en 
transformació i sobre la qual el seu grup ja va pre-
sentar una proposta, aprovada per tots els grups, per 
tal de vertebrar-la de manera conjunta fins a la ma-
teixa llera del Besòs. D‟altra banda, recorda que 
aquest projecte prové d‟una planificació anterior re-
butjada en els tribunals i que, per tant, ha de mante-
nir un equilibri entre càrregues i beneficis que fa difí-
cil augmentar el percentatge d‟habitatge protegit.  

Opina que cal preguntar-se quina aportació a 
l‟urbanisme del segle XXI fa l‟Ajuntament de Barce-
lona en la configuració d‟aquest nou barri. Manifesta 
que atès que no pot haver-hi un plus de càrrega en 
relació amb l‟habitatge protegit, s‟ha d‟aconseguir 
aquest plus apostant per la sostenibilitat, el tracta-
ment de l‟espai públic, la integració del verd estratè-
gic a les lleres i la bona connexió amb el barri de la 
Sagrera de Sant Andreu utilitzant la llera de la zona 
de l‟estació per crear un continu.  

Expressa la preocupació pel tractament viari, ja 
que serà el que finalment permetrà lligar-ho tot. En 
aquest sentit, destaca la importància del nus que hi 
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ha al final de la rambla Prim, que no afecta aquest 
planejament però que des del punt de vista de la 
connexió és cabdal. 

Acaba manifestant el vot favorable del seu grup, 
però anuncia que plantejaran millores que aportin 
valor afegit a l‟urbanisme d‟una peça tan important. 

La Sra. Blasco afirma que el seu grup també con-
sidera que aquesta peça és fonamental per cosir el 
teixit urbà de tota aquesta zona. Manifesta que 
l‟habitatge protegit que es preveu és molt important 
en termes absoluts i que el seu grup valora positiva-
ment la proposta, tot i considerar que es poden fer 
aportacions per acabar de millorar-la.  

Indica que el seu grup creu que, per a una bona 
cohesió social de tot el sector, es pot mirar de trobar 
fórmules per aconseguir una major barreja dels habi-
tatges lliures i els habitatges protegits, i una major 
permeabilitat dels interiors de les illes.  

El Sr. Sorolla recorda que cal tenir en compte que 
hi ha una sentència que va derogar el planejament 
anterior, que preveia un 25% d‟habitatge protegit, per 
manca de rendibilitat. Diu que, per tant, cal valorar 
positivament el fet d‟haver aportat sostre públic per 
arribar al 45% d‟habitatge protegit. D‟altra banda, 
assenyala que aquesta aportació permet donar molta 
més capacitat d‟iniciativa a l‟Ajuntament en un mo-
ment en què el mercat de l‟habitatge està molt aturat.  

Respecte de la configuració de la zona, opina que 
està molt aconseguida, ja que es reconeixen els 
diferents teixits, es busca en la façana l‟espai obert, 
el pavelló central té una gran força i està vinculat a 
un equipament, i, a més, s‟efectua molta reserva 
d‟equipament. Manifesta que, a part de l‟alta partici-
pació municipal i del sistema de cooperació, s‟ha 
treballat de manera que a quasi tot arreu es puguin 
concedir llicències directes, un mecanisme que tam-
bé contribuirà a agilitar la gestió.  

El Sr. García-Bragado manifesta que aquest àmbit 
vinculat a la Sagrera és una peça clau dintre de les 
operacions del nord de la ciutat, amb la qual es fina-
litza una tasca iniciada fa molt de temps. Destaca la 
intervenció de l‟arquitecte Emili Donato i agraeix les 
abstencions com a portes obertes a un acord poste-
rior. Assenyala que els contactes amb el moviment 
veïnal del districte de Sant Martí han estat positius, ja 
que també veu aquesta proposta com una gran opor-
tunitat. 

El Sr. Massaguer manifesta que s‟hauria d‟acordar 
l‟ampliació del termini d‟exposició d‟aquest docu-
ment, atès el contingut de les intervencions.  

El Sr. Freixedes demana un termini de tres mesos. 
S‟acorda un termini d‟exposició al públic de tres 

mesos. 
El Sr. García-Bragado expressa el vot favorable 

del PSC, la Sra. Blasco expressa el vot favorable 
d‟ICV-EU i A, el Sr. Freixedes expressa l‟abstenció 
de CIU, el Sr. Villagrasa expressa l‟abstenció del PP 
i el Sr. Martínez expressa el vot favorable d‟ERC. 
S’aprova amb el redactat següent: 

Aprovar inicialment, de conformitat amb l‟article 
66.3 de la Carta Municipal de Barcelona, la modifica-
ció del Pla General Metropolità al sector de Prim, 

d‟iniciativa municipal; i exposar-la al públic pel termini 
de tres mesos. 

 
c) Proposicions 
 

V) Part d‟impuls i control 
 
a) Proposicions / Declaracions de Grup 
 
Del Grup Municipal CIU: 
20. Atès els nous projectes d‟urbanització que es 

preveuen a la ciutat, la Comissió d‟Urbanisme, Infra-
estructures i Habitatge, demana: Que s‟inclogui a la 
Memòria Participativa de cadascun d‟aquests Projec-
tes un estudi sobre els usos veïnals existents, per a 
garantir que el disseny dels futurs espais públics 
s‟ajusti a l‟ús final que en farà la ciutadania dels ma-
teixos. 

El Sr. Freixedes explica que la proposició del seu 
grup sorgeix arran del fet que últimament a la ciutat 
s‟han reformat places, parcs i carrers sense tenir en 
compte l‟ús que abans en feia la gent d‟aquell entorn 
o l‟ús que haurien de tenir des del punt de vista ciu-
tadà. Posa com a exemple la plaça de les Glòries, on 
diu que si hi hagués hagut un estudi com el que pro-
posen, s‟hauria evidenciat que el projecte només 
tenia en compte el trànsit i no l‟ús ciutadà de l‟espai. 
També esmenta la reforma de la Gran Via, que al 
seu parer va solucionar en bona part el problema del 
soroll, però que presenta nombrosos errors de plan-
tejament, amb llocs de gespa que haurien de ser 
llocs de pas per als veïns, arbres plantats que es 
moren o que són tallats sense que ningú n‟expliqui el 
motiu, fonts que no funcionen, escales que provo-
quen caigudes, etc. Així mateix, posa com a exemple 
el Parc Central, on diu que només hi ha una zona de 
jocs infantils totalment inadequada per als nens. 

Conclou que es poden evitar casos com els ante-
riors amb la inclusió d‟un estudi que especifiqui l‟ús 
que fan els ciutadans d‟aquell espai en què es vol 
intervenir i l‟ús que el govern municipal pretén que 
se‟n faci després de la reforma. 

El Sr. Villagrasa expressa el vot favorable del seu 
grup. Posa com a exemples d‟espais no reeixits al-
tres casos com la zona del Fòrum, per la manca de 
bancs, ombres i fonts, o la plaça Castella, on diu que 
no s‟ha resolt la problemàtica de consum d‟alcohol al 
carrer. Opina que és important que els veïns puguin 
definir els usos que volen donar als espais on viuen i 
que no es canviïn els punts de trobada i convivència 
dels ciutadans per projectes amb molt disseny però 
poc pràctics. 

El Sr. Martínez afirma que, després de la interven-
ció del Sr. Freixedes, té més dubtes sobre la propo-
sició dels que ja tenia, perquè no entén què té a 
veure l‟encert o desencert d‟una opció urbanística 
determinada amb la proposta que es fa. Expressa, 
per tant, el vot contrari del seu grup. 

La Sra. Blasco manifesta el vot contrari del seu 
grup. Diu que tenen molt clara la importància de la 
participació ciutadana en el disseny dels espais pú-
blics, que sovint es reformen precisament per acabar 
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amb l‟ús que en fa un sector de la ciutadania, i que 
tot i que els processos participatius no sempre són 
perfectes, sempre són millors i més útils que no pas 
els estudis. 

El Sr. García-Bragado manifesta que el seu grup 
tampoc està d‟acord amb aquesta formulació i que 
aposta també per les fórmules participatives. Obser-
va que es parla de projecte i funció com si la funció 
per als veïns fos incompatible amb un projecte arqui-
tectònic avançat, potent i ple de significat. Diu que 
actualment els responsables polítics de la ciutat són 
molt conscients que no hi ha un bon projecte si no hi 
ha una percepció clara del que els veïns volen i ne-
cessiten. Destaca la importància de la capacitat ac-
tual dels districtes per participar en el disseny dels 
espais públics, sobretot els d‟ús més quotidià, tot i 
que reconeix que cal ampliar-la encara més.  

El Sr. Freixedes lamenta que no es doni suport a 
aquesta proposta, que diu que no implica menys 
participació. Manifesta que l‟elaboració d‟aquest tipus 
d‟estudis aportaria més claredat i transparència als 
projectes.  

Opina que no hi ha mal disseny o bon disseny, si-
nó mals i bons encàrrecs, ja que quan el client té clar 
el que vol és difícil que s‟acabi fent un mal disseny. 
Torna a posar l‟exemple de la plaça Castella, on hi 
ha hagut participació però el projecte de reforma no 
ha aconseguit un canvi d‟ús de la plaça. Afirma que 
la proposició del seu grup justament pretenia facilitar 
els bons encàrrecs, que al seu parer són la clau per 
fer un bon plantejament dels espais. 

El Sr. García-Bragado expressa el vot contrari del 
PSC, la Sra. Blasco expressa el vot contrari d‟ICV-
EU i A, el Sr. Freixedes expressa el vot favorable de 
CIU, el Sr. Villagrasa expressa el vot favorable del 
PP i el Sr. Martínez expressa el vot contrari d‟ERC. 
Es rebutja. 

Del Grup Municipal PP: 
21. Atesa la necessitat de millorar la transparència 

en els expedients urbanístics, la Comissió d‟Ur-
banisme, Infraestructures i Habitatge acorda: Que, 
d‟acord amb el compromís de l‟alcalde de transpa-
rència amb el projecte urbanístic del Futbol Club 
Barcelona, se‟ns lliuri a tots els grups municipals i 
entitats veïnals, amb la major celeritat, còpia del 
projecte enregistrat per la directiva del FCB, i en breu 
les conclusions provisionals de l‟anàlisi del projecte 
realitzat pel Sector d‟Urbanisme de l‟Ajuntament. 

El Sr. Villagrasa lamenta que l‟alcalde de Barcelo-
na utilitzi de manera reiterada el tema del projecte 
urbanístic del Futbol Club Barcelona per sortir als 
mitjans de comunicació. Diu que es tracta d‟un tema 
molt sensible per als veïns de les Corts, i més tenint 
en compte que hi ha altres projectes urbanístics que 
també se‟n poden veure afectats, com ara Can Ri-
galt, i que pot ocasionar problemes de mobilitat atesa 
la proximitat de la Diagonal, l‟entrada per Joan XXIII i 
la connexió amb l‟Hospitalet, entre d‟altres. Manifesta 
que, per tant, fa falta un pla de mobilitat que n‟estudiï 
la viabilitat. 

Afirma que el seu grup va rebre ahir el document 
que ha demanat, cosa que posa de manifest que per 

obtenir informació d‟un projecte important cal presen-
tar una proposició o iniciativa en una comissió. Diu 
que se‟ls podria haver lliurat aquest document molt 
abans o poc després de la roda de premsa que va 
fer l‟alcalde sobre aquest tema. 

Manifesta que cal conjuminar els beneficis que 
pugui reportar aquest projecte al Barça amb els be-
neficis per als veïns, i que ha d‟haver-hi diàleg, parti-
cipació i transparència. En aquest sentit, afirma que 
la seva proposició justament pretenia donar més 
transparència al projecte, que genera força polèmica 
entre els veïns del districte de les Corts. 

Opina que és millor que l‟alcalde no faci gaire pu-
blicitat del tema fins que no hi hagi un projecte da-
munt la taula, un debat i un diàleg amb els veïns.  

El Sr. García-Bragado discrepa que es tingui inte-
rès a abordar aquest tema per obtenir ressò medià-
tic, ja que és un tema que acostuma a crear molts 
problemes. Afirma que, tal com ha transcendit, el 
Futbol Club Barcelona ha presentat una proposta, 
que no ha estat objecte de consideració en el sentit 
que no ha motivat cap tramitació administrativa. Ex-
plica que el moviment veïnal de les Corts va recla-
mar que se‟ls entregués una còpia d‟aquesta propos-
ta i que els ho van denegar perquè és molt delicat 
lliurar una còpia d‟un document que una entitat pri-
vada ha entrat a l‟Ajuntament sense l‟autorització 
d‟aquesta entitat. Diu que, tot i això, la regidora de 
les Corts i tot l‟Ajuntament es van comprometre a 
reunir la Comissió de Seguiment en el moment en 
què hi hagués novetats sobre aquesta qüestió i que, 
per tant, es va decidir convocar-la per al dia 30 de 
setembre, en la qual s‟ha previst que el mateix Futbol 
Club Barcelona expliqui la proposta. 

Informa que, d‟altra banda, el Sector d‟Urbanisme 
ha elaborat un document que recull alguns criteris 
sobre aquest tema i que considera fonamental lliurar-
lo als grups municipals i fer-lo arribar al moviment 
veïnal el proper dia 30 per tal que es puguin anar 
fixant posicions entorn d‟aquesta qüestió. Diu que la 
voluntat de l‟alcalde en aquesta qüestió és fer un pla 
de consens entre veïns, grups polítics municipals i el 
club esportiu.  

Afirma que la documentació presentada pel Futbol 
Club Barcelona al Sector d‟Urbanisme està a la dis-
posició dels regidors, però que segons l‟informe de 
Secretaria no es pot distribuir a persones alienes a 
l‟Ajuntament en la mesura que encara no s‟ha trami-
tat. Opina que, des d‟aquest punt de vista, potser no 
cal aprovar una resolució.  

Manifesta que la intenció del Sector d‟Urbanisme i 
d‟ell mateix és que, una vegada lliurada als diferents 
grups municipals la proposta de delimitació d‟uns 
criteris i la proposta formulada al seu dia pel Futbol 
Club Barcelona, s‟iniciïn converses amb els diferents 
grups per tal de mirar de trobar posicions comunes. 
Afegeix que l‟aparició d‟aquest tema en un mitjà de 
comunicació és una circumstància no volguda i que 
dificulta una reflexió més serena. Conclou que no té 
cap interès a donar publicitat a un tipus de planteja-
ment que, en la mesura en què no és una proposta, 
no ajuda a la consecució d‟un acord final. 
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Manifesta que a la reunió amb els veïns es donarà 
la màxima informació, es posaran sobre la taula els 
diferents punts de vista i s‟escoltarà la seva opinió. 
Diu que està d‟acord amb l‟alcalde que la proposta 
del Futbol Club Barcelona ha de tenir el suport i el 
consens necessaris dintre de l‟Ajuntament, a diferèn-
cia d‟altres propostes municipals que responen més 
a una proposta de govern. 

El Sr. Puigdollers afirma que està d‟acord amb el 
regidor del Partit Popular pel que fa al fet que les 
coses que afecten el Futbol Club Barcelona es con-
verteixen sempre en un tema mediàtic de màxima 
importància. Assenyala que ja és la segona vegada 
que el Futbol Club Barcelona manifesta la voluntat 
de fer una proposta urbanística al voltant del seu 
camp de futbol. Recorda que va haver-hi un primer 
projecte que es va anomenar "Barça 2000", que va 
ensopegar amb la incapacitat del club i del govern 
municipal per crear el consens polític, social i veïnal 
necessari per dur-lo a terme.  

Opina que cal un consens i una voluntat política, 
social i veïnal per trobar-hi una sortida i que una 
proposta d‟acord com la que presenta el Partit Popu-
lar no hi ajuda, com tampoc ho fa el fet que avui un 
diari publiqui una informació que no tenen els regi-
dors de l‟Ajuntament de Barcelona ni els veïns. Diu 
que creu que encara són a temps d‟arribar a un con-
sens i demana al Partit Popular que retiri la seva 
proposició per tal d‟intentar consensuar-ne una altra. 

Manifesta que el Grup Municipal de Convergència 
i Unió té tota la voluntat de buscar aquest consens, 
sobretot començant pels veïns, però demana al go-
vern municipal que posi a la disposició dels grups 
municipals tota la informació relativa a aquest tema 
puntualment. En aquest sentit, diu que li sembla po-
sitiu que hi hagi una Comissió de Seguiment el dia 
30, a la qual opina que haurien d‟estar convidats tots 
els grups municipals.  

El Sr. Martínez opina que és rocambolesc que en 
una proposició es demani tenir accés a un projecte 
que està en la primera fase de lliurament d‟una enti-
tat privada a l‟Ajuntament i que l‟endemà de tenir-lo 
es publiqui a La Vanguardia. Diu que el fet que un 
destacat membre del govern municipal faci declara-
cions públiques atribuint ja un adjectiu al suposat 
projecte els sembla encara més rocambolesc. 

Demana responsabilitat al conjunt dels grups: que 
no se sol·liciti informació a la qual no han de tenir 
accés per llei i que mentre el projecte estigui a 
l‟àmbit privat es conservi en aquest àmbit. Manifesta 
que el document que avui haurien d‟aprovar hauria 
de tenir com a objectiu preservar el Futbol Club Bar-
celona, que és lliure de proposar el que vulgui, i 
adreçar als veïns el missatge que qualsevol reforma 
que es tiri endavant es farà en el marc de la legalitat, 
del consens i de la màxima informació i participació 
ciutadana.  

La Sra. Blasco manifesta que el seu grup fa temps 
que té clar que la zona dels entorns del Camp Nou 
necessita una reforma i que cal integrar aquests 
espais en el marc del barri. No obstant això, diu que 
alhora també tenen molt clar que és l‟Ajuntament de 

Barcelona qui ha de liderar qualsevol transformació 
urbanística que es pugui produir en aquesta zona, 
perquè només així hi guanyarà el barri i la ciutat, i 
que això s‟ha de fer amb un procés participatiu. Afir-
ma que aquest debat no s‟ha de fer a la premsa i que 
cal cercar el màxim consens entre el veïnat i un pro-
cés participatiu al més ampli possible, que ja s‟havia 
previst endegar el dia 30 de setembre a la seu del 
Districte. 

Diu que no ha estat el seu grup qui ha filtrat a la 
premsa un document que en aquests moments és de 
caràcter intern, i que no ha estat fins que ha sortit a 
la premsa com si fos ja un projecte del govern muni-
cipal que la seva formació ha fet alguns aclariments. 
Afegeix que el seu grup no ha dit res que no hagi dit 
abans sobre els terrenys del Barça, com ho demos-
tren els antecedents respecte a aquest tema. 

Reitera que tenen clar que cal transformar la zona, 
però també que Barcelona no pot perdre 70.000 m
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d‟equipament sense que estiguin cobertes totes les 
necessitats del barri, del districte i de la ciutat. Diu 
que, en qualsevol cas, s‟ha de parlar a partir del lide-
ratge de l‟Ajuntament i amb el màxim consens que 
puguin acordar tots els grups municipals. Manifesta 
que aquest consens només l‟aconseguiran amb lle-
ialtat i no filtrant documents a la premsa, i que és 
molt casual que ahir es lliurés un document a 
l‟oposició i avui surti a la premsa. 

Conclou que la proposició d‟avui no té sentit per-
què el Grup Municipal del Partit Popular ja té el do-
cument que ha demanat i que, en tot cas, si s‟ha de 
parlar d‟aquest tema, cal ser molt respectuosos amb 
el procés que s‟ha de fer a la seu del Districte de les 
Corts. 

El Sr. García-Bragado destaca que tots els grups 
coincideixen en la necessitat de cercar un consens i 
que, per tant, amb independència dels efectes de la 
informació apareguda a la premsa, aliena a la volun-
tat i a l‟interès del Sector d‟Urbanisme, entén que hi 
ha la informació, les voluntats, les necessitats i els 
objectius per fer-ho possible. Convida els grups a 
pensar i a parlar amb els veïns i el Sector d‟Ur-
banisme, fer arribar els seus punts de vista, i a partir 
d‟aquí buscar una posició comuna, sense la qual diu 
que no es tirarà endavant cap procés. 

Manifesta que, atès que hi ha aquest compromís i 
la informació, no creu que calgui efectuar cap decla-
ració. Diu que si es manté el redactat de la proposi-
ció, el seu grup hi votarà en contra. 

El Sr. Villagrasa explica que la proposició del seu 
grup ha estat motivada pel que ha succeït els darrers 
dies, però que està disposat a fer una proposta 
transaccional o a buscar una altra moció de consens 
que parli de transparència i de participació, sobretot 
amb la finalitat de tranquil·litzar els veïns.  

El Sr. García-Bragado reitera que s‟ha convocat la 
Comissió de Seguiment per al dia 30. 

El Sr. Villagrasa indica que ell està obert a una so-
lució de consens. 

El Sr. García-Bragado indica que pot proposar un 
redactat alternatiu i, alhora, s‟interessa per l‟opinió de 
CiU. 



NÚM. 30 10-XI-2008 GASETA MUNICIPAL DE BARCELONA 3075 

 

 

El Sr. Puigdollers manifesta que la intervenció de 
la representat d‟ICV no ha contribuït gaire al clima de 
consens que ell reclamava. Diu que no ajuda a asso-
lir aquest objectiu el fet que l‟únic soci del govern 
municipal de Barcelona digui ja d‟entrada que no vol 
ni sentir a parlar d‟aquest tema. Afegeix que aquest 
grup sempre s‟ha desmarcat dels temes de ciutat, 
com en els casos del Liceu, el Port Vell o Piscines i 
Esports. 

La Sra. Blasco li contesta que potser tenen un 
model de ciutat diferent, ja que al seu grup li agraden 
els espais lliures i públics. 

El Sr. García-Bragado convida el Sr. Puigdollers i 
la resta de grups a proposar un redactat alternatiu.  

El Sr. Puigdollers opina que les últimes paraules 
de la intervenció del Sr. Martínez eren força idònies. 

El Sr. Martínez manifesta que vol que quedi clar 
que, si aproven una declaració de consens, no tor-
narà a haver-hi declaracions públiques a la premsa 
desqualificant una cosa que teòricament no es co-
neix. 

El Sr. García-Bragado respon que no es pot pro-
metre el que passarà, com s‟ha demostrat en aquest 
tema.  

El Sr. Martínez proposa que el redactat digui que 
"la Comissió d‟Urbanisme declara que un projecte 
d‟aquestes característiques s‟ha de treballar amb 
rigor, preservant la privacitat mentrestant no se li 
doni tramitació pública, i qualsevol projecte en 
aquesta àrea es treballarà des de l‟absoluta legalitat, 
des del consens polític, així com amb tota la infor-
mació necessària per als grups municipals, les asso-
ciacions veïnals i les entitats ciutadanes establint els 
sistemes de participació necessaris". 

El Sr. García-Bragado objecta que la referència a 
la privacitat no s‟avé amb la normativa, ja que des 
del moment en què un particular presenta un pla és a 
l‟abast dels regidors, encara que no n‟hagi començat 
la tramitació, a diferència dels ciutadans, que no 
tenen reconegut aquest dret. Reitera que qui vulgui 
examinar el projecte del Futbol Club Barcelona el té 
a la seva disposició al Sector d‟Urbanisme, tot i que 
no poden fer-ne còpies. 

Diu que està d‟acord amb el contingut de la sego-
na part de la seva declaració, tot i que el preocupa 
insistir sobre coses que ja fan, perquè aleshores fa 
l‟efecte que no les fan. Afirma que l‟acció individual 
de la persona que ha facilitat el document a la prem-
sa no ha de marcar la pauta del debat municipal i 
que cal recuperar-ne el to davant d‟aquesta proble-
màtica. Manifesta que s‟estan fent bé les coses i que 
els principis que invoca el Sr. Martínez en la seva 
declaració són els que estan vigents en aquest tema. 
Proposa afegir-hi "tal com s‟està fent fins ara" o "con-
tinuar actuant amb transparència". 

Davant les objeccions del Sr. Villagrasa, el convi-
da a fer una proposta. 

El Sr. Villagrasa proposa el text següent: "D‟acord 
amb el compromís de l‟alcalde de Barcelona, es lliuri 
a tots els grups municipals i entitats veïnals, quan 
estigui en exposició pública, el projecte i tots els do-
cuments que l‟afectin amb un ampli procés participa-

tiu entre entitats veïnals, grups municipals i el Futbol 
Club Barcelona."  

El Sr. García-Bragado manifesta que és redundant 
dir "quan estigui en exposició pública", ja que la llei 
obliga a fer-ho. 

La Sra. Sánchez opina que s‟estan desviant del 
debat inicial. Afirma que està molt d‟acord amb el 
que s‟ha expressat, però que des del mes de juliol 
els veïns estan convocats a la Comissió de Segui-
ment, que és el lloc on tots els grups polítics del dis-
tricte de les Corts van decidir que es debatria aquest 
projecte. Diu que l‟únic problema és que avui ha 
sortit el tema a la premsa. 

Explica que es va convocar els veïns per al dia 30 
de setembre per deixar marge d‟acció al Sector 
d‟Urbanisme per fer una proposta sobre com veia el 
plantejament del Futbol Club Barcelona, i que el pre-
vist era que en aquesta reunió de la Comissió de 
Seguiment fos el club esportiu qui presentés la seva 
proposta, sobre la qual després es pronunciarien 
l‟Ajuntament i els veïns. Assenyala que el que ha 
sortit avui a la premsa és un document obert, sobre 
el qual es farà un procés participatiu, i que a més no 
hi ha calendari perquè no hi ha cap pressa.  

El Sr. García-Bragado exhorta el Sr. Villagrasa a 
retirar el text o a proposar-ne un de nou i manifesta 
que, en aquest últim cas, el seu grup hi votarà en 
contra sigui quin sigui el contingut, perquè considera 
que no aporta res reiterar el que ja s‟està fent.  

El Sr. Villagrasa retreu al Sr. García-Bragado que 
abans de començar la Comissió li parlés de consens 
i ara li digui que votaran en contra de qualsevol pro-
posta. Presenta la següent proposició transaccional: 
"D‟acord amb el compromís de l‟alcalde, la transpa-
rència del projecte urbanístic del Futbol Club Barce-
lona, se‟ns lliuri a tots els grups municipals i entitats 
veïnals tota la informació possible a partir del dia 30 
a la Comissió de Seguiment per garantir la major 
transparència entre els grups municipals, entitats 
veïnals i Futbol Club Barcelona." Se sotmet a vota-
ció. 

El Sr. García-Bragado expressa el vot contrari del 
PSC, la Sra. Blasco expressa el vot contrari d‟ICV-
EU i A, el Sr. Puigdollers expressa l‟abstenció de 
CIU, el Sr. Villagrasa expressa el vot favorable del 
PP i el Sr. Martínez expressa el vot contrari d‟ERC. 
Es rebutja. 

Del Grup Municipal ERC: 
22. La Comissió d‟Urbanisme, Infraestructures i 

Habitatge acorda endegar els treballs per a l‟edició i 
publicació d‟un manual d‟actuació en casos d‟afec-
tacions urbanístiques, que reculli les tipologies i els 
drets i deures dels afectats, així com altres informa-
cions útils pels mateixos. 

El Sr. Martínez explica que l‟objectiu de la seva 
proposició és contribuir a pal·liar el neguit que gene-
ren les afectacions urbanístiques. Manifesta que la 
publicació de tots els criteris de caràcter urbanístic 
que tinguin a veure amb les afectacions pot ajudar 
els afectats a saber, en funció del tipus d‟afectació, a 
què han d‟atenir-se, quins drets tenen i quina infor-
mació poden demanar. 
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El Sr. Vives expressa el vot favorable del seu grup 
atesa la pertinència de la proposició, i més tenint en 
compte que actualment es tiren endavant obres molt 
importants a la ciutat i que s‟ha discutit el tema en 
diverses comissions.  

El Sr. Villagrasa expressa el vot favorable del seu 
grup, ja que al seu parer l‟aprovació d‟aquesta pro-
posició demostra el fracàs de la gestió dels serveis 
jurídics de l‟Ajuntament pel que fa a informar els 
ciutadans afectats per expropiacions.  

La Sra. Blasco afirma que el seu grup hi votarà a 
favor perquè considera que és important que la gent 
conegui els seus drets i perquè aquest manual pot 
afavorir la transparència i la participació ciutadana. 
Explica que al Districte d‟Horta-Guinardó han editat 
un fullet adreçat als veïns del Carmel on s‟explica els 
drets dels afectats i els procediments que se seguei-
xen en les afectacions urbanístiques. 

El Sr. García-Bragado expressa el vot favorable 
del seu grup. Diu que és una iniciativa que, a més, 
els permetrà discutir moltes qüestions sobre el tema, 
que presenta un ventall de realitats molt diferents. 

D‟altra banda, informa que en aquest moment el 
Govern de la Generalitat elabora un important decret 
sobre el dret al reallotjament de l‟afectat urbanístic, 
per la qual cosa creu que convindrà esperar que surti 
aquesta normativa abans de publicar el text. Opina 
que caldria encarregar al Sector d‟Urbanisme i l‟Àrea 
de Gestió Urbanística l‟elaboració d‟un guió a partir 
del qual es pugui treballar.  

La Sra. Blasco proposa portar-lo a la Comissió 
com a informe. 

El Sr. García-Bragado assenteix. 
El Sr. García-Bragado expressa el vot favorable 

del PSC, la Sra. Blasco expressa el vot favorable 
d‟ICV-EU i A, el Sr. Vives expressa el vot favorable 
de CIU, el Sr. Villagrasa expressa el vot favorable del 
PP i el Sr. Martínez expressa el vot favorable d‟ERC. 
S’aprova. 

 
b) Proposicions amb contingut de Declaració insti-

tucional 
c) Precs 
 
Del Grup Municipal PP: 
23. Que es realitzi un estudi geològic, per part 

d‟experts independents, sobre la zona objecte de la 
Modificació del Pla General Metropolità del Carmel i 
s‟informi a la Comissió d‟Urbanisme de les conclusi-
ons de l‟estudi. 

El Sr. Villagrasa explica que el seu grup demana 
aquest estudi perquè és sabut que els fonaments de 
moltes construccions tenen una certa feblesa estruc-
tural i poden resultar perillosos, sobretot si es volen 
aixecar edificacions amb més volumetria o més alça-
da, i diu que el Carmel ja ha patit prou per culpa de 
l‟obra pública.  

La Sra. Blasco respon que, amb data d‟octubre del 
2005, la Unitat de Geologia de l‟Institut Cartogràfic 
de Catalunya va elaborar l‟estudi anomenat "Base de 
dades i mapa geològic a escala 1:5000 d‟una àrea 
urbana situada a la part alta de la ciutat de Barcelo-

na", l‟objecte del qual era una àrea de 9,75 km
2
 que 

incloïa la totalitat de l‟àmbit de la modificació del Pla 
general metropolità del Carmel. Diu que els treballs 
d‟aquest estudi es van estructurar en sis grans blocs: 
metodologia; recopilació d‟informació cartogràfica i 
geocientífica; treballs de camp, que impliquen el 
reconeixement i l‟anàlisi directes dels materials que 
afloren; correlació entre els afloraments i la definició 
d‟unitats cartogràfiques geològiques i subunitats lito-
lògiques; recopilació de sondatges d‟informes geo-
tècnics i consegüent anàlisi i correlació dels materi-
als amb les dades d‟aflorament; i atribució a les 
unitats cartogràfiques geològiques definides. Asse-
nyala que també es va fer un model de variació de 
l‟elevació del terreny entre 1961 i el 2004, i un mapa 
geològic a escala 1:5000, que s‟estructura en tres 
capes d‟informació geotemàtica i un mapa geològic 
general que integra els tres anteriors.  

Manifesta que la modificació del Pla general me-
tropolità del barri del Carmel s‟ha redactat amb co-
neixement d‟aquest estudi, tal com es descriu en 
l‟apartat 1.2.2.2.1 de la memòria del Pla. Assenyala 
que també s‟han incorporat els plànols més significa-
tius de l‟estudi a la documentació: el detall del mapa 
geològic general de la zona i el detall del mapa de 
l‟acció entròpica a la zona. Indica que l‟informe que 
els acaba de presentar se‟ls va enviar ahir per cor-
reu. Conclou que, per tant, no cal patir pels fona-
ments, ja que s‟han fet estudis geològics i la propos-
ta té molt en compte tots aquests estudis. 

El Sr. Villagrasa diu a la Sra. Blasco que ha 
d‟entendre que els veïns del Carmel desconfiïn de 
qualsevol estudi que faci l‟Administració després del 
que ha succeït al barri. Li demana que no es descarti 
la idea de fer un estudi independent per millorar la 
seguretat i la confiança dels veïns. D‟altra banda, 
sol·licita si és possible tenir l‟estudi complet del mapa 
geològic del 2005. 

La Sra. Blasco respon que es tracta d‟un estudi 
absolutament fiable i que li sembla greu posar-ho en 
dubte. 

Es dóna per tractat. 
 
 
d) Preguntes 
 
Del Grup Municipal CIU: 
24. Que succeeix amb el Centre de Dia previst per 

a l‟espai de les Cotxeres Borbó? Quin és el nou ús 
que se‟n donarà? 

El Sr. Vives manifesta que en les converses man-
tingudes amb la regidora del Districte se‟ls ha dit que 
aquest centre de dia no es farà, cosa que d‟altra 
banda també s‟ha comunicat als veïns. Diu que els 
sorprèn aquesta decisió, ja que formava part del Pla 
aprovat. Demana què s‟ha previst fer al centre. 

El Sr. García-Bragado confirma que el Pla especi-
al urbanístic que dóna ordenació als terrenys de les 
antigues Cotxeres Borbó inclou una unitat de projec-
te número 4, que preveu usos de taller ocupacional i 
centre de dia amb una edificabilitat màxima de 1.250 
metres. 
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Explica que el criteri actual del Departament 
d‟Acció Social i Ciutadania de la Generalitat per als 
de centres de dia passa per la seva construcció con-
junta amb residències per a gent gran. Informa que, 
per això, s‟està estudiant la viabilitat de construir una 
futura residència de gent gran i el seu centre de dia 
corresponent a la unitat d‟actuació número 6 del Pla 
especial de reforma interior de Vilapiscina i Torre de 
l‟Aigua. Pel que fa a la unitat de projecte número 4, 
indica que es destinaria íntegrament al taller ocupa-
cional ja previst, que atendria aproximadament cent 
persones. 

El Sr. Vives manifesta que suposa que això deu 
implicar una modificació del Pla aprovat. 

El Sr. García-Bragado contesta que no. 
El Sr. Vives pregunta quin ús es pensa donar 

aleshores a l‟espai on hi havia previst fer el centre de 
dia. 

El Sr. García-Bragado respon que es dedicaria ín-
tegrament al taller ocupacional, que era un dels usos 
previstos en la unitat d‟actuació i que, per tant, no 
caldria modificar el Pla, ja que el destí a un dels dos 
usos previstos no comporta una modificació del Pla 
general. 

Es dóna per tractada. 
25. Atès les diferents notícies sobre el fet que les 

promotores de Caixa Catalunya no poden assumir la 
construcció dels habitatges previstos a l‟espai de les 
Casernes de Sant Andreu i s‟informava de negocia-
cions entre el Districte i les promotores de Caixa 
Catalunya: Quins són els termes d‟aquesta negocia-
ció? I que succeirà finalment amb els habitatges de 
protecció oficial que s‟han de construir? 

El Sr. Puigdollers explica que el seu grup formula 
aquesta pregunta arran de la informació apareguda a 
la premsa el mes d‟agost segons la qual Caixa Cata-
lunya desisteix de complir uns compromisos que 
havia adquirit amb el Consorci de la Zona Franca i 
amb l‟Ajuntament de Barcelona per construir cinc-
cents habitatges de protecció oficial a la ciutat de 
Barcelona.  

Recorda que, el 19 d‟octubre de 2005, l‟alcalde 
Clos va anunciar que les Casernes de Sant Andreu 
serien una nova Vila Olímpica el 2010 i, uns mesos 
després, va informar del conveni signat entre Caixa 
Catalunya, l‟Ajuntament de Barcelona i el Consorci 
de la Zona Franca per construir cinc-cents pisos per 
a joves en tres anys. Pregunta si és veritat que Caixa 
Catalunya ha desistit de complir aquest conveni i què 
està fent el govern municipal per garantir que es 
construeixin aquests habitatges de protecció oficial. 

El Sr. García-Bragado explica que la instrumenta-
ció d‟aquest conveni s‟ha portat a terme a través de 
les societats Proviure, de Caixa Catalunya. Diu que 
aquestes societats han avançat els projectes, però 
que en aquest moment han plantejat dificultats de 
diferent tipus per tirar endavant les promocions, que 
han estat assumides per la societat pública Regesa, 
que és qui promou actualment les unitats d‟actuació 
número 3 i número 5, de 122 habitatges i 103 habi-
tatges, i les converses amb el Consorci de la Zona 
Franca pel que fa a les seves parcel·les. Afirma que 

la parcel·la C del Consorci, que és la més important, 
amb 161 habitatges dotacionals, està a punt de ser 
assumida per un altre operador.  

Conclou que en els solars de propietat municipal 
s‟ha resolt bé la substitució de les accions portades a 
terme per Proviure per part de Regesa i s‟està treba-
llant per tal que en les properes setmanes o mesos 
comencin les obres dels habitatges, que finalitzaran, 
si no a finals del 2009, a principis del 2010. 

El Sr. Puigdollers pregunta si això afecta els cinc-
cents habitatges. 

El Sr. García-Bragado respon que aquests cinc-
cents habitatges estaven dividits en cinc parcel·les 
diferents: dos municipals i tres del Consorci de la 
Zona Franca. Diu que les dos municipals les executa 
Regesa i que, pel que fa a les del Consorci, aquesta 
entitat està buscant un operador alternatiu i 
l‟Ajuntament supervisa aquest procés per tal que els 
treballs puguin començar al més aviat possible. Afe-
geix que hi ha una comissió de seguiment dels veïns 
de tota la promoció. 

Es dóna per tractada. 
Del Grup Municipal PP: 
26. Quines mesures de seguretat i protocols 

d‟actuació s‟han pres arran els successos del passat 
10 d‟agost al solar del Poblenou per millorar la segu-
retat de les obres? 

El Sr. Villagrasa manifesta que cal tenir en compte 
que l‟accident es va produir en un solar de titularitat 
municipal i que els veïns van apuntar la manca 
d‟idoneïtat de les condicions de seguretat del tanca-
ment.  

El Sr. García-Bragado contesta que l‟esdeve-
niment luctuós que va tenir lloc el 10 d‟agost al dis-
tricte de Sant Martí va donar lloc a les diligències 
judicials pertinents i, alhora, va provocar una reacció 
immediata del govern municipal de revisió del con-
junt de tancaments que hi ha al Districte de Sant 
Martí. Afirma que les conclusions d‟aquesta revisió 
són preocupants, no només pel que fa a les obres 
públiques, sinó també pel que fa als tancaments de 
solars privats, per la qual cosa el Districte de Sant 
Martí ha posat en marxa un programa d‟identificació i 
actuació en el conjunt de tancaments, que dirigeix el 
director d‟Infraestructures de l‟Ajuntament, Manuel 
Valdés. 

En relació amb el tema del solar en concret on es 
va produir l‟accident, manifesta que hi ha un expedi-
ent amb les conclusions pertinents. 

El Sr. Villagrasa sol·licita que augmentin les ins-
peccions, però no només al districte de Sant Martí, 
sinó a tota la ciutat. Diu que els tancaments que hi 
ha a Barcelona, sobretot en nuclis antics o en zones 
com ara Sants, deixen molt a desitjar quant a segu-
retat, i opina que el govern municipal ha de ser ferm 
en aquesta qüestió per tal d‟evitar les situacions 
d‟inseguretat i de convivència que això pot provocar.  

El Sr. García-Bragado manifesta que hi està to-
talment d‟acord i que hi ha aquesta voluntat. Asse-
nyala que Sant Martí potser és el lloc on hi ha més 
quantitat d‟obra acumulada en aquests moments a la 
ciutat i que a altres zones el moviment diari de mol-
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tes persones al voltant de les tanques en garanteix 
una revisió permanent. 

Es dóna per tractada. 
 
Del Grup Municipal ERC: 
27. Ateses les informacions aparegudes al votant 

de la connexió del Trambaix i el Trambesos: Té el 
Govern Municipal elaborada la proposta de calendari 
en relació a aquest projecte? 

El Sr. Martínez pregunta si, tenint en compte que 
la voluntat que s‟ha manifestat de connectar el 
Trambaix i el Trambesós per la Diagonal no té cap 
concreció de caràcter legal, administratiu ni munici-
pal, el govern ha elaborat alguna proposta de calen-
dari en relació amb aquest projecte i si hi ha altres 
informacions que permetin analitzar-lo. 

El Sr. García-Bragado afirma que el que ha fet 
públic l‟alcalde no és pas un projecte per connectar 
tramvies, tot i que es pugui acabar fent, sinó la re-
forma de la Diagonal a fi de rebaixar la pressió del 
tràfic rodat privat i convertir-la en un àmbit dedicat 
als vianants, el transport públic i les bicicletes. 

Informa que s‟estan elaborant diversos estudis 
sobre mobilitat, transport públic i sistemes de trans-
port, ordenació del subsòl i alternatives tramviàries, i 
que aquestes anàlisis acabaran determinant l‟enver-
gadura de la intervenció. Manifesta que en el mo-
ment en què hi hagi una proposta concreta, es parla-
rà amb els grups i es formalitzarà.  

Opina que, a l‟efecte de calendari, un dels ele-
ments determinants serà la intervenció que es pugui 
acabar fent al subsòl de la Diagonal. Pel que fa a les 
accions més immediates, diu que està previst com-
parèixer en un fòrum, que entenen que hauria de ser 
el del Pacte per la Mobilitat, per tal d‟iniciar formal-
ment el debat sobre la transformació de la Diagonal 
en un passeig, tot i que el calendari d‟aquest procés 
encara no està predeterminat. 

El Sr. Martínez lamenta que el govern municipal 
torni a plantejar grans titulars a la premsa quan hi ha 
tan poca concreció. Demana que, a més del debat 
en el marc del Pacte per la Mobilitat, on han de parti-
cipar sobretot les entitats, s‟estableixi un marc de 
debat informal propi dels grups municipals. 

El Sr. García-Bragado contesta que està d‟acord a 
buscar un sistema per anar treballant aquest tema i 
que intentarà presentar una proposta a aquest efecte 
en la propera Comissió. 

Es dóna per tractada. 

e) Seguiment Proposicions / Declaracions de Grup 
 
Del Grup Municipal ERC: 
28. Que s‟informi de l‟estat d‟execució de la pro-

posició (M0711/2418) acceptada pel Govern a la 
Comissió d‟Urbanisme, Infraestructures i Habitatge 
en data 10 d‟abril de 2008 amb el següent contingut: 
La Comissió d‟Urbanisme, Infraestructures i Habitat-
ge acorda l‟inici dels estudis previs –concretats en 
l‟elaboració d‟un inventari de barris de muntanya, 
caracterització dels mateixos i anàlisi a partir de la 
situació a nivell de planejament– per a l‟elaboració 
d‟un Pla Director de Barris de Muntanya de la ciutat 
de Barcelona, que estableixi criteris d‟intervenció i 
gestió pel planejament urbanístic i la transformació 
d‟aquests barris. 

El Sr. Martínez assenyala que en aquest mandat 
el seu grup ha proposat tres estudis de caràcter ur-
banístic diferents que s‟han aprovat: un relatiu al 
22@, un altre sobre la llera de Sagrera i Besòs, i el 
Pla director dels barris de muntanya, sobre el qual 
ara demana informació. 

El Sr. Fayos contesta que, tal com es va acordar, 
s‟ha començat per fer una llista i una definició de les 
característiques de cadascun dels barris de munta-
nya, que és la tasca que ara es du a terme. 

Explica que encara que tothom té molt clar què és 
un barri de muntanya, en analitzar els barris en con-
cret sorgeixen bastants dubtes, que caldrà aclarir en 
un estudi sistemàtic sobre la definició de les caracte-
rístiques morfològiques, de propietat, de tipologia i 
de qualificació urbanística. Informa que s‟ha partit de 
la consideració dels barris de la ciutat definits com a 
tal actualment i que surten uns deu barris que estan 
plenament en pendent i uns deu o dotze que estan 
parcialment en pendent.  

Assenyala que ara s‟estan introduint unes altres 
variables i que l‟objectiu és tenir abans que acabi 
l‟any una llista definitiva dels barris amb una fitxa 
individual de les seves característiques que permeti 
definir els objectius que cal desenvolupar a cadascun 
d‟ells. 

Es dóna per tractada. 
 

VI) Mocions 
 
No havent-hi altres assumptes per tractar, la Pre-

sidència aixeca la sessió a les dinou hores i disset 
minuts.
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Acords 
 
 
 
 
 
Acords de les sessions del mes d'octubre de 
2008 

 
 
 

COMISSIÓ DE CULTURA, EDUCACIÓ I BENES-
TAR SOCIAL 
 
Sessió de 21 d'octubre de 2008 

 
 

IV) Part decisòria / Executiva 
 
b) Propostes d‟acord 
 
1. Autoritzar la subrogació de l‟Institut Barcelona 

Esports (IBE) en la posició de l‟Ajuntament de Barce-
lona en els contractes per a la gestió de les ins-
tal·lacions esportives dels districtes, referenciats en 
document annex amb nom de la instal·lació, adjudi-
catari, data d‟aprovació, durada, forma de gestió i 
data d‟efectes, i amb subjecció al règim econòmic 
previst al respectius plecs de clàusules d‟explotació; 
i, en conseqüència, cedir a favor de l‟IBE tots els 
drets i obligacions dimanants dels corresponents 
contractes, tot això de conformitat amb el Pla director 
dels equipaments esportius municipals de la Ciutat 
de Barcelona 2008-2011, aprovat per la Comissió de 
Govern el 13 de febrer de 2008, i l‟article 3.1 f) dels 
seus Estatuts. 

2. Aprovar inicialment la constitució de l‟Asso-
ciació de l‟Observatori de les Dones en els mitjans 
de comunicació, per tal de promoure l‟actitud crítica i 
la reflexió envers els mitjans de comunicació des de 
la perspectiva de les dones i per una no-discri-
minació, en base a l‟article 15 del Decret 110/1996, 
de 2 d‟abril, pel qual es regula el règim de les orga-
nitzacions associatives dels ens locals i el registre 
corresponent; aprovar inicialment la proposta d‟Es-
tatuts de l‟Associació, d‟acord amb els articles 133-
136 del Decret Legislatiu 2/2003, de 28 d‟abril, pel 
qual s‟aprova el text refós de la Llei municipal i de 
règim local de Catalunya; sotmetre aquest acord, 
juntament amb els Estatuts, a informació pública per 
un termini de trenta dies, per a la presentació 
d‟al·legacions i/o suggeriments; tenir-los per aprovats 
definitivament, sempre i quan no hi s‟hagin formulat 
al·legacions i/o suggeriments durant el període 
d‟informació pública; facultar a la regidora de Dones i 
Joventut perquè efectuï tots els tràmits adients per a 
l‟efectivitat del present acord; i designar a la Ima. 
Sra. Elsa Blasco i Riera, regidora de Dones i Joven-
tut, com a representant de l‟Ajuntament de Barcelona 
en l‟Assemblea constituent i en tots els demés actes 
de l‟Associació; participant en els seus òrgans soci-

als i, en el seu cas, acceptant i exercint els càrrecs 
per als que l‟Ajuntament de Barcelona sigui escollit. 

3. Autoritzar a l‟agrupació d‟interès econòmic, Put-
xet Sport, amb CIF G-64763212, adjudicatària del 
contracte de concessió d‟obra pública per a la redac-
ció del projecte bàsic i executiu, direcció d‟obra, 
construcció del Poliesportiu municipal del Putget i la 
posterior explotació de dita instal·lació esportiva situ-
ada al carrer de Marmellà, núms. 23-27, per hipote-
car l‟esmentada concessió en garantia dels crèdits 
que concerti, per un import màxim de 7.000.000 
d‟euros a retornar en un termini màxim de quinze 
anys, sempre i quan el crèdit corresponent es destini 
íntegrament a la realització dels fins concessionals, 
vistos els informes favorables que conté l‟expedient, i 
d‟acord amb allò que preveu la clàusula 15.1.e) del 
plec de condicions administratives del contracte. 

4. Adjudicar definitivament, de conformitat amb 
l‟art 135 de la Llei 30/2007 de contractes del sector 
públic i amb la resolució d‟adjudicació provisional de 
la gerent del Districte, de 12 de setembre de 2008, a 
l‟entitat Club Unión Deportivo Hebron-Taxonera (NIF. 
62.856.687G) el contracte de gestió de serveis pú-
blics en la modalitat de concessió per a la gestió i 
explotació del Camp municipal de futbol de la Vall 
d‟Hebron i els Camps municipals de futbol i rugbi de 
la Taxonera, per un període màxim de deu anys, i un 
cànon anual de 3.000 euros. Delegar en la gerent del 
Districte d‟Horta-Guinardó les facultats necessàries 
per a portar a terme la formalització del contracte. 
Requerir l‟adjudicatari definitiu per tal que, en el ter-
mini màxim de deu dies hàbils a comptar de l‟en-
demà de la notificació d‟aquesta resolució, compare-
gui per formalitzar el contracte. Notificar la present 
resolució als licitadors. Publicar l‟adjudicació de l‟es-
mentat contracte en el Butlletí Oficial de la Província i 
al perfil del contractant d‟acord amb l‟article 138 de la 
Llei 30/2007 de contractes del sector públic. 
 
 
V) Part d‟impuls i control 

 
a) Proposicions / Declaracions de Grup 
 
5. La Comissió de Cultura, Educació i Benestar 

Social: 1. Manifesta que és un deure de les adminis-
tracions públiques donar suport a les famílies i a les 
nenes i nens amb necessitats educatives especials 
en el marc de l'educació pública que promou la igual-
tat d'aquests alumnes. 2. I acorda instar al govern 
municipal, a través del Consorci d'Educació de Bar-
celona per tal de que en la propera convocatòria 
d'ajuts a AMPAs inclogui mesures que garanteixin 
l'atenció individualitzada als alumnes amb necessi-
tats educatives especials que utilitzin el servei d'aco-
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lliment de matí o tarda a qualsevol centre educatiu 
finançat amb fons públics a la nostra ciutat, sense 
detriment de l'atenció a la resta d'alumnes. 

6. La Comissió de Cultura, Educació i Benestar 
Social acorda la commemoració, al llarg de l'any 
2009, del centenari de l'afusellament de Francesc 
Ferrer i Guàrdia, amb especial incidència en posar 
de relleu les seves contribucions a la pedagogia mo-
derna, tot donant a conèixer la seva figura als cen-
tres escolars; i en el marc dels nous usos del Castell 
de Montjuïc, la celebració d'un acte commemoratiu 
del seu afusellament. 

 
 
 

COMISSIÓ D'ACCIÓ SOCIAL I CIUTADANIA 
 

Sessió de 21 d'octubre de 2008 
 
 

IV) Part decisòria / Executiva 
 
b) Propostes d‟acord 
 
1. Modificar, per raons d'interès públic a causa de 

noves necessitats que consten en informe adjunt, el 
contracte núm. 06000230 que té per objecte la gestió 
del servei d‟atenció domiciliària en el marc dels ser-
veis socials d‟atenció primària de l‟Ajuntament de 
Barcelona corresponent a la Zona 4 (que comprèn 
els Districtes de Sant Andreu i Sant Martí), modifica-
ció que suposarà un augment de l'import del contrac-
te de 100.000 euros pel que fa al Districte de Sant 
Andreu, de conformitat amb allò que preveu l'article 
101 del Text refós de la Llei de contractes de les 
Administracions públiques; autoritzar la despesa de 
100.000 euros amb que anirà amb càrrec a la partida 
227.26 311.31 0609 del Pressupost de 2008 per a fer 
front a dita modificació; disposar dita quantitat a nom 
de l‟Ute Sar Domus, SL,-Sar Residencial i Assisten-
cial Catalunya, SA, amb CIF núm. G-64198096, ad-
judicatària del contracte; requerir l'adjudicatari per-
què, en el termini de quinze dies naturals des del 
següent al de la notificació del present acord, ingres-
si a la Tresoreria Municipal la quantitat de 4.000 eu-
ros en concepte de garantia i perquè en el termini de 
trenta dies naturals des del següent al de la notifica-
ció del present acord, es personi a les dependències 
de la Secretaria Tecnicojurídica de l‟Àrea d‟Acció 
Social i Ciutadania (avinguda Diagonal, núm. 233, 6a 
planta) per a la formalització de l'ampliació del con-
tracte, fent-li advertiment que de no complir aquests 
requisits, l'Administració podrà declarar-lo resolt. 

 
 

V) Part d‟impuls i control  
 
a) Proposicions / Declaracions de Grup 
 
2. La Comissió d'Acció Social i Ciutadania insta al 

govern municipal per tal que estableixi un servei 

d'atenció urgent per a les famílies que tinguin un 
component amb disminucions físiques o psíquiques 
greus o per a les persones que se'n fan càrrec i que, 
de manera puntual o temporal, necessitin que hom 
es faci càrrec d'aquesta persona mentre dura la ur-
gència. 

3. Fomentar, de manera coordinada des de 
l‟ASPB, la retirada progressiva de begudes gasoses 
ensucrades i pastisseria industrial de les màquines 
expenedores dels centres públics de titularitat muni-
cipal, tot substituint aquests productes per fruita, 
sucs i productes làctics, per tal de promoure hàbits 
alimentaris saludables. 

 
 
 

COMISSIÓ DE PROMOCIÓ ECONÒMICA, OCU-
PACIÓ I CONEIXEMENT 

 
Sessió de 21 d'octubre de 2008 

 
 

V) Part d‟impuls i control 
 
a) Proposicions / Declaracions de Grup 
 
1. Davant la necessitat de mesures urgents per 

ajudar a les petites i mitjanes empreses de la nostra 
ciutat davant la crisi econòmica, la Comissió de Pro-
moció Econòmica, Ocupació i Coneixement acorda: 
Instar al govern municipal a: - Reforçar el suport a 
les activitats econòmiques, comercials i mercats 
municipals. - Instar a l'Estat a enfortir les línies de 
crèdit destinades al finançament a curt termini de les 
petites i mitjanes empreses, per tal de garantir la 
seva liquidat. 

2. La Comissió de Promoció Econòmica, Ocupació 
i Coneixements acorda procedir a fer el seguiment i 
actualització de les previsions del calendari de tras-
llat dels Encants, per tal d'ajustar-lo a les previsions 
actuals d'execució del planejament urbanístic. 

 
 
 

COMISSIÓ DE PRESIDÈNCIA, TERRITORI I FUN-
CIÓ PÚBLICA 

 
Sessió de 22 d'octubre de 2008 

 
 

V) Part d‟impuls i control 
 
a) Proposicions / Declaracions de Grup 
 
1. La Comissió de Presidència, Territori i Funció 

Pública acorda estudiar el conjunt de xarxes sense 
fils existents a la ciutat per tal d'analitzar la possibili-
tat de crear una xarxa municipal amb l'objectiu de 
fomentar la participació ciutadana i el seu accés a les 
tecnologies de la informació i la comunicació (TIC), 
complint la normativa vigent. 
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COMISSIÓ DE SEGURETAT I MOBILITAT 
 

Sessió de 23 d'octubre de 2008 
 
 

V) Part d‟impuls i control 
 
a) Proposicions / Declaracions de Grup 
 
1. La Comissió de Seguretat i Mobilitat acorda: 

Instar al Consell d'Administració de l'Autoritat del 
Transport Metropolità a que l'estació prevista de la 
línia 9 "Campus Sud" passi a denominar-se "Camp 
Nou". 

2. La Comissió de Seguretat i Mobilitat acorda: 
Instar al Govern Municipal a: 1. Revisar els paràme-
tres constructius del carril bici del carrer Urgell i si 
s'escau, suspendre provisionalment el tram comprès 
entre els carrers Mallorca i València. 2. Garantir la 
suficiència de zones de càrrega i descàrrega. 3. Ga-
rantir l'accessibilitat i proximitat dels contenidors 
d'escombraries, sense haver de creuar carrils bici 
per accedir-hi. 4. Obrir un període d'avaluació amb 
els agents socials implicats. 5. Vetllar per l'homoge-
neïtat de la senyalització horitzontal. 

3. La Comissió de Seguretat i Mobilitat acorda: 
donades les deficiències que han esdevingut en el 
servei del Bicing, 1) Requerir que l'Equip de govern 
presenti un balanç del resultat del pla de millora del 
Bicing anunciat abans de l'estiu del present any, i 2) 
Sol·licitar la incorporació a la propera reunió del Ple-
nari del Pacte per la mobilitat un punt a l'ordre del dia 
per tal de debatre el funcionament del Bicing i les 
expectatives futures. 

 
 
 

COMISSIÓ D'HISENDA I PRESSUPOSTOS 
 

Sessió de 23 d'octubre de 2008 
 
 

IV) Part decisòria / Executiva 
 
b) Propostes d‟acord 
 
1. 1r) Aprovar inicialment el Pressupost General 

de l‟Ajuntament de Barcelona per a l‟any 2009, inte-
grat per: a) El de la mateixa Entitat; b) Els Pressu-
postos dels organismes autònoms locals: 1. Institut 
Municipal Fundació Mies Van de Röhe, 2. Institut 
Municipal de Persones amb Discapacitat, 3. Institut 
Municipal d‟Educació, 4. Institut Municipal d‟Infor-
màtica, 5. Institut Municipal d‟Hisenda, 6. Institut 
Municipal d‟Urbanisme, 7. Institut Municipal de Pai-
satge Urbà i Qualitat de Vida, 8. Institut Municipal de 
Mercats; 9. Institut Barcelona Esports; c) Els estats 
de previsions d‟ingressos i despeses de les entitats 
públiques empresarials: 1. Institut de Cultura de Bar-
celona, 2. Institut Municipal de Parcs i Jardins, 3. 
Patronat Municipal de l‟Habitatge; d) Els estats de 
previsions d‟ingressos i despeses de les societats 

mercantils següents: 1. Barcelona de Serveis Muni-
cipals, SA (BSM), 2. Barcelona d‟Infrastructures Mu-
nicipals, SA (BIMSA), 3. Informació i Comunicació de 
Barcelona, SA, SPM, 4. Barcelona Activa, SA, SPM, 
5. SM Barcelona Gestió Urbanística, SA; així mateix, 
aprovar les Bases d‟execució i els annexos de per-
sonal que consten en l‟expedient. 2n) Aprovar inici-
alment el Pressupost consolidat de l'Ajuntament de 
Barcelona per a l'any 2009 d'acord amb la Llei Gene-
ral d'Estabilitat Pressupostària. 3r) Sotmetre aquest 
acord a exposició pública durant el termini de quinze 
dies, d‟acord amb l‟article 169.1 del Reial decret le-
gislatiu 2/2004, de 5 de març, que aprova el Text 
refós de la Llei reguladora de les hisendes locals.  

2. Aprovar inicialment l‟expedient de modificacions 
de crèdit del Pressupost de l‟exercici 2008 de l‟Ajun-
tament de Barcelona per un import de 41.386.868,37 
euros, per suplements de crèdit i crèdits extraordina-
ris –(referència 08100390) d‟acord amb el document 
annex– a finançar amb els majors d‟ingressos obtin-
guts a la partida pressupostària 9901-42019-61114 
Liquidació definitiva 2006 del Fons complementari de 
finançament; i considerar-lo definitivament aprovat 
en cas de no presentar-s‟hi reclamacions en contra 
en el termini d‟exposició pública de quinze dies. 

3. Aprovar inicialment l‟expedient de modificacions 
de crèdit en el Pressupost de l‟exercici 2008 de 
l‟Ajuntament de Barcelona per un import de 
3.864.000 euros com a transferència de crèdit, a 
finançar amb baixes de crèdits del capítol 3 de des-
peses del Pressupost 2008, d‟acord amb el docu-
ment annex (referència 08100490); considerar-ho 
definitivament aprovat en cas de no presentar-s‟hi 
reclamacions en contra en el termini d‟exposició pú-
blica de quinze dies. 

4. Aprovar inicialment un crèdit extraordinari en el 
Pressupost de l‟exercici 2008 de l‟Institut Municipal 
d‟Urbanisme, per un import d'1.850.000 euros, a fi-
nançar amb el romanent líquid de tresoreria de l'exer-
cici 2007; i sotmetre’l a informació pública per un 
termini de quinze dies, considerant-lo definitivament 
aprovat en cas de no presentar-s‟hi reclamacions. 

5. Regularitzar la situació patrimonial i usos de les 
finques de propietat municipal situades a l‟illa de la 
Misericòrdia en els termes que preveu el Conveni 
entre l‟Ajuntament de Barcelona, la Universitat de 
Barcelona i la Fundació Privada Casa de Misericòr-
dia de Barcelona, aprovat per acord del Plenari del 
Consell Municipal de 30 de març de 2001 i formalit-
zat el 26 d‟abril del mateix any i, com a conseqüèn-
cia, procedir a les següents actuacions: a) extingir 
el dret de superfície constituït a favor de la Universi-
tat de Barcelona mitjançant escriptura formalitzada 
davant el Notari de Barcelona Sr. Bartolomé Maso-
liver i Ródenas el dia 5 d‟abril de 1995, núm. 1.251 
del seu protocol, sobre un solar de 1.984 metres 
quadrats situat en el carrer de Montalegre, per a la 
construcció de la Facultat d‟Història o altres activi-
tats universitàries, en base a les condicions del 
Conveni formalitzat entre l‟Ajuntament i la Univers i-
tat de Barcelona el 7 de febrer de 1994; b) practicar 
les operacions registrals d‟agrupació, segregació o 
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altres necessàries per tal de crear registralment la 
finca situada en el carrer de Montalegre, núms. 6-10, 
de les Ramelleres, núms. 19-25, i de Valldonzella, 
núms. 9-11, grafiada en el plànol annex, qualificada 
d‟equipament comunitari de nova creació (clau 7-c), 
que es destinarà a equipament universitari; c) decla-
rar d‟acord amb allò que preveuen l‟article 78 i con-
cordants del Reial Decret 1093/1997, de 4 de juliol, 
en virtut del qual s‟aprovaren les normes comple-
mentàries al Reglament per a l‟execució de la Llei 
hipotecària, la innecessarietat de llicència de par-
cel·lació; d) adscriure la referida finca al Patrimoni 
Municipal d‟Urbanisme (PMU); e) constituir les servi-
tuds de pas o d‟altra classe, que siguin necessàries, 
entre aquesta finca i les contigües; f) constituir un 
dret real de superfície a favor de la Universitat de 
Barcelona sobre la finca situada en el carrer de Mon-
talegre, núms. 6-10, de les Ramelleres, núms. 19-25, 
i de Valldonzella, núms. 9-11, per un termini de se-
tanta-cinc anys, per a la ubicació de les Facultats de 
Geografia i Història i de Filosofia, d'acord amb les 
condicions del document annex, que s'aproven; g) 
sotmetre l'expedient a informació pública durant un 
termini de trenta dies i, si no s'hi formulen reclamaci-
ons o al·legacions procedir a constituir el dret; h) 
formalitzar les actuacions esmentades en escriptura 
pública; i) inscriure-les en el Registre de la Propietat; 
i j) facultar l'Alcaldia per a la realització de totes les 
actuacions encaminades a concretar, clarificar i exe-
cutar el present acord. 

 
 

V) Part d‟impuls i control 
 
a) Proposicions / Declaracions de Grup 
 
6. La Comissió d'Hisenda i Pressupostos acorda: 

Primer. Instar a l'Ajuntament que requereixi al Go-
vern de l'Estat que es procedeixi a la territorialitza-
ció gradual per les Comunitats Autònomes dels 
recursos recaptats en l'assignació tributària de 
l'IRPF destinada a altres finalitats d'interès social i a 
cedir a cada Comunitat el 50% de la recaptació que 
s'hagi obtingut de les declaracions efectuades en el 
seu territori, en concepte de l'esmentada assigna-
ció, garantint que els recursos corresponents a 
aquest tram siguin gestionats íntegrament pels res-
pectius governs autonòmics. Segon. Fer arribar cò-
pia d'aquest acord al president del Govern de l'Estat 
espanyol, a la Ministra d'Educació, Política Social i 
Esports, al president de la Generalitat, als Grups 
parlamentaris del Parlament de Catalunya i de les 
Corts Generals, i a la Taula d'Entitats del Tercer 
Sector.  

7. La Comissió d'Hisenda i Pressupostos acorda: 
1. Actualitzar la quantificació de les despeses de 
capitalitat i subsidiarietat de Barcelona. 2. Instar al 
Govern de l'Estat a ampliar la dotació pressupostària 
prevista pel 2009 per tal d'incrementar els recursos 
destinats a Barcelona per cobrir les despeses de 
capitalitat i subsidiarietat de la nostra ciutat. 

 

COMISSIÓ D'URBANISME, INFRAESTRUCTURES 
I HABITATGE, 

 
Sessió de 23 d'octubre de 2008 

 
IV) Part decisòria / Executiva 

 
b) Propostes d‟acord 
 
1. Acordar la declaració d‟especial interès i utilitat 

municipal de la reparació de les filtracions d'aigua 
procedents de les voreres al carrer núm. 60, Zona 
Franca, núm. 23; i de conformitat amb l‟Ordenança 
fiscal 2.1 de l‟any 2008, concedir a Transports de 
Barcelona, SA, la bonificació del 70% sobre la quota 
de l‟impost de construccions, instal·lacions i obres 
generada per l'admissió del comunicat d'obres amb 
núm. 03-2008L07081, donat que s‟ajusta a allò esta-
blert en l‟article 7è de l‟esmentada ordenança, en 
tant que el titular de la llicència és una entitat de 
caràcter públic; i donar trasllat a l‟Institut Municipal 
d‟Hisenda als efectes pertinents. 

 
V) Part d‟impuls i control 

 
a) Proposicions / Declaracions de Grup 
 
2. La Comissió d'Urbanisme, Infraestructures i 

Habitatge acorda: 1. Criticar l'actitud dels responsa-
bles d'ADIF en l'execució de les obres del TAV al seu 
pas per Barcelona. 2. Exigir dels responsables d'A-
DIF una millora en la política informativa seguint la 
línia marcada pels acords de juliol de 2008 en el sí 
del Consell General del Consorci d'Alta Velocitat de 
Barcelona. 3. Exigir respecte pels compromisos es-
tablerts amb el consistori i els veïns, requerint el 
compliment dels acords presos. 4. Requerir a l'ADIF 
per tal que garanteixi que totes les necessitats tècni-
ques i materials per al correcte seguiment veïnal del 
projecte es materialitzin a la major brevetat: contrac-
tació de tècnics veïnals, projectes, plans d'obres... 5. 
Demanar la convocatòria d'una reunió amb els res-
ponsables d'ADIF/Ministerio de Fomento i represen-
tants dels grups polítics municipals per tal de tractar 
sobre els mecanismes d'interlocució i seguiment del 
conjunt dels projectes de Sagrera i de l'actuació de 
transformació urbana. 

 
 

COMISSIÓ DE SOSTENIBILITAT, SERVEIS UR-
BANS I MEDI AMBIENT 

 
Sessió de 24 d'octubre de 2008 

 
IV) Part decisòria / Executiva 

 
b) Propostes d‟acord 
 
1. Autoritzar la despesa del contracte núm. 

08003599, que té per objecte les obres del Projecte-
de manteniment del paviment dels carrers de la ciutat 
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de Barcelona 2009-2012, Lot 1 (Zona Oest) i Lot 2 
(Zona Est), per un import total de 26.583.634,40 eu-
ros, desglossat en els imports i anualitats indicats en 
el document comptable, amb càrrec a les partides i 
pressupostos assenyalats en tal document. Aprovar 
els documents següents: plec de clàusules adminis-
tratives particulars, plec de condicions tècniques, Me-
mòria, Quadre de preus, Projecte i Estudi de seguretat 
i salut, que s‟inclouen en l‟expedient; convocar proce-
diment obert per a la adjudicació del contracte. 

 
V) Part d‟impuls i control 

 
a) Proposicions / Declaracions de Grup 
 
2. La Comissió de Sostenibilitat, Serveis Urbans i 

Medi Ambient, acorda: Demanar al govern municipal 

que estudiï i efectuiï, si s'escau, la reserva urbanísti-
ca necessària per a preservar els corredors verds 
que es defineixin en espais de Barcelona. 

 
3. La Comissió de Sostenibilitat, Serveis Urbans i 

Medi Ambient acorda: Instar a l'alcalde de Barcelona 
i al Govern Municipal a continuar elaborant mesures 
per tal de reforçar el foment de l'ús d'energies netes i 
poc contaminants a la ciutat de Barcelona. 

 
4. La Comissió de Sostenibilitat, Serveis Urbans i 

Medi Ambient acorda la conversió progressiva de les 
mitgeres dels edificis municipals, on sigui tècnica-
ment viable, en mitgeres fotovoltaiques per tal d'es-
tendre la generació d'energia de fonts renovables, i 
alhora promocionar-ne també la instal·lació als edifi-
cis privats. 
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PERSONAL 

Concursos i oposicions 
 
 
 
COMPOSICIÓ DEL TRIBUNAL DEL PROCÉS SE-
LECTIU PER A COBRIR 10 PLACES DE TÈCNIC 
SUPERIOR EN GESTIÓ 
 
 

La base 11a de la convocatòria per a la provisió 
per promoció interna de 10 places de Tècnic Superi-
or en Gestió, publicades a la Gaseta Municipal nú-
mero 21 de 10 de juliol de 2008, estableix que la 
composició nominal del Tribunal qualificador serà 
oportunament publicada a la Gaseta Municipal amb 
caràcter previ a l‟inici de la fase d‟oposició. 

Per aquest motiu i als efectes de donar compli-
ment a l‟esmentada disposició, el gerent municipal, 
en data 3 de novembre de 2008 aprova la resolució 
següent: 

Designar membres del Tribunal del procés selectiu 
per a cobrir 10 places de Tècnic Superior en Gestió, 
mitjançant concurs oposició en torn de promoció 
interna, les persones que seguidament es relacio-
nen: 

President titular: Sr. Xavier Martínez Corbero. 
President suplent: Sra. Lourdes Zorraquino Rico. 
Vocal 1r titular: Sra. Araceli Vilarrasa Cunillé.  
Vocal 1r suplent: Sr. Esteve Barandica Pairet. 
Vocal 2n titular: Sr. Xavier Olivella Echevarne. 
Vocal 2n suplent: Sra. Nuria Vergés Morros. 
Vocal 3r titular: Sra. Maria José Terol Montiel. 
Vocal 3r suplent: Sr. Albert Xavier Imaz Garcia. 
Secretari titular: Sr. Josep M. Sans Rodríguez. 
Secretari suplent: Sr. Francesc Martínez Lizán. 

COMPOSICIÓ DEL TRIBUNAL DEL PROCÉS SE-
LECTIU PER A COBRIR 40 PLACES DE GESTOR 
D'ADMINISTRACIÓ GENERAL 

 
 
La base 11a de la convocatòria per a la provisió 

per promoció interna de 40 places de Gestor d‟Ad-
ministració General, publicades a la Gaseta Munici-
pal número 21 de 10 de juliol de 2008, estableix que 
la composició nominal del Tribunal qualificador serà 
oportunament publicada a la Gaseta Municipal amb 
caràcter previ a l‟ inici de la fase d‟oposició. 

Per aquest motiu i als efectes de donar compli-
ment a l‟esmentada disposició, el Gerent Municipal, 
aprova en data 3 de novembre de 2008 la resolució 
següent: 

Designar membres del Tribunal del procés selectiu 
per a cobrir 40 places de Gestor d‟Administració 
General, mitjançant concurs oposició en torn de 
promoció interna, les persones que seguidament es 
relacionen: 

President titular: Sr. Toni Gallardo Lozano. 
President suplent: Sr. Jaume Rivas Ramos. 
Vocal 1r titular: Sra. Paloma González Sanz. 
Vocal 1r suplent: Sr. Pedro Javier Morales Montoya. 
Vocal 2n titular: Sra. Lidia Marsol Burrut. 
Vocal 2n suplent: Sra. Antònia Cañelles Majoral. 
Vocal 3r titular: Sra. Francesca Otalora Mas. 
Vocal 3r suplent: Sr. Farners Cantalozella Mas. 
Secretari titular: Sra. Montserrat Rodés i Ferrer. 
Secretari suplent: Sr. Alfons Hurtado Farré. 
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Concursos 
 
 
 
 
BASES GENERALS QUE HAN DE REGIR LA CON-
VOCATÒRIA DE QUATRE CONCURSOS PER A LA 
PROVISIÓ DE QUATRE LLOCS DE TREBALL 
(Aprovades per decret de l’Alcaldia) 

 
 

BASES GENERALS 
 
De conformitat amb les Bases Marc aprovades 

pel Consell Plenari del dia 22 de juliol de 1988, es 
convoquen per a la seva provisió pel personal de 
plantilla d'aquest Ajuntament els llocs de treball que 
consten a l'annex, d'acord amb les condicions espe-
cífiques que s'indiquen en aquest mateix annex per a 
cadascun d'ells i amb els requisits comuns que es 
fixen a continuació: 
REQUISITS COMUNS A TOTS ELS CONCURSOS 

 
A part dels requisits addicionals de cada concurs, 

per a optar a qualsevol convocatòria és necessari: 
– Trobar-se en servei actiu a l‟Ajuntament o a un 

Institut Municipal, i no pertànyer a les classes de 
Guàrdia Urbana ni Servei de Prevenció i Extinció 
d‟Incendis i Salvament (SPEIS). 

– Tractar-se de personal funcionari o contractat 
laboral fix de l‟Ajuntament de Barcelona. El perso-
nal funcionari de l‟Ajuntament adscrit a un Institut 
Municipal i el personal laboral fix de l‟Ajuntament 
posteriorment subrogat a un Institut podrà partici-
par igualment en els concursos. També hi podran 
participar els contractats laborals fixos d‟Instituts 
Municipals que hagin efectuat la corresponent ad-
hesió a l‟Acord Marc de Condicions de Treball, 
d‟acord amb la clàusula preliminar cinquena de 
l‟esmentat Acord. 

– Haver prestat un mínim d'un any de serveis com a 
funcionari de carrera o amb contracte laboral inde-
finit a l‟Ajuntament o Institut Municipal. 

– Haver transcorregut un mínim de dos anys des de 
l'última destinació obtinguda per concurs. 
 
 

MÈRITS COMUNS A TOTS ELS CONCURSOS 
 
1. Antiguitat. Es valorarà per anys complets de ser-

veis, inclosos els serveis anteriors en altres administra-
cions públiques que hagin estat formalment recone-
guts, a raó de 0,10 punts i fins a un màxim d'1 punt. 

2. Grau personal consolidat. S'avaluarà fins a un 
màxim d'1 punt segons el barem següent: 
– Per posseir com a grau un nivell superior al del 

lloc de treball convocat: 1 punt. 
– Per posseir com a grau el mateix nivell del lloc de 

treball convocat: 0,75 punts. 
– Per posseir com a grau un nivell inferior en dos al 

del lloc de treball convocat: 0,50 punts. 

– Per posseir com a grau un nivell inferior en quatre 
al del lloc de treball convocat: 0,25 punts. 
3. Nivell del lloc de treball actualment ocupat o, si 

és el cas, l'últim ocupat, fins a un màxim d'1 punt 
segons el barem següent: 
– Pel desenvolupament d'un lloc d'igual nivell al del 

lloc de treball convocat: 1 punt. 
– Pel desenvolupament d'un lloc de treball inferior 

en dos nivells al del lloc de treball convocat: 0,50 
punts. 

– Pel desenvolupament d'un lloc de treball de nivell 
superior al nivell del lloc de treball base de la ca-
tegoria del concursant: 0,25 punts. 
A aquests efectes, s'ha d'entendre per nivell del 

lloc de treball desenvolupat, el nivell de complement 
de destinació efectivament acreditat en la nòmina 
corresponent, quan es tracti d'un nivell superior al del 
grau personal consolidat de cada aspirant, i el nivell 
del lloc de treball ocupat per adscripció o trasllat 
quan aquest sigui inferior al grau personal que hagi 
pogut consolidar a la carrera administrativa. 

4. Cursos de formació i perfeccionament. Es valo-
raran fins a 2 punts, sempre que tinguin relació direc-
ta amb el lloc de treball a cobrir, i es puntuaran, si 
s'escau, en funció de les matèries, la durada i l'ava-
luació. 

 
 

JUNTA DE VALORACIÓ 
 
Estarà formada pels membres següents: 
 
Presidència: 
El director de Recursos Humans, com a titular. 
 
Vocalies: 
El/la gerent o director/a de Serveis que per a cada 

concurs s'indiqui expressament a l'annex, que en cas 
d'absència del president titular, exercirà la presidèn-
cia de la Junta. 

Un cap de Personal de sector d'actuació o districte. 
Un/a tècnic/a especialista en la matèria objecte del 

concurs. 
Un/a tècnic/a de la Direcció de Recursos Humans, 

qui també tindrà la condició de secretari/ària de la 
Junta de Valoració. 

A més, a tots els concursos hi podran assistir, en 
els termes previstos a les Bases Marc, els represen-
tants designats conjuntament per la Junta de Perso-
nal i el Comitè d'Empresa. 

 
 

PROCEDIMENT I NORMES GENERALS 
 
Les persones que compleixin les condicions exigi-

des hauran de presentar la sol·licitud, a la qual ad-
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juntaran la relació de mèrits al·legats classificats 
segons l'ordre d'aquesta convocatòria, i els docu-
ments acreditatius corresponents, al Registre Gene-
ral o a qualsevol dels registres municipals, en el ter-
mini de quinze dies hàbils a comptar de l'endemà de 
la publicació d'aquesta convocatòria en la Gaseta 
Municipal. 

Els requisits i mèrits al·legats s'han d'entendre 
sempre referits a la data d'acabament de l'esmentat 
termini. 

Per a cada concurs s'ha de presentar una instàn-
cia i la documentació separada, per a la qual cosa, 
es podrà utilitzar l'imprès normalitzat de què es dis-
posa a l'Oficina d'Informació de Personal i a les seus 
dels districtes. 

En cas d'empat en la puntuació, per dirimir-lo s'a-
tendrà a l'antiguitat de serveis prestats a la Corpora-
ció des de la data d'incorporació en la plantilla, amb 
caràcter indefinit. 

En els casos en què entre els mèrits complemen-
taris s'estableixi la redacció d'un informe o memòria, 
aquest no podrà excedir de cinc pàgines, excepte en 
aquells casos en què les bases específiques del 
concurs determinin un nombre superior de pàgines, 
donades les característiques del lloc de treball a 
cobrir. L'informe s'haurà de presentar conjuntament 
amb la sol·licitud i el curriculum vitae. 

Els llocs de treball objecte de la present convoca-
tòria tenen com a règim horari el de 37 hores i 30 
minuts setmanals. 

Per a la valoració dels mèrits, la Junta podrà dis-
posar dels sistemes d'acreditació i de comprovació 
que consideri més escaients en cada cas i per a 
cada tipus de mèrits, i podrà convocar les persones 
que optin a les places per precisar o ampliar aspec-
tes concrets en relació als mèrits al·legats. 

Les destinacions adjudicades són irrenunciables 
un cop s'ha pres possessió del lloc. Malgrat això, 
quan una persona hagi obtingut una plaça en dife-
rents concursos convocats, haurà d'optar per una 
d'elles, dins del termini dels tres dies hàbils següents 
al de l'exposició en el tauler d'anuncis del departa-
ment de Personal de la proposta de la Junta de Valo-
ració de l'últim concurs en què hagi obtingut la plaça. 

Per a tot allò no estipulat expressament en aques-
ta convocatòria, s'estarà a allò que disposen les Ba-
ses Marc aprovades pel Consell Plenari el dia 22 de 
juliol de 1988 i la normativa legal i reglamentària 
corresponent. 

 
 

ANNEX 
 
Concurs 1277. Cap del Servei de Manteniment de 

Districte (nivell 22) 
Concurs 1278. Director/a de Centre Cívic (nivell 20) 
Concurs 1279. Director/a de Centre de Serveis 

Socials (nivell 20) 
Concurs 1280. Tècnic/a de Gestió de Serveis Per-

sonals (nivell 22) 
 

 

Cap del Servei de Manteniment de Districte 
Concurs 1277 

 
Nivell 22 i específic de responsabilitat mensual de 

481,53 euros segons catàleg vigent (2211X). 
 

Funcions principals 
La finalitat del lloc de treball és mantenir en cor-

recte estat de funcionament, conservació i neteja les 
instal·lacions, vies públiques i altres elements co-
muns del districte, directament amb mitjans propis o 
a través de contractes.  

Les principals funcions del lloc són les següents: 
– Programació, direcció i gestió de la conservació, 

manteniment i reparació menor de l'obra civil i 
instal·lacions dels edificis on radiquin els serveis 
del districte. 

– Programació, direcció i gestió del manteniment 
de la via pública i dels seus elements (senyals, 
mobiliari, cabines WC, elements de control de 
mobilitat, etc.) del districte. 

– Programació conjunta i control de les accions 
realitzades des de la Gerència de Medi Ambient: 
– del manteniment preventiu i neteja de l'en-

llumenat públic, 
– del manteniment preventiu i correctiu d'ai-

gües i sanejament, 
– de la neteja i recollida viària, 
– del manteniment de la via pública. 

– Relació amb les entitats i els ciutadans del dis-
tricte en les matèries competència del lloc de 
treball. 

 
Requisits addicionals 

Personal dels grups A o B, amb la titulació d‟Ar-
quitectura, Enginyeria, Arquitectura Tècnica o Engi-
nyeria Tècnica. 

 
Mèrits complementaris 

1. Experiència professional, fins a 6 punts, segons 
el barem següent: 
– Realització de tasques de tipus tècnic en temes 

de manteniment o projectes, fins a 1 punt. 
– Realització de tasques de planificació, organitza-

ció i seguiment de serveis de caire tècnic, fins a 
1,5 punts. 

– Comandament de personal, fins a 2 punts. 
– Coneixement de les eines informàtiques corpora-

tives que tinguin relació amb el lloc de treball fins 
a 0,5 punts. 

– Experiència en tasques de relació amb el ciutadà 
i amb entitats, fins a 1 punt. 

2. Altres mèrits que tinguin relació amb el lloc de 
treball, fins a 1 punt. 

3. Prova professional, la Junta de Valoració podrà 
convocar els/les candidats/tes per a la realització 
d‟una prova o supòsit pràctic que es valorarà fins a 
un màxim de 4 punts. En cas de realitzar-se aquesta 
prova, tindrà caràcter obligatori.  

4. Característiques personals requerides per al 
lloc de treball i, singularment, la capacitat d'analitzar, 
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planificar el treball i de liderar equips, i la responsabi-
litat en el desenvolupament del treball públic.  

La Junta de Valoració podrà convocar els/les can-
didats/tes per a l‟avaluació de les seves característi-
ques personals. En el cas de realitzar-se aquesta 
convocatòria, tindrà caràcter obligatori. La Junta de 
Valoració utilitzarà els sistemes d‟apreciació que con-
sideri més adequats i valorarà aquest apartat fins a un 
màxim de 4 punts. 

 
Puntuació mínima 

Si s'avaluen tots els apartats opcionals: 10 punts. 
Si no s'avaluen tots els apartats opcionals, la pun-

tuació mínima serà la meitat de la puntuació total 
(mèrits comuns més mèrits complementaris) que 
poden obtenir els/les candidats/tes. 

 
Junta de Valoració 

President: Sr. Albert Duran i Escriba, gerent del 
Districte de Sarrià Sant Gervasi, o persona en qui 
delegui. 

 
Vocals: 
Sr. Rafael Eseverri i Asín, director de Serveis 

Técnics del Districte de Sarrià-Sant Gervasi, o per-
sona en qui delegui 

Sr. Ramon Llobera i Tello, cap del Departament 
de projectes i manteniment del Districte de Sarrià 
Sant Gervasi, o persona en qui delegui.  

Sr. Xavier Poza Gonzalo, cap del Departament 
d‟Administració del Districte de Sarrià-Sant Gervasi, 
o persona en qui delegui. 

Sr. Alfons Hurtado i Farré, assessor tècnic de la Ge-
rència de Recursos Humans, o persona en qui delegui. 

Representant de la Junta de Personal o del Comi-
tè d'Empresa. 

 

 
 
 

Director/a de Centre Cívic 
Concurs 1278 

 
Nivell 20 i específic de responsabilitat mensual de 

197,22 euros segons catàleg vigent (2060H). 
El lloc de treball objecte de la present convocatò-

ria té com a règim horari el de 37 hores i 30 minuts.
   
Funcions principals: 
– Prestació de serveis públics adreçats a la millora 

de les condicions socials i culturals dels ciuta-
dans i de les ciutadanes. 

– Organització i desenvolupament d'activitats en 
els àmbits de la comunicació, la informació, l'es-
barjo i la creació. 

– Prestació de la infraestructura i recursos per a la 
realització d'activitats per part d'entitats i grups 
interessats. 

– Control de la Gestió del Centre i dels seus ser-
veis propis o contractats amb entitats o empre-
ses i elaborar l'avaluació del programa establert.  

 

Requisits addicionals 
Personal dels grups A2 o C1.  
 

Mèrits complementaris 
1. Titulacions acadèmiques: per posseir titulacions 

superiors o mitjanes que no siguin d‟accés a la cate-
goria i que resultin rellevants per a l'exercici del lloc 
de treball, fins a 1 punt.  

2. Experiència professional fins a 6 punts, segons 
el barem següent: 
– Programació i gestió d'activitats socioculturals, 

fins a 2 punts. 
– Relació amb entitats (culturals, socials, infantils i 

juvenils, recreatives, etc.), fins a 2 punts. 
– Direcció de projectes i/o Comandament de per-

sonal, fins a 1 punt. 
– Dinamització de projectes comunitaris i de treball 

en xarxa 1 punt. 
3. Altres mèrits que tinguin relació amb el lloc de 

treball, fins a 1 punt. 
4. Exercici o supòsit pràctic. La Junta de valoració 

podrà convocar els/les candidats/tes per a la realit-
zació d‟una prova o supòsit pràctic, i el valorarà fins 
a un màxim de 4 punts. En cas de realitzar-se, tindrà 
caràcter obligatori.  

5. Característiques personals requerides per a 
l‟òptim desenvolupament de les funcions del lloc de 
treball. 

La Junta de Valoració podrà convocar els/les can-
didats/tes per a l‟avaluació de les seves característi-
ques personals. 

En el cas de realitzar-se aquesta convocatòria la 
Junta de Valoració utilitzarà els sistemes d‟apreciació 
que consideri més adequats i la valorarà fins a un 
màxim de 4 punts. 

 
Puntuació mínima 

Si s'avaluen tots els apartats opcionals: 10 punts. 
Si no s'avaluen tots els apartats opcionals, la pun-

tuació mínima serà en tots els casos la meitat de la 
puntuació total (mèrits comuns més mèrits comple-
mentaris) que poden obtenir els/les candidats/tes. 

 
Junta de Valoració 

Presidenta: 
Sra. Gemma Arau i Ceballos, gerent de Districte 

de Les Corts, o persona en qui delegui. 
Vocals: 
Sra. Angélica Armas i Álvarez, cap de la Divisió de 

Serveis Personals del Districte de Les Corts, o per-
sona en qui delegui. 

Sra. M. Teresa Parés i Santilari, cap del Departa-
ment d‟Administració del Districte de Les Corts, o 
persona en qui delegui. 

Sra. Montserrat Rodés i Ferrer, assessora tècnica 
de la Gerència de Recursos Humans, o persona en 
qui delegui. 

Representant de la Junta de Personal o del Comi-
tè d‟Empresa. 
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Director/a de Centre de Serveis Socials 
Concurs 1279 

 
Lloc de treball de Director/a de Centre de Serveis 

Socials, adscrit a la Divisió de Serveis Personals de 
Districte. 

Nivell 20 i específic de responsabilitat mensual de 
324,65 euros, segons catàleg vigent (2071X). 

El lloc de treball objecte de la present convocatò-
ria té com a règim horari el de 37 hores i 30 minuts.
  
Funcions principals 
– Programació i gestió del Centre de Serveis Soci-

als. 
– Gestió i comandament dels Recursos Humans 

adscrits al Centre de Serveis Socials. 
– Gestió dels recursos econòmics assignats. 
– Control de Gestió. 
– Avaluació de resultats. 

 
Requisits addicionals 

Personal dels grups A1 o A2. 
 

Mèrits complementaris 
1. Experiència professional, fins a 5 punts segons 

el barem següent: 
– Treball Social d'Atenció Primària, fins a 3 punts. 
– Gestió de Centres de Serveis Personals, fins a 1 

punt. 
– En comandament de personal, fins a 1 punt. 

2. Altres mèrits que tinguin relació amb el lloc de 
treball, fins a 1 punt. 

3. Prova. La Junta podrà convocar els aspirants a 
la realització d‟una prova tècnica en base a criteris i 
propostes d'actuació per a la gestió i direcció d'un Cen-
tre de Serveis Socials, i serà valorada fins a 5 punts. En 
cas de convocar-se, tindrà caràcter obligatori. 

4. Característiques personals requerides per a 
l‟òptim desenvolupament de les funcions del lloc de 
treball. La Junta de Valoració podrà convocar els/les 
candidats/tes per a l‟avaluació de les seves caracte-
rístiques personals. En cas de realitzar-se, aquesta 
convocatòria tindrà caràcter obligatori. La Junta de 
Valoració podrà utilitzar els sistemes d‟apreciació 
que consideri més adequats i valorarà fins a un mà-
xim de 5 punts. 

 
Puntuació mínima 

11 punts. 
Si no s'avaluen tots els apartats opcionals, la pun-

tuació mínima serà en tots els casos la meitat de la 
puntuació total (mèrits comuns més mèrits comple-
mentaris) que poden obtenir els/les candidats/tes. 

 
Junta de Valoració 

Presidenta: 
Sra. Mercè Massa i Rincon, gerent de Districte de 

Ciutat Vella, o persona en qui delegui. 
Vocals: 
Sra. Miren Azpiri i Akarregi, Cap de la Divisió de 

Serveis Personals del Districte de Ciutat Vella, o 
persona en qui delegui. 

Sra. Aurèlia Escalante i Cruces, Cap del Departa-
ment d‟Administració del Districte de Ciutat Vella, o 
persona en qui delegui. 

Assessor/a Tècnic/a de la Gerència de Recursos 
Humans, o persona en qui delegui. 

Representant de la Junta de Personal o del Comi-
tè d'Empresa. 

 

 
 
 

Tècnic/a de Gestió de Serveis Personals 
Concurs 1280 

 
 
Aquest lloc de treball està adscrit a la Gerència 

d‟Acció Social i Ciutadania. 
Nivell 22 i específic de responsabilitat mensual de 

481,53 euros segons catàleg vigent (2239X). 
El lloc de treball objecte de la present convocatò-

ria té com a règim horari el de 37 hores i 30 minuts. 
 

Funcions principals: 
– Identificació de les demandes socials de la ciutat 

i del seu entorn mitjançant l‟anàlisi i l‟explotació 
dels sistemes d‟informació establerts. 

– Elaboració i manteniment del sistema d‟infor-
mació sobre l‟activitat del Sector, per tal de do-
nar suport a les necessitats i demandes dels di-
ferents departaments i direccions. 

– Seguiment de la gestió i l‟impacte dels serveis 
públics. 

– Elaboració d‟informes de gestió i memòries del 
Sector. 

– Elaboració i complementació de la documentació 
demandada per altres organismes i entitats pú-
bliques en referència a les competències del 
Sector. 

– Proposta i elaboració dels indicadors claus dels 
serveis del Sector (activitat, cost, eficàcia, efici-
ència i impacte). 

– Assessorament i suport als diferents departa-
ments i direccions del Sector en l‟elaboració dels 
seus indicadors de gestió. 

– Participar en les activitats de xarxes europees i 
internacionals d‟interès per l‟Àrea d‟Acció Social i 
Ciutadania. Assistència a reunions i esdeveni-
ments, valoració i presentació, seguiment i divul-
gació d‟iniciatives i projectes. 

 
Requisits addicionals 

Personal dels grups A1 o A2.  
 

Mèrits complementaris 
1. Experiència professional fins a 6 punts, segons 

el barem següent: 
– Experiència en tasques d‟anàlisi i interpretació 

de la informació, fins a 3 punts. 
– Experiència en tasques de planificació del tre-

ball, fins a 2 punts. 
– Experiència tècnica en serveis i programes de 

Serveis Personals, fins a 1 punt. 
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2. Altres mèrits que tinguin relació amb el lloc de 
treball, fins a 1 punt. 

3. Exercici o supòsit pràctic. La Junta de valoració 
podrà convocar els/les candidats/es per a la realitza-
ció d‟una prova o supòsit pràctic, i el valorarà fins a 
un màxim de 4 punts. En cas de realitzar-se, tindrà 
caràcter obligatori.  

4. Característiques personals. La Junta de Valora-
ció podrà convocar els/les aspirants per a l‟avaluació 
d‟aquest apartat mitjançant els sistemes que consi-
deri més adequats. S‟avaluaran especialment les 
capacitats d‟anàlisi i de planificació del propi treball, 
l‟habilitat de relació personal i les actituds de perse-
verança en la consecució de resultats, i de respon-
sabilitat pel treball en el sector públic. En cas de 
realitzar-se, tindrà caràcter obligatori i es valorarà 
fins a un màxim de 4 punts.  

 
Puntuació mínima 

Si s'avaluen tots els apartats opcionals: 10 punts. 
Si no s'avaluen tots els apartats opcionals, la pun-

tuació mínima serà en tots els casos la meitat de la 
puntuació total (mèrits comuns més mèrits comple-
mentaris) que poden obtenir els/les candidats/tes. 

 
Junta de Valoració 

Presidenta: 
Sra. Gloria Figuerola i Anguera, gerent d‟Acció 

Social i Ciutadania, o persona en qui delegui. 
Vocals: 
Sr. Carles Salanova i Pardina, cap del Departa-

ment de Recerca i Coneixement, o persona en qui 
delegui. 

Sr. Antonio Lleida i Lacueva, cap del Departament 
d‟Administració d‟Acció Social i Ciutadania, o perso-
na en qui delegui. 

Sra. Montserrat Rodés i Ferrer, assessora tècnica 
de la Gerència de Recursos Humans, o persona en 
qui delegui. 

Representant de la Junta de Personal o del Comi-
tè d‟Empresa. 

 

 
 
 
 

BASES GENERALS QUE HAN DE REGIR LA 
CONVOCATÒRIA DELS CONCURSOS PER A LA 
PROVISIÓ DE LLOCS DE TREBALL DE L’INS-
TITUT DE CULTURA DE BARCELONA 
(Aprovades per decret del director gerent de 21 
de novembre de 2001 i donat compte a la Comis-
sió Executiva de 20 de març de 2002) 

 
 

BASES GENERALS 
 
De conformitat amb les Bases Marc aprovades pel 

Consell Plenari del dia 22 de juliol de 1988, es con-
voquen per a la seva provisió pel personal de planti-
lla d‟aquest Ajuntament els llocs de treball que cons-
ten a l‟annex, d‟acord amb les condicions es-

pecífiques que s‟indiquen en aquest mateix annex 
per a cadascun d‟ells i amb els requisits comuns que 
es fixen a continuació: 

 
 

REQUISITS COMUNS A TOTS ELS CONCURSOS 
 
A part dels requisits addicionals de cada concurs, 

per optar a qualsevol convocatòria és necessari:  
– Trobar-se en servei actiu a l‟Ajuntament o a un 

Institut Municipal, i no pertànyer a les classes de 
Guàrdia Urbana ni Servei de Prevenció i Extinció 
d‟Incendis i Salvament (SPEIS). 

– Tractar-se de personal funcionari o contractat 
laboral fix de l‟Ajuntament de Barcelona. El perso-
nal funcionari de l‟Ajuntament adscrit a un Institut 
Municipal i el personal laboral fix de l‟Ajuntament 
posteriorment subrogat a un Institut podran parti-
cipar igualment en els concursos. Així mateix, po-
dran participar els contractats laborals fixos 
d‟Instituts Municipals que hagin efectuat la corres-
ponent adhesió a l‟Acord Marc de Condicions de 
Treball, d‟acord amb la clàusula preliminar cin-
quena de l‟esmentat Acord. 

– Haver prestat un mínim d‟un any de serveis com a 
funcionari de carrera o amb contracte laboral inde-
finit a l‟Ajuntament o Institut Municipal. 

– Haver transcorregut un mínim de dos anys des de 
l‟última destinació obtinguda per concurs. 
 
 

MÈRITS COMUNS A TOTS ELS CONCURSOS 
 
1. Antiguitat. Es valorarà per anys complerts de 

serveis, inclosos els serveis previs en altres adminis-
tracions públiques que hagin estat formalment reco-
neguts, a raó de 0,10 punts i fins a un màxim d‟1 punt. 

2. Grau personal consolidat. S‟avaluarà fins a un 
màxim d‟1 punt segons el barem següent: 
– Per posseir com a grau un nivell superior al del 

lloc de treball convocat: 1 punt. 
– Per posseir com a grau el mateix nivell del lloc de 

treball convocat: 0,75 punts. 
– Per posseir com a grau un nivell inferior en dos al 

del lloc de treball convocat: 0,50 punts. 
– Per posseir com a grau un nivell inferior en quatre 

al del lloc de treball convocat: 0,25 punts. 
3. Nivell del lloc de treball actualment desenvolu-

pat o, en el seu cas, l‟últim desenvolupat, fins a un 
màxim d‟1 punt segons el barem següent: 
– Pel desenvolupament d‟un lloc d‟igual nivell al del 

lloc de treball convocat: 1 punt. 
– Pel desenvolupament d‟un lloc de treball inferior 

en dos nivells al del lloc de treball convocat: 0,50 
punts. 

– Pel desenvolupament d‟un lloc de treball de nivell 
superior al nivell del lloc de treball base de la ca-
tegoria del concursant: 0,25 punts. 
A aquests efectes s‟ha d‟entendre per nivell del 

lloc de treball desenvolupat, el nivell de complement 
de destinació efectivament acreditat en la nòmina 
corresponent, quan es tracti d‟un nivell superior al del 
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grau personal consolidat de cada aspirant, i el nivell 
del lloc de treball ocupat per adscripció o trasllat 
quan aquest sigui inferior al grau personal que hagi 
pogut consolidar a la carrera administrativa. 

4. Cursos de formació i perfeccionament. Es valo-
raran fins a 2 punts, sempre que tinguin relació di-
recta amb el lloc de treball a cobrir, i es puntuaran, si 
s‟escau, en funció de les matèries, la durada i 
l‟avaluació. 

 
 

JUNTA DE VALORACIÓ 
 
Estarà formada pels membres que s‟indiquen a 

l‟annex. 
 
 

PROCEDIMENT I NORMES GENERALS 
 
Les persones que compleixin les condicions exigi-

des hauran de presentar la sol·licitud a la qual adjun-
taran la relació de mèrits al·legats classificats segons 
l‟ordre d‟aquesta convocatòria i els documents acredi-
tatius corresponents, al Registre General o a qualse-
vol dels registres municipals, en el termini de quinze 
dies hàbils a comptar de l‟endemà de la publicació 
d‟aquesta convocatòria en la Gaseta Municipal. 

Els requisits i mèrits al·legats s‟han d‟entendre sempre 
referits a la data d‟acabament de l‟esmentat termini. 

Per a cada concurs s‟ha de presentar una instàn-
cia i la documentació separada, per la qual cosa, es 
podrà utilitzar l‟imprès normalitzat de què es disposa 
a l‟Oficina d‟Informació de Personal, i a les seus dels 
districtes. 

En cas d‟empat en la puntuació, per dirimir-lo 
s‟atendrà a l‟antiguitat de serveis prestats a la Corpo-
ració des de la data d‟incorporació en la plantilla, 
amb caràcter indefinit. 

En els casos en què entre els mèrits complemen-
taris s‟estableixi la redacció d‟un informe o memòria, 
aquest no podrà excedir de cinc pàgines, excepte en 
aquells casos en què les bases específiques del 
concurs determinin un nombre superior de pàgines, 
donades les característiques del lloc de treball a 
cobrir. L‟informe s‟haurà de presentar conjuntament 
amb la sol·licitud i el curriculum vitae. 

Els llocs de treball objecte de la present convo-
catòria tenen com a règim horari el de 37 hores i 30 
minuts setmanals. 

Per a la valoració dels mèrits, la Junta podrà dis-
posar dels sistemes d‟acreditació i de comprovació 
que consideri més escaients en cada cas i per a 
cada tipus de mèrits, podent-se convocar les perso-
nes que optin a les places per precisar o ampliar 
aspectes concrets en relació als mèrits al·legats. 

Les destinacions adjudicades són irrenunciables 
un cop s‟ha pres possessió del lloc. Malgrat això, 
quan una persona hagi obtingut una plaça en dife-
rents concursos convocats, haurà d‟optar per una 
d‟elles, dins del termini dels tres dies hàbils següents 
al de l‟exposició en el tauler d‟anuncis del departa-
ment de Personal de la proposta de la Junta de 

Valoració de l‟últim concurs en què hagi obtingut la 
plaça. 

Per a tot allò no estipulat expressament en aques-
ta convocatòria, s‟estarà a allò que disposen les Ba-
ses Marc aprovades pel Consell Plenari el dia 22 de 
juliol de 1988 i la normativa legal i reglamentària 
corresponent. 

 
 

ANNEX 
 
Concurs 108. Director/a de l'espai de Creació Cul-

tural Fabra i Coats (nivell 22) 
Concurs 109. Responsable de Recursos Externs i 

Patrocinis (nivell 20) 
Concurs 110. Tècnic en Recursos Externs i Patro-

cinis (nivell 20) 
Concurs 111. Cap de Projectes i Manteniment (ni-

vell 24) 
Concurs 112. Tècnic d'Administració i Recursos 

(nivell 18) 
 

 
 
 
 

Director/a de l’espai de Creació Cultural Fabra i 
Coats 
Concurs 108 

 
 
Lloc de treball adscrit a la Direcció de Programes 

de d‟Institut de Cultura de Barcelona, situat al Palau 
de la Virreina, La Rambla, núm. 99 de Barcelona. 

Nivell 22 i específic de responsabilitat mensual de 
481,53 euros segons Catàleg vigent (2220X-Director 
de Programa/Projecte). 

El lloc de treball objecte de la present convocatòria 
tenen com a règim horari el de 37 hores i 30 minuts. 

 
Funcions principals 

Aquest lloc de treball està adscrit i s‟executarà so-
ta les directrius de la Direcció de Programes, i 
d‟acord amb les línies d‟actuació general que esta-
bleixin les diferents direccions de l‟ICUB. 
– Elaborar el Pla Estratègic del Centre (equipament 

de 12.000 m
2
): Programa Funcional i Pla de Gestió.  

– Coordinar, elaboració, executar i fer el seguiment 
del Programa bàsic i el Projecte Executiu de 
l‟Espai de Creació, el Centre de Formació i l'Es-
pai de Producció.  

– Planificar, programar, coordinar, gestionar i fer el 
seguiment dels projectes culturals.  

– Fer atenció i suport a les entitats, participar en les 
taules tècniques de gestió, coordinació de l‟equip 
tècnic i elaborar els indicadors d‟avaluació.  

– Coordinar-se amb el Districte, el Museu d'Histò-
ria i amb tots els programadors que conflueixen 
a l‟espai de Creació de Fabra i Coats. 

– Coordinar dels projectes que han de configurar 
la programació anual del centre, conjuntament 
amb la Direcció de Programes de d‟Institut. 
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Requisits addicionals 
Personal dels grups A1 o A2 (A o B). 
 

Mèrits complementaris 
1. Experiència professional, fins a 6 punts, d‟acord 

amb el barem següent: 
– Experiència en l‟elaboració de Plans Estratègics, 

fins a 2 punts. 
– Experiència en la participació en processos de 

creació cultural, fins a 1 punt. 
– Experiència en processos participatius i de terri-

tori, fins a 0,5 punts. 
– Experiència en coordinació de programes cultu-

rals i supervisió de la producció tècnica, fins a 
0,5 punts. 

– Experiència en col·laborar i participar en associ-
acions culturals i xarxes europees vinculades a 
Espais de Creació, fins a 2 punts. 

2. Altres mèrits que tinguin relació amb el lloc de 
treball, fins a 2 punts. 

3. Idiomes: aportar titulació d‟anglès, mínim a ni-
vell de First, fins a 2 punts. 

4. Exercici. La Junta de Valoració podrà convocar 
una prova professional que, en cas de realitzar-se, 
tindrà caràcter obligatori, i es valorarà fins a un mà-
xim de 4 punts. 

5. Característiques personals requerides per al 
lloc de treball i, especialment, la capacitat d‟anàlisi, 
comunicació i la capacitat de treball en equip. La 
Junta de Valoració podrà convocar els/les candi-
dats/tes per a l‟avaluació d‟aquest apartat mitjançant 
els sistemes d‟apreciació que consideri més ade-
quats i, en cas de realitzar-se, tindrà caràcter obliga-
tori i els valorarà fins a un màxim de 5 punts. 

 
Puntuació mínima 

Si s‟avaluen tots els apartats: 12 punts. 
Si no s‟avalua l‟apartat opcional, la puntuació mí-

nima serà la meitat de la puntuació total (mèrits 
comuns més mèrits complementaris), que poden 
obtenir els/les candidats/tes. 

 
Junta de Valoració 

Sra. Marta Clari, gerent del Institut de Cultura de 
Barcelona, o persona en qui delegui. 

Sra. Rosa Mach, directora de la Direcció de Pro-
grames, o persona en qui delegui. 

Sra. M. Farners Cantalozella, assessora tècnica 
de Recursos Humans, o persona en qui delegui. 

Sra. Francesca Otálora Sala, cap del Servei de 
Recursos Humans, o persona en qui delegui, qui 
també exercirà les funcions de Secretària de la Junta 
de Valoració,. 

 
A més, a tots els concursos hi podran assistir, en 

els termes previstos a les Bases Marc, els represen-
tants designats conjuntament per la Junta de Perso-
nal i el Comitè d‟Empresa. 

 
 

 
 

Responsable de Recursos Externs i Patrocinis 
Concurs 109 

 
Lloc de treball adscrit al Museu d‟Arts Aplicades 

de l‟Institut de Cultura de Barcelona, situat a l‟av. 
Diagonal, núm. 686 de Barcelona. 

Nivell 20 i específic de responsabilitat mensual de 
242,52 euros segons Catàleg vigent (2068J-Respon-
sable de Producció Tècnica). 

El lloc de treball objecte de la present convocatò-
ria té com a règim horari el de 37 hores i 30 minuts. 

 
Funcions generals 

Totes les funcions definides a continuació es des-
envoluparan sota les directrius executives del res-
ponsable de recursos del Museu i d‟acord amb els 
criteris que estableixi la direcció del Museu i les di-
reccions de l‟Institut. 
– Disseny i establiment dels plans d‟acció comerci-

al per a la obtenció de Patrocinis i Subvencions 
pels espais, actes, exposicions, etc. del Museu. 

– Confeccionar campanyes de publicitat, encami-
nades a l‟obtenció de patrocinis i subvencions. 

– Explotació comercial del Patrimoni, tant dels 
béns immobles com dels diferents actius (exposi-
cions, publicacions, botigues, espectacles, etc.). 

– Obtenció d‟aportacions econòmiques de les insti-
tucions públiques (subvencions) i privades (pa-
trocinis i mecenatges). 

– Obtenció de col·laboracions i participació d‟insti-
tucions públiques i privades, en els projectes 
propis (co-producció). 

– Establir una xarxa de complicitats i relacions 
estables amb empreses públiques i privades per 
tal d‟aconseguir aportacions econòmiques, o en 
espècies, pels projectes propis a canvi d‟inter-
canvis publicitaris, d‟imatge o relacions instituci-
onals. 

– Elaborar estratègies específiques per a cada 
producte que es vulgui produir de forma partici-
pada o patrocinada. 

 
Requisits addicionals 

Personal del grup A1 o A2 (A o B). 
 

Mèrits complementaris 
1. Titulacions, es valorarà les titulacions acadèmi-

ques de grau superior en Relacions Públiques o Pu-
blicitat, fins a un màxim d'1 punt. 

2. Experiència professional, fins a 6 punts. 
– Experiència en el disseny de plans d‟acció co-

mercial i/o de cerca i gestió de patrocinis i sub-
vencions, fins a 1 punt. 

– Experiència en l‟explotació comercial d‟espais 
públics, fins a 1 punt.. 

– Experiència en el disseny i l‟establiment de pro-
cessos de negociació, fins a 1 punt. 

– Experiència en establiment i manteniment de 
contactes amb empreses patrocinadores d‟actes 
i espais públics i privats, fins a 1 punt. 
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– En gestió comercial entre les empreses i l‟ad-
ministració, fins a 1 punt. 

– Experiència en confecció de brieffings i dossiers 
de presentació, fins a 1 punt. 

3. Altres mèrits que tinguin relació amb el lloc de 
treball, i es valorarà de manera especial el coneixe-
ment alt de del idioma anglès fins a 1 punt. 

4. Exercici. La Junta de Valoració podrà convocar 
una prova professional. En cas de realitzar-se l‟es-
mentada prova, tindrà caràcter obligatori i es puntua-
rà fins a un màxim de 4 punts. 

5. Característiques personals requerides per al 
lloc de treball i, especialment, la capacitat d'anàlisi, 
negociació, comunicació i de treball en equip. La 
Junta de Valoració podrà convocar els/les candida-
tes/tes per a l'avaluació d'aquest apartat mitjançant 
els sistemes d'apreciació que consideri més ade-
quats i, en cas de realitzar-se, tindrà caràcter obliga-
tori, i el valorarà fins a un màxim de 5 punts.  

 
Puntuació mínima 

Si s‟avaluen tots els apartats: 11 punts. 
Si no s‟avaluen els apartats opcionals, la puntua-

ció mínima serà la meitat de la puntuació total (mèrits 
comuns més mèrits complementaris) que poden 
obtenir els/les candidats/tes. 

 
Junta de Valoració 

Sra. Marta Clari, gerent de l‟Institut de Cultura o 
persona en qui delegui. 

Sra. Isabel Balliu, directora de Centres Patrimoni-
als, o persona en qui delegui. 

Sra. Marta Montmany, directora del Museu d‟Arts 
Aplicades de Barcelona, o persona en qui delegui. 

Sra. M. Farners Cantalozella, assessora tècnica 
de Recursos Humans, o persona en qui delegui. 

Sra. Francesca Otálora Sala, Cap del Servei de 
Recursos Humans de l‟Institut de Cultura, que exercirà 
les funcions de Secretària de la Junta de Valoració. 

 
A més, a tots els concursos hi podran assistir, en 

els termes previstos a les Bases Marc, els represen-
tants designats conjuntament per la Junta de Perso-
nal i el Comitè d'Empresa. 

 
 

 
 
 
 

Tècnic en Recursos Externs i Patrocinis 
Concurs 110 

 
 
Lloc de treball adscrit al Servei de Patrocinis de 

l‟Institut de Cultura de Barcelona, situat a La Rambla, 
núm. 99 (Palau de la Virreina), de Barcelona. 

Nivell 20 i específic de responsabilitat mensual de 
197,22 euros segons Catàleg vigent (2011N-Tècnic 
Adjunt a Comandament). 

El lloc de treball objecte de la present convocatò-
ria té com a règim horari el de 37 hores i 30 minuts. 

Funcions generals 
Totes les funcions definides a continuació es des-

envoluparan sota les directrius executives del res-
ponsable de l‟àrea de Patrocinis i d‟acord amb els 
criteris que estableixi les direccions de l‟Institut. 
– Elaboració de dossiers de Patrocinis i de la pos-

terior contractació. 
– Elaborar els contractes que generi el departa-

ment. 
– Tramitar i fer el seguiment dels expedients admi-

nistratius, per tot allò que fa referència l‟ús de la 
imatge corporativa. 

– Coordinació pel que fa a la utilització de la imat-
ge amb el departament de Comunicació de 
l‟ICUB. 

– Participar i fer el seguiment de la execució dels 
plans d‟acció comercial per a la obtenció de Pa-
trocinis pels programes, actes, exposicions, etc. 
de l‟ICUB. 

– Participar i fer el seguiment de la explotació co-
mercial del Patrimoni, tant dels bens immobles 
com dels diferents actius (exposicions, publicaci-
ons, festes, etc.). 

– Seguiment i control de les aportacions econòmi-
ques de les institucions privades (patrocinis i 
mecenatges). 

– Seguiment i control de les col·laboracions i parti-
cipació d‟institucions privades, en els projectes 
propis (co-producció). 

– Fer el seguiment de la xarxa de contactes i rela-
cions estables del departament amb empreses 
privades per tal d‟aconseguir aportacions eco-
nòmiques, o en espècies, pels projectes propis a 
canvi d‟intercanvis publicitaris, d‟imatge o relaci-
ons institucionals. 

 
Requisits addicionals 

Personal del grup A1 o A2 (A o B). 
 

Mèrits complementaris 
1. Titulacions, es valorarà les titulacions acadèmi-

ques de grau superior en Relacions Públiques o Pu-
blicitat, fins a un màxim de 1 punt. 

2. Experiència professional, fins a 6 punts. 
– Experiència en l‟elaboració i seguiment de con-

tractes, fins a 1,5 punts. 
– Experiència en la tramitació i seguiment d‟ex-

pedients administratius, fins a 1 punt. 
– Experiència en l‟execució de processos de ne-

gociació, fins a 0,5 punts. 
– Experiència en gestió de patrocinis, fins a 1 punt. 
– Experiència en l‟explotació comercial d‟espais 

públics, fins a 0,5 punts. 
– Experiència en l‟establiment i manteniment de 

contactes amb empreses patrocinadores d‟actes 
i espais públics i privats, fins a 0,5 punt. 

– En gestió comercial entre les empreses i l‟ad-
ministració, fins a 0,5 punts. 

– Experiència en confecció de brífings i dossiers 
de presentació, fins a 0,5 punts. 

3. Altres mèrits que tinguin relació amb el lloc de 
treball, i es valorarà de manera especial el coneixe-
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ment alt de del idioma anglès, segons coneixements 
demostrats durant l‟entrevista, fins a 1 punt. 

4. Exercici. La Junta de Valoració podrà convocar 
una prova professional. En cas de realitzar-se 
l‟esmentada prova, tindrà caràcter obligatori i es pun-
tuarà fins a un màxim de 4 punts. 

5. Característiques personals requerides per al 
lloc de treball i, especialment, la capacitat d'anàlisi, 
negociació, comunicació i de treball en equip. La 
Junta de Valoració podrà convocar els/les candida-
tes/tes per a l'avaluació d'aquest apartat mitjançant 
els sistemes d'apreciació que consideri més ade-
quats i, en cas de realitzar-se, tindrà caràcter obliga-
tori, i el valorarà fins a un màxim de 5 punts.  

 
Puntuació mínima 

Si s‟avaluen tots els apartats: 11 punts. 
Si no s‟avaluen els apartats opcionals, la puntua-

ció mínima serà la meitat de la puntuació total (mèrits 
comuns més mèrits complementaris) que poden 
obtenir els/les candidats/tes. 

 
Junta de Valoració 

Sra. Marta Clari, gerent de l‟Institut de Cultura de 
Barcelona o persona en qui delegui. 

Sra. Margarita Tossas, directora de Recursos, o 
persona en qui delegui. 

Sra. Judit Aviñó, cap del Servei de Patrocinis, o 
persona en qui delegui 

Sra. M. Farners Cantalozella, assessora tècnica 
de Recursos Humans, o persona en qui delegui. 

Sra. Francesca Otálora Sala, cap del Servei de 
Recursos Humans, que exercirà les funcions de Se-
cretària de la Junta de Valoració. 

 
A més, a tots els concursos hi podran assistir, en 

els termes previstos a les Bases Marc, els represen-
tants designats conjuntament per la Junta de Perso-
nal i el Comitè d'Empresa. 

 

 
 
 

Cap de Projectes i Manteniment 
Concurs 111 

 
Lloc de treball adscrit a la Direcció de Recursos de 

d‟Institut de Cultura de Barcelona, situat al Palau de 
la Virreina, La Rambla, núm. 99 de Barcelona. 

Nivell 24 i específic de responsabilitat mensual de 
481,53 euros segons Catàleg vigent (2420X)  

El lloc de treball objecte de la present convocatò-
ria tenen com a règim horari el de 37 hores i 30 mi-
nuts. 

 
Funcions principals 

Aquest lloc de treball està adscrit i s‟executarà so-
ta les directrius del cap de Producció, i d‟acord amb 
les línies d‟actuació general que estableixin les dife-
rents direccions de l‟ICUB. 

La persona que ocupi aquest lloc de treball farà 
suport directe a la direcció assessorant, coordinant, 

supervisant i gestionant els projectes del seu àmbit, 
a més de desenvolupant les següents funcions: 
– Gestionar els recursos econòmics, materials i 

tecnològics assignats al departament. 
– Elaborar els projectes d‟obres que se li encoma-

nin. 
– Proposar l‟encàrrec a tercers de l‟elaboració de 

projectes. 
– Supervisar tècnicament els projectes competèn-

cia de l‟Institut. 
– Expedir les certificacions d‟obra. 
– Fer la recepció provisionalment les obres i realit-

zar l‟informe tècnic previst a la seva recepció de-
finitiva. 

– Control econòmic de les obres competència di-
recta o indirecta de l‟Institut. 

– Fer la direcció d‟obra dels projectes redactats pel 
propi servei, d‟obres de la Contracta de mante-
niment i d‟altres projectes fets mitjançant encàr-
recs externs. 

– Fer el seguiment de les obres concertades amb 
d‟altres administracions i empreses municipals. 

– Gestionar davant l‟administració competent, els 
temes referits a la protecció del patrimoni arqui-
tectònic. 

– Assessorar a nivell tècnic en la planificació de 
les obres a executar del Pla d‟Inversions Munici-
pal (o el pla/programa que el substitueixi). 

– Tramitació de tots els expedients relacionats 
amb la execució de les obres que se li encoma-
nin, redactant els plecs de condicions tècniques 
dels contractes administratius. 

– Fer el seguiment del pressupost de totes les obres 
que se li encomanin i de les que realitzin, per en-
càrrec de l‟ Institut, altres empreses municipals. 

– Elaborar els informes tècnics pertinents. 
– Dirigir l‟equip de personal assignat a la seva 

àrea. 
– Responsabilitzar-se de l‟estat de manteniment 

tots els edificis adscrits a l‟ICUB, vetllant per 
l‟acompliment de les normatives vigents d‟apli-
cació. 

– Programar, dirigir i gestionar les obres de con-
servació i manteniment i reparació de les obres 
incloses a la Contracta de manteniment d‟edificis 
adscrits a l‟ICUB. 

 
Requisits addicionals 

Personal del grup A1 (A) amb la categoria de Tèc-
nic Superior d‟Arquitectura i Enginyeria. 

 
Mèrits complementaris 

1. Experiència professional, fins a 6 punts, d‟acord 
amb el barem següent: 

– Experiència en la planificació i gestió de tas-
ques relacionades amb els serveis de mante-
niment, fins a 1,5 punts. 

– Experiència en coordinació d‟activitats o pro-
jectes amb participació de diferents referents, 
municipals i externs, fins a 1,5 punt. 

– Experiència en redacció de projectes tècnics, 
fins a 1 punt. 
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– Experiència en comandament de personal, 
fins a 1 punt. 

– Experiència en la tramitació d‟expedients de 
caràcter tècnic, fins a 1 punt. 

2. Altres mèrits que tinguin relació amb el lloc de 
treball, fins a 2 punts. 

3. Exercici. La Junta de Valoració podrà convocar 
una prova professional que, en cas de realitzar-se, 
tindrà caràcter obligatori, i es valorarà fins a un mà-
xim de 4 punts. 

4. Característiques personals requerides per al 
lloc de treball i, especialment, la capacitat d‟anàlisi, 
comunicació i la capacitat de treball en equip. La 
Junta de Valoració podrà convocar els/les candi-
dats/tes per a l‟avaluació d‟aquest apartat mitjançant 
els sistemes d‟apreciació que consideri més ade-
quats i, en cas de realitzar-se, tindrà caràcter obliga-
tori i es valorarà fins a un màxim de 5 punts. 

 
Puntuació mínima 

Si s‟avaluen tots els apartats: 11 punts. 
Si no s‟avalua l‟apartat opcional, la puntuació mí-

nima serà la meitat de la puntuació total (mèrits 
comuns més mèrits complementaris), que poden 
obtenir els/les candidats/tes. 

 
Junta de Valoració 

Sra. Marta Clari, gerent del Institut de Cultura de 
Barcelona, o persona en qui delegui. 

Sra. Margarita Tossas, directora de Recursos, o 
persona en qui delegui. 

Sr. Josep M. Monasterio, cap del Departament de 
Producció, o persona en qui delegui. 

Sra. M. Farners Cantalozella, assessora tècnica 
de Recursos Humans, o persona en qui delegui. 

Sra. Francesca Otálora Sala, cap del Servei de 
Recursos Humans, o persona en qui delegui, qui 
també exercirà les funcions de Secretària de la Junta 
de Valoració,. 

 
A més, a tots els concursos hi podran assistir, en 

els termes previstos a les Bases Marc, els represen-
tants designats conjuntament per la Junta de Perso-
nal i el Comitè d‟Empresa. 

 

 
 
 
 

Tècnic d’Administració i Recursos 
Concurs 112 

 
 
Lloc de treball adscrit al Departament de Festes i 

Tradicions de la Direcció de Programes de l‟ Institut 
de Cultura de Barcelona, situat a La Rambla, núm 99 
(Palau de la Virreina) de Barcelona. 

Nivell 18 i específic de responsabilitat mensual de 
197,22 euros segons Catàleg vigent (1810X). 

El lloc de treball objecte de la present convocatò-
ria té com a règim horari el de 37 hores i 30 minuts. 

 

Funcions principals 
– Donar suport al departament de Festes en la 

planificació del pressupost, així com fer-ne el seu 
seguiment. 

– Planificar i gestionar els ingressos i despeses del 
Departament (gestió, comptabilització i tramitació 
de factures, tramitació de transferències internes 
i externes. 

– Controlar i gestionar la bestreta de caixa. 
– Impulsar la gestió administrativa i de procedi-

ments. 
– Gestionar els temes d‟implicació jurídica: conve-

nis, contractes. 
– Facilitar informació relativa a la gestió pressu-

postària als interlocutors interns i/o externs, per 
exemple: proveïdors, tresoreria, auditors. 

– Coordinar-se amb els departaments homòlegs 
de l'ICUB o de l'Ajuntament. 

– Utilitzar aplicacions informàtiques relacionades 
amb la gestió econòmica i de personal. 

 
Requisits addicionals 

Personal del grup A2 o C1 (B o C). 
 

Mèrits complementaris 
1. Titulacions es valoraran les de grau mitjà ade-

quada al lloc de treball, fins a 2 punts. 
2. Experiència professional, fins a 6 punts. segons 

el varem següent:  
– Experiència en gestió pressupostària i sistemes 

de contractació, fins a 1,5 punts.  
– Experiència en planificació i gestió de recursos 

per projectes, seguiment i control de recursos 
econòmics, fins a 1,5 punts.  

– Experiència en la realització de tasques de ges-
tió informatitzada (SIGEF, SAP), fins a 1 punt.  

– Experiència l‟organització de processos adminis-
tratius , fins a 1 punt. 

– Experiència en la gestió administrativa de perso-
nal, fins a 0,5 punts.  

– Experiència en gestió d‟equipaments, fins a 0,5 
punts.  

3. Altres mèrits que tinguin relació amb els llocs de 
treball, fins a 2 punts. 

4. Exercici. La Junta de Valoració podrà convocar 
per a una prova professional. En cas de realitzar-se 
tindrà caràcter obligatori i es valorarà fins a un mà-
xim de 4 punts. 

5. Característiques personals requerides per al 
lloc de treball. La Junta de Valoració podrà convocar 
els/les candidates/tes per aquesta avaluació. En el 
cas de realitzar-se, tindrà caràcter obligatori i es po-
drà utilitzar els sistemes d'avaluació que consideri 
més adequats i es valorarà fins a 5 punts. 

 
Puntuació mínima 

Si s'avaluen tots els apartats: 12 punts. 
Si no s'avaluen els apartats opcionals, la puntua-

ció mínima serà la meitat de la puntuació total (mèrits 
comuns més mèrits complementaris), que poden 
obtenir els/les candidates/tes. 
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Junta de Valoració 
Sra. Margarita Tossas, directora de Recursos de 

l'Institut de Cultura de Barcelona o persona en qui 
delegui. 

Sra. Rosa Mach, directora de Programes o perso-
na en qui delegui. 

Sra. Marta Almirall, cap del Departament de Fes-
tes i Tradicions o persona en qui delegui. 

Sra. M. Farners Cantalozella, assessora tècnica 
de Recursos Humans, o persona en qui delegui.  

Sra. Francesca Otálora, Cap del Servei de Recur-
sos Humans, que exercirà les funcions de Secretària 
de la Junta de Valoració. 

A més, a tots els concursos hi podran assistir, en 
els termes previstos a les Bases Marc, els represen-
tants designats conjuntament per la Junta de Perso-
nal i el Comitè d‟Empresa. 

 

 
 
 
 

BASES GENERALS QUE HAN DE REGIR LA CON-
VOCATÒRIA D’UN CONCURS PER A LA PROVI-
SIÓ D’UN LLOC DE TREBALL DE L’INSTITUT MU-
NICIPAL DE PERSONES AMB DISCAPACITAT 
(Aprovades per resolució de Gerència de l’Institut 
Municipal de Persones amb Discapacitat, de data 
15 de setembre de 2008) 

 
 
De conformitat amb les Bases Marc aprovades pel 

Consell Plenari del dia 22 de juliol de 1988, es con-
voca un concurs per a la provisió d‟un lloc de treball 
de l‟IMD que consta a l‟annex, d‟acord amb les con-
dicions específiques que s‟hi indiquen i amb els re-
quisits comuns que es fixen a continuació:  

 
 

REQUISITS COMUNS A TOTS ELS CONCURSOS  
 
A part dels requisits addicionals de cada concurs, 

per optar a qualsevol convocatòria és necessari:  
– Trobar-se en servei actiu a l‟Ajuntament o a un 

Institut Municipal, i no pertànyer a les classes de 
Guàrdia Urbana ni Servei de Prevenció i Extinció 
d‟Incendis i Salvament (SPEIS).  

– Tractar-se de personal funcionari o contractat 
laboral fix de l‟Ajuntament de Barcelona o de 
l‟IMD. El personal funcionari de l‟Ajuntament 
adscrit a un Institut Municipal i el personal laboral 
fix de l‟Ajuntament posteriorment subrogat a un 
Institut podran participar igualment en els con-
cursos. Així mateix, podran participar els con-
tractats laborals fixos d‟Instituts Municipals que 
hagin efectuat la corresponent adhesió a l‟Acord 
Marc de Condicions de Treball, d‟acord amb la 
clàusula preliminar cinquena de l‟esmentat 
Acord.  

– Haver prestat un mínim d‟un any de serveis com 
a funcionari de carrera o amb contracte laboral 
indefinit a l‟Ajuntament o Institut Municipal.  

– Haver transcorregut un mínim de 2 anys des de 
l‟última destinació obtinguda per concurs.  

 
 

MERITS COMUNS A TOTS ELS CONCURSOS  
 
1. Antiguitat. Es valorarà per anys complerts de 

serveis, inclosos els serveis previs en altres adminis-
tracions públiques que hagin estat formalment reco-
neguts, a raó de 0,10 punts i fins a un màxim d‟1 punt.  

2. Grau personal consolidat. S‟avaluarà fins a un 
màxim d‟1 punt segons el barem següent:  
– Per posseir com a grau un nivell superior al del 

lloc de treball convocat: 1 punt.  
– Per posseir com a grau el mateix nivell del lloc 

de treball convocat: 0,75 punts.  
– Per posseir com a grau un nivell inferior en dos 

al del lloc de treball convocat: 0,50 punts.  
– Per posseir com a grau un nivell inferior en qua-

tre al del lloc de treball convocat: 0,25 punts.  
3. Nivell del lloc de treball actualment desenvolu-

pat o, en el seu cas, l‟últim desenvolupat, fins a un 
màxim d‟1 punt segons el barem següent:  
– Pel desenvolupament d‟un lloc d‟igual nivell al 

del lloc de treball convocat: 1 punt.  
– Pel desenvolupament d‟un lloc de treball inferior 

en dos nivells al del lloc de treball convocat: 0,50 
punts.  

– Pel desenvolupament d‟un lloc de treball de ni-
vell superior al nivell del lloc de treball base de la 
categoria del concursant: 0,25 punts.  

A aquests efectes s‟ha d‟entendre per nivell del 
lloc de treball desenvolupat, el nivell de complement 
de destinació efectivament acreditat en la nòmina 
corresponent, quan es tracti d‟un nivell superior al del 
grau personal consolidat de cada aspirant, i el nivell 
del lloc de treball ocupat per adscripció o trasllat 
quan aquest sigui inferior al grau personal que hagi 
pogut consolidar a la carrera administrativa.  

4. Cursos de formació i perfeccionament. Es valo-
raran fins a 2 punts, sempre que tinguin relació direc-
ta amb el lloc de treball a cobrir, i es puntuaran, si 
s‟escau, en funció de les matèries, la durada i 
l‟avaluació.  

 
 

JUNTA DE VALORACIÓ  
 
Estarà formada pels membres que s‟indiquen a 

l‟annex.  
A més, a tots els concursos hi podran assistir, en 

els termes previstos a les Bases Marc, els represen-
tants designats conjuntament per la Junta de Perso-
nal i el Comitè d‟Empresa.  

 
 

PROCEDIMENT I NORMES GENERALS  
 
Les persones que compleixin les condicions exigi-

des hauran de presentar la sol·licitud a la qual adjun-
taran la relació de mèrits al·legats classificats segons 
l‟ordre d‟aquesta convocatòria i els documents acre-
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ditatius corresponents, al Registre General o a qual-
sevol dels registres municipals, en el termini de quin-
ze dies hàbils a comptar de l‟endemà de la publicació 
d‟aquesta convocatòria en la Gaseta Municipal.  

Els requisits i mèrits al·legats s‟han d‟entendre 
sempre referits a la data d‟acabament de l‟esmentat 
termini.  

Per a cada concurs s‟ha de presentar una instàn-
cia i la documentació separada, per la qual cosa, es 
podrà utilitzar l‟imprès normalitzat de què es disposa 
a l‟Oficina d‟Informació de Personal, a les seus dels 
districtes o a l‟Institut Municipal de Persones amb 
Discapacitat (av. Diagonal, núm. 233).  

En cas d‟empat en la puntuació, per dirimir-lo 
s‟atendrà a l‟antiguitat de serveis prestats a la Corpo-
ració des de la data d‟incorporació en la plantilla, 
amb caràcter indefinit.  

En els casos en què entre els mèrits complemen-
taris s‟estableixi la redacció d‟un informe o memòria, 
aquest no podrà excedir de 5 pàgines, excepte en 
aquells casos en què les bases específiques del 
concurs determinin un nombre superior de pàgines, 
donades les característiques del lloc de treball a 
cobrir. L‟informe s‟haurà de presentar conjuntament 
amb la sol·licitud i el curriculum vitae.  

Els llocs de treball objecte de la present convoca-
tòria tenen com a règim horari el de 37 hores i 30 
minuts setmanals.  

Per a la valoració dels mèrits, la Junta podrà dis-
posar dels sistemes d‟acreditació i de comprovació 
que consideri més escaients en cada cas i per a 
cada tipus de mèrits, podent-se convocar les perso-
nes que optin a les places per precisar o ampliar 
aspectes concrets en relació als mèrits al·legats.  

Les destinacions adjudicades són irrenunciables 
un cop s‟ha pres possessió del lloc. Malgrat això, 
quan una persona hagi obtingut una plaça en dife-
rents concursos convocats, haurà d‟optar per una 
d‟elles, dins del termini dels tres dies hàbils següents 
al de l‟exposició en el tauler d‟anuncis del departa-
ment de Personal de la proposta de la Junta de Valo-
ració de l‟últim concurs en què hagi obtingut la plaça.  

Per a tot allò no estipulat expressament en aques-
ta convocatòria, s‟estarà a allò que disposen les Ba-
ses Marc aprovades pel Consell Plenari el dia 22 de 
juliol de 1988 i la normativa legal i reglamentària 
corresponent.  

 
 
ANNEX 
 
Concurs 2/2008. Un lloc de treball de cap de Ser-

veis (nivell 24) 
 

 
 
 

Cap de serveis 
Concurs 2/2008  

 
Aquest lloc de treball esta adscrit a l'Institut muni-

cipal de persones amb discapacitat. 

Nivell 24 i específic de responsabilitat de 481,53 .- 
euros mensuals, segons catàleg vigent (2438X) 

El lloc de treball objecte de la present convocatò-
ria té com a règim horari el de 37 hores i 30 minuts 

 
Missió del lloc de treball 

Coordinació i direcció dels serveis d‟atenció direc-
ta prestats per l‟Institut (Atenció al públic, Atenció 
precoç, Inserció laboral, Serveis residencials o altres 
a prestar amb posterioritat). 

 
Funcions principals 
– Dirigir i garantir la correcta gestió dels serveis 

d‟atenció directa. 
– Comandament dels recursos humans i gestió del 

pressupost anual dels serveis adscrits. 
– Establir criteris de gestió, d‟innovació i millora en 

la producció dels serveis. 
– Supervisar els procediments i protocols esta-

blerts. 
– Elaborar d‟avaluacions del funcionament del 

serveis, informes de gestió i memòries puntuals i 
anuals.  

– Dissenyar els plans de formació específics i es-
pecialitzats pel conjunt de professionals dels 
serveis. 

 
Requisits addicionals 

Personal del grup A1 o A2.  
 

Mèrits complementaris 
1.Experiència professional: fins a 5 punts: 

– Gestió de serveis, 3 punts. 
– Control de gestió de contractes de serveis 1 

punt. 
– Experiència de treball amb persones amb disca-

pacitat, 2 punts. 
– Comandament de recursos humans, 1 punt. 
– Experiència en gestió d‟equipaments de serveis 

personals, 1 punt. 
2. Altres mèrits que tinguin relació amb el lloc de 

treball, fins a 1 punt. 
3. Informe sobre "Criteris i propostes d‟actuació 

per a la gestió i direcció de serveis" (extensió màxi-
ma de cinc pàgines, en Word amb font Arial i tamany 
12), avaluat fins a 3 punts, en funció de la natura-
lesa, coherència i aportacions personals del can-
didat. La presentació d‟aquest informe tindrà ca-
ràcter obligatori i s‟haurà d‟efectuar mitjançant la 
remissió de l‟informe a l‟adreça de correu electrò-
nic: jburguera@bcn.cat dins del termini de presenta-
ció d‟instàncies.  

4. Exercici o supòsit pràctic. La Junta de Valoració 
podrà convocar els/les candidats/tes per a la realit-
zació d'una prova o supòsit pràctic, i el valorarà fins 
a 3 punts. En el cas de realitzar-se, aquesta convo-
catòria, tindrà caràcter obligatori. 

5. Característiques personals. La Junta de Valora-
ció podrà convocar els candidats per a l'avaluació 
d'aquest apartat, mitjançant els sistemes que consi-
deri més adequats per poder valorar les característi-
ques requerides per l'òptim desenvolupament de les 
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funcions del lloc de treball, especialment la capacitat 
d'anàlisi, de planificació del propi treball, l'habilitat de 
relació personal, l'actitud perseverant en la consecu-
ció de resultats i de responsabilitat pel treball en el 
sector públic, fins a 5 punts. En el cas de realitzar-se, 
aquesta convocatòria, tindrà caràcter obligatori. 

 
Puntuació mínima 

Si s'avaluen tots els apartats opcionals: 11 punts.  
Si no s'avaluen tots els apartats opcionals, la pun-

tuació mínima serà en tots els casos la meitat de la 
puntuació total (mèrits comuns més mèrits comple-
mentaris) que poden obtenir els/les candidats/tes. 

 

Junta de Valoració 
Presidència: Roser Torrentó Sanjust, gerent de 

l‟Institut, o persona en qui delegui. 
Vocals:  
Sra. Rosario Borda Martínez, cap de Planificació i 

Prospectiva o persona en qui delegui.  
Sr. Jordi Sánchez i Masip, director de Serveis d‟Acció 

Social i Ciutadania, o en persona en qui delegui. 
Sr. Josep M. Burguera Ponce, cap d'Administració 

i Personal, que també actuarà com a secretari, o 
persona en qui delegui 

Un representant sindical designat pel Comitè 
d‟Empresa. 

 

 
 
 
 
 

Nomenaments 
 
 
 

L‟alcalde per decret de 3 de novembre de 2008 ha 
adoptat la següent proposta com a resolució i n‟ha 
ordenat el compliment. 

Nomenar, de conformitat amb la proposta del Tri-
bunal de Selecció del concurs oposició, en torn lliure, 
per a la provisió de 3 places de Tècnic/a Mitjà/ana en 
Sanitat, com a funcionàries de carrera les aspirants 
següents, Sres.: López Capó, Ana Maria; Rodríguez 
González, M. Nieves; Vendrell Valls, Sara. 

Adscriure a l‟Institut Municipal d‟Educació de Bar-
celona a la Sra. López Capó, Ana María. 

Adscriure a l‟Institut Municipal de Persones amb 
Discapacitat les Sres. Rodríguez González; M. Nie-
ves, Vendrell Valls, Sara. 

 
* * * 

 
L‟alcalde per decret de 3 de novembre de 2008 ha 

adoptat la següent proposta com a resolució i n‟ha 
ordenat el compliment. 

Nomenar, de conformitat amb la proposta del Tri-
bunal de Selecció del concurs oposició per a la pro-
visió de 10 places de Tècnic Superior en Economia i 
Sociologia, com a funcionaris de carrera els aspi-
rants següents Srs./Sres.: Balague Esquerrer, Palmi-
ra; Cheliz Lozano. David José; Coll Vega, Isabel; 
Espriu Pares, Irina; Garrido Oliver, Anna; Romera 
Pascuas, Judith; Sans Veciana, Maria Lluïsa. 

Adscriure a l‟Institut Municipal d‟Educació de Bar-
celona al Sr. Cheliz Lozano, David José. 

Adscriure a l‟Institut de Cultura de Barcelona a la 
Sra. Sans Veciana, Maria Lluïsa.  

I reconèixer-los els períodes previs de serveis 
prestats a l‟Ajuntament de Barcelona, d‟acord amb el 
que disposa la Llei 70/78 de reconeixement de ser-
veis prestats a l‟Administració Pública. 

 
* * * 

 
L‟Alcalde per decret de 3 de novembre de 2008 ha 

adoptat la següent proposta com a resolució i n‟ha 
ordenat el compliment. 

Nomenar, de conformitat amb la proposta del Tri-
bunal de Selecció del concurs oposició per a la pro-
visió de 10 places de Tècnic Superior en Economia i 
Sociologia, com a funcionari en pràctiques als aspi-
rants següents Srs./Sres.: Sánchez Jiménez, Grisel-
da, Batalla Roldan, Pablo adscrits al mateix lloc de 
treball per un període de sis mesos comptadors a 
partir de la data d‟incorporació al lloc de destinació. 

 
* * * 

 
 

L‟Alcalde per decret de 3 de novembre de 2008 ha 
adoptat la següent proposta com a resolució i n‟ha 
ordenat el compliment. 

Nomenar, de conformitat amb la proposta del Tri-
bunal de Selecció del concurs oposició per a la pro-
visió de 10 places de Tècnic Superior en Economia i 
Sociologia, com a funcionari en pràctiques a 
l‟aspirant següent: Mas Fontcuberta, Daniel, per un 
període de sis mesos comptadors a partir de la data 
d‟incorporació al lloc de destinació. 
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ANUNCIS 

 
 
 
 

ANUNCI 
 
 
En sessió celebrada el 31 d‟octubre de 2008, el 

Plenari del Consell Municipal va adoptar els acords 
següents: 

Resoldre les al·legacions al Programa d‟Actuació 
Municipal 2008-2011 formulades durant el període 
d‟informació pública, en els termes que es concreten 
en l‟expedient i aprovar definitivament el Programa 
d‟Actuació Municipal 2008-2011 en la versió refosa 
que recull les al·legacions acceptades. 

Aprovar definitivament els Programes d‟Actuació 
dels Districtes de Ciutat Vella, l‟Eixample, Sants-
Montjuïc, les Corts, Gràcia, Horta-Guinardó, Nou 
Barris, Sant Andreu i Sant Martí 2008-2011, de con-
formitat amb els documents aprovats en els respec-
tius Consells de Districte que consten a l‟expedient. 

Barcelona, 3 de novembre de 2008. El secretari 
general, Jordi Cases i Pallarès. 

 
 

* * * 
 
 

Institut Municipal d’Urbanisme 
Exp. 08obo87 

 
 
La Comissió de Govern, en sessió de data 15 

d‟octubre de 2008, aprovà, entre d‟altres, l'acord 
següent: 

"Resoldre les al·legacions formulades durant el 
període d‟informació pública del Projecte d‟urba-
nització de l'espai urbà situat entre carrer del Vidriol i 
carrer de Leiva, entorns i carrer de Llobet (Modifica-
ció del Pla General Metropolità per l‟ordenació de les 
afeccions viàries del barri d‟Hostafrancs UA4, UA5, 
UA7, AA7, AA10, AA.A, AA.B i AA.C), Fase 1a, en el 
sentit dels motius exposats en l‟informe de la Direc-
ció de Projectes d‟Obres d‟Urbanització i Edificació 
de Bagur, S.A., de 29 de setembre de 2008, el qual 
consta a l‟expedient i es dóna per reproduït; aprovar 
definitivament l‟esmentat projecte amb un import, per 
a coneixement de l‟Administració, de 791.964,21 
euros, l'impost del valor afegit inclòs; publicar aquest 
acord en el Butlletí Oficial de la Província i el Diari 
Oficial de la Generalitat de Catalunya i a la Gaseta 
Municipal; notificar-lo als interessats; i donar-ne 
compte a la Comissió d'Urbanisme, Infraestructures i 
Habitatge". 

Contra aquest acord, que exhaureix la via admi-
nistrativa, es pot interposar recurs potestatiu de re-

posició davant l‟òrgan que l‟ha adoptat, en el termini 
d‟un mes comptat a partir del dia següent al de la 
recepció de la present notificació, o es pot interposar 
recurs contenciós administratiu davant el Jutjat del 
Contenciós Administratiu de Barcelona, en el termini 
de dos mesos comptats des de l‟endemà de la pre-
sent notificació. 

Contra la resolució expressa del recurs potestatiu 
de reposició es podrà interposar recurs contenciós 
administratiu davant el Jutjat del Contenciós Admi-
nistratiu de Barcelona, en el termini de dos mesos a 
comptar des del dia següent a la seva notificació. 

Contra la desestimació tàcita del recurs potestatiu 
de reposició, que s‟entendrà produïda un cop trans-
corregut un mes comptat des del dia següent al de la 
seva interposició sense que s‟hagi notificat resolució 
expressa, es pot interposar recurs contenciós admi-
nistratiu davant el Jutjat del Contenciós Administratiu 
de Barcelona, en el termini de sis mesos a comptar 
des del dia següent al que s‟hagi produït la desesti-
mació tàcita. 

No obstant això, se‟n pot interposar qualsevol altre 
recurs que es consideri convenient. 

Us ho comunico als efectes oportuns. 
Barcelona, 27 d‟octubre de 2008. El secretari ge-

neral, Jordi Cases i Pallarès. 
 
 

* * * 
 
 

Institut Municipal d’Urbanisme 
Exp. 08obo145 

 
 
La Comissió de Govern, en sessió de data 15 

d‟octubre de 2008, aprovà, entre d‟altres, l'acord 
següent: 

"Aprovar definitivament el Projecte d‟urbanització 
del carrer del Segre entre els de les Roquetes i de 
Sant Ponç, amb un import, per a coneixement de 
l‟Administració, de 447.718,17 euros, el 16% de l'im-
post del valor afegit inclòs, d‟acord amb l‟informe, de 
29 de setembre de 2008, de la Direcció General de 
Bagursa, el qual figura a l‟expedient i es dóna per 
reproduït; publicar aquest acord en el Butlletí Oficial 
de la Província i el Diari Oficial de la Generalitat de 
Catalunya i a la Gaseta Municipal; notificar-lo als 
interessats; i donar-ne compte a la Comissió d'Urba-
nisme, Infraestructures i Habitatge". 

Contra aquest acord, que exhaureix la via admi-
nistrativa, es pot interposar recurs potestatiu de re-
posició davant l‟òrgan que l‟ha adoptat, en el termini 
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d‟un mes comptat a partir del dia següent al de la 
recepció de la present notificació, o es pot interposar 
recurs contenciós administratiu davant el Jutjat del 
Contenciós Administratiu de Barcelona, en el termini 
de dos mesos comptats des de l‟endemà de la pre-
sent notificació. 

Contra la resolució expressa del recurs potestatiu 
de reposició es podrà interposar recurs contenciós 
administratiu davant el Jutjat del Contenciós Admi-
nistratiu de Barcelona, en el termini de dos mesos a 
comptar des del dia següent a la seva notificació. 

Contra la desestimació tàcita del recurs potestatiu 
de reposició, que s‟entendrà produïda un cop trans-
corregut un mes comptat des del dia següent al de la 
seva interposició sense que s‟hagi notificat resolució 
expressa, es pot interposar recurs contenciós admi-
nistratiu davant el Jutjat del Contenciós Administratiu 
de Barcelona, en el termini de sis mesos a comptar 
des del dia següent al que s‟hagi produït la desesti-
mació tàcita. 

No obstant això, se‟n pot interposar qualsevol altre 
recurs que es consideri convenient. 

Us ho comunico als efectes oportuns. Barcelona, 
27 d‟octubre de 2008. El secretari general, Jordi Ca-
ses i Pallarès. 

 
 

* * * 
 
 

Institut Municipal d’Urbanisme 
Exp. 08obo176 

 
 
La Comissió de Govern, en sessió de data 15 

d‟octubre de 2008, aprovà, entre d‟altres, l'acord 
següent: 

"Resoldre les al·legacions formulades durant el 
període d‟informació pública del Projecte d‟urba-
nització de l‟àmbit de la millora del Pla General Me-
tropolità en el sector de l‟entorn del carrer d'Angleso-
la, en el sentit dels motius exposats en l‟informe 
tècnic d‟al·legacions de la Direcció de Projectes 
d‟Obres d‟Urbanització i Edificació de Bagur, SA, el 
qual consta a l‟expedient i es dóna per reproduït; 
aprovar definitivament l‟esmentat projecte amb un 
import, per a coneixement de l‟Administració, de 
4.060.831,14 euros, el 16% de l'iImpost del valor 
afegit exclòs; publicar aquest acord en el Butlletí 
Oficial de la Província i el Diari Oficial de la Generali-
tat de Catalunya i a la Gaseta Municipal; notificar-ho 
als interessats; i donar-ne compte a la Comissió 
d'Urbanisme, Infraestructures i Habitatge.” 

Contra aquest acord, que exhaureix la via admi-
nistrativa, es pot interposar recurs potestatiu de re-
posició davant l‟òrgan que l‟ha adoptat, en el termini 
d‟un mes comptat a partir del dia següent al de la 
recepció de la present notificació, o es pot interposar 
recurs contenciós administratiu davant el Jutjat del 
Contenciós Administratiu de Barcelona, en el termini 
de dos mesos comptats des de l‟endemà de la pre-
sent notificació. 

Contra la resolució expressa del recurs potestatiu 
de reposició es podrà interposar recurs contenciós 
administratiu davant el Jutjat del Contenciós Admi-
nistratiu de Barcelona, en el termini de dos mesos a 
comptar des del dia següent a la seva notificació. 

Contra la desestimació tàcita del recurs potestatiu 
de reposició, que s‟entendrà produïda un cop trans-
corregut un mes comptat des del dia següent al de la 
seva interposició sense que s‟hagi notificat resolució 
expressa, es pot interposar recurs contenciós admi-
nistratiu davant el Jutjat del Contenciós Administratiu 
de Barcelona, en el termini de sis mesos a comptar 
des del dia següent al que s‟hagi produït la desesti-
mació tàcita. 

No obstant això, se‟n pot interposar qualsevol altre 
recurs que es consideri convenient. 

Us ho comunico als efectes oportuns. 
Barcelona, 27 d‟octubre de 2008. El secretari ge-

neral, Jordi Cases i Pallarès. 
 
 

* * * 
 
 

Institut Municipal d’Urbanisme 
Exp. 08obo177 

 
 
La Comissió de Govern, en sessió de data 15 

d‟octubre de 2008, aprovà, entre d‟altres, l'acord 
següent: 

"Aprovar definitivament el Projecte complementari 
d‟urbanització de l‟àmbit de la Modificació del Pla 
General Metropolità per a l‟ordenació del Parc del 
Torrent de les Monges, amb un import, per a conei-
xement de l‟Administració, de 714.782,85 euros, el 
16% de l'impost del valor afegit exclòs, d‟acord a 
l‟informe de 29 de setembre de 2008, de la Direcció 
General de Bagursa, el qual figura a l‟expedient i es 
dóna per reproduït; publicar aquest acord en el But-
lletí Oficial de la Província i el Diari Oficial de la Ge-
neralitat de Catalunya i a la Gaseta Municipal; notifi-
car-lo als interessats; i donar-ne compte a la 
Comissió d'Urbanisme, Infraestructures i Habitatge." 

Contra aquest acord, que exhaureix la via admi-
nistrativa, es pot interposar recurs potestatiu de re-
posició davant l‟òrgan que l‟ha adoptat, en el termini 
d‟un mes comptat a partir del dia següent al de la 
recepció de la present notificació, o es pot interposar 
recurs contenciós administratiu davant el Jutjat del 
Contenciós Administratiu de Barcelona, en el termini 
de dos mesos comptats des de l‟endemà de la pre-
sent notificació. 

Contra la resolució expressa del recurs potestatiu 
de reposició es podrà interposar recurs contenciós 
administratiu davant el Jutjat del Contenciós Admi-
nistratiu de Barcelona, en el termini de dos mesos a 
comptar des del dia següent a la seva notificació. 

Contra la desestimació tàcita del recurs potestatiu 
de reposició, que s‟entendrà produïda un cop trans-
corregut un mes comptat des del dia següent al de la 
seva interposició sense que s‟hagi notificat resolució 
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expressa, es pot interposar recurs contenciós admi-
nistratiu davant el Jutjat del Contenciós Administratiu 
de Barcelona, en el termini de sis mesos a comptar 
des del dia següent al que s‟hagi produït la desesti-
mació tàcita. 

No obstant això, se‟n pot interposar qualsevol altre 
recurs que es consideri convenient. 

Us ho comunico als efectes oportuns. 
Barcelona, 27 d‟octubre de 2008. El secretari ge-

neral. Jordi Cases i Pallarès. 
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